
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Α. Λινού, σελ. 7618 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το 4ο Γυµνάσιο Ξάνθης. το Γυµνάσιο Νεοχωρίου
Άρτας, το 1ο Αρσάκειο-Τοσίτσειο Δηµοτικό Σχολείο Εκάλης,
το Γυµνάσιο Φιλοθέης, το Ιδιωτικό Γυµνάσιο «Εκπαιδευτήρια
Θεοδωρόπουλου Χανίων», το 3ο Γυµνάσιο Ναύπακτου και το
Α'  Γυµνάσιο Ξάνθης, σελ. 7608, 7611, 7613, 7619, 7623,
7625, 7627, 7630, 7633, 7641, 7648,7652, 7661 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7603, 7607, 7608, 7611,
7612, 7613, 7616, 7618, 7619, 7620, 7621, 7622, 7623, 7624,
7625, 7626, 7627, 7628, 7629, 7630, 7631, 7633, 7635, 7637,
7637, 7638, 7639, 7640, 7641, 7642, 7643, 7644, 7648, 7649,
7650, 7652, 7654, 7660, 7661, 7662, 7663, 7665, 7666, 7667,
7668, 7670, 7671, 7673, 7674, 7675, 7676, 7677, 7680, 7681,
7685, 7688, 7689, 7691, 7692, 7693, 7694, 7696, 7697 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συνέχιση της συζήτησης του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του
Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2024», σελ.
7603 - 7697 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:  Η Διαρκής
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της
στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης: «Αναµόρφωση επαγγελµατικής ασφάλισης,
εξορθολογισµός ασφαλιστικής νοµοθεσίας, συνταξιοδοτικές
ρυθµίσεις, σύστηµα διορισµών και προσλήψεων των εκπαι-
δευτικών της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης και λοιπές
διατάξεις»., σελ. 7676 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7683 - 7697
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 7655 - 7669
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7635 - 7655
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ . ,

σελ. 7618 - 7635
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7669 - 7683
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7605 - 7618

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 7624
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7685, 7688, 7689, 7691, 

7692, 7693, 7694, 7696, 
7697

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 7658, 7659, 7660, 7661, 
7662, 7663, 7665, 7666, 
7667, 7668

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7635, 7636, 7637, 7638, 
7639, 7640, 7641, 7642, 
7643, 7644, 7648, 7649, 
7650, 7652, 7654

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 7673
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 7623, 7624, 7636, 7637, 

7638, 7641, 7668, 7675

ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 7636, 7637
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 7670
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 7671
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 7624, 7636, 7663, 7670
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 7670
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 7619, 7620, 7621, 7622, 
7623, 7624, 7625, 7626, 
7628, 7629, 7630, 7631, 
7632, 7633 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 7671

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7670, 7671, 7673, 7674, 
7675, 7676, 7677, 7680, 
7681

ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 7622
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 7692, 7693, 7696
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α., σελ. 7696
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7603, 7607, 7608, 7611, 

7618,7612, 7613, 7616, 
7618

ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 7627
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ., σελ. 7641
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 7623
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7628, 7660
ΧΡΥΣΟΧΟΐΔΗΣ Μ. , σελ. 7667
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 7677

Β. Επί του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών:

ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 
σελ. 7693, 7694

ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 7644
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 7614
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 7624
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 7627,7638, 7660
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 7668, 7674, 7675
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 7653, 7654
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 7637, 7640, 7673, 7675
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 7641, 7688, 7689
ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ Β. , σελ. 7613
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 7632
ΔΕΝΔΙΑΣ  Ν., σελ. 7609, 7613
ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , 

σελ. 7650
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 7648, 7665, 7673
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 7676
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 7664
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 7695
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 7618, 7619
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 7692
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7667, 7677
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ  Ό. , σελ. 7694, 7695
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 7608
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 7603
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 7638, 7639, 7649, 7666
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 7670, 7675
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 7607
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 7631

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’
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ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 
σελ. 7627, 7638, 7670, 7672

ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 7643
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 7611, 7636, 7640, 7661, 

7665
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 7644
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 7633
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 7681
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 7612
ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ Μ. , σελ. 7681
ΚΟΤΙΔΗΣ Β. , σελ. 7671
ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ Γ. , σελ. 7608
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 7685
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ.  7613,7629
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 7686
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 7658, 7667, 7672
ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ Θ. , σελ. 7617
ΛΙΑΚΟΣ Ε. , σελ. 7654
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 7605
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 7630, 7631
ΛΥΤΡΙΒΗ Ι. , σελ. 7680
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 7661
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 7620
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ. , σελ. 7656
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 7604
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 7640, 7655
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 7619
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 7621
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 7606
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 7646, 7649, 7654
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 7685
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 7651
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν., σελ. 7682, 7684, 7685
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 7641, 7642, 7643
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 7625, 7660
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 7645
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α., σελ. 7616, 7619, 7697
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 7625, 7627
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ., σελ. 7634, 7636, 7639, 7640, 

7641
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ., σελ. 7622, 7628, 7629
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 7652
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 7615
ΤΟΥΡΝΑΣ Ε., σελ. 7689, 7691
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 7626, 7666, 7667
ΤΣΙΛΙΓΓΙΡΗΣ Σ. , σελ. 7686
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 7675
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 7657
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 7691
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7612, 7626, 7638, 7649, 

7660
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 7659
ΧΡΥΣΟΧΟΐΔΗΣ Μ., σελ. 7662, 7666, 7667, 7668
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 7678

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 7660
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 7641
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 7619, 7628
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 7697
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 7621



Αθήνα, σήµερα στις 15 Δεκεµβρίου 2023, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.04’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού
Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2024».

Τον λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Ουρανία Θρασκιά. 
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

πίσω, πέρα και πάνω από τα νούµερα του προϋπολογισµού,
υπάρχουν οι άνθρωποι και οι προσωπικές τους ιστορίες. Κι οφεί-
λουµε όταν θέτουµε προτεραιότητες, όταν χαράσσουµε πολιτι-
κές, να προτάσσουµε την ενσυναίσθηση. Στη συζήτησή µας για
τα οικονοµικά, δεν µπορούµε να παραλείπουµε τις ηθικές διαστά-
σεις. Μαζί µε την επιστηµονική προσέγγιση και την τεχνοκρατική
λογική, δεν υπάρχει παρά να συνυπάρχει πάντα η ευαισθησία
προς τον άνθρωπο, η δικαιοσύνη και η αλληλεγγύη, ώστε να µπο-
ρούµε να παράγουµε πολιτικές που δεν θα στερούνται νοηµάτων
ούτε θα κινδυνεύουν να αποτύχουν. 

Δυστυχώς, όµως, το σχέδιο του προϋπολογισµού που καλού-
µαστε να κυρώσουµε είναι προς την εντελώς αντίθετη κατεύ-
θυνση, αποτελώντας µάλιστα κορυφαία απόδειξη της επιµονής
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας στην αδιέξοδη οικονο-
µική πολιτική, µακριά από τις πραγµατικές ανάγκες της κοινω-
νίας. Για µία ακόµη χρονιά το πραγµατικό εισόδηµα, άρα και η
αγοραστική δύναµη των νοικοκυριών, θα µειωθεί από την ακρί-
βεια, την αισχροκέρδεια και τη νέα φοροεπιδροµή. 

Ας εστιάσουµε στη διαβίωση του πολίτη, που πασχίζει να τα
βγάλει πέρα και είναι σε απόγνωση γιατί τα χρήµατα τελειώνουν
σε δύο µε τρεις εβδοµάδες το πολύ. Το αυξανόµενο κόστος ζωής
είναι ένα κρίσιµο θέµα συναισθηµατικής και ψυχικής υγείας. Γιατί
τίποτα δεν ενεργοποιεί ταχύτερα το σώµα και το µυαλό σε κατά-
σταση επιβίωσης από τον φόβο και την αδυναµία εκπλήρωσης
των βασικών αναγκών. 

Όταν µια οικογένεια είναι αντιµέτωπη µε τις ατελείωτες αυξή-
σεις στα ράφια των σουπερµάρκετ µε τους υψηλούς λογαρια-
σµούς ρεύµατος, θέρµανσης και βενζίνης, τότε τίθεται θέµα
ψυχικής υγείας. Και η ψυχική υγεία σχετίζεται άµεσα µε όλους
τους δείκτες υγείας. 

Γνωρίζετε όλοι τις θλιβερές πρωτιές µας: Πρώτοι στον πληθω-

ρισµό τροφίµων στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τον Οκτώβρη. Πρώ-
τοι στα έξοδα στέγασης. Ανάµεσα στους πρώτους στις τιµές
ενέργειας και καυσίµων. Και φυσικά ούτε λόγος για αποταµίευση,
η οποία σηµειώνει το χαµηλότερο ποσοστό προς ΑΕΠ στην Ευ-
ρωζώνη. 

Κι όµως, η Κυβέρνηση έχει επιλέξει να µη λάβει κανένα µέτρο
για την καταπολέµηση της ακρίβειας και της αισχροκέρδειας
ούτε από την πλευρά των φόρων ούτε από την πλευρά των ελέγ-
χων. Γκρίζο τοπίο. Τα µόνα χρώµατα της Κυβέρνησης είναι τα τι-
µολόγια ενέργειας. Έχει επιλέξει να µην κάνει τίποτα ούτε για
την προστασία της πρώτης κατοικίας, ούτε για τα κόκκινα δάνεια,
ούτε για το ιδιωτικό χρέος. 

Όταν οι άνθρωποι εργάζονται σκληρά αλλά δεν αµείβονται
όπως θα έπρεπε, όταν οι συντάξεις δεν αρκούν, όταν καταπατώ-
νται τα δικαιώµατα και κάθε έννοια ποιότητας στην εργασία, τότε
τίθεται θέµα ψυχικής υγείας. 

Ξέρετε ότι το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών συρρικνώθηκε,
ότι ο µέσος µισθός είναι ο χαµηλότερος στην Ευρωζώνη, ότι οι
αυξήσεις µισθών και συντάξεων υπολείπονται της αύξησης του
πληθωρισµού, ότι η αύξηση του µέσου µισθού του ιδιωτικού
τοµέα που υπόσχεται η Νέα Δηµοκρατία καταρρίπτεται από την
Κοµισιόν. Είναι θέµα ηθικής η πραγµατική αύξηση µισθών και συ-
ντάξεων και η επιστροφή των συλλογικών συµβάσεων εργασίας,
όπως προβλέπει και η οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι
θέµα κοινής λογικής να διασφαλίσουµε την ποιότητα στην εργα-
σία. 

Ξέρετε, όταν τα παιδιά βλέπουν καθηµερινά εξουθενωµένοι
στους γονείς τους, να καταβάλλουν υπερπροσπάθεια να είναι πα-
ρόντες, να αδυνατούν να περάσουν ποιοτικό χρόνο µαζί τους µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται για την ψυχοσύνθεση και την ανάπτυξή
τους, τότε τίθεται θέµα ψυχικής υγείας. Γιατί απορείτε λοιπόν
όταν η βία αγγίζει κάθε πτυχή της κοινωνικής µας ζωής; Η βία
που είναι στα σπίτια µας, η βία που είναι στα σχολεία, η βία που
είναι στα γήπεδα, η βία που είναι παντού. 

Σας ενδιαφέρει αλήθεια να αντιµετωπίσετε τα ζητήµατα αυτά
και να κάνετε στρατηγικές επιλογές που θα ενισχύσουν την ποι-
ότητα στην καθηµερινότητα των πολιτών; Που θα αλλάξουν ου-
σιαστικά το πώς ανταποκρίνονται οι πολίτες στον µήνα; Που θα
αλλάξουν ουσιαστικά τη ζωή τους; Δυστυχώς, όχι. 

Εδώ δεν διστάσατε να καταψηφίσετε τη µόνη ελπίδα να χυθεί
άπλετο φως και να αποδοθούν ευθύνες για το έγκληµα των Τε-
µπών. Το ελάχιστο χρέος στα θύµατα και τις οικογένειές τους
που ζουν και αναπνέουν για να λάβουν δικαίωση.

Οπότε προς τι η θριαµβολογία της Κυβέρνησης για έναν προ-
ϋπολογισµό που βρίσκεται τόσο µακριά από τις ανάγκες των πο-
λιτών; 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’

Παρασκευή 15 Δεκεµβρίου 2023



Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να εστιάσω στον
τοµέα της παιδείας, από εκεί που ξεκινούν και καταλήγουν όλα.
Ο κρατικός προϋπολογισµός του 2024 για το Υπουργείο Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού προβλέπει το συνολικό
ποσό των 6,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, στο οποίο περιλαµβάνονται
και τα κονδύλια για τον τοµέα του αθλητισµού που στον προϋπο-
λογισµό του 2023 ήταν στο Υπουργείο Πολιτισµού. 

Κάνετε, µάλιστα, λόγο για αύξηση των δαπανών στον κρίσιµο
τοµέα της εκπαίδευσης, ενώ στην πραγµατικότητα δεν συµβαίνει
κάτι τέτοιο. Οι δηµόσιες δαπάνες για την παιδεία παραµένουν κα-
θηλωµένες στο 8,8% του συνόλου των κρατικών δαπανών. Αν συ-
γκρίνουµε, δε, τις δηµόσιες δαπάνες παιδείας µε το ΑΕΠ, που
είναι και ο διεθνής δείκτης σύγκρισης, θα διαπιστώσουµε ότι
αυτές παραµένουν στο 2,8% τη στιγµή που ο µέσος ευρωπαϊκός
δείκτης κυµαίνεται στο 5%. 

Και φυσικά, είναι εξαιρετικά κρίσιµη η µείωση δαπανών που
προβλέπεται στην απορρόφηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων
αθροιστικά, τόσο από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων όσο
και από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Χάνεται, έτσι,
µια µεγάλη ευκαιρία µέσω αυτών των κονδυλίων να ενισχυθούν
σηµαντικά οι δηµόσιες εκπαιδευτικές δοµές, µε την ανέγερση και
τον εκσυγχρονισµό φοιτητικών εστιών και σχολικών κτηρίων. 

Αναφέρεστε σε «στρατηγικούς στόχους» και «δραστηριότη-
τες» στους επιµέρους τοµείς της παιδείας, µε ασάφεια και αορι-
στία, χωρίς να γίνεται αντιληπτό, εν τέλει, τι συγκεκριµένα θα
αλλάξει. 

Πρακτικά, δεν προκύπτουν αυξηµένα κονδύλια σε πραγµατικές
τιµές για όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης και να αντιµετωπιστούν
τα λειτουργικά προβλήµατα, ώστε να ενισχυθεί η εκπαιδευτική
διαδικασία στο σύνολό της. Την ίδια στιγµή, οι οικογένειες επω-
µίζονται πάνω από τις µισές δαπάνες εκπαίδευσης στη χώρα, ενώ
εσείς συρρικνώνετε και κλείνετε σχολεία στην πόλη µου, τη Θεσ-
σαλονίκη, αλλά και παντού στην Ελλάδα. 

Ο προϋπολογισµός ήταν µια ευκαιρία να επενδύσουµε στην
παιδεία, προκειµένου η χώρα µας να ξεπεράσει τις αρνητικές επι-
πτώσεις από την πανδηµία στις ακαδηµαϊκές επιδόσεις -και όχι
µόνο- και να έχουµε πολλαπλά οφέλη. Εσείς, όµως, επιλέγετε την
υπονόµευση της δηµόσιας εκπαίδευσης, πλήττετε τους εκπαι-
δευτικούς και δηµιουργείτε µια ασφυκτική κατάσταση σε όλες
τις εκπαιδευτικές βαθµίδες. 

Εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα επιµείνουµε
στον στόχο για µια ισχυρή, ποιοτική, δηµόσια και συµπεριληπτική
εκπαίδευση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε και κλείνω.
Διότι οραµατιζόµαστε ένα σχολείο για όλους, που θα δίνει τα

εφόδια και θα εµπνέει τους µαθητές για µια καλύτερη ζωή. Με
γενναία αύξηση της χρηµατοδότησης. Με σίτιση για όλους τους
µαθητές, µε ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις στο περιεχόµενο και
στον τρόπο διδασκαλίας όλων των µαθηµάτων. Με προσωπικό
που θα ευθυγραµµίζεται πλήρως µε τις εκπαιδευτικές ανάγκες
και συστηµατική επιµόρφωση των εκπαιδευτικών. Με την ανα-
ζωογόνηση του προγράµµατος «Νέα Αρχή για τα ΕΠΑΛ». Με την
αποφασιστική ενίσχυση της ειδικής αγωγής.

Γιατί πιστεύουµε στο δηµόσιο πανεπιστήµιο και τη δύναµη της
έρευνας. Και θέλουµε να παρέχει ποιοτική εκπαίδευση και ισχυρά
πτυχία που θα συνδέονται άµεσα µε την αγορά εργασίας και τους
παραγωγικούς φορείς της χώρας. Για να µην αναγκάζονται τα παι-
διά µας να φεύγουν στο εξωτερικό, για να µην γερνάει η χώρα µας,
αλλά να γεννάει πολιτικές που θα µεγαλώνουν τις προοπτικές τους. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη
παλεύουµε τα τελευταία πέντε, σχεδόν, χρόνια για την επιβίωση.
Στόχος µας είναι η ευηµερία. Εµείς όµως δεν θα επενδύσουµε
στον φόβο. Δεν θα χαρτογραφήσουµε τη ζούγκλα. Θα επιλέ-
ξουµε τον δύσκολο αλλά ενάρετο δρόµο: να αγωνιζόµαστε για
µία καθηµερινότητα µέσα στην οποία οι άνθρωποι δεν θα στραγ-
γαλίζονται στην προσπάθειά τους να ανταπεξέλθουν στα βασικά,
δεν θα ζουν µέσα στη θλίψη, δεν θα βουλιάζουν στο άγχος, αλλά
θα έχουν τη δυνατότητα να διεκδικούν ποιότητα και χαρά στη
ζωή τους. 

Και αυτό, δυστυχώς, δεν µπορεί να επιτευχθεί µε αυτό τον
προϋπολογισµό, τον οποίο και καταψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Θρασκιά. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγιώ-

της Μηταράκης.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, βιώνουµε ένα σκηνικό αβεβαιότητας στη διεθνή σκηνή:
Ο πληθωρισµός, τα υψηλά επιτόκια, η γεωπολιτική αστάθεια.
Αλλά σε αυτό το ασταθές περιβάλλον, η χώρα µας παραµένει,
παρά τις δυσκολίες, ένας φάρος σταθερότητας που µε σκληρή
δουλειά και πρόγραµµα πετυχαίνει βήµα - βήµα τους στόχους
της. 

Σύµφωνα µε τις φθινοπωρινές προβλέψεις της Κοµισιόν, η Ελ-
λάδα παρουσιάζει την τρίτη καλύτερη επίδοση µεταξύ των είκοσι
επτά ως προς το ρυθµό ανάπτυξης, που θα παραµείνει πάνω από
το µέσο όρο της Ευρωζώνης έως, τουλάχιστον, το 2025, παρου-
σιάζοντας σταδιακή µείωση ελλείµµατος, βελτίωση πρωτογενών
πλεονασµάτων, περαιτέρω σηµαντική αποκλιµάκωση του χρέους.

Παράλληλα, συνεχίζεται η αύξηση της απασχόλησης, µε την
ανεργία να έχει πέσει κάτω από το 10%. Ο πληθωρισµός υποχω-
ρεί -ήδη- σε χαµηλότερα επίπεδα από τον µέσο όρος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024
αποτελεί για την Ελλάδα ένα ορόσηµο, το οποίο δεν πρέπει να
παραβλέψουµε. Μία σηµαντική στιγµή στη σύγχρονη οικονοµική
ιστορία της χώρας και επιβράβευση της σκληρής δουλειάς. Είναι
ο πρώτος, µετά από δεκατρία χρόνια, που καταρτίζεται µε το
αξιόχρεο της χώρας να έχει ανακτήσει την επενδυτική βαθµίδα. 

Ο προϋπολογισµός επιβεβαιώνει το πρωτογενές πλεόνασµα
1,1% για το 2023 και προβλέπει πλεόνασµα 2,1% για το 2024. Πε-
ριλαµβάνει µόνιµες παρεµβάσεις, ενίσχυση του εισοδήµατος
ύψους 1,6 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Περιλαµβάνει τις διαχρονικά
υψηλότερες πιστώσεις του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, περίπου 12,2 δισεκατοµµύρια ευρώ, 5,2% του ΑΕΠ. Περιέ-
χει αυξηµένες κατά 900 εκατοµµύρια ευρώ δαπάνες για την υγεία
και κατά 420 εκατοµµύρια ευρώ για την παιδεία. Ενσωµατώνει
µέτρα καταπολέµησης της φοροδιαφυγής και µέτρα αντιµετώπι-
σης των φυσικών καταστροφών. 

Στον προϋπολογισµό του 2024 αποτυπώνονται οι πολιτικές της
Κυβέρνησης για τη στήριξη του εισοδήµατος των πολιτών, µε αύ-
ξηση των µισθών στον δηµόσιο τοµέα, µε την αύξηση των συντά-
ξεων κατά 3%, την αύξηση του αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ
για τις οικογένειες µε παιδιά, την επέκταση του επιδόµατος µη-
τρότητας στους εννέα µήνες για τις γυναίκες αυτοαπασχολού-
µενες, ελεύθερες επαγγελµατίες και αγρότισσες. 

Παράλληλα, µονιµοποιείται ο µειωµένος συντελεστής ΦΠΑ σε
µια κατηγορία προϊόντων και υπηρεσιών, όπως οι µεταφορές, τα
γυµναστήρια, οι κινηµατογράφοι, αγαθά σχετιζόµενα µε τη δη-
µόσια υγεία. 

Κύριε Υπουργέ, στον προϋπολογισµό του 2025 θα πρέπει να
συµπεριλάβουµε και την επιστροφή του νησιωτικού ΦΠΑ στα
πολύ µικρά νησιά, µέτρο το οποίο θα στηρίξει ουσιαστικά την
ακριτική Ελλάδα, µέτρο το οποίο έχουµε πλέον τη δυνατότητα
να εφαρµόσουµε, χάρη στην επιτυχηµένη διαπραγµάτευση της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη στον κανονισµό ΦΠΑ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Ένα µέτρο που υπήρχε και χάθηκε εξαιτίας του κατα-
στροφικού τρίτου µνηµονίου ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Μέτρο που συζητή-
σαµε παρουσία του κυρίου Πρωθυπουργού στο Αναπτυξιακό
Συνέδριο του Βορείου Αιγαίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προϋπόθεση για την οικονοµική
ευηµερία και την ανάπτυξη µιας χώρας είναι η ασφάλεια. Η
ασφάλεια στα σύνορα, η ασφάλεια στις γειτονιές, στην καθηµε-
ρινότητα. Στόχος µας είναι η καταπολέµηση του εγκλήµατος και
ειδικά η αντιµετώπιση της λεγόµενης «µικρής εγκληµατικότητας».
Και για να πετύχουµε αυτό τον στόχο, υλοποιούµε ένα τρίγωνο
δράσεων, ιδιαίτερα σηµαντικό, µε κατάλληλες δυνάµεις και στρα-
τηγική της Ελληνικής Αστυνοµίας, µε υποχρεωτική εκτέλεση µέ-
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ρους των ποινών που επιβάλλονται, όπως παρουσιάζουν οι προ-
τεινόµενες τροποποιήσεις του κώδικα και µε αξιοποίηση εναλλα-
κτικών τρόπων έκτισης ποινών. Και πρέπει να συζητήσουµε και
τη δηµιουργία ελαφρών -αστικού τύπου- σωφρονιστικών δοµών.
Αυτές είναι κατευθύνσεις προς τις οποίες, ήδη, εργάζεται η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, µε συνεργασία των συναρ-
µόδιων Υπουργείων Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης και
κατά περίπτωση άλλων Υπουργείων. 

Παράλληλα, η προσπάθεια της χώρας µας στα σύνορα, για την
αντιµετώπιση της παράνοµης µετανάστευσης, παραµένει αµεί-
ωτη. Να τονίσω την ιδιαίτερα σηµαντική αύξηση στον προϋπολο-
γισµό του 2024 κατά 32% του προϋπολογισµού του Υπουργείου
Μετανάστευσης και Ασύλου, ο οποίος θα φτάσει τα 124 εκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Η Ελλάδα συνεχίζει να εφαρµόζει µε επιτυχία µια αυστηρή,
αλλά δίκαιη µεταναστευτική πολιτική. Οι δύο στόχοι που είχαµε
θέσει το 2020, δηλαδή η ουσιαστική µείωση των ροών και ο δρα-
στικός περιορισµός των επιπτώσεων της κρίσης στις τοπικές κοι-
νωνίες, όχι µόνο επιτεύχθηκε, αλλά απέδωσε µε τους νησιώτες
και τους ακρίτες µας να επανέρχονται σε τροχιά ανάπτυξης, ευη-
µερίας και κοινωνικής ηρεµίας. 

Τα προηγούµενα χρόνια, επίσης, η χώρα µας έχτισε ισχυρές
συµµαχίες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε τη συµµαχία των χωρών
πρώτης υποδοχής των MED5, µε τη συµµαχία του Βίλνιους για
την προστασία των εξωτερικών συνόρων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Και τα αποτελέσµατα αυτών των ισχυρών συµµαχιών της
χώρας µας φαίνονται στη διαπραγµάτευση για το νέο Σύµφωνο
Μετανάστευσης και Ασύλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός προϋπολογισµός επι-
τυγχάνει την ισχυρή ανάκαµψη της οικονοµίας. Στοχεύει στη µε-
τάβαση της χώρας µας σε µια νέα εποχή ισχυρής, εξωστρεφούς
και βιώσιµης ανάπτυξης για όλους. Αποτελεί πρόλογο του οδικού
χάρτη της χώρας για τα επόµενα χρόνια και απόδειξη για τον
λόγο που ο Κυριάκος Μητσοτάκης πήρε µια δεύτερη εντολή, η
αυτοδύναµη Ελλάδα πήρε µια δεύτερη εντολή για να πάει µπρο-
στά µε σταθερότητα, συνέπεια και συνέχεια. 

Αντιµετωπίσαµε πολλαπλές κρίσεις. Χωρίς θριαµβολογίες και
µε πλήρη συναίσθηση των νέων προκλήσεων που αναδύονται,
συνεχίζουµε στον δρόµο που ήδη έχουµε χαράξει. Το οφείλουµε
στους Έλληνες πολίτες, το οφείλουµε στη νέα γενιά, το οφεί-
λουµε στην Ελλάδα. 

Σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό του 2024. 
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μηταράκη. 
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-

λαγής. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, µια παρατή-

ρηση γιατί συζητάµε για τον προϋπολογισµό και µου έκανε εντύ-
πωση η έπαρσή σας, από την ηµέρα που άνοιξε η συζήτηση.
Ξεκινάτε όλοι και σαν να είστε στρατός, αφού πείτε για τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη και βεβαίως για την Νέα Δηµοκρατία, µετά θα
πείτε ότι εµείς που είχαµε να διαχειριστούµε αλλεπάλληλες κρί-
σεις τα καταφέραµε και φέραµε αυτόν τον προϋπολογισµό και
κοιτάξτε τώρα τι συζητάµε. 

Λοιπόν, αλλεπάλληλες κρίσεις; Αλήθεια λέτε. Το ότι τα κατα-
φέρατε; Ψέµατα λέτε. Το ήσασταν µόνοι σας και µε αριστοτε-
χνικό τρόπο καταφέρατε να βγούµε από τις κρίσεις, πάλι ψέµατα
λέτε. Διότι όταν συζητάµε για νούµερα και αριθµούς, θα πρέπει
να µας λέτε ότι η χώρα µας µέσα σε αυτές τις κρίσεις έλαβε πολύ
σηµαντική βοήθεια από τους µηχανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και της Ευρωζώνης. Έλαβε κεφάλαια που δεν τα είχε ξανα-
δεί, από το Ταµείο Ανάκαµψης και άλλες ευρωπαϊκές χρηµατοδο-
τικές πηγές και τράπεζες, όπως επίσης και ελαχιστικοποίηση της
κατάστασης του σφιξίµατος της οικονοµίας που είχαµε τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Δεν τα λέτε αυτά. Λέτε µόνο τα άλλα. Αυτά λοι-
πόν, για να είστε δίκαιοι και για να είµαστε και σωστοί, πρέπει να
τα λέτε. 

Τώρα, διαβάζοντας το νοµοθέτηµά σας περί του προϋπολογι-

σµού, αυτό που µπορεί κάποιος µε απόλυτη βεβαιότητα να πει
είναι πόση αδικία πραγµατικά µπορεί να χωρέσει σε έναν προ-
ϋπολογισµό. Κάθε χρονιά συγκρίνοντας µε την προηγούµενη
αντιλαµβανόµαστε πως για εσάς η αδικία δεν έχει ούτε ταβάνι
ούτε πάτωµα. Έχετε φτιάξει δύο κατηγορίες ανθρώπων στην Ελ-
λάδα. Χωρίσατε τον λαό σε δύο τµήµατα. Είναι η ολιγαρχία των
ευνοούµενων και η πλειοψηφία των καταπονούµενων. Έτσι τα
έχετε χωρίσει. 

Αυτή, λοιπόν, η µοιρασιά που κάνατε, έτσι ακριβώς φωτογρα-
φίζεται µέσα στον προϋπολογισµό. Το είδα διαρκώς αυτό σε
όλους τους τοµείς να είναι διάχυτο στο κοινοβουλευτικό έργο και
στις δράσεις. Το είδα παντού, το βίωσα όµως και στη Θεσσαλία,
όπου εµείς σας συζητάµε για Task Force και οµάδες διοίκησης
έργου, µια ευρωπαϊκή πρακτική που πρέπει να την εφαρµόσουµε
εδώ για να είµαστε ταχύτατοι και να δούµε επιτέλους τι θα κά-
νουµε µε µία Κάρλα που έχει πάρει την προϊστορική της µορφή
πριν από το 1965. Εις ώτα µην ακουόντων. 

Δεν έχετε κάνει τίποτα για τη Θεσσαλία. Εύχεστε µόνο «καλή
χρονιά». Βλέπω τους πολιτευτές και τους Βουλευτές να γυρνάνε
γύρω γύρω και να εύχονται «καλή χρονιά και καλά Χριστούγεν-
να». Ποια Χριστούγεννα; Δεν έχουν σπίτι. Λέτε «καλά Χριστού-
γεννα» σε ανθρώπους που όχι δεν θα στολίσουν δέντρο, αλλά
δεν έχουν καν σπίτι. 

Δεν φτιάξατε εσείς απολύτως τίποτα µέχρι σήµερα, µετά από
τόσους µήνες, που να ανταποκρίνεται έστω σε µία ελπίδα ότι
τους επόµενους µήνες θα έχουµε µία εξέλιξη στο θέµα. Και βέ-
βαια θα µας πείτε το κλασικό: Μα εµείς φταίµε για τις πρωτοφα-
νείς πληµµύρες; 

Όχι, εσείς δεν φταίτε για τις πρωτοφανείς πληµµύρες. Φταίτε
που δεν θωρακίσατε όµως τη Θεσσαλία για να ανταποκριθεί στα
πρωτοφανή γεγονότα, παρά το γεγονός ότι είναι πενταετές το
σχέδιο που ήταν εγκεκριµένο και αναρτηµένο ήδη στους χάρτες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όπως, επίσης, εσείς φταίτε που δεν εκτελέσατε τη σύµβαση
717 και σκοτώθηκαν πενήντα επτά άνθρωποι –άκουσον άκουσον,
πρωτοφανές!- σε µετωπική σύγκρουση τρένων στην Ελλάδα του
2023. Εσείς φταίτε που δεν την εκτελέσατε. 

Ή δεν φταίτε εσείς που συγκαλύψατε το σκάνδαλο των υπο-
κλοπών, το οποίο εσείς δηµιουργήσατε;

Ή δεν φταίτε εσείς που συγκαλύψατε την υπόθεση «NOVAR-
TIS»; 

Ή δεν φταίτε εσείς που κουρελιάσατε τις ανεξάρτητες αρχές;
Ή δεν φταίτε εσείς που χωρίσατε πάλι τον ελληνικό λαό σε δύο

ταχύτητες ακόµα και στη νόσο COVID, του κορωνοϊού, που οι άν-
θρωποι στο 98%, οι διασωληνωµένοι –στην έκθεση Λύτρα- πέθαι-
ναν στα περιφερειακά νοσοκοµεία;

Δεν φταίτε εσείς; Ποιος φταίει; Εσείς κυβερνήσατε και για τις
απευθείας αναθέσεις εσείς κυβερνάτε και εσείς φταίτε. Και για
τους εκατοντάδες ανθρώπους µετακλητούς που εσείς προσλαµ-
βάνετε από την πίσω πόρτα εσείς φταίτε. Και για τα δώρα που
κάνετε σε όλους εκείνους που έχουν την τεράστια ακίνητη περι-
ουσία µε 800.000 ευρώ γονικές παροχές από τον έναν στον
άλλον, πάππου προς πάππου, εσείς φταίτε. Δικές σας επιλογές,
λοιπόν, είναι όλα αυτά. 

Κοιτάξτε, επειδή ο προϋπολογισµός αντιστοιχίζεται µε τις ανά-
γκες της κοινωνίας, εσείς την κοινωνία την έχετε βάλει µε την
πλάτη στον τοίχο και τα µάτια στον Θεό. 

Στην τοπική αυτοδιοίκηση, που είναι και ο τοµέας ευθύνης µου,
θέλω να κάνω κάποιες παρατηρήσεις, γιατί άκουσα χθες την κ.
Κεραµέως η οποία στην πραγµατικότητα έκανε ένα συγχαρητή-
ριο µήνυµα από το Βήµα της Βουλής. Συνεχάρη τους Υπουργούς,
τους Υφυπουργούς, τους Αναπληρωτές και όλη τέλος πάντων
την Κυβέρνηση για το πόσο καλά τα κάνατε εσείς τα πράγµατα
στην αυτοδιοίκηση, την οποία καταντήσατε ελλειµµατική και
αυτός ο προϋπολογισµός που συζητάµε είναι για µία ακόµη χρο-
νιά αποκαλυπτικός της οικονοµικής ασφυξίας, στην οποία έχετε
καταδικάζει τους δήµους και τις περιφέρειες. Εκτίµηση για το έλ-
λειµµα: 301 εκατοµµύρια το 2023, πρόβλεψη ελλείµµατος: 297
εκατοµµύρια το 2024, όπως µε έλλειµµα 326 εκατοµµύρια έκλει-
σε και το 2022.

Χειροκροτήστε, λοιπόν, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτά
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που κάνετε στην τοπική αυτοδιοίκηση. 
Αλλά το άλλο, το µεγάλο κόλπο, το κόλπο γκρόσο που κάνατε,

είναι αυτό που συζητάτε αυτές τις µέρες µε τις ΔΕΥΑ της χώρας
και έχει σχέση µε το νερό νεράκι, µε το δηµόσιο, κοινωνικό αγαθό
που κάνατε τι και γιατί είναι µεγάλο κόλπο; Αφού στραγγαλίσατε
πρώτα την πλειοψηφία των επιχειρήσεων ύδρευσης και αποχέ-
τευσης, αφού τις καταστήσατε ελλειµµατικές λόγω της κρίσης
αυξάνοντας τα λειτουργικά έξοδα από 20% σε 40%, τις εγκατα-
λείψατε µετά. 

Αυτά κάνατε και στο ΕΣΥ. Αυτά κάνατε και στην παιδεία. Αυτά
κάνετε παντού, για να έρθετε µετά ως σωτήρες και να πείτε: Δεν
γίνεται αλλιώς, πρέπει να το ιδιωτικοποιήσουµε το νερό, πρέπει
να το βάλουµε σε ένα καινούργιο καθεστώς. Το ίδιο πρέπει να
κάνουµε και µε τα νοσοκοµεία. Αφού αγανάκτησε ο λαός και είπε:
«Επιτέλους, ούτε γάζες ούτε βαµβάκι ούτε τίποτα», πάρτε τα
εσείς οι ιδιώτες όλα, πάρτε και τα σκουπίδια, πάρτε και τα απορ-
ρίµµατα, πάρτε και το νερό, πάρτε και την ενέργεια, πάρτε και το
ρεύµα, πάρτε και τα έργα όλα! Και στο τέλος θρηνούµε µε µαύρο
δάκρυ για τα θύµατα των Τεµπών. 

Μην γελάτε, κύριε Μηταράκη. Αν ήµασταν και εµείς εκεί, δεν
θα γελάγαµε.

Και επειδή λοιπόν τα πράγµατα είναι σοβαρά και επειδή το πο-
λιτικό σύστηµα θα πρέπει να αντιληφθεί στο σύνολό του και κα-
νένας δεν έχει άµωµα χέρια και κανένας δεν µπορεί αυτή την
ώρα, την κρίσιµη για τη χώρα, να παίζει το ρόλο του Πόντιου Πι-
λάτου, θα πρέπει να ανασκουµπώσουµε τα µανίκια µας, να ανα-
λάβουµε την ευθύνη και να πούµε τα πράγµατα µε καθαρές
κουβέντες. 

Ο προϋπολογισµός σας δυστυχώς στραγγαλίζει την ελπίδα, τα
φτωχά λαϊκά στρώµατα. Ενενήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί πρώ-
της κατοικίας για τον απλό λαό, κόκκινα δάνεια στο κόκκινο,
αγρότες κτηνοτρόφοι επίσης σε απόγνωση. Δυστυχώς καµµία
πρόνοια για τους απλούς ανθρώπους του µόχθου που ανακα-
τεύουν καθηµερινά τον ιδρώτα µε το χώµα. Χειροκροτήστε, λοι-
πόν, έναν τέτοιο προϋπολογισµό.

Εµείς ως σκαπανείς θα ανοίγουµε καινούργιους δρόµους ελ-
πίδας, λέγοντας τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Θα παλεύουµε,
γιατί η ζωή µάς έχει µάθει ότι τα πάντα είναι µόνο αγώνας, αγώ-
νας, αγώνας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Θωµαΐς Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές,

εγώ θα ήθελα να ξεκινήσω µε µια αναφορά εκτός προϋπολογι-
σµού, γιατί πιστεύω πως το σχέδιο αυτής της Κυβέρνησης για το
µέλλον της χώρας πηγαίνει πολύ πιο πέρα από τις προβλέψεις
του Υπουργείου Οικονοµικών για το επόµενο έτος και δεν περιο-
ρίζεται στα κονδύλια που θα εγκρίνουµε µεθαύριο ή στις θετικές
προοπτικές της εθνικής µας οικονοµίας.

Πριν λίγες µέρες, λοιπόν, το ελληνικό δηµόσιο ξεκίνησε να
προσφέρει στους συναλλασσόµενους µε αυτό έναν ψηφιακό
βοηθό, ο οποίος βασίζεται στην τεχνητή νοηµοσύνη, µια εφαρ-
µογή που φέρνει το µέλλον πιο κοντά στη χώρα µας και βελτιώνει
όχι µόνο την αλληλεπίδραση των πολιτών µε τις δηµόσιες υπη-
ρεσίες, αλλά και το ίδιο το κράτος.

Η τεχνητή νοηµοσύνη θα καθορίσει µε µια λέξη το µέλλον κα-
θενός και καθεµιάς από εµάς το οποίο, όπως έχει πει πολύ εύ-
στοχα ο Πρωθυπουργός, «είτε το σχεδιάζεις είτε το υφίστασαι».
Εµείς, λοιπόν, αποφασίσαµε να σχεδιάσουµε το µέλλον της
χώρας µας και το κάνουµε πράξη µε σταθερά βήµατα. Ένα από
αυτά τα βήµατα που µας φέρνουν πιο κοντά στο ελπιδοφόρο
αυτό µέλλον είναι και ο συζητούµενος αυτές τις µέρες προϋπο-
λογισµός της χώρας για το 2024.

Κύριοι συνάδελφοι, αν θέλουµε να ξεχωρίσουµε τα δύο σηµα-
ντικότερα χαρακτηριστικά του οικονοµικού προγράµµατος της
Νέας Δηµοκρατίας για το 2024, αυτά είναι το κοινωνικό και το
αναπτυξιακό του πρόσηµο. Και αυτό γιατί περιέχει πρώτα απ’ όλα
ένα πλήθος εισοδηµατικών µέτρων που αφορούν σχεδόν το σύ-
νολο της ελληνικής κοινωνίας, όπως είναι οι ουσιαστικές αυξή-

σεις στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων, το ξεπάγωµα των
τριετιών στους µισθωτούς του ιδιωτικού τοµέα σε συνδυασµό µε
τη σταθερή αύξηση του κατώτατου µισθού, η αύξηση του αφο-
ρολόγητου για οικογένειες µε παιδιά, η νέα ενίσχυση κατά 8%
του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος ήδη από αυτό τον µήνα,
καθώς και τέλος η επιπλέον αύξηση 3% στις συντάξεις από 1-1-
2024 σε συνέχεια του 8% που δόθηκε στους συνταξιούχους στις
αρχές του έτους.

Δεν περιοριζόµαστε, όµως, στις παραπάνω µόνιµες αυξήσεις
βασικών εισοδηµάτων για εκατοµµύρια συµπολίτες µας. Επειδή,
όπως έχει πει και ο Κυριάκος Μητσοτάκης, στόχος της Νέας Δη-
µοκρατίας είναι η άσκηση κοινωνικής πολιτικής στην πράξη και
όχι στα χαρτιά, ερχόµαστε να στηρίξουµε και µε συµπληρωµα-
τικά µέτρα όσους έχουν µεγαλύτερη ανάγκη µέσα από την αύ-
ξηση της διάρκειας του επιδόµατος µητρότητας σε εννέα µήνες
για τις απασχολούµενες στον ιδιωτικό τοµέα και την επέκτασή
του σε όλες τις εργαζόµενες µισθωτές και µη µισθωτές, τη µό-
νιµη και πλήρη απαλλαγή διακοσίων χιλιάδων πρώην δικαιούχων
του ΕΚΑΣ από τη συµµετοχή τους στη φαρµακευτική δαπάνη, τον
διπλασιασµό του επιτυχηµένου προγράµµατος «Σπίτι µου» µε επι-
πλέον χαµηλότοκα ακόµα και άτοκα δάνεια για την αντιµετώπιση
του έντονου στεγαστικού προβλήµατος των νέων ανθρώπων και
ιδιαίτερα των νέων οικογενειών, τη χορήγηση κοινωνικού µερί-
σµατος άνω των 350 εκατοµµυρίων ευρώ πριν το τέλος του έτους
σε δυόµισι εκατοµµύρια νοικοκυριά περίπου, δικαιούχους του
επιδόµατος παιδιού, αναπηρικών επιδοµάτων ή του ελάχιστου εγ-
γυηµένου εισοδήµατος, καθώς και σε χαµηλοσυνταξιούχους και
ανασφάλιστους υπερήλικες, την κατάργηση της παρακράτησης
του 30% επί των συντάξεων για τους απασχολούµενους συντα-
ξιούχους η οποία αντικαθίσταται µε εισφορά 10% επί των απο-
δοχών τους που λαµβάνουν από την εργασία τους και τη
σταδιακή εξαφάνιση µέχρι το 2025 του τέλους επιτηδεύµατος για
όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες και αυτοαπασχολούµε-
νους, µειώνοντας µόνο για το 2024 κατά 164 εκατοµµύρια ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινωνική διάσταση του συ-
ζητούµενου προϋπολογισµού είναι -όπως προανέφερα- ο ένας
από τους δύο πυλώνες πάνω στους οποίους στηρίζεται το οικο-
νοµικό σχέδιο της Κυβέρνησης για το 2024. Ο δεύτερος πυλώνας
δεν είναι άλλος από την ανάπτυξη. Για όλους εµάς στη Νέα Δη-
µοκρατία η ανάπτυξη αποτελεί µια συνειδητή πολιτική επιλογή,
γιατί γνωρίζουµε ότι η κοινωνική πολιτική δεν γίνεται ούτε µε δα-
νεικά, αλλά ούτε και µε νέους φόρους. 

Εδώ ακριβώς είναι η διαχρονική µας διαφωνία µε όλα τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης και ιδιαίτερα µε το ΠΑΣΟΚ και το ΣΥ-
ΡΙΖΑ που επίσης κυβέρνησαν τη χώρα. Το µεν ΠΑΣΟΚ ήδη από
τη δεκαετία του �80 είχε επιλέξει τον πρώτο δρόµο, οδηγώντας
την πατρίδα µας στην υπερχρέωση και τα µνηµόνια, ενώ ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ επέλεξε επίσης συνειδητά τον δεύτερο δρόµο που οδήγησε
στην υπερφορολόγηση και στο περίφηµο µαξιλάρι των 37 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ. Η Νέα Δηµοκρατία πάντα απέρριπτε και συ-
νεχίζει να απορρίπτει αυτές τις πολιτικές ως ένα κόµµα ευθύνης
που πρώτη προτεραιότητα έχουµε την προστασία του µακροπρό-
θεσµου γενικού κοινωνικού συµφέροντος.

Γι’ αυτό επιλέξαµε τον τρίτο δρόµο αυτόν της ανάπτυξης της
εθνικής οικονοµίας, της πραγµατικής αυτοδύναµης ανάπτυξης
που δεν µπορεί να συνυπάρξει µε φορολεηλασίες και υπερδανει-
σµό. Γι’ αυτό τον σκοπό η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
δούλεψε συστηµατικά, καταφέρνοντας να ανακτήσει η χώρα µας
την επενδυτική βαθµίδα και να προσελκύσουµε µεγάλες άµεσες
ξένες επενδύσεις, να πολλαπλασιάσουµε τις εγχώριες ιδιωτικές
επενδύσεις και να αυξήσουµε τις δηµόσιες επενδύσεις σε νέες
υποδοµές και υπηρεσίες για τον πολίτη.

Έτσι οι επενδύσεις αυξήθηκαν πάνω από το 7% το τρέχον έτος
και αναµένεται να αυξηθούν ακόµα περισσότερο µέχρι 15% το
2024. Συνολικά εγγράφονται στον κρατικό προϋπολογισµό επεν-
δυτικοί πόροι ύψους άνω των 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ µέσω
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων και του Ταµείου Ανά-
καµψης, πόροι που αναµένεται να εισρεύσουν κυρίως από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, ενισχύοντας την πραγµατική οικονοµία και
µειώνοντας ακόµα πιο δραστικά την ανεργία ιδίως για τους νέους
και τις γυναίκες. Και όλα αυτά την ώρα που συνεχίζουµε την εξυ-
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γίανση των δηµόσιων οικονοµικών και την αποκλιµάκωση του
χρέους, το οποίο από το 172% του ΑΕΠ το 2022 φτάνει στο 160%
φέτος και στο 152% το 2024.

Τελειώνω, λέγοντας ότι πρόκειται για µια σταθερά ανοδική οι-
κονοµική πορεία όπου η Ελλάδα αναγνωρίζεται πλέον διεθνώς
ως ένα παράδειγµα οικονοµικής ανάπτυξης και ανθεκτικότητας.
Αυτή είναι η ελπιδοφόρα Ελλάδα που χτίζουµε σήµερα και θέ-
λουµε για το µέλλον και αυτή τη νέα Ελλάδα έρχεται να στηρίξει
ο παρών προϋπολογισµός τον οποίον υπερψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα δώσω τώρα τον
λόγο στην κ. Λιάνα Κανέλλη από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι της Κυβέρνησης, µε αυτό

τον προϋπολογισµό και όσα ακούστηκαν από το Βήµα εδώ, αξί-
ζετε στα αλήθεια συγχαρητήρια.

Εκτινάξατε την τέχνη της εξαπάτησης στο µεγαλύτερο, στο
υψηλότερό της επίπεδο. Δεν υπάρχει δηλαδή αυτό το επίπεδο,
είναι πρωτοφανές. Όποιος κάθεται από κάτω ή όποιος είναι σπίτι
του και βλέπει από την τηλεόραση τον προϋπολογισµό, αισθάνε-
ται το λιγότερο εκατοµµυριούχος. Του στηρίζετε το εισόδηµα,
του στηρίζετε τη ζωή, του στηρίζετε την υγεία, του στηρίζετε το
σπίτι του, του στηρίζετε την αναπαραγωγή του. Δηλαδή, είναι
απίστευτο! Και συµµετέχετε όλοι σας, πλην ΚΚΕ, σε αυτή την
εξαπάτηση. 

Έχω ένα παράδειγµα πολύ χαρακτηριστικό, µα πάρα πολύ χα-
ρακτηριστικό. Λείπουν ασθενοφόρα. Ποιος τα δίνει στη χώρα; Ο
Νιάρχος. Όχι όµως. Οι προηγούµενοι πήγαιναν στις γιαγιάδες
που µάζευαν τους πρόσφυγες και έκαναν τελετές που µπορεί να
φτάσουν και στο Όσκαρ. Θα πηγαίναµε και στο Όσκαρ ή στο Νό-
µπελ Ειρήνης. Οι τωρινοί πήρατε σβάρνα τη γιαγιά που χάρισε
το ασθενοφόρο. Άρα, ακούει ο λαός, η γιαγιά δεν έχει πρόβληµα.
Είναι Νιάρχος, χαρίζει ασθενοφόρα. Είναι απίστευτο! Δεν ντρέ-
πεστε; Δεν ντρέπεστε να πηγαίνετε σε µια γιαγιά από απελπισία
γιατί δεν είχε ασθενοφόρα, αποφάσισε να δώσει ό,τι είχε και δεν
είχε για χαρίσει ένα ασθενοφόρο στο κράτος; Είσαστε δωρολή-
πτες και δεν ντρέπεστε; 

Στους αριθµούς λέτε ψέµατα. Στηρίζετε, δίνετε αυξήσεις.
Μπείτε σήµερα, τώρα, όπως είστε εδώ στα κινητά σας, στο σου-
περµάρκετ και ζητήστε ένα µπουκάλι ουίσκι, κανονικό από τα τρέ-
χοντα. Κάνει 23 ευρώ. Ένα δίλιτρο έξτρα παρθένο ελαιόλαδο,
ένα µπουκάλι, έχει 40 ευρώ. Έχει 40 ευρώ! Δύο λίτρα λάδι!

Έρχεστε και λέτε ότι στηρίζετε το εισόδηµα. Θα δώσετε και
150 ευρώ στην οικογένεια που βρίσκεται σε πολύ δύσκολη θέση.
Πάρα πολύ. Ένας τενεκές λάδι έχει από 170 µέχρι 200. Θα τους
δώσετε δηλαδή λιγότερο από τον έναν τενεκέ λάδι και είναι αµ-
φίβολο αν φτάνει ένας τενεκέδες λάδι, η ευλογία αυτού του
τόπου, για µια τετραµελή οικογένεια για έναν χρόνο. 

Έχετε παρουσιάσει µία χώρα η οποία είναι σε απίστευτα ανο-
δική πορεία και καυχάσθε όλοι σας που η Ευρώπη συζητούσε
χθες -λέτε για το ΦΠΑ στα νησιά-, πώς θα βάλει µέσα στους κόλ-
πους της, αυτή η «αγία» Ευρώπη, την Ουκρανία. Πλουτήσατε τα
στρατοβιοµηχανικά συµπλέγµατα για να κάνετε τον πόλεµο και
να τον στηρίξετε στην Ουκρανία και τώρα θα την βάλετε µέσα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση για να τη σώσετε. Εσείς που καυχώσα-
σταν κάποια στιγµή πριν από χρόνια ότι η κρίση οφείλεται στο
εξωτερικό. Στο εξωτερικό, στο οποίο εµείς είµαστε εσωτερικό,
είµαστε µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Στο εξωτερικό στο οποίο
εµείς είµαστε µέσα ως σύµµαχοι στο ΝΑΤΟ. 

Όπως συνέβη και µε τη διπλωµατία των σεισµών, µε την Τουρ-
κία. Έρχεστε τώρα, σήµερα και λέτε τα ίδια πράγµατα που λέ-
γανε. Σήµερα βέβαια έχετε και µια επαναληπτικότητα. Άκουσα
και για τρίτο δρόµο. Έχουµε και τρίτο δρόµο. Ξαναθυµηθήκατε
τον τρίτο τον δρόµο, τον Τόνι Μπλερ, προχωράει η χώρα, οι στη-
ρίζοντες, από τον τρίτο δρόµο, από τον πρώτο δρόµο, από τον
προηγούµενο δρόµο, από τον δρόµο στα τέσσερα µε την Ακρο-
δεξιά. Γίνατε απολογητές ενός συστήµατος που µέχρι τώρα δεν
συµµετείχε κανένας από εσάς. Δεν είχατε συγκυβερνήσει, δεν εί-
χατε κάνει διπλές και τριπλές συγκυβερνήσεις µε το ΛΑΟΣ. Τί-

ποτα, τίποτα, αυτά δεν υπάρχουν. Μέχρι και διορθωτική αριστερά
έχουµε καινούργια τώρα, η οποία διορθώνει τα λάθη της προ-
ηγούµενης.

Δεν υπάρχει ίχνος τσίπας, ίχνος αυτοκριτικής, ίχνος αναγνώ-
ρισης και έρχονται και οι αριθµοί και σας λένε ότι φέτος έχετε 62
δισεκατοµµύρια παραπανίσιους φόρους. Στα αγαθά και στις υπη-
ρεσίες και παντού οι φόροι φέτος θα είναι 35 δισεκατοµµύρια.
Από πού φορτώνονται αυτά τα πράγµατα; Έχετε υπερέσοδα από
τον ΦΠΑ, τον αδικότερο, οριζόντιο φόρο. Κι έρχεται εδώ σήµερα
κάποιος και µιλάει ότι θα πάνε τα πράγµατα καταπληκτικά; 

Απ’ την άλλη µπάντα, τη µειοψηφία της ελευθερίας της αστικής
τάξης που εξαπατά την εργατική τάξη, έχετε φέρει από το 0,5%
στο 0,2%, κατεβάζετε, τον φόρο συγκέντρωσης κεφαλαίου. Κα-
τεβάζετε 50% τον φόρο των χρηµατιστηριακών συναλλαγών, για
να µη βάλω τώρα την κατάργηση των φόρων και των οµολόγων
στα κρατικά και επιχειρηµατικά οµόλογα. Κι εκεί µειώνετε φό-
ρους. Αν ψάξω να βρω φόρους, όπου βρω µείωση φόρου, δίπλα
είναι το µεγάλο κεφάλαιο. Όπου βρω εθελοντισµό… Δεν θα βρω
εθελοντισµό στην παραγωγή ανθρωπισµού, όχι, ούτε σε δωρεάν
γεύµατα. Θα βρω εθελοντισµό, ας πούµε, στην εφοριακή δυνα-
τότητα του κεφαλαίου του εφοπλιστικού, να είναι εθελοντικό.
Εκεί θα το δω. Θα µου πείτε αυτό είναι και συνταγµατικά κατο-
χυρωµένο. Καταπληκτικό Σύνταγµα το οποίο από όλες τις εργα-
τικές και επαγγελµατικές ενώσεις αναγνωρίζει προνόµια µόνο
στην εργατική τάξη. 

Δεν έχετε κονδύλια για κανέναν που πραγµατικά υποφέρει. Μι-
λούσα µε µια γυναίκα εβδοµήντα τριών ετών, η οποία είχε 80%
αναπηρία και «απολάµβανε» του ευεργετήµατος της βοήθειας
στο σπίτι. Κόπηκε, γιατί αποφασίσατε ότι µετά τα εξήντα πέντε
που δεν είναι σε παραγωγική ηλικία δεν δικαιούται ο ανάπηρος
βοήθεια. Θα πεθάνει. Θα είναι σπίτι του. Θα τον φορτωθεί η οι-
κογένεια, εθελοντικά κι αυτό γιατί είναι πολύ καλή η οικογένεια.
Μα ξέρουµε πάρα πολύ καλά. Ο εθελοντισµός, η προπαγάνδα, η
εξαπάτηση είναι τέτοια και τόση ώστε να µπορεί να στηρίζει το
έργο σας και να µην καταλαβαίνει κανείς τίποτα. Μιλάτε για την
οικογένεια και όταν η οικογένεια διαλύεται βγάζετε µια έρευνα
ότι ο Έλληνας την έχει στο κεντρικό του σηµείο. Θέλετε ο άλλος
να δουλεύει δέκα-δώδεκα ώρες; Του βγάζετε µία έρευνα που λέει
ότι οι Έλληνες δεν είναι τεµπέληδες, είναι οι σκληρότερα εργα-
ζόµενοι και άρα θα απολαύσουν των αγαθών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Τι θα κάνετε γι’ αυτούς τους ανθρώπους εδώ; Μα το λέει το
νούµερο. Άκουσα τον Υπουργό Παιδείας από εδώ να λέει «θέ-
λουµε ελεύθερη παιδεία» και δεν απάντησε σε τι ήταν δεσµευ-
µένη η ελεύθερη παιδεία. Σε τι ήταν δεσµευµένη τόσα χρόνια; Ο
γιατρός που είναι απέναντι και πηγαίνετε σε τι ήταν δεσµευµένο
από το κρατικό πανεπιστήµιο που βγήκε και τον εµπιστεύεστε;
Σε τι ήταν; Σε κονδύλια, σε κοµµάτι από τον προϋπολογισµό; Και
θέλετε όλα αυτά να τα αφήσετε στο ιδιωτικό κεφάλαιο γιατί είναι
προσοδοφόρο; Ειδικά το θέµα της υγείας; Τι θέλετε να κάνετε
τα ιδιωτικά πανεπιστήµια; Να σας πω τι θέλετε να τα κάνετε; Να
τα χειραγωγήγεσε µέχρι κεραίας. Δεν χρειάζεστε εµένα να σας
το πω. Χρειάζεστε τους Αµερικανούς φίλους σας. Όταν το Har-
vard για το οποίο περηφανεύεται ο Πρωθυπουργός και κάµποσοι
από εσάς εδώ µέσα, ή το Pennsylvania ή το MIT έχουν µία οµάδα
φοιτητών… Δύο βγήκαν και ψέλλισαν κάτι υπέρ της Παλαιστίνης,
ψέλλισαν δύο κουβέντες για την Παλαιστίνη και επειδή τα πανε-
πιστήµια αυτά δεν ζουν χωρίς χορηγίες και χωρίς λεφτά, βγήκαν
όλοι οι λεφτάδες και τους πήραν τα λεφτά πίσω. Και είπαν «θα
τολµήσετε εσείς εδώ οι φοιτητές να βγάλετε τέτοια άποψη; Θα
σε αφήσω εγώ χωρίς φράγκο. Και πήγαινε ψάξε το Harvard σου
στον επόµενο χορηγό». Τέτοια πανεπιστήµια θέλετε εδώ; Με χο-
ρηγούς; Μα αν έχετε ξεκινήσει από τη γιαγιά που γίνεται χορηγός
ασθενοφόρου σαν να είναι Νιάρχος, βέβαια θέλετε τέτοια πανε-
πιστήµια. Αυτά είναι τα ελεύθερα πανεπιστήµια; 

Λοιπόν, µε αυτό τον προϋπολογισµό είναι αποδεδειγµένο ότι
για να επιζήσει ο ελληνικός λαός βάζει πλάτη, δουλειά, κόπο,
πόνο στο 95% του πληθυσµού. Το 95% του πληθυσµού είναι ερ-
γαζόµενη τάξη. Το 5% που ωφελείται είναι αστική τάξη. Σε αυτή
την πάλη, αυτός το προϋπολογισµός δεν µπορεί να βαφτίσει το
ψάρι κρέας. Και πρέπει να θυµάστε, γιατί εµείς βεβαίως θα κα-
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ταψηφίσουµε µετά βδελυγµίας τον προϋπολογισµό σας αυτόν,
ένα πράγµα: Το κεφάλαιο το οποίο είναι σε πανικό τώρα -γιατί
είναι µπροστά σε ύφεση και πρέπει να κοιτάξει να βγάλει και από
τη µύγα ξίγκι και από τα κόκαλα και να µας πουλήσει όλους και
τον αέρα που αναπνέουµε που θα τον νοικιάζουµε-, δεν είναι αθά-
νατο. Η εργατική τάξη είναι αθάνατη. Είναι αθάνατη και κατ’
αυτήν την έννοια όσο και να την κάνετε να υποφέρει, κάποια στι-
γµή θα σας πάρει παραµάζωµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία
Κανέλλη.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κοτρωνιάς από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024 είναι

ένας προϋπολογισµός ορόσηµο, αφού είναι ο πρώτος µετά από
δεκατρία χρόνια που καταρτίζεται µε το αξιόχρεο πλέον της
χώρας µας να έχει ανακτήσει την επενδυτική του βαθµίδα. Πρό-
κειται για σηµαντικό επίτευγµα αν αναλογιστούµε ότι ο προϋπο-
λογισµός του 2024 καταρτίζεται λίγο διάστηµα µετά από τις
διαδοχικές φυσικές καταστροφές που έπληξαν τον Αύγουστο και
τον Σεπτέµβριο του 2023 το σύνολο της επικράτειας και είναι
πλέον προφανές πως σε δηµοσιονοµικό επίπεδο θα πρέπει να
υπάρχει κατ’ έτος πρόβλεψη στον προϋπολογισµό των σχετικών
κονδυλίων, αφού έχουµε µπροστά µας µια νέα πραγµατικότητα
την οποία θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε µε σύνεση, ταχύτητα
και αποτελεσµατικότητα. Όµως, και το διεθνές περιβάλλον µέσα
στο οποίο διαµορφώνεται ο φετινός προϋπολογισµός είναι δύ-
σκολο, αφού στη γειτονιά µας µαίνεται ένας πόλεµος εδώ και δύο
περίπου χρόνια, ενώ την ίδια στιγµή έχουµε και τη γνωστή ανά-
φλεξη στη Μέση Ανατολή.

Όλα τα παραπάνω έχουν ως αποτέλεσµα να επιβραδύνουν τη
διεθνή οικονοµία, να αυξάνουν τους δηµοσιονοµικούς κινδύνους,
ενώ ταυτόχρονα υπάρχει διεθνώς ο πληθωριστικός κόλαφος ο
οποίος αν και αποκλιµακώνεται σταδιακά, συνεχίζει να παραµένει
σε υψηλά επίπεδα παγκοσµίως.

Σε αυτό το απρόβλεπτο και δυσµενές περιβάλλον η ελληνική
οικονοµία αποδεικνύεται ισχυρή και είναι κάτι για το οποίο όλοι
οι Έλληνες θα πρέπει να αισθανόµαστε υπερήφανοι καθώς είναι
αποτέλεσµα των θυσιών της ελληνικής κοινωνίας και της σκλη-
ρής δουλειάς και της συνετής δηµοσιονοµικής πολιτικής που
εφαρµόζει η Κυβέρνηση τα τελευταία τέσσερα χρόνια.

Στον φετινό προϋπολογισµό υπάρχει σωρεία θετικών εξελί-
ξεων που καταδεικνύουν µε τον πλέον εµφατικό τρόπο ότι βαδί-
ζουµε προς τη σωστή κατεύθυνση. Συγκεκριµένα, η τρέχουσα
πρόβλεψη για τον ρυθµό ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας το
2024 ανέρχεται σε 2,9% σε ετήσια βάση. Βάσει αυτής, το πρα-
γµατικό ΑΕΠ του 2024 αναµένεται να ανέλθει στο µεγαλύτερο
ύψος της περιόδου µετά το 2010. Σε σύγκριση µε τον µέσο όρο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο ρυθµός ανάπτυξης της ελληνικής οι-
κονοµίας το 2024 αναµένεται να αποκλίνει προς τα πάνω κατά
1,7 ποσοστιαίες µονάδες. Το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν σε
ονοµαστικούς όρους αναµένεται να αυξηθεί από 206,6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ το 2022 σε 222,8 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023
και 233,8 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2024. Οι επενδύσεις αναµένε-
ται να αυξηθούν κατά 7,1% το τρέχον έτος και ακόµη περισσό-
τερο κατά 15,1% το 2024, ενώ η ανεργία αναµένεται να µειωθεί
από 11% που ήταν το 2023 σε 10,6 το 2024. Κατά το 2023 υπήρξε
σηµαντική αύξηση των φορολογικών εσόδων κατά 9,1% σε σχέση
µε το 2022, χωρίς όµως να αυξηθούν οι φόροι, εξέλιξη που συν-
δέεται σε µεγάλο βαθµό µε τους υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης
της ελληνικής οικονοµίας.

Για το 2023 συνολικά η εκτίµηση είναι ότι θα υπάρξει αύξηση
της κατά κεφαλήν αµοιβής κατά 5,7%, µια ποσοστιαία µονάδα
υψηλότερα από την εκτίµηση του προσχεδίου του κρατικού προ-
ϋπολογισµού του 2024, διαµορφώνοντας έτσι την αύξηση των
αµοιβών εξαρτηµένης εργασίας στο 7,5%.

Η ελληνική οικονοµία, παρά τις αλλεπάλληλες εξωγενείς κρί-
σεις και τις φυσικές καταστροφές που έπληξαν τη χώρα µας κατά
το 2023, εκτιµάται ότι θα διατηρήσει µεγάλο µέρος της αναπτυ-
ξιακής της δυναµικής για όλο τον χρόνο, έναντι του 2022, µε τον
ρυθµό ανάπτυξης να διαµορφώνεται σε 2,4%, έναντι εκτίµησης

2,3% του προσχεδίου του κρατικού προϋπολογισµού του 2024,
και αύξησης µόλις 0,6% στην Ευρωζώνη, σύµφωνα µε την εκτί-
µηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Η οικονοµία ωστόσο, κυρίες και κύριοι, για να είναι µια λέξη
ουσιαστική στη συνείδηση των πολιτών οφείλει να έχει προφανώς
ανταποδοτικό χαρακτήρα. Έτσι, από 1-1-2024 θα υπάρξει αύ-
ξηση στις αποδοχές περίπου εξακοσίων εξήντα χιλιάδων δηµο-
σίων υπαλλήλων έπειτα από δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια στα-
σιµότητας, άρση του παγώµατος των τριετιών στους µισθωτούς,
αύξηση του αφορολόγητου για οικογένειες µε παιδιά, αύξηση
του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, εκ νέου αύξηση των συ-
ντάξεων, ενώ παράλληλα θα υπάρξουν και επενδυτικοί πόροι
ύψους 12,17 δισεκατοµµυρίων ευρώ µέσω του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων και του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας που αναµένεται να εισρεύσουν στην οικονοµία µέσα στο
2024.

Για τον πολίτη, ωστόσο, όπως είπα, η οικονοµία δεν είναι µόνο
αριθµοί, είναι κοινωνικό κράτος και κοινωνική δικαιοσύνη. Ο πολί-
της θέλει να γίνει µέτοχος των όσων θετικών πρεσβεύει ο προϋπο-
λογισµός µέσα από πράξεις που θα δικαιώνουν τις θέσεις του.

Για του λόγου το αληθές, λοιπόν, η Κυβέρνησή µας ενισχύει
τις δαπάνες για την υγεία. Η επιχορήγηση προς τα νοσοκοµεία
και την πρωτοβάθµια υγεία αυξάνονται κατά 15% σε σχέση µε το
2023, ενώ ταυτόχρονα νοµιµοποιείται πλήρης απαλλαγή διακο-
σίων πρώην δικαιούχων από τη συµµετοχή τους στη φαρµακευ-
τική δαπάνη. Παράλληλα, µε αφορµή τα όσα τραγικά γεγονότα
έλαβαν χώρα στην πατρίδα µας, προβλέπεται στον εν λόγω προ-
ϋπολογισµό µεγαλύτερη κάλυψη των αναγκών λόγω φυσικών κα-
ταστροφών.

Πιο συγκεκριµένα, διπλασιάζονται οι πόροι του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων για την κάλυψη δαπανών αρωγής έναντι
φυσικών καταστροφών. Όλα τα ανωτέρω πραγµατοποιούνται
χωρίς να αποκλίνει η χώρα από τους δηµοσιονοµικούς της στό-
χους. Στον προϋπολογισµό του 2024 η οικονοµία µας συνεχίζει
την αναπτυξιακή της πορεία στο 2,3% για φέτος έναντι του 0,8%
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την ανεργία να υποχωρεί στο 10,9%
τον Αύγουστο από 12,3% τον αντίστοιχο µήνα πέρυσι και µε τον
πληθωρισµό στο 1,6% τον Σεπτέµβριο. Εντυπωσιακή είναι η απο-
κλιµάκωση του δηµόσιου χρέους. Είµαστε η χώρα µε τον µεγα-
λύτερο ρυθµό µείωσης του δηµοσίου χρέους παγκοσµίως. Από
171,4% το 2022, θα κλείσει στο 159,3% το 2023 και θα φτάσει
στο 152,2% το 2024.

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας θέλω να τονίσω ότι η πατρίδα
µας βαδίζει στον σωστό δρόµο, τα δηµοσιονοµικά µεγέθη εξε-
λίσσονται πολύ θετικά παρ’ όλες τις αρνητικές διεθνείς συγκυ-
ρίες. Η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
συνεχίζει απρόσκοπτα µε µοναδικό στόχο να υλοποιήσει όσα έχει
εξαγγείλει και έχει δεσµευτεί ότι θα γίνουν. Δεν ευαγγελιζόµαστε
ότι όλα είναι τέλεια, γίνονται όµως προς τη σωστή κατεύθυνση
και µε γνώµονα τον πολίτη. Η πατρίδα µας εξελίσσεται, νοικοκυ-
ρεύεται και αποκτά υπόσταση και κύρος σε διεθνές επίπεδο και
αποτελεί παράδειγµα σωστής δηµοσιονοµικής πολιτικής. Η Ελ-
λάδα µας µεγαλώνει και παίρνει τη θέση που της αξίζει, τη θέση
που αξίζει σε όλους µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συ-
νοδοί καθηγητές από το 4ο Γυµνάσιο Ξάνθης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Παναγιώτη Θεοδωρικάκο από
τη Νέα Δηµοκρατία και στη συνέχεια θα µιλήσει ο Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας κ. Δένδιας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε τα τελευταία χρόνια
µια µακρά περίοδο αλλεπάλληλων διεθνών κρίσεων και σοβαρών
αναταράξεων µε πολεµικές αναµετρήσεις στην ευρύτερη πε-
ριοχή µας στη Γάζα και στην Ουκρανία, ενώ ταυτόχρονα δυσοί-
ωνες οικονοµικές εξελίξεις προδιαγράφονται ακόµη και σε
σηµαντικές χώρες του πυρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως
η Γερµανία.

Σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία, η Ελλάδα αποτελεί αναµφίβολα
πυλώνα σταθερότητας και βιώσιµης ανάπτυξης. Η χώρα µε την
καθοριστική συµβολή της Κυβέρνησης αλλά και την εξίσου πολύ
σηµαντική συµµετοχή της ίδιας της κοινωνίας αντιµετώπισε απο-
τελεσµατικά πολλές απειλές και κρίσεις από την πανδηµία, ως
την ασύµµετρη απειλή στα σύνορά µας από τις παράνοµες µε-
ταναστευτικές ροές στον Έβρο αλλά και στο Αιγαίο.

Η Κυβέρνηση από την περίοδο του lockdown στέκεται σταθερά
δίπλα στην κοινωνία µε αποφασιστικά µέτρα στήριξης των πολι-
τών αλλά και αντιµετώπισης της παγκόσµιας κρίσης πληθωρι-
σµού και ακρίβειας που έχει εκτινάξει τις τιµές ιδιαίτερα στον
τοµέα της ενέργειας.

Αν θέλει να δει κανείς τι είναι αυτό που χαρακτηρίζει τον δρόµο
που ακολουθεί η χώρα, θα έλεγα ότι δίπλα στην ικανότητα δια-
χείρισης των κρίσεων και αποτελεσµατικής αντιµετώπισής τους
που κατέγραψε ο Κυριάκος Μητσοτάκης ως Πρωθυπουργός της
χώρας και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ταυτόχρονα,
είναι η σταθερή πυξίδα της παράταξής µας, κατεύθυνση στις επι-
λογές που διέπονται από γνήσιο και υπεύθυνο πατριωτισµό, αλ-
ληλεγγύη και σεβασµό προς την πρώτιστη αξία της ανθρώπινης
ζωής.

Είναι ακριβώς αυτές οι αξίες, µε πρώτιστη αυτή του πατριωτι-
σµού, που σηµατοδότησαν την αποφασιστική φύλαξη των συνό-
ρων µας, τη στοχευµένη ενίσχυση της στρατιωτικής ισχύος της
χώρας, ώστε να είναι σε θέση να αντιµετωπίζει άφοβα κάθε απει-
λή όπως αξίζει στην πατρίδα µας, την όσο το δυνατόν πιο αποτε-
λεσµατική προάσπιση της ανθρώπινης ζωής απέναντι στη λαί-
λαπα καταστροφών που οφείλονται κυρίως στην κλιµατική κρίση,
αλλά και την ενίσχυση της εσωτερικής ασφάλειας στα πρώτα
τέσσερα χρόνια της διακυβέρνησης του τόπου από την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Και είναι αυτή η ίδια αξία, ο πατριωτισµός, που καθοδηγεί τη
συνεχή προσπάθειά µας για την όσο το δυνατό µεγαλύτερη συµ-
µετοχή του παγκόσµιου ελληνισµού στις αποφάσεις για το µέλ-
λον της χώρας, µε την έµπρακτη διασφάλιση της ψήφου των
Ελλήνων του εξωτερικού. Ήταν εθνικός στόχος, η επίτευξη του
οποίου αναπτύχθηκε σε τρεις φάσεις λόγω γνωστών συνθηκών.
Και σε σύντοµο χρονικό διάστηµα θα υλοποιηθεί πλήρως χωρίς
κανένα εµπόδιο, χάρη στην καθολική καθιέρωση της επιστολική
ψήφου. 

Και οφείλουµε όλες οι πράξεις µας τόσο στο οικονοµικό όσο
και στο κοινωνικό πεδίο το επόµενο διάστηµα να συνεχίσουν να
διέπονται ακριβώς από την αξία του πατριωτισµού. Γιατί σε αυτή
τη βάση άλλωστε η Νέα Δηµοκρατία εξέφραζε όλα τα χρόνια από
το 2015 και µετά την κοινωνική πλειοψηφία του µέτρου και της
λογικής αποτυπωµένη στη συµφωνία αλήθειας. Έτσι συνεχίζουµε
και έτσι οφείλουµε να συνεχίζουµε µε ευθύνη και σεµνότητα απέ-
ναντι στους πολίτες, ακούγοντας τον παλµό της κοινωνίας, τις
ανάγκες, τις προσδοκίες των πολιτών που πρέπει κάθε µέρα να
µετατρέπουµε σε ρεαλιστικό όραµα και πολιτική για όλους τους
Έλληνες. 

Σε αυτή τη βάση έχουν στηριχθεί και οι πλέον αδύναµοι της ελ-
ληνικής κοινωνίας. Για µένα η καλύτερη κοινωνική πολιτική είναι
η αναπτυξιακή πολιτική που φέρνει νέες θέσεις απασχόλησης και
δεν υπάρχει κανείς που να διαφωνεί. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. Η ανεργία έχει µειωθεί περίπου στο 10% τον Σεπτέµβριο
του 2023, ενώ είναι αλήθεια, είναι πραγµατικότητα ότι πάνω από
2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ διατέθηκαν το 2023 για τις επιδοτήσεις
στην κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας για τα νοικοκυριά και τις
επιχειρήσεις και την καταβολή του επιδόµατος θέρµανσης, την
επιδότηση της τιµής του πετρελαίου θέρµανσης στην αντλία και
το γνωστό πλέον σε όλους Market Pass. 

Και µετά τις διπλές εκλογές του 2023 η παράταξή µας είναι δε-
σµευµένη ότι η ισχυρή και βιώσιµη ανάπτυξη που θέλουµε γι’

αυτή την τετραετία συνδέεται απολύτως µε την ανάγκη µείωσης
των κοινωνικών ανισοτήτων. Η πολιτική αποτελεσµατικότητα της
Κυβέρνησης θα κριθεί σε πολύ µεγάλο βαθµό από την επίτευξη
αυτού του στόχου. Ο υπεύθυνος πατριωτισµός, όµως, οφείλει να
µας καθοδηγεί και στη σωστή ιεράρχηση των προβληµάτων της
ελληνικής κοινωνίας. 

Στη δική µου αντίληψη το υπ’ αριθµόν ένα πρόβληµα της Ελ-
λάδας αυτή τη στιγµή είναι το δηµογραφικό. Δεν έχουµε κανένα
µέλλον χωρίς την αποτελεσµατική και σε βάθος αντιµετώπιση
αυτού του προβλήµατος. Οι αριθµοί είναι δραµατικοί. Υπάρχει
συνεχής µείωση των γεννήσεων, ενώ τα τελευταία τρία χρόνια οι
θάνατοι ξεπερνούν τις γεννήσεις κατά εκατόν ογδόντα δύο χιλιά-
δες. Μιλάµε για πρωτοφανή συρρίκνωση του πληθυσµού, πολύ
χειρότερη από πολεµικές συνθήκες. 

Ασφαλώς η Κυβέρνηση έχει πάρει µια σειρά από σηµαντικά θε-
τικά µέτρα, που ενισχύουν τα νέα ζευγάρια για να κάνουν οικο-
γένεια, επιδοτώντας τις γεννήσεις. Οι µισθοί και οι συντάξεις µε
τον φετινό προϋπολογισµό αυξάνονται, οι εργαζόµενοι παίρνουν
µια σηµαντική ανάσα ενισχύοντας την αγοραστική τους δύναµη.
Επεκτείνεται το επίδοµα µητρότητας στις γυναίκες ελεύθερες
επαγγελµατίες και στις αγρότισσες, µέτρο εξαιρετικά σηµαντικό.
Θεωρώ όµως ότι στην πορεία έχουµε την υποχρέωση να κάνουµε
όσο µας επιτρέπουν οι συνθήκες, ακόµη περισσότερα πράγµατα.
Και αυτό οφείλει να είναι πρώτιστη προτεραιότητα όλων µας, της
Κυβέρνησης, του πολιτικού συστήµατος, της αυτοδιοίκησης και
της ίδιας της κοινωνίας. Η πολιτική µας πρέπει να λάβει υπ’ όψιν
και τις διεθνείς εµπειρίες σε αυτό τον τοµέα και την ελληνική ιδιο-
µορφία. 

Οφείλουµε να σεβόµαστε και να αποδεχόµαστε ότι η γυναίκα
είναι αυτή που σηκώνει το µεγαλύτερο βάρος εκ των πραγµάτων
στη δηµιουργία της οικογένειας. Η γυναίκα γεννά και περνά και
τις µεγαλύτερες δοκιµασίες. Πιστεύω ότι γι’ αυτό τον σκοπό θα
πρέπει να εξετάσουµε µια σειρά νέων µέτρων στήριξης της Ελ-
ληνίδας, ώστε να γίνει πράξη και να πετύχουµε ότι η ελληνική οι-
κογένεια κάνει τουλάχιστον δύο παιδιά και θα είναι και σηµαντι-
κός ο αριθµός των οικογενειών που θα κάνουν τρία ή και παρα-
πάνω παιδιά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ταυτόχρονα απαιτούνται ειδικές
πολιτικές προσέλκυσης των νέων παιδιών, που έφυγαν τα τελευ-
ταία δεκαπέντε χρόνια. Αναµφίβολα η ψήφος των οµογενών συµ-
βάλλει και µπορεί να γίνει γέφυρα επιστροφής της γενιάς του
brain drain στην πατρίδα, όπως και οι µεταρρυθµίσεις που προ-
ωθούνται στην παιδεία και στο κράτος. Αλλά, κακά τα ψέµατα,
δίπλα στις οικονοµικές συνθήκες που πρέπει να αγωνιζόµαστε
για να βελτιώνονται διαρκώς, χρειάζονται και αξίες. Χρειάζονται
και οι αξίες της ζωής. Η Ελλάδα αξίζει και µπορεί. Και υπερψηφί-
ζοντας αυτό τον προϋπολογισµό, αυτό µπορεί να είναι ένα
ισχυρό µήνυµα για όλους τους Έλληνες τη νέα χρονιά.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Νίκος Δένδιας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική οικονοµία το 2023

πέτυχε τους στόχους της, ανέκτησε η χώρα την επενδυτική βαθ-
µίδα, κατεγράφη τριπλάσιος ρυθµός ανάπτυξης σε σχέση µε τον
µέσο όρο της Ευρωζώνης, εφαρµόστηκε από την Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη µια σειρά από µόνιµες φοροελαφρύνσεις. 

Ερχόµαστε τώρα στο 2024. Στόχος είναι η άσκηση µιας ανα-
πτυξιακής και κοινωνικής πολιτικής που αφορά όλους τους Έλ-
ληνες µε, βεβαίως, προτεραιότητα τη στήριξη των οικονοµικά
αδύναµων. Γιατί αυτό είναι η ιδεολογική ταυτότητα της παράτα-
ξής µας. Η παράταξη εκτείνεται από τη συνταγµατική δεξιά µέχρι
τη µη κοµµουνιστική αριστερά. Και η πρόκληση της διατήρησης
του φιλολαϊκού της χαρακτήρα είναι για µας πιο επίκαιρη και πιο
επιτακτική από ποτέ. Γι’ αυτό το 2024 καλούµαστε να µεταµορ-
φώσουµε την επιδοµατική στήριξη σε στέρεα µακροπρόθεσµη
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οικονοµική πολιτική, γιατί αυτό διασφαλίζει την ευµάρεια της πο-
λιτείας και των πολιτών. 

Έρχοµαι τώρα στον τοµέα που ο Πρωθυπουργός µου έκανε
την τιµή να έχω την ευθύνη. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη αντιλαµβάνεται την άµυνα ως συνθήκη εθνι-
κής επιβίωσης. Περιλαµβάνει σύστηµα µάχης αλλά περιλαµβάνει
και σύστηµα υποστήριξης, το οποίο να µπορεί να υπερασπίσει
την εδαφική µας ακεραιότητα, να υπερασπίσει τα κυριαρχικά µας
δικαιώµατα. Επίσης όµως να επιτελέσει κοινωνικό έργο και πέραν
αυτού να λειτουργήσει επιτέλους ως µοχλός καινοτοµίας και οι-
κονοµικής ανάπτυξης. Εκτός των ορίων της χώρας φιλοδοξούµε
να έχουµε ρόλο και λόγο στις εξελίξεις και να συνεχίσουµε να δι-
ευρύνουµε το γεωπολιτικό µας αποτύπωµα, προασπιζόµενοι βέ-
βαια πάντοτε τους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου, του δικαίου
της θάλασσας και του καταστατικού χάρτη των Ηνωµένων Εθ-
νών.

Δεν θα σας εκπλήξω αν σας πω ότι οι προκλήσεις ασφάλειας
εξελίσσονται µε απίστευτη ταχύτητα και γι’ αυτό επιβάλλεται
πλέον µια µεγάλη µεταρρυθµιστική προσέγγιση. Οι τεχνολογικές
εξελίξεις, οι περιβαλλοντικές εξελίξεις, ο πόλεµος στην Ουκρανία
έχουν αναδείξει νέες πραγµατικότητες. Οι πραγµατικότητες
αυτές πρέπει να µελετηθούν, να συζητηθούν, να αξιολογηθούν.
Η ανάπτυξη των νέων τεχνολογιών καθιστά αναγκαία τη θωρά-
κισή µας σε πεδία που µέχρι πρότινος ή δεν υπήρχαν ή τα είχαµε
υποτιµήσει και πρέπει να εκµεταλλευτούµε τις δυνατότητες που
η ίδια η πατρίδα µας έχει για την ανάπτυξη νέων τεχνολογιών σε
συγκεκριµένους τοµείς της αµυντικής βιοµηχανίας. Γιατί είναι
προφανές ότι ο ενεργός ρόλος της χώρας πρέπει να δίνει τη δυ-
νατότητα παρουσίας µας εκτός των στενών γεωγραφικών µας
ορίων. 

Και βεβαίως συµµεριζόµαστε όλοι την αντίληψη ότι η αµυντική
διπλωµατία υπερβαίνει κατά πολύ τις αγορές εξοπλισµών και πε-
ριλαµβάνει απαντήσεις σε σειρά ερωτηµάτων πέραν των γεωγρα-
φικών µας ορίων, που περιλαµβάνουν την περιβαλλοντική κρίση. 

Αλλά επίσης ο σχεδιασµός µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
που πρέπει να είναι µακροπρόθεσµος, να υπερβαίνει τη δεκαετία,
δεν πρέπει να εναποθηκεύσει την οικονοµική ανεξαρτησία της
πατρίδας µας. Δεν πρέπει να εναποθηκεύσει την ανάγκη οικονο-
µικής ανάπτυξης και στο τέλος την ευµάρεια του ελληνικού λαού.
Πρέπει δηλαδή να έχει στοιχεία µιας µακροπρόθεσµης ρεαλιστι-
κής πολιτικής. Η διαφαινόµενη κατανόηση µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση για το θέµα των αµυντικών δαπανών είναι εν µέρει µια θε-
τική εξέλιξη, αλλά ξαναλέω πρέπει να επαναξιολογήσουµε και να
προτεραιοποιήσουµε απολύτως τα εξοπλιστικά µας προγράµ-
µατα.

Γιατί όλοι ξέρουµε ότι η θωράκιση µε σύγχρονα µέσα κοστίζει.
Και αυτό το κόστος καταβάλλεται από το υστέρηµα των συµπο-
λιτών µας. Και είναι καθήκον µου να διασφαλίσω ότι κάθε ευρώ
του Έλληνα φορολογούµενου θα δαπανάται µόνον εφόσον είναι
αναγκαίο και µόνον εφόσον εντάσσεται σε µια εθνική στρατηγική.
Και αυτή η εθνική στρατηγική πρέπει να είναι προϊόν εθνικής συ-
ναίνεσης.

Κατά την άποψή µου, η πολιτική διαµορφώνεται σε τέσσερις
άξονες. 

Ο πρώτος άξονας είναι η επικαιροποίηση και η διεύρυνση της
πολιτικής εθνικής ασφάλειας. Έχουµε, και πρέπει να έχουµε,
ανοικτούς ορίζοντες. Ο πόλεµος στην Ουκρανία έφερε µπροστά
µας νέες προκλήσεις. Πολλά από τα µέσα, από τις µεθόδους που
ακολουθούνται εµφανίζονται και χρησιµοποιούνται για πρώτη
φορά. Παρατηρείται ευρεία χρήση νέων συστηµάτων διοίκησης,
ελέγχου, νέων οπλικών συστηµάτων µικρού κόστους και µέγιστου
αποτελέσµατος. 

Αυτά πρέπει να τα µελετήσουµε, να αντλήσουµε διδάγµατα, να
τα προσαρµόσουµε στα δικά µας δεδοµένα. Και έχουµε ήδη εκ-
κινήσει διαδικασίες για την κατάρτιση δωδεκαετούς προγράµµα-
τος, µακροπρόθεσµου δηλαδή προγράµµατος. Και η ολοκλήρω-
ση της κατάρτισης αυτού του προγράµµατος δεν αποτελεί
απλώς διευθέτηση εκκρεµότητας από το 2010 που µπήκαµε στην
κρίση. Είναι ουσιαστική ενέργεια στρατηγικής προτεραιοποί-
ησης. 

Πρέπει να λάβουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπ’ όψιν µας

µια νέα πραγµατικότητα: Τα αυτονόµως κινούµενα στον αέρα, τη
θάλασσα, κάτω από τη θάλασσα, στην ξηρά. Τις νέες τεχνολο-
γίες. Την τεχνητή νοηµοσύνη. Τις σύγχρονες προκλήσεις κυβερ-
νοασφάλειας. Είναι, λοιπόν, εύλογο να περιοριστούν όλα τα
προγράµµατα που υλοποιούνται εκτός αυτού του σχεδιασµού.

Η εθνική στρατηγική πρέπει να περιλαµβάνει την αµυντική δι-
πλωµατία, δηλαδή τη δηµιουργία συνεργασιών µε χώρες που
ασπάζονται τις αρχές µας, που βλέπουν τα πράγµατα µε τον ίδιο
τρόπο µε εµάς. 

Δεν χρειάζεται να σας θυµίσω τις συµφωνίες που είχα την τιµή
να υπογράψω, µε την προηγούµενη ιδιότητά µου, µε τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες, τη Γαλλία, τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα, τις αµυ-
ντικές συνεργασίες µε την Αίγυπτο –θα πάω µεθαύριο-, τη Σαου-
δική Αραβία. Έχουµε ρόλο και λόγο. 

Επίσης, ο ρόλος πια σύγχρονων Ενόπλων Δυνάµεων δεν πε-
ριορίζεται στον στενό στρατιωτικό τους πυρήνα. Η περιβαλλο-
ντική κρίση επαναπροσδιορίζει την ανάγκη συµµετοχής τους στο
γίγνεσθαι. Οι πρωτοφανείς πληµµύρες στη Θεσσαλία εδώ και
λίγες εβδοµάδες το απέδειξαν. Η εθνική στρατηγική πρέπει να
κοιτάξει και την ανάγκη εκπαιδευτικής αναβάθµισης των δυνατο-
τήτων των σχολών των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Ολοκληρώνουµε ένα σχέδιο νόµου που θα τεθεί υπό την κρίση
σας τις προσεχείς ηµέρες για τη δυνατότητα διοργάνωσης διδα-
κτορικών σπουδών από τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα των
Ενόπλων Δυνάµεων, την απλοποίηση της ίδρυσης προγραµµά-
των µεταπτυχιακών σπουδών, τη δυνατότητα συµµετοχής των
στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων σε ερευνητικά προγράµµατα.
Όλα αυτά θα βοηθήσουν στην εύρεση λύσεων για τις Ένοπλες
Δυνάµεις. Θα µιλήσω για την καινοτοµία µετά και πώς αυτό συν-
δυάζεται. 

Επίσης, πρέπει να κοιτάξουµε ξανά τη θητεία. Έχουµε µελετή-
σει µε προσοχή το φινλανδικό µοντέλο. Θα χρειαστεί µια ειδική
συζήτηση πάνω σε αυτό. Όµως, και εκεί θα προβούµε σε αλλα-
γές. Θα κοιτάξουµε ξανά την εφεδρεία. Και θα βελτιώσουµε κατά
πολύ την εκπαίδευση, αλλά και τη δυνατότητα το χρονικό αυτό
διάστηµα να είναι χρήσιµο για τους στρατεύσιµους. Έχουµε ονο-
µάσει το πρόγραµµα «Θητεία - Ευκαιρία». 

Δεύτερος άξονας -τον ξέρετε- είναι η υλοποίηση των µεγάλων
εξοπλιστικών που ήδη «τρέχουν». Θα τα συνεχίσουµε. Αναφέρο-
µαι στις φρεγάτες FDI -είχα την τιµή να παραλάβω τον «Κίµωνα»
λίγες εβδοµάδες πριν-, στα αεροσκάφη Ραφάλ. Επίσης, είναι ο
εκσυγχρονισµός των F-16 και βεβαίως, σε µέσο χρόνο τα F-35.
Για όλα αυτά έχουν προβλεφθεί πιστώσεις 2,57 δισεκατοµµυρίων
στον προϋπολογισµό. 

Τρίτος άξονας είναι η αµυντική µας βιοµηχανία. Εδώ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να συζητήσουµε πάρα πολύ σο-
βαρά, γιατί η δηµιουργία αµυντικού οικοσυστήµατος είναι κάτι το
απολύτως αναγκαίο. Αφορά στήριξη της έρευνας και της ανά-
πτυξης, διότι θα δοθεί έµφαση στη διττή χρήση, και τη στρατιω-
τική, αλλά και την πολιτική. 

Στηρίζουµε τις παρεµβάσεις µας στα πρότυπα χωρών µε τε-
ράστια εµπειρία στα αµυντικά συστήµατα καινοτοµίας: Ηνωµένες
Πολιτείες, Ηνωµένο Βασίλειο, Γαλλία, Ισραήλ, Ηνωµένα Αραβικά
Εµιράτα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλέσω για λίγο χρόνο και την κατα-
νόησή σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι.
Δεν µπορούν οι Ένοπλες Δυνάµεις να συνεχίσουν να είναι απλώς
καταναλωτές ξένων οπλικών συστηµάτων. Οφείλουµε τα χρή-
µατα που επενδύουµε, εν µέρει τουλάχιστον, να τα οδηγήσουµε
στην ανάπτυξη αυτού του οικοσυστήµατος καινοτοµίας. 

Θα δηµιουργηθεί ένα καινούργιο νοµικό πρόσωπο, το ελληνικό
κέντρο αµυντικής έρευνας και ανάπτυξης καινοτοµίας, που θα κι-
νητοποιεί όλους τους διαθέσιµους πόρους. Πρέπει να σας πω ότι
οι πόροι υπάρχουν ήδη. Δεν χρειάζεται να εξευρεθούν. Σε συγκε-
κριµένο κονδύλι βρήκα 25 εκατοµµύρια για την έρευνα. 

Στο αµυντικό οικοσύστηµα θα συµµετέχουν και τα κέντρα
ερευνών των Ενόπλων Δυνάµεων και οι ανώτατες στρατιωτικές
σχολές. Ο στόχος του κέντρου είναι η αξιοποίηση διεθνών δια-
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κρατικών σχέσεων, η µεταφορά τεχνογνωσίας, η αξιοποίηση
όλων των διεθνών αµυντικών οργανισµών που συµµετέχει η Ελ-
λάδα -συµµετέχουµε σε πολλούς-, αλλά και η διασύνδεση των
µερών µε το ελληνικό οικοσύστηµα καινοτοµίας. 

Το νοµοσχέδιο θα έρθει σύντοµα, θα τεθεί σε διαβούλευση.
Θα µπορούµε να κάνουµε µια εκτενή συζήτηση πάνω σε αυτό. 

Έρχοµαι τώρα σε ένα τρίτο νοµοθέτηµα, το οποίο επίσης θα
τεθεί πολύ σύντοµα υπό την κρίση σας, ίσως πριν από τα άλλα.
Αναφέροµαι σε σχέδιο διάταξης νόµου που αφορά την επιβίωση
της Ελληνικής Αεροπορικής Βιοµηχανίας. Όπως ξέρετε, πριν από
λίγες µέρες εκδόθηκε προεδρικό διάταγµα µε το οποίο η επο-
πτεία της περνάει στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας µετά από πολύ
καιρό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω να µηδενίσω τις πολ-
λές προσπάθειες που έγιναν από πολλά κόµµατα στην πορεία
του χρόνου. Όµως, δεν µπορώ να σας κρύψω ότι η κατάσταση
είναι απολύτως προβληµατική. Και το ξέρουµε όλοι. 

Πολλά από τα µεταγωγικά µας αεροπλάνα παραµένουν καθη-
λωµένα. Δεν εκτελούνται συµφωνίες συντήρησης και επισκευής
εκατοντάδων εκατοµµυρίων για δεκαετίες. Πάνω από 350 εκα-
τοµµύρια απαίτησης στον ισολογισµό της εταιρείας δεν θα ει-
σπραχθεί ποτέ. Αφορά πρόγραµµα προ εικοσαετίας και πλέον.
Πάνω από 100 εκατοµµύρια εµφανίζονται ως υλικά σε αποθήκες
χαµένα. Δεν υπάρχει απογραφή αποθήκης από το 2014. Πάνω
από 120 εκατοµµύρια της Πολεµικής Αεροπορίας έχουν δοθεί και
καταβληθεί για προγράµµατα που δεν έχουν υλοποιηθεί. 

Δεν υπάρχει εταιρεία η οποία να εµφανίζει ισολογισµούς που
να συνιστούν τέτοιο ευχολόγιο. Και δεν υπάρχει εταιρεία που οι
ελεγκτές της να µην µπορούν να επιβεβαιώσουν κανέναν από
τους αριθµούς που περιλαµβάνονται στον ισολογισµό της. Μόνο
το 2023, 20 εκατοµµύρια δεν µπόρεσαν καν να απορροφηθούν
για επισκευές αεροσκαφών και επιστρέφονται στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών. 

Είναι εθνική ανάγκη να δώσουµε λύση για την ΕΑΒ. Και προσ-
δοκώ από όλα τα κόµµατα να σταθούν αρωγοί σε αυτή την προ-
σπάθεια, γιατί θα χρειαστεί να συγκρουστούµε µε αντιλήψεις και
νοοτροπίες δεκαετιών. Όµως, πρέπει να δηµιουργήσουµε µια
σύγχρονη Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία, γιατί είναι η «ραχοκο-
καλιά» που στηρίζει το µυϊκό σύστηµα της Πολεµικής µας Αερο-
πορίας. 

Πρέπει να σας πω ότι µόλις τελειώσουµε και βάλουµε κάποια
τάξη στην Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία, πρέπει να στρα-
φούµε στα επίσης προβληµατικά ΕΑΣ, τα Ελληνικά Αµυντικά Συ-
στήµατα. Αυτά τα «παραµύθια», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πρέπει επιτέλους όλοι µαζί να τα σταµατήσουµε. 

Προχθές κήρυξα έκπτωτα τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα
για παραγγελία πυροµαχικών η οποία είχε δοθεί το 2006 και είχε
δοθεί σωρεία παρατάσεων. Και µου ζητήθηκε κι άλλη παράταση.
Όλα αυτά µπορούµε να τα αντιµετωπίσουµε µόνον όλοι µαζί. 

Έρχοµαι στον τέταρτο άξονα, το προσωπικό των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, τις γυναίκες και τους άνδρες που αποτελούν πραγµατικά
την ισχύ µας. Η βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης πρέπει να
είναι προτεραιότητα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. 

Εµείς, µην έχοντας την ευθύνη της µισθολογικής αντιπαροχής
του ελληνικού δηµοσίου, εστιάζουµε στις στεγαστικές τους ανά-
γκες. Νοµίζω συµφωνούµε όλοι ότι οι στεγαστικές τους ανάγκες
είναι απόρροια των µετακινήσεων ανά την επικράτεια που τους
επιβάλλει το καθήκον που η πατρίδα τους αναθέτει. Έχουµε κα-
ταρτίσει ένα µεγαλόπνοο πρόγραµµα κατασκευής χιλίων τετρα-
κοσίων κατοικιών, χωρισµένο σε φάσεις υλοποίησης.

Ελπίζω ότι σε συνεννόηση µε τον αρµόδιο Υπουργό, τον Νίκο
Παπαθανάση, θα χρηµατοδοτηθεί η πρώτη φάση πεντακοσίων
κατοικιών σε δεκατρία νησιά του Αιγαίου, όπου το κόστος κατοι-
κίας είναι υψηλότατο και δεν υπάρχει δυνατότητα µε τους µι-
σθούς που δίνει το ελληνικό δηµόσιο τα στελέχη µας να µπορούν
να διαβιώσουν µε αξιοπρέπεια. 

Επειδή αυτό δεν αφορά µόνο τις Ένοπλες Δυνάµεις, 15%
αυτών των κατοικιών θα δοθούν για την κάλυψη άλλων αναγκών
του δηµόσιου τοµέα, µε προτεραιότητα στους γιατρούς, τους δα-
σκάλους και τους καθηγητές. Και ελπίζω ότι εφόσον δοθούν,
όπως έχει συζητηθεί, οι αναγκαίοι πόροι, µπορούµε να ολοκλη-

ρώσουµε και να παραδώσουµε αυτό το πρώτο κοµµάτι, τις πε-
ντακόσιες κατοικίες, το καλοκαίρι του 2026. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα σας πω κάτι καινούργιο.
Η άµυνα της χώρας είναι εθνική υπόθεση, δεν είναι ούτε κυβερ-
νητική ούτε κοµµατική. Υπερβαίνει κόµµατα, υπερβαίνει κυβερ-
νήσεις. Γι’ αυτό είναι αυτονόητο ότι αισθάνοµαι την υποχρέωση
να ενηµερώνω όλα τα κόµµατα της Βουλής για τα ζητήµατα των
Ενόπλων Δυνάµεων της πατρίδας µας και για τη µεταρρυθµιστική
προσπάθεια. Επιδιώκουµε και θα επιδιώξουµε την εθνική συνεν-
νόηση, την κατανόηση, τη στήριξη στις προσπάθειες. 

Πιστεύω ότι όλοι εδώ σε αυτή την Αίθουσα στηρίζουµε τις φι-
λοδοξίες της πατρίδας µας, όλοι πιστεύουµε στις µεγάλες µας
δυνατότητες, στις δυνατότητες του ανθρώπινου δυναµικού µας
και είναι ώρα να εντάξουµε τις Ένοπλες Δυνάµεις µας ως κινη-
τήρια δύναµη και της ελληνικής οικονοµίας, κάτι το οποίο ιστο-
ρικά η χώρα δεν είχε προτεραιοποιήσει. Και βέβαια όλοι µαζί
συµµεριζόµαστε την πίστη στην απαρέγκλιτη εφαρµογή του Διε-
θνούς Δικαίου, της προστασίας της εδαφικής ακεραιότητας, της
κυριαρχίας, της δυνατότητας ειρηνικής επίλυσης των διαφορών,
των ανοικτών διαύλων επικοινωνίας. 

Θετική ήταν για τη χώρα η επίσκεψη του Προέδρου Ερντογάν
πριν από λίγες µέρες, όµως πέραν αυτού δεν εφησυχάζουµε. Νο-
µίζω ότι όλοι πιστεύουµε ότι µια πραγµατική αλλαγή στις ελλη-
νοτουρκικές σχέσεις, µια αλλαγή σελίδας οφείλει να έχει δοµικές
λύσεις στο απαράδεκτο casus belli, στο ανύπαρκτο τουρκολυβικό
µνηµόνιο, στη νεο-οθωµανική θεωρία της «γαλάζιας πατρίδας».
Το Κυπριακό δεν µπορεί να παραµένει άλυτο και βέβαια δεν υφί-
σταται τουρκική µειονότητα στη Θράκη.

Η αµυντική µας πολιτική πρέπει να µην προσλαµβάνεται ως
τουρκοκεντρική. Η Ελλάδα πρέπει να είναι σοβαρή και αξιόπιστη,
πρέπει να εκπέµπει µήνυµα ειρήνης και σταθερότητας σταθερά,
ηχηρά, πρέπει να εκπέµπει µήνυµα προστασίας της κυριαρχίας
και των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων κι αυτό, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν συνιστά ευχέρεια ή επιλογή οποιασδήποτε κυ-
βέρνησης. Είναι συνταγµατική υποχρέωση και καθήκον όλων µας
έναντι της χώρας µας, της ιστορίας µας, των προηγούµενων και
των επερχόµενων γενεών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Ξάνθης (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχουν ζητήσει τον λόγο ο κ. Κατρίνης και ο κ. Χήτας.
Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το ΠΑΣΟΚ διευκρινίζει εξαρχής ότι υπερψηφί-

ζει τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, όπως
παγίως κάνει από το 1984 µέχρι σήµερα µε γνήσιο και πατριωτικό
αίσθηµα ευθύνης, βεβαίως µε την εξαίρεση του 2019 που, εν
µέσω του παράνοµου τουρκολυβικού µνηµονίου, ο προϋπολογι-
σµός του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ήταν µειωµένος έναντι της
προηγούµενης χρονιάς, παρά τη «σηµαία» του πατριωτισµού που
κραδαίνατε.

Βεβαίως το ΠΑΣΟΚ ανοιχτά, καθαρά και φωναχτά στηρίζει το
εθνικό αίτηµα για την εξαίρεση των αµυντικών δαπανών από τη
διαδικασία υπολογισµού υπερβολικού ελλείµµατος που θεω-
ρούµε ότι και θα απελευθερώσει πόρους αλλά και είναι σωστό,
όσον αφορά την καινούργια κατεύθυνση που πρέπει να υιοθετή-
σει η Ευρωπαϊκή Ένωση, όσον αφορά το δόγµα άµυνας και ασ-
φάλειας.

Σίγουρα είναι ενθαρρυντικό το γεγονός ότι ο προϋπολογισµός
που συζητάµε για το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας είναι αυξηµένος
όσον αφορά τα εξοπλιστικά προγράµµατα τουλάχιστον του Πο-
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λεµικού Ναυτικού και της Πολεµικής Αεροπορίας -υπάρχει και
ένα όπλο ακόµα για το οποίο δεν ακούσαµε κάτι συγκεκριµένο-,
αλλά και όσον αφορά τις παροχές στο προσωπικό, χωρίς βε-
βαίως να διευκρινίζει ζητήµατα, είναι ή δεν είναι της αρµοδιότη-
τάς σας, για το ενιαίο µισθολόγιο και τις αυξήσεις των αποδοχών.

Είπατε κάποια πράγµατα για το χρόνιο ζήτηµα της στεγαστικής
πολιτικής, στο οποίο όµως η δική σας Κυβέρνηση έχει βρεθεί
πραγµατικά να µην έχει κάνει τίποτα το προηγούµενο διάστηµα.

Είπατε για τον µακροπρόθεσµο προγραµµατισµό αµυντικών
εξοπλισµών. Ξέρετε ότι αυτό ήταν µια πρωτοβουλία της κυβέρ-
νησης του ΠΑΣΟΚ το 2010, το οποίο επικαιροποιήθηκε επί Νέας
Δηµοκρατίας. Δυστυχώς µέχρι σήµερα δεν έχει συνταχθεί. Ακού-
σαµε τη διαβεβαίωσή σας, όµως θα περιµένω να δούµε το κατά
πόσο θα υλοποιηθεί ή αν η χώρα συνέχεια θα πηγαίνει σε αγορές
εξοπλιστικών συστηµάτων.

Δεν ακούσαµε τίποτα, κύριε Υπουργέ, για την ασφάλεια εφο-
διασµού και βεβαίως για την Εγχώρια Αµυντική Βιοµηχανία, τα
ΕΑΣ, που νοµίζω ότι έχουν συνεισφέρει αρκετά σε ζητήµατα αµυ-
ντικής βιοµηχανίας, την ΕΛΒΟ, τα ναυπηγεία. Δεν µας ξεκαθαρί-
σατε τη δαπάνη για την έρευνα, την καινοτοµία, την τεχνολογία.
Είπατε ότι υπάρχουν 25 εκατοµµύρια. Περιµένουµε να δούµε αν
υπάρχει η βούληση και η στρατηγική για να έχουµε έρευνα και
τεχνολογία στον αµυντικό τοµέα και στη συµµετοχή των αµυντι-
κών συστηµάτων.

Ευρωπαϊκό Ταµείο Άµυνας: 8 δισεκατοµµύρια. Έχετε διεκδι-
κήσει, έχετε απορροφήσει κάποιους πόρους από αυτούς που,
όπως καταλαβαίνουµε όλοι, είναι χρήσιµοι για την εθνική άµυνα; 

Η χώρα, δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, εδώ και τεσσεράµισι χρό-
νια έχει µια στρατηγική του πελάτη όσον αφορά τους αµυντικούς
εξοπλισµούς. Δεν έχει καµµία στρατηγική για την ανάπτυξη της
εγχώριας αµυντικής και ναυπηγικής βιοµηχανίας. Το µόνο που
κάνει είναι να αγοράζει οπλικά συστήµατα, χωρίς µάλιστα να
απαιτεί µέρος αυτού το οποίο συµφωνεί να υλοποιείται σε εγκα-
ταστάσεις είτε ελληνικών αµυντικών βιοµηχανιών είτε ναυπηγικών
βιοµηχανιών. Δεν θέλω να µπω σε λεπτοµέρειες. Χαρακτηριστική
είναι η αποστροφή της Γαλλίδας Υπουργού, της κ. Παρλί, η οποία
ευχαρίστησε την Ελλάδα γιατί χάρη στη συµφωνία για τις φρε-
γάτες Μπελαρά θα µπορέσουν να δουλέψουν οι Γάλλοι εργαζό-
µενοι στα γαλλικά ναυπηγεία. 

Θέλω να πιστεύω ότι όλα αυτά που είπατε για την πραγµατική
βούληση να στραφούµε στην αµυντική και ναυπηγική βιοµηχανία
και να αξιοποιήσουµε αυτό το δυναµικό, το οποίο είναι πραγµα-
τικά πολύτιµο, θα υλοποιηθούν. Αυτό για εµάς στο ΠΑΣΟΚ είναι
βασική παράµετρος όχι µόνο για λόγους αξιοποίησης του πολύ-
πειρου και πολύτιµου δυναµικού και προσωπικού, αλλά και για
λόγους εθνικής ασφαλείας και τεχνογνωσίας.

Βεβαίως θα ήθελα να σας κάνω ένα ερώτηµα, διότι αναφερθή-
κατε και στην επίσκεψη του Τούρκου Προέδρου εδώ. Δεν µας
έχετε ενηµερώσει για τα µέτρα οικοδόµησης εµπιστοσύνης σε
στρατιωτικό επίπεδο, τι περιλαµβάνουν και αν περιλαµβάνουν και
περιοχές στις οποίες η Τουρκία εγείρει ζητήµατα αποστρατιωτι-
κοποίησης, όπως είναι τα νησιά του Αιγαίου. 

Εν κατακλείδι, εγώ νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι είναι θεαµατική
η στροφή της πολιτικής και της στρατηγικής του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας στα ζητήµατα και της αµυντικής βιοµηχανίας και
της έρευνας και τεχνολογίας, αλλά και της αξιοποίησης του προ-
σωπικού. Θέλουµε να πιστεύουµε ότι µέρος αυτών θα γίνει και
θα υλοποιηθεί. Εµείς θα το παρακολουθούµε. Αποδεικνύουν,
όµως, ότι πέρα από το µέτωπο των Ενόπλων Δυνάµεων, η εφε-
δρεία πολλές φορές είναι πολύτιµη και σε πολιτικό επίπεδο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Κωνσταντίνο Χήτα από την

Ελληνική Λύση.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Δένδια, κύριε Υπουργέ, όντως τα θέµατα εξωτερικών και

άµυνας είναι µια πολύ σοβαρή υπόθεση και µε αυτόν τον τρόπο

τα αντιµετωπίσαµε κι εµείς από το 2019 ως το 2023, δηλαδή την
πρώτη κοινοβουλευτική µας περίοδο, αλλά και τώρα. Άλλωστε
στηρίξαµε την αγορά και των Ραφάλ -που ήταν µια πρόταση του
Προέδρου µας προς τον Πρωθυπουργό- και των φρεγατών Μπε-
λαρά και υπερψηφίσαµε και στους προηγούµενους τέσσερις
προϋπολογισµούς τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας, κάτι που θα πράξουµε και αυτή τη φορά. Είναι το µονα-
δικό που θα υπερψηφίσουµε από τον προϋπολογισµό. 

Κύριε Υπουργέ, σας καλωσορίζουµε στη γραµµή της λογικής
της ειρηνικής λύσης. Αναφέροµαι στην αναφορά που κάνατε στα
οπλικά συστήµατα µικρού κόστους, τα low-cost, τα «έξυπνα»
αυτά οπλικά συστήµατα, µια πρόταση που από το 2019 την έχει
καταθέσει ο Πρόεδρός µας πάρα-πάρα πολλές φορές και χαιρό-
µαστε που έρχεστε κι εσείς τώρα στη γραµµή της Ελληνικής Λύ-
σης.

Έχουµε να σας θέσουµε κάποια ερωτήµατα και αν έχετε την
καλοσύνη και την ευγένεια, να µας απαντήσετε. 

Δεν κάνατε κάποια αναφορά και θα θέλαµε κάποια ενηµέρωση
για τα µη επανδρωµένα UAV και τα drones, µια υπόθεση πολύ τα-
λαιπωρηµένη. Έχουµε προτείνει ότι πρέπει εµείς πλέον να τα κα-
τασκευάζουµε. Έχουµε τη δυνατότητα. Ρωτάµε αν έχετε «τρέξει»
το θέµα αυτό. 

Επίσης, κάνατε αναφορά και είπατε ότι τα οπλικά συστήµατα
κοστίζουν και ότι είναι χρήµατα του ελληνικού λαού. Συµφωνούµε
απόλυτα, κύριε Υπουργέ, αλλά από τη µία να λέµε αυτό και από
την άλλη ουσιαστικά να απονευρώνουµε ή να κλείνουµε τα Ελ-
ληνικά Αµυντικά Συστήµατα; Αν δεν παράγουµε τίποτα και µόνο
αγοράζουµε από αλλού, προφανώς και κοστίζουν πάρα-πάρα
πολλά. 

Απλώς να σας ενηµερώσω ότι η Τουρκία -το γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά- είναι πρώτη εξαγωγική δύναµη στα drone ονόµατι
Bayraktar και εµείς ούτε σφαίρες. Τίποτα, δυστυχώς. 

Θέλουµε να µας ενηµερώσετε τι έχει γίνει µε αυτή την υπόθεση
στο Στεφανοβίκειο. Καταστράφηκε µια ολόκληρη βάση ελικοπτέ-
ρων, µια από τις πιο σηµαντικές βάσεις ελικοπτέρων. 

Επίσης, δεν κάνατε µια αναφορά για να µας πείτε ποιος ευθύ-
νεται πραγµατικά -γιατί πλέον είστε πέντε χρόνια Κυβέρνηση, δεν
πήρατε την διακυβέρνηση της χώρας πριν από λίγο- για το ότι
επί πέντε χρόνια, κύριε Δένδια, η Νέα Δηµοκρατία, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, έχει καθηλωµένα τα C-130 και τα υπό-
λοιπα µεταφορικά αεροσκάφη -και αυτό πάρα πολύ σηµαντικό. 

Σηµειώστε παρακαλώ µια ερώτηση ακόµη. Τι έγιναν τα Marder
και αν τα Marder θα πάνε τελικά στα νησιά του Αιγαίου. Γιατί θα
θυµίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι πήραµε από εκεί τα τεθωρακισµένα
οχήµατα και τα στείλαµε στην Ουκρανία, µε την προϋπόθεση ότι
θα πάρουµε τα γερµανικά, τα Marder και ότι θα επιστρέψουν στα
νησιά του Αιγαίου. 

Και ένα τελευταίο, κύριε Υπουργέ, που αφορά στην Ίλη Ιππικού
που κάνατε και θέλετε να κάνετε και δεύτερη Ίλη Ιππικού, πόσο
κόστισε στη χώρα µας, πόσο κοστίζει αυτή η υπόθεση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχει επίσης ζητήσει

τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τους Σπαρτιάτες,
ο κ. Κόντης.

Παρακαλώ, κύριε Κόντη. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, θα είµαι σύ-

ντοµος, εννοώ δεν θα κάνω ερωτήσεις, σεβόµενος τη διαδικασία. 
Κύριε Υπουργέ, και εµείς αντιµετωπίζουµε το εθνικό θέµα των

εξοπλισµών µε τη σοβαρότητα που απαιτείται και θα υπερψηφί-
σουµε τον προϋπολογισµό για την Εθνική Άµυνα. 

Αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι πρέπει κάποια µέρα να µά-
θουµε εάν -και δεν είναι της παρούσης συνεδρίασης- έχει γίνει
αποκατάσταση στα νησιά µας όποιων οπλικών συστηµάτων και
οχηµάτων έχουν φύγει για την Ουκρανία. 

Επίσης, κάποτε να σταµατήσει αυτή η αφαίµαξη της Ελλάδας
στα οικονοµικά είτε µε υλικό. 

Είδαµε τον Πρόεδρο της Ουγγαρίας, σήµερα τα ξηµερώµατα,
να βάζει βέτο στα 50 δισεκατοµµύρια περαιτέρω βοήθειας για
την Ουκρανία και να σηµειώσουµε ότι ο Όρµπαν προεδρεύει µιας
χώρας, η οποία υπέφερε από τη σοβιετική κατοχή, έχουν µεγάλο
θέµα µε τη Ρωσία, µπορώ να πω και αντιπάθεια. Παρ’ όλα αυτά,
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κοιτάζει το συµφέρον της χώρας του, παρ’ ότι είναι µέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Προς το παρόν, δεν δέχεται, δεν ξέρω αν
είναι τακτικισµός για να πάρει κάποια οφέλη, όπως πήρε και για
το µπλοκ που έκανε στην ένταξη της Ουκρανίας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Όµως, είδαµε ότι είναι ο µόνος που αντιστάθηκε χθες
και το πάνε τώρα πλέον για τον Ιανουάριο. 

Αυτά είναι κάποια θέµατα, όπως επίσης θα πρέπει να δούµε
σοβαρά το θέµα των εφέδρων, της εφεδρείας, να ενταχθούν πε-
ρισσότεροι Έλληνες ειδικά στις παραµεθόριες περιοχές, οι
οποίοι το ζητάνε. Δεν έχουν οπλισµό. Ξέρετε πολύ καλά ότι στην
Ελβετία υπάρχει ένα πρόγραµµα µέχρι εξήντα ετών και πηγαί-
νουν µέχρι να πάνε εξήντα ή εξήντα δύο ετών -δεν θυµάµαι- και
εκπαιδεύονται κάθε δύο χρόνια και κάθονται και έναν µήνα εκ-
παιδευόµενοι. Και µιλάµε για µια χώρα η οποία δεν έχει εµπλακεί
ποτέ σε πόλεµο και είναι και η χώρα µε την πιο αναπτυγµένη πο-
λιτική προστασία, η οποία ακριβώς από αυτή την εκπαίδευση
αποδίδει σε χιονοστιβάδες, όταν γίνονται, σε θέµατα τα οποία
απαιτούν πολιτική προστασία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα δώσω τώρα τον

λόγο στον Υπουργό Εθνικής Αµύνης κ. Δένδια. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θέλω να σας ευ-
χαριστήσω για το ύφος των παρατηρήσεων και των παρεµ-
βάσεων στο πλαίσιο της σύνεσης και της συνεννόησης, διευκρι-
νίζοντας επίσης ότι µε κανέναν τρόπο η Κυβέρνηση και βέβαια
ούτε καν εγώ διεκδικούµε το αλάθητο. Είµαστε απολύτως ανοι-
χτοί και στην άλλη άποψη και στην κριτική. Κανείς δεν τα κάνει
όλα σωστά πάντοτε. 

Αυτό το οποίο, όµως, εδώ πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας
είναι ότι ορισµένα πράγµατα δεν µπορούν να λέγονται σε µια
ανοικτή συνεδρίαση. Ήδη δε, κατανάλωσα δεκαέξι λεπτά, χάρη
στην καλοσύνη και την ευγένεια του Προέδρου και τη δική σας,
κατά συνέπεια, δεν είχα χρόνο να αναφερθώ στα Ελληνικά Ναυ-
πηγεία και στην Ελευσίνα και στον Σκαραµαγκά, για τα οποία
υπάρχει σαφής πρόοδος. 

Επίσης, για τα µέτρα οικοδόµησης εµπιστοσύνης, είµαι απο-
λύτως στη διάθεσή σας να σας ενηµερώσω, αλλά θα προτιµούσα
να το κάνω όχι σε δηµόσια συνεδρίαση. Θα µπορούσαµε να το
κάνουµε, αν θέλετε, στο πλαίσιο της επιτροπής. Οφείλω να σας
πω, όµως, ότι δεν θα εκπλαγείτε µε αυτά τα οποία θα σας πω κατ’
ιδίαν, δεν υπάρχει κάτι τόσο σηµαντικό. 

Από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας τα µέτρα οικοδόµησης
εµπιστοσύνης αντιµετωπίζονται σε ένα στενό πλαίσιο λίστας συµ-
φωνηµένων στο παρελθόν µέτρων. Τα µέτρα οικοδόµησης εµπι-
στοσύνης δεν είναι έµµεσος τρόπος διαπραγµάτευσης µε τη
γειτονική µας χώρα. 

Όσον αφορά το ζήτηµα των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµά-
των, δεν υπάρχει καµµία πρόθεση να κλείσουµε τις αµυντικές µας
δυνατότητες παραγωγής. Αυτό πρέπει να κάνουµε, όµως, και ξα-
ναλέω πρέπει να το κάνουµε όλοι µαζί. Το πρόβληµα υπερβαίνει
κατά πολύ τη θητεία µιας κυβέρνησης και η επίλυσή τους απαιτεί
κατά πολύ περισσότερο από τη βούληση µίας µόνο κυβέρνησης.
Οφείλουµε να αναζητήσουµε και στην ΕΑΒ και στα ΕΑΣ συναινέ-
σεις. Τα έχουµε ανάγκη, η χώρα τα χρειάζεται, αλλά σας είπα το
παράδειγµα του 2006, διότι τι µπορεί να προσφέρει κάποιος όταν
του ζητάς πυροµαχικά το 2006 και δεν σου τα έχει παραδώσει το
2023; Άρα, λοιπόν, πρέπει να δούµε τι κάνουµε, πώς το κάνουµε
και πόσο κοστίζει. 

Όσον αφορά τα ζητήµατα των C-130, έχετε απόλυτο δίκιο. Δεν
θέλω να µπω σε αριθµούς. Θα στεναχωρηθούµε πάρα πολύ εδώ
µέσα, αλλά κατ’ ιδίαν να σας πω τι παρελήφθη και τι έχει γίνει,
γιατί αυτό είναι στοιχείο της παθολογίας της ΕΑΒ. Αν πάτε έξω
από τις εγκαταστάσεις της ΕΑΒ, θα δείτε παρατεταγµένα τα C-
130 του ελληνικού κράτους και αυτά πρέπει να τα λύσουµε. Όταν
λέµε έχουµε αεροµεταφερόµενες δυνάµεις, πρέπει να υπάρχουν
και µέσα αεροµεταφοράς. Ναι; Αυτονόητο! 

Σας µιλώ καθαρά, δεν έχω να σας κρύψω οτιδήποτε. Θα το κά-
νουµε όλοι µαζί, θα τα ξέρετε όλα και θα έχουµε συνυπευθυνό-
τητα όλοι. Βεβαίως, στο τέλος υπάρχει πολιτική απόφαση και γι’
αυτή λογοδοτώ, αλλά οφείλουµε όλοι να έχουµε πλήρη κατα-

νόηση και άποψη για το τι συµβαίνει. Δεν έχω εντολή από τον
Πρωθυπουργό να εφαρµόσω κοµµατική πολιτική εδώ ή να προ-
σπορίσω στη Νέα Δηµοκρατία κοµµατικό όφελος. Να λύσουµε
ένα µεγάλο πρόβληµα προσπαθώ, γιατί δεν µπορεί να υπάρχει
Πολεµική Αεροπορία χωρίς Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία.
Δεν µπορεί να υπάρχει! Τελεία.

Έρχοµαι στα drones. Δεν θέλω να σας πω αριθµούς και δεν
θέλω να σας πω προβλήµατα. Θα σας πω ένα στοιχείο µόνο.
Έχουµε τριάντα πέντε διαφορετικούς τύπους drones. Τριάντα
πέντε! Πως το ακούτε; 

Πρέπει, λοιπόν, κατ’ ιδίαν να σας πω και απόρρητους αριθµούς
και αποστολές και τα λοιπά -στο πλαίσιο των απορρήτων έτσι; Το
ίδιο ισχύει και για τα Marder. Το ίδιο ισχύει και για οτιδήποτε έχει
να κάνει µε οπλικά συστήµατα. Δεν θα ήθελα οι φίλοι µας γείτο-
νες να ακούν απλώς την οµιλία µου στη Βουλή και να σηµει-
ώνουν.

Όσον αφορά το ζήτηµα της εφεδρείας, συµφωνώ απολύτως,
κύριε συνάδελφε, ορθά θέτετε την Ελβετία. Έχουµε επιλέξει τη
Φινλανδία για έναν βασικό λόγο. Έχω ενηµερωθεί για το ελβετικό
µοντέλο, έχω συναντηθεί µε Ελβετό αξιωµατικό, έχω αναλυτικές
σηµειώσεις για το τι κάνουν. Επιλέξαµε ως πρότυπο τη Φινλανδία
λόγω της συµµετοχής τους στο ΝΑΤΟ και επίσης θεωρούµε ότι
προσιδιάζει περισσότερο το σύστηµά της σε σχέση µε αυτό που
εµείς θα θέλαµε να κάνουµε. 

Όµως, έχετε απόλυτο δίκιο, χρειάζεται τεράστια αναβάθµιση
της εφεδρείας. Δεν είναι ότι: φεύγουµε από τον στρατό και το
ξεχάσαµε. Πρέπει να µπορούµε να διατηρούµε δυνατότητα, του-
λάχιστον, στήριξης του οικοδοµήµατος των Ενόπλων Δυνάµεων.
Να είµαστε ειλικρινείς, δεν είµαστε πολλοί εµείς οι Έλληνες, εί-
µαστε έντεκα εκατοµµύρια. Χρειαζόµαστε, λοιπόν, µια πραγµα-
τική, ζωντανή, εκπαιδευµένη εφεδρεία.

Όσον αφορά στην Ουγγαρία να πω µόνο κάτι. Μην το αγνοείτε.
Στις σχέσεις Ουγγαρίας - Ουκρανίας υπάρχουν θέµατα τα οποία
δεν είναι ευρύτατα γνωστά. Η Ουγγαρία παραπονείται απέναντι
στην Ουκρανία για προσπάθεια απορρόφησης και εξαφάνισης
της ουγγρικής µειονότητας. Υπάρχουν προηγούµενα εκεί. Δεν
λέω ότι µόνον τα προηγούµενα εξηγούν τη στάση Όρµπαν. Λέω
απλώς να µη µένετε στο φλοιό των πραγµάτων. Αν τα δείτε θα
δείτε ότι υπάρχουν δυνάµεις πολύ ευρύτερες από κάτω.

Ξαναλέω ότι είµαι απολύτως στη διάθεση της Εθνικής Αντιπρο-
σωπείας για ενηµέρωση σε οποιοδήποτε των θεµάτων µε κλει-
στές θύρες, ώστε να έχετε εικόνα των εθνικών επιλογών και
άποψη επί των εθνικών επιλογών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα τέσ-
σερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το Γυµνάσιο Νεοχωρίου Άρτας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’  όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Βασίλειο Γραµµένο από την Ελλη-
νική Λύση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, µε προσοχή ακούσαµε

για τις δαπάνες και τα εκατοµµύρια ευρώ, τα δισεκατοµµύρια
ευρώ που θα δαπανήσουµε για να εξοπλίσουµε τον στρατό µας.
Όµως, κύριε Υπουργέ, δεν ακούσαµε ούτε µία κουβέντα για το
έµψυχο δυναµικό του ελληνικού στρατού, για τους αξιωµατικούς
τους υπαξιωµατικούς. Εκεί προφανώς δεν προτίθεστε να δώσετε
κάποια χρήµατα για να µπορέσουν οι συνθήκες να είναι καλύτε-
ρες γι’ αυτούς. Θα τα πούµε όµως στη συνέχεια. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Δεν τον ακούσατε!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Δεν το άκουσα. Με συγχωρείτε.

Ίσως να µην το άκουσαν και οι παρευρισκόµενοι. 
Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, που κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία
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είναι η συνέχεια του οικονοµικού αποτυχηµένου µοντέλου που
οδηγεί σε ελλείµµατα και άκρατο δανεισµό, καθώς βασίζεται στη
διαιώνιση της παρασιτικής οικονοµίας και στην υπερφορολόγηση
των Ελλήνων πολιτών. Θα τα πούµε απλά για να καταλάβουν οι
Έλληνες. Είναι ο προϋπολογισµός της δανειακής εξάρτησης και
της συνεχιζόµενης φοροληστείας των Ελλήνων. Είναι ο προϋπο-
λογισµός που βασίζεται στο έλλειµµα του εµπορικού ισοζυγίου,
στο δηµόσιο χρέος, την αισχροκέρδεια και την κοινωνική εξα-
θλίωση. Είναι ο προϋπολογισµός της φτώχειας της αχαλίνωτης
ακρίβειας και των αυξήσεων του ΦΠΑ.

Ας µιλήσουµε µε στοιχεία. Το 2024 το Ακαθάριστο Εθνικό Προ-
ϊόν, το λεγόµενο ΑΕΠ, θα πλησιάσει το αντίστοιχο του 2008, δη-
λαδή της τελευταίας χρονιάς πριν την κρίση. Τα έσοδα από
φόρους επί αγαθών και υπηρεσιών προβλέπεται να ανέλθουν στο
ποσό των 35,169 δισεκατοµµυρίων ευρώ, αυξηµένα κατά 1,471
δισεκατοµµύριο ευρώ ή αν θέλετε καλύτερα 4,4 έναντι του 2023.
Τα έσοδα από ΦΠΑ αναµένεται να ανέλθουν στα 24,379 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ αυξηµένα κατά ένα 1,161 δισεκατοµµύριο ευρώ
έναντι του 2023. Οι ειδικοί φόροι κατανάλωσης προβλέπονται
στα 7,067 εκατοµµύρια ευρώ και είναι αυξηµένοι κατά 27,7 εκα-
τοµµύρια ευρώ έναντι του 2023. Σε αυτά θα αθροιστούν άλλα 3,5
δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου από άλλους φόρους επί αγαθών
και υπηρεσιών. 

Δεν υπάρχει πουθενά καµµία πρόβλεψη για µείωση του κό-
στους ενέργειας που αποτελεί ένα βασικό κριτήριο ανταγωνιστι-
κότητας για µία χώρα. Πώς θα ενισχυθεί η παραγωγή όταν το
κόστος του ρεύµατος και των καυσίµων είναι πολλαπλάσιο από
τις γειτονικές ανταγωνίστριες χώρες; Πώς θα πέσει η τιµή του
ρεύµατος όταν εσείς, κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης, όταν η
ίδια η Κυβέρνηση, στέλνετε τους λιγνίτες µας στα Σκόπια για να
κερδίζουν οι µεσάζοντες και ύστερα εισάγουµε ρεύµα από τους
Σκοπιανούς µε πολύ ακριβότερες τιµές. Πανάκριβες τιµές. Ακόµα
ετοιµάζεστε και για τη συνεκµετάλλευση του ορυκτού µας πλού-
του στο Αιγαίο. Κάνετε δήθεν πολιτική µε αφαίµαξη των Ελλήνων
και καταστροφή της πρωτογενούς παραγωγής που παράγει τον
εθνικό µας πλούτο. Αυτή είναι η αλήθεια είτε αρέσει σε κάποιους
είτε δεν αρέσει. 

Δυστυχώς στη Νέα Δηµοκρατία δεν µαθαίνετε από τα λάθη
σας, από τα ολέθρια λάθη σας, αλλά τα επαναλαµβάνετε, µε απο-
τέλεσµα να οδηγείτε τη χώρα στην οικονοµική κατάρρευση και
την κοινωνία µας σε πολύ επικίνδυνα µονοπάτια. Κάποιοι ονει-
ρεύονται η Ελλάδα να παραµείνει δέσµια των ορέξεων των ξένων
δανειστών, των τραπεζών, των ολιγαρχών, των φίλων σας, που
θησαυρίζουν από τις ανατιµήσεις, των funds που αρπάζουν τα
σπίτια του Έλληνα πολίτη. Χρησιµοποιείτε την Ελληνική Αστυνο-
µία για να µπορεί να βγάζει έξω ανθρώπους από τα σπίτια τους
ακόµα και ανάπηρους ανθρώπους. Κοινώς βρήκατε «τον µήνα
που τρέφει τους έντεκα», κύριοι της Κυβέρνησης. Εµείς σαν Ελ-
ληνική Λύση δεν θα το επιτρέψουµε αυτό. 

Οι κραυγές ενθουσιασµού στην Κυβέρνηση καλά κρατούν.
«Ελλάδα 2.0», επενδυτικές βαθµίδες και δήθεν ανάπτυξη µε τις
ευλογίες του Eurogroup. Την ίδια ώρα που οι Έλληνες πασχίζουν
να αγοράσουν τα απλά, τα καθηµερινά, τα απαραίτητα και βασικά
καταναλωτικά αγαθά εσείς επιτρέπετε να ανθίζει το παρεµπόριο.
Στο κέντρο της Αθήνας, στην Οµόνοια, στην Πειραιώς καθηµε-
ρινά δεκάδες κοντέινερς από την Κίνα µε διάφορα αποµιµητικά
προϊόντα να κατεβαίνουν. Και όταν τους συλλαµβάνετε οι ίδιοι να
αλλάζουν ΑΦΜ. Αυτό είναι το παρεµπόριο που κοστίζει στην ελ-
ληνική οικονοµία εκατοντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ. Και το ξέ-
ρετε αυτό. Ο Έλληνας πεινάει. Πραγµατικά πεινάει κι αυτό είναι
ντροπή, κύριοι. 

Αλήθεια πόσες φορές ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης έκανε
ζήτηµα από αυτό το Βήµα και ζήτησε να στηρίξετε τον πρωτο-
γενή τοµέα; Πόσες φορές; Να στηρίξετε τον αγρότη, τον κτηνο-
τρόφο. Να στηρίξετε τον ψαρά, τον µελισσοκόµο. Δεν τον
ακούσατε, όπως κάνετε πάντα. Στο τέλος, βέβαια, τον ακούτε.
Δεν ακούσατε ποτέ τη φωνή της λογικής, τη φωνή του Έλληνα
πολίτη. Του γυρίσατε την πλάτη. Και το σίγουρο είναι ότι κι αυτός
στις επερχόµενες ευρωεκλογές θα σας γυρίσει την πλάτη. Να
είστε βέβαιοι ότι όταν η Ελληνική Λύση αναλάβει τα ηνία της δια-
κυβέρνησης αυτούς θα τους στηρίξουµε πρώτους, γιατί πρέπει

να τους στηρίξουµε πρώτους για να ανοικοδοµήσουµε την εθνική
µας οικονοµία. Και κάτι ακόµα. Για ποιον προϋπολογισµό µιλάµε
όταν οι πυροσβέστες µας, κύριε Υπουργέ, σβήνουν φωτιές χωρίς
εξοπλισµό και µε κράνος των 5 ευρώ που τους παρέχετε;

Για ποιον προϋπολογισµό µιλάµε όταν οι στρατιωτικοί, που εκ-
προσωπείτε, κύριε Υπουργέ, αγοράζουν µε δικές τους δαπάνες
αρβύλες, κράνη και νέες στολές από το εµπόριο; Τους προσφέ-
ρετε µόλις δύο σετ στα 5 χρόνια. Όταν οι αστυνοµικοί µας επι-
χειρούν µε ληγµένα αλεξίσφαιρα και λιωµένα ελαστικά στις µη-
χανές και τα υπηρεσιακά τους οχήµατα, όταν αστυνοµικοί µας
χαροπαλεύουν αυτή τη στιγµή µέσα σε µια εντατική ενός νοσο-
κοµείου, όταν τα Σώµατα Ασφαλείας περιµένουν δωρεές από
τους επιχειρηµατίες που καλούνται µετά να τους ελέγξουν, κύριε
Υπουργέ; 

Δώστε τώρα προτεραιότητα σε αυτά τα προβλήµατα και κυ-
ρίως στα προβλήµατα που ταλανίζουν τα Σώµατα Ασφαλείας. Θέ-
λετε να καταλάβετε ότι η ασφάλεια είναι βασικός παράγοντας
της πραγµατικής ανάπτυξης µιας χώρας; Θέλετε να το καταλά-
βετε αυτό; Πιο σοβαρός επενδυτής έρχεται σε µια χώρα όπου οι
δρόµοι µετατρέπονται σε πεδίο µάχης. Ποιος σοβαρός επενδυ-
τής έρχεται σε µια χώρα όπου οι συνοικίες έχουν καταντήσει Σι-
ναλόα; Θα σας απαντήσω εγώ. Μόνο τα όρνεα. Μόνο οι
επενδυτές τυχοδιώκτες. Αυτοί µόνο θα έρθουν εδώ να αρπάξουν
και να φύγουν. Μόνο για να κάνουν “αρπαχτές” σε βάρος του ελ-
ληνικού λαού. 

Κλείνοντας, στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε ακράδαντα, το
έχουµε πει και θα το ξαναπούµε ότι αν δεν υπάρξει ουσιαστική
ενίσχυση της πρωτογενούς παραγωγής, οικονοµικός πατριωτι-
σµός µε εθνική συνείδηση και προσέλκυση πραγµατικών επενδύ-
σεων η Ελλάδα θα συνεχίσει να είναι πρωταθλήτρια στο έλλειµµα
εµπορικού ισοζυγίου, στο δηµόσιο χρέος, την αισχροκέρδεια και
την κοινωνική εξαθλίωση, την οποία πρεσβεύετε και θέλετε να
υπάρχει για να έχετε όµηρους τους Έλληνες πολίτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Βασιλειάδης από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η συζή-
τηση επί του προϋπολογισµού, κάθε χρόνο, αποτελεί µία µονα-
δική κοινοβουλευτική διαδικασία που δείχνει το στίγµα της
κατάστασης της χώρας, αλλά και την κατεύθυνσή της. Τίθενται
οι νέοι στόχοι για το επόµενο έτος, αλλά αποτελεί και µία ευκαι-
ρία απολογισµού των πεπραγµένων µέχρι σήµερα. 

Είναι, όµως, σηµαντικό να είµαστε πάνω από όλα ρεαλιστές και
να βλέπουµε τις δυνατότητες της χώρας µας, όχι σε ένα φαντα-
σιακό πλαίσιο, αλλά το τι πραγµατικά µπορούµε να κάνουµε µε
τους πόρους που έχουµε. Και αυτό θεωρώ είναι το µεγάλο στοί-
χηµα, που θέτει συστηµατικά αυτή η Κυβέρνηση και αποτυπώνε-
ται κάθε χρόνο στους προϋπολογισµούς της. 

Παρατηρώ, όµως, ότι η Αντιπολίτευση συνεχίζει τη ρητορική
του µηδενισµού, της καταστροφολογίας, χωρίς ρεαλισµό και
χωρίς ουσιαστικές προτάσεις. Σίγουρα η κατάσταση είναι δύ-
σκολη. Οι προκλήσεις είναι πολλές και σε διάφορα µέτωπα. Εί-
µαστε, όµως, µια χώρα που βγήκε, µόλις πριν από τέσσερα χρό-
νια, από µία µακροχρόνια οικονοµική κρίση. Πέρασε τις δυσκο-
λίες της πανδηµίας και αντιµετωπίζει τις προκλήσεις των πολέ-
µων, του πληθωρισµού και της κλιµατικής κρίσης. Η ρεαλιστική
αποτύπωση των γεγονότων λέει ότι καταφέραµε να ανακάµ-
ψουµε και στεκόµαστε όρθιοι στις νέες προκλήσεις. 

Όλα αυτά τα καταφέραµε µε συστηµατική δουλειά, µε σχέδιο
και αισιοδοξία. Δεν θεωρήσαµε ποτέ την Ελλάδα ως µια χώρα
δεύτερης κατηγορίας. Δεν θεωρήσαµε ότι υστερήσαµε ή υστε-
ρούµε σε κάτι, παρά τις αντιξοότητες που βρίσκαµε µπροστά
µας. Δεν είχαµε όµως και αυταπάτες και γι’ αυτό προσπαθήσαµε
και προσπαθούµε να βελτιώσουµε τις καταστάσεις που δυσκο-
λεύουν την καθηµερινότητα όλων µας, τις καταστάσεις που µας
κρατάνε πίσω. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι η ελληνική οι-
κονοµία κατάφερε να έχει ανοδική πορεία καθ’ όλο το έτος, ση-
µειώνοντας ρυθµό ανάπτυξης 2,9%, που αποτελεί υπερδιπλάσιο
συγκριτικά µε το µέσο επίπεδο της Ευρωζώνης, παρά τις αντιξο-
ότητες και τις δυσκολίες. 

Στην ανάπτυξη αυτή έπαιξαν σηµαντικό ρόλο οι άµεσες ξένες
επενδύσεις της τελευταίας τριετίας, η σταθερότητα στο οικονο-
µικό τοπίο και η στρατηγική αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Το θετικό αυτό κλίµα της οικο-
νοµίας, όµως, επισκιάζεται από τις δύσκολες διεθνείς συνθήκες,
οι οποίες είναι κάθε άλλο παρά ιδανικές. 

Η σταθερότητα που έχουµε καταφέρει την τελευταία τετραετία
-και αποτέλεσε και κεντρικό προεκλογικό στόχο- έχει αντίκτυπο
στην πραγµατική οικονοµία. Για παράδειγµα, το µόνιµο πρό-
βληµα της ελληνικής κοινωνίας, η ανεργία, επανήλθε µετά από
δεκατέσσερα χρόνια κάτω από τα επίπεδα της προ κρίσης επο-
χής. Ταυτόχρονα, οι αυξήσεις του κατώτατου µισθού, οι αυξήσεις
στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων αλλά και στις συντά-
ξεις, βελτιώνουν σίγουρα την αγοραστική δύναµη των Ελλήνων.
Αυτά τα δύο στοιχεία µάς δείχνουν πως αν δεν υπήρχαν, η κατά-
σταση φυσικά θα ήταν πολύ χειρότερη. Και αυτό οφείλεται στην
συστηµατική προσπάθεια που γίνεται όλα αυτά τα χρόνια. 

Τώρα, έχουµε µπροστά µας σπουδαίες προκλήσεις, όπως για
παράδειγµα την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Με το σχέδιο
νόµου που ψηφίστηκε την προηγούµενη εβδοµάδα και αποσκοπεί
στο να καταφέρει µείωση του κενού που παρουσιάζει ο ΦΠΑ, αυ-
ξάνοντας τα κρατικά έσοδα και δίνοντας τη δυνατότητα για αρ-
κετές φοροελαφρύνσεις. 

Παράλληλα, η αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας και η αύ-
ξηση της ανταγωνιστικότητας δηµιουργούν ένα θετικό επενδυ-
τικό κλίµα αλλά και µια αλλαγή εικόνας στο εξωτερικό, που
προσελκύει επενδύσεις και βελτιώνει την ελληνική οικονοµία. 

Από την άλλη, εκτός από τον στόχο της συνέχισης της αύξη-
σης των δεικτών ανάπτυξης, ο προϋπολογισµός επιχειρεί να
θέσει στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος την κοινωνική πολιτική:
Με τη στήριξη του εισοδήµατος των πολιτών, µε παραπάνω έσο-
δα χωρίς αύξηση των φόρων, µε την αποκατάσταση των υποδο-
µών και των ζηµιών νοικοκυριών και επιχειρήσεων από τις πρό-
σφατες φυσικές καταστροφές και, τέλος, µε την αύξηση των
δαπανών για την υγεία και την παιδεία. 

Προσέξτε, όµως, πέρα από την αύξηση του προϋπολογισµού
για την υγεία, θα πρέπει να µας προβληµατίσει και το εξής: Ενώ
το επικουρικό προσωπικό αυξάνεται και εκµεταλλευόµενοι, είτε
τους πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης είτε τους πόρους από το
ΕΣΠΑ, εκσυγχρονίζουµε πλέον κτήρια και διάφορα άλλα και γί-
νονται πολλές αγορές σε ιατρό, µηχανολογικό εξοπλισµό, οι για-
τροί αρνούνται να έρθουν και οι προκηρύξεις, δυστυχώς, βγαί-
νουν άγονες. 

Στην Πέλλα, όπως ακούµε και σε άλλες περιφέρειες, συνεχί-
ζεται η έλλειψη γιατρών. Οι νέες προσλήψεις που προκηρύχθη-
καν, για παράδειγµα, την προηγούµενη εβδοµάδα είναι, προφα-
νώς, ένα σηµαντικό βήµα και δείχνει ότι η Κυβέρνηση βλέπει τις
ελλείψεις, αλλά χρειάζεται αυτό το πρόβληµα να το λύσουµε
άµεσα, να λύσουµε αυτή την εξίσωση θα έλεγα, και να κάνουµε
το σύστηµα υγείας πιο ελκυστικό. 

Ένα άλλο σηµαντικό ζήτηµα που προχωράει και οφείλεται στα
θετικά αποτελέσµατα της οικονοµίας και της αποτελεσµατικότη-
τας της Κυβέρνησης είναι η υλοποίηση µεγάλων έργων υποδο-
µών. Εγώ θα µιλήσω για τον νοµό µου, την Πέλλα. Το ζήτηµα του
οδικού άξονα Θεσσαλονίκης - Γιαννιτσών - Έδεσσας, που για
πολλά χρόνια ήταν µια απλή ιδέα, σήµερα έχει δροµολογηθεί και
βρίσκεται στη δεύτερη φάση του διαγωνισµού. Το ίδιο συµβαίνει
και µε το φράγµα του Αλµωπαίου, όπως και µε το δικαστικό µέ-
γαρο της Έδεσσας -άλλο ένα πολυαναµενόµενο, θα έλεγα, έργο-
που και αυτό περνάει σύντοµα στη δεύτερη φάση. Αντίστοιχα,
πρέπει να δροµολογηθεί και το δικαστικό µέγαρο στα Γιαννιτσά. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, πριν κλείσω την τοποθέτησή
µου, να αναφερθώ στον πρωτογενή τοµέα. Οι Έλληνες αγρότες
έχουν ανάγκη ενός πλέγµατος ασφάλειας, που θα τους εξασφα-
λίζει ότι δεν κινδυνεύει το ετήσιο εισόδηµά τους από έναν προ-
ανθικό παγετό ή µία βροχόπτωση ή άλλες φυσικές καταστροφές

που είναι εκτός του απαρχαιωµένου Κανονισµού του ΕΛΓΑ. Η αλ-
λαγή του κλίµατος είναι εδώ, µας δείχνει τα δόντια της και αυξά-
νει το ρίσκο της γεωργικής παραγωγής. 

Η αναθεώρηση, λοιπόν, του Κανονισµού του ΕΛΓΑ, που έχει
στα σκαριά το Υπουργείο, καθώς και η επένδυση είτε από τον ορ-
γανισµό είτε από άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία στην πρόληψη,
είναι προτεραιότητα για εµάς, όπως και η οργανωµένη προ-
ώθηση των ελληνικών προϊόντων στις αγορές που πρέπει και στις
τιµές που πρέπει. Ελπίζω το 2024, καθώς δεν έχουµε άλλα περι-
θώρια, να είναι το έτος που θα θέσουµε την ελληνική αγροτική
παραγωγή σε µια νέα βάση. Το ίδιο και µε τις επιδοτήσεις του
ΟΠΕΚΕΠΕ, ένα θέµα το οποίο έχουµε εξαντλήσει -σε συζήτηση,
εννοώ- τις οποίες είδαν φέτος µειωµένες οι αγρότες και οι κτη-
νοτρόφοι της ελληνικής περιφέρειας. 

Πραγµατικά, δεν έχουµε άλλα περιθώρια για άλλες αστοχίες
στα συστήµατα. Ακόµα χρειάζεται να γίνουν πολλά, αλλά η στα-
διακή, η σίγουρη και η σταθερή πρόοδος αποτελούν σηµαντικές
προϋποθέσεις για την εξέλιξη προς τα µπροστά. Κατά τη γνώµη
µου, προς αυτή την κατεύθυνση κινείται και αυτός ο προϋπολο-
γισµός, τον οποίον και υπερψηφίζουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Μερόπη Τζούφη από τη Νέα
Αριστερά.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουρ-
γοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πέµπτη φορά συζητάµε για
έναν άδικο και µεροληπτικό προϋπολογισµό που παράγει και ανα-
παράγει ανισότητες, πλήρως στραµµένο στην αγορά και προκλη-
τικά αδιάφορο για τα µείζονα κοινωνικά προβλήµατα. 

Αναφέροµαι στην καθήλωση των µισθών -από τους χαµηλότε-
ρους στην Ευρωπαϊκή Ένωση εδώ και µια ολόκληρη δεκαετία-
στην πληθωριστική κρίση και την ακρίβεια, το στεγαστικό αδιέ-
ξοδο εκατοντάδων χιλιάδων συµπολιτών µας και κυρίως των νέων
ανθρώπων. Επίσης, στο επίπεδο φτώχειας και τον αποκλεισµό
από τα βασικά κοινωνικά αγαθά, τη δηµόσια εκπαίδευση, την
υγεία, την προνοιακή πολιτική και τον πολιτισµό. Αναφέροµαι,
επίσης, στο µοντέλο ανάπτυξης ένα -δήθεν- προνοµιακό πεδίο
της σηµερινής Κυβέρνησης. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 συνεχίζει να µην ανταποκρίνεται
στις κοινωνικές και οικονοµικές απαιτήσεις της µεγάλης κοινωνι-
κής πλειοψηφίας, µοιράζοντας, όµως, λευκές επιταγές σε ένα
µπλοκ δυνάµεων που διασφαλίζει την παραµονή της Νέας Δηµο-
κρατίας στην εξουσία. Αναπαράγει ένα µοντέλο που συντηρεί ένα
άδικο φορολογικό σύστηµα και ευαγγελίζεται επενδύσεις, οι
οποίες στην πραγµατικότητα ίσα που καλύπτουν τις αποσβέσεις.
Με λίγα λόγια, είναι ένας ακόµη προϋπολογισµός της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Ποια είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυρία προσέγγιση;
Ότι η αγορά θα λύσει όλα τα προβλήµατα και οι επενδύσεις θα
φέρουν την κοινωνική ευηµερία. Το έχουµε δει να συµβαίνει εδώ
ή κάπου αλλού στον κόσµο, εκεί όπου εφαρµόζονται µοντέλα του
νεοφιλελεύθερου αυτού ίδιου µοντέλου ανάπτυξης; 

Στη χώρα µας, όµως -και σε πανευρωπαϊκό επίπεδο- το κύριο
πρόβληµα είναι «φροντίζουµε, κυρίως, για τους ευάλωτους, αυτό
µπορούµε να κάνουµε στη συγκεκριµένη χρονική στιγµή». Είναι,
όµως, έτσι; Καθηλώνονται ολόκληρες κοινωνικές οµάδες, στιγµα-
τίζονται ως ευάλωτες, και υποκριτικά µιλάµε για ενίσχυση της κοι-
νωνικής συνοχής. Η συνάδελφος της Νέας Αριστεράς κ. Φωτίου
απέδειξε στην τοποθέτησή της το ψεύδος των κυβερνητικών επι-
χειρηµάτων και για τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Από την άλλη µεριά, δεν µιλάµε για τη δικαιότερη κατανοµή ή
αναδιανοµή του πλούτου για την ενίσχυση του κοινωνικού κρά-
τους και για τους αποκλεισµούς, στους οποίους προηγουµένως
αναφέρθηκα, όπως και στην υποστήριξη του κόσµου, της εργα-
σίας και της παραγωγής. 

Έρχοµαι, τώρα, σε δύο πολύ σηµαντικά θέµατα, που λέει η Κυ-
βέρνηση ότι προχωράει για να τα λύσει: την υγεία και την παιδεία.
Υπάρχει αύξηση των κονδυλίων ως απόλυτο µέγεθος. Όµως, η
χρηµατοδότηση παραµένει στάσιµη ή µειώνεται ως ποσοστό του
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ΑΕΠ. Την ίδια στιγµή, είναι η χαµηλότερη και µε τη σηµαντικό-
τερη απόκλιση, από τους ευρωπαϊκούς µέσους όρους. 

Ακούσαµε από τον κ. Χατζηδάκη «αύξηση της χρηµατοδότη-
σης κατά 46% στην υγεία και στην παιδεία, από το 2019 µέχρι σή-
µερα. Τον καλώ, λοιπόν, να επισκεφθούµε µαζί ένα νοσοκοµείο
ή ένα σχολείο για να δούµε την πραγµατική κατάσταση που επι-
κρατεί. Να δούµε αν τα συγκεκριµένα νούµερα και τα ποσοστά
αποτυπώνουν πραγµατικά αυτό που συµβαίνει ή απλώς εξυπη-
ρετούν τη µάχη των εντυπώσεων στην κοινοβουλευτική συζή-
τηση.

Έρχοµαι στην υγεία. Στο προσχέδιο, λοιπόν, προβλέπεται αύ-
ξηση των δαπανών για το 2023. Πού πάνε, όµως, αυτές οι δαπά-
νες; Στην αύξηση της δαπάνης του επικουρικού προσωπικού, που
προσλήφθηκε για την αντιµετώπιση της πανδηµίας και οι συµβά-
σεις που παρατάθηκαν µέχρι το τέλος του χρόνου, χωρίς να
υπάρχει δέσµευση για µονιµοποίηση, ενώ εξυπηρετούν πάγιες
και διαρκείς ανάγκες. Με τις µεταβιβάσεις προς τα νοσοκοµεία
και την πρωτοβάθµια και γενικά τους εποπτευόµενους φορείς
του Υπουργείου Υγείας, που δεν µπορούν και δυσκολεύονται να
αντεπεξέλθουν στις αυξηµένες λειτουργικές δαπάνες, στις αυ-
ξήσεις τιµών και καυσίµων. Στην αύξηση των δαπανών για αγορά
αγαθών και υπηρεσιών, που αποτυπώνει την κρίση ακρίβειας στα
απαραίτητα υλικά. 

Εποµένως οι αυξήσεις αυτές δεν είναι ικανές να αντιστρέψουν
την τροχιά συρρίκνωσης και υποβάθµισης του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας. Αυτό αποτυπώνεται µε απόλυτη σαφήνεια στα στοι-
χεία της Κοµισιόν, όπου φαίνεται ότι η Ελλάδα δαπανά µόλις το
7,8% του ΑΕΠ για την υγεία, όταν ο µέσος ευρωπαϊκός όρος βρί-
σκεται στο 10%.

Ενδεικτική είναι και η κατά κεφαλήν δαπάνη για την υγεία στη
χώρα µας, µόλις 1.600 ευρώ, δηλαδή δύο φορές και περισσότερο
µικρότερη από την αντίστοιχη ευρωπαϊκή. 

Από την άλλη µεριά, το ποσοστό των ιδιωτικών δαπανών σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης φθάνει στο 40%, από την τσέπη
των ανθρώπων της καθηµερινότητας. Αντίθετα, στην Ευρώπη των
27, ο µέσος όρος για τη δηµόσια δαπάνη που καταβάλλει το κρά-
τος είναι στο 80%.

Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Το ΕΣΥ φθίνει. Έχουµε διαρκώς πε-
ριστατικά πληµµελούς και ανύπαρκτης ανταπόκρισης στις ανά-
γκες των πολιτών. Οι κύριες συνθήκες, όπως είπα πριν, είναι η
ελλιπής χρηµατοδότηση και το διαρκώς µειούµενο προσωπικό.
Ακόµη και η εισηγητική έκθεση αναφέρει πως οι αποχωρήσεις
για το 2020, 2022 και 2024 θα ξεπεράσουν τις οκτώ χιλιάδες
εκατό. Στα νοσοκοµεία, οι χηµειοθεραπείες αναβάλλονται λόγω
κόστους, οι λίστες των χειρουργείων έχουν σχεδόν καταστεί ανε-
νεργές, ενώ κλινικές σε πολλά περιφερειακά νοσοκοµεία υπολει-
τουργούν και αναστέλλουν τη λειτουργία τους. 

Για παράδειγµα, στην Ήπειρο, στο πανεπιστηµιακό νοσοκοµείο
καταγράφονται ελλείψεις ενενήντα γιατρών και διακοσίων πενή-
ντα νοσηλευτών, ένα νοσοκοµείο που εξυπηρετεί τις ανάγκες
όλης της βορειοδυτικής Ελλάδας και της δυτικής Μακεδονίας.
Στο «Χατζηκώστα» λείπουν τριάντα γιατροί και ενενήντα νοση-
λευτές. Η λειτουργία των ΜΕΘ και των ΤΕΠ στηρίζεται στους ει-
δικευόµενους νοσηλευτές. Στην Πρέβεζα, την Άρτα και τη Λευκά-
δα τα ΤΕΠ λειτουργούν µε αγροτικούς και ειδικευόµενους. 

Το ΕΚΑΒ βρίσκεται σε συνθήκες επιχειρησιακής κατάρρευσης
µε τα κενά σε διασώστες να ξεπερνούν τα εξακόσια και τα δια-
θέσιµα ασθενοφόρα να λείπουν πανελλαδικά και στην Ήπειρο,
των τριακοσίων τριάντα χιλιάδων κατοίκων, να λείπουν περίπου
πενήντα. 

Εποµένως, παρά την αύξηση, η συνολική αποτίµηση παραπέ-
µπει σε µια ετεροχρονισµένη και ανεπαρκή στήριξη του δηµόσιου
συστήµατος υγείας. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν έβγαλε κανένα συµπέρασµα από την
προσφορά του Εθνικού Συστήµατος Υγείας στην πανδηµία. Ωθεί
τους πολίτες στην ιδιωτική υγεία. Προχωράει στην παθητική ιδιω-
τικοποίηση του ΕΣΥ, µε αποτέλεσµα ένα σηµαντικό κοµµάτι του
πληθυσµού να στερείται δηµόσιες, ποιοτικές υπηρεσίες φροντί-
δας και περίθαλψης.

Παρόµοια είναι η εικόνα και στην παιδεία. Αυτή την στιγµή, οι
δαπάνες στην παιδεία είναι στο 2,8% του ΑΕΠ, αποκλίνοντας από

το µέσο ευρωπαϊκό όρο, που είναι στο 5%. Αυτό παγιώνει µία
διαρκή στασιµότητα και µεταφέρει τις δαπάνες στους οικογενει-
ακούς προϋπολογισµούς και δεν µπορεί να αντιµετωπίσει τις
προκλήσεις, που υπάρχουν στο εκπαιδευτικό σύστηµα.

Οι προσλήψεις είναι πάρα πολύ λίγες, διότι ουσιαστικά οι άν-
θρωποι που θα φύγουν από το εκπαιδευτικό σύστηµα είναι δεκα-
τέσσερις χιλιάδες. Αυτό παγιώνει όλες τις προηγούµενες επιλο-
γές: συγχωνεύσεις σχολείων, µισθολογική καθήλωση των εκπαι-
δευτικών, τεράστια προβλήµατα στην ειδική αγωγή, ανεπαρκής
και καθυστερηµένη κάλυψη των κενών -µήνες µετά την έναρξη
της χρονιάς-, εκπαιδευτικά αποτελέσµατα που -και µε τα δικά σας
δεδοµένα- δηµιουργούν απογοήτευση, σχολική βία και φαινό-
µενα µπούλινγκ. 

Και από την άλλη µεριά, είστε περήφανοι για τα γραφήµατά
σας και προτρέπετε τους µαθητές να περπατούν τρία µε τέσσερα
χιλιόµετρα από και προς το σχολείο για να δικαιολογήσετε το
κλείσιµο και τις συγχωνεύσεις. 

Κι έρχοµαι τώρα στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα: Οικονο-
µική και στελεχική ασφυξία. Κατάργηση νέων τµηµάτων. Συγχώ-
νευση τµηµάτων που λειτουργούν στην Κρήτη, στη Μακεδονία,
στη Θράκη. Ισχνή φοιτητική µέριµνα καθολική επιβολή διδάκτρων
στα µεταπτυχιακά και το δράµα κορυφώνεται µε τα ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια. 

Ακούσαµε, λοιπόν, ότι τώρα θέλουµε από τον αρµόδιο Υπουρ-
γό το ελεύθερο πανεπιστήµιο σε αντίστιξη µε το άλλο το κακό,
το δηµόσιο, το “πολιορκηµένο” και, δυστυχώς, µας είπε ο Υπουρ-
γός ότι είναι χουντικής έµπνευσης η απαγόρευση των ιδιωτικών
πανεπιστηµίων, αφήνοντας το υπονοούµενο της ταύτισης όσων
από εµάς υπερασπίζονται το δηµόσιο πανεπιστήµιο µε τη χούντα. 

Είναι ντροπή, ειδικά όταν προέρχεται από µέλος της Κυβέρνη-
σης του Κυριάκου Μητσοτάκη, που έχει στεγάσει τα πολιτικά
τέκνα του Παπαδόπουλου και της ΕΠΕΝ. Ας κάνει τον κόπο ο
Υπουργός να διαβάσει το Σύνταγµα του 1975, που θεµελίωσε το
άρθρο 16. 

Η αποκρατικοποίηση των πανεπιστηµίων είναι υπόθεση της Με-
ταπολίτευσης, δηλαδή της µετάβασης στη δηµοκρατία που θε-
σµοθέτησε τη νοµική µορφή των νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου για τη διαφύλαξη της αυτοτέλειας των πανεπιστηµίων
από το κράτος και την κατοχύρωση της ανεξαρτησίας τους από
τις κυβερνήσεις. 

Αυτό επιχειρείτε να καταλυθεί τώρα, κινούµενη η πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Παιδείας στα όρια της συνταγµατικότητας
απέναντι στο δηµόσιο συµφέρον και, µάλιστα, αµφισβητώντας
τις νοµοθετικές της ικανότητες, αναθέτει τη συγγραφή του νο-
µοσχεδίου σε νοµική εταιρεία επενδύσεων. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την υποµονή σας. 
Καταψηφίζουµε, λοιπόν, ως Νέα Αριστερά τον προϋπολογισµό

της Κυβέρνησης για το 2024 γιατί δεν ανταποκρίνεται στις ανά-
γκες της κοινωνίας, δεν δίνει προοπτική στην οικονοµία και την
ανάπτυξη, δεν ενισχύει το κοινωνικό κράτος και τη νέα γενιά, δεν
σέβεται το περιβάλλον.

Ευελπιστούµε ότι θα µπορέσουµε να συγκροτήσουµε ένα πο-
λιτικά ανταγωνιστικό µπλοκ µαζί και δίπλα στο πλευρό του κό-
σµου της εργασίας, της νεολαίας, των ανθρώπων που παλεύουν
για δικαιώµατα, που αγωνίζονται για την προστασία του περιβάλ-
λοντος, µε όλες και όλους που διεκδικούν µια ουσιαστικά καλύ-
τερη καθηµερινότητα, µια καλύτερη προοπτική, ένα δίκαιο
παραγωγικό µοντέλο, που ζητούν οικονοµική, κοινωνική και κλι-
µατική δικαιοσύνη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Ζήτησε τον λόγο ο κ. Πετραλιάς για µια παρέµβαση. 
Ορίστε, κύριε Πετραλιά, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα χρειαστώ ένα λεπτό, για να έχουµε την πλήρη εικόνα. 
Όντως -το ανέφερε και η εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς-

από 4,1 δισεκατοµµύρια 2019 σε 6,1 δισεκατοµµύρια οι δαπάνες
του Υπουργείου Υγείας. Επίσης, στα νοσοκοµεία έχουν διπλασια-
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στεί οι επιχορηγήσεις από το 1,4 σε 2,8 δισεκατοµµύρια. Προ-
σπαθούµε δηµοσιονοµικά να ενισχύσουµε όσο γίνεται τη ρευστό-
τητα των νοσοκοµείων να παρέχουν και καλύτερες υπηρεσίες και
µεγαλύτερη κάλυψη.

Θέλω να πω και δύο αριθµούς για την παιδεία, απλά για να
πληροφορήσω το Σώµα γιατί πολλές φορές υπάρχει παρεξή-
γηση.

Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία της Eurostat «Government ex-
penditure by function» -έτσι µετριέται η κατανοµή- οι δαπάνες για
την παιδεία είναι 4,1% του ΑΕΠ έναντι 4,7% που είναι ο µέσος
όρος της Ευρωζώνης. Δεν είµαστε ακόµα στον µέσο της Ευρω-
ζώνης. Προσπαθούµε να βελτιωθούµε.

Η διαφορά που βλέπετε στα µεγέθη -που λέτε 2,8%-, να εξη-
γήσω πώς βγαίνει, για να ξέρουµε όλοι την εικόνα και ποια είναι
η αλήθεια. Παίρνετε τις δαπάνες του Υπουργείου Παιδείας που
είναι 6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Όµως, στο Κεφάλαιο 2 έχουµε τις
δαπάνες των λοιπών φορέων. Συνολικά, λοιπόν, οι δαπάνες της
γενικής κυβέρνησης για την παιδεία, βάζοντας και τα άλλα µε-
γέθη για την εκπαίδευση, είναι 7,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πώς
βγαίνει, λοιπόν, ο συγκρίσιµος όρος για την παιδεία σε σχέση µε
την Ευρωζώνη; Μπαίνουν και οι ασφαλιστικές εισφορές των ερ-
γαζοµένων που πληρώνει το κράτος και βγαίνει 9,2 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ και βγαίνει 4,1%. Είναι και στο draft budgetary plan και
έτσι βγαίνει η σύγκριση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Άρα ποια
είναι η αλήθεια για την παιδεία; Οι πραγµατικές συνολικές δαπά-
νες έναντι 4,1% του ΑΕΠ έναντι 4,7% της Ευρωζώνης και όχι 2,8%
που είπατε.

Ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Λεονταρίδη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

διανύουµε τον έκτο µήνα της νέας τετραετίας, έχοντας µια εξαι-
ρετικά ισχυρή εντολή από τους πολίτες µετά από διαδοχικές
εκλογές για µια σειρά µεταρρυθµίσεων µε µεγάλο αίσθηµα ευ-
θύνης, χωρίς λαϊκίστικες προσεγγίσεις, χωρίς υπερβολές, αλλά
µε ειλικρίνεια και σοβαρότητα, µε σχέδιο και όραµα, προσέχο-
ντας πάντα να µη θέσουµε σε κίνδυνο τα οικονοµικά της πατρί-
δας µας.

Βασικό µας εγχείρηµα είναι ο πολυδιάστατος εκσυγχρονισµός,
η περαιτέρω ανάπτυξη, η µείωση της ανεργίας και η ενίσχυση
της οικονοµίας. Ο φετινός προϋπολογισµός είναι ο πρώτος µετά
από δεκατρία χρόνια µε το αξιόχρεο της χώρας να έχει ανακτήσει
την επενδυτική του βαθµίδα. Αυτό αποτελεί κυρίως επίτευγµα
όλων των Ελλήνων, αλλά επίσης και υποχρέωση για εµάς να
ανταποκριθούµε στις προσδοκίες των πολιτών, διαφυλάσσοντας
σε κάθε περίπτωση τη δηµοσιονοµική σταθερότητα που έχει επι-
τύχει η χώρα µας. Αυτό δεν πρέπει να το λησµονούµε.

Η ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας αφορά όλους µας,
άµεσα ή έµµεσα, καθώς φέρνει περισσότερες επενδύσεις, νέες
υψηλού επιπέδου θέσεις εργασίας και αυξηµένους µισθούς σε
όλο το φάσµα της οικονοµίας. Η ανεργία αναµένεται να µειωθεί
από 11,2% το 2023 σε 10,6% το 2024 µε τάση προς µονοψήφιο
ποσοστό, ενώ οι επενδύσεις αναµένεται να αυξηθούν για το τρέ-
χον έτος και ακόµη περισσότερο το 2024. Είναι ο πρώτος προ-
ϋπολογισµός που περιλαµβάνει αυξήσεις στους µισθούς του
δηµόσιου τοµέα µετά από δεκατέσσερα χρόνια.

Επιπλέον, λαµβάνονται µέτρα για την ενίσχυση των εισοδηµά-
των του ιδιωτικού τοµέα, όπως η κατάργηση του παγώµατος των
τριετιών για τους µισθωτούς, η αύξηση του αφορολογήτου
ποσού κατά 1.000 ευρώ για τις οικογένειες µε παιδιά, η αύξηση
του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος κατά 8% και φυσικά η
εκ νέου αύξηση των συντάξεων. Γίνεται επέκταση του επιδόµα-
τος µητρότητας για εννέα µήνες για τις γυναίκες που απασχο-
λούνται στον ιδιωτικό τοµέα και τις αγρότισσες για την αντι-
µετώπιση της υπογεννητικότητας και τη στήριξη της οικογένειας.
Χορηγείται ετήσιο βοήθηµα προς τους νέους και καταργείται η
συµµετοχή στο κόστος των φαρµάκων για τους πρώην δικαιού-
χους του ΕΚΑΣ. Προβλέπεται ο διπλασιασµός του επιτυχηµένου
προγράµµατος «Σπίτι µου» µε επιπλέον 375 εκατοµµύρια ευρώ
για την αντιµετώπιση του ιδιαίτερα έντονου στεγαστικού προβλή-
µατος, ιδίως των νέων ατόµων και τη στήριξη του οικογενειακού

προγραµµατισµού.
Επιπλέον, καταργείται η µείωση 30% επί των συντάξεων για

τους απασχολούµενους συνταξιούχους και αντικαθίσταται µε ει-
σφορά 10% επί των πρόσθετων αµοιβών που λαµβάνουν από την
εργασία τους. Παρέχεται έκτακτη ενίσχυση 100 έως 200 ευρώ
για την οικονοµική στήριξη συνταξιούχων τις επόµενες ηµέρες
µε συντάξεις έως 1.600 ευρώ που έχουν προσωπική διαφορά άνω
των 10 ευρώ. Παράλληλα, δίνεται λύση στο αδιέξοδο που αντι-
µετωπίζουν µη µισθωτοί ασφαλισµένοι, οι οποίοι βρίσκονται σε
ηλικία συνταξιοδότησης και παραµένουν εγκλωβισµένοι λόγω
πραγµατικής αδυναµίας αποπληρωµής των ληξιπρόθεσµων οφει-
λών τους στον ΕΦΚΑ. Έτσι αυξάνεται το ανώτατο όριο οφειλών
ασφαλιστικών εισφορών για συνταξιοδότηση από 20.000 σε
30.000 ευρώ και από 6.000 σε 10.000 ευρώ για τον πρώην ΟΓΑ
µε προϋποθέσεις.

Επιπλέον, µονιµοποιείται ο µειωµένος συντελεστής ΦΠΑ στις
µεταφορές, στα γυµναστήρια, στις σχολές χορού, στους κινηµα-
τογράφους και σε µια σειρά αγαθών σχετιζόµενων µε τη δηµόσια
υγεία και επεκτείνεται για ένα εξάµηνο στον καφέ και στα ταξί.

Το σχέδιο «Ελλάδα 2.0» µε χρηµατοδότηση από το Ευρωπαϊκό
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας βρίσκεται σε πλήρη εξέ-
λιξη µε την ένταξη επτακοσίων δεκαοκτώ έργων και υποέργων
µε πολλαπλασιαστικό αποτέλεσµα στην ελληνική οικονοµία. Ενι-
σχύεται ο τοµέας της υγείας µε αύξηση της επιχορήγησης των
νοσοκοµείων. Εδώ θέλω να σταθώ ιδιαίτερα και να τονίσω ότι
χρειάζεται τεράστια προσπάθεια ώστε τα νοσοκοµεία µας, ιδίως
τα περιφερειακά, να λειτουργήσουν ανταποκρινόµενα στις δί-
καιες απαιτήσεις των συµπολιτών µας. Είναι ένα στοίχηµα που
πρέπει να το κερδίσουµε.

Για τους αγρότες µας, στο πλαίσιο αντιµετώπισης των συνε-
πειών της ενεργειακής κρίσης είχαµε θεσπίσει την επιστροφή του
ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο και τη στή-
ριξή τους επί των τιµών του ηλεκτρικού ρεύµατος. Για το 2024
προϋπολογίζονται πόροι ύψους 110 εκατοµµυρίων ευρώ, προκει-
µένου να αξιοποιηθούν για την καταβολή αποζηµιώσεων λόγω
φυσικών καταστροφών σε αγρότες µέσω του ΕΛΓΑ, ενώ επιπλέον
150 εκατοµµύρια ευρώ µεταφέρθηκαν εντός του 2023 στον ΕΛΓΑ
για την προκαταβολή αποζηµιώσεων. Παρ’ όλα αυτά χρειάζεται
µεγάλη προσπάθεια για να αντιµετωπίσουµε το υψηλό κόστος
παραγωγής στη γεωργία και την κτηνοτροφία.

Αγαπητοί συνάδελφοι, βασική επιδίωξη της Κυβέρνησης είναι
να εφαρµόσει µια πολιτική η οποία θα συνδυάζει τη δηµοσιονο-
µική υπευθυνότητα µε την κοινωνική ευαισθησία, την αποτελε-
σµατικότητα µε την κοινωνική δικαιοσύνη. Και το 2024 η ελληνική
οικονοµία θα ανέβει ακόµα πιο ψηλά. Οι κινδυνολόγοι θα διαψευ-
στούν και το διαθέσιµο εισόδηµα των Ελλήνων θα αυξηθεί. Ταυ-
τόχρονα, όµως, ο πόλεµος µε την ακρίβεια, ιδίως στα είδη
πρώτης ανάγκης των νοικοκυριών, παραµένει διαρκής.

Σκοπός όλων των παρεµβάσεων µας είναι η συνεισφορά τους
στον οικονοµικό εξορθολογισµό και στη δηµιουργία αξίας στην
ελληνική οικονοµία, αλλά και η προώθηση της βιώσιµης και διαρ-
κούς οικονοµικής ανάπτυξης της χώρας. Έτσι θα ενισχύσουµε
την οικονοµική δραστηριότητα της χώρας, ιδιαίτερα στην περι-
φέρεια, οδηγώντας στη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας και
παρέχοντας καλύτερες υπηρεσίες στους πολίτες. Επιπλέον, θα
επιδιώξουµε την προσέλκυση επενδύσεων και τη δηµιουργία και-
νοτόµων έργων που θα συµβάλουν στην αναβάθµιση κρίσιµων
κλάδων, όπως οι υποδοµές, οι µεταφορές, η ενέργεια, ο τουρι-
σµός και η αγροτική ανάπτυξη. Εδώ θέλω ιδιαίτερα να τονίσω την
υλοποίηση εγγειοβελτιωτικών έργων για την αύξηση του αγροτι-
κού εισοδήµατος που δροµολογήθηκαν µεταξύ άλλων και στον
Νοµό Σερρών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη διάρκεια της θητείας
µας δηµιουργήσαµε ένα ισχυρό δίχτυ προστασίας για νοικοκυριά
και επιχειρήσεις. Εφαρµόσαµε σηµαντικές διαρθρωτικές µεταρ-
ρυθµίσεις, προωθήσαµε έργα αξιοποίησης της δηµόσιας περιου-
σίας, ενισχύσαµε τη χρηµατοπιστωτική σταθερότητα και τη
ρευστότητα στην πραγµατική οικονοµία. Ζούµε πλέον σε µια Ελ-
λάδα πολύ διαφορετική από εκείνη του χθες. Θα συνεχίσουµε να
βαδίζουµε µε σταθερότητα, συνέπεια και επιµονή, εφαρµόζοντας
απαρέγκλιτα το πρόγραµµα για το οποίο µας επέλεξαν οι πολί-
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τες, προχωρώντας τώρα στις µεγάλες αλλαγές που χρειάζεται η
χώρα. Αλλαγές που θα αποτελέσουν την πυξίδα για την πορεία
µας προς ένα καλύτερο µέλλον που αξίζουν όλοι οι συµπολίτες
µας και ιδιαίτερα οι νεότερες γενιές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λεονταρίδη.

Η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού ζητεί άδεια ολιγοήµερης απου-
σίας στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μιλτιάδης Ζαµπάρας από τον ΣΥΡΙΖΑ

- Προοδευτική Συµµαχία.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόσφατα σε συζήτηση επίκαι-

ρης ερώτησής µου στη Βουλή για το ξεπούληµα της Κυβέρνησης
στα ΕΛΠΕ, ο Υπουργός Οικονοµικών µου απάντησε ότι µε αυτόν
τον τρόπο θα έλθει η ανάπτυξη. Το ξεπούληµα, δηλαδή, µιας κερ-
δοφόρας επιχείρησης µε τεράστια στρατηγική σηµασία για τη
χώρα, µε 10 δισεκατοµµύρια τζίρο, µε 1,5 δισεκατοµµύριο υπερ-
κέρδη, είναι για εσάς ανάπτυξη. Αυτή η πράξη είναι µία κυνική
οµολογία που αντικατοπτρίζει τη νεοφιλελεύθερη πολιτική σας,
που αφορά την ανάπτυξη µόνο για λίγους. Μόνο που η ανάπτυξη
για τους λίγους γίνεται µε χρήµατα του Έλληνα φορολογούµε-
νου. Ποια είναι η ανάπτυξη ακριβώς για εσάς; Είµαστε εικοστοί
πέµπτοι στους τριάντα έξι της Ευρώπης στην αύξηση του πρα-
γµατικού ΑΕΠ. Είµαστε τριακοστοί δεύτεροι στους τριάντα έξι
της Ευρώπης στην αύξηση µε ονοµαστικούς όρους του ΑΕΠ.
Έχουµε υπερπλεόνασµα φόρων 29%. Τα έσοδα από τον ΦΠΑ αυ-
ξήθηκαν κατά 40%, την ίδια στιγµή που προτείνουµε µείωση του
ΦΠΑ και του ειδικού φόρου κατανάλωσης, για να µπορέσει να
πάρει ανάσα ο πολίτης. Έχουµε 20 δισεκατοµµύρια αύξηση στο
ιδιωτικό χρέος τα τελευταία τέσσερα χρόνια και προφανώς συµ-
βαίνει κάτι τέτοιο, γιατί ουκ αν λάβεις παρά του µη έχοντος.
Έχουν γίνει εβδοµήντα πέντε χιλιάδες πλειστηριασµοί τα τελευ-
ταία δύο χρόνια και θα ολοκληρωθούν οι διακόσιες πενήντα χι-
λιάδες πλειστηριασµοί µέχρι το 2026. Έχουµε 3,1 δισεκα-
τοµµύρια περισσότερους φόρους για το 2024, οι οποίοι εγγρά-
φονται στον υφιστάµενο προϋπολογισµό. Είµαστε πρώτοι στην
Ευρώπη στο δηµόσιο χρέος. Έχουµε τον χαµηλότερο µέσο µισθό
στην Ευρώπη. Είµαστε πρωταθλητές στον πληθωρισµό τροφί-
µων. Είµαστε πρωταθλητές στα έξοδα της στέγασης. 

Ταυτόχρονα, η ιδιωτική κατανάλωση µειώνεται σηµαντικά. Έχει
πτωτική τάση. Την ίδια στιγµή τι έχουµε; Μέσα σε όλο αυτό το
περιβάλλον, µέσα σε όλο αυτό το κλίµα, έχουµε υπερκέρδη τρα-
πεζών, υπερκέρδη εταιρειών ενέργειας, υπερκέρδη διυλιστηρίων.
Τα υπερκέρδη αυτών των εταιρειών είναι 10,5 δισεκατοµµύρια,
300% αύξηση. Από ποιους είναι αυτά τα κέρδη; Από ποιους είναι
αυτά τα κέρδη; Είναι από τον Έλληνα φορολογούµενο. Και να
πάτε να πείτε σε αυτούς που δίνετε 70 ευρώ µεικτά, 50 ευρώ
πρακτικά, ότι υπάρχουν εταιρείες µε υπερκέρδη 300% πάνω, σε
αυτούς που δίνετε 3% αύξηση. Και όταν ακούµε τις δικές σας δη-
λώσεις, ότι ζούµε σε µία χώρα φανταστική, ότι όλα πάνε πρίµα,
ότι οι επενδύσεις έρχονται κατά χιλιάδες, ότι ο κόσµος καλοπερ-
νάει, ότι προβλήµατα στην κοινωνία δεν υπάρχουν και δεν υπάρ-
χει λόγος να υπάρχει επί της ουσίας και δυσαρέσκεια, αν απο-
µονώσουµε αυτές τις µέρες στη συζήτηση για τον προϋπολογι-
σµό τις τοποθετήσεις των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας και
των Υπουργών και τις στείλουµε αποµονωµένα στα νησιά Φίτζι,
θα πουν οι κάτοικοι εκεί ότι: «Στην Ελλάδα είναι ο παράδεισος,
δεν είναι εδώ. Είναι στην Ελλάδα». Δεν υπάρχουν προβλήµατα
και ζούµε σε µια χώρα ιδανική. 

Εδώ και µήνες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όλες τις έρευ-
νες που γίνονται, διεξάγονται, τα βασικά συναισθήµατα που δεί-
χνουν οι πολίτες, που εκφράζουν οι πολίτες είναι ο φόβος και η
ανασφάλεια. Αυτά τα λαµβάνετε υπ’ όψιν σας στην κατάρτιση του
προϋπολογισµού; Να δώσουµε περισσότερα για τους πολλούς,

για το κοινωνικό κράτος, για την υγεία και για την παιδεία που
έχουµε ως ποσοστό του ΑΕΠ πολύ χαµηλότερο σε σχέση µε τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο. Μήπως εκεί θα έπρεπε να κατευθυνθούν
και τα υπερκέρδη και οι δαπάνες;

Είµαστε η χώρα που οι πολίτες της έχουν τη µεγαλύτερη απο-
γοήτευση και απαισιοδοξία σε όλη την Ευρώπη. Και εσείς προ-
σπαθείτε να µας πείσετε ότι ζούµε στον παράδεισο. Μιλάτε για
πράσινη ανάπτυξη. Μίλησε και χθες ο Υπουργός Περιβάλλοντος
για πράσινη ανάπτυξη. Και, µάλιστα, βάζετε και τοποθετήστε και
µε βαρύγδουπους τίτλους όπως green budgeting για να αξιολο-
γήσετε µε περιβαλλοντικούς όρους τον προϋπολογισµό. Και σχε-
δόν σε όλα που αφορούν την πράσινη ανάπτυξη, την πράσινη
µετάβαση, την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης, περνάτε
κάτω από τον πήχη. 

Τι έχετε κάνει όµως, πολύ συγκεκριµένα και πρακτικά για την
πράσινη ανάπτυξη, για την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης
µε πραγµατικούς όρους; Καταστράφηκε ο Έβρος και η Θεσσαλία
από τη δική σας ανικανότητα, µε αποτέλεσµα την πλήρη κατα-
στροφή σε αυτές τις περιοχές και ακόµα περιµένουµε το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος να εκδώσει τις αποφάσεις των προσωρινών
µέτρων προστασίας που θα διευκολύνουν τους κατοίκους της πε-
ριοχής. Οι ζηµιές υπολογίζονται στα 3,5 δισεκατοµµύρια και µόνο
600 εκατοµµύρια έχουν εγγραφεί στον προϋπολογισµό για το
τρέχον έτος. Ενισχύετε, επίσης, τα µεγάλα έργα των ΑΠΕ και δεν
αφήνετε χώρο για ενεργειακές κοινότητες και έργα αυτοπαρα-
γωγής και κατανάλωσης. Η Ευρώπη τι µας λέει; Φτιάξτε ενεργει-
ακές κοινότητες στους δήµους για να µπορούν να έχουν φθηνό
ρεύµα τα χαµηλά νοικοκυριά, οι πιο ευάλωτοι. Και εσείς δίνετε
αυτά τα έργα στους µεγάλους, να µπορούν να χρηµατοδοτούνται
οι ΤΟΕΒ που έχουν χρεοκοπήσει, η ΔΕΥΑ που σήµερα τη συγχω-
νεύετε και τις βάζετε σε επίπεδο περιφέρειας για να τις εκχωρή-
σετε στους ιδιώτες. Αφήνετε επίσης στο απυρόβλητο τα υπερ-
κέρδη των εταιρειών ενέργειας και των διυλιστηρίων που αντί να
τα φορολογήσετε µε 90% που λέγαµε προεκλογικά, τα είχατε φο-
ρολογήσει µε τον χαµηλότερο συντελεστή που µπορούσατε και
αυτά µόνο για έναν χρόνο, ενώ είχατε τη δυνατότητα και για δεύ-
τερη χρονιά να φορολογήσετε τα υπερκέρδη. 

Φέρνετε ξανά τη ρήτρα αναπροσαρµογής και δηµιουργείτε
αλαλούµ µε τα χρωµατιστά τιµολόγια καταχρεώνοντας τους ήδη
χρεοκοπηµένους Έλληνες καταναλωτές που δυσκολεύονται
αυτή τη στιγµή να θερµάνουν το σπίτι τους. Και ποια είναι η απά-
ντηση; Ατοµική ευθύνη. Τα ρίχνουµε όλα µε έναν εύκολο τρόπο
στην ατοµική ευθύνη. Ατοµική ευθύνη για µία γιαγιά να ψάχνει
πιο χρώµα τιµολογίου τη βολεύει για να µην έρθει το χαράτσι στο
τέλος του µήνα µε το ρεύµα, ατοµική ευθύνη για το σουπερµάρ-
κετ που ψάχνουν εναγωνίως οι πωλητές µας να βρουν τη φθηνό-
τερη τιµή από σουπερµάρκετ σε σουπερµάρκετ, ατοµική ευθύνη
για ένα νέο που ζει σε ένα υπόγειο και ηµιυπόγειο γιατί δεν έχει
τη δυνατότητα να νοικιάσει ένα σπίτι στο κέντρο της Αθήνας. Για
όλα φταίει η ατοµική ευθύνη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Εµείς σας έχουµε προτείνει πολλές φορές και συνεχίζουµε να
προτείνουµε συγκεκριµένα µέτρα πρόληψης των φυσικών κατα-
στροφών και όχι απλά αντιµετώπισης για το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος. Ανανεώσιµες πηγές ενέργειας µε επίκεντρο την κοινό-
τητα και την αυτοκατανάλωση, όχι µόνο την παραχώρηση στους
µεγάλους εργολάβους. Φορολόγηση των υπερκερδών των εται-
ρειών ενέργειας και των διυλιστηρίων µε πλαφόν στα υπερκέρδη.
Ανάκτηση του δηµοσίου ελέγχου της ΔΕΗ για να αξιοποιήσουµε
µε αυτόν τον τρόπο και να έχουµε ένα σοβαρό εργαλείο ως κρά-
τος για τη µείωση επιτέλους του κόστους ρεύµατος, την αλλαγή
του ενεργειακού µείγµατος και το σπάσιµο των καρτέλ ενέργειας. 

Όσο εσείς λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, θα µας
µιλάτε για ανάπτυξη ενώ θα στηρίξετε την αισχροκέρδεια, ενώ
θα στηρίξετε την κερδοφορία των λίγων και των µεγάλων, ενώ
θα στραγγαλίζετε συνεχώς τους µικρούς και τους µεσαίους,
όπως κάνατε πρόσφατα µε το φορολογικό, εµείς θα µιλάµε για
κοινωνική και οικονοµική δικαιοσύνη, για δίκαιη πράσινη ανά-
πτυξη και για βιώσιµο παραγωγικό µοντέλο. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για
ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Υφυπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Επειδή αναφέρθηκε ξανά από τον ΣΥΡΙΖΑ ότι
είµαστε εικοστοί πέµπτοι στην Ευρώπη ως προς τον ρυθµό ανά-
πτυξης του ΑΕΠ, αναφέρονται στο ΑΕΠ του 2020. Έχουν περάσει
τέσσερα χρόνια, κύριοι. Μιλάµε για τον προϋπολογισµό του 2024. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Σε ποια θέση είµαστε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Στην τρίτη στην Ευρωζώνη, τετραπλάσιο
ρυθµό από τον µέσο όρο φέτος. Είναι δυνατόν να τα λέτε αυτά;
Ποιον µέσο όρο θέλετε να πάρουµε; Μέσο όρο του 2022-2023,
4% εµείς, 2% η Ευρωζώνη. 

Θέλετε να βάλουµε και την πανδηµία, την τετραετία 2020-2023;
Εµείς 1,8% και η Ευρωζώνη 1%. Ποιον µέσο όρο χρησιµοποιείτε;
Δεν ξέρω πού τα βρίσκετε αυτά τα στοιχεία, αλλά είναι ψεύδος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ:… (Δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Βεβαίως, είναι δηµοσιευµένα στην Eurostat.
Δεύτερον, για τα κέρδη και τα υπερκέρδη. Φέτος, η µεγαλύ-

τερη αύξηση των φορολογικών εσόδων έρχεται από τον φόρο ει-
σοδήµατος νοµικών προσώπων. Για πρώτη φορά, εισπράττονται
7 δισεκατοµµύρια στη χώρα, από 4,7 δισεκατοµµύρια πέρυσι και
4,3 δισεκατοµµύρια που εισπράττονταν µέχρι το 2019. Με φορο-
λογικό συντελεστή 28% εισπράττατε 4,3 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Με φορολογικό συντελεστή 22% εισπράττουµε 7 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Τι έχουµε κάνει, πέρα από αυτό; Φορολόγηση 100% στα
υπερκέρδη στην παραγωγή ενέργειας, µέσω του αυτόµατου µη-
χανισµού στο Χρηµατιστήριο Ενέργειας, 3,6 δισεκατοµµύρια. Και
άλλα 340 για την προηγούµενη περίοδο, πριν τον Ιούλιο του
2022, και άλλα 140 από τον αυτόµατο µηχανισµό παρακράτησης
και άλλα 630 από τα διυλιστήρια και άλλα 550 από τα διυλιστήρια
µε τον φόρο εισοδήµατος. Φέτος πήραµε 1,15 δισεκατοµµύριο.
Μην κοιτάτε τα κέρδη προ φόρων. Από κάτω έχει φόρους και
κέρδη µετά φόρων. Δείτε τι έχουµε παρακρατήσει. Παραπάνω
από 5 δισεκατοµµύρια παρακράτηση υπερκερδών. Η χώρα πρω-
τοπορεί και σε αυτόν τον τοµέα πανευρωπαϊκά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ζαλιζόµαστε από τους αριθµούς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Γιαν-

νούλη, το κλείσαµε εδώ. 
Η Κυβέρνηση αποδέχθηκε ότι όταν µειώνουµε τους φόρους

και τον ΦΠΑ, αυξάνονται τα έσοδα. Άρα είναι µια πολύ καλή αρχή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Αρσάκειο - Τοσίτσειο Δηµοτικό
Σχολείο Εκάλης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτριος Μπιάγκης από το ΠΑΣΟΚ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµική

πραγµατικότητα των Ελλήνων πολιτών αποτυπώνεται σε τρεις
βασικές πτυχές: την ανεξέλεγκτη αύξηση των τιµών στην αγορά,
το οικονοµικό αδιέξοδο και τον φόβο για τις επιπτώσεις που µπο-
ρεί να έχει αυτό στο µέλλον. 

Η προβληµατική προσέγγιση του νεοφιλελεύθερου µοντέλου
επικεντρώνεται αποκλειστικά στην οικονοµική µεγέθυνση και όχι
στη βιώσιµη ανάπτυξη. Παράλληλα, αναπτυξιακά εργαλεία, όπως
του Ταµείου Ανάκαµψης, παραµένουν ανεκµετάλλευτα στην αντι-
µετώπιση κρίσιµων προβληµάτων της οικονοµίας και της κοινω-
νίας, όπως η υγεία, η παιδεία και η κοινωνική στέγαση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υγεία δυστυχώς «νοσεί» στην

πατρίδα µας. Η υποστελέχωση των δοµών υγείας είναι σηµείο
αναφοράς ακόµη και στα µεγάλα αστικά κέντρα. Παρά την τραυ-
µατική εµπειρία της πανδηµίας, σκεφτείτε πόσο πολύ χειρότερα
είναι τα πράγµατα στην περιφέρεια και ιδιαίτερα στη νησιωτική
χώρα. 

Πρόκειται για λόγο για τον οποίον είναι επιβεβληµένο, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ένα νέο µοντέλο υγειονοµικής πολιτικής
ιδιαίτερα για τα πολύπαθα νησιά µας. 

Είναι ανάγκη, κύριοι Υπουργοί, να δούµε το πρόβληµα στη
βάση του. Να αντιµετωπίσουµε, επιτέλους, επί ίσοις όροις τους
νησιώτες µας. Δεν µπορούν να αισθάνονται ως πολίτες «δεύτε-
ρης κατηγορίας» αυτοί οι άνθρωποι. Οφείλουµε, επιτέλους, όλες
οι πολιτικές δυνάµεις να εφαρµόζουµε στην πράξη τη συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένη ρήτρα νησιωτικότητας.

Συνεχίζουµε να σας προτείνουµε, λοιπόν, τη δηµιουργία και
εφαρµογή αυτού που εµείς ονοµάζουµε «υγειονοµικό ισοδύ-
ναµο», στη βάση -αν θέλετε- της λογικής του επιτυχηµένου µε-
ταφορικού ισοδύναµου και το οποίο θα δύναται να αµβλύνει τα
µειονεκτήµατα υγειονοµικής περίθαλψης τα οποία αντιµετωπί-
ζουν στο σύνολό τους οι νησιώτες µας, µε παροχή κινήτρων για
την προσέλκυση γιατρών σε νησιωτικές δοµές υγείας, µε διασφά-
λιση κατάλληλου και επαρκούς εξοπλισµού, µε εφαρµογές τηλεϊ-
ατρικής και προληπτικής ιατρικής, µε αποτελεσµατικό σχεδιασµό
και συντονισµό του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας, στο κοµ-
µάτι των διακοµιδών, για την αποτροπή αδικαιολόγητων καθυ-
στερήσεων, που έχουν οδηγήσει σε απώλειες ζωών συµπατριω-
τών µας. 

Κύριε Υπουργέ, όταν υπάρχει τεκµηριωµένη πρόταση και διά-
θεση για υπερκοµµατική κατανόηση και σύγκλιση, τότε µπορούµε
σε τέτοια θέµατα εθνικής σηµασίας και να προχωρήσουµε και να
τα καταφέρουµε.

Επιτρέψτε µου, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ανα-
φερθώ ειδικότερα και να κάνω σηµείο αναφοράς στην τοποθέ-
τησή µου σε έναν τοµέα ιδιαίτερα ευαίσθητο και σηµαντικό για
την εθνική ακεραιότητα της πατρίδας µας, για τον οποίον άλλω-
στε έχω την τιµή να είµαι κοινοβουλευτικός υπεύθυνος εκ µέρους
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής εδώ και µερικούς µήνες. Και
αναφέροµαι φυσικά στον τοµέα της εθνικής άµυνας.

Τα τελευταία χρόνια, κύριε Υπουργέ, πέραν της σύναψης ορι-
σµένων σηµαντικών διακρατικών συµφωνιών αµυντικής συνεργα-
σίας, οι οποίες βεβαίως υποστηρίχθηκαν και από το ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής -επαναλαµβάνω που υποστηρίχθηκαν από το
ΠΑΣΟΚ-, και οι προσπάθειες ενίσχυσης των Ενόπλων Δυνάµεων
της χώρας µοιάζουν να επικεντρώνονται σε προµήθειες αµυντι-
κού εξοπλισµού, ως επί το πλείστον από το εξωτερικό, χωρίς την
ουσιαστική συµµετοχή της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας.

Από την άλλη µεριά, οι αδικαιολόγητες καταστροφές πανάκρι-
βου στρατιωτικού υλικού εξοπλισµού, όπως κατά τα συµβάντα
στη Νέα Αγχίαλο αλλά και στο Στεφανοβίκειο Βόλου, δοκιµάζουν
την εµπιστοσύνη ολόκληρου του ελληνικού λαού έναντι της
επάρκειας και της στοιχειώδους ικανότητας της πολιτικής αλλά
κυρίως της στρατιωτικής ηγεσίας να διαχειριστεί τους πολύτι-
µους αυτούς πόρους για την εθνική άµυνα.

Να επισηµάνω δε ότι τα πολυδάπανα προγράµµατα προµη-
θειών αµυντικού εξοπλισµού που καθηµερινά δροµολογούνται
αποφασίζονται περιστασιακά και δεν εντάσσονται, όπως είχαµε
δεσµευτεί, σε έναν µακροχρόνιο, τεκµηριωµένο στρατηγικό σχε-
διασµό και κυρίως δεν διασφαλίζουν ενεργή συµµετοχή και προ-
οπτική για την αµυντική µας βιοµηχανία.

Από τα στοιχεία του προϋπολογισµού προκύπτει ένα κονδύλι
που υπερβαίνει τα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ, έχουµε δηλαδή µια
αύξηση της τάξεως του 7% περίπου, που αφορά κυρίως σε αύ-
ξηση των πιστώσεων για παροχές σε εργαζοµένους και εξοπλι-
σµούς, το οποίο κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, και υπό προϋπο-
θέσεις µπορεί να αποτελέσει µια θετική εξέλιξη, κυρίως βέβαια
εφόσον απαντηθούν ερωτήµατα που αφορούν στην επάρκεια αφ’
ενός των πιστώσεων των 2,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την κά-
λυψη των εξοπλιστικών αναγκών των Ενόπλων Δυνάµεων και αφ’
ετέρου του ποσού των 200 εκατοµµυρίων ευρώ για την κάλυψη
των αναγκών των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων.

Όπως εκτενώς συνεχώς τεκµηριώνουµε, επαναφέρουµε και
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προτείνουµε σαν ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, πρέπει να αποτελέσει
βασική προτεραιότητα της αµυντικής µας πολιτικής και του ανά-
λογου διατεθειµένου ποσού στον προϋπολογισµό η ενίσχυση της
σχετικής εγχώριας βιοµηχανίας, της έρευνας και της καινοτο-
µίας, η αξιοποίηση των Ελλήνων επιστηµόνων, των εκπαιδευτι-
κών, των ερευνητικών ιδρυµάτων και των αντίστοιχων ελληνικών
επιχειρήσεων καθώς και της υπάρχουσας τεχνογνωσίας της
χώρας µας για τις σύγχρονες ανάγκες αµυντικού εξοπλισµού των
Ενόπλων Δυνάµεων, µε ενεργή συµµετοχή και έλεγχο του ελλη-
νικού δηµοσίου, µε προγραµµατισµό, µε διαύγεια και µε µακρο-
χρόνιο σχεδιασµό.

Κύριε Υπουργέ, σ’ αυτό το πλαίσιο ευχόµαστε να κινείται και
το υπό διαµόρφωση νοµοσχέδιο περί αµυντικού οικοσυστήµατος
καινοτοµίας για τη στήριξη και έρευνα που έχετε προαναγγείλει
και στο οποίο όταν και εφόσον µας δοθεί η ευκαιρία σκοπεύουµε
να συµβάλουµε τα µέγιστα µε τεκµηριωµένες προτάσεις και εποι-
κοδοµητική κριτική. Κυρίως, όµως, θα πρέπει να δοθεί έµφαση
στη χρηστή και αποδοτική διαχείριση του έµψυχου δυναµικού
των Ενόπλων Δυνάµεων της πατρίδας µας, να διορθωθούν οι
χρονίζουσες µισθολογικές και συνταξιοδοτικές αδικίες του στρα-
τιωτών µας, ώστε απερίσπαστοι και µε αξιοπιστία να συνεχίσουν
να επιτελούν το καθήκον τους. Θα πρέπει να εκσυγχρονιστεί η
εκπαίδευση και η επιµόρφωσή τους και να δοθούν κίνητρα, κύριε
Υπουργέ, ώστε οι νέοι και οι νέες µας να επιλέγουν ως πρώτη
επιλογή τις στρατιωτικές σχολές. Ο σύγχρονος αµυντικός εξο-
πλισµός που απαιτείται και οι σύγχρονες τεχνικές πολέµου προ-
ϋποθέτουν αντίστοιχη στελέχωση µε ανθρώπινο δυναµικό
υψηλού επιπέδου κατάρτισης σε νέες γνώσεις και τεχνολογίες
αιχµής, χρειάζεται εκσυγχρονισµός τόσο των µεθόδων διοίκησης
του προσωπικού όσο και του συστήµατος διοικητικής µέριµνας.

Χρειάζεται, αν θέλετε, κύριε Υπουργέ, αξιοποιώντας τις καλές
διεθνείς πρακτικές και τις εµπειρίες από τα πρόσφατα πεδία
µάχης, να ανασκοπήσουµε το στρατιωτικό επιχειρησιακό µας
δόγµα και ενίοτε να σκεφτόµαστε έξω από το κουτί, υπερβαίνο-
ντας έτσι ξεπερασµένες λογικές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής πι-
στεύει ότι η χώρα έχει µια ευκαιρία για µακροπρόθεσµη ανά-
πτυξη όσο το χρέος παραµένει χαµηλά σε επίπεδα επιτοκίων.
Προτείνουµε µια διαφορετική κατανοµή πόρων, εστιάζοντας σε
περιφερειακό σχεδιασµό και κοινωνική αναδιοργάνωση. Αναζη-
τούµε ένα αξιόπιστο κοινωνικό κράτος, που παρέχει πρόνοια,
προωθεί τη βιώσιµη ανάπτυξη και µειώνει τις κοινωνικές ανισό-
τητες.

Αυτή η προσέγγιση υπογραµµίζει την ανάγκη για ένα νέο κοι-
νωνικό συµβόλαιο και συµφωνίες, για τη διασφάλιση της κοινω-
νικής δικαιοσύνης, για τη σταθερότητα των τιµών, ιδιαίτερα στην
περίοδο του υψηλού πληθωρισµού που βιώνουµε.

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ως γνήσιος εκφραστής της δη-
µοκρατικής παράταξης και του έργου των κυβερνήσεών του δεν
µπορεί να συναινέσει, κύριοι Υπουργοί, στην ψήφιση του εν λόγω
προϋπολογισµού, που δεν περιλαµβάνει ειδικότερες, συγκεκρι-
µένες και στοχευµένες δηµοσιονοµικές και αναπτυξιακές προ-
βλέψεις για τη χώρα, για την περιφέρεια, για τα νησιά µας και
που δεν έχει σηµείο αναφοράς τον άνθρωπο και την ίδια την κοι-
νωνία. 

Τελειώνοντας, να αναφέρω ότι εµείς, όπως πάντα πράττουµε,
θα ψηφίσουµε το κοµµάτι του προϋπολογισµού που αφορά το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, κύριε Υπουργέ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Μαρκόπουλε, ήταν η σειρά σας, αλλά είδα µπροστά

ΠΑΣΟΚ και Μπιάγκης και σας ξεπέρασα. Σας ζητώ συγγνώµη.
Μετά τον κ. Μαρκόπουλο είναι ο Πρόεδρος της Νίκης κ. Νατσιός
και αµέσως µετά ο κ. Σταϊκούρας.

Ορίστε, κύριε Μαρκόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συ-

νάδελφοι, άκουσα λίγο πιο πριν τον κ. Ζαµπάρα να κάνει µια σύν-
δεση µεταξύ του παραδείσου των Φίτζι και της χώρας µας. Κοι-

τάξτε να µην πάµε στο -πώς το έλεγε το τραγούδι;- «πάµε για τρέ-
λες στις Σεϋχέλλες», µε τα δηµοψηφίσµατα που µας έφεραν
τόσα χρόνια πίσω και µε οικονοµικές πολιτικές οι οποίες κρίθηκαν
και επικρίθηκαν από τον ελληνικό λαό. Μην τα ξεχνάµε, να είµα-
στε λίγο µε µια µνήµη πιο φρέσκια. 

Αν πριν από λίγα χρόνια συζητούσαµε εδώ σε αυτή την Αί-
θουσα και βάζαµε δύο χώρες, δυο λέξεις, θα έλεγα, «Ελλάδα»
και «Γερµανία» και συζητούσαµε για την οικονοµική τους κατά-
σταση, τι θα περιµέναµε; Ποιο θα ήταν το αποτέλεσµα; Τι θα έλε-
γαν; Η Ελλάδα το µαύρο πρόβατο, η Γερµανία µια οικονοµία
χωρίς πρόβληµα, η ατµοµηχανή της Ευρώπης, όπως θυµόσαστε.

Πώς τα φέρνει, όµως, η ζωή καµµιά φορά! Όποιος παρακολου-
θεί τον διεθνή Τύπο, τι βλέπει τα τελευταία δύο χρόνια; Βλέπει
µια Ελλάδα η οποία παντού, διεθνώς αναφέρεται. Πηγαίντε στα
µεγαλύτερα ειδησεογραφικά πρακτορεία, στα µεγαλύτερα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης της Ευρώπης. Η Ελλάδα παρουσιάζεται ως
ένα θετικό παράδειγµα, ως success story. Μην το φοβόµαστε,
δεν είναι κακό για την πατρίδα µας. Δεν µιλάµε µόνο για την Κυ-
βέρνησή µας εδώ και την οικονοµική της πολιτική. Μιλάµε και για
την οικονοµική πολιτική της χώρας µας. Η Ελλάδα, λοιπόν, είναι
ένα success story, όπως περιγράφεται από τα διεθνή µέσα, τα
οποία πολύ συχνά και εσείς έχετε επικαλεστεί στο παρελθόν. Και
η Γερµανία παρουσιάζεται, αντίστροφα, ως ο µεγάλος Ευρω-
παίος ασθενής. 

Προφανώς το µέγεθός µας το ξέρουµε. Γνωρίζουµε για ποιους
µιλάµε. Όµως η εικόνα αυτή τη στιγµή -θέλετε, δεν θέλετε- στο
πεδίο της οικονοµίας δικαιώνει την πατρίδα µας. 

Θα επαναλάβω, πώς τα φέρνει η ζωή; Σκεφτείτε ότι µία κεντρο-
δεξιά Κυβέρνηση, αυτή της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου
Μητσοτάκη, καταφέρνει ένα θετικό οικονοµικό αποτύπωµα και
µια κεντροαριστερή κυβέρνηση -η οποία έχει χαρακτηριστικά,
κύριε Πρόεδρε, ας το πούµε, του ελληνικού ΠΑΣΟΚ, µε ψήγµατα
όµως και της Αριστεράς, καθώς συµµετέχουν και οι οικολόγοι-,
της Γερµανίας του κ. Σόλτς, έχει ένα µεγάλο πρόβληµα. Και πάλι,
δεν τα λέει ένας Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, δεν τα λέει
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό λένε πανευρωπαϊκά. 

Η Ελλάδα, λοιπόν, σε αυτά τα τέσσερα, πέντε τελευταία χρόνια
είναι ξεκάθαρα οικονοµικά ασφαλής. Αυτή τη λέξη θέλω να συ-
γκρατήσετε: «ασφάλεια». Είναι σοβαρή, είναι αξιόπιστη, είναι
επενδυτικά ελκυστική. Είµαστε τρίτοι πανευρωπαϊκά στην αύ-
ξηση των επενδύσεων. Ακούστε το. Η Ελλάδα, της ανεργίας, η
Ελλάδα της γραφειοκρατίας, όπως είχαµε συνηθίσει στο παρελ-
θόν, είναι τρίτη στην αύξηση των επενδύσεων. Η Ελλάδα απο-
πληρώνει πρόωρα τις δανειακές της υποχρεώσεις, κάνει ρεκόρ
εξαγωγών µε 49% εξαγωγές ως προς το ΑΕΠ. Η Κοµισιόν προ-
βλέπει πως θα είµαστε πρώτοι σε εξαγωγές το 2023 και το 2024
δεύτεροι. Ακούστε αυτά τα µεγέθη, γιατί τα νούµερα, οι αριθµοί
είναι ξεροκέφαλοι. Οι απόψεις είναι ελεύθερες.

Κυρίως όµως όλα αυτά γίνονται γιατί υπάρχει µια συγκεκρι-
µένη κατεύθυνση, µια συγκεκριµένη οικονοµική στρατηγική.
Εµείς είµαστε -και µην το ξεχνάτε αυτό- η Κυβέρνηση που στα-
θερά από το 2019 αποκλιµακώνει την ανεργία και την έφτασε σε
µονοψήφια επίπεδα. Παραλάβαµε µια ανεργία πάνω από 17% και
την έχουµε φέρει κάτω από το 10%. Και αυτό ξέρετε γιατί έγινε;
Γιατί όσο κι αν διεκδικούν άλλοι πολιτικοί χώροι το προνόµιο της
λαϊκής έκφρασης, αυτή εδώ η Κυβέρνηση είναι η µεγάλη λαϊκή
Κυβέρνηση, που φέρνει τα µεγάλα λαϊκά µέτρα υπεράσπισης των
εισοδηµάτων των πολιτών. 

Πενήντα δύο φόροι µειώθηκαν την προηγούµενη τετραετία.
Αυξήθηκε ο κατώτατος µισθός, αυξήθηκαν µετά από πόσα χρόνια
οι µισθοί των δηµοσίων υπαλλήλων. Αυξήθηκαν οι συντάξεις.
Υπήρξαν παρεµβάσεις κατά του εµβληµατικού φόρου του ΕΝΦΙΑ.
Ποιος ήταν που έλεγε «µε ένα άρθρο και µε έναν νόµο»; Δεν προ-
λάβατε, τι να κάνουµε; Εµείς προλάβαµε όµως και το κάναµε. 

Προωθούµε µόνιµα µέτρα το 2024 1,6 δισεκατοµµυρίου ευρώ
υπέρ του εισοδήµατος των πολιτών. Είµαστε µια Κυβέρνηση η
οποία αυξάνει τις δαπάνες για την υγεία και την παιδεία. Αυτές
είναι οι λαϊκές πολιτικές. Πηγαίνετε µια βόλτα στις λαϊκές περιο-
χές. Πού θέλετε να πάτε; Στον Εύοσµο; Πηγαίνετε στον Εύοσµο,
στην Ελευσίνα, στα Μέγαρα, στη Δραπετσώνα, στη Νίκαια, στο
Κερατσίνι. Και αν δεν θέλετε να πάτε βόλτα γιατί δεν προλαβαί-
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νετε και έχετε πολλές υποχρεώσεις, µπορείτε να κοιτάξετε τα
αποτελέσµατα των πρόσφατων εκλογών. Ο λαϊκός κόσµος για
κάποιον λόγο ψήφισε τη Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη. Γιατί τον συγκράτησε οικονοµικά στην περίοδο του
COVID, γιατί βοήθησε µε τις φοροαπαλλαγές, γιατί αύξησε το ει-
σόδηµα.

Καραµέλα σας γκρινιάρικη είναι η ακρίβεια. Προφανώς εµείς
και το οικονοµικό επιτελείο αναγνωρίζουµε το ζήτηµα της ακρί-
βειας. Όµως και εκεί είµαστε τίµιοι στις πολιτικές µας. Φτιάξαµε
το καλάθι του νοικοκυριού. Γκρίνια η Αντιπολίτευση, «πενήντα
προϊόντα µόνο;». Τώρα που τα προϊόντα έχουν αυξηθεί και είναι
κοντά στα χίλια -ίσως και να τα ξεπέρασαν- και που έχουµε το
χριστουγεννιάτικο τραπέζι, τι έχετε να πείτε; Λέει ο σοφός της
Αντιπολίτευσης: «Ναι, αλλά οι κωδικοί στο σουπερµάρκετ είναι
πάνω από δέκα χιλιάδες». 

Επιτέλους πείτε µας µε τι θα είστε ευχαριστηµένοι. Δεν πήρατε
το µήνυµα, δεν καταλάβατε γιατί ο ελληνικός λαός και κυρίαρχα
τα λαϊκά στρώµατα υπερψήφισαν τη Νέα Δηµοκρατία;

Η κοινωνία, λοιπόν, είναι αλλού και εσείς είστε αλλού. Δεν τέ-
µνεστε. Αλλού η κοινωνία, αλλού εσείς ως Αντιπολίτευση. Και η
κοινωνία δεν θέλει µαθητευόµενους µάγους. Η κοινωνία θέλει στι-
βαρές ηγεσίες. 

Άκουσα τον κ. Κασσελάκη χθες να λέει ότι θα είναι κοινωνική
καταστροφή αν ο ΣΥΡΙΖΑ δεν κερδίσει τις ευρωεκλογές. Κοινω-
νική καταστροφή θα είναι να επιτρέψει ο ελληνικός λαός νέα πει-
ράµατα στην πλάτη του και δεν θα τα επιτρέψει. 

Κυρίες και κύριοι, η απάντησή µας στα οικονοµικά προβλήµατα
είναι συγκεκριµένη. Μέτρα υπέρ του λαού, κοινωνικές παρεµβά-
σεις υπέρ των λαϊκών στρωµάτων, µειώσεις φόρων και διαρκής
αντιµετώπιση των προβληµάτων που οι κρίσεις φέρνουν. 

Η απαίτηση του λαού είναι για εµάς η µεγάλη εντολή και αυτό
να µην το ξεχνάτε. Γιατί το ξεχνάτε. Και για τον λόγο αυτόν υπερ-
ψηφίζουµε τον συγκεκριµένο προϋπολογισµό, έναν -όπως θα τον
χαρακτήριζα εγώ- λαϊκό σε προσανατολισµό προϋπολογισµό. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νίκης κ. Νατσιός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλήσω εξάλλου για τον προ-
ϋπολογισµό την Κυριακή. Οπότε θα αναφερθώ σε ένα παρεµφε-
ρές θέµα. Γιατί πιστεύουµε στη Νίκη ότι η οικονοµική ευρωστία
και η ιστορική συνέχεια ενός λαού χτίζονται µέσα στα σχολειά. 

Αν µε ακούει ο αξιότιµος Υπουργός Εθνικής Άµυνας, δεν προ-
ασπίζουν την εθνική ανεξαρτησία και την εδαφική µας ακεραι-
ότητα µόνο οι πανάξιες Ένοπλες Δυνάµεις µας, τις προασπίζει ο
λαός. Όχι ο φιλοπόλεµος, αλλά ο ετοιµοπόλεµος, ο νηφάλιος, ο
ψυχικά αρµατωµένος, ο φωτισµένος, ο πεπαιδευµένος πολίτης,
που είναι ταυτόχρονα και οπλίτης. 

Έχω ενώπιόν µου δύο σηµερινά πρωτοσέλιδα. Το ένα είναι της
«Καθηµερινής» και το άλλο της εφηµερίδας «Εστία». Διαβάζουµε
στην «Εστία»: «Έκρυθµη η κατάσταση στις τάξεις της Ελληνικής
Αστυνοµίας µετά τον ακρωτηριασµό συναδέλφου τους. Στασιάζει
ο σκληρός πυρήνας του κράτους. Αρνήθηκαν χθες τα ΜΑΤ να µε-
ταβούν στο γήπεδο της Λεωφόρου Αλεξάνδρας για να διαφυλά-
ξουν την τάξη στον αγώνα Παναθηναϊκός – Μακάµπι. Εξαφάνισαν
την είδηση οι τηλεοπτικοί σταθµοί». 

Κάτι τέτοιο δεν έχει ξαναγίνει. Είναι πρωτάκουστο οι διµοιρίες
των ΜΑΤ να στασιάσουν. Βεβαίως, δεν προβλήθηκε στα τηλεο-
πτικά κανάλια. 

Θέλω να το συνδέσω, αγαπητοί µου, αυτό µε κάτι που συνέβη
τη Δευτέρα που µας πέρασε. Ήµουν προσκεκληµένος στο Αρι-
στοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης σε µία βιβλιοπαρουσίαση
ενός βιβλίου της πρώην Πρυτάνεως του Πανεπιστηµίου Μακεδο-
νίας, της κ. Μαρίας Δελιβάνη. Πρόκειται για µία έξοχη κυρία, µια
κυρία των γραµµάτων, µια αρχόντισσα, θα έλεγα. 

Θα παρουσιάζαµε το βιβλίο µε τίτλο: «Η Ελλάδα που µατώνει».
Χαρακτηριστικός ο τίτλος και επικαιρότατος. Δυστυχώς, λίγο

πριν προσέλθω στην αίθουσα της παλιάς Φιλοσοφικής Σχολής
του πανεπιστηµίου, µια οµάδα εκατό ατόµων µε κουκούλες, κρα-
τώντας ρόπαλα και στειλιάρια, εισέβαλαν στην αίθουσα απειλώ-
ντας τους παρευρισκόµενους και φωνάζοντας συνθήµατα και
κατά της Νίκης και εις βάρος µου. 

Μάλιστα, αυτά τα άθλια συνθήµατα τα χρησιµοποιούσε δυστυ-
χώς και η Κυβέρνηση προεκλογικώς, ότι είµαστε σκοταδιστές,
ότι είµαστε θρησκόληπτοι, ότι είµαστε φασίστες. 

Το έζησα και αυτό, µετά από τριάντα πέντε χρόνια µιας αξιο-
πρεπούς παρουσίας σε σχολική αίθουσα ως µάχιµος δάσκαλος,
να βλέπω πρώην µαθητές µου, θα έλεγα, να µε κατηγορούν, υπο-
κινούµενοι βέβαια, ότι είµαστε «σκοτάδια». Βεβαίως, ούτε «σκο-
τάδια» είµαστε ούτε φασίστες είµαστε. Είµαστε Χριστιανοί
Ορθόδοξοι, είµαστε Έλληνες πολίτες. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Κι εµείς. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ξέρετε τι ενοχλεί και γιατί «χτυ-
πούν» τη Νίκη και µας έχουν αποκρύψει από τα κανάλια και
κάποια βέβαια αργυρώνητα «παπαγαλάκια» -µε συγχωρείτε για
την ορολογία, δεν συνηθίζω να τη χρησιµοποιώ- νυχθηµερόν εξε-
µούν άθλιες συκοφαντίες και εις βάρος µου και εις βάρος της
Νίκης;

Μας έλεγε, θυµάµαι, ο κύριος Πρωθυπουργός στη Θεσσαλο-
νίκη ότι είµαστε «ντεµέκ» Χριστιανοί ή «ντεµέκ» πατριώτες. Ενο-
χλεί και την Κυβέρνηση ότι είµαστε, όπως προείπα, αγαπητοί
µου, Χριστιανοί Ορθόδοξοι βιωµατικά και οµολογούµε την πίστη
µας. Ενοχλεί, γιατί σεβόµαστε και αγαπάµε µε µια άδολη αγάπη
την αιµατοβαµµένη πατρίδα µας. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Κι εµείς.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Αγαπητοί µου, αγαπητέ συνά-
δελφε, κάθε άνοιξη πήγαινα τα παιδιά, τους µαθητές µου, στον
λόφο της Μάχης του Κιλκίς και τους έλεγα: «Εκεί φυτρώνουν πα-
παρούνες. Προσέξτε, οι παπαρούνες στον τόπο µας είναι πιο κόκ-
κινες από αλλού, γιατί τρέφονται από το αίµα των οκτώµισι
χιλιάδων σκοτωµένων παλικαριών από τη Μάχη του Κιλκίς». Και
τα παιδιά, οι µαθητές, δίσταζαν να κόψουν τις παπαρούνες, γιατί
φοβούνταν µήπως µατώσουν τα χέρια τους. Αυτό τούς δίδασκα.
Αυτό είναι το «σκοτάδι» που δίδασκα. 

Ενοχλούµε, γιατί θέλουµε µια ελληνική παιδεία µε γερά ελλη-
νικά γράµµατα. Γιατί πιστεύουµε στην ιστορική συνέχεια του
λαού µας και του γένους µας. Δεν θέλουµε ιστορία µε τις γνω-
στές ανοησίες για συνωστισµό στο λιµάνι της Σµύρνης. Δεν θέ-
λουµε γλώσσα που να εκφράζεται µέσα από βιβλία τα οποία είναι
«πανέρια µε οχιές», αντί να είναι «αρωµατισµένα» από τα καλού-
δια της πνευµατικής µας παράδοσης. Θέλουµε τα βιβλία των
Θρησκευτικών να είναι παιδαγωγοί εις Χριστόν, θα έλεγα. 

Ενοχλεί, γιατί είµαστε κατά του γάµου των οµοφυλοφίλων. Βε-
βαίως, το Σύνταγµά µας, αγαπητοί συνάδελφοι, έχει ως προοίµιο
το εξής: «Στο όνοµα της Αγίας και Οµοουσίου και Αδιαιρέτου
Τριάδος». 

Αυτή δεν είναι µια τυπική αναφορά στην πίστη των Ελλήνων
στον τριαδικό Θεό, αλλά ορίζει ότι τα άρθρα του Καταστατικού
Χάρτη πρέπει απαραίτητα να διέπονται από τη χριστιανική διδα-
σκαλία. Και οι νόµοι που έχουν συµφωνία µε το Σύνταγµα πρέπει
να είναι σύµφωνοι ή τουλάχιστον να µην έρχονται σε σύγκρουση
µε αυτή. 

Αν έρθει το νοµοσχέδιο, αν ψηφιστεί, θα βρίσκεται σε απόλυτο
αντίποδα της χριστιανικής µας πίστης και θα προσβάλλει βά-
ναυσα την πλειοψηφία του ελληνικού λαού, ο οποίος θέλει να ζει
σύµφωνα µε την ελληνορθόδοξη παράδοση και τον ελληνορθό-
δοξο τρόπο ζωής. 

Χωρίς να θέλω να εξετάσω την πίστη κανενός, φρονώ ότι η
πλειοψηφία σας θεωρείτε ότι είστε Χριστιανοί Ορθόδοξοι και
έχετε πίστη µε την εκκλησία. Σας ερωτώ. Πώς θα τοποθετηθείτε
σε αυτό; Είµαστε αντιπρόσωποι του ελληνικού λαού, ο οποίος
στη συντριπτική του πλειοψηφία µένει προσηλωµένος, έστω και
χαλαρά, στην ελληνορθόδοξη παράδοση και σέβεται τις πατρο-
παράδοτες παραδόσεις και αξίες µας, όπως είναι ο ιερός θεσµός
της οικογένειας και η µέριµνα για την προστασία των αθώων παι-
διών. 
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Εάν ψηφίσετε αυτό το νοµοθέτηµα, πώς θα το συµβιβάσετε µε
τη συνείδησή σας; Δεν θα έρθετε αντιµέτωποι µε την εντολή των
θρησκευόµενων ψηφοφόρων σας; Τι θα απολογηθείτε σε αυ-
τούς; Με τι πρόσωπο, αγαπητοί µου, θα πάτε ξανά στις εκλογικές
σας περιφέρειες για να ζητήσετε και πάλι την ψήφο των ψηφο-
φόρων σας; Μπορείτε να αντέξετε τη σκληρή κριτική και την απο-
δοκιµασία τους; 

Ενοχλούµε, αγαπητοί µου, γιατί δεν θέλουµε να ζούµε σε ένα
κράτος ατιµωρησίας. Γιατί έχουµε άλλη ιδέα για την πολιτική. Πι-
στεύουµε ότι ο πολιτικός είναι διάκονος του λαού, υπηρέτης του
λαού και όχι δυνάστης. 

Πρότυπό µας στη Νίκη είναι ο µοναδικός που δικαιούται τον
τίτλο του κυβερνήτη, ο Ιωάννης Καποδίστριας, που όταν ο για-
τρός του, βλέποντάς τον κάτισχνο, του σύστησε να αυξήσει τη
µερίδα του φαγητού, απάντησε αγέρωχα ότι δεν έχω δικαίωµα
να χορτάσω, αν κι έστω ένα παιδί Ελληνόπουλο πεινάει στην πα-
τρίδα µας. 

Πιστεύουµε σε µια εξωτερική πολιτική όχι µε εντιµότητα υπο-
κλίσεων, αλλά µε σθένος, υπερασπιζόµενη την εθνική µας κυ-
ριαρχία και την εδαφική µας ακεραιότητα. Θέλουµε µια Ελλάδα,
όχι «ξέφραγο αµπέλι», αλλά «φραγµένο αµπέλι» και όχι να γί-
νουµε προϊόντος του χρόνου το πρώτο εµιράτο της Ευρώπης. 

Θα κλείσω, αγαπητοί µου, µε τα «χρυσά» λόγια ενός ανθρώπου
ο οποίος είναι και παρηγορία και παραµυθία του λαού µας: «Τέ-
τοια κληρονοµιά που µας έχει αφήσει ο Χριστός δεν έχουµε δι-
καίωµα να την εξαφανίσουµε στις µέρες µας. Θα δώσουµε λόγο
στον Θεό. Εµείς, το µικρό αυτό έθνος, πιστέψαµε στον Μεσσία,
µας δόθηκε η ευλογία να διαφωτίσουµε τον κόσµο. Οι πρώτοι
Χριστιανοί τι τράβηξαν; Κινδύνευε συνέχεια η ζωή τους. Τώρα τι
αδιαφορία υπάρχει; Ενώ ανώδυνα σήµερα, χωρίς να κινδυνεύει
η ζωή µας, µπορούµε να διαφωτίσουµε τα έθνη, να γινόµαστε πιο
αδιάφοροι; Αν σήµερα έχουµε λιγάκι ειρήνη, ξέρεις τι έχουν τρα-
βήξει οι παλιοί; Ξέρεις πόσοι θυσιάστηκαν; Τώρα τίποτε δεν θα
είχαµε, αν δεν θυσιάζονταν εκείνοι. Την Ορθοδοξία µας σαν Έλ-
ληνες την οφείλουµε στον Χριστό και τους Αγίους µάρτυρες και
Πατέρες της εκκλησίας µας και την ελευθερία µας την οφείλουµε
στους ήρωες της πατρίδας µας, που έχυσαν το αίµα τους για
µας. Αυτή την αγία κληρονοµιά οφείλουµε να την τιµήσουµε και
να τη διατηρήσουµε και όχι να την εξαφανίσουµε στις µέρες µας.
Είναι κρίµα να χαθεί ένα τέτοιο έθνος». Τα λόγια ήταν του Αγίου
Παϊσίου του αγιορείτη.

Η Νίκη θα αγωνιστεί για να διατηρήσουµε τα εθνικά µας χαρα-
κτηριστικά, τη γλώσσα µας, την ιστορία µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να σας ενηµερώσω ότι η συµφω-

νία είναι ότι οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων έχουν
πέντε, τρία και τρία λεπτά. Εσείς ολοκληρώσατε τον χρόνο σας
για τη σηµερινή ηµέρα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ήθελα να
το γνωρίζετε, για να το γνωρίζουν και οι υπόλοιποι Πρόεδροι. 

Σας ευχαριστούµε πάρα πολύ. 
Τώρα τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Σταϊκούρας για δέκα λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που συζη-

τάµε επιβεβαιώνει τον ρεαλισµό των εκτιµήσεων που είχαµε κάνει
πριν από έναν χρόνο για το 2023 και θέτει εφικτούς στόχους για
το 2024. Η ελληνική οικονοµία µεγεθύνεται, αναβαθµίζεται, ισχυ-
ροποιείται. Είναι πιο ανθεκτική, είναι πιο εξωστρεφής. Τα δηµόσια
οικονοµικά έχουν σταθεροποιηθεί, οι επενδύσεις ενισχύονται, το
τραπεζικό σύστηµα είναι πιο ισχυρό. Η διαφορά επιτοκίων, δη-
λαδή τα spreads των ελληνικών οµολόγων, έχει µειωθεί σηµα-
ντικά. Η ανεργία συρρικνώνεται. Το διαθέσιµο εισόδηµα των
νοικοκυριών ενισχύεται.

Συµπερασµατικά, η χώρα µας συγκλίνει µε επιταχυνόµενους
ρυθµούς στον µέσο ευρωπαϊκό όρο. Πρόκειται για ένα επίτευγµα
που οφείλεται πρωτίστως στις θυσίες της ελληνικής κοινωνίας,

σε συνδυασµό όµως µε την άσκηση κατά τα τελευταία έτη συνε-
τής δηµοσιονοµικής πολιτικής, την υλοποίηση διαρθρωτικών αλ-
λαγών, την επιτυχηµένη αντιµετώπιση αλλεπάλληλων εξωγενών
κρίσεων και την πολιτική σταθερότητα. 

Είναι, όµως, γεγονός ότι υφίστανται εξωγενείς αιτίες κινδύνων
σε παγκόσµιο επίπεδο. Οι γεωπολιτικές εντάσεις συνεχίζονται. Η
διεθνής οικονοµία παρουσιάζει σηµάδια επιβράδυνσης. Οι δηµο-
σιονοµικές προκλήσεις αυξάνονται. Ο πληθωρισµός, αν και απο-
κλιµακώνεται, συνεχίζει να παραµένει παγκοσµίως επίµονα
υψηλός, ενώ η περιοριστική νοµισµατική πολιτική επιδρά αρνη-
τικά στην πιστωτική επέκταση. Απαιτείται συνεπώς δηµοσιονο-
µική σύνεση, οικονοµική υπευθυνότητα, διορατικότητα και
αποφασιστικότητα, στοιχεία που διαθέτει το οικονοµικό επιτελείο
µε επικεφαλής τον Κωστή Χατζηδάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την επιτυχηµένη συλ-
λογική προσπάθεια του 2023 συνέβαλε και το Υπουργείο Υποδο-
µών και Μεταφορών µε τις διαδοχικές πολιτικές ηγεσίες του. Η
σηµερινή ηγεσία, µε Υφυπουργούς την κ. Αλεξοπούλου και τον
κ. Ταχιάο, το δεύτερο εξάµηνο του 2023 υλοποίησε συγκεκριµέ-
νες πολιτικές.

Πρώτον, ξεκίνησαν οι εργασίες κατασκευής του οδικού άξονα
Μπράλος - Άµφισσα και της ανατολικής εσωτερικής περιφερει-
ακής οδού της Θεσσαλονίκης.

Δεύτερον, υπεγράφη σύµβαση για τη λειτουργία και τη συντή-
ρηση του µετρό Θεσσαλονίκης µε ιδιωτικό φορέα λειτουργίας
για πρώτη φορά στην Ελλάδα. 

Τρίτον, επαναδηµοπρατήθηκαν τα οδικά έργα Γιάννενα - Κα-
καβιά και Λαµία - Καρπενήσι. 

Τέταρτον, συµβασιοποιείται η νέα γραµµή του προαστιακού σι-
δηροδρόµου της δυτικής Αττικής. 

Πέµπτον, ολοκληρώθηκε το έργο των παρεµβάσεων αναβάθ-
µισης της οδικής ασφάλειας στην παλιά εθνική οδό Πατρών -
Πύργου. 

Έκτον, εγκρίθηκε ο Κανονισµός Επιθεώρησης και Συντήρησης
Γεφυρών και συστάθηκε η Διοικητική Αρχή Γεφυρών. 

Έβδοµον, αναµένεται η υπογραφή µέχρι το τέλος του έτους
από το Τεχνικό Επιµελητήριο της Ελλάδος της πρώτης σύµβασης
για το έργο «Έξυπνες Γέφυρες».

Όγδοον, προκηρύχθηκε ο διαγωνισµός για το έργο αντιπληµ-
µυρικής προστασίας στη Νέα Μάκρη Αττικής και εκκίνησαν οι ερ-
γασίες για το έργο αντιπληµµυρικής προστασίας στο ρέµα της
Ραφήνας.

Ένατον, εξασφαλίστηκαν πόροι από το Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας ύψους 600 εκατοµµυρίων ευρώ για έργα αποκα-
τάστασης των πληγεισών περιοχών. 

Δέκατον, αναδείχθηκε προσωρινός ανάδοχος για το έργο της
ανέγερσης κτιριακών εγκαταστάσεων για τη στέγαση των υπη-
ρεσιών της Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών. 

Ενδέκατον, συγκροτήθηκε το Διοικητικό Συµβούλιο του Εθνι-
κού Οργανισµού Διερεύνησης Αεροπορικών και Σιδηροδροµικών
Ατυχηµάτων και Ασφάλειας Μεταφορών. Δροµολογείται η ενί-
σχυση του οργανισµού µε σιδηροδροµικούς διερευνητές και
προχωρά η διαδικασία διερεύνησης του δυστυχήµατος των Τε-
µπών, αφού ζητήθηκε και η συνδροµή της Ευρωπαϊκής Αρχής Σι-
δηροδρόµων.

Δωδέκατον, περατώθηκε εντός της προβλεπόµενης από τη
σύµβαση προθεσµίας, δηλαδή τη 19η Σεπτεµβρίου του 2023, το
σύνολο των εργασιών ανάταξης και αναβάθµισης του συστήµα-
τος σηµατοδότησης και τηλεδιοίκησης του σιδηροδροµικού
άξονα Αθήνα - Θεσσαλονίκη - Προµαχώνας, δηλαδή η σύµβαση
717, µε την εξαίρεση τµήµατος του έργου που εξαιτίας των φυ-
σικών καταστροφών υπέστη πλήθος βλαβών.

Δέκατο τρίτον, υπεγράφη συµβατική συµφωνία µε τον ΟΣΕ, η
οποία προβλέπει αύξηση της ετήσιας χρηµατοδότησης από τα
45 στα 75 εκατοµµύρια ευρώ.

Δέκατο τέταρτον, ολοκληρώθηκε η προσωρινή αποκατάσταση
της σιδηροδροµικής σύνδεσης στον κεντρικό άξονα Αθήνας -
Θεσσαλονίκης -αύριο το πρωί και για το επιβατικό κοινό- µετά τις
φυσικές καταστροφές σε Θεσσαλία και Στερεά Ελλάδα.

Δέκατο πέµπτον, προωθήθηκε ο νέος Κώδικας Δεοντολογίας
της ΑΠΑ, όπως και ο Εθνικός Κανονισµός Ασφάλειας Πολιτικής
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Αεροπορίας. Ενισχύθηκε η στελέχωση της ΥΠΑ και της AΠΑ και
αξιοποιούνται πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
ύψους 107 εκατοµµυρίων ευρώ για την αναβάθµιση των υποδο-
µών των αεροδροµίων µας.

Δέκατο έκτον, επιταχύνθηκαν οι διαδικασίες καταβολής επιδο-
τήσεων σε δικαιούχους του προγράµµατος «Κινούµαι Ηλεκτρικά
2». Ενδεικτικά, πληρώθηκαν χίλιοι οκτακόσιοι εβδοµήντα δικαιού-
χοι το τελευταίο δίµηνο, θα πληρωθούν και άλλοι µέχρι το τέλος
του έτους, ενώ έχουν υπαχθεί από τον Σεπτέµβριο οκτώ χιλιάδες
πεντακόσιοι ογδόντα πέντε δικαιούχοι στο πρόγραµµα.

Δέκατο έβδοµον, υπεγράφη υπουργική απόφαση τροποποί-
ησης του Κανονισµού για τα δικαιώµατα επιβατών στα µέσα µα-
ζικής µεταφοράς, µε στόχο τη βελτίωση της προσβασιµότητας
ατόµων µε αναπηρία.

Δέκατο όγδοον, προστέθηκαν στη Θεσσαλονίκη διακόσια σα-
ράντα οκτώ νέα δροµολόγια σε πέντε γραµµές, µε είκοσι έξι νέα
οχήµατα των ΚΤΕΛ.

Δέκατο ένατον, ενισχύθηκαν τα αστικά και υπεραστικά ΚΤΕΛ
της χώρας.

Εικοστόν, επεκτάθηκε και µονιµοποιείται ο µειωµένος συντε-
λεστής ΦΠΑ που ισχύει από την περίοδο της πανδηµίας στις αστι-
κές, προαστικές, χερσαίες, σιδηροδροµικές, θαλάσσιες και
αεροπορικές µεταφορές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές είναι είκοσι παρεµβάσεις
που υλοποιήσαµε αποτελεσµατικά, µεθοδικά και αθόρυβα, όπως
το συνηθίζουµε, µέσα στο δεύτερο εξάµηνο του 2023 και προ-
χωράµε µε σχέδιο, στοχοπροσήλωση και σκληρή δουλειά την
ολοκλήρωση σηµαντικών έργων µέσα στο 2024. 

Πρώτον, το µετρό της Θεσσαλονίκης παραδίδεται το δεύτερο
εξάµηνο του 2024. 

Δεύτερον, η οδική σύνδεση Άκτιο - Αµβρακία παραδίδεται στις
αρχές του 2024.

Τρίτον, τα τµήµατα Τρίκαλα - Καλαµπάκα και Λαµία - Ξυνιάδα
του αυτοκινητόδροµου Ε65 θα παραδοθούν σταδιακά µέσα στο
πρώτο εξάµηνο περίπου του 2024. 

Τέταρτον, σηµαντικό ποσοστό του νέου αυτοκινητόδροµου
Πάτρα - Πύργος αναµένεται να έχει ολοκληρωθεί έως το τέλος
του 2024. 

Πέµπτον, οι εργασίες µόνιµης αποκατάστασης ζηµιών από φυ-
σικές καταστροφές σε σχολικές µονάδες, σιδηροδροµικό δίκτυο
και υποδοµές θα ξεκινήσουν και κάποιες θα ολοκληρωθούν µέσα
στο 2024. 

Έκτον, ο δεύτερος µετροπόντικας στο έργο κατασκευής της
Γραµµής 4 του µετρό της Αθήνας θα εγκατασταθεί και ο διαγω-
νισµός για την επέκταση της Γραµµής 2 προς το Ίλιον θα περάσει
στη β’ φάση.

Έβδοµον, το έργο αποκατάστασης της διώρυγας της Κορίν-
θου θα ολοκληρωθεί.

Όγδοον, η κατασκευή του οδικού τµήµατος Δηµάριο - ελληνο-
βουλγαρικά σύνορα θα ολοκληρωθεί.

Ένατον, η σύµβαση για το έργο της παράκαµψης της Γιάλοβας
υπογράφεται.

Δέκατον, το Εθνικό Μητρώο Γεφυρών τίθεται σε λειτουργία.
Ενδέκατον, η αναδιάρθρωση του σιδηροδροµικού τοµέα προ-

χωρά. Δηµιουργείται ένας νέος ενιαίος σύγχρονος δηµόσιος φο-
ρέας µε πυρήνα τον ΟΣΕ, που αναλαµβάνει τον ρόλο, τις
υποχρεώσεις και τις ευθύνες του διαχειριστή της σιδηροδροµι-
κής υποδοµής, όπως περιγράφονται στο ευρωπαϊκό θεσµικό
πλαίσιο. Στη νέα εταιρεία εντάσσονται, µε κορµό τον σηµερινό
ΟΣΕ, η «ΕΡΓΟΣΕ» και η «ΓΑΙΟΣΕ» κατά το µέρος που αφορά το
τροχαίο υλικό. Λεπτοµέρειες του σχεδίου θα παρουσιαστούν
µετά από συζήτηση σε υπουργικό συµβούλιο.

Δωδέκατον, η δροµολόγηση ενός βιώσιµου σιδηροδροµικού
δικτύου ως µέρους του Διευρωπαϊκού Δικτύου Μεταφορών, προ-
χωρά. Μεταξύ άλλων, κατατίθεται στις αρχές του 2024 πρό-
γραµµα χρηµατοδότησης από το «Συνδέοντας την Ευρώπη II»,
µε στόχο τη σύνδεση λιµένων µε το σιδηροδροµικό δίκτυο, αλλά
και τη συµµετοχή της Ελλάδος στους νέους ευρωπαϊκούς σιδη-
ροδροµικούς διαδρόµους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δέκατο τρίτον, η ανανέωση του στόλου των αστικών λεωφο-
ρείων προχωρά. Τα πρώτα διακόσια πενήντα ηλεκτρικά λεωφο-
ρεία αναµένεται να κυκλοφορήσουν ως το τέλος Απριλίου του
2024. Ταυτόχρονα, προχωρά η προµήθεια νέων λεωφορείων φυ-
σικού αερίου, τα οποία αναµένονται τη διετία 2024-2025 και ακο-
λουθεί µέσα στο 2024 ένας νέος διαγωνισµός για την προµήθεια
επιπλέον λεωφορείων αντιρρυπαντικής τεχνολογίας.

Δέκατο τέταρτον, το συγκοινωνιακό έργο στη Θεσσαλονίκη
ενισχύεται. Αναµένεται η πρόσληψη εκατόν πενήντα οδηγών από
τον ΟΑΣΘ µέσα στις πρώτες ηµέρες του 2024.

Δέκατο πέµπτον, τα υφιστάµενα προγράµµατα της ηλεκτροκί-
νησης, µετά την τροποποίηση της προκήρυξης, την ανακατανοµή
των πιστώσεων και την παράταση υποβολής νέων αιτήσεων, ανα-
µένεται να τρέξουν µε ακόµα υψηλότερες ταχύτητες και παράλ-
ληλα σχεδιάζεται η τρίτη φάση επιδότησης της ηλεκτροκίνησης. 

Κύριε Πρόεδρε, σε δυο λεπτά τελειώνω. Σας ευχαριστώ πολύ. 
Δέκατο έκτον, τα σχέδια βιώσιµης αστικής κινητικότητας ενι-

σχύονται. Ήδη έχουν δηµοσιευθεί είκοσι εννέα υπουργικές απο-
φάσεις για τα ΣΒΑ των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Επιπλέον, το Υπουργείο σε στενή συνεργασία µε άλλα Υπουργεία
και τις διοικήσεις συγκοινωνιακών φορέων, σχεδιάζει ένα πλέγµα
µέτρων για το 2024, µε στόχο την καλύτερη µετακίνηση και την
απρόσκοπτη προσβασιµότητα του πολίτη.

Δέκατο έβδοµον, η οδική ασφάλεια ενισχύεται. Ενεργοποι-
ήθηκε η κυβερνητική επιτροπή που επικαιροποίησε το Εθνικό
Στρατηγικό Σχέδιο Οδικής Ασφάλειας και ψηφίζεται νέος Κώδι-
κας Οδικής Κυκλοφορίας, που θα προστατεύει τους χρήστες του
οδικού δικτύου, θα περιορίζει το περιβαλλοντικό αποτύπωµα και
θα υποστηρίζει τη µικροκινητικότητα. 

Δέκατο όγδοον, οι ψηφιακές υπηρεσίες του Υπουργείου ανα-
βαθµίζονται. Προστίθενται νέες δυνατότητες, απλουστεύονται
διαδικασίες, οι πολίτες αποκτούν πρόσβαση στο ιστορικό ελέγ-
χου ΚΤΕΟ των οχηµάτων τους, ενώ η πληρωµή των εισιτηρίων
στα µέσα µαζικής µεταφοράς θα γίνεται ανέπαφα. 

Δέκατο ένατον, το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο και ο Οδικός Χάρ-
της για την Εφαρµογή της Τεχνολογίας Μοντελοποίησης, το BIM
δηλαδή, αναρτώνται σε δηµόσια διαβούλευση.

Και τέλος, εικοστό, τα έργα που έχουν αναλάβει οι «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ
ΥΠΟΔΟΜΕΣ» υλοποιούνται. Ήδη βρίσκονται σε εξέλιξη πενήντα
έργα, προϋπολογισµού 145,6 εκατοµµυρίων ευρώ. Μαζί µε αυτά
που προγραµµατίζονται, το συνολικό ποσό των έργων διαµορ-
φώνεται περίπου στο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέρθηκα όσο πιο συνοπτικά
µπορούσα σε είκοσι δράσεις του Υπουργείου που έχουν ήδη υλο-
ποιηθεί το δεύτερο εξάµηνο του 2023 και σε είκοσι πρωτοβουλίες
που θα εξελιχθούν το 2024, δράσεις και πρωτοβουλίες οι οποίες
θα συµβάλουν στη συλλογική προσπάθεια για αναβάθµιση της
ποιότητας ζωής των πολιτών και περαιτέρω ισχυροποίηση της
πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και δυο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το Γυµνάσιο Φιλοθέης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Ελληνικής Λύσης ο κ. Βελόπουλος. 

Όπως ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, η συµφωνία είναι για πέντε, τρία
και τρία λεπτά.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον
λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ έπ-
ρεπε να δώσω τον λόγο στον κ. Βελόπουλο. 
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Θα ανοίξει κύκλος, όµως, αν µετά απαντήσει ο Υπουργός. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έχει σχέση µε αυτά που είπε ο κ.
Σταϊκούρας, γι’ αυτό ζητώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όταν είναι
Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας… Δεν µπορούµε να το αλ-
λάξουµε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Μια παρέµβαση τριών λεπτών θα είναι. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είναι στα τρία λεπτά ο χρόνος των Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων ή επιπλέον, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους είναι τρία, τρία, τρία λεπτά και
για τους Προέδρους είναι πέντε, τρία, τρία λεπτά. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα έκανα παρέµβαση σήµερα, για να µην αφαιρέσω τον

λόγο από τους καλούς συναδέλφους, αλλά αναγκάζοµαι από τις
τελευταίες εξελίξεις γύρω από αυτά που έγιναν µε τον Ορµπάν
στην Ουγγαρία και τα µαθήµατα εξωτερικής πολιτικής. 

Θα έπρεπε η Κυβέρνηση να καταλάβει τι σηµαίνει µάθηµα εξω-
τερικής πολιτικής από τη στάση Ορµπάν. «Θέλετε να πάρω το
βέτο πίσω;», είπε ο Ορµπάν. «Δώστε µου τα 10 δισεκατοµµύρια».
Τα πήρε τα 10 δισεκατοµµύρια. Πήρε 10 δισεκατοµµύρια ευρώ
και δεν πήρε το βέτο. Συνδέεται η Ουκρανία, ναι µεν, µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, αλλά δεν θα πάρει ούτε ευρώ!

Έρχεται η Νέα Δηµοκρατία και λέει θα θέσει βέτο στην υπό-
θεση Μπελέρη. Οι Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, όµως,
πήγαν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και ψήφισαν κατά του βέτο,
να µην υπάρχουν βέτο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Αυτό δεν είναι Κυβέρνηση, αυτό είναι θέατρο του παραλόγου.
Η µεν Κυβέρνηση λέει θα βάλει το βέτο, στο Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο βγαίνει ψήφισµα εναντίον του βέτο. Ας αποφασίσει ο
Πρωθυπουργός εάν θέλει το βέτο, να τραβήξει τα αυτιά των Ευ-
ρωβουλευτών του που ψήφισαν εναντίον του βέτο. Γιατί το βέτο
είναι το τελευταίο όπλο που έχει µια µικρή χώρα απέναντι στην
αλαζονεία, στην έπαρση και στην ισχυρή βούληση της Γερµανίας,
Γαλλίας και των άλλων χωρών. Ποιον κοροϊδεύετε; Ποιον κοροϊ-
δεύετε; 

Και µιας και µιλάµε για τον Ορµπάν, επειδή το θέµα είναι πολύ
µεγαλύτερο και δεν ξέρετε τι συµβαίνει µε τον Ορµπάν και την
Ουκρανία, η Ουκρανία είναι ένα µόρφωµα που το στηρίζετε, ένα
µόρφωµα που αφάνισε την ελληνική µειονότητα, τη γλώσσα, την
εθνικότητα από το κράτος της Ουκρανίας που βολεύει τα αµερι-
κανικά συµφέροντα. Ο δε Ορµπάν διεκδικεί κοµµάτια, γιατί έχει
µειονότητα στην Ουκρανία, όπως και η Ρουµανία διεκδικεί, όπως
και η Βουλγαρία και η Πολωνία.

Σας έδωσε µαθήµατα εξωτερικής πολιτικής, κάτι που η Νέα
Δηµοκρατία δεν είχε ποτέ. Γιατί; Δεν ζητάτε, δίνετε µόνο: Αλε-
ξανδρούπολη, Ελευσίνα, Σούδα στους Αµερικάνους. Και τι παίρ-
νετε; Να σας πω εγώ: «Όχι», «όχι», «όχι» από τους Αµερικανούς.
Βγαίνει και ο Σολτς, σας αδειάζει για το βέτο που θα ήθελε ο
Πρωθυπουργός να ασκήσει, λέγοντας «να δούµε τη µεγάλη ει-
κόνα». Ποια είναι η µεγάλη εικόνα; Να είναι φυλακή ο Μπελέρης;
Και να µη βγαίνει ο εκπρόσωπος ή ο Υπουργός Εξωτερικών να
κάνει µια δήλωση; Βγαίνει ο Καγκελάριος της Γερµανίας και λέει
να δούµε τη µεγάλη εικόνα, να µη βάλουµε βέτο για τον Μπε-
λέρη; Ο οποίος Μπελέρης δικός σας είναι, νεοδηµοκράτης, αλλά
για µας δεν έχει σηµασία αν είναι νεοδηµοκράτης. Είναι Έλληνας
Βορειοηπειρώτης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εξωτερική πολιτική παρωδία. Και επειδή η πλακίτσα πρέπει να

τελειώσει εδώ µέσα, να πω στον κ. Τασούλα, όταν µιλάει να προ-
σέχει τι λέει. Έχω εκνευριστεί µε τη στάση και τη συµπεριφορά
του πολλές φορές. Αλλά και σήµερα ξεπέρασε τα εσκαµµένα.
Ρωτάει ο κ. Χήτας στον Υπουργό Άµυνας: Η ίλη Ιππικού, την
οποία εσείς κάνατε, πόσο κοστίζει στο ελληνικό κράτος; Και πε-
τάγεται ο Πρόεδρος της Βουλής και λέει: «Για το σανό είναι τα
λεφτά». Αν θέλει να ταΐζει σανό τους ψηφοφόρους του ο Τασού-
λας και ο κάθε Τασούλας, πλάκα µε τα 40 εκατοµµύρια που κο-

στίζει η ίλη Ιππικού του ελληνικού λαού δεν θα κάνετε!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Σαράντα εκατοµµύρια ευρώ, σαράντα εκατοµµύρια ευρώ -τα
παιδιά στα θεωρεία µάς βλέπουν-, για να ταΐζετε δώδεκα και δε-
κατρία άλογα. Σοβαρά µιλάτε; Σαράντα εκατοµµύρια ευρώ για
ποιον λόγο, µωρέ; Ποια ίλη Ιππικού; 

Πάρτε, δώστε στον αξιωµατικό, στον αστυνοµικό, στον δηµό-
σιο υπάλληλο, στον φτωχό Έλληνα τα λεφτά! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για να κάνουµε παρελάσεις, λέτε και είµαστε σε άλλες εποχές.

Η παρέλαση είναι για άλλον λόγο, για να τονώσει το φρόνηµα,
όχι για να δίνεις 40 εκατοµµύρια για να κάνει πλάκα ο Τασούλας
µε 40 εκατοµµύρια. 

Πραγµατικά και δεν µας ενηµερώνει κανένας, κανένας για τί-
ποτα. Είπε ο κ. Δένδιας «θα σας ενηµερώσω, ναι, αλλά όχι εδώ,
αλλού». Πού θα µας ενηµερώσει; Πού; Του λέµε το Στεφανοβί-
κειο τελείωσε. Του είπε ο κ. Χήτας: Το Στεφανοβίκειο το τελει-
ώσατε. Τα ελικόπτερα έπαθαν ζηµιά, ναι ή όχι; Δεν απαντάει. 

Μετά, αργότερα. Δεν κάνουµε έτσι ούτε πολιτική ούτε δουλειά
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Είστε η Κυβέρνηση που πρέπει να
ντρέπεται για το Στεφανοβίκειο, τη στρατηγική αυτή βάση την
καταστρέψατε. Την καταστρέψατε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριε Σταϊκούρα, εγώ θέλω να κάνω µια ερώτηση σε εσάς. Ξέ-

ρετε ότι µου είστε συµπαθής. Διάβαζα πέρσι ότι η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ»
θα πληρώσει για την Εγνατία Οδό 1,5 δισεκατοµµύριο. Βλέπω εγ-
γραφή φέτος 1.350.000.000. Γιατί; Πού πήγαν τα 150; Δείτε λίγο
τα σχέδια. Έλεγε η Κυβέρνηση ότι η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» για την Εγνα-
τία Οδό θα πληρώσει 1,5 δισεκατοµµύριο. Δεν πλήρωσε πέρσι,
φέτος θα πληρώσει 1.350.000.000. Γιατί; Τι έγιναν τα 150; Αέρας;
Έφυγαν στα διόδια; Κάποιος Υπουργός έκανε λάθος; Γιατί συ-
µπτωµατικά είναι το 10% περίπου, το 10%. 

Πείτε µας, λοιπόν, αυτά τα 150 εκατοµµύρια πού είναι. Κάνατε
λάθος πέρυσι στην τιµή; Τα πλήρωσε η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ»; Γιατί να
πληρώσει λιγότερα; 

Και κάτι ακόµα. Ο κ. Γιαννούλης είναι εδώ, ξέρει. flyover. Κύριε
Σταϊκούρα, πείτε στον Πρωθυπουργό να το πάρει πίσω. Έχει τα-
λαιπωρήσει δύο εκατοµµύρια κατοίκους στη Θεσσαλονίκη αυτός
ο flyover. Κάντε τον µεγάλο περιφερειακό που ήταν έτοιµος να
γίνει. Δύο ώρες για να πάει ο άλλος από την Καλαµαριά στο Κορ-
δελιό. Δύο ώρες. Ταξίδι. Σκεφτείτε και το κόστος της βενζίνης.
Και αν τους διοχετεύσετε όλους αυτό στο κέντρο, θα τελειώσει
το κέντρο. Το λέµε εδώ και καιρό. Σκοτώνετε τη Θεσσαλονίκη.
Πού το είδατε να κάνετε flyover χωρίς να έχετε µετρό; Κάντε
πρώτα το µετρό και κάντε µετά ό,τι θέλετε. Τι ανάποδο κόσµο
έχετε εδώ µέσα; Τι ανάποδοι άνθρωποι έχετε γίνει. Μα, ανάποδα
ξεκινάτε. Ξεκινάτε από το ρετιρέ για να πάτε στη βάση. Έχετε δει
να χτίζεται ποτέ ρετιρέ και µετά τα θεµέλια; Τα πιο απλά δεν µπο-
ρείτε να λύσετε. Θα µου λύσετε θέµατα εξωτερικής πολιτικής;

Και κλείνω εδώ. Χθες είχαµε µια ανταρσία αστυνοµικών. Δεν
πήγαν στο γήπεδο στον Παναθηναϊκό. Θέλετε την άποψή µου;
Καλά έκαναν και δεν πήγαν στο γήπεδο. Τι δουλειά έχει η αστυ-
νοµία στα γήπεδα των ΠΑΕ, των ανωνύµων εταιρειών. Να µην ξα-
ναπάει η αστυνοµία στα γήπεδα. Ποτέ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάνω µία έκκληση στους Έλληνες αστυνοµικούς, γιατί χαρο-

παλεύει ο συνάδελφός τους. Το παιδί αυτό, αν βγει από κει µέσα,
θα είναι µε κοµµένο πόδι, δεν ξέρω µε τι άλλο θα είναι. Για 800
ευρώ και δεν ντρεπόµαστε. Κάνω έκκληση στους αστυνοµικούς:
κάντε µποϋκοτάζ και ανταρσία στους πλειστηριασµούς των σπι-
τιών των Ελλήνων. Μην πηγαίνετε ποτέ εκεί. Όπως δεν πάτε στα
γήπεδα, να µην πηγαίνετε και στους πλειστηριασµούς για να ταΐ-
ζουµε τα funds. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ να χαιρετίσω την είσοδο στη γραµµή της λογικής της Ελ-

ληνικής Λύσης στις δηλώσεις Ιερώνυµου το πρωί. Δήλωση πρώ-
τη: «Για τα ελληνοτουρκικά φοβάµαι ότι κάτι δώσαµε», είπε ο Αρ-
χιεπίσκοπος Ιερώνυµος. Προχθές ο Αρχιεπίσκοπος Κύπρου ήταν
βέβαιος και είπε ότι πουλήσαµε την Κύπρο. Δηλαδή, η Νέα Δη-
µοκρατία πούλησε την Κύπρο για δεύτερη φορά, για τρίτη φορά,
για τέταρτη φορά. Πόσες ακόµα προδοσίες θα υποστεί από τις
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κυβερνήσεις αυτή η µεγαλόνησος. Με την Ελληνική Λύση καµµία.
Ελλάς και Κύπρος είναι το ένα πράγµα για εµάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η γραµµή της λογικής από τον Ιερώνυµο, τον Αρχιεπίσκοπό

µας. Γάµος οµοφυλοφίλων. Το πήρατε πίσω. Λακίσατε πάλι. Στο
µυαλό σας είναι, αλλά δεν µπορείτε να το φέρετε. Μάλλον µετά
τις ευρωεκλογές. Τι είπε η Εκκλησία; Άλλο η επιλογή, άλλο η τε-
κνοθεσία. Δεν θα παίζουµε µε τις ψυχές των παιδιών. Η Ελληνική
Λύση είναι κάθετα αντίθετη. Θα κάνουµε µάχη. Τα παιδιά µάς
βλέπουν από εκεί πάνω. Άλλο η επιλογή του καθενός για το τι
κάνει στο κρεβάτι του και άλλο η παιδική ψυχή που υιοθετείται
από έναν άντρα µε άνδρα ή µία γυναίκα µε γυναίκα. Το παιδί
θέλει µπαµπά, θέλει µαµά, θέλει µητέρα, θέλει πατέρα. Καταλά-
βετέ το. Δεν πάει έτσι η κοινωνία πουθενά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ένα τελευταίο, που όλοι το αφήνουµε έτσι. Κάτι πρέπει να κά-

νουµε µε τα τροχαία, κύριοι συνάδελφοι. Πάλι χάθηκαν ζωές
χθες, σήµερα και προχθές. Σκοτώνονται νέα παιδιά. Να δούµε τι
φταίει. Ποιος φταίει. Χάνονται νέα παιδιά. Κάτι πρέπει να γίνει.
Ας ξεκινήσουµε από το βασικό µάθηµα της οδικής αγωγής στα
σχολεία. Από κάπου πρέπει να ξεκινήσουµε. Είναι παιδιά δικά
µας. Παιδιά Ελληνόπουλα. Αυτά τα παιδιά µπορούν αύριο το
πρωί να χαθούν µε ένα αυτοκίνητο ή από έναν ασυνείδητο οδηγό.
Να χαθεί κι άλλη ψυχή. Σήµερα πάλι είχαµε νεκρούς. Κάτι πρέπει
να κάνει ο Πρόεδρος της Βουλής. Ας αφήσει το σανό που ταΐζει
από δω κι από κει και ας ασχοληθεί σοβαρά µε το τι πρέπει να
κάνει η Βουλή. Η Βουλή είναι υποχρεωµένη να προστατεύει τις
ζωές των παιδιών µας, των πολιτών µας, το µέλλον και την ίδια
την αξία της ζωής. Είναι ανεκτίµητη η ζωή του κάθε Έλληνα, του
κάθε µικρού παιδιού. Να κάνουµε περισσότερα, να γίνει µάθηµα
µε περισσότερες ώρες. Όχι µία φορά τη βδοµάδα, αλλά τρεις
ώρες εβδοµάδα οδικής αγωγής.

Κλείνοντας να πω κάτι στη Νέα Δηµοκρατία. Ό,τι και να κάνει
αυτή η Κυβέρνηση ένα είναι γεγονός: Η µόνη της επιτυχία είναι
ότι αποσάθρωσε όλη την Αντιπολίτευση. Το πέτυχε. Αλλά µε ποι-
ους; Με τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τα οποία βοµβαρδίζουν
συνεχώς τον ΣΥΡΙΖΑ. Τα υπόλοιπα κόµµατα τα αποµονώνουν, τα
φιµώνουν, για να κάνουν την καλή δουλειά για τα διεθνή συµφέ-
ροντα και τους ολιγάρχες. Η Νέα Δηµοκρατία. Αυτό θα αναστρα-
φεί στις ευρωεκλογές. Εκεί η Νέα Δηµοκρατία θα υποστεί
πανωλεθρία και τραγωδία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς,
κύριε Πρόεδρε. Ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης ολοκλήρωσε
σήµερα τις παρεµβάσεις του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα ένας µαθητές και µα-
θήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Φιλοθέης
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)  

Έχουν ζητήσει τον λόγο η κ. Ράπτη από τη Νέα Δηµοκρατία, ο
κ. Παππάς και ο κ. Τσακαλώτος. Από τρία λεπτά ο καθένας. Να
ξέρουµε για να είµαστε συνεννοηµένοι µεταξύ µας. 

Κυρία Ράπτη, έχετε τον λόγο, παρακαλώ. 
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Δεν γίνεται να ακούγονται στο Κοινοβούλιο τέ-

τοιες τοποθετήσεις. Και µιλώ για την τοποθέτηση του Προέδρου
της Ελληνικής Λύσης, του κ. Βελόπουλου, ο οποίος ανερυθρία-
στα είπε στο ελληνικό Κοινοβούλιο ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει
πουλήσει την Κύπρο.

Κύριε Βελόπουλε, να το πάρετε πίσω. Είναι απαράδεκτες αυ-
τές οι δηλώσεις ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Δεν δεχόµαστε κανέναν να είναι τιµητής µιας πολιτικής η οποία

ήταν όλα τα χρόνια υπέρ της υπεράσπισης όλων των δικαίων των
Κυπρίων αδελφών µας σε όλα τα fora, σε όλο τον κόσµο και ενώ-
πιον του αµερικανικού κογκρέσου αλλά και όλων των υπόλοιπων

πεδίων στα οποία έχουµε υπερασπίσει δηµόσια την Κύπρο. 
Δεύτερη τοποθέτηση. Να πάρετε πίσω αυτό το οποίο είπατε

ότι είπε ο Αρχιεπίσκοπος, ότι δώσαµε τάχα κάτι στους Τούρκους
για να επιτύχουµε αυτό που είπατε ότι επιτύχαµε ως προς τα
µέτρα οικοδόµησης εµπιστοσύνης και σε ό,τι άλλο αναφερόσα-
σταν. Είναι, επίσης, µια απαράδεκτη δήλωση. Και δεν νοµίζω ότι
µπορείτε εσείς να µιλάτε εξ ονόµατος του Αρχιεπισκόπου. 

Σε σχέση τώρα µε τα όσα είπατε όταν καλέσατε σε ανταρσία
το σώµα της Ελληνικής Αστυνοµίας. Εγώ απορώ πώς εσείς οι
οποίοι κόπτεστε για τον νόµο και την τάξη καλείτε το σώµα της
Ελληνικής Αστυνοµίας ουσιαστικά να στασιάσει και να µην πα-
ρευρίσκεται στους αγώνες, εκπληρώνοντας το καθήκον του, το
υπηρεσιακό του καθήκον, για το οποίο πράγµατι βρίσκεται καθη-
µερινά σε κίνδυνο. Αυτό είναι ένα δύσκολο έργο το οποίο έχει
αναλάβει θεσµικά η Ελληνική Αστυνοµία στη χώρα µας. Εσείς σή-
µερα ανερυθρίαστα τους καλείτε να το παραβούν. Σας ζητώ και
αυτό να το ανακαλέσετε. Είναι απαράδεκτο να ακούγονται τέτοια
σε ένα ευνοµούµενο κράτος από εκπρόσωπο ενός κόµµατος
στην ελληνική Βουλή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Παπ-

πάς έχει τον λόγο. Και αµέσως µετά ο κ. Τσακαλώτος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ. 
Αντιλαµβάνοµαι τη σκοπιµότητα ορισµένων να µεταφέρουν τη

συζήτηση σε άλλα θέµατα, πέραν του προϋπολογισµού. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι εδώ για να αποκαλύψει τα ψέ-
µατα της Κυβέρνησης, τα οποία διαδέχονται το ένα το άλλο. Και
λυπάµαι πάρα πολύ που το λέω. 

Ο κ. Χατζηδάκης ανέβηκε στο Βήµα προχθές και µας είπε ότι
έχουµε µειούµενο πληθωρισµό. Του αντιτείνουµε ότι έχουµε τον
µεγαλύτερο πληθωρισµό τροφίµων. Οι χώρες που µείωσαν τους
έµµεσους φόρους στα τρόφιµα είχαν µείωση. Θα κατατεθεί στα
Πρακτικά. 

Μας είπε ότι είµαστε τρίτοι στον ρυθµό ανάπτυξης. Ο απολο-
γισµός της Νέας Δηµοκρατίας 2019 - 2022 είναι ότι ήµασταν τρια-
κοστοί δεύτεροι στους τριάντα έξι τον καιρό των παχιών αγε-
λάδων, τότε που είχατε δυνατότητες να έχετε µεγάλες δηµόσιες
δαπάνες. Αυτά ήταν τα αποτελέσµατα των πολιτικών σας. 

Μιλήσατε για την ανεργία. Σας µιλάµε τρεις µέρες και σας ζη-
τάµε ένα σχόλιο για το γεγονός ότι η ΔΥΠΑ καταγράφει εννιακό-
σιες χιλιάδες ανέργους και ότι βγάζετε από την εξίσωση και τα
ραντάρ τους µακροχρόνια ανέργους. Κανένα σχολείο, καµµία
απάντηση. 

Μιλάτε για τον κατώτατο µισθό. Είµαστε εικοστοί δεύτεροι
στους είκοσι εφτά στον µέσο µισθό, ο οποίος αποκλίνει. Πηγαίνει
προς τα κάτω, ενώ ανεβαίνει στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Γιατί; Γιατί
οι δικές σας ρυθµίσεις έχουν οδηγήσει σε συνδικαλιστική πυκνό-
τητα 24%, ενώ ο στόχος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι στο 80%. 

Τόλµησε ο κ. Χατζηδάκης να µας πει ότι µειώνεται το ιδιωτικό
χρέος σε σχέση µε το ΑΕΠ. Μάλιστα. Δηλαδή, οι χρεωµένοι
έχουν να αντιµετωπίσουν το αυξηµένο χρέος σε απόλυτο αριθµό,
20 δισεκατοµµύρια στον ΕΦΚΑ και στις εφορίες -κύριε Σταϊ-
κούρα, να θυµηθείτε και το παλιό σας χαρτοφυλάκιο- και βεβαίως
τον µεγάλο πληθωρισµό. Και έρχεται ο κ. Χατζηδάκης σε αυτό το
Βήµα και µας λέει «µειώθηκε το ιδιωτικό χρέος σε σχέση µε το
ΑΕΠ». Και µας παρουσιάζει και µείωση κόκκινων δανείων, επειδή
οι τράπεζες τα έβγαλαν από τα βιβλία τους. Ουδεµία ειλικρίνεια
και εδώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε τώρα στην υγεία και στην παιδεία, όπου υπάρχει 1,5%

απόκλιση από τον µέσο όρο της ΕΕ για την υγεία και 2% για την
παιδεία. Θυµάστε το πάλαι ποτέ 15% του προϋπολογισµού, τα
µεγάλα κινήµατα της δεκαετίας του ’60 που είχαν γίνει για την
παιδεία, εµείς ήµασταν στο 7%. 

Θα κατατεθεί και αυτό, διότι µίλησε ανερυθρίαστα ο οργανω-
τής των ψεµάτων κ. Χατζηδάκης εδώ µέσα για «ΣΥΡΙΖΑ statistics».

Σχετικά µε τις επενδύσεις, τώρα, σας είπαµε κάποια πράγµατα
από την αρχή. Ουδεµία απάντηση και εκεί. Προβλέπατε 15% αύ-
ξηση τον περασµένο χρόνο, το 2023, και τώρα πάµε στο 7% και
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τώρα ξαναπροβλέπετε 15%. Το 53% των επενδύσεων ήταν χρη-
µατοοικονοµικές υπηρεσίες και αγοραπωλησίες ακινήτων. 

Θα κατατεθεί στα Πρακτικά.
Στο 13% του ΑΕΠ είναι οι επενδύσεις στην Ελλάδα και ο µέσος

όρος στην ΕΕ, 22%. Είστε ικανοποιηµένοι; Συνεχίζετε να µιλάτε
για θαύµα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, για τρίτη φορά, θα κατατεθεί στα Πρακτικά η µελέτη
του ΚΕΠΕ για τις απώλειες του δηµοσίου από την απόσυρσή του
από τις τράπεζες, που είναι 40 δισεκατοµµύρια. Τα παράπονά
σας στο ΚΕΠΕ.

Και θα αναφερθώ πάρα πολύ γρήγορα σε κάτι τελευταίο. Κύ-
ριοι της Κυβέρνησης -είναι εδώ ο κ. Πετραλιάς και ο κ. Θεοχάρης
από το οικονοµικό επιτελείο-, σας παρακαλώ να µας δώσετε µία
ηµεροµηνία για τις ειδικές συνεδριάσεις που έχουµε ζητήσει. Δεν
αρκεί να ανεβαίνετε ο ένας µετά τον άλλο στο Βήµα και να µας
καθησυχάζετε ότι θα µπουν οι ηµεροµηνίες. Θέλουµε ειδική συ-
νεδρίαση κοινή, των δύο επιτροπών, Παραγωγής και Εµπορίου
και Οικονοµικών, για να δούµε πώς και γιατί φεύγει το δηµόσιο
από τις τράπεζες και γιατί κάνατε αυτές τις επιλογές. 

Τέλος, επειδή πάρα πολλά ακούγονται, το ξέρετε ότι το 2022
η Ελλάδα ήταν η µόνη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση η οποία είχε
µείωση των καταθέσεων; Είναι το λίπος από το οποίο τρώνε τα
νοικοκυριά; Θα επιµείνετε σε αυτή τη βάρβαρη επιχειρηµατολο-
γία; Ήµασταν η µόνη χώρα που είχε µείωση καταθέσεων! 

Δεν σας κατηγορούµε -ξέρετε- φτιάχνοντας µια εικόνα τριτο-
κοσµική για την πατρίδα µας και την οικονοµία της. Σας κατηγο-
ρούµε γιατί, ενώ έχει δυνατότητες η οικονοµία, δεν αντιµετω-
πίζετε τις κρίσεις, ούτε της ακρίβειας ούτε τη στεγαστική κρίση
ούτε την κρίση χρέους. Για την κλιµατική κρίση καλύτερα να µη
µιλήσουµε, γιατί δεν θα φτάσει ο χρόνος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα ο κ. Τσακαλώτος και µετά εσείς, κύριε Χήτα.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου να αρχίσω µε την παρέµβαση των Προέδρων

των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Νίκης και της Ελληνικής
Λύσης για τον πολιτικό γάµο και να πω το εξής: 

Θα έλεγα, ιδιαίτερα στον κ. Νατσιό, να διαβάσει ξανά την επι-
στολή του Αγίου Παύλου στους Κορινθίους. Λέει εκεί ο Άγιος
Παύλος ότι είναι τρεις οι αρχές του χριστιανισµού: η πίστη, η ελ-
πίδα και η αγάπη. Και λέει «αλλά πρώτα απ’ όλα η αγάπη». Και
στη φωνή σας δεν ακούω «αγάπη». Δεν ακούω αυτό που εµείς
λέµε «αλληλεγγύη» σε ένα µικρό παιδί που είναι γκέι σε ένα σχο-
λείο και το τραµπουκίζουν και δεν µπορεί να συνεχίσει τη ζωή
του. Δεν ακούω «αγάπη» για µια νέα κοπέλα λεσβία, που έχει µια
σύντροφο που πεθαίνει και χάνει το παιδί της. 

Ελπίζω -και πραγµατικά το ελπίζω- η ελληνική Ορθόδοξη Εκ-
κλησία να µην ορίσει ούτε εσάς ούτε τους άλλους ως πολιτικούς
εκπροσώπους της Ορθοδοξίας, γιατί η Ορθοδοξία είναι πολύ ση-
µαντικό πράγµα για να εκπροσωπείται µε αυτόν τον τρόπο, όπως
την εκπροσωπείτε εσείς.

Κύριε Σταϊκούρα, θα ήθελα να σας κάνω µια ερώτηση πιο
στρατηγική. Ακούσαµε για τις είκοσι δράσεις, τα σαράντα πρά-
γµατα που κάνετε, τα είκοσι που κάνατε και τα άλλα είκοσι που
θα κάνετε. Στον προϋπολογισµό θα περίµενα, επειδή είστε νέος
Υπουργός, σε νέα θέση εννοώ, ένα στρατηγικό όραµα. Με ποιο
µέσο θα περιµένατε µετά από πέντε, δέκα χρόνια να µετακινού-
νται οι Έλληνες και οι Ελληνίδες περισσότερο; Με αυτοκίνητο,
µε λεωφορεία, µε σιδηρόδροµο; Ποιο σχέδιο έχετε για τους σι-
δηροδρόµους για τα επόµενα δέκα χρόνια; Είστε ευχαριστηµένοι
µε αυτή την ισορροπία που υπάρχει και δεν θέλετε να αλλάξουµε
λίγο, να βελτιώσουµε κάτι περισσότερο; Έχετε κάποια οικολογική
ανησυχία; Έχετε κάνει κάποιες οικολογικές, περιβαλλοντικές µε-
λέτες για αυτά τα θέµατα; 

Προφανώς, κάνατε και πράγµατα που είναι καλά και βελτιώ-
νετε το ένα και το άλλο. Αλλά όταν εµείς µιλάµε για την αίσθηση
του επείγοντος µιλάµε και για το κλίµα και για το πώς θα αντιµε-
τωπιστεί το κλίµα. Και το δικό σας Υπουργείο είναι σηµαντικό σε
αυτό, είναι πολύ σηµαντικό, και δεν άκουσα -ή δεν άκουσα καλά,

δεν ξέρω- ποια είναι η στρατηγική σας για τους σιδηροδρόµους,
ποια είναι για τα αυτοκίνητα, ποια είναι για τα λεωφορεία. Γιατί
πολύ φοβάµαι ότι πάµε «business as usual», που είπε ο κ. Γερου-
λάνος προηγούµενα, και άρα µου επιτρέπετε κι εµένα να πω την
έκφραση στα αγγλικά. Έχουµε αυτούς τους σιδηρόδροµους,
έχουµε αυτά τα αυτοκίνητα, έχουµε αυτά τα λεωφορεία και δεν
προσπαθούµε. 

Η οικολογία και η κλιµατική κρίση είναι πολύ σηµαντική για να
µη δίνετε απαντήσεις και εσείς, κύριε Σταϊκούρα, ως Υπουργός
Υποδοµών και Μεταφορών, αλλά και όλη η Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα έχει

τον λόγο για ένα λεπτό ο κ. Χήτας από την Ελληνική Λύση και
αµέσως µετά ο κ. Βρεττός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Ράπτη, έχετε την ψευδαίσθηση ότι µε µία δίλεπτη πα-

ρέµβασή σας µπορείτε να σώσετε τα εγκληµατικά λάθη που κάνει
η Κυβέρνησή σας; 

Αλήθεια, µε ένα «πυροτέχνηµα» που βγαίνετε και ρίχνετε εδώ
στη Βουλή, νοµίζετε ότι θα σώσετε την Κυβέρνησή σας από όλα
αυτά τα τεράστια λάθη που κάνει; 

Παρά το βεβαρηµένο σας πρόγραµµα, το βαρύ πρόγραµµα,
θέλω να βρείτε λίγο χρόνο να διαβάσετε τη συνέντευξη του Αρ-
χιεπισκόπου Κύπρου, την οποία θα σας δώσω, σαν καλός άνθρω-
πος που είµαι. 

Ο Πρόεδρός µας µετέφερε τις δηλώσεις του Αρχιεπισκόπου
Κύπρου. Τι λέει; «Με θλίβει ότι ο Μητσοτάκης υποχώρησε στις
αξιώσεις του Τούρκου Προέδρου Ερντογάν. Άφησε εκτός συζη-
τήσεων -στην πρόσφατη συνάντηση των δύο ηγετών στην Αθήνα-
το θέµα της Κύπρου». Είναι δηλώσεις του Αρχιεπισκόπου Κύ-
πρου. Τι δεν καταλαβαίνετε; Άρα τα παράπονά σας στον Αρχιε-
πίσκοπο Κύπρου.

Πάµε παρακάτω: Ιερώνυµος. Δείτε και λίγο τηλεόραση. Ο κ.
Παπαδάκης είναι πολλά χρόνια στην τηλεόραση του «ΑΝΤ1» και
ο Ιερώνυµος ήταν καλεσµένος στην εκποµπή του. Δείτε λίγο τι
είπε ο Ιερώνυµος στον κ. Παπαδάκη: «Δεν είµαι αφελής. Και φο-
βάµαι µήπως πίσω υπάρχει κάποια άλλη σκοπιµότητα από πλευ-
ράς Τουρκίας και µας επιβληθεί κάτι που δεν θέλουµε». Αυτά τα
είπε ο Ιερώνυµος στον Παπαδάκη, όχι ο Βελόπουλος στη Βουλή.
Δεν σας τα είπαν καλά αυτοί που έστειλαν τα µηνύµατα, πριν από
λίγο, για να κάνετε παρέµβαση. Δεν σας τα είπαν καλά και σας
εξέθεσαν. Ο Ιερώνυµος τα είπε αυτά. Άρα τι εννοεί ο Ιερώνυµος;
Ότι ο Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός της χώρας, είναι αφελής.
Μάλλον. Αυτό καταλαβαίνω. 

Πάµε παρακάτω: Αστυνοµία. Τι δουλειά έχει η αστυνοµία
στους πλειστηριασµούς των σπιτιών από τα funds; Όταν µας
απαντήσει η Κυβέρνηση στο ερώτηµα αυτό, εµείς θα καταλά-
βουµε και θα πούµε ότι παίρνουµε πίσω τη δήλωση.

Και το ότι δεν θέλουν να πηγαίνουν οι αστυνοµικοί στα γήπεδα
-ορθώς- είναι και δική τους θέση. Τι δουλειά έχει στα γήπεδα, σε
µία ανώνυµη εταιρεία, η αστυνοµία; Η αστυνοµία φυλά τον πολίτη
και όχι τον µεγαλοµέτοχο, ολιγάρχη ή οποιονδήποτε άλλον. 

Πάµε λίγο στο θέµα του γάµου των οµοφυλόφιλων, κύριε Τσα-
καλώτο. Του γάµου! Όχι του συµφώνου συµβίωσης, το οποίο
υπάρχει ήδη. Κοιτάξτε. Ο Αρχιεπίσκοπος Ιερώνυµος ανέφερε το
εξής: «Η Εκκλησία δεν έχει λάβει ακόµη επίσηµη θέση για το ζή-
τηµα αυτό. Πιστεύουµε στην ελευθερία του ανθρώπου να ζει
όπως επιθυµεί. Όµως, δεν θα επιτρέψουµε την αλλαγή στη σύν-
θεση της κοινωνίας».

Κλείνοντας, κάντε µας µια χάρη. Πιστέψτε ό,τι θέλετε. Δώστε
µας το δικαίωµα να έχουµε αυτή τη βιωµατική σχέση µε τη θρη-
σκεία µας, να είµαστε χριστιανοί ορθόδοξοι. Μας συγχωρείτε, αν
κάποιοι ενοχλείστε. Εµείς είµαστε χριστιανοί ορθόδοξοι και η Εκ-
κλησία µας είναι αντίθετη στον γάµο των οµοφυλοφίλων. Πόσω,
δε, µάλλον στην υιοθεσία-τεκνοθεσία από οµόφυλα ζευγάρια.

Σεβαστείτε, λοιπόν, τα «πιστεύω» της Εκκλησίας µας, όπως κι
εµείς σεβόµαστε τη διαφορετικότητα στη θρησκεία, στην µπούρ-
κα κ.λπ.. Σεβαστείτε και εσείς τη δική µας θρησκεία. Τι να κά-
νουµε; Είµαστε χριστιανοί ορθόδοξοι. Τιµή µας και καµάρι µας!
Και θα είµαστε αντίθετοι στον γάµο των οµοφυλοφίλων και στην
υιοθεσία των παιδιών.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, ζητώ τον λόγο επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Ράπτη, δεν γίνεται να πάρετε τώρα τον λόγο. Να µιλήσει πρώτα
ο κ. Βρεττός, να κλείσουµε τον κύκλο… 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό ή όσο προβλέπε-
ται από τον Κανονισµό της Βουλής επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ύστερα
είναι και ο Υπουργός. Αν θέλετε, κυρία Ράπτη, µπορείτε να µιλή-
σετε και πριν από τον Υπουργό.

Ορίστε, κύριε Βρεττέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ειρήνη υµίν! Μιας και καταφέραµε το 2024 η Βουλή, αντί να

συζητά για τον προϋπολογισµό και για τις πραγµατικές ανάγκες
της κοινωνίας -που δεν έχει καµµία σχέση µε τους τσακωµούς
εδώ και τα διαπιστευτήρια ποιος είναι πιο καλός χριστιανός και
ποιος χρησιµοποιεί πιο καλά µια ρήση του Αρχιεπισκόπου και
ποιος την άλλη-, είναι αποτυχία του ελληνικού πολιτικού συστή-
µατος να αντιµετωπίσει τα πραγµατικά προβλήµατα.

Και ό,τι δεν µπορεί να αντιµετωπίσει ο άνθρωπος τα εναποθέ-
τει στον Θεό. Δηλαδή σήµερα αυτά που ακούγονται από συνα-
δέλφους ένθεν και ένθεν σε ένα θεολογικό σεµινάριο θα ήταν
ικανοποιητικά. Και αυτό σηµαίνει ότι η παρέµβαση της Νίκης τε-
λικά, όταν ο λαός την έστειλε εδώ µε έναν απρόσµενο τρόπο και
ανεξήγητο πολιτικά, µας έστειλε εδώ ακριβώς για να αποδεί-
ξουµε ότι η αποτυχία του πολιτικού συστήµατος µόνο µε υπαρ-
ξιακές αναζητήσεις µπορεί να αντιµετωπιστεί.

Τώρα για συναδέλφους που διαστρεβλώνουν την πραγµατικό-
τητα και προσπαθούν να αναδείξουν µία τελείως διαφορετική ει-
κόνα όσον αφορά το δικό µας κόµµα και τον Πρόεδρό µας δεν
χρειάζεται να ασχοληθούµε, γιατί ξέραµε ότι τελικά αντίπαλοι δεν
είναι οι ιδέες και οι απόψεις, όταν αυτές γίνονται σκοπίµως και
παρουσιάζονται διαστρεβλωµένες, αλλά είναι τα προβλήµατα
του λαού.

Και θα ήθελα να πω εγώ στον Υπουργό –γιατί αυτός είναι ο κοι-
νοβουλευτικός µας ρόλος:- σχετικά µε αυτά που µας είπε για τις
είκοσι προτεραιότητες του δεύτερου εξαµήνου που πολύ γοργά
αντιµετώπισε το Υπουργείο και τους είκοσι στόχους-πρωτοβου-
λίες, τα εξής: Μόνο που ξέχασε να µας πει τα χρονοδιαγράµµατά
του γιατί, αν από αυτούς τους είκοσι στόχους-πρωτοβουλίες
αφορούν τα επόµενα είκοσι χρόνια, βάσει της κοινής πείρας, τότε
οι χαρτοµακέτες που παρουσίαζαν για το µετρό της Θεσσαλονί-
κης δεν απέχουν καθόλου από τη δική σας παρουσία.

Γιατί είναι η δεύτερη παράταση που δίνετε στο έργο του µετρό
της Θεσσαλονίκης. Είχατε πει στην αρχή για το τέλος του 2023,
πήγε µετά το πρώτο εξάµηνο του 2024, τώρα το πήγατε στο δεύ-
τερο εξάµηνο του 2024. Κι εµείς εδώ δεν είµαστε για να κρατή-
σουµε «χριστιανόµετρο», αλλά για να αποδείξουµε ότι η χρηστή
διαχείριση των χρηµάτων του ελληνικού λαού είναι αυτό για το
οποίο ελέγχουµε την Κυβέρνηση γιατί αποδεδειγµένα, σύµφωνα
µε τις τοποθετήσεις µας, σε αυτό τον τοµέα έχει αποτύχει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα οκτώ µαθήτριες και µα-
θητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Ιδιωτικό Γυµνάσιο
«Εκπαιδευτήρια Θεοδωρόπουλου Χανίων».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
Τον λόγο έχει η κ. Ράπτη και µετά θα µιλήσει ο κ. Καραθανα-

σόπουλος.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κατ’ αρχάς αναφερόµενη επί προσωπικού δεν

ήξερα ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης
θα µας ψέξει, επειδή εκτελούµε τα καθήκοντά µας στη Βουλή ως
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και δεν βρισκόµαστε σε µια ανοι-
κτή οθόνη, προκειµένου να παρακολουθούµε ταυτόχρονα, στον
ίδιο ακριβώς χρόνο, τις συνεντεύξεις οι οποίες, πολύ σηµαντικές
είναι αλλά προφανώς όταν γίνονται κατά την εκτέλεση των καθη-

κόντων µας δεν µπορούµε ταυτόχρονα να τις παρακολουθούµε.
Κατά δεύτερο, από την ανάγνωση αυτού του οποίου έκανε ο

κύριος Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, προφανέστατα µε-
θερµήνευσε εσφαλµένα τα όσα είπε ο Αρχιεπίσκοπος.

Όµως, εγώ εκείνο το οποίο θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, είναι –
και πάλι απλά και καθαρά- η Ελληνική Λύση διά του Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου της να µας πει αν καταδικάζει τα όσα είπε
ο Πρόεδρός της σε σχέση µε την Κύπρο και σε σχέση µε τη θέση
τη Νέας Δηµοκρατίας όλα αυτά τα χρόνια, της Κυβέρνησης και
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη.

Εγώ και πάλι του ζητώ να τα ανακαλέσει, διότι είναι απαράδε-
κτο να ακούγονται ενώπιον της ελληνικής Βουλής πυροτεχνή-
µατα, τα οποία δεν εδράζονται σε κανένα συγκεκριµένο στοιχείο.
Αντιθέτως, γίνονται µόνο και µόνο προς λόγους συκοφαντίας και
ενίοτε γίνονται και κακόβουλα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Καρα-
θανασόπουλος έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα µιλήσω για τον κύριο Υπουργό. Ήρθατε εδώ και αναφερ-
θήκατε σε έναν απολογισµό και καλά κάνετε αλλά στον προγραµ-
µατισµό τι κάνετε; Πάλι µια από την ίδια. Αποσπασµατικά κάποια
έργα τα οποία έχουν ηλικία πάνω από τριάντα χρόνια. Άκτιο-Αµ-
βρακία. Όλο τον φτιάχνανε και όλο γκρεµιζόταν αυτός ο δρόµος,
χειρότερα από το γεφύρι της Άρτας.

Τι δεν µας είπατε; Ποια είναι η πολιτική σας για τις µεταφορές,
για τις υποδοµές, σε τι πλάνο εντάσσονται. Φαίνεται, το είπατε
πριν από λίγες µέρες στη Νέα Υόρκη, οπότε δεν χρειάστηκε να
επαναλάβετε εδώ. Στο Συνέδριο της Νέας Υόρκης που διοργά-
νωνε η «CAPITAL LINK» είπατε ότι ο βασικός σας στόχος είναι
ισχυρές και σύγχρονες µεταφορές και ανθεκτικές υποδοµές που
ισχυροποιούν το γεωπολιτικό και οικονοµικό ρόλο της Ελλάδας.
Δηλαδή, ποιες ανάγκες εξυπηρετούν αυτές; Τις ανάγκες του
λαού για µετακινήσεις ασφαλείς, για µετακινήσεις σύγχρονες,
για φτηνές; Ικανοποιούν τις ανάγκες του λαού για υποδοµές που
θα τον προστατεύσουν από τα µεγάλα φυσικά φαινόµενα;

Πιο συγκεκριµένα, στο σιδηρόδροµο. Τι είπατε για τον σιδηρό-
δροµο; Είπατε ότι αλλάζει το πλάνο γιατί το αλλάζει η ίδια Ευρω-
παϊκή Ένωση και εσείς στις επιλογές της Ευρωπαϊκής Ένωσης
είστε πάντοτε µπροστά. Ποια είναι λοιπόν, η νέα στρατηγική για
τους σιδηροδρόµους; Η σύνδεση των τριών θαλασσών, Βαλτι-
κής, Μαύρης Θάλασσας και Ανατολικής Μεσογείου.

Πού εντάσσεται αυτό το σχέδιο για τους σιδηρόδροµους;
Στους ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς και πολέµους, οι οποίοι
διεξάγονται στην Ανατολική Ευρώπη και κυρίως στην Ουκρανία.
Αυτό είναι το σχέδιο;

Επίσης, στη µεταφορά αµερικανικών στρατευµάτων από την
Αλεξανδρούπολη και νατοϊκών στην Ουκρανία µε τη σύνδεση του
λιµανιού της Αλεξανδρούπολης ή τη µεταφορά των ουκρανικών
σιτηρών.

Να λοιπόν, ποιες είναι οι προτεραιότητες. Οι προτεραιότητες
σχετίζονται µε τη γεωστρατηγική αναβάθµιση, δηλαδή µε τη µε-
γαλύτερη εµπλοκή της χώρας µας στα ιµπεριαλιστικά παιχνίδια
και στους ανταγωνισµούς για να πάρουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι
ένα κοµµατάκι από το πλιάτσικο που γίνεται σε βάρος των λαών
και όχι οι ανάγκες του λαού για ασφαλείς µεταφορές.

Για ποιο σιδηροδροµικό δίκτυο τολµάτε και µιλάτε; Για ένα σι-
δηροδροµικό δίκτυο που µε την παραµικρή βροχή σταµατάει τις
λειτουργίες του; Πού είναι µόνο Αθήνα - Θεσσαλονίκη; Η υπό-
λοιπη Ελλάδα τι σιδηροδροµικό δίκτυο έχει και ποτέ θα αποκτή-
σει; Για ποια ασφάλεια µεταφορών µιλάτε; Με τις πληµµύρες
καταστράφηκε πάλι το σύστηµα –λέτε- τηλεδιοίκησης που είχατε
εγκαταστήσει –µε ερωτηµατικό αν το είχατε εγκαταστήσει.

Και επί της ουσίας, τι χρονοδιάγραµµα βάζετε, µιας και πιά-
σαµε τις θεοµηνίες και τις πληµµύρες για την αποκατάσταση των
υποδοµών στη Θεσσαλία και το κόστος τους; Από πού θα καλυ-
φθεί; Από τους εφοπλιστές περιµένετε να σας δώσουν λεφτά για
να φτιάξετε τα σχολεία; Αλήθεια; Τους δρόµους του επαρχιακού
οδικού δικτύου, τις γέφυρες που υπάρχουν κίνδυνοι και όσα
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έχουν αποκλειστεί; Τα υπόλοιπα έργα υποδοµών;
Και στο τέλος, κύριε Υπουργέ, για να φτιάξετε ένα ουσιαστικό

σχέδιο αντιπληµµυρικής προστασίας δεν πρέπει να γίνει µια ολο-
κληρωµένη µελέτη διαχείρισης των υδάτινων πόρων κάτω από
ακραία φαινόµενα; Για ποιες περιοχές της Ελλάδας ξεκινάτε µια
τέτοια διαδικασία; Για καµµία! Γιατί υπάρχει ο κόφτης της Ευρω-
παϊκής Ένωσης κόστους-οφέλους που αυτά τα έργα απεντάσσο-
νται από τη χρηµατοδότηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αν δεν
έχουν πολλαπλάσιο όφελος για τα δηµοσιονοµικά µεγέθη της Ελ-
λάδας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και των επιχειρηµατι-
κών οµίλων που τα αξιοποιούν.

Στα συγκεκριµένα, λοιπόν, ζητήµατα, ποιο είναι το χρονοδιά-
γραµµα για την αποκατάσταση των ζηµιών στη Θεσσαλία, δεύ-
τερον για την αντιπληµµυρική προστασία και τρίτον για τον
σιδηρόδροµο; Με αυτές τις προτεραιότητες θα προχωρήσουµε
και όχι τις ανάγκες του λαού; Αλλά σε προτεραιότητες οι ανάγκες
των επιχειρηµατικών οµίλων και των ιµπεριαλιστικών κέντρων και
όχι οι λαϊκές ανάγκες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό

λεπτό, θέλει και ο κύριος Υπουργός να απαντήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι, προκάλεσε η Κυβέρνηση, να

απαντήσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,

ένα λεπτό, τα έχουµε µπλέξει λίγο. Θα µιλήσει ο Υπουργός, να
κλείσουµε τον κύκλο. Δεν υπάρχει λόγος τώρα. Είστε και χριστια-
νός ορθόδοξος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν το κατάλαβα αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όλοι χρι-

στιανοί ορθόδοξοι δεν είµαστε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ώπα, ώπα, δεν θα παίζουµε µε αυτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είµαστε

και εµείς χριστιανοί ορθόδοξοι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι, αλλά δεν παίζουµε µε αυτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, δεν

υπάρχει τέτοιο πράγµα. Είµαστε χριστιανοί ορθόδοξοι. Αν δεν
αρέσει αυτό, είναι άλλο πρόβληµα. Αυτό θα το ακούσετε, γιατί
έτσι είναι για όλους µας. Ο καθένας εδώ πέρα δεν θα χρησιµο-
ποιεί -µπορεί να λέει ό,τι θέλει- µε τον τρόπο που θέλει τη θρη-
σκεία. Υπάρχουν και µουσουλµάνοι Έλληνες Βουλευτές εδώ
µέσα, χριστιανοί ορθόδοξοι και άθεοι. Αυτός είναι ένας σεβασµός
προς όλους. Δεν είναι κάτι άλλο διαφορετικό. Έχω και εγώ να
σας πω -είπε και ο κ. Τσακαλώτος- αποσπάσµατα για το τι είπε ο
Ιούδας στον Χριστό και τι του απάντησε ο Χριστός για την κο-
σµική εξουσία και για την εξουσία των ουρανών. Δεν θα µπλέ-
ξουµε σε αυτά τώρα.

Κύριε Σταϊκούρα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Θα ξεκινήσω λίγο από το παλαιότερο πεδίο πολιτικής µου
ευθύνης, γιατί αναφέρθηκε ο κ. Πάππας.

Απορώ πώς ο κ. Παππάς µιλάει γι’ αυτούς τους δείκτες. Θα
ήθελα να γνωρίζω εάν υπάρχει κάποιος φορέας εντός ή εκτός
Ελλάδος που υποστηρίζει σήµερα ή τα τελευταία τέσσερα χρόνια
αυτά που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Να µας φέρετε µια µελέτη, µια έκθεση.
Υπάρχει ένας αγγλικός όρος, οι «stakeholders», δηλαδή αυτοί
που µε κάποιο τρόπο εµπλέκονται µε κάποια οικονοµία. Αυτοί
εγώ ξέρω ότι είναι οι θεσµοί. Επί τέσσερα χρόνια -και συνεχίζουν,
όπως και οι εταίροι- µιλούν διθυραµβικά για την ελληνική οικονο-
µία. Επίσης είναι οι αγορές. Να θυµίσω ότι το κόστος δανεισµού
για την ακρίβεια των spread -η διαφορά των επιτοκίων- έχει φτά-
σει στο χαµηλότερο σηµείο των τελευταίων ετών, δείγµα ότι οι
αγορές εµπιστεύονται τη σοβαρότητα και τη σταθερότητα που
υπάρχει στη χώρα. Είναι οι επενδυτές, οι οποίοι επενδύουν µε
αυξανόµενους ρυθµούς στην Ελλάδα, Έλληνες και ξένοι. Είναι
οι κεντρικές τράπεζες και είναι και σε τελική ανάλυση και η ίδια
η ελληνική κοινωνία, η οποία έκρινε τα πεπραγµένα της ελληνικής
οικονοµίας. Άρα, πώς τολµάτε και µιλάτε για δείκτες, όταν όλοι
οι άλλοι -εντός και εκτός Ελλάδος- σας διαψεύδουν;

Αλλά µου κάνατε µε ποδοσφαιρικούς όρους µια πολύ καλή
πάσα για να υπενθυµίσω τρία σηµεία. Μιλάτε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ -
και άλλων κοµµάτων που δηµιουργήθηκαν- για ρυθµούς οικονο-

µικής µεγέθυνσης; Να θυµίσω ότι επί των ηµερών σας, την τε-
τραετία, οι ρυθµοί οικονοµικής µεγέθυνσης στην Ελλάδα ήταν το
ένα τέταρτο και λιγότερο του µέσου ευρωπαϊκού όρου. Τώρα
υπερβαίνουµε το διπλάσιο του µέσου ευρωπαϊκού όρου. Πάντα
µιλάµε -για να είµαστε ακριβείς- για ρυθµούς οικονοµικής µεγέ-
θυνσης.

Δεύτερον, µιλήσατε για τη µείωση των κόκκινων δανείων; Έχω
δώσει στα Πρακτικά ουκ ολίγες φορές τις δεσµεύσεις συναδέλ-
φων το 2015, ξεκινώντας από τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ τότε, ότι
µέχρι το τέλος του Δεκεµβρίου του 2015 θα είχε τελειώσει το
θέµα των κόκκινων δανείων. Παραλάβαµε το 2019 τα κόκκινα δά-
νεια ως ποσοστό του συνολικού δανειακού χαρτοφυλακίου στο
ποσοστό που το παρέλαβε ο ΣΥΡΙΖΑ, στο 43,6%. Τώρα είναι µο-
νοψήφιο, βασικό συστατικό στοιχείο προκειµένου να υπάρξει
ρευστότητα στην πραγµατική οικονοµία. Αλλά ουδέποτε είπαµε
ή αποκρύψαµε το γεγονός ότι, ναι, το ιδιωτικό χρέος µεταβιβά-
ζεται αλλού και χρειάζεται ρύθµισή του, όπως και γίνεται. Άρα τα
κόκκινα δάνεια των τραπεζών τα παραλάβατε και τα παραδώσατε
στο ίδιο ακριβώς ποσοστό.

Τρίτον, µιλήσατε για καταθέσεις. Συγγνώµη, µιλήσατε για κα-
ταθέσεις; Οι καταθέσεις στην τελευταία τετραετία έχουν αυξηθεί
50 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μάλιστα υπάρχει µελέτη της Τραπέζης
της Ελλάδος, δηµόσια διαθέσιµη, που στην περίοδο του κορω-
νοϊού αυξήθηκαν κατά αρκετές δισεκατοµµύρια ευρώ -αν θυµά-
µαι καλά 9 δισεκατοµµύρια ευρώ- οι καταθέσεις των πολιτών από
5 µέχρι 50.000 ευρώ.

Κλείνω την τοποθέτησή µου επί των οικονοµικών για την ανα-
βάθµιση της ελληνικής οικονοµίας. Δώδεκα φορές αναβαθµί-
στηκε η ελληνική οικονοµία για να φτάσει ένα βήµα πριν την
επενδυτική βαθµίδα και την οποία πετύχαµε. Αυτά όλα αποδει-
κνύουν ότι αυτά που λέτε είναι προφανώς αντίθετα στην πραγµα-
τικότητα.

Δεύτερη παρατήρηση. Ισχύουν απολύτως οι προγραµµατικές
δηλώσεις που έκανα το καλοκαίρι του 2023 σε ό,τι αφορά τα χρο-
νοδιαγράµµατα για µεγάλα έργα, όπως είναι το µετρό στη Θεσ-
σαλονίκη. Δείτε στα Πρακτικά τι έχω πει το καλοκαίρι του 2023.
Δεν έχουµε αλλάξει καθόλου τα χρονοδιαγράµµατα.

Τρίτη παρατήρηση, συζητάµε τον προϋπολογισµό του 2024,
άρα έπρεπε να κάνω έναν απολογισµό του 2023 και των προτε-
ραιοτήτων του 2024, όχι έναν σχεδιασµό της τετραετίας σε δέκα
λεπτά. Και ό,τι είπα για τις είκοσι δεσµεύσεις του 2024 αφορούν
το 2024, γιατί ρωτήθηκα και γι’ αυτό, ποιο είναι το χρονοδιά-
γραµµα των είκοσι δράσεων. Επειδή, όµως, έχετε δίκιο και αφού
µε ρωτήσατε πρέπει να απαντήσω –συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε,
πρέπει να απαντήσω-, µιλήσατε για σχεδιασµό. Ναι, πράγµατι
υπάρχει σχεδιασµός και θέλω να σας ενηµερώσω ότι εάν προλά-
βουµε και µπει το θέµα στο Υπουργικό Συµβούλιο, την επόµενη
Τετάρτη θα υπάρχει ο σχεδιασµός δεκαετίας για τη µεταρρύθ-
µιση και τον εκσυγχρονισµό του σιδηροδροµικού δικτύου.

Στα χαρτιά που σας δείχνω υπάρχει η προσέγγιση της πολιτι-
κής ηγεσίας του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών για το τι
επενδύσεις πρέπει να γίνουν στο 2026 ως το 2029, ως το 2034,
ως το 2044. Αυτός ο σχεδιασµός ήταν άγνωστες λέξεις για τον
ΣΥΡΙΖΑ. Για πρώτη φορά συνεπώς έχουµε έναν σχεδιασµό δε-
καετίας για το πού και πώς πρέπει να επενδύσουµε, έτσι ώστε να
κάνουµε έναν πιο ισχυρό σιδηρόδροµο στην Ελλάδα.

Προσέξτε, όµως, δεν αρκεί να κάνουµε µόνο σχεδιασµό -κι
αυτό αφορά όλους µας, πρωτίστως τη σηµερινή πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών-, αλλά πρέπει να
έχουµε όλοι µας την ίδια νοοτροπία, να µην απλώνουµε τα πόδια
µας πέρα από το πάπλωµα µας, κοινώς ό,τι έργο υποσχόµαστε ή
δεσµευόµαστε να έχουµε και τη χρηµατοδότηση του.

Και ναι, κύριε Καραθανασόπουλε, τη Δευτέρα στις Βρυξέλλες
πήγα προκειµένου να διεκδικήσουµε πόρους από το CEF II -Con-
necting Europe Facility- για πέντε σιδηροδροµικά έργα που αφο-
ρούν και την περιοχή σας, για χρηµατοδότηση έργων που συν-
δέουν λιµάνια µε σιδηροδροµικό δίκτυο, αλλά και για την ένταξη
-πράγµατι όπως είπατε, ορθώς- του ελληνικού σιδηροδροµικού
δικτύου στους δύο νέους διαδρόµους που αναπτύσσονται σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο. Πολύ σωστά είπατε το «Three Seas», αλλά µην
ξεχνάµε και τα Δυτικά βαλκάνια, Ανατολική Μεσόγειος.
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Άρα υπάρχει ένας σχεδιασµός, υπάρχει η βούληση και υπάρ-
χουν και ώριµες µελέτες ώστε να διεκδικήσουµε τον Ιανουάριο
του 2024 -το είπα στην οµιλία µου- πόρους από το CEF II -θα επι-
διώξουµε πάνω από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ-, για να µπορέσουµε
να χρηµατοδοτήσουµε πέντε συγκεκριµένα σιδηροδροµικά έργα
για την επόµενη περίοδο, ώστε µετά µε το ΕΣΠΑ, µε το CEF III,
µε την εκτέλεση του κρατικού προϋπολογισµού να βρούµε και
άλλους πόρους για τον δεκαετή σχεδιασµό.

Εξαντλείται εκεί ο σχεδιασµός του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών; Η απάντηση είναι «όχι». Διότι η δεύτερη µεγάλη ενό-
τητα είναι η υλοποίηση των δηµοσίων έργων. Μίλησα µόνο για το
2024. Στις προγραµµατικές µου δηλώσεις έχω µιλήσει για την τε-
τραετία. Δεν έχω τον χρόνο να σας πω και για το Καστέλι και για
µια σειρά από άλλα έργα τα οποία τρέχουν, αλλά δεν θα ολοκλη-
ρωθούν τώρα, θα ολοκληρωθούν την τετραετία. Δεύτερη µεγάλη
ενότητα συνεπώς σχεδιασµού τετραετίας είναι η ολοκλήρωση
των µεγάλων δηµοσίων έργων. Σιδηρόδροµος - µεγάλα έργα.

Τρίτη ενότητα αποκατάσταση φυσικών καταστροφών. Τα σχο-
λεία, κύριε Καραθανασόπουλε -τελειώνει το MOU- ναι, θα χρη-
µατοδοτηθούν από τους εφοπλιστές. Η αποκατάσταση των
σχολείων που θα ξεκινήσει στις αρχές του 2024, υπογράφει το
MOU αυτές τις ηµέρες-, θα ολοκληρωθεί µέχρι το καλοκαίρι του
2024. Το σιδηροδροµικό δίκτυο, η µερική αποκατάσταση, η προ-
σωρινή αποκατάσταση ολοκληρώθηκε. Ξεκίνησαν τα δροµολόγια
ή ξεκινούν αύριο. Η µόνιµη αποκατάσταση θα πάρει µέχρι και το
2025. Ξεκινούν οι αντίστοιχοι διαγωνισµοί το 2024 και θα κοστίσει
200 εκατοµµύρια ευρώ. Ρωτήσατε από πού θα βρούµε τους πό-
ρους. Από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, συµφωνη-
µένοι, ενταγµένοι. Και για τις υποδοµές -γέφυρες και οδικό
δίκτυο- έχει γίνει µια εξαιρετική δουλειά από το Υπουργείο υπό
τον συντονισµό του κ. Ταχιάου. Έχουµε δει, αν θυµάµαι καλά, ότι
σε 107,7 χιλιόµετρα υπάρχει πρόβληµα, σε ογδόντα έξι γέφυρες
και σε εκατόν σαράντα τρία τεχνικά σηµεία. Έχουµε ήδη 400 εκα-
τοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Πιθανό-
τατα θα χρειαστούν κι άλλοι πόροι και γι’ αυτό συζητάµε µε το
Υπουργείο Οικονοµικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ολοκληρώνω σε µισό λεπτό.

Όταν κάνω οµιλία για τον προϋπολογισµό του 2024 και µου θέ-
τουν ερωτήµατα για τη στρατηγική τετραετίας, δεν µπορώ να τα
αφήσω αναπάντητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Καταλαβαί-
νετε ότι αυτό, όµως, σηµαίνει ότι µειώνουµε τον χρόνο από τους
Βουλευτές. Σας δώσαµε τον χρόνο. Έχετε φτάσει στα εννιά
λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Όταν το ερώτηµα είναι εκτός προϋπολογισµού, οφείλω να
απαντήσω.

Τέταρτη ενότητα, η πράσινη µετάβαση. Ρωτήθηκα και γι’ αυτό.
Προφανώς και υπάρχει σχεδιασµός για την, όχι σταδιακή, γρή-
γορη πράσινη µετάβαση. Μίλησα για τα ηλεκτρικά λεωφορεία.
Μίλησα για τα λεωφορεία φυσικού αερίου. Δεν µίλησα για τον
σχεδιασµό τετραετίας που ξεκινάει η κ. Αλεξοπούλου, έτσι ώστε
να πάµε σε έναν νέο διαγωνισµό για ηλεκτρικά λεωφορεία πιθα-
νόν και για λεωφορεία υδρογόνου. Γιατί πρέπει να συζητάµε και
αυτό την τετραετία αυτή. Μίλησα για την ηλεκτροκίνηση. Και ναι,
χρειάζεται και ένα νέο πρόγραµµα ηλεκτροκίνησης. Μίλησα για
πιο ανθεκτικές υποδοµές. Και ξέρετε πολύ καλά, κύριε Καραθα-
νασόπουλε, πως ό,τι έχω να πω το λέω στο ελληνικό Κοινοβούλιο.
Στο εξωτερικό πήγα και τοποθετήθηκα όπως τοποθετούµαι και
εντός Ελλάδος.

Άρα υπάρχει σχέδιο τετραετίας. Μίλησα µε συγκεκριµένες δε-
σµεύσεις για το τι θα κάνουµε το 2024 και σε κάθε περίπτωση ο
καθένας µας εδώ έχει την ιστορία του επί της αξιοπιστίας του.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Εφόσον δεν είναι εδώ ο κ. Χήτας, να συνεχίσουµε µε τον κ.

Κουλκουδίνα Σπυρίδων από τη Νέα Δηµοκρατία.
Σε λίγο περιµένουµε και τον Υπουργό, τον κ. Σκρέκα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

Προϋπολογισµός του 2024 είναι ο πρώτος προϋπολογισµός που
συντάχθηκε και θα ψηφιστεί, µε τη χώρα να έχει ανακτήσει µετά
από δεκατρία ολόκληρα χρόνια την επενδυτική βαθµίδα. Η επεν-
δυτική βαθµίδα µειώνει το κόστος δανεισµού για τη χώρα µας και
ανοίγει νέες και ευοίωνες προοπτικές για την ελληνική οικονοµία.
Νοµοτελειακά οδηγεί σε βελτίωση του δείκτη αξιολόγησης της
πιστοληπτικής ικανότητας της χώρας µας.

Η ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας λοιπόν, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, είναι απαραίτητη, αφού τα επόµενα χρόνια θα
χρειαστούν κεφάλαια για την πράσινη µετάβαση, όπως έχει ήδη
συζητηθεί, για τη µείωση του κόστους ενέργειας, για τις επενδύ-
σεις στις νέες τεχνολογίες, καθώς επίσης και την τεχνητή νοη-
µοσύνη. Η ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας, αγαπητοί κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δεν ήρθε αυτόµατα, δεν ήρθε ως διά µα-
γείας. Είναι προϊόν σκληρής δουλειάς από την Κυβέρνηση στο
δηµοσιονοµικό πεδίο, αλλά και σε όλους τους δείκτες της οικο-
νοµίας.

Η σκληρή αυτή δουλειά µετρήθηκε και συνδέθηκε µε θετικά
αποτελέσµατα. Η Ελλάδα πλέον έχει γυρίσει σελίδα. Διαθέτει
αξιοπιστία και αποτελεί επιλογή για όσους θέλουν να επενδύ-
σουν. Και για τους κυρίους και τις κυρίες της Ελληνικής Λύσης
µπορώ να σας παραθέσω εκατοντάδες εταιρείες που ξεκίνησαν
να επενδύουν στη χώρα µας τα τελευταία χρόνια, µιας και το αµ-
φισβητήσατε αυτό προ ολίγου.

Η δυναµική ανάπτυξης αλλά και ανθεκτικότητας της ελληνικής
οικονοµίας αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό. Σε αυτά τα τέσ-
σερα χρόνια που έχει την ευθύνη της διακυβέρνησης της χώρας
η Νέα Δηµοκρατία, υπάρχουν -όπως είπα- µετρήσιµα και θετικά
αποτελέσµατα τα οποία δεν µπορούν να αµφισβητηθούν από κα-
νέναν. Άλλωστε αξιολογήθηκαν και αποτιµήθηκαν θετικά από
τους πολίτες τους ίδιους στις εκλογές του Μαΐου και του Ιουνίου,
όσο και αν δεν θέλετε να το θυµάστε οι περισσότεροι της Αντι-
πολίτευσης εδώ πέρα µέσα. Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, καταγράφει ρυθµούς ανάπτυξης 2,4% για το 2023.

Και πάµε τώρα σε ένα ερώτηµα: το αµφισβητείτε αυτό ή όχι;
Όταν ο µέσος όρος ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι
0,8%, είναι αλήθεια αυτό ή όχι; Δηλαδή η χώρα µας καταγράφει
τριπλάσιο ρυθµό ανάπτυξης. Η αναπτυξιακή πορεία της ελληνι-
κής οικονοµίας θα συνεχιστεί και το 2024, µε νέα αύξηση του δεί-
κτη ανάπτυξης στο 2,9%. Η ανεργία, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι µειώνεται. Τον Ιούλιο του 2019 η κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας παρέλαβε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τον δείκτη
της ανεργίας στο 17,4%. Το 2023 θα κλείσει στο 11,2% από
12,4% που ήταν πέρυσι. Είναι αλήθεια ή είναι ψέµατα αυτό, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ενώ το 2024 θα σηµειώσει µια νέα
µείωση και θα φτάσει στο 10,6%. Αυτό, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα το συζητήσουµε αν είναι αλήθεια ή όχι του χρόνου,
τέτοια εποχή και πάλι στον προϋπολογισµό, γιατί µπορεί, όντως,
να είναι ψέµα ότι θα πέσει στο 10,6%, γιατί µπορεί να πέσει ακόµα
χαµηλότερα, καθώς πολλές φορές υπερβαίνουµε τους στόχους
τους οποίους θέτουµε.

Η αύξηση των επενδύσεων που το 2023 ήταν 7,1% θα εκτοξευ-
τεί στο 15,1%, ενώ στην οικονοµία θα εισρεύσουν επενδυτικοί
πόροι συνολικού ύψους 12,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µέσω του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων και του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης. Πείτε µου λοιπόν αν είναι και αυτό ψέµα. Οι δαπάνες για την
υγεία και την παιδεία αυξάνονται και η αύξηση των δαπανών προ-
έρχεται από τα έσοδα, από τον περιορισµό της φοροδιαφυγής.
Γι’ αυτό και η επιτυχία του σχεδίου και των νέων παρεµβάσεων
της Κυβέρνησης για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής έχει ξε-
χωριστή σηµασία και αποτελεί αναγκαία προϋπόθεση για να µει-
ωθούν ακόµα περισσότερο οι φόροι, αλλά να ενισχυθούν ακόµη
περισσότερο οι δαπάνες για την υγεία, καθώς επίσης και για την
παιδεία.

Η µείωση των φόρων αποτελεί µία πολιτική επιλογή που έχει
ταυτιστεί µε την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Κάθε
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χρόνο σε όλους τους προϋπολογισµούς που έχει καταθέσει αυτή
η Κυβέρνηση περιλαµβάνονται µειώσεις φόρων. Πλησιάζουν
τους εξήντα οι φόροι οι οποίοι έχουν µειωθεί τα τελευταία χρό-
νια. Το γεγονός αυτό επιβεβαιώνεται και στον προϋπολογισµό
του 2024 µε την κατά 1.000 ευρώ µείωση στους φορολογούµε-
νους µε ένα ή περισσότερα παιδιά που σηµαίνει ταυτόχρονα και
µείωση της φορολογικής επιβάρυνσης. Όπως και µε τη µείωση
κατά 50% του τέλους επιτηδεύµατος για όλους τους ελεύθερους
επαγγελµατίες. Να µου πείτε αν είναι και αυτό ψέµατα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι.

Επίσης καθίσταται µόνιµη πλέον η θέσπιση µειωµένου συντε-
λεστή ΦΠΑ στις µεταφορές, στα γυµναστήρια και στις σχολές
χορού, στους κινηµατογράφους, καθώς και στα προϊόντα που
σχετίζονται µε τη δηµόσια υγεία.

Την ίδια στιγµή από τον Ιανουάριο του 2024 αίρεται το πάγωµα
των τριετιών στους µισθωτούς. Αυξάνονται οι συντάξεις, την ίδια
στιγµή που έχει αυξηθεί και ο κατώτατος µισθός. Πείτε µου, λοι-
πόν, είναι κι αυτό αλήθεια ή ψέµατα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αποκλιµάκωση του πληθωρι-
σµού είναι γεγονός. Ήταν 9,3% το 2022, το 2023 µειώθηκε στο
4,1% και το 2024 θα µειωθεί ακόµη περισσότερο στο 2,4%. Είναι
αλήθεια ή είναι ψέµατα; Ο πληθωρισµός στην Ελλάδα κινείται
κάτω από το µέσο όρο που καταγράφει ο πληθωρισµός στις
χώρες της Ευρωζώνης. Αυτό δεν σηµαίνει φυσικά ότι δεν υπάρ-
χουν προβλήµατα. Οι ανατιµήσεις που είναι ένα παγκόσµιο φαι-
νόµενο πλήττουν τους οικονοµικά αδύναµους κατά κύριο λόγο.
Μέσα σε αυτό το πλαίσιο η αύξηση των δηµοσίων εσόδων και η
συνετή δηµοσιονοµική διαχείριση της Κυβέρνησης δίνουν τη δυ-
νατότητα ενισχύσεων στο τέλος αυτού του χρόνου, ενισχύσεις
που περιλαµβάνουν επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης σε 2,3 εκα-
τοµµύρια πολίτες, έκτακτη ενίσχυση σε επτακόσιες σαράντα χι-
λιάδες συνταξιούχους µε προσωπική διαφορά, χορήγηση προκα-
ταβολής για το επίδοµα θέρµανσης σε 1,2 εκατοµµύρια δικαιού-
χους.

Οι παρεµβάσεις ενίσχυσης του εισοδήµατος των πολιτών θα
συνεχιστούν και το 2024 από την αύξηση των µισθών των δηµο-
σίων υπαλλήλων, τη νέα αύξηση των συντάξεων, την αύξηση του
επιδόµατος µητρότητας, για αγρότες και ελεύθερους επαγγελ-
µατίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα πρέπει να συνεχίσει
στον δρόµο της ανάπτυξης. Και ξέρετε, η ανάπτυξη δεν είναι µο-
νοδιάστατη. Η χώρα χρειάζεται επιλογές και πολιτικές που θα
διαµορφώσουν τις προϋποθέσεις για µία ισχυρή και βιώσιµη πε-
ριφερειακή ανάπτυξη, δίνοντας την ευκαιρία σε κάθε νοµό, σε
κάθε περιοχή της χώρας να αξιοποιήσει τα δικά της ξεχωριστά
συγκριτικά πλεονεκτήµατα. 

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει γυρίσει σελίδα
και γράφει ήδη µια νέα σελίδα, έχει αφήσει πίσω της τον λαϊκισµό
και τις πρακτικές του χθες. Το σηµαντικό είναι ότι αυτή η προ-
σπάθεια που έχει ξεκινήσει τον Ιούλιο του 2019 έχει την ευρεία
στήριξη των πολιτών.

Για την Ελλάδα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει
µόνο ένας δρόµος, ο δρόµος των µεταρρυθµίσεων, ο δρόµος
των µεγάλων αλλαγών, ο δρόµος που οδηγεί στην ανάπτυξη και
που δηµιουργεί πλούτο και δουλειές για όλους. Οι αλήθειες που
ανέπτυξα δεν αφήνουν κανένα περιθώριο παρερµηνείας. Η οικο-
νοµία µας έχει πάρει µπροστά και κάθε χρόνο γίνεται όλο και πιο
ισχυρή. Η ψήφιση του κρατικού προϋπολογισµού επιβεβαιώνει
όχι µόνο την προσήλωσή µας σε αυτόν τον δρόµο αλλά και τη
στήριξη στην Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνο-
δοί καθηγητές από το 3ο Γυµνάσιο Ναύπακτου (πρώτο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε τώρα µε την κ. Λινού από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά θα
πάρει τον λόγο ο κ. Καππάτος.

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, κάθε χώρα προοδεύει

και αναπτύσσεται αν επενδύσει όχι µόνο σε δρόµους και σπίτια
και επιχειρήσεις, αλλά κυρίως αν επενδύσει στον άνθρωπο, αν
επενδύσει δηλαδή στην υγεία και στην παιδεία. Τα αποτελέσµατα
της ανεπαρκούς επένδυσης σε αυτούς τους τοµείς τα βιώνουµε
κάθε µέρα. Φτάνει να µη χρειαστεί να πάµε στο νοσοκοµείο, για
το πιο απλό, γιατί στραµπουλήξαµε το πόδι µας, για να λέµε ότι
δεν καταλαβαίνουµε τι γίνεται.

Εκείνο στο οποίο θέλω να επικεντρωθώ είναι το τι γίνεται στην
παιδεία. Ανά παιδί ανά έτος η χώρα µας πληρώνει περίπου το
50% από τον µέσο όρο που πληρώνουν οι χώρες του ΟΟΣΑ. Ποια
είναι τα αποτελέσµατα; Σε επίπεδο παιδείας το βλέπουµε στην
PISA που είµαστε τελευταίοι ή προτελευταίοι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Σε επίπεδο υγείας είµαστε επίσης αντίστροφα πρώτοι
στην παχυσαρκία ή δεύτεροι, ανάλογα µε την ηλικία των παιδιών.
Και βέβαια σε επίπεδο εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης από πλευράς
παχυσαρκίας είµαστε κοντά στην Ουρουγουάη, στο Οµάν και στο
Μεξικό, ανάλογα αν έχουµε αγόρι ή κορίτσι. Είναι αυτές οι χώρες
που είναι πάνω και κάτω. Σε προβλήµατα ψυχικής υγείας, µην το
συζητάµε. Λέµε ότι φταίει ο κορωνοϊός, αλλά δεν είναι δυστυχώς
το µοναδικό πρόβληµα. Τι φταίει;

Η αναλυτική έκθεση του ΟΟΣΑ για την PISA έχει ολόκληρο κε-
φάλαιο το οποίο επιγράφει: «Μήπως πεινάνε πολύ για να έχουν
τη δυνατότητα να µάθουν;» Στα αγγλικά ο τίτλος, που είναι ολό-
κληρη σελίδα και θα το καταθέσω, λέει: «Too Hungry to Learn».
Αυτό σηµαίνει ότι όταν τα παιδάκια µας στο νήπιο δεν παίρνουν
ούτε ένα ποτήρι γάλα σε ολόκληρη την Ελλάδα έχουµε πρό-
βληµα. Τι κάνουν άλλες χώρες αυτή τη στιγµή; Στο 83% των
χωρών δίνεται φαγητό είτε σε όλα είτε σε κάποια παιδιά, σιτίζο-
νται πάντως τετρακόσια δεκαοκτώ εκατοµµύρια παιδιά από τα
οποία το 1/3, δηλαδή περίπου εκατόν πενήντα εκατοµµύρια παι-
διά, καθηµερινά παίρνουν καθολική σίτιση στο σχολείο τους.

Τι γίνεται στη σχέση -πάλι αποτελέσµατα από τον ΟΟΣΑ- πεί-
νας και σχέσης µε τα αποτελέσµατα της PISA στην οποία εµείς
είµαστε περίπου πενήντα µονάδες κάτω από άλλες ευρωπαϊκές
χώρες, που σηµαίνει δυόµισι χρόνια υστέρηση και στα µαθηµα-
τικά και στη γλώσσα και στις φυσικές επιστήµες; Πού βρισκόµα-
στε εµείς; Αν βάλετε την πείνα στην Ελλάδα, από διάφορες
µελέτες, και την απόδοση, αυτό που βλέπουµε είναι ότι είµαστε
κοντά στην Αλβανία, στο Περού, στις Φιλιππίνες και από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση στη Βουλγαρία, γιατί η EUROSTAT λέει ότι το
28% των παιδιών στην Ελλάδα είναι στο όριο του κοινωνικού απο-
κλεισµού και της φτώχειας.

Η πείνα, από διάφορες µελέτες και ανάλογα µε τα σχολεία που
συµπεριλήφθηκαν και από δικές µου µελέτες, κυµαίνεται στα παι-
διά και ορίζεται ως πείνα να µην έχουν να φάνε τίποτα για µια
ολόκληρη µέρα µέσα σε µια εβδοµάδα ή σε ένα µήνα, ανάλογα,
από 12% στα παιδιά της χώρας µέχρι 30%.

Οι ευρωπαϊκές χώρες που πάνε καλά και πάνε καλά και στην
παχυσαρκία και ακόµα καλύτερα στα ευρήµατα σχετικά µε τη
µόρφωσή τους, ποιες είναι; Είναι η Σουηδία, η Φινλανδία, η Εσθο-
νία, µέρος της Αγγλίας, κυρίως η Σκωτία. Αυτές οι χώρες έχουν
καθολική σίτιση. Η Σουηδία και η Φινλανδία από το 1945 και το
1946, δηλαδή µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, δεν σταµάτησαν
να σιτίζουν όλα τους τα παιδιά και η Εσθονία, νέα χώρα και φτω-
χότερη ίσως από εµάς, δέκα-δώδεκα χρόνια τώρα σιτίζει όλα ανε-
ξαιρέτως τα παιδιά σε όλα τα σχολεία.

Τι κάνουµε εµείς; Είναι σωστό πράγµα -δεν άκουσα ούτε έναν
Βουλευτή - και είµαι σίγουρη ότι κανένας δεν διαφωνεί στο ότι
πρέπει τα παιδιά µας όταν πάνε στο σχολείο να µην πεινάνε όταν
παρακολουθούν µαθηµατικά ή όταν ζωγραφίζουν. Όλοι συµφω-
νούµε σε αυτό. Υπάρχει και παγκόσµιο κίνηµα για ολοκληρωτική
σίτιση στα σχολεία το οποίο δηµοσίευσε τις αποφάσεις του στο
«THE LANCET». Όσοι είναι γιατροί ξέρουν ότι είναι το σηµαντι-
κότερο περιοδικό για την ιατρική. Και λέει ότι όπως πριν από
εκατό χρόνια -µεταξύ άλλων, αυτό είναι το συµπέρασµα- η δω-
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ρεάν παιδεία θεωρούνταν πολυτέλεια και χρειάστηκε να πολεµή-
σουν άνθρωποι για τη δωρεάν παιδεία, αυτό πρέπει να γίνει και
θα γίνει στα επόµενα λίγα χρόνια µε το δωρεάν φαγητό. Μπο-
ρούµε, όµως, να το κάνουµε; Η απάντηση σε ερώτησή µου της
Υφυπουργού κ. Κεφάλα ήταν ότι µπορούµε.

Ιδού! Τα τελευταία πέντε χρόνια που ήµασταν κυβέρνηση δι-
πλασιάσαµε το ποσό των χρηµάτων που δίνουµε για σίτιση. Πόσα
παιδιά κάλυψε αυτό το ποσό; Κάλυψε το 16%. Αυτή τη στιγµή το
16% από το ένα εκατοµµύριο τριακόσιους ογδόντα µαθητές που
φοιτούν σε δηµόσια ελληνικά σχολεία, από το προνήπιο µέχρι το
λύκειο, είναι τα µόνα που παίρνουν φαγητό από το κράτος.

Θα µπορούσαµε να το κάνουµε; Προσωπικά κάθισα και έκανα
πράξεις, παρ’ ότι δεν είµαι µαθηµατικός, αλλά µου αρέσουν τα
νούµερα. Αν δώσουµε σε κάθε παιδί το µέγιστο ποσό που έχει
δοθεί στη χώρα, είναι 400 ευρώ. Δυστυχώς στη χώρα µας µε τα
σχολικά γεύµατα, τα οποία δεν είναι εξίσου αποδοτικά και δεν δί-
νονται τη σωστή ώρα γιατί δίνονται όταν λήγει το σχολείο, ξο-
δεύουµε 469 ευρώ. Εκεί χωράει να κάνουµε κάποια οικονοµία ή
καλύτερη διαχείριση. Αν παρ’ όλα αυτά, ξοδέψουµε τα 400 ευρώ
για κάθε παιδί που φοιτά, αυτό θα αυξήσει τον προϋπολογισµό
µας κατά τέσσερα χιλιοστά. Είναι δύο χιλιοστά του ΑΕΠ. Τι ση-
µαίνει αυτό; Ακόµη και αν δεν µπορούµε να σιτίσουµε όλα τα παι-
διά, ας σιτίσουµε τουλάχιστον τα νήπια. Θα είναι λιγότερο το
κόστος και από 400 ευρώ γιατί το νήπιο δεν µπορεί να φάει τόσο
πολύ φαγητό. 

Αν σιτίσουµε όλα τα νήπια που φοιτούν στο σχολείο αυτή τη
στιγµή, θα στοιχίσει 60 εκατοµµύρια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ.

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αν σιτίσουµε όλα τα παιδιά της Θεσσαλίας που επίσης πεινάνε

και βρίσκονται σε κρίση, αυτό σηµαίνει 37 εκατοµµύρια. Μη µου
πείτε ότι δεν τα έχουµε. Και αυτό που θα κάνουµε αν σιτίσουµε
τα παιδιά, είναι ότι ουσιαστικά δανείζουµε στα παιδιά µας. Διότι
αυτά τα παιδιά που θα είναι χορτάτα στο σχολείο, θα δώσουν σε
επίπεδο υγείας -υπάρχουν µελέτες γι’ αυτό και θα τις καταθέσω-
τριπλάσια. Για το ένα εκατοµµύριο θα αποδώσουν σε καλύτερη
υγεία τριπλάσιο, σε απόδοση και παραγωγή 3% παραπάνω από
τα άλλα παιδιά.

Υπάρχει µια µελέτη της Παγκόσµιας Τράπεζας, η οποία λέει
ότι η βία στα σχολεία είναι έντεκα τρισεκατοµµύρια στον κόσµο.
Και στην Αµερική αν σώσεις ένα παιδί που παραµένει βίαιο στη
ζωή του, κοστίζει στην αµερικανική κοινωνία δυο εκατοµµύρια.
Αν εµείς δώσουµε καθολική σίτιση τότε αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει
ότι για κάθε πεντέµισι χιλιάδες παιδιά, εάν σώσουµε το ένα, βγά-
ζουµε το κόστος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής, κ. Αθηνά Λινού, καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Καππάτος και ακολουθεί η κ. Γρηγοράκου.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξίζει

να κρατάµε διαρκώς στο πίσω µέρος του µυαλού µας το περι-
βάλλον µέσα στο οποίο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε
Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη πέτυχε όσα πέτυχε από
το 2019 µέχρι σήµερα, καθώς η συζήτηση για την κύρωση του
προϋπολογισµού είναι και µία ευκαιρία ανασκόπησης.

Μέσα από αλλεπάλληλες κρίσεις, εθνικές απειλές, δύο πολέ-
µους σε εξέλιξη στην Ουκρανία και τη Μέση Ανατολή και µε τις
φυσικές καταστροφές να βρίσκονται µόλις µερικούς µήνες πίσω
µας, όσα δείχνουν οι επίσηµοι δείκτες δεν µπορούν παρά να απο-
τελούν ένα success story. Σίγουρα όχι λόγο για να πανηγυρίσει
κανείς. Αλλά όταν οι οικονοµικοί δείκτες κινούνται θετικά µε τον
τρίτο χαµηλότερο πληθωρισµό στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τη
χώρα µας, µε µείωση της ανεργίας, µε χαµηλότερη φορολογία
από το 2019, µε άλλους επτά φόρους να µειώνονται µόνιµα µετά

τους περισσότερους από πενήντα που έχουν ήδη µειωθεί και µε-
γαλύτερα φορολογικά έσοδα για το κράτος στο +9,1% για το
2023 χάρις τους υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης της ελληνικής οι-
κονοµίας, µε αυξήσεις σε µισθούς και ρεκόρ εξαγωγών και µε
αύξηση των επενδύσεων κατά 7,1% και πρόβλεψη αύξησης κατά
15,1% το 2024, τότε ναι ξέρουµε ότι δίνουµε ένα νικηφόρο αγώ-
να.

Αναγνωρίζουµε το πρόβληµα της ακρίβειας λόγω του υψηλού
πληθωρισµού. Αναγνωρίζουµε ότι πρέπει να γίνουν πολλά ακόµα.
Και αναγνωρίζουµε µε γενναιότητα τα λάθη µας σε κάθε τοµέα
που προκύπτουν, αλλά κατά κοινή οµολογία όλων των διεθνών
οργανισµών και αρµόδιων φορέων η Ελλάδα βγαίνει κάθε φορά
νικήτρια. Και έτσι για πρώτη φορά µετά από δεκατρία χρόνια
έχουµε έναν προϋπολογισµό που καταρτίζεται µε το αξιόχρεο
της χώρας να έχει ανακτήσει την επενδυτική του βαθµίδα.

Θα ήθελα στον προϋπολογισµό του 2024 να σταθώ σε τρία βα-
σικά σηµεία και σε τρία αντίστοιχα Υπουργεία, καθώς µια κοινω-
νία για να προοδεύει χρειάζεται υγεία, παιδεία και ασφάλεια. Η
υγεία αποτελεί ένα διακηρυγµένο στόχο του Πρωθυπουργού
πριν τις εκλογές. Αυτή η δέσµευση του Κυριάκου Μητσοτάκη
αντανακλάται στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας για
το 2024, που έχουν προβλεφθεί πιστώσεις ύψους 5,7 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ αυξηµένες κατά 20% σε σχέση µε τον αρχικό προ-
ϋπολογισµό του 2023. Οι αυξήσεις αυτές κατευθύνονται κυρίως
προς τα νοσοκοµεία µας, την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και
την Εθνική Κεντρική Αρχή Προµηθειών Υγείας µεταξύ άλλων για
την κάλυψη των νοσοκοµείων µε επικουρικό προσωπικό, αλλά και
για αυξήσεις µισθών του ιατρικού προσωπικού µετά από πολλά
χρόνια.

Επιπλέον µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας θα
χρηµατοδοτηθούν δράσεις που αφορούν στην ψυχική υγεία, την
ψηφιακή αναβάθµιση, αλλά και δράσεις αναβάθµισης των τµη-
µάτων επειγόντων περιστατικών και για ανέγερση νέων κτηρίων.

Δεν θα µπορούσα να παραλείψω και τη θετική και µεγάλη εξέ-
λιξη που είχαµε για το διαγωνισµό 8 εκατοµµυρίων ευρώ, που
ήδη τρέχει, για την ολική ανακαίνιση του νοσοκοµείου στο Αργο-
στόλι. Ένα έργο που πρέπει να έχει ολοκληρωθεί έως το 2026
λόγω της χρηµατοδότησής του από το Ταµείο Ανάκαµψης. Με-
ταξύ των παρεµβάσεων που περιλαµβάνονται είναι η συνολική
ανακαίνιση και αναδιαρρύθµιση των τµηµάτων του νοσοκοµείου,
η προσθήκη µαγνητικού τοµογράφου, οι νέες µηχανολογικές
εγκαταστάσεις και η παθητική πυροπροστασία.

Επίσης στο Γενικό Νοσοκοµείο Αργοστολίου χάρη στην ιδιω-
τική πρωτοβουλία και µια δωρεά ύψους 1,5 εκατοµµυρίου ευρώ
του κληροδοτήµατος Βεργωτή ανακατασκευάστηκε το ΤΕΠ στο
νοσοκοµείο από την αρχή.

Για να πούµε όµως και ένα µείον στις υποχρεώσεις του κρά-
τους, πρέπει να αναφέρω ότι σε παλαιότερη δωρεά 10 εκατοµ-
µυρίων ευρώ του κληροδοτήµατος Βεργωτή κατασκευάστηκε το
2010 σε µια καινούργια πτέρυγα µεταξύ άλλων µονάδα εντατικής
θεραπείας πλήρως εξοπλισµένη, η οποία δυστυχώς µέχρι σή-
µερα δεν λειτουργεί διότι δεν είναι στελεχωµένη, κάτι που οφείλει
να γίνει άµεσα για τους πολίτες της Κεφαλλονιάς και της Ιθάκης,
για το µεγάλο όγκο τουριστών των νησιών, αλλά και για να απο-
δείξουµε ότι το κράτος τιµά διαχρονικά την υπογραφή του και θα
επανδρώσει µε κατάλληλο προσωπικό την πτέρυγα.

Για το Υπουργείο Παιδείας οι προβλέψεις δαπανών του τακτι-
κού προϋπολογισµού για το έτος 2024 ανέρχονται περίπου σε
5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή, αυξηµένες περισσότερο από
7% σε σχέση µε τον αρχικό προϋπολογισµό του 2023. Αυξάνονται
οι δαπάνες για πανεπιστηµιακά συγγράµµατα, αθλητικά κέντρα
και την εθνική βιβλιοθήκη. Αυξάνονται παράλληλα οι µισθοί για
τα µέλη ΔΕΠ, ΕΕΠ και ΕΔΙΠ, καθώς και επίσης συµπεριλαµβάνε-
ται και η πρόσληψη τριών χιλιάδων επτακοσίων εβδοµήντα δύο
µόνιµων εκπαιδευτικών στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση για το σχολικό έτος 2023 - 2024.

Η παιδεία είναι η βάση για την ευηµερία κάθε σύγχρονης κοι-
νωνίας και δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στη διάσηµη
φράση του Βίκτωρα Ουγκώ. «Εκεί που ανοίγει ένα σχολείο, κλεί-
νει µια φυλακή». Και δεν επιτρέπεται στην ιδιαίτερη πατρίδα µου
την Κεφαλλονιά να λειτουργούν επί δέκα χρόνια σχολεία σε αί-
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θουσες κοντέινερ και συγκεκριµένα το 3ο και 5ο Νηπιαγωγείο Αρ-
γοστολίου, το 2ο Γυµνάσιο Αργοστολίου και το Γυµνάσιο Μεσο-
βουνίων µε ευθύνη βέβαια των αντίστοιχων δήµων και των
αρµόδιων Υπουργείων.

Ήρθε η ώρα να φτιάξουµε περισσότερα σχολεία και να προ-
σφέρουµε αξιοπρεπείς συνθήκες στα παιδιά µας και τους Έλλη-
νες εκπαιδευτικούς.

Τέλος, δέσµευσή µας εξαρχής ως Κυβέρνηση υπήρξε η ασφά-
λεια των πολιτών και η δέσµευση αυτή έγινε κανόνας. Σπάσαµε
τα άβατα, αυξήσαµε την ασφάλεια της πόλης και προφυλάξαµε
την ακεραιότητα των συνόρων µας από οργανωµένες επιθέσεις.

Στον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη έχουν προβλεφθεί πιστώσεις που θα καλύψουν µεταξύ
άλλων την προµήθεια σύγχρονων και αποτελεσµατικών µέσων
προστασίας του προσωπικού, που προσφάτως µέσα από ένα δυ-
σάρεστο γεγονός απεδείχθη ακόµα µία φορά πόσο αναγκαίο
είναι δαπάνες για την υλοποίηση δράσεων για την ανάσχεση των
µεταναστευτικών ροών, όπως το µεγάλο έργο του φράχτη στον
Έβρο αλλά και δαπάνες για την εφαρµογή της αντεγκληµατικής
πολιτικής, στην οποία θέλω να σταθώ λίγο παραπάνω.

Στον τοµέα της αντεγκληµατικής πολιτικής θα πρέπει να δώ-
σουµε µεγαλύτερη έµφαση σε ένα φαινόµενο που παρατηρείται
έντονα ανά την Ελλάδα και είναι η αύξηση της εγκληµατικότητας
των ανηλίκων. Χαρακτηριστικά µπορώ να αναφέρω στο Αργο-
στόλι, όπου η εγκληµατικότητα από ανήλικους αλλά και οµάδες
ενηλίκων κυρίως νεαρών έχει αυξηθεί τον τελευταίο καιρό πολύ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024

εστιάζει στη συνέχιση της ανάπτυξης, στην ενίσχυση της ανθε-
κτικότητας της ελληνικής οικονοµίας, στην αύξηση του εθνικού
εισοδήµατος και τη µείωση των ανισοτήτων στην κοινωνία.

Σε αυτή την παγκόσµια σκηνή, που η ευµεταβλητότητα είναι κα-
νόνας και η αστάθεια µία πραγµατικότητα που πρέπει να αντιµε-
τωπίσουµε, ερχόµαστε να συνεχίσουµε όσα κατέκτησε η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη τα τελευταία χρόνια µε γνώ-
µονα τη σταθερότητα, τη δηµοσιονοµική ισορροπία, τη διπλωµα-
τική επιδεξιότητα και τη στήριξη των ευάλωτων συµπολιτών µας.

Αλλά όταν επιτευχθεί η σταθερότητα, αποδείξαµε ότι κάνουµε
και το επόµενο βήµα για τη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των
πολιτών. Και οι αντίξοες διεθνείς συνθήκες και κρίσεις δεν απο-
τελούν ικανά εµπόδια να σταµατήσουν το µεταρρυθµιστικό έργο
µιας ισχυρής Κυβέρνησης, που πατάει γερά στα πόδια της και
έναν Πρωθυπουργό που υπηρετεί τον ελληνικό λαό µε γνήσιο πα-
τριωτισµό και αντίληψη της ευθύνης του.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε τώρα µε την κ. Γρηγοράκου από το ΠΑΣΟΚ. Μετά
ακολουθούν ο κ. Καφούρος από τη Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Πα-
παναστάσης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

Κυρία Γρηγοράκου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε το προφανές,

το οποίο, όµως, πάρα πολλές φορές αποσιωπούµε. Πίσω από
κάθε αριθµό του προϋπολογισµού κρύβεται και η ζωή µιας κοι-
νωνικής οµάδας. Άρα, λοιπόν, ο προϋπολογισµός δεν είναι απλά
ένα άθροισµα αριθµών, αλλά στην ουσία είναι ένα άθροισµα πο-
λιτικών επιλογών, των πολιτικών επιλογών µιας κυβέρνησης για
τις κοινωνικές οµάδες.

Σταθερά η Κυβέρνηση, µέσα σε κλίµα πανηγυρισµού και αισιο-
δοξίας, αρέσκεται να διατυµπανίζει πως η οικονοµία πάει καλά,
πως η κανονικότητα έχει επιστρέψει και πως η ανάπτυξη καλπά-
ζει. Όµως, µάλλον η Κυβέρνηση ζει σε ένα δικό της σύµπαν, στο
σύµπαν των λίγων και των ευνοηµένων, ενώ η πλειοψηφία του κό-
σµου ζει στο σύµπαν όπου έχουµε την υποβάθµιση της δηµόσιας
υγείας, της δηµόσιας παιδείας, των υποδοµών και εν γένει της
καθηµερινότητας.

Τι µάρτυρα, λοιπόν, ο προϋπολογισµός για το 2024; Πως οι
λίγοι και οι ευνοηµένοι θα είναι πάλι σε πλεονεκτική θέση. Και
ποιοι είναι αυτοί; Είναι αυτοί οι οποίοι προνοµιακά απολαµβάνουν
τον δεύτερο χαµηλότερο συντελεστή φορολογίας µερισµάτων
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, την προνοµιακή φορολόγηση των stock
options και των µπόνους. Είναι οι µεγαλο-ιδιοκτήτες ακίνητης πε-
ριουσίας, που έχουν το µεγαλύτερο κέρδος από τη µείωση του
ΕΝΦΙΑ. Και είναι αυτοί οι οποίοι δεν ανησυχούν για το φορολο-
γικό νοµοσχέδιο το οποίο πέρασε την προηγούµενη εβδοµάδα,
το οποίο είχε θέσει στο στόχαστρο τους νέους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες και τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα. Αλλά, και
αυτοί οι οποίοι δεν ανησυχούν για τους ευάλωτους δανειολή-
πτες, οι οποίοι βρίσκονται εκτεθειµένοι µπροστά στις ορέξεις των
funds. Και είναι και αυτοί των οποίων στην ουσία η συνεισφορά
τους στην επίτευξη του πλεονάσµατος για το 2024 θα είναι µη-
δενική και εποµένως πραγµατικά µπορούν να πανηγυρίζουν µαζί
µε την Κυβέρνηση για την ανοδική πορεία της ελληνικής οικονο-
µίας.

Στην άλλη, όµως, πλευρά βρίσκονται όλοι αυτοί οι οποίοι κα-
λούνται να πληρώσουν τον πληθωρισµό της απληστίας. Βρίσκο-
νται αυτοί που η Κυβέρνηση αισθάνεται πως τους βοηθάει µε το
κάθε είδους «Pass», όπως επίσης και µε το να τους δίνει τη δυ-
νατότητα επιλογής ανάµεσα σε πράσινα, κόκκινα, κίτρινα, µπλε
τιµολόγια για την αντιµετώπιση της ενεργειακής φτώχειας. Είναι
αυτοί οι οποίοι έχουν δει το πραγµατικό εισόδηµά τους να συρ-
ρικνώνεται. Αυτοί οι οποίοι αγκοµαχούν να τελειώσει ο µήνας και
να αντεπεξέλθουν στις οικονοµικές τους υποχρεώσεις. Αυτοί οι
οποίοι «γονατίζουν» µπροστά στα ράφια των σουπερµάρκετ βλέ-
ποντας τις τιµές. Και αυτοί στην ουσία οι οποίοι έχουν σταµατή-
σει να ελπίζουν, να προσδοκούν και να υπάρχουν.

Στην ουσία, είναι αυτοί οι οποίοι θα πληρώσουν και τις δηµο-
σιονοµικές παρεµβάσεις που διαφηµίζει η Κυβέρνηση. Διότι γι’
αυτούς ο προϋπολογισµός του 2024 προβλέπει περισσότερα
βάρη µέσω του ΦΠΑ, των έµµεσων φόρων και του ειδικού φόρου
κατανάλωσης.

Έχουµε λοιπόν στα χέρια µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έναν προϋπολογισµό ο οποίος είναι κοινωνικά άδικος και αναπτυ-
ξιακά ανεπαρκής. Γιατί, παρά τους πρωτοφανείς ευρωπαϊκούς
πόρους που διαχειρίστηκε η Νέα Δηµοκρατία τα τελευταία χρό-
νια, οι οποίοι από το 2020 και µετά είναι πολύ πάνω από 8 δισε-
κατοµµύρια ευρώ τον χρόνο, η προστιθέµενη αξία τους για τους
Έλληνες πολίτες φαίνεται ότι είναι οριακά µηδαµινή.

Ωστόσο, την ίδια εικόνα αντιλαµβανόµαστε και µέσα από τις
συναντήσεις τις οποίες έχουµε µε τους ανθρώπους του πολιτι-
σµού. Διότι εκεί θα περίµενε κανείς ότι µετά το τέλος της πανδη-
µίας και τους επιπλέον πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης θα
υπήρχε τουλάχιστον µια αισιοδοξία στον χώρο. Αυτό, όµως, το
οποίο εισπράττουµε είναι στην ουσία µία καθηλωτική απαισιοδο-
ξία και µια διάχυτη αίσθηση πως ο πολιτισµός και οι καλλιτέχνες
διαρκώς απαξιώνονται.

Μπορεί από τη µια πλευρά να έχουµε συνέχεια την Κυβέρνηση
να µας µιλάει για το πολιτιστικό µας προϊόν, ωστόσο δεν βλέ-
πουµε να γίνεται κάτι µε τους δηµιουργούς, αυτούς που δηµι-
ουργούν τον πολιτισµό.

Και κάπου εκεί στο βάθος υπάρχει η πεποίθηση όλων των αν-
θρώπων και των φορέων του πολιτισµού πως µάλλον ο πολιτι-
σµός πηγαίνει προς ιδιωτικοποίηση. Διότι βλέπουµε ότι υπάρχει
µεγάλη υποχρηµατοδότηση, εργασιακός µεσαίωνας, απουσία
ουσιαστικών παρεµβάσεων από το Υπουργείο, υποστελέχωση
των µουσείων και των αρχαιολογικών φυσικά χώρων. Για τους αν-
θρώπους του πολιτισµού κανείς αριθµός του προϋπολογισµού
δεν µπορεί να αναιρέσει τη βιωµένη πραγµατικότητα τους.

Βέβαια, ένα σχόλιο το οποίο θα θέλαµε να κάνουµε είναι και
για την επιστροφή των µαρµάρων του Παρθενώνα. Διότι πάγια
θέση της χώρας µας, αλλά και του ΠΑΣΟΚ ήδη από την εποχή
της Μελίνας Μερκούρη είναι ότι µιλάµε για την επιστροφή των
µαρµάρων και όχι για τον δανεισµό τους.

Επίσης, θα ήθελα να πω και δυο λόγια για την εκλογική µου
περιφέρεια, τη Λακωνία. Η Λακωνία δυστυχώς -το έχουµε πει
πάρα πολλές φορές και απ’ αυτό το Βήµα- έχει ένα πάρα πολύ
µεγάλο πρόβληµα στη δηµόσια υγεία. Το Γενικό Νοσοκοµείο της
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Σπάρτης καταρρέει λόγω της υποστελέχωσης που υπάρχει σε
ανθρώπινο δυναµικό και σε γιατρούς και συµπαρασύρει και όλες
τις υπόλοιπες δοµές του νοµού.

Δυστυχώς θα πρέπει να γίνει κάτι και θα πρέπει να γίνει άµεσα.
Διότι η αλήθεια είναι ότι πάρα πολύ καιρό τώρα ζητάµε ουσιαστι-
κές λύσεις από το Υπουργείο Υγείας, αλλά δεν λαµβάνουµε απο-
λύτως καµµία απάντηση.

Ένα άλλο σηµαντικό ζήτηµα το οποίο απασχολεί τους Λάκωνες
πολίτες, επειδή είµαστε και ένας κατ’ εξοχήν αγροτικός νοµός,
είναι το κοµµάτι των αγροτών. Πού πάνε οι αγρότες; Είναι πρα-
γµατικά ανήσυχοι µε την αύξηση του ενεργειακού κόστους, µε
την αύξηση του κόστους παραγωγής, µε τις µειωµένες επιδοτή-
σεις, µε τις ελλείψεις στους εργάτες γης.

Εκεί η αλήθεια είναι ότι δεν έχουµε και καµµία προσδοκία από
την Κυβέρνηση, όπως και καµµία προσδοκία δεν έχουµε πια και
για το Αρχαιολογικό Μουσείο της Σπάρτης το οποίο χρόνια τώρα
µας λένε από τη Νέα Δηµοκρατία -υπενθυµίζουµε ότι έχουν κυ-
βερνήσει και άλλη µια τετραετία- ότι θα γίνει. Και τώρα µας λένε
ότι είναι στην τελική ευθεία, µία ευθεία της οποίας δεν βλέπουµε
πού είναι το τέλος της. Και πραγµατικά, αδηµονώ και εγώ µαζί µε
τον υπόλοιπο λακωνικό λαό να δούµε πού θα φτάσει αυτή η κα-
τάσταση.

Το ίδιο και η υποστελέχωση στα µουσεία µας και τους αρχαι-
ολογικούς µας χώρους. Διότι όλοι γνωρίζουµε τη µεγάλη πολιτι-
στική κληρονοµιά της Λακωνίας, ωστόσο λίγοι γνωρίζουµε πώς
θα µπορέσουµε να την αναδείξουµε, όταν δεν υπάρχουν άνθρω-
ποι να υποδεχτούν τους τουρίστες στους αρχαιολογικούς χώ-
ρους και τα µουσεία µας.

Τέλος, αυτό το οποίο συνηθίζω να λέω και να κλείνω τις συζη-
τήσεις µου, όταν µου δίνεται η δυνατότητα από το Βήµα της Βου-
λής είναι ότι ο λακωνικός λαός έχει στηρίξει τη Νέα Δηµοκρατία
µε το µεγάλο ποσοστό της τάξεως του 50%. Άρα, λοιπόν, αντι-
λαµβάνεστε ότι οι προσδοκίες των Λακώνων πολιτών είναι πάρα
πολύ µεγάλες από τη Νέα Δηµοκρατία. Ωστόσο, εγώ, όπως και
πάρα πολύς κόσµος, βλέπουµε ότι τελικά µάλλον θα µείνουν ανι-
κανοποίητες οι προσδοκίες µας.

Σας παρακαλώ, λοιπόν, πάρα πολύ να δείτε τον λακωνικό λαό
και πώς θα µπορούσατε να βοηθήσετε τους ανθρώπους αυτούς
στην καθηµερινότητά τους.

Κλείνοντας, σε ό,τι αφορά τον προϋπολογισµό, εννοείται πως
τον καταψηφίζουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Ναυπάκτου, (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καφούρος και αµέσως µετά ο κ. Σκρέ-
κας.

Κύριε Καφούρο, ορίστε.
ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί ύψιστη τιµή για έναν νέο
Βουλευτή να συµµετέχει στην κορυφαία κοινοβουλευτική διαδι-
κασία όπως είναι η σηµερινή, δηλαδή της κύρωσης του προϋπο-
λογισµού του επόµενου έτους, από την οποία θα εξαρτηθεί εν
πολλοίς και η πορεία της χώρας µας.

Προσωπικά αισθάνοµαι διπλή την τιµή και τη χαρά, γιατί σή-
µερα συζητάµε για έναν προϋπολογισµό βαθιά αναπτυξιακό και
βεβαίως για τον πρώτο µετά από δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια
µε την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας. Ο προϋπολογισµός
του 2024 σηµατοδοτεί τη συνέπεια των λόγων και των πράξεών
µας, σηµατοδοτεί τη συνέχεια των µεταρρυθµίσεων, σηµατοδοτεί
κυρίως την οικονοµική σταθερότητα που πετύχαµε µε την ορθο-
λογική διαχείριση του δηµοσιονοµικού µας χώρου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας τήρησε τις
προεκλογικές δεσµεύσεις της στο ακέραιο, άλλαξε το επιχειρη-
σιακό περιβάλλον στην Ελλάδα, εισήγαγε τολµηρές µεταρρυθ-
µίσεις και εξήλθε από την αυξηµένη εποπτεία. Μάλιστα, στον
πρώτο µήνα της νέας διακυβέρνησής µας νοµοθέτησε το 50%
των προεκλογικών µας οικονοµικών δεσµεύσεων.

Η χώρα µας σήµερα αναδεικνύεται σε έναν αξιόπιστο και ελ-
κυστικό επενδυτικό προορισµό, δηµιουργώντας νέες και καλύ-
τερα αµειβόµενες θέσεις εργασίας, ενισχύοντας την ανταγω-
νιστικότητά της και ταυτόχρονα µειώνοντας το κόστος του δα-
νεισµού για τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις.

Η Ελλάδα το 2024 µε 2,9% προβλεπόµενη ανάπτυξη θα έχει
διπλάσια από εκείνη της Ευρώπης, ενώ το 2023 κλείσαµε µε πρα-
γµατική ανάπτυξη 2,4%, τριπλάσια από την Ευρωζώνη.

Το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν ξεπέρασε τα προ πανδηµίας
επίπεδα και θα ανέλθει το 2024 στα 233,8 δισεκατοµµύρια έναντι
183,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2019, µια αύξηση που προέρχε-
ται κυρίως από την ενίσχυση της ιδιωτικής κατανάλωσης και των
επενδύσεων.

Για το 2024 στοχεύουµε σε περαιτέρω αποκλιµάκωση του πλη-
θωρισµού, µε τον εγχώριο και εναρµονισµένο δείκτη τιµών να εκτι-
µάται στο 2,6 έναντι 3,2 της Ευρωζώνης και αντίστοιχα 3,5 της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στο σύνολό της. Στοχεύουµε σε ταχύτερη
αύξηση της απασχόλησης, όπου πλέον η ανεργία αναµένεται να
βρεθεί σε χαµηλότερο ποσοστό από εκείνο του 2009. Στοχεύουµε
στην ταχύτερη πτώση του δηµοσίου χρέους και του κρατικού ελ-
λείµµατος και τέλος στην αύξηση των επενδύσεων κατά 15,1%
έναντι αύξησης 7,1% τον χρόνο που διανύουµε, το 2023.

Τα εργαλεία για να πετύχουµε τους στόχους του προϋπολογι-
σµού είναι το Ταµείο Ανάκαµψης, το ΕΣΠΑ 2001 - 2027 και το
Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης. Ειδικότερα, αναµένουµε να εισ-
ρεύσουν στην ελληνική οικονοµία εντός του 2024 επενδυτικοί
πόροι ύψους 12,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, εκ των οποίων τα 8,6
δισεκατοµµύρια θα προέλθουν από το ΕΣΠΑ και από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, ενώ τα 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ
θα προέλθουν από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα πρέπει να ξεχνάµε ότι
αυτές οι οικονοµικές επιδόσεις της Κυβέρνησής µας επετεύχθη-
σαν σε ένα εξαιρετικά δυσµενές παγκόσµιο περιβάλλον µε πρω-
τόγνωρες φυσικές καταστροφές, µε υγειονοµική κρίση, ακόµα
και µε έναν πόλεµο στην Ευρώπη και έναν δεύτερο τώρα στη γει-
τονιά µας. Σε ένα τέτοιο οικονοµικά δυσµενές περιβάλλον, από
τις παρεµβάσεις της Κυβέρνησής µας δεν έλειψαν η ενίσχυση
της κοινωνικής πολιτικής, η αναβάθµιση της παιδείας, της υγείας,
η στήριξη των οικογενειών, η στήριξη των νέων και των οικονο-
µικά ευάλωτων.

Να επισηµάνω τις µεταρρυθµιστικές πρωτοβουλίες της Κυβέρ-
νησης που έχουν ως στόχο την άρση των κοινωνικών ανισοτήτων
και την αύξηση του εισοδήµατος των πολιτών.

Βλέπουµε, λοιπόν, να επανέρχονται οι «παγωµένες» από το
2012 τριετίες των µισθωτών. Βλέπουµε αυξήσεις στους µισθούς
των δηµοσίων υπαλλήλων για πρώτη φορά µετά το 2010. Έχουµε
αυξήσεις στο αφορολόγητο για οικογένειες και παιδιά, αυξήσεις
στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, αυξήσεις στις συντάξεις,
δράσεις για τον κατώτατο µισθό, µείωση των φόρων, όπως για
παράδειγµα τη µόνιµη και σηµαντική µείωση του ΕΝΦΙΑ, της ει-
δικής εισφοράς αλληλεγγύης, αλλά και άλλων δεκάδων εισφο-
ρών που µειώθηκαν.

Στον τοµέα της υγείας θεµελιώνουµε το νέο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας µε προβλεπόµενες πιστώσεις 12,826 δισεκατοµµύρια, αυ-
ξηµένες κατά 897 εκατοµµύρια ευρώ συγκριτικά µε το 2023. 

Αντίστοιχα στην παιδεία οι προβλεπόµενες πιστώσεις ανέρχο-
νται σε 7,153 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυξηµένες κατά 421 εκατοµ-
µύρια ευρώ.

Αυξηµένες πιστώσεις προβλέπονται σε αυτόν τον προϋπολο-
γισµό και για την πολιτική προστασία, για την πρόληψη, την αντι-
µετώπιση και την αποκατάσταση από τις φυσικές καταστροφές.
Μέσω του Ταµείου Ανάκαµψης εντάξαµε προγράµµατα ύψους
686 εκατοµµυρίων ευρώ για την ανασυγκρότηση των πληγεισών
περιοχών από τις πυρκαγιές και τις πληµµύρες σε Θεσσαλία και
Έβρο.
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Ειδικότερα, 420 εκατοµµύρια ευρώ διατίθενται για την αποκα-
τάσταση του οδικού δικτύου στη Θεσσαλία, 180 εκατοµµύρια για
την ανακατασκευή του σιδηροδροµικού δικτύου στην ίδια πε-
ριοχή και 86 εκατοµµύρια για τα αντιδιαβρωτικά έργα στον Έβρο
και τη Ροδόπη.

Οι πιστώσεις του τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής θα καλύψουν κυρίως δαπά-
νες για τις δράσεις που συνδέονται µε τον σχεδιασµό και την
εφαρµογή της εθνικής νησιωτικής πολιτικής και για δράσεις που
συνδέονται µε την προστασία της πολιτιστικής κληρονοµιάς και
της αρχιτεκτονικής των νησιωτικών περιοχών του Αιγαίου.

Τονίζω εδώ, αγαπητοί κύριοι Υπουργοί, την ανάγκη για περισ-
σότερες δράσεις και περισσότερους πόρους για την περαιτέρω
ενίσχυση της νησιωτικότητας.

Να επισηµάνω σχετικά µε την επιχειρηµατικότητα των νέων
µας ότι σύντοµα θα ξεκινήσουν τρία προγράµµατα ενίσχυσης για
τις νεοσύστατες επιχειρήσεις, καθώς βασικός µας στόχος είναι
να στηρίξουµε την επιχειρηµατικότητα των νέων και των υπολοί-
πων συµπολιτών µας που δεν έχουν ξαναεπιχειρήσει, δηµιουρ-
γώντας µια µεγαλύτερη βάση επιχειρήσεων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συνεχίζουµε να εφαρµόζουµε
απαρέγκλιτα το πρόγραµµά µας, αντιµετωπίζοντας παθογένειες
δεκαετιών και υλοποιώντας τις µεγάλες διαρθρωτικές αλλαγές
στο πεδίο της εισφοροδιαφυγής, στη θωράκιση της χώρας έναντι
των οικονοµικών συνεπειών της κλιµατικής κρίσης, στην ενίσχυση
της υγείας, αλλά και στο βασικό πρόσταγµα της κοινωνίας, δη-
λαδή στην αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος και βεβαίως στην
καταπολέµηση της ακρίβειας. Απόρροια όλων αυτών είναι ότι θέ-
λουµε και µπορούµε να ανταποκριθούµε στις προσδοκίες των συ-
µπολιτών µας µε τις κατάλληλες πολιτικές προς όφελός τους,
διαφυλάσσοντας σε κάθε περίπτωση τη δηµοσιονοµική ισορρο-
πία και τη σταθερότητα που έχει επιτύχει η χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ όπως µε αίσθηµα ευ-
θύνης απέναντι στη χώρα και στους πολίτες αυτής ψηφίσετε τον
παρόντα προϋπολογισµό και σας ευχαριστώ θερµά για την προ-
σοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τώρα τον λόγο έχει ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Σκρέκας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική οικονοµία αναπτύσ-

σεται µε ρυθµούς, οι οποίοι είναι τρεις και τέσσερις φορές υψη-
λότεροι από το µέσο ευρωπαϊκό όρο. Αναπτύσσεται το 2023 µε
ρυθµό 2,4% και το 2024 στόχος µας είναι η ανάπτυξη να προσεγ-
γίσει το 3% και αναπτύσσεται µέσα από την αύξηση των επενδύ-
σεων, µέσα από τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας, µέσα από
την αύξηση των εξαγωγών, µέσα από τη βελτίωση της ανταγωνι-
στικότητας της ελληνικής οικονοµίας, όπως αυτή αποτυπώνεται
από τους διεθνείς αναλυτές, αλλά και από τους διεθνείς οίκους
αξιολόγησης, όπως αυτή αποτυπώνεται και επισφραγίζεται από
την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας.

Οι άµεσες ξένες επενδύσεις στην Ελλάδα αυξάνονται. Οι άµε-
σες ξένες επενδύσεις στην Ελλάδα αυξήθηκαν το 2022 κατά
57%, όταν στην Ευρώπη αντίστοιχα αυξήθηκαν κατά µόλις 1% σε
σχέση µε το 2021. Οι εξαγωγές προϊόντων αυξήθηκαν το 2022
κατά 67% σε σχέση µε το 2019 και οι συνολικές εξαγωγές υπη-
ρεσιών και προϊόντων αυξήθηκαν κατά 35%.

Η ανεργία ήταν 17% όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση του
τόπου το 2019. Σήµερα η ανεργία έχει µειωθεί κάτω από το 10%.
Σήµερα έχουµε ένα σταθερό και προβλέψιµο περιβάλλον. Το
2019 ακόµα ήµασταν κάτω από επιτήρηση.

Βεβαίως πρέπει να σας πω ότι η ανάπτυξη φέρνει την Ελλάδα
σήµερα µεταξύ των τριών πρώτων ευρωπαϊκών χωρών από πλευ-
ράς ρυθµού διόγκωσης και αύξησης. Το 2019 ήµασταν προτε-
λευταίοι σε ανάπτυξη στην Ευρωζώνη. 

Το ερώτηµα, όµως, εδώ το οποίο εµείς πρέπει να απαντήσουµε
είναι πώς θα συνεχιστεί αυτή η ανάπτυξη, πώς αυτή η ανάπτυξη
είναι διατηρήσιµη, αν είµαστε ικανοποιηµένοι από αυτούς τους
ρυθµούς ανάπτυξης.

Θα σας πω το εξής: Η Κυβέρνησή µας προσπαθεί και βάζει
τους θεµέλιους λίθους και τις βάσεις, ώστε αυτή η ανάπτυξη να
είναι διατηρήσιµη, να είναι ανθεκτική απέναντι στις επιπτώσεις
της κλιµατικής αλλαγής και της κλιµατικής κρίσης, να είναι ανθε-
κτική και διατηρήσιµη απέναντι σε ένα γεωπολιτικό περιβάλλον
το οποίο αλλάζει καθηµερινά. Γι’ αυτόν τον λόγο πιστεύουµε πρα-
γµατικά ότι η ανάπτυξη στη χώρα ήρθε για να µείνει και ανάπτυξη
σηµαίνει θέσεις εργασίας, ανάπτυξη σηµαίνει αύξηση των µι-
σθών, ανάπτυξη σηµαίνει ευηµερία και πρόοδος για την κοινωνία,
χωρίς να µένει κανείς εκτός, χωρίς να µένει κανείς πίσω.

Πριν από λίγο στο Υπουργείο Ανάπτυξης παρουσία των συνα-
δέλφων µου, του Υπουργού Εργασίας Άδωνι Γεωργιάδη, του
Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών Νίκου Παπαθανάση, του
Υπουργού Ναυτιλίας Χρήστου Στυλιανίδη και παρουσία δύο επι-
χειρηµατικών οµίλων, της ΟΝΕX και της «ATTICA GROUP», πρα-
γµατοποιήθηκε η υπογραφή ενός µνηµονίου συνεργασίας µεταξύ
των ναυπηγείων Σύρου και Ελευσίνας και της «ATTICA GROUP»,
µε την ακτοπλοΐα δηλαδή της χώρας, ύψους και προϋπολογισµού
ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ για την επισκευή των ακτοπλοϊκών
πλοίων της χώρας µας, αλλά και την κατασκευή νέων, σύµφωνα
µε τις νέες προδιαγραφές, µειώνοντας το περιβαλλοντικό απο-
τύπωµα.

Και βεβαίως, πέρα και πάνω από όλα, διασφαλίζουµε ότι θα
δηµιουργηθούν χιλιάδες θέσεις εργασίας σε έναν βιοµηχανικό
κλάδο που είχε εγκαταλειφθεί, σε ένα βιοµηχανικό κλάδο που
έσβηνε και που οι δυνάµεις της αδράνειας είχαν πείσει όλη την
ελληνική κοινωνία ότι δεν µπορεί να είναι ανταγωνιστικός στη
χώρα µας, είχαν πείσει ότι δεν µπορεί η Ελλάδα να έχει ναυπη-
γεία, τα οποία να ανταγωνίζονται µε όρους αγοράς τα υπόλοιπα
ναυπηγεία σε άλλες χώρες στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο και όχι
µόνο.

Τώρα, µέσα από την στρατηγική της Κυβέρνησης, µέσα από
τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, µέσα από το νοµοθετικό πλαίσιο το
οποίο δηµιουργήσαµε, βλέπουµε ξαφνικά το χαµόγελο και την
ελπίδα στα πρόσωπα εργαζοµένων, στα πρόσωπα ανθρώπων οι
οποίοι έβλεπαν τις δουλειές τους να σβήνουν µέρα µε τη µέρα
και τις ζωές τους να γεµίζουν µε απαισιοδοξία. Σήµερα, οι ίδιοι
άνθρωποι βλέπουν ξαφνικά να περνάνε πλοία από τα ελληνικά
ναυπηγεία. Πάνω από πεντακόσια πλοία έχουν περάσει από το
2019 και έχουν επισκευαστεί από τα ελληνικά ναυπηγεία της
Σύρου και της Ελευσίνας.

Και αυτό είναι το όραµα της Κυβέρνησής µας. Αυτό αποδει-
κνύει ότι η Ελλάδα µπορεί να αναπτυχθεί, η Ελλάδα µπορεί να
µεγαλουργήσει, στην Ελλάδα µπορούν να δηµιουργηθούν θέσεις
εργασίας υψηλά αµειβόµενες και ο κόσµος, ο λαός, οι Έλληνες
πολίτες και οι Ελληνίδες µπορούν να βρουν δουλειά. 

Όταν επισκέφθηκα τα ναυπηγεία πριν µερικές βδοµάδες,
άκουσα κάτι το οποίο έµεινε ανεξίτηλο στη µνήµη µου. Μου είπε
ένας εργαζόµενος εκεί, ο οποίος εργαζόταν πάνω από είκοσι
πέντε χρόνια και ήταν από τους λίγους που είχαν αποµείνει: «Έχει
γεµίσει ελπίδα η ζωή µας. Βλέπουµε ότι κάθε µέρα έχουµε δου-
λειά. Και βλέπουµε και νέους να έρχονται και να εκπαιδεύονται,
νέα παιδιά από δεκαεπτά έως είκοσι πέντε ετών στις σχολές µα-
θητείας που ξανάνοιξαν στα ελληνικά ναυπηγεία, σε συνεργασία
µε τη ΔΥΠΑ και θα βρουν δουλειά, άνθρωποι νέοι από την εκεί
περιοχή, που αν δεν έβρισκαν αυτές τις δουλειές, µάλλον θα µε-
τακόµιζαν ή θα µετανάστευαν». 

Αυτή είναι η Ελλάδα που δηµιουργεί, η Ελλάδα που πρωτοπο-
ρεί και γι’ αυτά βεβαίως χρειάζεται µια κυβέρνηση, η οποία να
έχει όραµα, να έχει την πολιτική βούληση και να έχει και την ικα-
νότητα να τα υλοποιήσει. Αυτό θέλουµε να κάνουµε εµείς. Θέ-
λουµε, λοιπόν, να προχωρήσουµε στην επαναβιοµηχάνιση της
χώρας µας και µπορούµε. 

Υπήρχε ένας µύθος, µια πλάνη στην Ελλάδα. Η Ελλάδα έλεγαν
δεν παράγει τίποτα. Το ακούγαµε τα προηγούµενα χρόνια. Και,
όµως, σήµερα στην Ελλάδα κατασκευάζουµε υποθαλάσσια ηλε-
κτρικά καλώδια που ενώνουν την Κρήτη µε την Αθήνα. 

Ηλεκτρικές διασυνδέσεις. Ελληνική εταιρεία έχει αναλάβει το
έργο να διασυνδέσει στην Καλιφόρνια της Αµερικής το υπεράκτιο
υλικό εκεί µε την ξηρά. Ελληνική εταιρεία έχει αναλάβει και κα-
τασκευάζει άρµατα Leopard στον Βόλο. Ελληνικές βιοµηχανίες
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παράγουν αλουµίνιο στη χώρα µας. Παίρνουν τον βωξίτη, το ορυ-
κτό, παράγουν αλουµίνα, από την αλουµίνα αλουµίνιο, προφίλ
αλουµινίου και τελικά κούφωµα, το οποίο µπαίνει στα σπίτια µας
και τα οποία βεβαίως έργα επιδοτούνται και από το «Εξοικο-
νοµώ», πρόγραµµα φυσικά το οποίο προωθεί η Κυβέρνησή µας
για την ενεργειακή αναβάθµιση των σπιτιών. 

Η Ελλάδα παράγει, η Ελλάδα έχει βιοµηχανία που πρέπει να
αναπτυχθεί. Ήδη έχουµε φτάσει και έχουµε ξεπεράσει τους ρυθ-
µούς και τη συµµετοχή της ελληνικής βιοµηχανίας στο εθνικό
ΑΕΠ σε σχέση µε το 2009. Και η Ελλάδα αναπτύσσεται, η ελλη-
νική βιοµηχανία αναπτύσσεται µε ρυθµούς πολλαπλάσιους κάθε
χρόνο. Οι εξαγωγές των προϊόντων, των βιοµηχανικών προ-
ϊόντων, έχουν αυξηθεί.

Όµως, πώς θα συνεχίσουµε να έχουµε τους ίδιους ρυθµούς
ανάπτυξης; Θέλουµε να συνδέσουµε την έρευνα και την τεχνο-
λογία µε τη βιοµηχανία. Ανακοινώθηκαν στοιχεία από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, σε ό,τι αφορά τις επενδύσεις της χώρας µας,
τις δηµόσιες επενδύσεις, στην έρευνα και την καινοτοµία. Η Ελ-
λάδα είναι µεταξύ των πρώτων, συγκεκριµένα είναι η δεύτερη
στην Ευρώπη, σε ό,τι αφορά τον ρυθµό ανάπτυξης των κρατικών
ενισχύσεων στην έρευνα και την καινοτοµία. Η Ελλάδα είναι έκτη
σε απόλυτα µεγέθη, σε ό,τι αφορά τις κρατικές ενισχύσεις για
την έρευνα. 

Πού πάνε, όµως, αυτά τα χρήµατα; Πώς συνδέονται αυτά µε
τη βιοµηχανία, µε την αγορά; Πως αυτή η έρευνα βοηθάει στο να
παράγονται προϊόντα αυξηµένης προστιθέµενης αξίας, έτσι ώστε
να είναι η παραγωγική βάση χώρας πιο ανταγωνιστική; 

Αυτό ερχόµαστε εµείς και γεφυρώνουµε µε τα νέα προγράµ-
µατα του αναπτυξιακού νόµου. Στο νέο καθεστώς, το οποίο θα
ανακοινωθεί το επόµενο εξάµηνο, εισάγουµε νέα κριτήρια αξιο-
λόγησης των εταιρειών. Αυτές οι εταιρίες, αυτές οι επενδύσεις,
οι οποίες θα διασυνδέσουν το επενδυτικό της πρόγραµµα µε ένα
ερευνητικό ινστιτούτο ή µε νεοφυείς επιχειρήσεις, θα αξιολογού-
νται και θα µοριοδοτούνται κατά προτεραιότητα. 

Επίσης, εισάγουµε κριτήρια που έχουν να κάνουν µε την προ-
στασία του περιβάλλοντος στους εθνικούς αναπτυξιακούς νό-
µους, εταιρείες οι οποίες θα προχωρούν σε µείωση του περιβαλ-
λοντικού αποτυπώµατος, σε µείωση των εκποµπών αερίων του
θερµοκηπίου. Τότε αυτές θα αξιολογούνται και θα προτεραιοποι-
ούνται. Επίσης, εταιρίες και επενδύσεις οι οποίες έρχονται και
δηµιουργούν φυσικά θέσεις εργασίας και βοηθούν τις τοπικές
κοινωνίες και αυτές θα έχουν ένα υψηλό κριτήριο και µοριοδό-
τηση, ώστε να προτεραιοποιούνται. 

Θέλουµε να µετατρέψουµε την Ελλάδα σε ένα logistic hub, σε
ένα κέντρο για την εφοδιαστική αλυσίδα που καλύπτει τη  Νοτι-
οανατολική Ευρώπη και τα Βαλκάνια, αξιοποιώντας τα λιµάνια τα
ελληνικά, αξιοποιώντας το οδικό δίκτυο, αλλά και το σιδηροδρο-
µικό δίκτυο, το οποίο αναπτύσσουµε και βεβαίως προχωρώντας
σε κίνητρα, αλλά και στο νοµοθετικό πλαίσιο που θα δώσει αυτή
τη δυνατότητα. 

Θέλουµε η Ελλάδα να µετατραπεί και µετατρέπεται σε ένα ψη-
φιακό hub, σε έναν ψηφιακό κόµβο. Σήµερα στην Ελλάδα έχουµε
data centers µε ισχύ 30 GW. Θέλουµε αυτό να τριπλασιαστεί, να
ξεπεράσουµε και να φτάσουµε τα 120 MW την επόµενη πενταε-
τία. Έχουµε επενδύσεις δισεκατοµµυρίων από κολοσσούς διε-
θνείς, γιγαντιαίες εταιρείες, όπως είναι η «MICROSOFT» και όπως
είναι η «DIGITAL REALTY» και άλλες. Γιατί; Γιατί υποδεχόµαστε
και µπορούµε να υποδεχθούµε ακόµα περισσότερες οπτικές ίνες
µεταφοράς δεδοµένων από την Άπω Ανατολή, από την Ινδία, από
την Ασία που µέσω της Ελλάδας αυτές οι ίνες να καταλήγουν
στην Κεντρική Ευρώπη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ λίγα λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Ο ρυθµός απόκρισης µεταφοράς των δεδοµένων µέσω της Ελ-

λάδας µπορεί να είναι κατά 60% µειωµένος, σε σχέση από τις δια-
δροµές που ακολουθούν σήµερα τα δεδοµένα µέσα από τη νότια
Ιταλία και τη νότια Γαλλία, που αποτελεί την ψηφιακή είσοδο οπτι-
κών ινών προς την Ευρώπη. Και αυτό θέλουµε να το κάνουµε
εµείς για τη χώρα µας. 

Βεβαίως, ο πράσινος µετασχηµατισµός της ελληνικής οικονο-

µίας και της ελληνικής παραγωγικής βάσης και του τουρισµού
και των υπόλοιπων οικονοµικών κλάδων είναι πολύ σηµαντικός.
Το δόγµα της Ελλάδας άλλαξε, σε ό,τι αφορά την προστασία του
περιβάλλοντος από το 2019 και µετά. Μέχρι το 2019 οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις, η προηγούµενη κυβέρνηση, µιλούσε ακόµη
για το λιγνίτη, όταν ξαφνικά είδαν ότι ο φόρος άνθρακα που η
Ευρώπη έχει επιβάλλει, θα έβγαζε τα εργοστάσια αυτά νοµοτε-
λειακά εκτός λειτουργίας µόλις δυο, τρία χρόνια µετά το 2019 –
όπως και έχει συµβεί-, γιατί το κόστος παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας από το λιγνίτη, αν προσθέσουµε και τον φόρο άν-
θρακα, είναι πολύ ακριβότερο φυσικά ακόµα και από το κόστος
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, από το πανάκριβο εισαγόµενο
φυσικό αέριο. Είναι τρεις και τέσσερις φορές ακριβότερο να πα-
ράγεις ηλεκτρική ενέργεια από τον λιγνίτη σήµερα, από το να πα-
ράγεις ηλεκτρική ενέργεια αξιοποιώντας τον άπλετο ελληνικό
ήλιο. 

Το δόγµα της Ελλάδας άλλαξε µετά τον Σεπτέµβριο του 2019,
όταν ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης,
στη Σύνοδο του ΟΗΕ για το κλίµα στη Νέα Υόρκη, ανακοίνωσε
την απόσυρση, τη σταδιακή απόσυρση των λιγνιτικών θερµικών
εργοστασίων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας στη χώρα µας.

Και µετά πολλαπλασιάστηκε η διείσδυση των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας. Από το 2015 ως το 2019 στη χώρα µας συνδέ-
ονταν και κατασκευάζονταν µόλις 200 µε 300 MW ανανεώσιµων
πηγών το χρόνο. Το 2022 κατασκευάστηκαν 1.700 MW. Όσες
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας κατασκευάστηκαν την πενταετία
2015-2019, τόσες διπλάσιες κατασκευάστηκαν µόλις σε ένα έτος,
το 2022. 

Και τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει καθαρότερη ενέργεια, µει-
ωµένο περιβαλλοντικό αποτύπωµα, µειωµένες εκποµπές διοξει-
δίου του άνθρακα που προκαλούν την κλιµατική κρίση, που την
πληρώνουµε κάθε µέρα στο πετσί µας, µέσα από τις επιπτώσεις
και µέσα από τα κλιµατικά φαινόµενα, αλλά και χαµηλότερες
τιµές ενέργειας. Και γιατί το λέω αυτό; Από το 2015 µέχρι το 2019
η Ελλάδα είχε την ακριβότερη, κάθε χρόνο, την ακριβότερη τιµή
ηλεκτρικής ενέργειας στην Ευρώπη. Μία χρονιά µόνο ήταν η δεύ-
τερη πιο ακριβότερη. Κάθε χρόνο! 

Και τότε δεν είχαµε ενεργειακή κρίση. Και τότε δεν ήταν ακριβό
το φυσικό αέριο. Είχαµε την ακριβότερη τιµή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας στην Ευρώπη. Σήµερα η Ελλάδα αρχίζει να προσεγγίζει τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο. Παραµένει να έχει ένα ακριβό µείγµα ηλε-
κτροπαραγωγής αλλά επειδή αυξάνεται η διείσδυση των ΑΠΕ σή-
µερα η Ελλάδα προσεγγίζει τον ευρωπαϊκό µέσο όρο σε ό,τι
αφορά στην τιµή χονδρικής πώλησης της ηλεκτρικής ενέργειας.
Φυσικά πριν εµείς έρθουµε και επιβάλλουµε το πλαφόν. Μετά το
πλαφόν το οποίο είχαµε επιβάλει στους ηλεκτροπαραγωγούς.
Εκεί βεβαίως η µέση τιµή, µετά το πλαφόν, ήταν κατά πολύ χα-
µηλότερη. Ήταν στον µέσο όρο της Ευρώπης. Τα χρήµατα -να
µην υπενθυµίζω- τα δώσαµε πίσω µέσα από τους λογαριασµούς
ρεύµατος σε καταναλωτές, νοικοκυριά και επαγγελµατίες. Άρα
η Ελλάδα µπορεί να αλλάξει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Η Ελλάδα γίνεται πιο ανταγωνιστική και αυτό είναι το οποίο
αποτυπώνεται είτε στους διεθνείς οίκους αξιολόγησης είτε στα
στοιχεία της ανάπτυξης, είτε στη µείωση της ανεργίας, είτε στη
δηµιουργία θέσεων εργασίας, είτε στην αύξηση των µισθών του
ιδιωτικού και του δηµοσίου τοµέα και των συντάξεων. Δεν ήθελε
ο ΣΥΡΙΖΑ νa αυξήσει τις συντάξεις πέντε χρόνια; Δεν ήθελε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ να αυξηθούν οι µισθοί στον ιδιωτικό τοµέα; Δεν ήθελε να
µειωθεί η ανεργία; Δεν ήθελε να αυξηθούν οι µισθοί στον δηµόσιο
τοµέα; Ούτε τις συντάξεις αύξησε -τις µείωσε- ούτε τους µισθούς
στον ιδιωτικό τοµέα αύξησε -παρέµειναν σταθεροί- ούτε οι µισθοί
στον δηµόσιο τοµέα αυξήθηκαν. Όσο τους βρήκε, τόσο τους πα-
ρέδωσε. Δεν ήθελε; Μάλλον ήθελε. Προφανώς θα ήθελαν, µάλ-
λον. Δεν µπόρεσαν όµως να το κάνουν οι συνάδελφοι. Αυτή είναι
η διαφορά της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη. Ότι έχουµε µια
ξεκάθαρη στρατηγική…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ ολοκληρώνετε. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Έχουµε µια ξεκάθαρη στρατηγική, έχουµε την πολιτική βού-
ληση να αλλάξουµε την Ελλάδα. Έχουµε µια ισχυρή µεταρρυθ-
µιστική ατζέντα και προχωράµε να κάνουµε ό,τι είναι απαραίτητο
για να βοηθήσουµε όλους τους Έλληνες και όλες τις Ελληνίδες
σε µία συµπεριληπτική κοινωνία η οποία θα ευηµερεί και η οποία
θα είναι ανθεκτική απέναντι στις επιπτώσεις της κλιµατικής κρί-
σης. Και αυτός ο προϋπολογισµός ακριβώς αυτό το πράγµα έρ-
χεται και εκφράζει και γι’ αυτό σας καλώ να τον υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους που τον έχουν ζητήσει να ξεκαθαρίσουµε λίγο το εξής.
Όπως ξέρετε στην έναρξη της συνεδρίασης συµφωνήθηκαν οι
χρόνοι και οι δυνατότητες παρεµβάσεων των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων και των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. 

Επειδή είναι µια οργανωµένη συζήτηση µε τη συντριπτική πλει-
οψηφία των συναδέλφων οι οποίοι θέλουν να µιλήσουν και πρέπει
να µιλήσουν και δεν θα αδικήσουµε κανέναν την Κυριακή να µι-
λάει πεντάλεπτο, θα πω δύο πράγµατα. Πρώτον, οι οµιλητές του
καταλόγου να τηρούν το επτάλεπτο. Παρακαλώ πάρα πολύ. Για
όσους ζητάνε παρέµβαση µιλήσαµε για τρεις παρεµβάσεις των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων επί τρία λεπτά. Για τους Πρό-
εδρους των κοµµάτων, τρεις παρεµβάσεις -εκτός των οµιλιών
τους φυσικά- µια για πεντάλεπτα και οι άλλες δύο από τρία.
Όποιος υπερβαίνει αυτόν τον χρόνο, δηλαδή των τριών λεπτών,
θα συνυπολογίζεται στην επόµενη δυνατότητα παρέµβασης και
κάποια στιγµή δεν θα έχει δυνατότητα παρέµβασης. Το ξεκαθα-
ρίζω από τώρα για να είµαστε όλοι συνεννοηµένοι. Και µε τον ίδιο
τρόπο µε ίση µεταχείριση να µπορέσουν όλοι να έχουν τη δυνα-
τότητα να ακουστούν οι απόψεις τους. 

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Κατρίνης. Αν θέλετε, κύριε Κατρίνη,
σας λέω ότι έχετε µιλήσει πέντε λεπτά µέχρι τώρα από τα εννέα
τα οποία δικαιούστε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν πάει έτσι, κύριε Πρόεδρε. Είναι τρεις
οι παρεµβάσεις των τριών λεπτών. Ο Υπουργός µίλησε δεκαπέ-
ντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, εί-
παµε τρεις παρεµβάσεις των τριών λεπτών. Θέλετε να κουβεντιά-
σουµε αυτό που συµφωνήθηκε οµοφώνως στην έναρξη της
συνεδρίασης; Υπάρχει απόφαση της Ολοµέλειας. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Αυτό είναι δική σας ερµηνεία. Έχουµε
τρεις παρεµβάσεις. Δεν µπορείτε να µας κόβετε τις παρεµβάσεις.
Να µας κόβετε τον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το δέχοµαι. Η πα-
ρέµβασή σας είναι των τριών λεπτών σε όσες παρεµβάσεις δι-
καιούστε από δω και πέρα. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Και αιτούµαι στο Σώµα µέσω εσάς να µι-
λήσω µε την υπέρβαση που µίλησε ο Υπουργός, δηλαδή 50%. Μί-
λησε δεκαπέντε λεπτά. Δεν τον διακόψατε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κι εσείς στην πρώτη
σας παρέµβαση αντί για τρία λεπτά µιλήσατε πέντε. Δεν θα
µπούµε σε αυτή τη συζήτηση. 

Έχετε τώρα το δικαίωµα της δεύτερης παρέµβασής σας. Πα-
ρακαλώ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να βάλω
σε ταλαιπωρία τον κ. Κατρίνη αλλά έχετε στον νου σας ότι ζητή-
θηκε πολύ πιο έγκαιρα να παρέµβουµε µετά τον κ. Σκρέκα. Το
σηµειώνω για τη διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συγγνώµη, κύριε
Γιαννούλη. Ξέρετε πολύ καλά ότι το δικαιούστε αλλά µόλις ανέ-
βηκα στην Έδρα. Ξέρετε πολύ καλά ότι αµέσως θα αποκαταστα-
θεί αυτό.

Τον λόγο έχει ο κ. Κατρίνης. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα χρει-

αζόµουν σίγουρα υπετριπλάσιο χρόνο απ’ αυτόν που δικαιούµαι
για να απαντήσω σ’ αυτά που είπε…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει κι
εγώ τον λόγο επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ πολύ,
έχω δώσει τον λόγο. Όταν δίνω τον λόγο δεν πρέπει να απευθύ-
νεστε στο Προεδρείο. Μόλις τελειώσει ο οµιλητής. Όταν δίνω τον
λόγο και σηκώνεται ο οµιλητής, παρακαλώ µην τον διακόπτουµε.
Μετά όποιος θέλει να πει κάτι επί της διαδικασίας, να το πει.
Έχετε καταλάβει τι λέω. Παρακαλώ να τηρηθούν αυτά που συµ-
φωνήσαµε στην έναρξη της συνεδρίασης. 

Μηδενίζω τον χρόνο, κύριε Κατρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είναι εντυπωσιακό ότι ο κύριος Υπουρ-

γός δεν βρήκε ούτε δέκα δευτερόλεπτα να µιλήσει για το θέµα
που απασχολεί εδώ και ένα χρόνο την ελληνική κοινωνία: την
ακρίβεια. Το σηµειώνω. Αυτό που χαρακτηρίζει την Κυβέρνηση
είναι αναξιοπιστία και ασυνέπεια σε σχέση µε όλα όσα έχει πει
και έχει κάνει. Βεβαίως και σε αυτά που έχει εξαγγείλει στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις. Και εξηγούµαι.

Δηλώσεις του κ. Σκρέκα στις 7 Ιουλίου 2023. Πρώτον, προστα-
σία της ελληνικής οικογένειας από αισχροκέρδεια και ακρίβεια.
Μας έχετε πιπιλίσει ότι έχουµε πληθωρισµό τροφίµων εισαγό-
µενο. Ευρωπαϊκή Ένωση: µείωση πληθωρισµού τροφίµων από
τον Μάρτιο µέχρι σήµερα 11,6%, Ελλάδα 5,36%. Έξι µονάδες στο
κεφάλι η Ελλάδα παραπάνω. Μάλιστα οι πιο πολλές χώρες που
έχει µειωθεί ο πληθωρισµός τροφίµων έχουν χαµηλότερο ΦΠΑ
στα βασικά είδη διατροφής που εσείς µας λέτε ότι δεν έχει κα-
νένα αποτέλεσµα. Κύπρος, Νοέµβριος 2023, 2,53% πληθωρισµός
τροφίµων. Έχει µηδενίσει το ΦΠΑ. Η Πολωνία τον Νοέµβριο του
2023 16,97% µείωσε τον ΦΠΑ, κύριε Σκρέκα. Θέλετε κι άλλο;
Πορτογαλία, µείωση 16,56% τον Νοέµβριο του 2023 σε σχέση µε
τον Μάρτιο. Μείωσε τον ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής. Η Ελ-
λάδα 9%, δεύτερη στην Ευρώπη, 31,5% -σας προλαµβάνω- σω-
ρευτικός πληθωρισµός Σεπτέµβριος 2020- Σεπτέµβριος 2023. Θα
απολογείστε και για τον προκάτοχό σας κ. Σκρέκα θέλετε δεν θέ-
λετε.

Πήρατε µέτρα; Είπατε: «Εµείς δεν µειώνουµε τον ΦΠΑ. Θα πά-
ρουµε µέτρα» Καλάθι νοικοκυριού. Κουβά. Market Pass. Κουβά.
Πάει, τέλος. Μόνο για τα Χριστούγεννα το δίνετε και µόνο στους
πληµµυροπαθείς της Θεσσαλίας. Μείωση 5%. Μόνο στο γάλα
έγινε, κύριε Υπουργέ –προσέξτε- ενώ τον προηγούµενο µήνα αυ-
ξήθηκε 4,78%. Όσο αυξήθηκε, το µειώσατε. Μεγάλη επιτυχία.
Οκτώ τοις εκατό µε 10% στα βασικά είδη διατροφής. 

Κάνετε ελέγχους. Επιβάλατε ένα χρόνο µετά από τις έρευνες
της Επιτροπής Ανταγωνισµού πρόστιµα για τα σχολικά είδη και
τα απορρυπαντικά. Και βεβαίως ακρίβεια, τηλεπικοινωνίες, προ-
µήθειες τραπεζών, καύσιµα, ενοίκια, παντού. Εµείς έχουµε προ-
τείνει µείωση ΦΠΑ σε βασικά διατροφής, σοβαρούς ελέγχους και
όχι για το θεαθήναι και βεβαίως επαναφορά του ΕΚΑΣ στους χα-
µηλοσυνταξιούχους. Είπατε στις προγραµµατικές δηλώσεις για
αύξηση των επενδύσεων. Είπατε για ενίσχυση της εξωστρέφειας
τόνωση της ανταγωνιστικότητας. Και λέµε τώρα. Έλλειµµα ισο-
ζυγίου τρεχουσών συναλλαγών 7%. Υπογραφή Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη. Εµπορικό έλλειµµα το πρώτο δεκάµηνο: 26 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Υπογραφή Μητσοτάκη. Άµεσες ξένες επενδύ-
σεις σύµφωνα µε τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος 39% το
δεκάµηνο, υπογραφή Μητσοτάκη. Στις αγορές ακινήτων 40%. Οι
εξαγωγές θα κλείσουν µε αρνητικό πρόσηµο. Άρα και σε αυτό
ασυνέπεια και αναξιοπιστία.

Μιλήσατε –και ολοκληρώνω µε αυτό- για διαφάνεια και λογο-
δοσία στις δηµόσιες συµβάσεις αφού δεν µπορείτε να ελέγξετε
την αγορά στην αισχροκέρδεια, δεν αυξάνετε τις εξαγωγές στις
επενδύσεις. Δεν το λέει το ΠΑΣΟΚ. Έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελε-
γκτικού Συνεδρίου πριν από λίγες µέρες. Κύριε Πρόεδρε, 40%
δηµοσίων συµβάσεων ανατίθενται σε διαδικασίες µε µία προ-
σφορά. Πότε γίνονται αυτά; Θητεία Μητσοτάκη. Ανοιχτοί, κλει-
στοί διαγωνισµοί, στην πραγµατικότητα φωτογραφικοί. Μία
προσφορά. Επί θητείας Μητσοτάκη αυτή η έκθεση. Το 40% των
συµβάσεων έχει κατατµηθεί. Επί θητείας Μητσοτάκη όλα αυτά.
Και πρωταθλήτρια η Ελλάδα στην καθυστέρηση από τη λήψη
απόφασης και ανάθεσης της σύµβασης. Πότε γίνονται όλα αυτά;
Επί θητείας Κυβέρνησης. 

Μπορείτε, λοιπόν, να κοροϊδεύετε λίγους για πολύ και πολλούς
για λίγο, αλλά δεν µπορείτε πλέον, κύριε Υπουργέ, να κοροϊ-
δεύετε τους Έλληνες πολίτες ειδικά σε ζητήµατα τα οποία αφο-
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ρούν στη ζωή τους, την καθηµερινότητά τους και στα οποία έχετε
περάσει κάτω από το πήχη. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο είχε ζητήσει και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γιαννούλης. Είναι η δεύτερη παρέµβαση Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου για σήµερα στον ΣΥΡΙΖΑ.

Παρακαλώ, κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα σεβαστώ τον χρόνο, κύριε Πρό-

εδρε, γιατί εκεί που πρέπει να απευθύνετε τα βέλη σας είναι
στους Υπουργούς που έχουν κάνει κατάχρηση πέρα από το όριο
των οµιλιών και των παρεµβάσεών τους…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον
λόγο πριν από τους δύο συναδέλφους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Καζαµία, πάµε
µε βάση την κοινοβουλευτική δύναµη, ως γνωστόν. Όταν ζητάνε
πολλοί τον λόγο την ίδια ώρα και δεν έχουν προαναγγελθεί, πάµε
µε βάση την κοινοβουλευτική δύναµη του κάθε κόµµατος, κύριε
Καζαµία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Μα, δεν µε αφήσατε να µιλήσω
ούτε επί διαδικαστικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα προηγηθεί το
ΚΚΕ και µετά θα µιλήσετε και εσείς. Με την κοινοβουλευτική δύ-
ναµη δίνεται ο λόγος στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους,
αυτό είναι γνωστό. 

Μόλις τελειώσει ο κ. Γιαννούλης, θα πείτε και επί του διαδικα-
στικού ό,τι θέλετε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κοινοβουλευτική δύναµη είναι
αυτή; Το ΠΑΣΟΚ πρώτο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ζήτησα συγγνώµη
από τον κ. Γιαννούλη, γιατί έγινε λάθος. Σας παρακαλώ, κύριε
Καζαµία! Δεν διαµαρτύρεται ο κ. Γιαννούλης που κατάλαβε ότι
δεν έγινε σκοπίµως. 

Παρακαλώ, κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο και ζητώ συγγνώ-
µη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να πάρω λίγο τον
πληθωρισµό των τροφίµων στον χρόνο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Βεβαίως.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ. 
Λοιπόν, µετά τη χθεσινή πολιτική δυσοσµία που δηµιουργή-

θηκε στην Αίθουσα από την πολιτική χυδαιότητα - Φλωρίδη, χαί-
ροµαι που ο κ. Σκρέκας δεν ακολούθησε το ίδιο µοτίβο. Όµως,
εάν πάρει κάποιος την οµιλία του κ. Σκρέκα, θα µπορούσε κάλλι-
στα να της βάλει ηµεροµηνία προγραµµατικών δηλώσεων 2019,
διότι, στην ουσία, παρουσίασε αυτά που έχουν ανατυπωθεί από
εκείνη τη χρονιά, χωρίς να έχει την ευαισθησία να θίξει το πλέον
µείζον κοινωνικό και οικονοµικό ζήτηµα της χώρας που είναι η
ακρίβεια. 

Χαίροµαι, κύριε Υπουργέ -και µην προσβληθείτε γι’ αυτό- ευ-
τυχώς που δεν µοιράσατε κουπόνια συγκεκριµένου καταστήµα-
τος, το οποίο διαφηµίσατε από τηλεοράσεως µε προκλητικό
τρόπο, που δεν συνάδει και µε την πολιτική ιδιότητα, όχι µόνο τη
δική σας αλλά κανενός από εµάς. 

Δεν θέλατε να µιλήσετε για την ακρίβεια. Θα σας ακολουθήσω
στο εξής σηµείο. Μας µιλήσατε ως Υπουργός Εµπορικής Ναυτι-
λίας ή Υπουργός Εργασίας για τα ναυπηγεία και χαίρεστε -είστε
εσείς και ο κ. Γεωργιάδης- που συναντάτε ευτυχισµένους ανθρώ-
πους στα ναυπηγεία να σας ευγνωµονούν για το ότι έχουν δου-
λειά. Τους ακολουθήσατε τους ίδιους τους εργαζόµενους µε τον
µισθό που θα έχουνε όταν θα πάνε για τα πρώτα τους ψώνια; Εκεί
θα βρουν έναν άλλο Σκρέκα, κύριε Υπουργέ. Θα βρουν τον
Σκρέκα της αδράνειας, της αναποτελεσµατικότητας, της πολιτι-
κής εξαπάτησης για το µείζον θέµα της ακρίβειας.

Ένα άλλο θέµα είναι η ανάπτυξη. Έχει µαλλιάσει η γλώσσα
µας µε τους εισηγητές και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρόσω-
πους να σας λένε ότι δεν ταιριάζει στη λογική η πρόβλεψη να
είναι στο 15%, το αποτέλεσµα στο 7% και ύστερα η πρόβλεψη να
είναι ξανά στο 15%. Ξεπερνάει τα όρια της λογικής. 

Σας έχουµε πει µε κάθε τρόπο ότι ένα ευρωπαϊκό κείµενο που
θα πιστοποιούσε ότι είστε πραγµατικά φιλοευρωπαίοι, θα ήταν η
χρήση της εργαλειοθήκης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, γιατί,
πέρα από τα ψέµατα που µας αραδιάζετε, δεκατρείς χώρες µεί-
ωσαν τον Ειδικό Φόρο Κατανάλωσης µε αντικειµενικό αποτέλε-
σµα στην καθηµερινή ποιότητα των πολιτών. 

Επίσης, σε αρκετές χώρες µειώσανε τον ΦΠΑ και έτσι προκύ-
πτει, κύριε Σκρέκα, όχι η εισαγόµενη ακρίβεια και αισχροκέρδεια,
αλλά η αισχροκέρδεια λαιµαργίας που έχει την υπογραφή «Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης». 

Και βέβαια πρέπει να ξέρετε ότι «να σε κάψω, Γιάννη, να σε
αλείψω µέλι». Δεν µπορείτε να παρασύρετε όλη την ελληνική κοι-
νωνία σε αυτήν τη στρεψοδικία ότι κοιτάξτε, βάζουµε ένα καρτε-
λάκι µε µείωση 5% σε ένα προϊόν, το οποίο όµως µε δική µας
ανοχή και µε δική µας ένοχη σιωπή το είχαµε αυξήσει τα προ-
ηγούµενα χρόνια και κέρδιζαν µόνο αυτοί που τα εµπορεύονταν
περί το 50% ή 60%. Αυτό δεν έχει επίσης λογική. 

Μιλήσατε στο πλαίσιο κάποιου άλλου Υπουργείου του οποίου,
προφανώς, θέλετε να αναλάβετε το χαρτοφυλάκιο, για την ανα-
πτυξιακή ελπίδα και το πρόσηµο που θέλετε να βάλετε για τα λι-
µάνια, την καινοτοµία κ.λπ.. 

Κύριε Σκρέκα, σοβαρολογείτε; Έχετε το πολιτικό θράσος να
µας µιλάτε για την ανάπτυξη λιµανιών µε µία εξωστρέφεια ανα-
πτυξιακή προς τα Βαλκάνια και την Ευρώπη και το λιµάνι της
Θεσσαλονίκης να είναι τυφλό σε σιδηρόδροµο και σε οδικούς
άξονες; Δηλαδή, για όνοµα του Θεού! Απευθύνεστε σε ανθρώ-
πους που νοµίζετε ότι έχουν την πολιτική ηθική ή τη νοµική αντί-
ληψη του κ. Φλωρίδη; Δεν είναι όλοι ίδιοι. Και δεν είναι όλοι
ακροδεξιοί σε αυτήν την Αίθουσα. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά το θέµα της ακρίβειας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και να ολοκληρώ-

σετε µε αυτό, κύριε Γιαννούλη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ούτε

τον πληθωρισµό τροφίµων δεν έχω πιάσει -είναι το ένα λεπτό! 
Κύριε Σκρέκα, µε συγχωρείτε πάρα πολύ, γιατί λέµε ότι η αι-

σχροκέρδεια έχει ονοµατεπώνυµο «Κυριάκος Μητσοτάκης».
Ρεύµα: Είχαµε 3,2 δισεκατοµµύρια υπερκέρδη και ο έκτακτος
φόρος ήταν µόνο 350 εκατοµµύρια; Πού είναι ο πακτωλός και ο
ποταµός των δισεκατοµµυρίων που παρουσιάζετε εσείς; Στα διυ-
λιστήρια το 2022, είχαµε 2,6 δισεκατοµµύρια υπερκέρδη, αφαι-
ρέσατε και 185 από τον φόρο και για το 2023 δεν προβλέπεται
τίποτα; Τράπεζες: Εκτός από τα µπινελίκια Σταϊκούρα, που τους
εξόντωσε, είχαµε τεράστια ψαλίδα επιτοκίων και ρεκόρ κερδο-
φορίας στην Ευρώπη; Ακούστε, στην Ευρώπη ρεκόρ κερδοφο-
ρίας! 

Όλα αυτά πολλαπλασιάζουν την ευθύνη σας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Γιαννούλη, ολοκληρώστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: …γιατί σε ΕΛΠΕ και ΔΕΗ έχετε και

λόγο στη διοίκηση. 
Ξέρω ποιος θα είναι ο αντίλογος, αλλά θα σας παρακαλούσα

κάποια στιγµή και δηµόσια, αν θέλετε, αυτήν την κουβέντα να
πάµε να την κάνουµε, όχι στο αγαπηµένο σας σουπερµάρκετ που
διαφηµίσατε -και καλά το κάνατε- αλλά πάµε σε ένα σουπερµάρ-
κετ οι δυο µας, µε όποιον θέλετε, να δούµε τι ισχύει από αυτά
που λέτε εσείς και από αυτά που λέµε εµείς. Γιατί ο κόσµος
αυτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Γιαννούλη, πα-
ρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ο κόσµος αυτά τα Χριστούγεννα,
κύριε Σκρέκα, πέρα από τους ποµφόλυγες και τα µεγάλα λόγια,
θα περάσει δύσκολα µε 20% ακριβότερο το τραπέζι και τα µισά
προϊόντα από όσα µπορούσε να αγοράσει επί εποχής ΣΥΡΙΖΑ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Γιαννούλη, το

Προεδρείο δεν πρέπει να το φέρνετε σε δύσκολη θέση. Σας δίνει
τη δυνατότητα να ακουστείτε όλοι πάνω από τον χρόνο. Παρα-
καλώ, αυτό ισχύει για όλους.

Με αυτά που είπατε, µηδένισα το χρόνο και γι’ αυτό µιλούσατε
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µε µηδενισµένο χρόνο.
Λοιπόν, αν επιµένετε, κύριε Καζαµία κάτι να πείτε επί του δια-

δικαστικού, µε χαρά να το ακούσουµε.
Δεν ξέρω αν διευκρινίστηκε πριν. Παρακαλώ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θεωρώ, όµως, ότι είναι απαράδεκτο αυτό που κάνατε. Ήθελα

να παρέµβω επί της διαδικασίας και όταν βλέπω ότι µιλάει πρώτα
ο κ. Κατρίνης, ο οποίος προφανώς δεν µιλάει πρώτος επειδή η
Κοινοβουλευτική του Οµάδα έχει τη δεύτερη µεγαλύτερη δύ-
ναµη, καταλαβαίνω ότι υπάρχει ένα πρόβληµα. Μετά µου λέτε
εµένα ότι ο κ. Γιαννούλης δεν διαµαρτυρήθηκε γι’ αυτό. Εφόσον
υπάρχει µια παραβίαση της διαδικασίας, µας αφορά όλους, δεν
αφορά µόνο τον κ. Γιαννούλη. Έχω το δικαίωµα και ζήτησα να µι-
λήσω επί της διαδικασίας και µου απαγορέψατε και µου φωνά-
ζετε από πάνω. 

Λοιπόν, κάνατε ένα λάθος. Παραδεχτείτε το και προχωράµε
παρακάτω.

Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να πω κάτι για ένα

λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Γιαννούλη, πα-

ρακαλώ, δεν νοµίζω ότι χρειάζεται. 
Νοµίζω ότι µιλάµε ασκόπως για κάτι το οποίο παραδέχθηκα µε

το που έκατσα στην Έδρα. Μόλις µου είπε ο κ. Γιαννούλης ότι
είχε ζητήσει τον λόγο νωρίτερα, αλλά εγώ µόλις είχα κάτσει στην
Έδρα και δεν το είδα, ζήτησα συγγνώµη απευθείας από τον κ.
Γιαννούλη. Τι επανερχόµαστε µετά από ένα τέταρτο για το ίδιο
θέµα;

Λοιπόν, για να υπάρχει µια τάξη και να µπορέσουµε να κάνουµε
όλη τη συζήτηση που πρέπει. Τώρα είναι η σειρά του Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
να µιλήσει, αλλά θέλει τον λόγο για δέκα δευτερόλεπτα ώστε να
κάνει µια διόρθωση, µια αποκατάσταση, ο κ. Χήτας. 

Θα του δώσω, λοιπόν, τη δυνατότητα αυτή για δέκα δευτερό-
λεπτα

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε και είναι σηµαντικό το ότι προηγούµαι του Κοινοβουλευτι-
κού Εκπροσώπου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

Επειδή µάλλον είχαµε ελλιπή ενηµέρωση νωρίτερα -και το ανέ-
φερε και ο Πρόεδρός µας- και ενηµερωθήκαµε σχετικά µετά, εκ
παραδροµής ο Πρόεδρός µας αναφέρθηκε στην οµιλία του και
είπε ότι µόνο η Ελληνική Λύση καταψήφισε τους όρους λήψεως
αποφάσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για το βέτο, ενώ τα υπό-
λοιπα κόµµατα υπερψήφισαν, το να µην µπορούµε να ασκούµε
βέτο, δηλαδή. Θέλουµε στο σηµείο αυτό να διορθώσουµε αυτό
που ειπώθηκε και να πούµε ότι και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας καταψήφισε. Εννοείται ότι δεν έγινε εσκεµµένα προηγου-
µένως, αλλά ήταν ελλιπής η ενηµέρωση που είχαµε. Θα θέλαµε
να αποκατασταθεί η τάξη. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κατανοητό. Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν θα µας κάνετε να ξεχάσουµε και αυτά που

ξέρουµε τα βασικά. Είπατε η ανάπτυξη γίνεται για τα λουλούδια,
για την εργασία, για την καλά αµειβόµενη εργασία κ.λπ.. Γι’ αυτό
γίνεται η ανάπτυξη και οι επενδύσεις; 

Εµείς ξέρουµε ότι κάποιος επενδύει για να βγάλει κέρδος.
Αυτό είναι το βασικό. Διαφορετικά, δεν θα επενδύσει ούτε για την
ψυχή της µάνας του ούτε για τίποτα, αλλά για να βγάλει κέρδος.
Άρα η ανάπτυξη γίνεται για το κέρδος. 

Και επειδή αναφερθήκατε στα ναυπηγεία, όπου βεβαίως είχατε
τη βοήθεια και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ για την ιδιωτικοποίησή
τους, θα σας θέσουµε ορισµένα ερωτήµατα πολύ απλά. Ο κ.
Προκοπίου πήρε τα ναυπηγεία -του χαρίσατε, µάλλον- Σκαραµα-
γκά; Πού χτίζει όµως νέα πλοία; Οι νέες παραγγελίες του κ. Προ-
κοπίου για το 2023 είναι 4 δισεκατοµµύρια. Δεκατέσσερα LNG
καράβια στα ναυπηγεία της «HYUNDAI» και σαράντα Blue Carrier

στα ναυπηγεία της Κίνας. Εκεί τα κάνει. Και έχει ναυπηγείο. Γιατί
το έχει; Βεβαίως το έχει για τον αµερικανικό στόλο και τις επι-
σκευές, στο πλαίσιο των σχεδιασµών και της µετατροπής της
χώρας µας σε προκεχωρηµένο γεφύρωµα και δεύτερον, ώστε να
δηµιουργήσει εκεί εγκατάσταση αεριοποίησης του υγροποι-
ηµένου φυσικού αερίου, του LNG, για να ενταχθεί στους σχεδια-
σµούς τους συνολικότερους.

Επίσης, εν τη ρύµη του λόγου σας, είπατε ότι µετά από από-
φαση της Κοµισιόν, δηλαδή και της ελληνικής Κυβέρνησης, αυ-
ξήθηκαν τα τέλη άνθρακα, µε αποτέλεσµα να καταστεί ο λιγνίτης
πολύ πιο ακριβός. Αυτό λέµε και εµείς, ότι η ακρίβεια έχει ονο-
µατεπώνυµο: Ευρωπαϊκή Ένωση - κυβερνήσεις και όλους όσοι
το αποδέχθηκαν. Τεχνητά ο λιγνίτης, λοιπόν, είναι πιο ακριβός.
Ενώ είναι εγχώριο καύσιµο, δεν εξαρτόµαστε από τους διάφο-
ρους ιµπεριαλιστικούς κινδύνους και όµως προχωρήσατε σε απο-
λιγνιτοποίηση για να κάνετε ένα πανάκριβο ενεργειακό µείγµα. 

Kαι γι’ αυτό δεν αναφέρεστε στα ζητήµατα της ακρίβειας. Γιατί
τι να πείτε; Ότι ευθύνεται η Κυβέρνηση για την πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης; Ότι ευθύνονται οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ που αποδέχτηκαν όλες αυτές τις
πολιτικές οι οποίες έχουν οδηγήσει στην εκτίναξη της ακρίβειας;
Γιατί ο διαχωρισµός τώρα του πληθωρισµού ξέρετε τι µου θυµί-
ζει; Οι άλλοι µε τον πληθωρισµό της εγκράτειας δηλαδή; 

Το κυνήγι του κέρδους είναι πάντοτε η αφετηρία του τιµάριθ-
µου και του πληθωρισµού, κύριε Κατρίνη. Και µε αυτά τα ηµίµε-
τρα τα οποία λέτε όχι µόνο δεν αλλάζει η κατάσταση αλλά
καλλιεργείτε και αυταπάτες στον κόσµο ότι µπορεί ενδεχοµένως
να βελτιωθεί η θέση του. Ποια θέση να βελτιωθεί; Με την ακρίβεια
να καλπάζει; Τώρα εάν καλπάζει µε ρυθµούς 4,5% ή 5% αλλάζει
κάτι; Χάνει και θα εξακολουθεί να χάνει ο λαός αν δεν συγκρου-
στούµε µε τα πραγµατικά αίτια του ζητήµατος  της ακρίβειας,
που είναι οι πολιτικές τις οποίες έχετε εφαρµόσει όλοι σας.

Και τέλος να θυµηθούµε, κύριε Υπουργέ, τα ναυπηγεία της
Ελευσίνας, το έτερον, γιατί λέτε για καλές θέσεις εργασίας. Δια-
γράψατε το Δώρο του Πάσχα που έπρεπε να καταβάλει η εται-
ρεία και οι µισθοί είναι πολύ κάτω από τις ανάγκες και τις
προηγούµενες συµβάσεις που είχαν και στα ναυπηγεία Σκαρα-
µαγκά και στα ναυπηγεία Ελευσίνας. 

Άρα, όχι θέσεις εργασίας καλοπληρωµένες, αλλά θέσεις ερ-
γασίας κακοπληρωµένες και εντατικοποίηση της εργασίας απο-
λαµβάνουν οι εργαζόµενοι στα ναυπηγεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Να ανακοινώσω στο Σώµα ότι θα ολοκληρωθεί και ο δέκατος
κύκλος των οµιλητών σήµερα, δηλαδή µέχρι τον οµιλητή µε τον
αριθµό 149.

Τον λόγο τώρα  έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η µισή αλήθεια είναι πιο επικίνδυνη και οι συνέπειές της πιο

καταστροφικές από το ψέµα. Γιατί το ψέµα είναι ευκόλως ανα-
γνωρίσιµο, ενώ η µισή αλήθεια, ειδικά όταν είναι προπαγανδι-
στική και επικοινωνείται από τα µέσα µαζικού εκµαυλισµού µε τις
ανάλογες κυβερνητικές χρηµατοδοτήσεις, καταλαβαίνετε ότι
µπορεί µε τους διαλόγους αυτούς να είναι εντυπωσιακή, αλλά το
αποτύπωµά της στην κοινωνία είναι τελείως αντίστροφο. 

Δεν θα επεκταθώ, απλώς θα σηµειώσω κάποια πραγµατάκια
στον Υπουργό της ακρίβειας, γιατί τελικά αυτό είναι το αντικεί-
µενό σας. 

Δεν θα µιλήσουµε για το θέµα της ενέργειας, γιατί οι νέες µο-
νάδες απολιγνιτοποίησης µετά και από τη χρήση του άνθρακα
από τη Γερµανία, είναι πολύ λιγότερο ρυπογόνες από το ορυκτό
καύσιµο του φυσικού αερίου -το ξέρετε- και χάρη σε αυτήν την
καινούργια και υπερσύγχρονη  µονάδα στην Πτολεµαΐδα κρατή-
θηκαν λίγο οι τιµές του ενεργειακού κόστους. 

Όσο για τις ΑΠΕ τις οποίες προπαγανδίσατε αναφέραµε και
χθες ότι εσείς σκέφτεστε να επιδοτήσετε υπεράκτια αιολικά
πάρκα κόντρα σε όλες τις τοπικές κοινωνίες. Όλοι οι Κρητικοί
Βουλευτές εδώ ξέρουν ότι ο περιφερειάρχης, ο οποίος υποστη-
ρίχθηκε από τη Νέα Δηµοκρατία, και οµόφωνα το περιφερειακό
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συµβούλιο είναι εναντίον. Πρέπει να πάτε να κάνετε µπάζα µε-
ταλλικά και στις παραλίες, γιατί τα θέλετε  κοντά. 

Για την ακρίβεια όσον αφορά το πρόγραµµα «Ανακυκλώνω»
δεν ξέρετε τις συνέπειες; Δεν θα ήθελα να χρησιµοποιήσω προ-
σωπικές ερωτήσεις, αλλά πουλιούνται οι ηλιακοί θερµοσίφωνες
στη διπλάσια τιµή, γιατί µε τη δική µας νοµοθεσία αποκλείσατε
όλους τους παραδοσιακούς εµπόρους. Τα στείλατε µε συγκεκρι-
µένο κωδικό ΚΑΔ στα καταστήµατα µεγάλης εµπορίας, µε απο-
τέλεσµα να διπλασιαστούν οι τιµές. Ο ηλιακός θερµοσίφωνας,
δηλαδή, είναι προϊόν πολυτέλειας για το φτωχό νοικοκυριό 

Να µη µιλήσουµε για τα ναυπηγεία. Στον Σκαραµαγκά είχε υπο-
σχεθεί ο Πρωθυπουργός ότι θα προσλάβει το προσωπικό -καθυ-
στερεί και να µας απαντήσετε- που στήριξε το πρόγραµµα του
Πολεµικού Ναυτικού και τώρα το έχετε πεταµένο. 

Θα ήθελα, όµως, να σηµειώσω το µεγάλο –γι’ αυτό σας χαρα-
κτήρισα Υπουργό της ακρίβειας- προτέρηµα, όπως το διαφηµί-
ζετε, µε το πρόγραµµα της πρόσκαιρης µείωσης για έξι µήνες
των τιµών στα επώνυµα προϊόντα. Δεν ξέρετε ότι σύµφωνα µε τη
«CIRCANA», πρώην «IRI», από το 2022 µέχρι σήµερα τα προϊόντα
της ιδιωτικής ετικέτας κατ’ όγκο στην κατανάλωση αυξήθηκαν
κατά 0,6%; Γι’ αυτό το 0,6% του όγκου ξέρετε πόσο περισσότερο
-και τελειώνω- πλήρωσαν τα λαϊκά στρώµατα; Πλήρωσαν 9,8%.
Αυτός είναι ο πραγµατικός πληθωρισµός. 

Και κλείνοντας, για να µην καταχραστώ τον χρόνο, τα επώνυµα
προϊόντα έχουν περάσει µια χρονιά µε υπερπολλαπλάσιες τιµές
όπως παραδέχεστε, αφού λέτε ότι τους βάζετε και πρόστιµα που
δεν έχουν καµµία σχέση µε τις τιµές που έχουν και τα κέρδη που
έχουν αποκοµίσει. Είναι διπλάσια πλέον η ιδιωτική ετικέτα, δη-
λαδή η κατανάλωση των φτωχών, από τις προηγούµενες χρονιές
και έχει φτάσει το 26,2%.  Όταν µπήκαµε στα µνηµόνια, η ιδιωτική
ετικέτα ήταν κοντά στο 14% µε 15% και ήταν η πρώτη ένδειξη
φτωχοποίησης του λαού. 

Αν περιορίσετε τα επώνυµα προϊόντα για έξι µήνες, ενώ έχουν
καταγράψει υπερκέρδη και ανεξέλεγκτα επιτρέπετε στους εµπο-
ρικούς επιχειρηµατίες να πουλάνε πανάκριβα τα προϊόντα της
ιδιωτικής ετικέτας, τότε πραγµατικά µπορεί να επαίρεστε ότι
είστε Υπουργός της ακρίβειας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνουµε

αυτόν τον κύκλο των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων µε τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Καζαµία.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Σκρέκα, είστε Υπουργός

Ανάπτυξης και ο ρυθµός ανάπτυξης, όπως όλοι γνωρίζουµε, είναι
αποδεκτός από όλους τους οικονοµολόγους ως η λυδία λίθος
της επιτυχίας ή αποτυχίας µιας οικονοµίας. 

Μας είπατε στην οµιλία σας και επαναλάβετε την επωδό όλων
των Υπουργών -φαίνεται πως έχετε µια επικοινωνιακή στρατη-
γική- πως πετύχαµε ή θα πετύχουµε φέτος ρυθµό ανάπτυξης τρι-
πλάσιο του ρυθµού ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Πρώτον, η Ευρωπαϊκή Ένωση βρίσκεται σε οικονοµική καθί-
ζηση, κύριε Υπουργέ. Το να έχεις τριπλάσιο ρυθµό ανάπτυξης
ενός ρυθµού ανάπτυξης που βρίσκεται σε καθίζηση δεν είναι επί-
τευγµα. 

Δεύτερον, µας είπατε ότι σκοπός είναι να είναι διατηρήσιµη
αυτή η ανάπτυξη στο µέλλον. Σας διαβάζω ένα απόσπασµα -ο κύ-
ριος Πρόεδρος µπορεί να σας επιτρέψει να µε διακόψετε- να µου
πείτε ποιου είναι. Το απόσπασµα λέει το εξής: «Είναι η Ελλάδα
καταδικασµένη, όπως λένε κάποιοι ξένοι, να σέρνεται και να γερ-
νάει τα επόµενα σαράντα χρόνια; Η απάντηση είναι όχι, ξεκάθαρα
όχι. Η Ελλάδα δεν είναι καταδικασµένη να αποτύχει. Η χώρα µπο-
ρεί να αναπτυχθεί στα επόµενα δέκα χρόνια µε µέσο ρυθµό 4%». 

Ποιος το είπε αυτό, κύριε Υπουργέ; Το θυµάστε; Δεν το θυµά-
στε. Ο κ. Μητσοτάκης στη ΔΕΘ το 2018. Πόσο απέχετε από το
4% που υποσχέθηκε ότι θα µπορέσει να αποδώσει για µια δεκαε-
τία όταν αναλάβει την κυβέρνηση; 

Δεύτερον, µιλάτε για θεαµατικούς ρυθµούς ανάπτυξης. Μπο-
ρείτε, κύριε Υπουργέ, να µας πείτε ποιος είναι ο µέσος ρυθµός
ετήσιας ανάπτυξης την τελευταία πενταετία επί κυβερνήσεως
σας; Τον ξέρετε;

Κύριε Πρόεδρε, αν θέλει να µας πει θα τον ακούσουµε. Δεν

θέλει να µας πει. 
Θα σας τον πω εγώ. Είναι 1,8%, το οποίο είναι κάτω από το

όριο του 2%, που οι περισσότεροι οικονοµολόγοι θεωρούν ότι
ισοδυναµεί µε πρακτική στασιµότητα. Είστε στο ανώτατο όριο
της στασιµότητας. Δεν έχουµε θεαµατικούς ρυθµούς ανάπτυξης.
Σας αναφέρω εδώ ότι τα τελευταία στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ του Δε-
κεµβρίου για την ελληνική οικονοµία παρουσιάζουν τους ρυθ-
µούς ανάπτυξης των τελευταίων δέκα ετών και αυτοί βγάζουν
1,8%.

Ο ρυθµός ανάπτυξης που παραλάβατε στη διάρκεια του τρίτου
µνηµονίου από την κυβέρνηση Τσίπρα, τον οποίον χλευάζατε και
διαµαρτυρόσασταν ότι ήταν υπερβολικά χαµηλός, ήταν 1,7% για
το 2018. Είστε στα ίδια επίπεδα, αυτά τα οποία χλευάζατε. Πώς
είναι δυνατό να διαιωνίζετε αυτό το παραµύθι, ότι έχουµε υψη-
λούς ρυθµούς ανάπτυξης, θεαµατικούς ρυθµούς ανάπτυξης, που
έλεγε και ο Πρωθυπουργός, όταν πήγε στο αµερικανικό Κο-
γκρέσο; Δεν έχουµε. Είστε οριακά πάνω από το ύψος της στασι-
µότητας φέτος και κατά την πενταετία είστε κάτω από το 2%.

Παραδεχτείτε το και πείτε µας τι µπορείτε να κάνετε για να βελ-
τιώσετε αυτή την ανάπτυξη, δεδοµένου ότι λαµβάνετε τεράστια
κονδύλια από την Ευρωπαϊκή Ένωση και λόγω του κορωνοϊού και
δεδοµένου ότι µπορούσατε να δανείζεστε χωρίς πλεονάσµατα
για τρία χρόνια και αυξήσατε και το χρέος για να πετύχετε µια
καλύτερη απόδοση της οικονοµίας. Είναι απογοητευτική αυτή η
απόδοση. Θα ήθελα να µας πείτε -ξανά- τι σκοπεύετε να κάνετε
για να τη βελτιώσετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο Υπουργός. Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, για συνοπτικές απαντή-
σεις. Τέθηκαν πολλά θέµατα, αλλά καταλαβαίνετε ότι πρέπει να
είναι συνοπτικές οι απαντήσεις. Σας δίνω πέντε λεπτά για να µπο-
ρέσετε να απαντήσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω τους συναδέλφους, τους εκπρο-
σώπους των κοµµάτων, για τις παρατηρήσεις τους, που ήταν
αναµενόµενο φυσικά και θα µου δώσει τη δυνατότητα να µιλήσω
και για το µείζον θέµα που απασχολεί την ελληνική οικογένεια,
που είναι η ακρίβεια. Προφανώς ανέµενα αυτές τις παρατηρήσεις
και γι’ αυτό κράτησα την περιγραφή των δράσεων που έχει λάβει
η Κυβέρνησή µας για να αντιµετωπίσει το θέµα το οποίο πραγµα-
τικά είναι αυτό το οποίο απασχολεί περισσότερο σήµερα από οτι-
δήποτε άλλο την ελληνική οικογένεια και µιλάω βεβαίως για την
ακρίβεια.

Θέλω να πω, όµως, απευθυνόµενος στους συναδέλφους ότι
δεν είναι σωστό να προσπαθείτε να διαµορφώσετε µια εικόνα η
οποία δεν είναι πραγµατική σε ό,τι αφορά την ανακοίνωση στατι-
στικών στοιχείων. Κατ’ αρχάς το αν το νοικοκυριό βιώνει την ακρί-
βεια ή όχι δεν έχει να κάνει µε τη στατιστική. Είναι ένα γεγονός.
Όπως και τα µέτρα τα οποία έχει λάβει η Κυβέρνησή µας για να
προσπαθήσουµε και να βοηθήσουµε τα νοικοκυριά και την ελλη-
νική οικογένεια να έχουν πρόσβαση σε βασικά καταναλωτικά
αγαθά είναι επίσης ένα γεγονός. Βεβαίως πρέπει να κάνουµε
ακόµα περισσότερα και γι’ αυτό δεν σταµατάµε.

Επιτρέψτε µου, όµως, να ξεκινήσω πρώτα αναφερόµενος σε
αυτά που είπε ο κ. Κατρίνης, ο οποίος κατά την προσφιλή του µέ-
θοδο επιλέγει τα στατιστικά νούµερα τα οποία ανακοινώνει στη
Βουλή. Ανέφερε κάποια στοιχεία που έχουν να κάνουν µε τον
πληθωρισµό στην Ελλάδα και τον πληθωρισµό στην Ισπανία και
σε άλλες χώρες οι οποίες έχουν µειώσει το ΦΠΑ.

Κατ’ αρχάς να πω ότι εδώ στην Αίθουσα δεν ακούστηκε κανένα
άλλο µέτρο αντιµετώπισης της ακρίβειας, πέρα από τη µείωση
του ΦΠΑ, που σηµαίνει ότι αναγνωρίζεται ότι και η διάταξη –ο
νόµος της Κυβέρνησής µας- για την αντιµετώπιση της αισχρο-
κέρδειας, αλλά και οι έλεγχοι προφανώς έχουν κάποια αποτελέ-
σµατα, αλλά και οι πρωτοβουλίες, µόνιµη µείωση τιµής και καλάθι
νοικοκυριού, επίσης έχουν κάποιο αποτέλεσµα. Μικρό, µεγάλο,
σηµασία έχει ότι έχουν αποτέλεσµα και ότι συνεχίζουµε να προ-
σπαθούµε.

Για να δούµε λίγο, τι έγινε µε εκείνες τις χώρες, όπως είναι για
παράδειγµα η Ουγγαρία ή η Ισπανία ή η Πολωνία, χώρες που µεί-
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ωσαν το ΦΠΑ και ιδιαίτερα τον ΦΠΑ στα τρόφιµα; Θα διαβάσω
στοιχεία από την Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία για τον πλη-
θωρισµό, όχι του τελευταίου έτους, αλλά των τελευταίων δύο
ετών, από τότε που ξεκίνησε το πρόβληµα του πληθωρισµού
στην Ευρώπη, εκτός αν νοµίζετε ότι ο πληθωρισµός ήρθε και
έπληξε µόνο την Ελλάδα: Σεπτέµβριος 2021 µε Οκτώβριο 2023,
πληθωρισµός τροφίµων Ουγγαρίας, 55%, Λιθουανίας 42%, Βουλ-
γαρίας -εδώ δίπλα, φτωχή χώρα µε χαµηλούς µισθούς- πληθω-
ρισµός τροφίµων 39%, Σερβία, Σλοβακία 39% και 38%, Εσθονία
36%, Βόρεια Μακεδονία 33%, Πολωνία, Ρουµανία 33% και 32%
πληθωρισµός τροφίµων στη διετία, Κροατία, Τσεχία 31%, Ισπα-
νία, Γερµανία, χαµηλότερα, 28% πληθωρισµός τροφίµων. Η Ισπα-
νία έχει µηδενίσει τον ΦΠΑ σε βασικά τρόφιµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι εικοσιτέσσερις µήνες, όµως,
κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ελλάδα
27%, Ευρωπαϊκή Ένωση 27%.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αυτό είναι λαθροχειρία που κάνετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ακούστε

να µαθαίνετε λίγο. Δεν θέλετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μα, για δύο χρόνια;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ο πλη-

θωρισµός, δηλαδή, των δύο ετών δεν σας καλύπτει για να δούµε
τη συνολική εικόνα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Την περίοδο της µείωσης, κύριε
Υπουργέ, να µας πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ. Ακου-
στήκατε όλοι. Ας ακουστεί και ο Υπουργός όπως ακουστήκατε
όλοι. Παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δηλαδή
πριν δύο χρόνια δεν αγόραζαν τρόφιµα οι Έλληνες και οι Ευρω-
παίοι;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πληθωρισµός τροφίµων έτους, Νοέµβριος 2023 σε σχέση µε

τον αντίστοιχο περσινό µήνα: Πληθωρισµός τροφίµων Ελλάδας,
8,9%, µειώθηκε από 9,9% τον Οκτώβριο. Πληθωρισµός τροφίµων
Ισπανία. Πόσο είναι, κύριε συνάδελφε, κύριε Κατρίνη;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: 9,14%.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Πληθω-

ρισµός τροφίµων στην Ισπανία 9,14%, που µηδένισε τον ΦΠΑ.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πόσο ήταν µε τον ΦΠΑ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Είναι χα-

µηλότερο από την Ελλάδα, που δεν µείωσε τον ΦΠΑ;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Πάµε τώρα παρακάτω. Θα πει κάποιος: «Καλά, εσείς στην Κυ-
βέρνηση είσαστε ικανοποιηµένοι µε τον πληθωρισµό τον οποίο
έχει η Ελλάδα»; Δεν είµαστε ικανοποιηµένοι -φυσικά- και γι’ αυτό
συνεχίζουµε. Μπορείτε να µας πείτε µια χώρα στην Ευρώπη, η
οποία να έχει ψηφίσει -η κυβερνητική πλειοψηφία- νόµο για την
αισχροκέρδεια, να τον έχει εφαρµόσει και να έχει επιβάλει πρό-
στιµα µε βάση αυτόν τον νόµο; Πείτε µου µια χώρα στην Ευρώπη.
Ησυχία απόλυτη. Καµµία χώρα στην Ευρώπη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θέλετε να σας απαντήσουµε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Η Ελ-

λάδα αντίθετα, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, που προ-
σπαθείτε επικριτικά να αναφερθείτε πολλές φορές, λες και
έπρεπε να διορθώσει τα πάντα µέσα σε ένα βράδυ…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σε πέντε χρόνια.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ψήφισε

τέτοιο νόµο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πόσα εισέπραξε, κύριε Υπουργέ;
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Νόµο ψηφίσατε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Εφαρ-

µόσαµε τον νόµο, κυρία συνάδελφε. Αλλάξατε έδρανα βλέπω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,

παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Και επι-

βάλαµε πρόστιµα -και βαριά- σε µεγάλες εταιρείες.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πόσα εισέπραξε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τι εισπράξατε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Θα σας

τα απαντήσω όλα. Αλλά δεν διαβάζετε, δεν µαθαίνετε και δεν πα-
ρακολουθείτε και τη Βουλή από ό,τι φαίνεται κύριοι συνάδελφοι.
Επέβαλε πρόστιµα σε µεγάλες εταιρείες, σε πολυεθνικές εται-
ρείες. Εδώ, εγώ, κατέθεσα και τα αποδεικτικά είσπραξης στη
Βουλή για να τα έχετε και να τα βρείτε. Να τα ζητήστε από τους
συναδέλφους σας. Μάλιστα ήταν συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ αυτός
που έκανε ερώτηση κοινοβουλευτικού ελέγχου για τις εταιρείες
στις οποίες επιβλήθηκε το πρόστιµο και το πλήρωσαν το πρό-
στιµο. Πρέπει να σας πω το εξής: Όλα τα πρόστιµα, όλα, θα πλη-
ρωθούν ή θα βεβαιωθούν στην εφορία για είσπραξη. Δεν µπορεί
να γλιτώσει κανείς. Μέχρι τώρα, σε σχέση µε τα 12 εκατοµµύρια
ευρώ πρόστιµα τα οποία έχουµε επιβάλει το τελευταίο έτος συ-
νολικά και µε το χθεσινό µεγάλο πρόστιµο των 2 εκατοµµυρίων
ευρώ σε µεγάλη αλυσίδα ηλεκτρικών συσκευών, που είναι και πο-
λυεθνική εταιρεία -2 εκατοµµύρια ευρώ για παραπλανητικές εκ-
πτώσεις-, έχει εισπραχθεί ή έχει βεβαιωθεί το 60% µε 70%. Το
υπόλοιπο, επειδή τα πρόστιµα µπήκαν τον τελευταίο µήνα, µόλις
παρέλθει το δίµηνο και δεν έχουν πληρωθεί και δεν έχουν στείλει
τα αποδεικτικά στη ΔΙΜΕΑ, βεβαιώνονται στην εφορία και ει-
σπράττονται.

Άρα να τελειώσει αυτό το παραµυθάκι ότι δήθεν επιβάλλονται
µε πρόστιµα, αλλά δεν εισπράττονται και παρακαλώ πολύ να ζη-
τήσετε από τον συνάδελφό σας του ΣΥΡΙΖΑ, που έκανε την ερώ-
τηση και έχει και το αποδεικτικό, γιατί κάποιοι πήγαν και πλήρω-
σαν αµέσως - αµέσως τα πρόστιµα, πολυεθνικές εταιρείες, να
σας δώσει το αποδεικτικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ.

Μια σκέψη ακόµα και να ολοκληρώσουµε. Είπα δεν µπορούµε
δυστυχώς να έχουµε περισσότερο χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δύο,
τρεις σκέψεις, κύριε Πρόεδρε, γιατί οι συνάδελφοι κάνουν πολ-
λές ερωτήσεις.

Άρα δεν σταµατάµε την προσπάθεια για να τιθασεύσουµε τον
πληθωρισµό και το «καλάθι του νοικοκυριού». Βλέπω και πάρα
πολλούς από εσάς να λένε: «Πήγε η τιµή στο αρνί, στο κατσίκι
14 ευρώ, πήγε 15 ευρώ, πήγε 13». Κύριε συνάδελφε, αναφερθή-
κατε στην περιγραφή και στην ανακοίνωση που έκανα εγώ για
συγκεκριµένη βορειοελλαδίτικη κατά κύριο λόγο αλυσίδα σου-
περµάρκετ. Εκείνο το πρωί ήταν η πρώτη, η οποία είχε στείλει τα
δεδοµένα, προχθές το πρωί, του χριστουγεννιάτικου καλαθιού
για το γιορτινό τραπέζι και είχε τιµή κιλού στο αρνί 8,9 ευρώ.
Όπως και έναν µήνα πριν είχα ανακοινώσει άλλο όνοµα, άλλης
αλυσίδας. Εκείνο δεν σας ενόχλησε. Σας ενόχλησε το όνοµα της
βορειοελλαδίτικης αλυσίδας από όπου και εσείς εκλέγεσθε. Αλλά
δεν πειράζει, πάµε παρακάτω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Έκανα λάθος, το παίρνω πίσω. Δεν θα αναφέρω ξανά ονόµατα

αλυσίδων. Αλλά η πραγµατικότητα είναι ότι το «καλάθι του νοι-
κοκυριού» που ανακοινώθηκε δίνει πρόσβαση σε βασικά κατανα-
λωτικά αγαθά, σε προϊόντα για να γεµίσει το γιορτινό τραπέζι η
ελληνική οικογένεια σε χαµηλότερες τιµές. Είναι µια πραγµατι-
κότητα. Γιατί; Διότι το αρνί ή το χοιρινό ή το βόειο κρέας ή η φέτα
πωλούνταν πιο ακριβά ή πωλούνται πιο ακριβά αν δεν επιλέξεις
προϊόντα που είναι στο «καλάθι του νοικοκυριού». Άρα αυτό βοη-
θάει. 

Και ναι, κύριε συνάδελφε από τη Νίκη, πολλά από τα προϊόντα
ιδιωτικής ετικέτας παράγονται στην Ελλάδα και είναι ποιοτικά
προϊόντα. Δεν είναι προϊόντα δεύτερης κατηγορίας ούτε για πο-
λίτες δεύτερης κατηγορίας. Και βέβαια, ο Έλληνας να τα δοκι-
µάσει και αν του αρέσει να τα επιλέξει. Και βεβαίως, και τα
επώνυµα προϊόντα να αρχίσουν να µειώνουν τις τιµές τους. Και
βεβαίως, εµείς τους ελέγχουµε και αθέµιτη κερδοφορία. Και η
µόνιµη µείωση τιµής αυτό πέτυχε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, κλεί-
νετε παρακαλώ στο ενδέκατο λεπτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κλείνω,
τελειώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, τη
σκέψη σας µόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Σε ό,τι
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αφορά τους µισθούς για τα ναυπηγεία Ελευσίνας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ λίγο για να το ακούσουν και οι υπόλοιποι Υπουργοί. Είναι
µια διαδικασία στην οποία δεν είναι κοινοβουλευτικός έλεγχος
για να µπούµε σε λεπτοµερή τρόπο απαντήσεων παντού. Συνο-
πτικές απαντήσεις παρακαλώ. Έχουν τεθεί βέβαια πολλά θέµατα
καταλαβαίνω. Μίλησαν πέντε Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι µπορούµε να υπερβαίνουµε τόσο
πολύ το χρόνο. Ισχύει για όλους. Παρακαλώ, µισό λεπτό και ολο-
κληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Και ολο-
κληρώνω, κύριε Πρόεδρε, για τους µισθούς στην Ελευσίνα και
τους εργαζόµενους εκεί. Το 2019 στη Σύρο εργάζονταν περίπου
εξακόσιοι άνθρωποι. Σήµερα εργάζονται πάνω από χίλιοι επτα-
κόσιοι. Σήµερα στην Ελευσίνα, γιατί πριν λίγες εβδοµάδες πή-
ραµε την έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το comfort
letter για να προχωρήσουν και οι επενδύσεις για τη διαδικασία
της εξαγοράς, της πώλησης που έγινε, θέλω να σας πω ότι ερ-
γάζονται περίπου επτακόσιοι άνθρωποι, θα εργάζονται περίπου
τρεις χιλιάδες µετά από δύο, τρία χρόνια. Οι µισθοί στα ναυπη-
γεία πώς ήταν, κύριοι συνάδελφοι τα προηγούµενα χρόνια; Πόσο
ήταν τα προηγούµενα χρόνια, τα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Αφού τους τα κόψατε! Σοβαρά µιλάτε

τώρα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ήταν

κάτω από 1.000 ευρώ, δώδεκα µισθοί τον χρόνο, χωρίς δώρα,
χωρίς τίποτα, 900 ευρώ τον µήνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Εσείς τα κόψατε!
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Εσείς τα κό-

ψατε! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Γιατί

φωνάζετε; Γιατί φωνάζετε;
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Και τα χαρίζετε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δεν χα-

ρίστηκε τίποτα.
Ακούστε, για να µάθει ο ελληνικός λαός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, ολο-

κληρώστε, παρακαλώ.
Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! Έχετε την δυνατότητα παρέµ-

βασης του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Μα, λέει ψέµατα! Παραπλανεί!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μα, ο Κοινοβουλευ-

τικός Εκπρόσωπος µπορεί να πάρει τον λόγο. Γι’ αυτό υπάρχει η
δυνατότητα παρέµβασης από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
µετά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ακού-
στε, τα γνωρίζετε πολύ καλά και χαίροµαι γιατί οι εκπρόσωποι
των εργαζοµένων, οι συνδικαλιστές πρώτα απ’ όλα σέβονται τον
µόχθο και τη δουλειά των εργαζοµένων και στηρίζουν αυτή την
προσπάθεια στα ναυπηγεία Ελευσίνας και Σύρου. Και το χαίρο-
µαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λοιπόν, κύριε Υ-
πουργέ, ολοκληρώσατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ανήκουν
στη δική σας παράταση και το χαίροµαι.

Τελειώνω. Αναγνωρίζουµε ότι σήµερα οι µισθοί ξεπερνούν τις
2.000 ευρώ, έχουν να παίρνουν και δώρα, δώρο Πάσχα, θα πά-
ρουν και δώρο Χριστουγέννων και παίρνουν αναδροµικά τα χρή-
µατα που τους χρώσταγαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Αυτό
είναι ανάπτυξη. Και αυτή η ανάπτυξη έχει αποτέλεσµα, κύριε συ-
νάδελφε. Και έχει αποτέλεσµα στην τσέπη των εργαζοµένων που
θέλουν να ζήσουν την οικογένειά τους και που φεύγουν αν δεν
υπάρχει ανάπτυξη στη χώρα και πάνε σε άλλες χώρες να δουλέ-
ψουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ καθίστε κάτω. Ολοκληρώσατε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Η Ελ-

λάδα θα προχωρήσει µπροστά!
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Γιαννούλη, αν

θέλετε να κάνετε παρέµβαση, έχετε δικαίωµα, απλά θα είναι η
τρίτη σας παρέµβαση οπότε δεν θα έχετε δικαίωµα άλλης παρέµ-
βασης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα ήθελα επί της διαδικασίας, ένα
λεπτό µόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μόνο επί της διαδι-
κασίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ντρέποµαι πραγµατικά τους Βου-
λευτές που περιµένουν. Είναι ντροπή σας. Είναι δείγµα αλαζο-
νείας να µιλάτε δεκαεπτά λεπτά επιπλέον για να πείτε για µία
ακόµη φορά ψέµατα στον κόσµο µε την ανοχή του Προεδρείου
από ευγένεια. Ντροπή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν είναι αυτό επί
της διαδικασίας.

Ευχαριστώ.
Ακούστε µε λίγο παρακαλώ, για να είµαστε ξεκάθαροι εδώ και

για να κερδίσουµε χρόνο να µιλήσουν οι συνάδελφοι. Όλοι -και
είναι ανεκτό αυτό και επιτρεπτό- κάνουν υπερβάσεις. Εδώ ο
Υπουργός πρέπει να απαντήσει. Τέθηκαν πάρα πολλά θέµατα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μου επιτρέπετε λίγο; Συγγνώµη λίγο! Παρακαλώ, κύριοι συνά-

δελφοι!
Τέθηκαν θέµατα από πέντε Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους

και µάλιστα δεν µπόρεσαν να απαντηθούν όλα. Δεν πρόλαβε, τον
διέκοψα τον Υπουργό ακριβώς για να προχωρήσουµε. Τέθηκαν
θέµατα από πέντε κοινοβουλευτικούς, αλλά ξέρουµε ότι και οι
κοινοβουλευτικοί υπερβαίνουν τον χρόνο. 

Λοιπόν παρακαλώ να συνεχίσουµε και νοµίζω όλοι καταλαβαί-
νουµε ποιο πρέπει να είναι το µέτρο από όλους µας. 

Να κάνω µια ανακοίνωση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το Α’ Γυµνάσιο Ξάνθης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Από τον κατάλογο των οµιλητών, τον λόγο έχει ο κ. Παπανα-
στάσης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ήδη από την κυβερνητική

πλευρά ακούσαµε µία πληθώρα εκφράσεων ως εθνικών στόχων.
Ακούσαµε για µια Ελλάδα κόµβο ενέργειας, για Ελλάδα παράγο-
ντα σταθερότητας και πολλά άλλα. Όλα αυτά είναι καθαρά στό-
χοι του κεφαλαίου. Είναι άµεσα συνδεδεµένοι µε την πολιτική της
εµπλοκής στα ιµπεριαλιστικά σχέδια των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ, της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Αυτήν ακριβώς τη διασύνδεση αποκαλύπτει
και ο καταµερισµός των δαπανών του προϋπολογισµού για το
2024. Αυτός ο αντιλαϊκός προϋπολογισµός προβλέπει εξοπλι-
σµούς δισεκατοµµυρίων ευρώ για τις νατοϊκές ανάγκες. 

Ήδη ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, δηλώνοντας την υπερψήφιση
των ονοµαζόµενων αµυντικών δαπανών αποδέχεται και στηρίζει
την εµπλοκή, αλλά και τις συνέπειες της πρόσδεσης της χώρας
σε αυτές τις λυκοσυµµαχίες. Δεν είναι µία.

Την ώρα που οι µισθοί στην Ελλάδα βρίσκονται στα επίπεδα
του 2009, υπάρχει αυξητική κλιµάκωση που φαίνεται στους δια-
δοχικούς προϋπολογισµούς του ΥΠΕΘΑ. 

Για παράδειγµα το 2019 ήταν 3,3 δισεκατοµµύρια, το 2024
είναι 6,1 δισεκατοµµύρια. Το 2022 ήταν για µια ακόµη χρονιά -
του 2023 δεν βγήκαν ακόµα- οι πρώτοι στις διαθέσιµες δαπάνες
για την ενίσχυση του ΝΑΤΟ. Κατέβαλε το 3,54% του ΑΕΠ της,
όταν η νατοϊκή απαίτηση καλυπτόταν τουλάχιστον µε το 2% του
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ΑΕΠ. Οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, όταν η Ελλάδα έχει
3,54% ξέρετε πόσο είχε; Είχε 3,40%. Η Γερµανία ήταν δεύτερη.
Η Γερµανία, η ατµοµηχανή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είχε 1,47%,
ήταν δέκατη τέταρτη. Μην πάµε παραπέρα, γιατί ήδη αυτά νο-
µίζω αρκούν. 

Με αυτές λοιπόν, τις δαπάνες, το 3,54% είχε το θράσος -και
είναι θράσος- ο Πρωθυπουργός και πήρε τη γιαγιά στο Μεσο-
λόγγι να της δώσει συγχαρητήρια που έδωσε το βιός της για να
πάρει ένα ασθενοφόρο 3,54%, 6,1 δισεκατοµµύρια στο ΝΑΤΟ. 

Ο δε κ. Κασσελάκης, ακόµα πιο θρασύς µε τις κάµερες, πήρε
και το µπρίκι και της έφτιαξε και τον καφέ. Μόνο που ήταν πικρός,
πολύ πικρός, όχι µόνο για τη γιαγιά, αλλά έτσι όπως πάνε, για
όλον τον ελληνικό λαό.

Είναι, επίσης, γνωστό ότι σχεδόν κάθε µέρα οι ελληνικές στρα-
τιωτικές δυνάµεις συµµετέχουν σε νατοϊκές ασκήσεις ή άλλες
συµµαχικές επιχειρήσεις. Το ετήσιο κόστος συνολικά αυτών των
συµµετοχών ανέρχεται σε εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ και µε
άλλες επιβαρύνσεις όπως είναι η συντήρηση, αλλά και η αντικα-
τάσταση, γιατί κάποια στιγµή βγαίνουν εκτός ορίου ζωής. Όλα
αυτά τα πληρώνουµε. 

Εδώ µπαίνει ένα κοµβικό ερώτηµα, που οφείλει τόσο η πα-
ρούσα όσο και οι προηγούµενες Κυβερνήσεις, να απαντήσουν:
Ποιος, άραγε, είναι ο εχθρός; Ποιος είναι ο αντίπαλος σε αυτές
τις νατοϊκές ασκήσεις; Βγείτε και ρωτήστε τον κόσµο. Τι θα σας
απαντήσει; Ποιος είναι ο εχθρός; 

Σε αυτές, λοιπόν, τις απανωτές ασκήσεις -Μεσόγειο, Μέση
Ανατολή, Ισπανία, Φινλανδία- είναι εχθρός ο Ρώσος; Όχι. Μήπως
είναι οι Τούρκοι; Φυσικά και όχι. Γιατί; Σε αυτές τις ασκήσεις δι-
οικητής είναι ο Τούρκος, υποδιοικητής ο Έλληνας ή αντίστροφα.
Στις ίδιες ασκήσεις συµµετέχουν όλοι. Αφήστε τώρα τα αφηγή-
µατα που τεχνηέντως καλλιεργούνται και έχετε τεράστια ευθύνη
και εσείς και οι άλλοι. 

Άρα όλοι αυτοί µάχονται στην ίδια νατοϊκή πλευρά, µε τις ελ-
ληνικές στρατιωτικές δυνάµεις του ΝΑΤΟ σαν να είναι όλοι µαζί.
Και εδώ, επειδή θα πρέπει να ξεκαθαρίζουµε τα πράγµατα, πρέ-
πει να πούµε ότι ο πραγµατικός στόχος είναι οι λαοί των περιο-
χών που είχαν την κατάρα –ευχή είναι, αλλά την µετατρέπετε σε
κατάρα- να είναι πάνω σε υδρογονάνθρακες για παράδειγµα ή
να βρίσκονται σε κοµβικά γεωπολιτικά σηµεία. Αλλού περνάει ο
δρόµος του µεταξιού, αλλού περνάει ο ινδικός δρόµος. Πάει το
Ναγκόρνο Καραµπάχ, πάει η Παλαιστίνη. Είναι δρόµοι που οι
ιµπεριαλιστικές δυνάµεις τους έχουν χαράξει µε το αίµα αυτών
των λαών.

Και για να µην λέει µόνο το ΚΚΕ, θα πω και µια θέση του Γενι-
κού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας το οποίο λέει: «Η συµµετοχή των
ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων στο ΝΑΤΟ αποσκοπεί στην ενεργό
συµµετοχή τους στην ενίσχυση της αµυντικής διάταξης…» Ποιας;
Της λυκοσυµµαχίας, «…και της αποτρεπτικής ικανότητας της
συµµαχίας».

Θα βάλει τις φωνές ο κύριος Πρόεδρος τώρα αν µπούµε στη
διαδικασία να πούµε τι σηµαίνει «ενίσχυση της αµυντικής διάτα-
ξης του ΝΑΤΟ ή αποτρεπτική ικανότητα του ΝΑΤΟ». Φωτιά και
τσεκούρι, που έλεγε κι ένας Γιαννιώτης παλιά για άλλη περί-
πτωση!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ, λοιπόν, µπαίνει κι άλλο ένα ερώτηµα: Tι καλούνται να υπε-
ρασπίσουν οι Ένοπλες Δυνάµεις σήµερα; Θα απαντήσετε: «Τα
σύνορα της χώρας». Κρύβετε την αλήθεια µε µια ευγενική έκ-
φραση, αλλά ο οργισµένος ελληνικός λαός χρησιµοποιεί την έκ-
φραση: «Λέτε ψέµατα». Και, µάλιστα, όχι µόνο ο ελληνικός λαός,
αλλά και τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων που τα έχουν «φορ-
τωθεί»  στην πλάτη τους. Αν αυτή είναι η αποστολή τους στα σύ-
νορα της χώρας, τι δουλειά έχουν οι πανάκριβες φρεγάτες στα
ανοιχτά της Παλαιστίνης; Τι θέλουν οι Patriot, τα αντιπυραυλικά
συστήµατα στη Σαουδική Αραβία; Τι θέλουν οι  αντιαρµατιστές
στη Βουλγαρία; Γιατί συµµετέχει η Ελλάδα σε όλες αυτές τις
αποστολές στη Μεσόγειο, στο Κόσσοβο κ.λπ.. Απαντήστε!

Κρύβετε ότι η αποστολή των Ενόπλων Δυνάµεων είναι ταυτι-
σµένη µε την αποστολή των αµερικανο-νατοϊκών βάσεων. Έτσι
διαµορφώνεται το διεθνές αποτύπωµα, που µας είπε πριν από

λίγες ώρες ο κ. Δένδιας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Παρακαλώ, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµη, κύριε Πρόεδρε. Ο Κα-

νονισµός έγινε λάστιχο προηγουµένως. Αφήστε µε να ολοκλη-
ρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα σας δώσω λίγο
χρόνο, αλλά δεν έγινε «λάστιχο» ο Κανονισµός, παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Πάλι θα «ψελλίσετε» ότι τηρείτε
τις συµφωνίες, ότι το κράτος έχει συνέχεια. Γι’ αυτό τα κάνετε
όλα αυτά. Θα µιλήσετε για συµµαχικές υποχρεώσεις. Αλήθεια,
αυτές οι συµµαχικές υποχρεώσεις από τον ουρανό έπεσαν; Εσείς
κι εσείς κι εσείς τις έχετε ψηφίσει και τις βάλατε στο πλάνο και
τις υλοποιείτε σήµερα. 

Αυτές είναι οι δεσµεύσεις που σας οδήγησαν, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, να αδειάσετε τις στρατιωτικές αποθήκες τροφοδοτώ-
ντας το αντιδραστικό καθεστώς Ζελένσκι. Τα ίδια τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων µιλάνε για ταχύτατη µείωση της αµυντικής
ισχύος των νησιών, για να µην πω την άλλη -την κακιά- λέξη.

Σχετικά τώρα µε τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων για τον
προϋπολογισµό: Μαζί µε τη µισθοδοσία εγγράφονται 2.800 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, κάτι παραπάνω από πέρυσι. Τι θα κάνει πια η
Κυβέρνηση; Μήπως θα αναλάβει την απλήρωτη νυχτερινή εργα-
σία των στελεχών που εργάζονται τη νύχτα οκτώ ώρες, αλλά πλη-
ρώνονται πέντε ή τα απλήρωτα Σαββατοκύριακα και τις αργίες
και γενικά την απλήρωτη υπερωριακή απασχόληση; Μήπως η Κυ-
βέρνηση θα αναλάβει το κόστος της µισθολογικής αναβάθµισης
αξιωµατικών ΕΜΘ µε βάση τη βαθµολογική τους εξέλιξη; Ή
µήπως θα τους δώσει αυτό που έχει δώσει στους υπόλοιπους δη-
µόσιους υπαλλήλους, το επίδοµα παραµεθόριων περιοχών; Θα
τους πληρώσει τα ενοίκια στη Ρόδο, στην Κέρκυρα και στα άλλα
τουριστικά νησιά που τους γονατίζουν; Όχι, φυσικά. Μήπως θα
τους λύσει τα προβλήµατα µε την ιατροφαρµακευτική τους πε-
ρίθαλψη; Μέχρι σήµερα πυκνά-συχνά η πολιτική της Κυβέρνησης
τους αφήνει ακάλυπτους. Είναι η πολιτική σας που τους αναγκά-
ζει και βάζουν το χέρι βαθύτατα στην τσέπη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σχετικά µε τους στρατιώτες: Τι θα τους καλύψει αυτός ο προ-

ϋπολογισµός; Αλήθεια, µήπως αναλάβει η Κυβέρνηση τα έξοδα
που για εννέα ή για δώδεκα µήνες τσακίζουν τον ήδη µειωµένο
οικογενειακό προϋπολογισµό τους; Γνωρίζετε πολύ καλά -και το
δέχεστε χωρίς ντροπή- ότι σε πολλές περιπτώσεις οι φαντάροι
αγοράζουν ακόµα και το νερό που πίνουν. Ναι, το ανέχεστε αυτό.
Αγοράζουν το επιπλέον φαγητό που…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
παρακαλώ ολοκληρώστε τώρα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μη µε φέρνετε σε

δύσκολη θέση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Τελειώνω. Τόση ώρα είχαν γίνει

τα νεύρα µας τσατάλια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, δεν έγιναν.

Ακούστε λίγο για να είµαστε ξεκάθαροι. Όταν ο κάθε Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος αντί για τρία λεπτά µιλάει πέντε και µετά
ο Υπουργός έχει να απαντήσει σε είκοσι πέντε λεπτά τοποθετή-
σεων…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Πάλι ο Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Διέκοψα και τον

Υπουργό, όπως είδατε. Δεν µπορεί να µιλάει δέκα λεπτά ο κάθε
οµιλητής.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. Βλέπετε ότι δίνω τη λογική
ανοχή σε όλους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Θα είχα τελειώσει τόση ώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, µετά από τα εν-

νέα λεπτά άρχισα να σας µιλάω.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Να τελειώσω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, όχι

έντονα προς το Προεδρείο και τελειώστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Αυτά, λοιπόν, όλα δεν υπάρχει
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περίπτωση να τους τα καλύψει ο προϋπολογισµός. Και ξέρετε µε
τι πάτε να αντιπαλέψετε σε σχέση µε αυτούς τους φαντάρους;
Με έναν µισθό -οι φαντάροι το λένε «χακί-ξεφτίλα»- 8,62 ευρώ
τον µήνα. Αν τολµάτε πείτε τους ότι δεν υπάρχουν χρήµατα και
τότε την υποκρισία σας κάτι θα την κάνει η νεανική ορµή και ο ρι-
ζοσπαστισµός.

Και κλείνω. Δεν µπορεί να γίνεται λόγος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

κλείσατε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η τελευταία

µου πρόταση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, σας παρακαλώ,

κύριε συνάδελφε, ολοκληρώσατε.
Ευχαριστούµε πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Η θέση του ΚΚΕ είναι ότι πρέπει

τώρα να αποδεσµευτεί η χώρα από το ΝΑΤΟ και από την Ευρω-
παϊκή Ένωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, κατεβείτε από το Βήµα.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Καράογλου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολο-

γισµός του 2024 είναι η έµπρακτη απόδειξη πως η ευηµερία των
αριθµών δεν συνεπάγεται αυτοδικαίως τη δυστυχία των ανθρώ-
πων. Και αυτό γιατί στην προκειµένη περίπτωση, στον προϋπο-
λογισµό δηλαδή του 2024, αντανακλάται η αξιοπιστία της
ελληνικής οικονοµίας και η άσκηση µιας ουσιαστικής κοινωνικής
πολιτικής η οποία αποδίδει σηµαντικά οφέλη για τους συµπα-
τριώτες µας.

Ο προϋπολογισµός της νέας χρονιάς, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι δίκαιος, περιλαµβάνει την πλειονότητα των προ-
εκλογικών µας δεσµεύσεων, στηρίζει τα εισοδήµατα, εκπέµπει
σταθερότητα. Παράλληλα, συνδυάζει δηµοσιονοµική σοβαρό-
τητα και κοινωνική ευαισθησία, δίχως να µας διαφεύγουν ορισµέ-
νες ποιοτικές παράµετροι, όπως για παράδειγµα ότι είναι ο
πρώτος προϋπολογισµός που κατατίθεται µετά από την ανά-
κτηση της επενδυτικής βαθµίδας µετά από δεκατρία χρόνια, ότι
συνοδεύεται από διαδοχικές αναβαθµίσεις της πιστοληπτικής
µας ικανότητας από διακεκριµένους διεθνείς οίκους αξιολόγησης
και, βεβαίως, ότι έλαβε τα εύσηµα της Κοµισιόν η οποία τον χα-
ρακτήρισε «πειθαρχηµένο». 

Κι όλα αυτά, δίχως να παρεκκλίνουµε στο ελάχιστο ως προς
τη βασική επιδίωξη να βελτιώσουµε την καθηµερινότητα κάθε Ελ-
ληνίδας και κάθε Έλληνα, συµπαρασύροντας προς το καλύτερο
το βιοτικό τους επίπεδο.

Δόθηκε η πρώτη αύξηση µετά από δεκατέσσερα δύσκολα χρό-
νια στους µισθούς εξακοσίων εξήντα χιλιάδων δηµοσίων υπαλ-
λήλων θα αποφέρει ετήσιο όφελος ανά υπάλληλο 1.476 ευρώ
καθαρά, περισσότερο από 10%. Ξεπάγωσαν οι τριετίες για τους
µισθωτούς. Είχαµε νέα αύξηση κατά 3% στις συντάξεις ενός εκα-
τοµµυρίου οκτακοσίων χιλιάδων συνταξιούχων από την 1η Ια-
νουαρίου του 2024. Αυξήθηκε το αφορολόγητο κατά 1.000 ευρώ
για ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες φορολογουµένους µε
παιδιά. Αυξήθηκε κατά 8% το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα από
τον Δεκέµβριο του 2023.

Όλα τα παραπάνω είναι αποτέλεσµα της συνεπούς πολιτικής
που εφαρµόζουµε µε προσήλωση, η οποία επιτρέπει στην Κυβέρ-
νηση το αυτονόητο, να επιστρέψει στην κοινωνία το µέρισµα της
ανάπτυξης. Το ίδιο, φυσικά, ισχύει και σε ό,τι αφορά στην επέ-
κταση του επιδόµατος µητρότητας στους εννέα µήνες, από τέσ-
σερις µήνες που είναι σήµερα για ελεύθερους επαγγελµατίες και
αγρότες, µε την παροχή να διαµορφώνεται στο ύψος του κατώ-
τατου µισθού ή µε τη µονιµοποίηση της απαλλαγής δικαιούχων
του ΕΚΑΣ από τη συµµετοχή τους στη φαρµακευτική δαπάνη, την
έκπτωση 10% στον ΕΝΦΙΑ για περισσότερο από ένα εκατοµµύριο
φυσικά πρόσωπα που ασφαλίζουν την κατοικία τους για φυσικές
καταστροφές, αλλά και τη µείωση του τέλους επιτηδεύµατος για
τους ελεύθερους επαγγελµατίες κατά 50%, εφόσον, βέβαια, πλη-
ρούν τα κριτήρια του νέου τρόπου φορολόγησης. 

Φυσικά, δεν πρέπει να λησµονούµε ότι οι στόχοι που θέσαµε -
και σήµερα έχουµε την ικανότητα και την ικανοποίηση να υλοποι-

ούµε- γίνονται κατάκτηση εν µέσω αλλεπάλληλων εξωγενών κρί-
σεων -βλέπε τους δύο πολέµους που γίνονται στην ευρύτερη πε-
ριοχή µας, στη Μέση Ανατολή και τον πόλεµο Ρωσίας - Ουκρα-
νίας, την κλιµατική κρίση που τόσα προβλήµατα έχει δηµιουργή-
σει παγκόσµια- τις οποίες η ελληνική οικονοµία απορροφά σθε-
ναρά. Τη στιγµή που οι οικονοµίες δυτικών χωρών οι οποίες
θεωρούνταν εύρωστες δοκιµάζονται σκληρά, εκ του αποτελέσµα-
τος φαίνεται ότι η δική µας οικονοµία αποδεικνύεται ιδιαίτερα αν-
θεκτική.

Το 2024, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµία µας θα τρέ-
χει µε ρυθµό ανάπτυξης 2,9% που εκτιµάται ότι θα είναι ο τρίτος
υψηλότερος στην Ευρώπη, θα έχει έναν χαµηλότερο πληθωρισµό
στο 2,6%, θα καταγράφει µια εντυπωσιακή µείωση του δηµόσιου
χρέους της ως προς το ποσοστό του ΑΕΠ και θα διακρίνεται από
υψηλά ποσοστά απασχόλησης, καθώς η ανεργία θα συνεχίσει να
αποκλιµακώνεται και θα φτάσει γύρω στο 10%. 

Οι θετικές αυτές εξελίξεις συµπυκνώνονται στο ότι τα έσοδα
αυξάνονται κατά 9,1% δίχως να αυξηθεί κανένας φορολογικός
συντελεστής. Αυτό δεν γίνεται µε κάποιον µαγικό τρόπο. Απλά
γίνεται λόγω της αύξησης του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ-
ϊόντος, του τζίρου δηλαδή, της ελληνικής οικονοµίας, γίνεται
χάρη στην αύξηση του τουριστικού συναλλάγµατος, καθώς
φέτος εκτιµάται ότι η χρονιά αυτή θα είναι µια χρονιά µε ιστορικό
ρεκόρ και όσον αφορά στην προσέλευση τουριστών, αλλά και σε
ό,τι αφορά στο τουριστικό συνάλλαγµα και βεβαίως, χάρη στους
φορολογικούς ελέγχους και στην ευρύτατη χρήση των πιστωτι-
κών και χρεωστικών καρτών από τους Έλληνες πολίτες.

Αναφέροµαι στην κατάργηση της παρακράτησης 30% στους
εργαζόµενους συνταξιούχους, στη µονιµοποίηση του µειωµένου
συντελεστή ΦΠΑ σε µεταφορές, γυµναστήρια, σχολές χορού, κι-
νηµατογράφους, αγαθά δηµόσιας υγείας, στη µείωση κατά 50%
του φόρου χρηµατιστηριακών συναλλαγών, στην κατάργηση του
φόρου τόκου οµολόγων σε κρατικά και επιχειρηµατικά οµόλογα,
στη µείωση του φόρου συγκέντρωσης κεφαλαίων από το 0,5%
στο 0,2%, καθώς και στην επέκταση του µειωµένου συντελεστή
ΦΠΑ για το πρώτο εξάµηνο του 2024 στον καφέ και στα ταξί.

Όσον αφορά στο σκέλος των επενδύσεων στις οποίες δίνουµε
ιδιαίτερη έµφαση, γιατί σε αυτές καθρεφτίζεται η αναπτυξιακή
δυναµική της εθνικής µας οικονοµίας, το 2023 θα κλείσουµε µε
αύξηση των επενδύσεων κατά 7,1%, ενώ το 2024 εκτιµάται ότι θα
έχουµε διπλάσια και πλέον ανάπτυξη της τάξης του 15,1%. Ο
στόχος αυτός θα επιτευχθεί µέσω συνδυασµού δηµόσιων και
ιδιωτικών επενδύσεων, συµπεριλαµβανοµένων των αυξηµένων
επενδύσεων από το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Τέλος, επειδή ακούω τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης
να επαναλαµβάνουν µονότονα ότι δεν µεριµνούµε για την ενί-
σχυση της κοινωνικής πολιτικής, θα αναφέρω τη σηµαντική αύ-
ξηση των κονδυλίων για την παιδεία και για την υγεία. Για την
υγεία αυξάνουµε κατά 20% τη χρηµατοδότηση των νοσοκοµείων,
µε το συνολικό ποσό να ανέρχεται σε 481 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ
η αύξηση των δαπανών για την παιδεία θα ανέλθει σε 255 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Πρόκειται για χρήµατα που θα προέλθουν σε
πολύ µεγάλο ποσοστό από τον περαιτέρω περιορισµό της φορο-
διαφυγής που αποτελεί άλλη µια σηµαντική στόχευση για το
2024. 

Συνοψίζοντας και για να είµαι on time, κύριε Πρόεδρε, ο προ-
ϋπολογισµός του 2024 κλείνει οριστικά τον κύκλο της ύφεσης της
ελληνικής οικονοµίας. Είναι προϋπολογισµός υψηλών προσδο-
κιών και θετικών παρεµβάσεων, καθώς επιτυγχάνει την πραγµα-
τική σύγκλιση της Ελλάδας µε την υπόλοιπη Ευρώπη.

Σας προτρέπω, λοιπόν, συνάδελφοι να τον υπερψηφίσετε,
αφήνοντας στην άκρη τη στείρα λογική του «όχι σε όλα». Αδυ-
νατώ να δεχθώ ότι θα βρεθεί κόµµα του Κοινοβουλίου που θα κα-
ταψηφίσει τις αυξήσεις σε δηµόσιους υπαλλήλους, σε µισθωτούς
και συνταξιούχους, ότι θα προτάξει το κοµµατικό συµφέρον λέ-
γοντας «όχι» σε φοροελαφρύνσεις, ότι θα γυρίσει την πλάτη σε
σηµαντικές παροχές για την υγεία και την παιδεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοείται να προσεγγίζετε όλα
τα ζητήµατα µε όρους µικροπολιτικής. Ήρθε η στιγµή να δείτε
τη µεγάλη εικόνα, συνολικά την οικονοµία και να πείτε «ναι» στον
προϋπολογισµό που εξασφαλίζει ένα καλύτερο αύριο στους συ-
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µπατριώτες µας. Τώρα θα δείξετε αν λάβετε το µήνυµα των εθνι-
κών εκλογών του Ιουνίου. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Ο λόγος θα δοθεί αρχικά στον κ. Κατσιβαρδά, στην κ. Αραµπα-
τζή και στην κ. Πέρκα από τους συναδέλφους και µετά στον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, τον κ. Οικονόµου. 

Κύριε Κατσιβαρδά, παρακαλώ έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιότιµε κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς

το ζήτηµα εδώ είναι ότι σαφώς ο προϋπολογισµός πλήττει εκ βά-
θρων τα µικροµεσαία κοινωνικά στρώµατα. Αυτό προκύπτει από
τα επιµέρους άρθρα. Βεβαίως και εκ του Βήµατος τούτου κατα-
στηλίτευσα και εγώ, ως µαχόµενος δικηγόρος, ουσιαστικά το φο-
ρολογικό νοµοσχέδιο σχετικά µε τα τεκµήρια, µε την φοροκαται-
γίδα, η οποία καταλύει κάθε έννοια ελεύθερου επαγγελµατία,
αποθαρρύνει τους νέους επαγγελµατίες δικηγόρους, αλλά και
δηµιουργεί µια νέα τάξη προλεταριάτου. 

Η κατάσταση αυτή, σαφώς, προκύπτει από όλα όσα ακούστη-
καν. Όµως, το πρώτο που πρέπει να δούµε είναι υπό ποιες γενι-
κότερες συνθήκες και προϋποθέσεις παγκόσµιας οικονοµικής
κρίσης άγεται ο προϋπολογισµός, διότι αυτό το οποίο συµβαίνει
σήµερα, ενώπιον της ηµετέρας Ολοµέλειας, είναι απλώς η κο-
ρυφή του παγόβουνου. Είναι πρόδηλο ότι πρέπει να προσδιορί-
σουµε ποια είναι η περιρρέουσα ατµόσφαιρα και οι αντικειµενικές
συνθήκες. Οι συνθήκες είναι ενός ακραιφνώς νεοφιλελεύθερου
χρηµατοπιστωτικού καπιταλισµού, ο οποίος είναι συνυφασµένος
µε αυτό το οποίο είθισται να ονοµάζουµε «τρίτη βιοµηχανική επα-
νάσταση», δηλαδή την ανάπτυξη της πληροφορικής, την ψηφιακή
αυτή πραγµατικότητα, η οποία, όµως, αφεύκτως και αρρήκτως
συνδέεται µε την απορρύθµιση των εργασιακών σχέσεων και την
κατάλυση του κοινωνικού κράτους, την κατάλυση του κράτους
δικαίου, παρά την όποια απόπειρα έγινε, διαρκούσης της περιό-
δου του µνηµονίου, να υπάρχουν κάποιες διορθωτικές παρεµβά-
σεις κεϋνσιανού τύπου, ως προς τα κριτήρια, δηλαδή, κοινωνικής
επανόρθωσης. Είναι βέβαιον ότι βιώνουµε µια παγκόσµια οικο-
νοµική κρίση ενός οιονεί τρίτου οικονοµικού κραχ λόγω της αυ-
ξηµένης χρηµατοπιστωτικής κρίσης. 

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, καλούµαστε να λάβουµε και εµείς
µια απόφαση, να ψηφίσουµε ουσιαστικά ένα νοµοσχέδιο το οποίο
στερεί, κυρίως, από νευραλγικούς τοµείς, όπως είναι η παιδεία,
όπως είναι η υγεία. Αν δούµε το πλαίσιο της παγκοσµιοποίησης,
της προϊούσας πτωχοποίησης της ελλαδικής κοινωνίας, θα αντι-
ληφθούµε το τι µέλλει γενέσθαι, θα συνειδητοποιήσουµε µε
ενάργεια ότι αυτός ο κρατικός προϋπολογισµός συνδέεται ορ-
γανικά µε µια γενικότερη στρατηγική, διότι εισάγονται νέες έν-
νοιες όπως ανακύπτουν και αναδύονται και από το απαράδεκτο
καθ’ ηµάς φορολογικό σχέδιο νόµου, δηλαδή βαίνουµε προς µια
νέα οικονοµική τάξη πραγµάτων, βαίνουµε σε αυτό το οποίο ονο-
µάζουµε νεοφεουδαρχισµό ή τεχνοφεουδαρχία, στο πλαίσιο του
οποίου, ουσιαστικά, ρευστοποιείται και το Σύνταγµα, εξού και
υφίσταται ο όρος του νεοφεουδαρχικού συνταγµατισµού.

Όλα αυτά είναι η υποκείµενη σχέση, είναι η περιρρέουσα ατµό-
σφαιρα, είναι το πλαίσιο στο οποίο καλούµαστε να ψηφίσουµε το
σηµερινό, ουσιαστικά, σχέδιο νόµου σχετικά µε τον προϋπολογι-
σµό. 

Όµως, υπάρχουν δύο καίρια ζητήµατα όσον αφορά στο ζήτηµα
της παιδείας, το ζήτηµα του αποκλεισµού ουσιαστικά ή της απο-
δυνάµωσης των ευπαθών ή των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων.
Όµως, πέραν όλων αυτών τα οποία διευρύνουν, ουσιαστικά, το
χάσµα και, όπως είπα και εξ αρχής, καταλύουν την ισοτιµία,
υπάρχει µια διεύρυνση του χάσµατος µεταξύ πλουσίων και φτω-
χών, µια αποχαλίνωση ουσιαστικά της αγοράς, µια ενίσχυση των
τραπεζών, µε αποτέλεσµα όχι µόνο να καταστρατηγείται η έννοια
της κοινωνικής δικαιοσύνης και η αρχή της αναλογικότητας ως
προς την ισότιµη, ουσιαστικά, διανοµή του πλούτου, αλλά εδώ,
στην παρούσα φάση, αποκλείονται και σχολεία, αποκλείονται και
πολίτες. 

Ένα απτό παράδειγµα το οποίο προκύπτει από τα ανωτέρω τα
οποία διατυπώνω είναι τα χρήµατα σχετικά µε την υγεία. Ακούµε
τη µόνιµη επωδό, τη ρητορική ουσιαστικά της Κυβερνήσεως σχε-
τικά µε τα κονδύλια της υγείας. Αυτή τη στιγµή αν αυτό το ανα-
γάγουµε, το αποφλοιώσουµε, το αποκωδικοποιήσουµε και το
αναγάγουµε στην καθηµερινότητα, στην καθηµερινή πρακτική,
θα συνειδητοποιήσουµε ουσιαστικά ότι ο ασθενής ο οποίος τυγ-
χάνει να κοµιστεί σε ένα νοσοκοµείο αντιµετωπίζει µια χαοτική
κατάσταση. Κι εδώ το βασανιστικό ερώτηµα είναι το εξής: Πού
πηγαίνει ο πακτωλός αυτών των χρηµάτων; Τα κονδύλια περί της
υγείας πού πηγαίνουν; Πώς υπάρχουν τα νούµερα σε λογιστική
απεικόνιση, ενώ επί της ουσίας, στην πράξη, ο κάθε ένας πολίτης
δεν µπορεί να διαπιστώσει ιδίοις όµµασι την εξέλιξη αυτή ή τη
βελτίωση ή τη θεραπεία των αβελτηριών, ιδίως στον ακανθώδη
αυτό τοµέα της δηµόσιας υγείας;

Επίσης, στον τοµέα της παιδείας εν τοις πράγµασι η κατά-
σταση είναι ενδηµεί απαράλλαχτη και ως προς τα δηµόσια σχο-
λεία. 

Πέραν, όµως, όλων αυτών, προτού ανέβω στο Βήµα, υπήρξε
µία συγκεκριµένη πληροφορία, η οποία ουσιαστικά επιβεβαιώνει
και συνηγορεί σε όλα αυτά τα οποία προανέφερα, δηλαδή ότι το
πλαίσιο, ουσιαστικά, του κρατικού προϋπολογισµού και η ρητο-
ρική αφίστανται προδήλως από την αντικειµενική πραγµατικό-
τητα. Τη στιγµή που µιλάµε υπάρχει ένα σχολείο, το Γυµνάσιο
στο Μεσολόγγι, στο οποίο, ουσιαστικά, έχει διακοπεί το ρεύµα
για δύο ηµέρες, καθότι δεν έχει πληρωθεί από τον Δήµο Μεσο-
λογγίου. Και υπάρχουν καταγγελίες, ουσιαστικά, από τους γονείς
ότι αντιµετωπίζουν ένα οξύ πρόβληµα. Και αυτά συµβαίνουν σή-
µερα, συµβαίνουν σήµερα Παρασκευή 15 Δεκεµβρίου 2023, ενώ
εµείς ξιφουλκούµε και επιχειρείτε ως Κυβέρνηση να καταπείσετε,
ουσιαστικά, ότι όλα βαίνουν οµαλώς και ότι ο κρατικός προϋπο-
λογισµός είναι στην σωστή τροχιά της ανάπτυξης σε καθολικό
επίπεδο. Αυτό απλώς ήταν ένα ενδεικτικό παράδειγµα, καθόσον
αφορά στη σωρεία καταγγελιών σχετικά µε τα σχολεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ως εκ τούτου, για όλους τους προαναφερόµενους λόγους και
για το γεγονός ότι η φτωχοποίηση είναι ένα µείγµα πολιτικής, το
οποίο ενσωµατώνεται εν γένει και συλλήβδην στον παρόντα, ου-
σιαστικά, προϋπολογισµό, για να επιτευχθούν άλλα σχέδια αλλό-
τριων σκοπιµοτήτων, διότι η παγκοσµιοποίηση, όπως έχουµε
αναφέρει και διά του Βήµατος τούτου, έχει πάρα πολλές εκφάν-
σεις πέραν του πολιτισµικού αφελληνισµού, τη φτωχοποίηση, τη
νόθευση των εθνών και είναι µία προέκταση η οποία, ουσιαστικά,
επιτυγχάνεται στο πλαίσιο αυτής της ακραιφνούς νεοφιλελεύθε-
ρης παγκοσµιοποίησης, η οποία καταλύει κάθε έννοια κοινωνικού
κράτους, αλλά και αφίσταται εν πολλοίς από τον κοινωνικό φιλε-
λευθερισµό, δηλαδή από τις δικλίδες ασφαλείας για ισότιµη µε-
ταχείριση και ισότιµη διανοµή του πλούτου προς όλους τους
τοµείς της κοινωνίας.

Για τον λόγο αυτό, λοιπόν, η Κοινοβουλευτική Οµάδα των
Σπαρτιατών θα καταψηφίσει το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα από τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Φωτεινή Αρα-
µπατζή. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολο-

γισµός µιας χώρας για να είναι σοβαρός, αξιόπιστος, µε πραγµα-
τικές αναφορές στην κοινωνία πρέπει να ενισχύει την οικονοµία,
να εµπεδώνει την εµπιστοσύνη των αγορών και των εταίρων στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, να µεγαλώνει την πίτα του εθνικού εισοδή-
µατος, να εξασφαλίζει την κοινωνική ειρήνη και συνοχή. Αυτά
είναι και τα χαρακτηριστικά που έχει ο κρατικός προϋπολογισµός
του 2024, ο πρώτος προϋπολογισµός τον οποίο συζητάµε σε πε-
ριβάλλον ανάκτησης επενδυτικής βαθµίδας, την οποία η χώρα
µας κατάφερε µετά από πολλά χρόνια σκληρής λιτότητας και κρί-
σεων.

Για τους δύσπιστους και όψιµα ευρωπαϊστές της Αντιπολίτευ-
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σης ο ελληνικός προϋπολογισµός που συζητούµε είναι ο ένας
από τους έξι προϋπολογισµούς ευρωπαϊκών χωρών που πέρασε
χωρίς καµµία παρατήρηση από το Eurogroup. Και για τους ακόµα
δυσπιστότερους, σε αυτόν τον προϋπολογισµό έχουν συµπερι-
ληφθεί όλα τα µέτρα που εξαγγέλθηκαν προεκλογικά για εφαρ-
µογή το 2023, όλες οι εξαγγελίες του Πρωθυπουργού στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης, δίνοντας µία ακόµα απόδειξη της αρχής
µας πλέον ως Κυβέρνησης «το είπαµε, το κάναµε». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια εποχή δύσκολη, µε πο-
λέµους στη γειτονιά µας, στην Ουκρανία, στη Μέση Ανατολή, µε
αβεβαιότητες τις οποίες προκαλεί η κλιµατική κρίση και η ενερ-
γειακή κρίση, η Ελλάδα καταφέρνει να έχει τον τρίτο υψηλότερο
ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωζώνη µε 2,4% που αναµένεται να
φτάσει στο 2,9% και συνεχίζει να είναι η τρίτη ελκυστικότερη
χώρα σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης για την προσέλκυση επεν-
δύσεων µε πρόβλεψη 15,1% για την επόµενη χρονιά.

Είναι, λοιπόν, ίσως από τις ελάχιστες φορές που οι προβλέψεις
µιας Κυβέρνησης είναι κατώτερες από αυτό που τελικά πετυχαί-
νει η οικονοµία τη χρονιά που τελειώνει. Γι’ αυτό και βάσιµα αι-
σιοδοξούµε ότι και το 2024 θα πετύχουµε και θα ξεπεράσουµε
στόχους και δεσµεύσεις.

Ο προϋπολογισµός του 2024 έχει ως βασικό πυρήνα τη στή-
ριξη του εισοδήµατος των πολιτών µε µόνιµα µέτρα ύψους 1,6
δισεκατοµµυρίου ευρώ. Προβλέπει αύξηση των µισθών του δη-
µοσίου για πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια, νέα αύ-
ξηση των συντάξεων κατά 3%, αύξηση του αφορολόγητου, 1.000
ευρώ για τις οικογένειες µε παιδιά, µονιµοποίηση της απαλλαγής
των πρώην δικαιούχων του ΕΚΑΣ από τη φαρµακευτική δαπάνη,
µονιµοποίηση του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ σε µεταφορές,
τουρισµό, πολιτισµό και υπηρεσίες υγιεινής, επιδότηση πετρε-
λαίου θέρµανσης 237 εκατοµµύρια ευρώ, 79 εκατοµµύρια ευρώ
για αγροτικό πετρέλαιο εντός του 2023, αύξηση του ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος, µεγαλύτερες δαπάνες σε δηµόσια
υγεία και παιδεία, ενίσχυση της δηµόσιας ασφάλειας και της άµυ-
νας της πατρίδας µας. 

Τα τέσσερα προηγούµενα χρόνια, κόντρα σε ένα µπαράζ πρω-
τοφανών παγκόσµιων κρίσεων για όλο τον πλανήτη, τηρήσαµε µε
αξιοπιστία το οικονοµικό µας πρόγραµµα µε έµφαση στη µείωση
των φορολογικών και ασφαλιστικών εισφορών, προασπίζοντας,
όµως, ταυτόχρονα την κοινωνική µας πολιτική στην πράξη µε
στοχευµένες ενισχύσεις για τους πιο αδύναµους. Αυτή την πολι-
τική αντιµετώπισης των αδικιών και των ανισοτήτων συνεχίζουµε.

Με το νοµοσχέδιο που έφερε πριν από λίγες ηµέρες ο Υπουρ-
γός Εργασίας, Άδωνις Γεωργιάδης, αντιµετωπίζονται, επιτέλους,
χρόνια προβλήµατα που ταλαιπωρούσαν εργαζόµενους και συ-
νταξιούχους, καθώς καταργείται η παρακράτηση του 30% της
σύνταξης των εργαζόµενων συνταξιούχων. Θυµίζω ότι αυτή ήταν
µια τροµερή αναπτυξιακή και κοινωνική έµπνευση του ΣΥΡΙΖΑ και
των Βουλευτών που σήµερα βρίσκονται στη Νέα Αριστερά. Εί-
χατε αποφασίσει 60% περικοπή, 30% το κάναµε το 2015-2019 και
τώρα το καταργούµε.

«Ξεπαγώνουν» επιτέλους οι τριετίες από 1η Ιανουαρίου 2024. 
Παρέχεται η δυνατότητα εργασίας σε συνταξιούχους αναπη-

ρίας χωρίς να διακόπτεται η σύνταξη αναπηρίας και χωρίς να επι-
βάλλεται πόρος 10% υπέρ ΕΦΚΑ, ενώ θεσπίζεται για πρώτη φορά
ειδική παροχή µητρότητας για τις ελεύθερες επαγγελµατίες, για
τις αγρότισσες, που θα λαµβάνουν πλέον για εννέα µήνες τον κα-
τώτατο µισθό των 780 ευρώ που ισχύει σήµερα. 

Ρεκόρ δεκαπενταετίας και για την ανεργία, που µετά από χρό-
νια δείχνει µονοψήφιο αριθµό.

Οι οικονοµικές επιδόσεις της Κυβέρνησης, µε τις µάχες που
δίνονταν σε όλα τα µέτωπα, βαδίζουν παράλληλα µε τις διεθνείς
επιδόσεις της χώρας για εµπέδωση της εθνικής ασφάλειας και
κυριαρχίας. Στα τέσσερα χρόνια της διακυβέρνησής µας σηκώ-
σαµε την Ελλάδα ψηλά, αναβαθµίσουµε τη διεθνή της εικόνα, ενι-
σχύσαµε τα σύνορά της, εξοπλίσαµε εντυπωσιακά τις Ένοπλες
Δυνάµεις αποκτώντας γεωπολιτικό πλεονέκτηµα στη γειτονιά
µας. Υπογράψαµε αµυντικές συµφωνίες. Η Ελλάδα έδωσε µαθή-
µατα δηµοκρατίας, διεθνούς δικαίου, καλής γειτονίας, ειρήνης,
µε τον Πρωθυπουργό να καταχειροκροτείται στο αµερικανικό Κο-
γκρέσο. Και, βέβαια, νιώσαµε σιγουριά και αυτοπεποίθηση όταν

ο Πρόεδρος Ερντογάν χειροκρότησε στο Μέγαρο Μαξίµου τον
Κυριάκο Μητσοτάκη την ώρα που ο Πρωθυπουργός διόρθωνε
την ανιστόρητη φράση του περί «τουρκικής µειονότητας» ξεκα-
θαρίζοντας ότι στην Ελλάδα υπάρχει µουσουλµανική µειονότητα
που περιγράφεται ξεκάθαρα στη Συνθήκη της Λωζάνης, η οποία
ίσχυε και θα ισχύει. Αναρωτιέµαι αν αυτά τα είδε, αν αυτά τα
άκουσε ο κ. Βελόπουλος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καµµία οικονοµική επίδοση, καµ-
µία επίτευξη στόχου, κανένα στατιστικό ορόσηµο δεν έχει αξία
χωρίς µια κοινωνία υγιή που µεγαλώνει και αναπτύσσεται, χωρίς
τα νέα παιδιά που είναι η µοναδική εγγύηση για το µέλλον. Η Κυ-
βέρνησή µας, µε το αυτοκριτικό πνεύµα που τη διακρίνει, έχει
στόχο και χρέος να αντιµετωπίσει δύο µεγάλες προκλήσεις: το
δηµογραφικό και την ερήµωση της υπαίθρου, τη βία και τη νεα-
νική εγκληµατικότητα. Τα φαινόµενα της θλιβερής εξοικείωσης
των νέων παιδιών µε τη βία, οι κακοποιητικές συµπεριφορές µέσα
στα σχολεία, οι παρέες που καταντούν συµµορίες, ο συναγωνι-
σµός µικρών παιδιών και εφήβων στη βία µέσα από τα κοινωνικά
δίκτυα πρέπει να µας ταρακουνήσουν όλους, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, από κάθε παράταξη, από κάθε πτέρυγα της Εθνικής
Αντιπροσωπείας.

Η Κυβέρνηση -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας-
έχει δείξει αντανακλαστικά και δείγµατα γραφής στην αντιµετώ-
πιση της βίας, στην αυστηροποίηση των ποινών κατά των ανηλί-
κων, στη θεσµοθέτηση αδικηµάτων όπως η εκδικητική πορνο-
γραφία. Έχουµε, όµως, ακόµη δρόµο πολύ. Το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης ετοιµάζει διατάξεις και το σχέδιο δράσης για τη νεανική
εγκληµατικότητα συντονίζεται διυπουργικά από το Υπουργείο Οι-
κογένειας. Το θλιβερό επεισόδιο στου Ρέντη, µε τον βαρύ τραυ-
µατισµό του συντοπίτη µου αστυνοµικού από το Δηµητρίτσι
Σερρών, που δίνει αγώνα ζωής, χτυπάει συναγερµό. Είναι ανάγκη
να εφαρµόσουµε πολιτικές που θα δώσουν στη νέα γενιά εφόδια
και άµυνες, φροντίδα και αξίες και, επιτέλους, να µιλήσουµε και
να δράσουµε και για το πολιτιστικό πλαίσιο µέσα στο οποίο µε-
γαλώνει η νέα γενιά. Δεν µπορεί να είµαστε άλλο αµέτοχοι θεατές
σε φαινόµενα όπως η τραπ µουσική που εξιδανικεύει µέσα από
τους στίχους τη βία, τα ναρκωτικά, τα όπλα, τον κυνικά εύκολο
πλουτισµό, την κακοποίηση, τη σεξουαλική υποτίµηση της γυναί-
κας. Όταν τραγουδάς την εξιδανίκευση και την προώθηση της
βίας κάποια στιγµή, ενδεχοµένως, θα τη δοκιµάσεις.

Επέλεξα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας την οµιλία
µου για έναν ακόµα αναπτυξιακό προϋπολογισµό της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη αυτές τις αναφορές γιατί µια χώρα χρειάζεται
ισχυρή οικονοµία, ισχυρές Ένοπλες Δυνάµεις, ανάπτυξη, επεν-
δύσεις. Τα παιδιά, όµως, τα παιδιά µας, είναι οι αρχιτέκτονες του
αυριανού κόσµου, είναι η καλύτερη επένδυση στο συλλογικό µας
µέλλον. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
από τη Νέα Αριστερά η κ. Θεοπίστη Πέρκα.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώντας θέλω να απαντήσω σε αυτά που είπε εχθές ο κ.

Σκυλακάκης για τις τιµές του Ιανουαρίου που θα είναι –λέει- χα-
µηλότερες από πέρυσι. Να υπενθυµίσω, όµως, ότι πέρυσι ήταν
σε επίπεδα ρεκόρ. Δηλαδή, οι τιµές ρεύµατος σταθεροποιούνται
σε υψηλά επίπεδα. Αυτή είναι, λοιπόν, η νέα κανονικότητα.

Βασική αρχή της Νέας Δηµοκρατίας: ρίσκο και µετακύλιση του
κόστους µόνο για τους καταναλωτές, κανένα ρίσκο στους προ-
µηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας. Αυτό συµβαίνει τώρα µε τα πο-
λύχρωµα τιµολόγια που θα εφαρµοστούν από την 1η Ιανουαρίου.
Πολλά χρώµατα: για ακριβό και πιο ακριβό, για δυναµικά ακριβό,
ex antes, post, πάντα, όµως, ακριβό. Σήµερα η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»
µιλάει για τη βιοµηχανία που κινδυνεύει να µην έχει φτηνό ρεύµα.
Και οι καταναλωτές καλούνται να λύσουν εξισώσεις µε άγνωστο
«Χ». Η γνώση των µαθηµατικών πια έχει γίνει όρος επιβίωσης ένα-
ντι της ακρίβειας!

Η κρίση, όµως, για τους καταναλωτές είναι ευκαιρία για υπερ-
κέρδη για λίγες εταιρείες. Απαντώ και στον κ. Σκρέκα που λέει
«νοµοθετήσαµε». Νοµοθετήσανε, λοιπόν, έκτακτη προσωρινή συ-
νεισφορά αλληλεγγύης, δεν τολµούν να πουν υπερκέρδη, έτσι το
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ονοµάζουν. Είπε: Επισηµαίνω ότι µε τον χαµηλότερο συντελεστή,
το 33%, δεν συµπεριλαµβάνουν -για τις ενεργειακές µιλάω- το
έτος 2023. Και µάλιστα, η φορολόγηση των υπερκερδών να εκ-
πίπτει ως δαπάνη! Και φυσικά, κουβέντα για τα 5,7 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ υπερκέρδη, διυλιστήρια, χονδρεµπορική, προµήθεια,
ΔΕΠΑ Εµπορίας κ.λπ.. Κουβέντα, επίσης, για την αντιµεταρρύθ-
µιση της ΔΕΥΑ µε φόντο την ιδιωτικοποίηση του νερού. Αλλά, κυ-
ρίως, ένας προϋπολογισµός που δεν έχει ούτε µία αναφορά και
ένας Υπουργός που ήρθε εχθές και δεν είπε ούτε µία φορά τη
λέξη «πράσινη µετάβαση». Για εµάς είναι κοµβικό αυτό το ζήτηµα
και θα επιµείνω πολύ σε αυτό.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν αντιλαµβάνεται την
επείγουσα ανάγκη που έρχεται από την επιστήµη, τους διεθνείς
οργανισµούς, τις περιβαλλοντικές οργανώσεις, που προειδοποι-
ούν για τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης. Η χώρα αντιµετω-
πίζει πολλές εκφάνσεις της κλιµατικής καταστροφής ως
ηµιανεξάρτητες κρίσεις: Κρίση παραγωγικού µοντέλου, όπου συ-
µπεριλαµβάνεται το ρίσκο αλλοίωσης και του τουριστικού προ-
ϊόντος. Κρίση στις τιµές καυσίµων, την εξάρτησή µας από αυτά
και την έκθεση στις εντεινόµενες κρίσεις που οι αγορές των
υδρογονανθράκων προκαλούν συµπαρασύροντας το συνολικό
κόστος διαβίωσης. Κρίση ασφάλειας γεωπολιτικής, κρίση ασφά-
λειας ζωής, δηµόσιας υγείας, ρύπανσης, κρίση στις καλλιέργειες,
στις τιµές των προϊόντων και ενδεχοµένως, µια µελλοντική αγρο-
διατροφική κρίση, κρίση ερηµοποίησης της περιφέρειας, κρίση
αστικής βιωσιµότητας, που κατ’ επέκταση τροφοδοτούν δηµο-
γραφική κρίση. Και, κυρίως, κρίση δηµοκρατίας: Από τα πογκρόµ
µεταναστών µε φόντο τον Έβρο που καίγεται, τις επιθέσεις του
Μπέου στους πληµµυροπαθείς, την είσοδο κοµµάτων που είναι
αρνητές της κλιµατικής αλλαγής στη Βουλή. Και αυτά είναι µια
εικόνα από το µέλλον της ελληνικής δηµοκρατίας στον αιώνα του
κλιµατικού χάους. Φοβόµαστε πως οι θεσµοί της δηµοκρατίας θα
απολεσθούν γρηγορότερα από το τελευταίο δάσος ή απόθεµα
πόσιµου νερού. 

Εµείς θέτουµε επιτακτικά το ζήτηµα της επιτάχυνσης σε ένα
πράσινο, βιώσιµο, παραγωγικό και κοινωνικό µοντέλο, µε συµµε-
τοχή, δηµοκρατία, δικαιοσύνη και δεν θεωρούµε καθόλου φιλο-
λαϊκό ή αριστερό ή προοδευτικό να αναβάλλουµε το βάρος που
µας αντιστοιχεί για µια άλλη γενιά, στην οποία θα παραδώσουµε
ένα υπερδιογκωµένο κλιµατικό χρέος και όχι µόνο θα έχει να το
διαχειριστεί, αλλά θα το κάνει εν µέσω κλιµατικού χάους, του
οποίου µια γεύση µικρή πήραµε ήδη. 

Ως Νέα Αριστερά, λοιπόν, καλούµε σε ένα σχέδιο πλήρους
απεξάρτησης από τα ορυκτά καύσιµα µέσα σε µία γενιά. Τα βα-
σικά σηµεία ενός σχεδίου ενδεικτικά θα αναφέρω: Άµεση δια-
κοπή όλων των επενδύσεων σε υποδοµές υδρογονανθράκων,
εξορύξεων φυσικού αερίου, LNG, λιγνιτών. Άµεση απανθρακο-
ποίηση όλων των δηµόσιων υποδοµών: οχήµατα βουλευτικά, κτή-
ρια, νοσοκοµεία, σχολεία. Αντικατάσταση του «Εξοικονοµώ» µε
ένα δίκαιο σχέδιο εκσυγχρονισµού όλων των κτηριακών υποδο-
µών της χώρας, θέρµανση των νοικοκυριών µε πράσινες τεχνο-
λογίες, φωτοβολταϊκά, αντλίες θερµότητας, τηλεθερµάνσεις.
Σιδηρόδροµος και µέσα µαζικής µεταφοράς, ποδήλατα. Ακού-
σαµε τον κ. Σταϊκούρα -είχε κάνει παρέµβαση ο κ. Τσακαλώτος-,
δεν µας είπε τίποτα, κανέναν στρατηγικό σχεδιασµό για το πώς
θα µετακινούµαστε. Πρασίνισµα των µεταφορών, λοιπόν. Έµ-
φαση στον συµµετοχικό χωρικό σχεδιασµό. Επιτάχυνση των
εγκαταστάσεων ΑΠΕ µε κατανοµή της εγκατεστηµένης ισχύος,
σύµφωνα µε τις υποδείξεις των επιστηµόνων. Ριζική αλλαγή
αγροδιατροφικού µοντέλου και εθνικό σχέδιο προσαρµογής στο
χάος. 

Η Νέα Δηµοκρατία σε όλα αυτά απαντά και λέει: Οι αγορές θα
λύσουν όλα τα προβλήµατα µέσα από επενδύσεις. Να σας πω,
δεν είναι µόνο η εξάρτηση που έχει η Νέα Δηµοκρατία από µικρά
και µεγάλα συµφέροντα, αλλά είναι η πολιτική και η ιδεολογική
αντίληψη ότι η επιτυχία µιας κυβέρνησης µετριέται πρώτα και
κύρια στο επίπεδο της οικονοµικής ανάπτυξης. Πόσο λάθος είναι
η προσέγγιση να θυσιάζεις την οικολογία στο όνοµα της οικονο-
µίας και να αγνοείς τη συσχέτιση των δύο εννοιών, να αγνοείς ότι
αν δεις το περιβάλλον ως εµπόδιο στην ανάπτυξη, ετοιµάζεις
στην επόµενη κρίση και την οικονοµική.

Με αυτή την έννοια ο προϋπολογισµός που φέρνει η Νέα Δη-
µοκρατία δεν µπορεί να ξεφύγει από την πεπατηµένη που είναι
οι µειωµένες προσδοκίες. Το πολιτικό σύστηµα της χώρας κινεί-
ται σε πλήρη δυσαρµονία µε την έκταση και την ένταση των προ-
κλήσεων. 

Υπάρχουν τρεις άξονες που ακολουθεί η συντηρητική παρά-
ταξη. Συντηρητική απραξία: Ελάχιστες παρεµβάσεις µε την πίεση
επιστηµόνων και ευρωπαϊκών θεσµών που φτάνουν κουτσουρε-
µένες, χωρίς διαβούλευση. Νεοφιλελευθερισµός: Τα λύνει όλα η
αγορά, χωρίς µέριµνα για τους αδύναµους, εις βάρος της κοινω-
νικής συνοχής και της δηµοκρατίας. Και τέλος, «δόγµα του σοκ»
και κατάσταση έκτακτης ανάγκης: Όταν φτάνουµε στο απροχώ-
ρητο, έχουµε το «112», εκκενώσεις, απαγορεύσεις κυκλοφορίας,
τροµολαγνεία, ασύµµετρη απειλή, καταστολή αντί για πρόληψη,
κατατροµοκράτηση αντί για ενηµέρωση, το Αστεροσκοπείο στην
Πολιτική Προστασία. Και εκεί πάνω εµφανίζονται οι αυταρχικοί
σωτήρες. Η διαχείριση της πανδηµίας µας δίνει ένα παράδειγµα
ως προς αυτό. 

Ο σοβαρός αγώνας ενάντια στην υπερθέρµανση του πλανήτη,
απαιτεί µια ριζική αλλαγή πολιτικής µε περισσότερη ρύθµιση, πε-
ρισσότερο δηµόσιο τοµέα, περισσότερα κοινά αγαθά, περισσό-
τερη δηµοκρατία, µε αξίες πολύ διαφορετικές από εκείνες του
ανταγωνισµού και της συσσώρευσης που η Νέα Δηµοκρατία
ασπάζεται.

Εποµένως, κατανοούµε πάρα πολύ καλά γιατί στην Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν ψηφίσατε τη συµφωνία για αποκατάσταση της
φύσης, γιατί υπονοµεύετε τις ενεργειακές κοινότητες, γιατί κα-
ταργήσατε τους φορείς διαχείρισης των προστατευόµενων πε-
ριοχών, γιατί η εξοικονόµηση ενέργειας στα κτήρια χάθηκε
µεταξύ διαφορετικών προγραµµάτων, γιατί ο στόχος για τα επτα-
κόσια τοπικά πολεοδοµικά δεν έχει πιαστεί ποτέ, γιατί σε σχέση
µε την ηλεκτροκίνηση ακόµη να δούµε ηλεκτρικά λεωφορεία
στους δρόµους, γιατί δεν έχουµε αναθεωρηµένο χωροταξικό
σχέδιο για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, γιατί στον προϋπο-
λογισµό σας δεν υπάρχει καν η λέξη απολιγνιτοποίηση. 

Επίσης, κατανοούµε γιατί δύο ηµέρες πριν από την έναρξη της
διάσκεψης των Ηνωµένων Εθνών για την κλιµατική αλλαγή, το
COP28, εκδόθηκε άδεια για ερευνητική γεώτρηση για υδρογο-
νάνθρακες στα Ιωάννινα, γιατί προωθούνται υπεράκτιες εξορύ-
ξεις στις θάλασσες της Κρήτης και του Ιονίου και ο κατάλογος
δεν έχει τελειωµό. Εποµένως, δεν µπορείτε να αποκαλείστε φι-
λοπεριβαλλοντική Κυβέρνηση. 

Για εµάς, η ενεργειακή και πράσινη µετάβαση πρέπει να εφαρ-
µοστεί µέσα σ’ ένα πλαίσιο δηµοκρατίας και δικαιοσύνης. Δεν
µπορεί οι πολίτες να επιβαρύνονται µόνο µε τα κόστη και να µην
απολαµβάνουν τα οφέλη της µετάβασης και γι’ αυτό έχει τερά-
στια ευθύνη η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί δυσφη-
µίζει και τη µετάβαση. 

Χρειάζεται, λοιπόν, να µιλήσουµε για ανισότητες και για ανα-
διανοµή, για το πώς θα επιµεριστούν τα κόστη, αλλά και τα οφέλη
που συνεπάγεται ο τεράστιος αυτός µετασχηµατισµός στην
ουσία των πάντων. Και σ’ αυτή την κατεύθυνση χρειάζονται συµ-
µαχίες και συνέργειες. Η πράσινη µετάβαση για να είναι δίκαιη,
χρειάζεται το πράσινο και το κόκκινο µαζί. Χρειάζεται ένα κίνηµα
για όλη την κοινωνία, επειδή το σχέδιο της αλλαγής συνυφαίνεται
µε το σχέδιο της ζωής. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, ο κ. Γιάννης Οικονόµου. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας, όπως πιστο-

ποιείται και µε αυτόν τον προϋπολογισµό, δηµιουργεί πλούτο βα-
σιζόµενη στην τεχνογνωσία και στη συναίνεση που επιδεικνύει.
Το 2024 οι Ελληνίδες και οι Έλληνες θα δουν την κατάστασή
τους σαφώς βελτιωµένη, θα δουν τις ευκαιρίες να πολλαπλασιά-
ζονται. 

Οι επενδύσεις που περιµένουµε, εξαιτίας της ανάκτησης της
επενδυτικής βαθµίδας, αλλά και της εµπιστοσύνης που έχουµε
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κατακτήσει, αλλάζουν δραστικά το τοπίο υπέρ του πολίτη. Έτσι
η Κυβέρνησή µας, περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη κυβέρ-
νηση κατά τη διάρκεια της Μεταπολίτευσης, κάνει πράξη την πα-
ρακαταθήκη του ιδρυτή της παράταξης Κωνσταντίνου Καραµαν-
λή, ο οποίος στην οµιλία του στο Ζάππειο το 1979 είχε πει ότι η
οικονοµία πρέπει να υπηρετεί τον άνθρωπο και όχι ο άνθρωπος
την οικονοµία. Η οικονοµία, κατά τον Καραµανλή, υπάρχει για να
πραγµατοποιήσει την πολυδιάστατη ανάπτυξη, την προαγωγή
της ποιότητας της ζωής και της οικονοµικής δικαιοσύνης. Αυτές
τις παρακαταθήκες πραγµατώνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, αλλάζοντας πλήρως το τοπίο στη χώρα µας, ενισχύο-
ντας την κοινωνική συνοχή. 

Κυρίες και κύριοι, βασική προϋπόθεση της ανάπτυξης και της
ευηµερίας µιας χώρας είναι η ασφάλεια, ειδικά στο σηµερινό διε-
θνές περιβάλλον, το οποίο είναι ήδη επιβαρυµένο, τόσο παγκό-
σµια όσο και στην ευρύτερη περιοχή µας. Η πρόοδος που έχει
συντελεστεί στα ζητήµατα της οικονοµίας στη χώρα µας οφείλε-
ται σε ένα µεγάλο βαθµό και στην πρόοδο που έχει επιτευχθεί
στο κοµµάτι της ασφάλειας. Έχει επιτρέψει έτσι στην Ελλάδα να
έχει κάνει εντυπωσιακή οικονοµική πρόοδο, από τις µεγαλύτερες
µέσα στην Ευρώπη. Είναι γνωστό ότι η πρόοδος εξασφαλίζεται
όταν διατηρείς την τάξη µέσα στην αλλαγή. 

Η πρόοδος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ωραία λέξη,
αλλά αυτό που δηµιουργεί την πρόοδο είναι η αλλαγή και η αλ-
λαγή πολλές φορές δηµιουργεί εχθρούς. Η ασφάλεια και στην
Ελλάδα, όπως και παγκόσµια, θα εξακολουθήσει να είναι προτε-
ραιότητα και την επόµενη χρονιά ως προϋπόθεση ευηµερίας και
δείκτης ποιότητας ζωής. 

Οι πόλεµοι στην ευρύτερη περιφέρειά µας δεν έχουν σταµα-
τήσει. Το µεταναστευτικό γνωρίζει διάφορες φάσεις, αλλά όσο
δεν εκλείπουν οι αιτίες που το δηµιουργούν και όσο δεν αντιµε-
τωπίζονται ριζικά οι εγκληµατικές οργανώσεις λαθροδιακίνησης
ανθρώπων στις χώρες προέλευσης, δεν πρόκειται να υπάρξει
οµαλότητα. 

Οι κυβερνοεπιθέσεις και το ηλεκτρονικό έγκληµα διευρύνουν
το πεδίο τους επειδή υπάρχουν χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που επενδύουν στις πράξεις αυτές. 

Και τέλος, η πανδηµία βίας στην καθηµερινότητα, όχι µόνο
στην Ελλάδα, αλλά και σε άλλες χώρες, πλήττει συνεχώς τον δυ-
τικό κόσµο και δεν µας αφήνει και εµάς ανεπηρέαστους. 

Το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη έχει σχέδιο αντιµετώπι-
σης όλων αυτών των προκλήσεων και άλλων ακόµα και η διαχεί-
ρισή τους, όπως δείχνουν και τα στοιχεία που έχουµε στη
διάθεσή µας, οι βελτιωµένοι δείκτες, κυρίως, στην υψηλή εγκλη-
µατικότητα, δείχνουν ότι αντιµετωπίζουµε τις προκλήσεις µε
επάρκεια. 

Δυστυχώς, σε όλες τις δυτικές χώρες, για λόγους κοινωνικούς
και για λόγους πολιτισµικούς, επικρατεί µια εντεινόµενη κουλ-
τούρα βίας, η οποία αυξάνει και τη συχνότητα και τη σοβαρότητα
των περιστατικών σε κάθε κοινωνικό χώρο, σε κάθε οµάδα, δυ-
σχεραίνοντας και επιβαρύνοντας περαιτέρω το αστυνοµικό έργο. 

Για εµάς, όµως και πρωτίστως για τους Έλληνες αστυνοµι-
κούς, η συνεχής αναµέτρηση µε την παραβατικότητα σε κάθε έκ-
φανση της, είναι µονόδροµος. Είναι µονόδροµος γιατί γνωρί-
ζουµε ότι ο πολιτισµός αρχίζει µε την τάξη, αναπτύσσεται µε την
ελευθερία και καταστρέφεται µε το χάος. Και το χάος δεν υπάρ-
χει περίπτωση να το επιτρέψουµε. 

Η Ελληνική Αστυνοµία το τελευταίο τετράµηνο µόνο κατάφερε
να εξαρθρώσει δύο µεγάλες εγκληµατικές οργανώσεις που επέ-
φεραν ζηµιά εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ στο ελληνικό δη-
µόσιο µε φορολογικές απάτες. Συνέλαβε πολλές εκατοντάδες
λαθροδιακινητές µεταναστών. Εξάρθρωσε πολλά δίκτυα εµπο-
ρίας ναρκωτικών ουσιών, κατάσχοντας τόνους κοκαΐνης και
χασίς. Αύξησε σηµαντικά τους ελέγχους σχετικά µε την οδική
ασφάλεια και τη βεβαίωση παραβάσεων για µια σειρά οδικές συ-
µπεριφορές. Διαχειρίστηκε µε άψογο τρόπο -και δεν πρέπει να
το υποτιµούµε, σε ένα ιδιαίτερα φορτισµένο περιβάλλον- σηµα-
ντικά γεγονότα τόσο επετειακού χαρακτήρα, όσο και µεγάλης
διεθνούς εµβέλειας, όπως η σύνοδος του διοικητικού συµβου-
λίου της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και η επίσκεψη Ερντο-
γάν στην Αθήνα. 

Καθοριστική ήταν η συµβολή της Ελληνικής Αστυνοµίας και
στη διαχείριση των συνεπειών των αλλεπάλληλων κλιµατικών κρί-
σεων το περασµένο καλοκαίρι. 

Με λίγα λόγια, η Ελληνική Αστυνοµία είναι παρούσα σε κάθε
πτυχή της καθηµερινότητας εµφανώς και αφανώς, προσφέρο-
ντας συνεχώς στον πολίτη.

Θέλω στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάνω
δύο ειδικές αναφορές. Η πρώτη αφορά στη νεανική παραβατικό-
τητα. Πρόκειται για ένα φαινόµενο στο οποίο η Ελληνική Αστυ-
νοµία καλείται να διαχειριστεί το τελευταίο του στάδιο, αυτό
δηλαδή της πρόληψης των επεισοδίων στο πεδίο και της κατα-
στολής. Από τον Σεπτέµβριο και µετά, σχεδιάσαµε και υλοποι-
ούµε συγκεκριµένες δράσεις σε δήµους της Αττικής, αλλά και σε
γειτονιές της Αθήνας, για να αντιµετωπίσουµε το φαινόµενο
αυτό. Όµως, να είµαστε ειλικρινείς: Η κουλτούρα βίας και απεί-
θειας, κυρίως σε αυτές τις ηλικίες, είναι γέννηµα οικογενειακών,
κοινωνικών, οικονοµικών, πολιτισµικών και εκπαιδευτικών αποτυ-
χιών και αστοχιών. Χωρίς την παρέµβαση στα σχολεία, σε οικο-
γένειες, σε συλλόγους, σε σωµατεία, χωρίς την παρέµβαση εκεί
που γεννάται και εκκινεί αυτού του είδους η παραβατικότητα,
κάθε άλλη παρέµβαση δεν θα καταφέρει να έχει τα αποτελέ-
σµατα που θέλουµε. 

Η η δεύτερη αναφορά που θέλω να κάνω αφορά στην όξυνση
της βίας µε αθλητικό υπόβαθρο. 

Το τελευταίο διάστηµα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, όλοι στην ελληνική κοινωνία, και ιδιαίτερα εµείς στην
Ελληνική Αστυνοµία και στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη,
ζούµε κάτω από τη βαριά σκιά της δολοφονικής επίθεσης στον
αστυνοµικό στου Ρέντη, µε ευθεία βολή ναυτικής φωτοβολίδας.
Όµως, αυτό δεν συνέβη πρώτη φορά, όπως δεν έχει συµβεί µόνο
µία φορά η περίπτωση δολοφονικών επιθέσεων µε εκρηκτικές
βόµβες µολότοφ, στα Εξάρχεια, στην Πολυτεχνειούπολη, στην
Αθήνα, στη Θεσσαλονίκη και αλλού. 

Είµαστε εδώ και καιρό µπροστά σε µία µεγάλη κλιµάκωση –και
αυτό πρέπει να γίνει αντιληπτό- ποιοτική και ποσοτική, ιδιαίτερα
στη χουλιγκανική βία, µία ολοκληρωτική αποκτήνωση αυτών των
συµµοριών. Αυτός είναι ο πραγµατικός προσδιορισµός. Μιλάµε
για αφηνιασµένες συµµορίες που βγαίνουν για να σκοτώσουν,
συµµορίες µε δραστηριότητα τόσο στο ποινικό έγκληµα, όσο και
µε σύνδεση µε την Ακροδεξιά και µε τον αναρχικό και τον αντιε-
ξουσιαστικό χώρο. 

Παρά τα σηµαντικά βήµατα που έγιναν στον τοµέα της κατα-
στολής, αλλά και της πρόληψης –και είναι άδικο να µηδενίζουµε
και είµαι έτοιµος και µε στοιχεία να απαντήσω σ’ αυτήν την κρι-
τική, αν και όποτε χρειαστεί- η πραγµατικότητα είναι ότι οφεί-
λουµε να αντιδράσουµε πιο αποτελεσµατικά, αλλά και πιο απο-
φασιστικά. Συµπληρώνουµε ήδη νοµοθετικά κενά και λειτουργι-
κές ελλείψεις, ώστε να κάνουµε τη δράση µας ακόµα πιο αποτε-
λεσµατική. Όµως, το πρώτο και κύριο που πρέπει να έχουµε στο
µυαλό µας είναι ότι για να έχουµε ουσιαστική αντιµετώπιση της
χουλιγκανικής βίας, χρειάζεται µια συµπαγής κοινωνική συµµαχία
απέναντί της, ώστε να µη βρίσκουν οι αγέλες των χούλιγκαν καµ-
µία ηθική, ιδεολογική και υλική υποστήριξη από κανέναν. Αυτό
χρειάζεται. Χρειάζεται να µην επιτρέψει κανείς την παραµικρή δι-
καιολογία ή άλλοθι σε αυτού του είδους κακοποιούς. 

Δεν µπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ένα γκολ που
δεν µέτρησε ή για ένα οφσάιντ που δεν δόθηκε, να δηµιουργού-
νται συνθήκες εµπόλεµης ζώνης είτε κυριολεκτικά έξω από τα
γήπεδα είτε µεταφορικά στη δηµόσια σφαίρα. Αυτή είναι η πρα-
γµατικότητα. Δεν µπορεί αθλητικά γεγονότα να αντιµετωπίζονται
από την πολιτεία ως πολεµικές επιχειρήσεις, απασχολώντας εκα-
τοντάδες ανθρώπους και οι αστυνοµικοί που πηγαίνουν εκεί να
γίνονται στο τέλος της ηµέρας και σάκος του µποξ απ’ όλους και
από εκείνους που δεν επιθυµούν την παρουσία τους, αλλά και
από εκείνους που εναγωνίως τη ζητούσαν. Αυτά χρειάζεται για
να πετύχουµε. Και, δυστυχώς, δεν είµαστε ακόµη σε αυτό το ση-
µείο. 

Τέλος, όπως είπα και εκείνο το τραγικό βράδυ έξω από νοσο-
κοµείο της Νίκαιας, το βράδυ της επίθεσης, για εµάς στην ελλη-
νική Κυβέρνηση, στην Ελληνική Αστυνοµία, το µείζον είναι να
συλλάβουµε όλους όσοι εµπλέκονται στην οργάνωση και υλοποί-
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ηση αυτής της δολοφονικής επίθεσης, αυτής της εγκληµατικής
πράξης, να εξαρθρώσουµε πλήρως τις εγκληµατικές οργανώσεις
των χούλιγκαν, για τις οποίες παραδώσαµε πληθώρα στοιχείων
στη δικαιοσύνη. Είναι ζήτηµα νοµιµότητας, αλλά ταυτόχρονα
είναι και ζήτηµα τιµής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα όσα καθηµερινά πετυχαίνει
η Ελληνική Αστυνοµία δεν σηµαίνει ότι δεν έχουν υπάρξει και
αστοχίες. Δεν σηµαίνει ότι δεν έχουµε αδυναµίες. Οφείλουµε και
πρέπει να είµαστε ειλικρινείς. Πολλές από τις αδυναµίες αυτές
είναι και δοµικού χαρακτήρα. Η χρονιά που έρχεται θα είναι χρο-
νιά ουσιαστικών και σηµαντικών αλλαγών. Θα είναι χρονιά ενί-
σχυσης της Ελληνικής Αστυνοµίας, ώστε να βελτιώσουµε τις
δυνατότητες του Σώµατος και να αποδώσουµε ακόµα καλύτερα,
ακόµα περισσότερα, όπως απαιτούν και οι πολίτες και οι περι-
στάσεις. Αρχικά, προχωρούµε σε αλλαγές στη δοµή της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας, ώστε να διευκολύνουµε και να βελτιώσουµε
ακόµα περισσότερο τη λειτουργία µας. Ήδη έχει συγκροτηθεί η
επιτροπή που σύντοµα θα εισηγηθεί κοµβικές διαδικασίες και δια-
χείριση του προσωπικού, αλλά και µετασχηµατισµού των δοµών. 

Η πολιτική µας απέναντι στο έγκληµα οφείλει να είναι δυναµική
και αυτό απαιτεί εκσυγχρονισµό στη λειτουργία µας. Απαιτεί αλ-
λαγές στις δοµές µας. Απαιτεί προσαρµογή των κανόνων εµπλο-
κής σε καινούργια δεδοµένα. Και αυτό θα κάνουµε. Έχουµε ήδη
ξεκινήσει τις διαδικασίες για την ενίσχυση της Αστυνοµίας σε τε-
χνολογικά µέσα, ώστε να διευκολύνουµε και να ενισχύσουµε το
αστυνοµικό έργο. Η Αστυνοµία δεν µπορεί να είναι παντού µε φυ-
σικό τρόπο –αυτό το καταλαβαίνει ο καθένας- αλλά µπορεί να
είναι σε περισσότερα µέρη µέσω της τεχνολογίας. Γι’ αυτό προ-
χωρούµε µε γρήγορα βήµατα για τις κάµερες σώµατος, για τις
κάµερες οχηµάτων, για τις κάµερες σε σταθερά σηµεία, έτσι
ώστε να βελτιώσουµε την αποδοτικότητά µας. 

Όµως, δεν σταµατάµε µόνο εκεί. Ενισχύουµε µε µέσα την Ελ-
ληνική Αστυνοµία µε γρήγορους ρυθµούς, µε πόρους από διεθνή
χρηµατοδοτικά εργαλεία, αλλά και από τον ελληνικό προϋπολο-
γισµό. Παράλληλα, στο κοµµάτι του προσωπικού µε την αποφοί-
τηση των οκτακοσίων νέων αστυνοµικών από τις σχολές µας την
προσεχή άνοιξη, αλλά και την αναδιάταξη του δυναµικού µε την
επιστροφή προσωπικού από τις φυλάξεις, ενισχύουµε κρίσιµες
υπηρεσίες στον χώρο του πεδίου, στην πρώτη γραµµή, όπως θα
ενισχύσουµε και τα υλικά, τα οχήµατα, τα µέσα µε τα οποία οι
υπηρεσίες αυτές κάνουν τη δουλειά τους. 

Η κατασκευή του φράχτη στον Έβρο προχωρά. Ήδη έχουν το-
ποθετηθεί στο µήκος της νέας κατασκευαστικής γραµµής τα
πρώτα κοµµάτια. Συνεχίζουµε µε γοργούς ρυθµούς και θα προ-
χωρήσουµε και στην αναγκαία συµπλήρωση µε µέσα ηλεκτρονι-
κής επιτήρησης. Εκσυγχρονίζουµε την εκπαίδευση των
αστυνοµικών µας. Η τοποθέτηση του πρώτου κοσµήτορα της
σχολής πριν από λίγες ηµέρες σηµατοδότησε ήδη την έναρξη
της ολιστικής προσπάθειας που κάνουµε για την αναβάθµιση της
αστυνοµικής εκπαίδευσης, ιδίως στη Σχολή Αξιωµατικών της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας, στα διοικητικά και ακαδηµαϊκά πρότυπα των
ανώτατων στρατιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. 

Σχεδιάζουµε στοχευµένες εκπαιδεύσεις και επανεκπαιδεύσεις
του προσωπικού µας, του αστυνοµικού προσωπικού, µε σκοπό
την ανάπτυξη των ικανοτήτων και τη διεύρυνση των δεξιοτήτων
απέναντι στην αντιµετώπιση του οργανωµένου εγκλήµατος. 

Τέλος, να πω και δύο λόγια για το σωφρονιστικό σύστηµα.
Ολοκληρώθηκε η πρώτη φάση του διαγωνισµού µετεγκατάστα-
σης των φυλακών Κορυδαλλού και βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδι-
κασία αξιολόγησης των προσφορών. Τη χρονιά που µας έρχεται
σχεδιάζουµε κινήσεις, κάποιες από αυτές και ουσιαστικές τοµές,
οι οποίες σταδιακά θα βοηθήσουν στο να αντιµετωπιστούν χρό-
νιες παθογένειες του σωφρονιστικού συστήµατος. Ξεχωρίζω τη
λειτουργία νέων σωφρονιστικών καταστηµάτων στη Δράµα και
στην Κρήτη και κυρίως, την ουσιαστική εφαρµογή, για πρώτη
φορά, του ηλεκτρονικού τρόπου επιτήρησης, τα περιβόητα «βρα-
χιολάκια» που θα βοηθήσουν καθοριστικά στην αποσυµφόρηση
των φυλακών. Παράλληλα, µε µια σειρά πρωτοβουλιών του
Υπουργείου µας, θα παρέµβουµε σε συστήµατα βελτίωσης των
συνθηκών διαβίωσης µέσα στις φυλακές, αλλά και στην επανέ-
νταξη των κρατουµένων. 

Να αναφέρω επίσης –διότι έχει τη σηµασία του- ότι η επιτροπή
του Συµβουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη των βασανιστη-
ρίων και της απάνθρωπης ή ταπεινωτικής µεταχείρισης, η περι-
βόητη CPT, µετά από εποικοδοµητικές διαβουλεύσεις και επισκέ-
ψεις στα σωφρονιστικά καταστήµατα, αναγνώρισε την πρόοδο
και τη δουλειά που γίνεται και δεν προέβη σε δηµόσια δήλωση
κατά της χώρας µας. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον σύντοµο
χρόνο που είχα στη διάθεσή µου περιέγραψα βασικούς άξονες
πολιτικών και έργου, µε ειλικρίνεια, µε γνώση του πού βρισκόµα-
στε και των προσδοκιών που έχει η ελληνική κοινωνία από εµάς,
παρά τις µεγάλες δυσκολίες. Η πανδηµία της βίας που αντιµετω-
πίζουµε συνολικά, όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά και στον υπόλοιπο
κόσµο, απαιτεί σύνεση, ψυχραιµία, βαθιές τοµές εκπαιδευτικές
και κοινωνικές. Δεν αντιµετωπίζεται ούτε µε κραυγές ούτε µε
υποκρισία.

Η Ελληνική Αστυνοµία, για να είναι αποδοτική, χρειάζεται,
εκτός από όλα τα υπόλοιπα, µια κοινωνική πανστρατιά µηδενικής
ανοχής, ηθικής, ιδεολογικής ή και υλικής, απέναντι στη βία. Και
όλος ο πολιτικός κόσµος έχει την υποχρέωση να πρωτοστατήσει
σ’ αυτήν την πανστρατιά, χωρίς αστερίσκους και χωρίς υποση-
µειώσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Ξάνθης (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητήσει τον λόγο για την παρέµβασή του ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών κ. Δηµητριάδης. 

Ορίστε, κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς θέλω να πω ότι εκφράζουµε όλοι

τη συµπαράστασή µας στον άτυχο αστυνοµικό για το επεισόδιο
στον Ρέντη και ευχόµαστε να πάνε όλα καλά. Καταδικάζουµε τη
βία κατά των αστυνοµικών και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. 

Θέλω να ρωτήσω το εξής: Πήρατε πριν από λίγες ηµέρες ένα
µέτρο. Κλείσατε τα γήπεδα για δύο µήνες. Εσείς περιµένετε ότι
µε αυτό το µέτρο θα λυθεί κάτι; Δηλαδή, αυτές οι στρατιές των
χούλιγκαν –για τις οποίες πολύ ορθά είπατε ότι πρέπει να µην
υπάρξει καµµία ανοχή- θα βελτιωθούν και θα γίνουν υπεύθυνοι
φίλαθλοι σε λίγο καιρό; Πώς πιστεύετε ότι θα γίνει αυτό το πρά-
γµα;

Δεύτερον, θέλω να ρωτήσω και κάτι άλλο. Πήγατε στην εισαγ-
γελέα του Αρείου Πάγου και δώσατε στοιχεία για διακόσια άτοµα
που είπατε ότι έχουν παραβατική συµπεριφορά. Θέλω να ρω-
τήσω, για πόσο καιρό το γνωρίζετε αυτό εδώ και για ποιον λόγο
το κάνετε τώρα και όχι πριν; Χρειαζόταν να γίνει αυτό το συµβάν
για να πάτε τα στοιχεία; 

Είναι κάποια ερωτήµατα τα οποία πρέπει να απαντηθούν, σας
παρακαλώ πάρα πολύ.

Τρίτον, µιλήσατε για τα Εξάρχεια. Συµφωνώ. Θυµάµαι το 2019
που λέγατε προεκλογικά εσείς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, «Εµείς σε λίγο καιρό θα καταργήσουµε το άβατο των Εξαρ-
χείων. Θα το καταργήσουµε». Το καταργήσατε ή όχι; Εγώ τώρα
τελευταία βλέπω πάλι ότι γίνεται χαµός στα Εξάρχεια, γίνονται
επεισόδια, πέφτουν µολότοφ. Τι προτίθεστε να κάνετε µ’ αυτό το
θέµα;

Και τέταρτον, θα ήθελα να πω και κάτι ακόµα για τη βία στα
πανεπιστήµια. Πρόσφατα υπήρξε ένα ατυχές συµβάν στο Αριστο-
τέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, όπου µέλη του αναρχικού
χώρου επενέβησαν βίαια σε µία οµιλία µε αφορµή την παρουσία
του προέδρου ενός κόµµατος, άλλου κόµµατος στο Κοινοβούλιο
βασικά που βρίσκεται εδώ δίπλα µας. 

7648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θέλω να ρωτήσω, λοιπόν, τι προτίθεστε να κάνετε για όλα αυτά
εδώ. Θα τα αντιµετωπίσετε δραστικά ή όχι;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και ο κ. Καζαµίας

ζητά τον λόγο για την παρέµβασή του.
Θα απαντήσει µετά ο κύριος Υπουργός συνολικά.
Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στην εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού

φαίνεται ότι το Υπουργείο σας λαµβάνει αρκετά σηµαντική αύ-
ξηση στα κονδύλια, δηλαδή 2,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Και η εισηγητική έκθεση η ίδια δείχνει ότι το συντριπτικό πο-
σοστό αυτού του ποσού κατευθύνεται προς τους µισθούς των
αστυνοµικών. Η εισηγητική έκθεση, µάλιστα, λέει ότι υπάρχουν
περίπου πενήντα χιλιάδες αστυνοµικοί αυτή τη στιγµή στην Ελ-
λάδα. Το ποσό που λαµβάνει το Υπουργείο σας αντιστοιχεί µε το
1% περίπου του ΑΕΠ. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο µέσος όρος εξό-
δων άµυνας ενάντια στους εξωτερικούς εχθρούς είναι 1,5%. Μοι-
άζει δηλαδή, σε όποιον βλέπει απ’ έξω τη χώρα µας, σαν να
έχουµε έναν εσωτερικό στρατό. 

Γιατί χρειάζεται το Υπουργείο σας και η Ελλάδα τόσους πολ-
λούς αστυνοµικούς; Και σας λέω ότι συγκριτικά µε τον αριθµό
των αστυνοµικών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ο οποίος είναι κατά
µέσο όρο τριακόσιοι αστυνοµικοί ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους
και στις πιο προηγµένες χώρες είναι περίπου εκατόν πενήντα µε
διακόσιους αστυνοµικούς ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους. Εµείς
σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT, τα οποία κατέθεσα και
στα Πρακτικά στη διάρκεια της οµιλίας µου για τον προϋπολογι-
σµό, έχουµε πεντακόσιους είκοσι πέντε ανά εκατό χιλιάδες κα-
τοίκους το 2022. Άλλοι αριθµοί θεωρούν ότι έχουµε ακόµα
µεγαλύτερο ποσοστό αστυνοµικών. 

Το ποσοστό αυτό ισοδυναµεί µε χώρες, όπως είναι η Τουρκία
και όπως είναι το Μαυροβούνιο. Οι περισσότεροι αναλυτές -και
οι Ευρωπαίοι εταίροι µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση- θεωρούν ότι
το να έχουµε τόσο µεγάλο αριθµό αστυνοµικών ανά κάτοικο είναι
ένδειξη υπανάπτυξης.

Και θέλω να σας ρωτήσω δύο πράγµατα. Μέχρι πού θεωρείτε
ότι πρέπει να αυξάνεται ο αριθµός των αστυνοµικών στην Ελλάδα
για να µπορεί το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη να αισθάνε-
ται ότι παρέχει ασφάλεια στους πολίτες; Δεύτερον, το βλέπετε
εσείς εκσυγχρονιστικό να έχουµε αριθµό αστυνοµικών ανά κά-
τοικο ισοδύναµο µε χώρες που έχουν πολύ χαµηλή ανάπτυξη,
όπως είναι το Μαυροβούνιο, η Τουρκία και άλλες; Δεν σας προ-
βληµατίζει καθόλου αυτό; Έχουµε εσωτερικό εχθρό για να
έχουµε πενήντα χιλιάδες αστυνοµικούς;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Χήτας για
την τρίτη του και τελευταία παρέµβαση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έκανα τρεις;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η αλήθεια ότι κάνατε

και µια άλλη µικρότερη, την οποία, όµως, δεν την συνυπολογί-
ζουµε, γιατί ήταν αποκατάσταση κάποιων πραγµάτων. Είναι η
τρίτη σας παρέµβαση.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θέλω να µας απα-

ντήσετε, αν µπορείτε, αν σκοπεύετε να συνεχίσετε να στέλνετε
την αστυνοµία σε ανώνυµες εταιρείες, δηλαδή να φυλάνε επιχει-
ρήσεις Α.Ε., ποδοσφαιρικές Α.Ε., επιχειρήσεις επιχειρηµατιών µε
µεγάλα έσοδα, µεγάλους ισολογισµούς, διαφηµίσεις, χορηγίες,
τηλεοπτικά δικαιώµατα, επιχειρήσεις που τζιράρουν απίστευτα
χρήµατα, έσοδα, έξοδα. Θέλω να µας απαντήσετε αν η θέση του
Έλληνα αστυνοµικού είναι στα γήπεδα.

Εµείς λέµε ότι η θέση του Έλληνα αστυνοµικού δεν είναι στα
γήπεδα. Και θα πρέπει οι ΠΑΕ, οι ανώνυµες εταιρείες είτε είναι
καλαθοσφαίρισης είτε είναι ποδοσφαίρου να φυλάνε το «µαγαζί
τους» µόνες τους, όπως συµβαίνει στο εξωτερικό. Αν θέλετε η
παρουσία της αστυνοµίας να είναι µέχρι και έξω από το γήπεδο,
αλλά δεν έχουν καµµία δουλειά µέσα στο γήπεδο. 

Ας µη δηµιουργήσουµε πάλι την ίδια ιστορία ότι κάθε φορά
που συµβαίνει κάτι άσχηµο ξεσηκώνεται το σύµπαν, συνεδριά-

ζουµε, παίρνουµε αποφάσεις, µέτρα, ηµίµετρα, τα ξεχνάµε όλα,
προχωράµε µέχρι να ξανασυµβεί κάτι. Με αφορµή, λοιπόν, το
πολύ δυσάρεστο γεγονός που ένας νεαρός άνδρας, ένας αστυ-
νοµικός χαροπαλεύει αυτή τη στιγµή, µήπως ήρθε η ώρα οι κύ-
ριοι αυτοί να αναλάβουν τις ευθύνες τους, εννοώ οι επιχει-
ρηµατίες και να φυλάξουν το µαγαζί τους µόνοι τους και να φυ-
λάξει ο Έλληνας αστυνοµικός τον Έλληνα πολίτη που η εγκλη-
µατικότητα οργιάζει έξω;

Επίσης -το είπε και ο Πρόεδρος το µεσηµέρι- τι δουλειά έχουν
οι αστυνοµικοί στους πλειστηριασµούς όταν πετάνε τον κόσµο
έξω από τα σπίτια; Δεν είναι αυτή η δουλειά του Έλληνα αστυνο-
µικού, να είναι στις υπηρεσίες των «κορακιών» η Ελληνική Αστυ-
νοµία.

Επίσης, κύριε Οικονόµου, επειδή είµαστε στο ίδιο έργο θεατές,
πήγατε στην εισαγγελία του Αρείου Πάγου πριν από λίγες ηµέρες
µαζί µε τον κ. Βρούτση, τον Αναπληρωτή Υπουργό Αθλητισµού.
Παραδώσατε έναν φάκελο µε στοιχεία, ονόµατα, κ.λπ.. Πριν από
ενάµιση χρόνο ήταν η ίδια εικόνα µε τον κ. Χρυσοχοΐδη, Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη τότε, που ήταν η στυγνή δολοφονία του
Άλκη του Καµπανού. Πάλι είχε ξεσηκωθεί η Βουλή και είχε ευαι-
σθητοποιηθεί. Τότε ο κ. Χρυσοχοΐδης παρέδωσε έναν φάκελο
στην εισαγγελία του Αρείου Πάγου. Εννοείται ότι δεν έγινε τί-
ποτα. Η ίδια εικόνα επαναλήφθηκε και εχθές, κύριε Υπουργέ.

Τι είναι αυτό που µπορεί να µας κάνει να πιστεύουµε, να είµα-
στε περισσότερο αισιόδοξοι ότι µπορεί να καταλήξουµε κάπου;
Μακάρι, γιατί είµαστε σίγουροι -το έχουν παραδεχθεί και κορυ-
φαία στελέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας κατά το παρελθόν- ότι
ξέρουν πάρα πολύ καλά ποιοι είναι οι γνωστοί - άγνωστοι, ποιοι
είναι οι χούλιγκαν, που µένουν, τα πάντα, πώς δρουν. Είναι θέµα
βούλησης, λοιπόν, της πολιτείας για να τους συλλάβει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για τις συνολικές απαντήσεις. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Και ευχαριστώ και τους
συναδέλφους για τις παρατηρήσεις.

Όπως σε όλες τις προσπάθειες αντιµετώπισης του εγκλήµατος
η πολιτική µας οφείλει να είναι δυναµική και να προσαρµόζεται
σε αυτά που κάθε φορά έχουµε µπροστά µας. Είπα και προηγου-
µένως ότι στην αντιµετώπιση της οπαδικής βίας, της χουλιγκανι-
κής βίας γίνανε βήµατα, ψηφίστηκαν νόµοι, άλλαξαν πράγµατα
που οδήγησαν τις αρχές στο να φυλακίσουν ανθρώπους, που δυ-
σκόλεψαν τη ζωή των οργανωµένων, έγιναν συλλήψεις, προσα-
γωγές, έλεγχοι σε λέσχες και διαπιστώθηκαν ότι πρέπει να γίνουν
κι ακόµα περισσότερα. 

Ζητήσαµε, εκ µέρους της Κυβέρνησης, την αναβάθµιση της
ποινικής παρακολούθησης της υπόθεσης. Είναι διαπιστωµένο
πλέον ότι οι οµάδες αυτές δρουν µε σχέδιο, δρουν µε ιεραρχία,
δρουν µε συντεταγµένο τρόπο. Και η προσκόµιση στοιχείων που
διάσπαρτα δεξιά και αριστερά ήταν στη διάθεση των αρχών φι-
λοδοξούµε, πιστεύουµε, αισιοδοξούµε ότι θα αποβεί πάρα πολύ
χρήσιµη στο να καταφέρουµε ένα πολύ σηµαντικό, συντριπτικό
χτύπηµα σε αυτού του είδους τις εγκληµατικές οργανώσεις, στις
αγέλες των χούλιγκαν. 

Συγκεκριµένα πράγµατα θα γίνουν µέσα σε αυτούς τους δύο
µήνες, πράγµατα που θα επιτρέψουν στην ελληνική πολιτεία, που
θα επιτρέψουν στον αθλητισµό, στον τρόπο µε τον οποίο θα διε-
ξάγονται τα ποδοσφαιρικά παιχνίδια µε τη βοήθεια και της τεχνο-
λογίας και διάφορες προσαρµογές να είµαστε ακόµη περισ-
σότερο θωρακισµένοι στις διαθέσεις αυτών των αφιονισµένων
οργανώσεων των χούλιγκαν. 

Βεβαίως, όλα τα µέτρα απαιτούν την ενσυναίσθηση, απαιτούν
τη συµπόρευση, απαιτούν την ουσιαστική στήριξη όλων των πα-
ραγόντων του ευρύτερου συστήµατος του αθλητισµού και του
ποδοσφαίρου. Και όλοι τώρα θα είναι αντιµέτωποι απέναντι στις
ευθύνες τους. 

Θέλω να πω κάτι ξεκάθαρα, διότι το ακούω να λέγεται, ειπώ-
θηκε και σήµερα, αλλά και στον δηµόσιο διάλογο. Σε ένα γεγονός
που υπάρχουν δεκαπέντε, είκοσι, εικοσιπέντε, τριάντα χιλιάδες
άνθρωποι δεν µπορεί η Ελληνική Αστυνοµία να µην έχει παρου-
σία. Δεν πηγαίνει για να προστατεύσει τα ιδιωτικά συµφέροντα
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κάποιας ΠΑΕ, κάποιας εταιρείας, του οποιουδήποτε. Η Ελληνική
Αστυνοµία είναι εκεί για να προστατέψει τον πολίτη, για να προ-
στατέψει το οτιδήποτε θα θέσει σε κίνδυνο την ασφάλειά του και
στο χώρο και γύρω από αυτόν. Ο ρόλος το τι θα κάνει, το τι θα
γίνεται, προφανώς και είναι κάτι που πρέπει να επαναπροσδιορι-
στεί. Και εδώ ερχόµαστε, µε τις παρεµβάσεις που θα εκδηλωθούν
και θα ανακοινωθούν το επόµενο διάστηµα, να κάνουµε τον ρόλο
αυτό ακόµα πιο ξεκάθαρο και ακόµα, ίσως, πιο ουσιαστικό σε ότι
αφορά στην αστυνοµία και στην παρουσία της σε αυτά τα αθλη-
τικά γεγονότα, ενδεχοµένως, και αλλού. 

Δεύτερη παρατήρηση, για τη συντεταγµένη πολιτεία ούτε
υπήρχαν ούτε υπάρχουν άβατα. Για την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη αυτό ήταν µια καθαρή
θέση που υποστηρίζουµε µε όλες µας τις ενέργειες. Αυτό δεν
φαίνεται µόνο από το γεγονός ότι τα περιστατικά έχουν µειωθεί
και έχουν περιοριστεί. Δεν φαίνεται από το γεγονός µόνο ότι η
αστυνοµία είναι εκεί για να αντιδράσει. Φαίνεται και από τον
τρόπο που αλλάζουν όψη οι γειτονιές αυτές, στις οποίες αναφέ-
ρεστε. Γίνονται έργα, γίνονται αναπλάσεις που παρά τη λυσσα-
λέα αντίδραση -και θα έρθω σε αυτό και στην απάντηση στην
τρίτη παρατήρηση του συναδέλφου- αλλάζουν την εικόνα και αλ-
λάζουν το τοπίο. Και ανάµεσα σε όλα τα υπόλοιπα η εικόνα και
το τοπίο αλλάζει, γιατί το κράτος είναι εκεί µε την Ελληνική Αστυ-
νοµία για να υπερασπίσει τον νόµο και τη βούλησή του κόντρα
σε αυτά που έχουν στο µυαλό τους ορισµένοι που θεωρούν ότι
µπορούν να υποκαταστήσουν τη συντεταγµένη πολιτεία. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. 

Τρίτη παρατήρηση και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Είναι µια πολύ
χρήσιµη συζήτηση αυτή για τον αριθµό των ανδρών και των γυ-
ναικών στην Ελληνική Αστυνοµία. Έχει διάφορες διαστάσεις. Ξε-
κινώ από µία διάσταση που την είπα και στην οµιλία µου και θα
µας απασχολήσει πολύ στο µέλλον, τη διάσταση της πιο ορθο-
λογικής κατανοµής του προσωπικού, γιατί ναι, µπορεί ο αριθµός
να είναι αυτός που λέµε, αλλά βλέποντας τις κατηγορίες, βλέπο-
ντας τις τοποθετήσεις, βλέποντας το πού βρίσκεται ο καθένας
καταλήγει στο να είναι αρκετές χιλιάδες λιγότεροι οι διαθέσιµοι
για υπηρεσία στην Ελληνική Αστυνοµία, πολύ κάτω από αυτό το
πενήντα χιλιάδες που είπατε, κύριε συνάδελφε και αυτό αποτελεί
στρέβλωση και αδυναµία, την οποία οφείλουµε να αντιµετωπί-
σουµε. 

Δεύτερον, η Ελλάδα, δυστυχώς, στον τοµέα πρόκλησης ζητη-
µάτων ασφάλειας έχει διαφορές µε αρκετές αναπτυγµένες ευ-
ρωπαϊκές χώρες, έχετε δίκιο σε αυτό. Όχι τόσο µεγάλες
διαφορές στις προκλήσεις ασφάλειας απέναντι στο οργανωµένο
έγκληµα, έχει διαφορές εξαιτίας των χαρακτηριστικών της των
γεωγραφικών. Έχουµε έντονη πίεση λαθραίας εισόδου ανθρώ-
πων στη χώρα µας. 

Η Ελληνική Αστυνοµία συµβάλλει µε πολύ µεγάλο τρόπο και
ουσιαστικά στη φύλαξη των συνόρων και στην αντιµετώπιση των
λαθροδιακινητών και στην αντιµετώπιση της παράνοµης εισόδου
στη χώρα. Συµβάλλει στις µεταγωγές που γίνονται, για να εφαρ-
µόζεται η πολιτική ασύλου και µετανάστευσης που η Ελλάδα υλο-
ποιεί, αναλώνοντας πόρους, άντρες, δυνάµεις συνεχώς. Έχουµε
µια χώρα η οποία έχει µεγάλη διασπορά νησιών µε πολλαπλασια-
σµό πληθυσµού κατά τους καλοκαιρινούς µήνες. Δεν είναι σύνη-
θες µε άλλες χώρες. Έχουµε τη διαφορά ότι η οργάνωση στην
παροχή µέτρων σε άλλες χώρες δεν γίνεται µόνο από την αστυ-
νοµία, αλλά χρησιµοποιούνται και άλλα σώµατα, οπότε κάποιος
όταν κάνει αυτή τη σύγκριση θα πρέπει να είναι ίσως πιο ακριβής
στις αθροίσεις. 

Έχουµε όµως και διαφορές. Γιατί πράγµατι, κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν διανοούµαι ότι σε αυτές τις ανεπτυγµένες χώρες που
έχετε στο µυαλό σας και που έχω και εγώ, τις ευρωπαϊκές, ότι
µπορεί κανείς να επιβάλλει µε τη βαριοπούλα την κατάληψη ενός
χώρου που θα έπρεπε να ανήκει στα πανεπιστήµια, στους φοιτη-
τές και να είναι βιβλιοθήκη. Δεν διανοούµαι ότι θα παίρνει από-
φαση το κράτος µε τους νόµους και τις αποφάσεις του, και µε
τις διαδικασίες που η συντεταγµένη πολιτεία και η δηµοκρατία
απαιτεί να φτιάξει σταθµούς µετρό, να αναπλάσει πλατείες και
θα πρέπει η Αστυνοµία να τα φυλάει για να µην τα κάψουνε µε
µολότοφ, να µην τα διαλύσουν µε βαριοπούλες, να µη δηµιουρ-

γήσουν τα επεισόδια µε τις κουκούλες δεν το διανοούµαι. Αυτή
είναι ουσιαστική διαφορά µε τις ανεπτυγµένες χώρες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μέχρι να φτάσουµε στο σηµείο, και προχωράµε και θα φτά-

σουµε στο σηµείο να αλλάξουµε αυτή την κουλτούρα, η Ελληνική
Αστυνοµία θα είναι εκεί για να επιβάλλει τη νοµιµότητα και την
ασφάλεια, που είναι προϋπόθεση ελευθερίας, δηµοκρατίας και
προόδου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Θα δοθεί τώρα ο λόγος στον κ. Δερµεντζόπουλο, στον κ. Πα-
παηλιού, στον κ. Στύλιο και στην κ. Γιαννακοπούλου, κλείνοντας
έτσι ο όγδοος κύκλος των οµιλητών.

Κύριε Δερµεντζόπουλε, παρακαλώ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-

γισµό που λαµβάνει τόπο στο τέλος του κάθε έτους, αποτελεί µια
πρώτης τάξης ευκαιρία να συζητήσουµε, να αναλύσουµε ή να πε-
ριγράψουµε µια διαδροµή. Μια διαδροµή που αναφέρεται στην
οικονοµική πορεία της χώρας µας, πού ήµασταν, πού βρισκόµα-
στε και πού θέλουµε να πάµε. Να συζητήσουµε µε στοιχεία, προ-
βαίνοντας και σε κάποιου είδους κριτική ο καθένας βέβαια από
την πλευρά του, µε τον τρόπο που παρατηρεί και τις διαπιστώ-
σεις τις οποίες κάνει για το πώς εξελίσσεται η οικονοµία µας, πώς
εξελίσσεται η κοινωνία µας. Τις προοπτικές, λοιπόν, που υπάρ-
χουν και το πώς οραµατιζόµαστε το άµεσο µέλλον. Το πώς θα
εφαρµόσουµε ένα σχέδιο λαµβάνοντας βέβαια υπ’ όψιν πολλές
παραµέτρους. Μια παράµετρος για παράδειγµα σίγουρα είναι η
δεκαετής κρίση που προσπαθούµε να ξεπεράσουµε, µεταρρυθ-
µίζοντας το κράτος και ακολουθώντας παράλληλα µια συνετή δη-
µοσιονοµική πολιτική που δεν θα επιτρέψει να ξεφύγουµε και να
επιστρέψουµε σε νέες περιπέτειες. 

Μία ακόµη παράµετρος είναι η διαχείριση των έκτακτων κρί-
σεων. Κρίσεις που δεν ήταν και λίγες και κρίσεις εισαγόµενες που
απαιτούν κονδύλια, είτε αφορά την πληθωριστική κρίση και την
ακρίβεια είτε την πανδηµία του κορωνοϊού, αλλά και κρίσεις όπως
αυτές των φυσικών καταστροφών, όπως το µεταναστευτικό, που
απαιτούν σηµαντική χρηµατοδότηση για την αντιµετώπισή τους
και τις τελευταίες µέρες γίνεται µεγάλη προσπάθεια από τον
Πρωθυπουργό, ώστε να προέλθουν αυξηµένοι πόροι από τον
προϋπολογισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όσον αφορά, λοιπόν, το σχέδιο που εµείς οραµατιζόµαστε για
τη χώρα µας, αυτό άρχισε να ξεδιπλώνεται από την πρώτη στιγµή
που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας το 2019 µε πολλές
µεταρρυθµίσεις, µεταρρυθµίσεις που διόρθωναν χρόνιες παθο-
γένειες, µε την κατάκτηση ενός κλίµατος σταθερότητας, µε
εφαρµοσµένη πολιτική και όχι απλά διαπιστώσεις, µε συγκεκρι-
µένους στόχους και επιτεύγµατα. Επιτεύγµατα που κατακτήθη-
καν από το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. 

Σε µία εποχή αυξηµένου πληθωρισµού και υψηλότερων επιτο-
κίων το κόστος δανεισµού µειώνεται προς όφελος των Ελλήνων
πολιτών. Φθηνότερος δανεισµός, λοιπόν, για ελληνικές επιχειρή-
σεις και νοικοκυριά. Αυτό είναι η ανάκτηση της επενδυτικής βαθ-
µίδας.

Μαζί µε την κοινωνία, επίσης, πετύχαµε τον τρίτο υψηλότερο
ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ρεκόρ άµεσων
ξένων επενδύσεων. Δεν είναι µακριά η εποχή που διαβάζαµε ή
ακούγαµε τη µία µετά την άλλη πολυεθνική εταιρεία να αποχω-
ρούν από τη χώρα µας. Πλέον η χώρα µας έχει αναδειχθεί ελκυ-
στικός επενδυτικός προορισµός, έχουν πραγµατοποιηθεί άµεσες
ξένες επενδύσεις άνω των 20 δισεκατοµµυρίων. Ο δικός µας στό-
χος οφείλει και πρέπει να είναι η διασπορά τους στο σύνολο της
επικράτειας και η δηµιουργία νέων και καλά αµειβόµενων θέσεων
εργασίας. 

Μαζί µε την κοινωνία εξάλλου πετύχαµε και τη µείωση της
ανεργίας. Οι αριθµοί είναι αµείλικτοι, από 17,5% το 2019 σήµερα
είναι στο 10%. Τριακόσιες χιλιάδες περισσότεροι συµπολίτες µας
έχουν βρει δουλειά και οφείλουµε να συνεχίσουµε να διαµορφώ-
νουµε το κατάλληλο επαγγελµατικό περιβάλλον που θα προσφέ-
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ρει στο ανθρώπινο δυναµικό ένα σύγχρονο, ασφαλές, φιλικό πε-
ριβάλλον µε καλές αποδοχές.

Μαζί µε τους Έλληνες πολίτες πετύχαµε αύξηση στα δηµόσια
έσοδα, αυξήσεις στον κατώτατο µισθό και αποκλιµάκωση του
ιδιωτικού χρέους. Οφείλουµε, λοιπόν, να συνεχίσουµε σταθερά
µε δηµοσιονοµική σοβαρότητα και κοινωνική ευαισθησία. Δεν
είναι απλά αριθµοί που ευηµερούν όταν προχωράµε στη στήριξη
του εισοδήµατος των πολιτών µε µέτρα ύψους 1,6 δισεκατοµµυ-
ρίου. Ύστερα από δεκατέσσερα χρόνια µε Κυβέρνηση Κυριάκου
Μητσοτάκη οι µισθοί των δηµοσίων υπαλλήλων, των στρατιωτι-
κών, των αστυνοµικών, των λιµενικών, των πυροσβεστών και
άλλων αυξάνονται. Στις συντάξεις, επίσης, οι συµπολίτες µας θα
δουν αύξηση και το αφορολόγητο για οικογένειες µε παιδιά θα
αυξηθεί κατά 1.000 ευρώ. Επίσης θα µειωθεί ο ΕΝΦΙΑ 10% για
κατοικίες που ασφαλίζονται από φυσικές καταστροφές και κα-
ταργείται η κράτηση 30% για συνταξιούχους που εργάζονται. 

Οι προκλήσεις, βέβαια, που αντιµετωπίζει η οικονοµία µας είναι
πολλές και για να παραµείνει ανθεκτική σε αυτό το ασταθές διε-
θνές περιβάλλον οφείλουµε να είµαστε προσεκτικοί και να συνε-
χίσουµε να στοχεύουµε στην εξωστρέφεια και την ανταγωνιστι-
κότητά της. 

Επιτρέψτε µου όµως δύο λόγια να πω για την περιοχή µου που
οι πολίτες µου έκαναν την τιµή να τους εκπροσωπώ, για τον
Έβρο. Ο Έβρος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια περιοχή
που εδώ και πολλά χρόνια έχει γνωρίσει τις δικές του κρίσεις. Κά-
ποιες από αυτές αφορούσαν το σύνολο της ελληνικής επικρά-
τειας, αλλά το αποτύπωµά τους ήταν µεγαλύτερο στην περιοχή
µας, αποεπένδυση, µεταναστευτικό, δηµογραφικό, πληµµύρες,
οικονοµική αιµορραγία λόγω της γειτνίασης µε δύο χώρες και
πολύ πρόσφατα τις πυρκαγιές στο κεντρικό και νότιο κοµµάτι του
νοµού. 

Την τετραετία που πέρασε έγιναν πολλά από πλευράς της Κυ-
βέρνησης για την περιοχή µας. Σίγουρα, βέβαια, δεν είναι εύκολο
να δώσεις λύσεις, να πάρεις µέτρα για προβλήµατα που έλαβαν
τόπο επί σειρά ετών. Μπήκαν όµως κάποιες βάσεις, διορθώθηκαν
κάποιες παραλείψεις. Απαιτούνται όµως πολλά περισσότερα και
η Κυβέρνησή µας, η παράταξή µας, µε ειλικρίνεια ακούει και προ-
σπαθεί να αντιµετωπίσει όλα αυτά τα ζητήµατα. 

Πρόσφατα, λοιπόν, και έπειτα από απόφαση του Πρωθυπουρ-
γού δηµιουργήθηκε µία επιτροπή µε στόχο την ανασυγκρότηση
του νοµού έπειτα από τις πυρκαγιές του καλοκαιριού. Η επιτροπή
αποτελείται από πολλά µέλη της Κυβέρνησης και θα συνεδριάζει
κάθε µήνα στη Δαδιά. Στόχευση έχει την ταχύτερη υλοποίηση
του πορίσµατος της διακοµµατικής επιτροπής για την ανάπτυξη
της Θράκης, να προχωρήσουν γρήγορα τα έργα από το κυβερ-
νητικό πρόγραµµα που παρουσιάσαµε πριν τις εκλογές, και φυ-
σικά την κάλυψη των αναγκών που προέκυψαν από τις φυσικές
καταστροφές. 

Είναι επιτακτική ανάγκη να παρακολουθούµε και να διασφαλί-
σουµε την τήρηση των χρονοδιαγραµµάτων που έχει θέσει αυτή
η επιτροπή. Δεν αναφέροµαι φυσικά µόνο στα αντιδιαβρωτικά,
αντιπληµµυρικά έργα, που φυσικά πρέπει να τα τρέξουµε για να
αποφύγουµε τα χειρότερα. Αναφέροµαι στο ότι µέσα από όλα
αυτά τα πορίσµατα και όλες αυτές τις προτάσεις που έχουν
πλέον κατατεθεί, οφείλουµε να δείξουµε έµπρακτα πως µπο-
ρούµε να προχωρήσουµε. 

Μπορούµε να προχωρήσουµε παραδείγµατος χάριν στο λιµάνι.
Να αναβαθµίσουµε ακόµα περισσότερο το λιµάνι της Αλεξαν-
δρούπολης και να δείξουµε και να επικοινωνήσουµε στους πολί-
τες τα οφέλη, είτε είναι οικονοµικά είτε σχετικά µε θέµατα
εθνικής ασφάλειας. Να προχωρήσουµε µε το αεροδρόµιο. Την
προηγούµενη τετραετία ξεπεράσαµε αρκετά γραφειοκρατικά
εµπόδια, αποµένουν όµως αρκετά ζητήµατα σε θέµατα υποδο-
µών και σε θέµατα προσωπικού. 

Σε θέµατα πολιτικής προστασίας είχαµε την πολύ σωστή από-
φαση της ίδρυσης της ΕΜΟΔΕ. Πρέπει να πάµε ένα βήµα παρα-
κάτω και να αποφασίσουµε τη δηµιουργία δύο διοικήσεων
πυροσβεστικών υπηρεσιών. Σε θέµατα παιδείας να τρέξουµε
υποδοµές που απαιτούνται, για παράδειγµα στην πόλη του Διδυ-
µότειχου που έρχεται µια νέα σχολή. 

Στα θέµατα µετανάστευσης και του Υπουργείου Προστασίας

του Πολίτη να ολοκληρωθεί ο φράχτης γρήγορα και να ολοκλη-
ρωθούν τα κτηριακά ζητήµατα της Αστυνοµίας και στο Διδυµό-
τειχο αλλά και στην Αλεξανδρούπολη. Νοµίζω ότι µε Κυβέρνηση
Μητσοτάκη θα δοθεί λύση µετά από χρόνια. Για τα τελωνεία µας
γνωρίζω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών τα έχει βάλει σε προτε-
ραιότητα, την αναβάθµισή τους. 

Στον πρωτογενή τοµέα δεν αρκεί µόνο η αποκατάσταση των
ζηµιών, αλλά να προσφέρουµε και µια στρατηγική κινήτρων για
την επόµενη µέρα. Είδα πως ανακοινώθηκε νέα προκήρυξη µέ-
τρων απονιτροποίησης µόνο για Έβρο, Λάρισα και Ροδόπη αλλά
απαιτούνται περισσότερα.

Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως οι συµπολίτες µας
επέλεξαν µια Κυβέρνηση που ακούει, διαχειρίζεται και έχει σχέ-
διο. Την ίδια στιγµή οι συµπολίτες µας αποδοκίµασαν αυτούς που
προβαίνουν σε απλοϊκές διαπιστώσεις, δεν έχουν σχέδιο ή αντι-
προτάσεις αλλά καταφεύγουν σε κραυγές και συνθήµατα και
επενδύουν στο θυµικό.

Θεωρώ, λοιπόν, και πιστεύω πως είναι ευθύνη όλων µας να δια-
σφαλίσουµε αυτή τη σχέση ειλικρίνειας µε τους πολίτες και γι’
αυτόν τον λόγο σας καλώ να ψηφίσετε τον φετινό προϋπολογι-
σµό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παπαηλιού.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ο προϋπολογισµός για το έτος 2024 έχει συνταχθεί εν
µέσω ενός αρνητικού διεθνούς και ευρωπαϊκού περιβάλλοντος.
Ας µην ξεχνάµε την επαναφορά των όρων του «Συµφώνου Στα-
θερότητας και Ανάπτυξης». Η Κυβέρνηση έχει συµφωνήσει στη
δεύτερη µεγαλύτερη δηµοσιονοµική πειθάρχηση στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, µε υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα τα οποία
εγκλωβίζουν την ελληνική οικονοµία σε πολιτικές λιτότητας.

Η ελληνική οικονοµία µαστίζεται από τον πληθωρισµό, ιδίως
από τον πληθωρισµό στα τρόφιµα και στα είδη πρώτης ανάγκης.
Πρόκειται για τον πληθωρισµό της απληστίας για την ακρίβεια
που έχει ως αιτία την αισχροκέρδεια και για την οποία η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας παραµένει αδρανής. Επίσης, η ελ-
ληνική οικονοµία µαστίζεται από το υψηλό κόστος ενέργειας, ενώ
έχει υψηλό κόστος χρηµατοδότησης, λόγω της περιοριστικής νο-
µισµατικής πολιτικής εκ µέρους της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας.

Το ιδιωτικό χρέος προς το δηµόσιο, τον ΕΦΚΑ και τις τράπεζες
έχει εκτοξευθεί χωρίς προστασία της πρώτης κατοικίας και µε
επιπλέον προνόµια για τους servicers, ενώ η Κυβέρνηση εφαρ-
µόζει µια ακραία νεοφιλελεύθερη πολιτική που έχει οδηγήσει σε
αποκλεισµό των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων από τον τρα-
πεζικό δανεισµό αλλά και το «Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας» και άλλα χρηµατοδοτικά προγράµµατα.

Η φορολόγηση των νοικοκυριών, των επαγγελµατιών, των αυ-
τοαπασχολουµένων και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων είναι τέ-
τοια, κυρίως, µέσω των εµµέσων φόρων του ΦΠΑ και τεκµαρτών
εισοδηµάτων, που δεν επιτρέπει ή δυσχεραίνει την επιβίωσή
τους. Η Ελλάδα είναι πρώτη στους δείκτες φτώχειας και κοινω-
νικού αποκλεισµού. Σε αυτό το πλαίσιο η αγοραστική ικανότητα
των Ελλήνων πολιτών έχει καταρρεύσει. Η Ελλάδα είναι πρωτα-
θλήτρια στο πεδίο του δηµοσίου χρέους µε ό,τι αυτό προοιωνί-
ζεται για το µέλλον. 

Η όποια αύξηση των επενδύσεων προέρχεται από την εξαγορά
ακινήτων -εκ µέρους των funds- από την εξαγορά επιχειρήσεων
στο πλαίσιο της πολιτικής ιδιωτικοποιήσεων. Στον αντίποδα, οι
τράπεζες όπως επίσης και τα διυλιστήρια, οι ενεργειακές εται-
ρείες και τα σούπερ µάρκετ σηµειώνουν υπερκέρδη, ενώ η φο-
ρολόγησή τους αποτελεί µαγική εικόνα, πολύ περισσότερο που
οι εξ αυτής φόροι µε µεθοδεύσεις, αλχηµείες και καθυστερήσεις
δεν εισπράττονται. Οι µεγάλοι και ισχυροί -οι επιχειρηµατικοί όµι-
λοι- καρπώνονται, σχεδόν, το σύνολο των πόρων που προέρχο-
νται από το ΕΣΠΑ και το «Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας».
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Σε αντίθεση µε όλα αυτά η ερώτηση διαστρέφει τα οικονοµικά
στοιχεία ωραιοποιώντας την κατάσταση και εξαπατώντας τον λαό

Στον προϋπολογισµό του 2024, αποτυπώνεται µε ενάργεια ο
κανόνας όλων των αντιλαϊκών οικονοµικών πολιτικών. Οι αριθµοί
ευηµερούν και οι άνθρωποι πάσχουν. 

Από τον προϋπολογισµό απουσιάζουν ουσιαστικά µέτρα στή-
ριξης του αγροτικού και κτηνοτροφικού τοµέα, ενός τοµέα κρί-
σιµου για την οικονοµία της χώρας, για την επισιτιστική επάρκεια
και την ασφάλεια των τροφίµων. Ο τοµέας αυτός βιώνει πολλα-
πλές κρίσεις τα τελευταία χρόνια, µε το πρόβληµα της εκτόξευ-
σης του κόστους παραγωγής και εκτροφής ζώων να κυριαρχεί.
Το κόστος ενέργειας, αγοράς γεωργικών εφοδίων, λιπασµάτων
και ζωοτροφών έχει ανέλθει δραµατικά. 

Παράλληλα, οι συνέπειες της κλιµατικής κρίσης µε την αύξηση
των ακραίων καιρικών φαινοµένων, συµπεριλαµβανοµένης της
ξηρασίας, δηµιουργούν ένα ασφυκτικό περιβάλλον για τους
αγρότες και τους κτηνοτρόφους. Με αυτά τα δεδοµένα, το δια-
θέσιµο εισόδηµα των αγροτών και των κτηνοτρόφων το 2024 θα
µειωθεί ακόµη περισσότερο. Τα κονδύλια που προβλέπονται για
την καταβολή αποζηµιώσεων εξαιτίας των φυσικών καταστροφών
δεν επαρκούν. Επιπλέον, δεν περιλαµβάνεται στον προϋπολογι-
σµό η αναγκαία επιδότηση του ΕΛΓΑ, ώστε να καλύψει έγκαιρα,
πλήρως, ουσιαστικά, τις ζηµιές των παραγωγών. Από πλευράς
µας έχει προταθεί η αύξηση της χρηµατοδότησης του ΕΛΓΑ από
τον κρατικό προϋπολογισµό για την κάλυψη των τρεχουσών και
των µελλοντικών ζηµιών, για την αποκατάσταση της απώλειας
της αγροτικής παραγωγής και την προώθηση της ανασύστασης
του αγροτικού κεφαλαίου. Η πρόσφατη προβληµατική και η κατά
πολύ µειωµένη πληρωµή της προκαταβολής βασικής ενίσχυσης
αποδεικνύει την πολιτική της Κυβέρνησης και πάντως την ανε-
πάρκειά της αλλά και την αδυναµία της για την εφαρµογή των
δράσεων που αφορούν την ενίσχυση των αγροτών και κτηνοτρό-
φων στο πλαίσιο της εφαρµογής του Εθνικού Στρατηγικού Σχε-
δίου για τη νέα ΚΑΠ 2023 - 2027. 

Από τις δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις αντιµετώπισης των οικο-
νοµικών συνεπειών της ενεργειακής κρίσης ο αγροτικός τοµέας
απουσιάζει. Υπάρχει ανάγκη και προτείνονται από πλευράς µας
ενδεικτικά: 

Η άµεση µείωση του ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια και τις ζωοτρο-
φές, µε την παράλληλη, βέβαια, µείωση του ΦΠΑ στα βασικά είδη
διατροφής και πρώτης ανάγκης για όλα τα νοικοκυριά. 

Η µη καταβολή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα
των αγροτικών µηχανηµάτων, στην «αντλία» του βενζινάδικου. 

Η αύξηση του αφορολόγητου για τους αγρότες και κτηνοτρό-
φους στο ποσό των 10.000 ευρώ. 

Η αναθεώρηση του εφαρµοζόµενου Εθνικού Στρατηγικού Σχε-
δίου στο πλαίσιο της νέας ΚΑΠ, προς όφελος των νέων γεωργών
και κτηνοτρόφων, των µικρών και µεσαίων εκµεταλλεύσεων. 

Η ενίσχυση της κτηνοτροφίας η στήριξη της γεωργικής δρα-
στηριότητας στις ορεινές µειονεκτικές και νησιωτικές περιοχές
και η επένδυση στην αγροτική εκπαίδευση. 

Ο αναπροσανατολισµός των πολιτικών και η ανακατεύθυνση
των πόρων του «Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας» από το
οποίο, όπως είναι γνωστό, έχετε  απεντάξει σηµαντικά αρδευτικά
έργα -δείγµα της πολιτικής σας- αλλά και όλων των χρηµατοδο-
τικών εργαλείων για την ουσιαστική στήριξη της πρωτογενούς
παραγωγής. 

Η βελτίωση της λειτουργίας του ΟΠΕΚΕΠΕ µε στόχο την
άµεση επιστροφή στη στοιχειώδη κανονικότητα των πληρωµών
και βέβαια, εν συνεχεία, στην καταβολή των ενισχύσεων χωρίς
αποκλεισµούς, µε δικαιοσύνη και διαφάνεια. 

Η αναθεώρηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ, η οργανωµένη και
ορθολογική διαχείριση των υδάτων, ο προσδιορισµός και η δια-
χείριση των βοσκοτόπων, η δηµιουργία τράπεζας γης, προγράµ-
µατα αναδασµών για τη µείωση του κόστους παραγωγής και τη
δηµιουργία βιώσιµων εκµεταλλεύσεων.

Η προστασία και ενδυνάµωση της ελληνικής βιοµηχανίας τρο-
φίµων έναντι του αθέµιτου ανταγωνισµού µε τη θεσµοθέτηση συ-
στηµάτων ιχνηλάτησης και ελέγχων. 

Η ανάπτυξη της εξωστρέφειας µε την ενίσχυση της µεταποί-
ησης των αγροτικών και κτηνοτροφικών προϊόντων και τη σύν-

δεση του πρωτογενούς τοµέα µε τον δευτερογενή και τον τριτο-
γενή τοµέα της οικονοµίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρωτογενής τοµέας αποτελεί
τον βασικό πυλώνα της πολιτικής για την ανάδειξη της περιφέ-
ρειας, της υπαίθρου, σε ισότιµο παράγοντα µε τα αστικά κέντρα.
Έτσι µόνον θα σταµατήσει η ερηµοποίηση της υπαίθρου και θα
υπάρξει ανάπτυξη στο πλαίσιο της κοινωνικά δίκαιης παραγωγι-
κής ανασυγκρότησης. Είναι θέµα επιβίωσης, διότι χωρίς βιώσιµη
ύπαιθρο και τους ανθρώπους της, κοινωνικά δίκαιη παραγωγική
ανασυγκρότηση και ανάπτυξη δεν µπορεί να υπάρξουν.

Ο προϋπολογισµός για το 2024 δεν συνεισφέρει προς αυτή την
κατεύθυνση, αφού µέσω της περιθωριοποίησης δηµοσίων πολι-
τικών απουσιάζουν οι στόχοι ενίσχυσης της εγχώριας παραγόµε-
νης αξίας, της περιφερειακής διάστασης και εν τέλει της µείωσης
των ανισοτήτων. Συνεπώς, µε τον προϋπολογισµό του 2024 οι
κοινωνικές και περιφερειακές ανισότητες και µε τον νέο προϋπο-
λογισµό, και οι ενδοπεριφερειακές ανισότητες που είναι σηµα-
ντικές, διευρύνονται και διαιωνίζονται. Χρειάζονται πολιτικές
προς την αντίθετη κατεύθυνση, έτσι όπως αναφέρθηκαν και ανα-
λύθηκαν προηγουµένως.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 1ο Γυµνάσιο Ξάνθης (τρίτο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Στύλιος από τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατάγοµαι από την Ήπειρο από

ένα χωριό των Τζουµέρκων. Ζω στην πόλη της Άρτας. Βλέπω εδώ
και δεκαετίες τους νέους να αφήνουν την ελληνική περιφέρεια,
τα χωριά να µαραζώνουν, η πεδιάδα να φθίνει, τόποι µε δυναµική,
µε φυσικό κάλλος να εγκαταλείπονται και δεν πρέπει.

Αφήνουµε πίσω µας µια δεκαετία κρίσης. Ο προϋπολογισµός
το αποτυπώνει. Επιστρέφουµε στην κανονικότητα. Τα εισοδή-
µατα αυξάνονται, οι ευάλωτοι ενισχύονται. Η πατρίδα έχει µπρο-
στά της µεγάλες προκλήσεις, υπαρξιακές, το δηµογραφικό και
την κλιµατική κρίση που µας καλούν να επανεξετάσουµε συνο-
λικά το παραγωγικό µοντέλο της χώρας. Ο φετινός προϋπολογι-
σµός είναι µια ευκαιρία, ευκαιρία να εστιάσουµε στο µέλλον, να
οικοδοµήσουµε την ισχυρή Ελλάδα. 

Η πρόσφατη απογραφή ανέδειξε το δηµογραφικό. Το χειρό-
τερο σενάριο θέλει οι Ελληνίδες και οι Έλληνες το 2050 να έχουν
µειωθεί κατά 2,5 εκατοµµύρια. Συζητάµε για τον προϋπολογισµό
για τα έσοδα και τα έξοδα του κράτους. Σε όλα τα σενάρια ο
ενεργός οικονοµικά πληθυσµός θα µειωθεί τουλάχιστον κατά ένα
εκατοµµύριο. Η κλιµατική κρίση µας δοκιµάζει. Ακραία καιρικά
φαινόµενα και φυσικές καταστροφές µας δίνουν επίπονα µαθή-
µατα, προειδοποιήσεις για το µέλλον. Απέναντι σε αυτές τις
υπαρξιακές προκλήσεις και απειλές χρειάζεται σχέδιο υπεύθυνο
και ρεαλιστικό. Απαντήσεις. Απαντήσεις που θα δώσει µια άλλη
Ελλάδα, παραγωγική και κοινωνική. Η Ελλάδα της αποτελεσµα-
τικής δηµόσιας διοίκησης, του επιτελικού κράτους. Η Ελλάδα της
δηµιουργίας και της απασχόλησης.

Κυρίες και κύριοι, η χώρα που το 45% της έκτασής της είναι
γεωργική γη, που επτακόσιες χιλιάδες πολίτες ασχολούνται µε
τη γεωργία, την κτηνοτροφία και την αλιεία, η αγροτική Ελλάδα
είναι η παραγωγική Ελλάδα. Αυτή η Ελλάδα µαράζωνε. Ο πρω-
τογενής τοµέας για δεκαετίες ήταν ελλειµµατικός. Η παραγωγή
µειωνόταν. Αυτό αλλάζει. Το 2019, ξεκίνησε η ανασυγκρότηση
του πρωτογενή τοµέα, εθνική προσπάθεια. Εδώ και τρία χρόνια
οι εξαγωγές µας σε αγροτικά προϊόντα ξεπερνούν τις εισαγωγές.
Μετά από τρεις δεκαετίες είµαστε ξανά πλεονασµατικοί σε µια
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εποχή που η εξασφάλιση της επισιτιστικής επάρκειας έρχεται
ξανά στο προσκήνιο, που όλο και περισσότεροι πολίτες ζητούν
ασφαλή και υγιεινά τρόφιµα. Η Ελλάδα πρωτοπορεί. Έκανε τη
στρατηγική επιλογή να εξασφαλίσει πόρους για την ανανέωση
του αγροτικού πληθυσµού, την ανασυγκρότηση της παραγωγής,
τη διαχείριση των φυσικών πόρων µε έργα που κάνουν πράξη την
«πράσινη» µετάβαση. 

Το 2019, ξεκίνησε ακόµα µια προσπάθεια αυτή της θεµελίωσης
ενός κράτους αποτελεσµατικού και σύγχρονου. Μειώθηκε η γρα-
φειοκρατία µε καινοτοµίες, µε ψηφιοποίηση δράσεων, όπως ο
ηλεκτρονικός φάκελος, µε συνέπεια να διπλασιαστεί η απορρο-
φητικότητα των κονδυλίων, πολιτικές µε µετρήσιµο αποτέλεσµα.
Το 2023, στηρίχθηκαν δεκαέξι χιλιάδες νέοι αγρότες που επέλε-
ξαν να µείνουν και να εργαστούν στην ελληνική περιφέρεια.
Εφαρµόζεται µια συγκροτηµένη στρατηγική για το πέρασµα από
τη µηχανική γεωργία στην ευφυή γεωργία, µε την αναδιάρθρωση
των καλλιεργειών σε νέες και ανθεκτικές. Περνάµε σε ένα µο-
ντέλο που αξιοποιεί τις νέες τεχνολογίες, µειώνει τα κόστη, ενι-
σχύει τη βιωσιµότητα και την ανταγωνιστικότητα.

Κυρίες και κύριοι, ο πρωτογενής τοµέας είναι κοστοβόρος και
ρυπογόνος. Οφείλουµε να επιµείνουµε περισσότερο στις ΑΠΕ και
στην αποντιζελοποίηση, να δηµιουργήσουµε επιπλέον οικονοµίες
κλίµακας. Έχουµε µπροστά µας τον πρώτο προϋπολογισµό που
καταρτίζεται µετά την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας, τον
πρώτο προϋπολογισµό που καταρτίζεται µετά από µια χρονιά
ρεκόρ άµεσων ξένων επενδύσεων, αποτελέσµατα µιας πολιτικής
ανοιχτής στην αγορά και την ιδιωτική πρωτοβουλία, που µειώνει
τη φορολογία και προσελκύει επενδύσεις. Αυτή είναι η πυξίδα
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από αυτό το Βήµα έχω αναφερ-
θεί πολλές φορές στην πολυπολική Ελλάδα που αξιοποιεί και
επενδύει στην κάθε περιφέρεια, µε µια οικονοµία διαφοροποι-
ηµένη που στηρίζει τη νεοφυή επιχειρηµατικότητα, την έρευνα
και την καινοτοµία, που διασυνδέει τοµείς µε συγκριτικά πλεονε-
κτήµατα τον τουρισµό, τον πρωτογενή τοµέα, τη βιοµηχανία τρο-
φίµων, τη γαστρονοµία, την αγροδιατροφή, για να δώσει ξανά
ζωή στα χωριά, τα νησιά, τις ορεινές και ακριτικές περιοχές. Αυτή
η πολυδιάστατη Ελλάδα έχει ανάγκη από υποδοµές σύγχρονες,
από δράσεις που στηρίζουν την οικογένεια το κύτταρο της ελλη-
νικής κοινωνίας. Απόδειξη στον φετινό προϋπολογισµό η επέ-
κταση του επιδόµατος µητρότητας και στις αγρότισσες, ένα
µέτρο θετικό. Χρειαζόµαστε περισσότερα. 

Κυρίες και κύριοι, η ανεργία για πρώτη φορά από το 2009 βρί-
σκεται κάτω από το 10%. Έχουµε τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό
ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτά τα θετικά ποιοτικά
στοιχεία της οικονοµίας είναι τα όπλα µας, όπλα για να δώσουµε
τη µάχη για το µέλλον. Ο προϋπολογισµός ενσωµατώνει όλες τις
δεσµεύσεις της Νέας Δηµοκρατίας. Η στήριξη των ευάλωτων, η
αύξηση για πρώτη φορά µετά από δεκατρία χρόνια των µισθών
στον ιδιωτικό και τον δηµόσιο τοµέα, η αύξηση των συντάξεων,
η ενίσχυση του συστήµατος υγείας και παιδείας όλα βρίσκονται
εδώ. Η έµφαση είναι και πρέπει να είναι στην ανάκαµψη και στην
ανάπτυξη, στην Ελλάδα της συνοχής, στην κοινωνική Ελλάδα,
την παραγωγική Ελλάδα που δίνει ευκαιρίες και δυνατότητες. Ερ-
γαζόµαστε για την ισχυρή Ελλάδα, για ένα καλύτερο µέλλον για
τα παιδιά µας. Γι’ αυτή την Ελλάδα της αισιοδοξίας και της ευ-
θύνης, στηρίζω και υπερψηφίζω τον φετινό προϋπολογισµό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει από το ΠΑΣΟΚ η κ. Γιαννακοπούλου Κων-
σταντίνα.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, η συζήτηση

για τον προϋπολογισµό αποτελεί κορυφαία στιγµή κάθε χρόνο.
Οι αποφάσεις µας επηρεάζουν την πορεία της χώρας και τη ζωή
των πολιτών. Ξέρετε, βλέπω µια διάχυτη αισιοδοξία, κύριοι
Υπουργοί, από τη µεριά σας, από τη µεριά της Κυβέρνησης. Αριθ-

µοί, ιστογράµµατα, µεγάλα λόγια δηµιουργούν µια αίσθηση ευ-
φορίας και ικανοποίησης. Μας λένε: «όλα πάνε καλά, προχω-
ράµε». Εδώ πέρα νοµίζω είναι ξεκάθαρο και καθένας καταλα-
βαίνει ότι υπάρχει µια επικοινωνιακή προσπάθεια να κρυφτεί µια
πολύ απλή αλήθεια. Το κλίµα στο οποίο ζει η Κυβέρνησή σας βρί-
σκεται σε πλήρη αναντιστοιχία µε το κλίµα στο οποίο ζει η ελλη-
νική κοινωνία. 

Ελάτε, κύριοι Υπουργοί, κύριε Οικονόµου, ελάτε να πάµε µια
βόλτα στο Καµατερό, να πάµε µια βόλτα στο Ίλιον, στο Περι-
στέρι, στο Αιγάλεω στις γειτονιές της δυτικής Αθήνας και να συ-
ζητήσουµε µε τους πολίτες, µε τους επαγγελµατίες. Υπάρχει µια
διάχυτη απαισιοδοξία και µια αγανάκτηση για τη διάχυτη ανα-
σφάλεια που υπάρχει, για τις διαστάσεις που έχει πάρει η ακρί-
βεια. Κάθε µέρα η πίεση στο οικογενειακό ταµείο γίνεται ολοένα
και µεγαλύτερη και το πρόβληµα δεν αγγίζει απλά και µόνο τις
πιο ευπαθείς οικονοµικά οµάδες αλλά µια µεγάλη πλειοψηφία πο-
λιτών. Αγγίζει τη µεσαία τάξη. Αυξάνει ο αριθµός όσων δεν µπο-
ρούν να τα βγάλουν πέρα, όσων δυσκολεύονται και προχωρούν
σε περικοπές δαπανών, στα τρόφιµα, στην ένδυση, στην ψυχα-
γωγία, στην ενέργεια.

Υπάρχει µια καθηµερινή µάχη των Ελλήνων να φτάσει ο µισθός
τους για τα τρόφιµα, να φτάσει ο µισθός του για την έκρηξη των
τιµών στα ενοίκια και στην επαγγελµατική στέγη. 

Και κόντρα στον ισχυρισµό σας για αποκλιµάκωση δήθεν των
τιµών της αγοράς και περί στήριξης του ελληνικού νοικοκυριού
µε το market pass και µε το καλάθι του νοικοκυριού, η πραγµατι-
κότητα είναι αποκαλυπτική. Έχουµε αυξήσεις 28% και 30% στα
τρόφιµα στο σούπερ µάρκετ και έχουµε market pass 32 ευρώ για
µονογονεϊκές οικογένειες µε ένα παιδί, 42 ευρώ για ένα ζευγάρι
µε ένα παιδί, 52 ευρώ για ένα ζευγάρι µε δύο παιδιά. 

Είναι ψέµατα αυτά; Θεωρείτε ότι αυτά φτάνουν; Θεωρείτε ότι
µπορούν να αντεπεξέλθουν στην τεράστια κρίση ακρίβειας που
υπάρχει; Θα διαψεύσετε αυτούς τους αριθµούς µήπως; Είστε
αλήθεια ικανοποιηµένοι µε την επίδοσή σας στην αντιµετώπιση
όλων αυτών των προβληµάτων;

Τα επιτεύγµατα που µε τόσο πολύ µεγάλη χαρά ευαγγελίζεστε
µε κάθε ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, για την αναβάθµιση της επεν-
δυτικής βαθµίδας της χώρας και για την ανάπτυξη των πλεονα-
σµάτων, ξέρετε απαιτούν πρωτίστως ένα τεράστιο ευχαριστώ
στον ελληνικό λαό και στις θυσίες του σε αυτούς.

Από τα 5 δισεκατοµµύρια επιπλέον έσοδα που είχε το κράτος
την τετραετία της Νέας Δηµοκρατίας, τα 4 δισεκατοµµύρια προ-
έρχονται από τους έµµεσους φόρους, από τον ΦΠΑ και από τον
ειδικό φόρο κατανάλωσης που επιβαρύνουν, κυρίως, τη µεσαία
τάξη και τους πιο αδύναµους πολίτες. 

Και µε τον προϋπολογισµό τον οποίο καταθέσατε, µε τη συζή-
τηση που γίνεται µέχρι τώρα δεν έχουµε ακούσει και κάτι και-
νούργιο, δεν έχουµε ακούσει κάτι διαφορετικό για το τι θα γίνει
µε το νούµερο ένα θέµα στη χώρα που είναι η ακρίβεια. Λαµβά-
νετε αποσπασµατικά µέτρα τα οποία αποδεικνύονται αναποτελε-
σµατικά, κλείνετε τα αυτιά σας στις προτάσεις που σας έχει κάνει
το ΠΑΣΟΚ από την πρώτη στιγµή και, µάλιστα, µε µια προκλητική
και αλαζονική ειρωνική διάθεση.

Μήπως, όµως, τα ίδια δεν κάνατε και µε το φορολογικό; Επι-
βάλατε ένα οριζόντιο µέτρο, ένα οριζόντιο χαράτσι στους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, αρνηθήκατε κάθε πρόταση που σας
έθεσαν και οι φορείς και εµείς και πορεύεστε µε την ικανοποίηση
ότι δήθεν µε αυτόν τον τρόπο θα πατάξετε τη φοροδιαφυγή. 

Μήπως τα ίδια δεν κάνετε και µε την υγεία όπου είµαστε δεύ-
τεροι πανευρωπαϊκά στις ιδιωτικές δαπάνες υγείας; Τώρα το
ερώτηµα που τίθεται είναι τι κάνει ο αρµόδιος Υπουργός, τι κάνει
ο κ. Χρυσοχοΐδης, για όλα αυτά. Ξέρετε τα ράντζα στο «Αττικό»,
το εµβληµατικό αυτό νοσοκοµείο, συνεχίζουν να είναι σε κάθε
εφηµερία. 

Τα επικοινωνιακά τρικ της Κυβέρνησής σας έληξαν µετά τις
εκλογές, κύριοι Υπουργοί. Ωστόσο ενώ η κοινωνία δυσκολεύεται,
υπάρχουν κάποιοι που εσείς ευνοείτε και ευνοείτε προκλητικά.
Και εννοώ τους προνοµιούχους που ήδη απολαµβάνουν την ει-
κοστή τέταρτη χαµηλότερη φορολογία επιχειρήσεων και τον δεύ-
τερο χαµηλότερο συντελεστή φορολογίας µερισµάτων στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, στους εκλεκτούς τραπεζίτες για εσάς που
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λαµβάνουν µπόνους για να κάνουν τραπεζική για προνοµιούχους
µε εγγυήσεις και πόρους του ελληνικού δηµοσίου και του ελλη-
νικού λαού, στους έχοντες και κατέχοντες κέρδη και ακίνητη πε-
ριουσία εκατοµµυρίων. Αυτή είναι η αλήθεια και τα µέτρα της
Κυβέρνησης για τον προϋπολογισµό που κατέθεσε. 

Κύριε Υπουργέ, µπαίνω τώρα στο θέµα το οποίο έχει να κάνει
και µε αυτό για το οποίο είµαι κοινοβουλευτική τοµεάρχης του
ΠΑΣΟΚ και έχει να κάνει µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη
και απευθύνοµαι σε εσάς, κύριε Οικονόµου.

Έχουµε τα πρόσφατα δραµατικά τραγικά γεγονότα και τον
αγώνα ενός νέου ανθρώπου να προσπαθεί να κρατηθεί στη ζωή,
ενός νέου αστυνοµικού, θύµα της οπαδικής βίας σε έναν αγώνα
βόλεϊ. Και αυτή η τραγωδία ήταν η σταγόνα που ξεχείλισε το πο-
τήρι. Η οπαδική βία που λόγω της δικής σας ατολµίας, λήψης
έγκαιρων µέτρων γιγαντώθηκε τα τελευταία χρόνια. 

Γιγαντώθηκε, πραγµατικά, και διασυνδέθηκε µε το οργανω-
µένο έγκληµα και έχει πάρει τη µορφή ακόµα και εγκληµατικών
συµµοριών και πρέπει να αντιµετωπιστεί άµεσα, αποτελεσµατικά
και έλεος, κύριε Υπουργέ, όχι µε άλλα επικοινωνιακά τρικ. Πόσες
ακόµα φορές θα πρέπει να αναγγείλετε τα ίδια και τα ίδια µέτρα
και να µην τα υλοποιήσετε ποτέ; Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός πόσες
φορές θα πρέπει να έρθει και να µας πει για την ταυτοπροσωπία
στα εισιτήρια, για τις κάµερες, για µέτρα, µέτρα, µέτρα που ποτέ
δεν υλοποιούνται; Πόσα θύµατα ακόµα πρέπει να έχουµε; Πό-
σους βαριά τραυµατισµένους πρέπει να έχουµε; 

Τώρα είναι η ώρα των αποτελεσµάτων. Η κοινωνία δεν αντέχει
άλλες εξαγγελίες και ανησυχεί για τη διάχυτη –ναι, διάχυτη- βία
η οποία υπάρχει και η ελληνική κοινωνία, δυστυχώς, µεταµορφώ-
νεται και γίνεται µια κοινωνία βίας. 

Έχει ξεφύγει από τα όρια, έχει βαρέσει κόκκινο και αυτό είναι
αποτυχία του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. Υποτίθεται ότι κά-
νετε µεταρρυθµίσεις τέσσερα χρόνια. Αυτό µας έλεγαν οι Υπουρ-
γοί σας και είδαµε ποια είναι τα αποτελέσµατα στην έκθεση της
PISA τώρα στον διαγωνισµό, που, δυστυχώς, πήραµε κάτω από
τη βάση. Είναι, όµως, και δική σας αποτυχία να διαφυλάξετε µια
ευνοµούµενη πολιτεία µε σεβασµό στη νοµιµότητα.

Και µε µια ανάγνωση του προσχεδίου του προϋπολογισµού ει-
δικά για τις δαπάνες στο Προστασίας του Πολίτη αυτό ακριβώς
διαπιστώνω. Ξέρετε διαβάσαµε αριθµούς, ποσά εκατοµµυρίων
σε γραφήµατα, στήλες κ.λπ.. Πάρα πολύ ωραία. Τι συµβαίνει
στην πραγµατικότητα, όµως; Αυτό είναι το µεγάλο ζητούµενο. 

Τι αλήθεια γίνεται; Τι συµβαίνει; Και ξέρετε τι συµβαίνει; Έ-
χουµε µάχιµες, πολύ µάχιµες υπηρεσίες της ΕΛΑΣ που παραµέ-
νουν υποστελεχωµένες, ενώ η περιβόητη εξαγγελία του Πρωθυ-
πουργού στη ΔΕΘ πριν από τρεις µήνες για µετακίνηση δυόµισι
χιλιάδων αστυνοµικών από τη φύλαξη δηµοσίων προσώπων
ακόµα περιµένουµε να υλοποιηθεί.

Πόσους µήνες θα πάρει ακόµα, κύριε Υπουργέ, να υλοποι-
ήσετε αυτό το µέτρο; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αστυνοµικά τµήµατα και τµήµατα ασφαλείας ειδικά στη δυτική

Αθήνα, την εκλογική µου περιφέρεια, είναι πλήρως υποστελεχω-
µένα προσπαθώντας να αντεπεξέλθουν στις τεράστιες ανάγκες
και µε το προσωπικό το λίγο, το ελάχιστο προσωπικό που έχουν,
ενώ υπάρχουν τµήµατα που τις νύχτες παραµένουν κλειστά. Οι
Έλληνες βιώνουν ένα τεράστιο αίσθηµα ανασφάλειας. Καθηµε-
ρινά βλέπουµε το τι γίνεται µε την έκρηξη βίας και, δυστυχώς, -
και δεν µπορώ να µην αναφερθώ σε αυτό και κλείνω µε αυτό- στις
προκλήσεις που εµφανίζονται. 

Έχει τεράστια αύξηση το ζήτηµα της έµφυλης βίας, της ενδο-
οικογενειακής βίας, των γυναικοκτονιών όπου, δυστυχώς, η πο-
λιτεία παραµένει εκκωφαντικά απούσα. Ο ρόλος της ΕΛΑΣ όπως
τον έχει δώσει η πολιτεία και εσείς, περιορίζεται απλά και µόνο
σε διεκπεραιωτικό ρόλο και δεν υπάρχει ένα συνολικό πλαίσιο
αντιµετώπισης και προστασίας της ζωής των γυναικών. Οι προ-
εκλογικές σας εξαγγελίες, λοιπόν, απέχουν πάρα πολύ από αυτό
το οποίο θέλετε να παρουσιάσετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κυρία συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω, κύριε
Πρόεδρε.

Ξέρετε έλεγε ο Εµίλ Σαρτιέ ότι η απαισιοδοξία είναι θέµα διά-
θεσης, η αισιοδοξία είναι θέµα θέλησης. 

Εγώ θα σας πω και θα προσθέσω ότι η αισιοδοξία είναι και
θέµα πολιτικής, κύριε Υπουργέ, και η δική σας πολιτική δεν προ-
σφέρει καµµία απολύτως αισιοδοξία στους Έλληνες πολίτες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Για ένα λεπτό έχει

τον λόγο ο κύριος Υπουργός για να απαντήσει. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαραίτητη
προϋπόθεση για µια ουσιαστική συµβολή στα θέµατα διαχείρισης
των προκλήσεων ασφαλείας που αντιµετωπίζουµε είναι η ειλικρί-
νεια και η αντικειµενικότητα. Η υπερβολή δεν βοηθάει ακόµα και
όταν πολλές φορές επιβάλλεται από το αντιπολιτευτικό καθήκον.

Σας άκουσα να λέτε: «Είστε απολύτως υπεύθυνοι για τις γενο-
κτονίες, είστε απολύτως υπεύθυνοι για την όξυνση της οπαδικής
βίας, είστε απολύτως υπεύθυνοι και η Ελληνική Αστυνοµία είναι
απούσα από παντού». 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Παρερµη-
νεύετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Τρεις πολύ σύντοµες παρατηρήσεις έχω να κάνω. 

Η πανδηµία βίας είναι ένα φαινόµενο παγκόσµιο δεν αφορά
µόνο την ελληνική κοινωνία. Και αν θέλουµε να το δούµε τόσο
στενόµυαλα, δεν είµαστε ούτε ουσιαστικοί ούτε χρήσιµοι στον
τρόπο της αντιµετώπισής της. Να ανοίξουµε τα µάτια µας και να
δούµε τι συµβαίνει παντού στον κόσµο. 

Δεύτερον, λίγα µόνο στοιχεία θέλω να δώσω για την κατηγορία
του ότι η Ελληνική Αστυνοµία είναι απούσα, για το ότι δεν έχει
γίνει τίποτα σε κανένα πεδίο, για το ότι ξαναλέµε ζεσταµένα πρά-
γµατα σε ό,τι αφορά και την οπαδική βία.

Μόλις τους τελευταίους τέσσερις µήνες, κυρία Γιαννακόπου-
λου, -και ψάξτε να βρείτε στο παρελθόν αντίστοιχες επιδόσεις
και να τα συζητήσουµε σε κοινοβουλευτική σας ερώτηση- είχαµε
διακόσιες ογδόντα έξι συλλήψεις για οπαδική βία, εξακόσιες εί-
κοσι έξι προσαγωγές, χίλιες πεντακόσιες εξήντα τέσσερις εφό-
δους σε συνδέσµους οπαδών. Βρείτε µου αντίστοιχα πράγµατα
στο παρελθόν σε άλλες περιόδους. Δείτε αναγωγές.

Σε µία µόνο θα αναφερθώ -για να µην κουράσω και το Σώµα
και ζητώ συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε- στη νεανική παραβατικό-
τητα: Σεπτέµβριος - Νοέµβριος 2023, τρεις χιλιάδες ογδόντα µία
συλλήψεις, σαββατοκύριακα, νύχτες, Παρασκευές, εκεί που συ-
χνάζουν νέοι άνθρωποι. Ποιος τα κάνει όλα αυτά; Τα κάνει η
απούσα Αστυνοµία; Και στο Καµατερό έγιναν και στο Αιγάλεω
έγιναν και στη Γλυφάδα έγιναν και στην Κηφισιά έγιναν και στο
Ψυχικό έγιναν. 

Αν πάνε όλα καλά, έχουµε µηδενίσει το βιβλίο συµβάντων; Δεν
έχουµε παραβατικότητα; Όχι. Δουλεύουµε, όµως, σκληρά µε
σχέδιο, αντιµετωπίζουµε παθογένειες, στρεβλώσεις. Τα πρά-
γµατα δεν είναι όλα τέλεια αλλά πάνε καλύτερα. Οι πολίτες και η
κοινωνία το αναγνωρίζουν. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Ο λόγος θα δοθεί τώρα στον κ. Λιάκο, µετά στον κ. Μπάρκα
και θα ακολουθήσει η Υπουργός Πολιτισµού κ. Μενδώνη.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-

γισµό είναι µια κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία που µας
δίνει τη δυνατότητα να κάνουµε έναν απολογισµό των πεπραγµέ-
νων µας όχι µόνο στον τοµέα της οικονοµίας αλλά και ευρύτερα
στο κυβερνητικό έργο. Μας δίνει τη δυνατότητα να δούµε αν πε-
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τύχαµε τους στόχους της προηγούµενης χρονιάς και να θέσουµε
τους στόχους για την επόµενη. Ο ίδιος ο προϋπολογισµός απο-
τελεί άλλωστε την κυριότερη έκφραση του πολιτικού προγράµ-
µατος της δηµοσιονοµικής, κοινωνικής, οικονοµικής πολιτικής
της Κυβέρνησης. Είναι ένας προϋπολογισµός βιώσιµης ανάπτυ-
ξης, κοινωνικής συνοχής και δηµοσιονοµικής ισορροπίας, ένας
προϋπολογισµός σε απόλυτη συµφωνία µε τις προεκλογικές µας
δεσµεύσεις και εξαγγελίες, µια ακόµη απόδειξη της συνέπειας
λόγων και έργων της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Η κατάρτισή του ωστόσο πραγµατοποιείται µέσα σε ένα ιδιαί-
τερα ασταθές διεθνές περιβάλλον, γιατί ας µην κρυβόµαστε οι
συνθήκες που επικρατούν σε παγκόσµιο επίπεδο απέχουν πολύ
από το να τις χαρακτηρίσουµε ιδανικές. Οι προκλήσεις στις
οποίες η χώρα µας καλείται να αντεπεξέλθει είναι πολλές, από
το ρευστό γεωπολιτικό σκηνικό, τους πολέµους στη γειτονιά µας
και τις πληθωριστικές πιέσεις έως την ενεργειακή κρίση και τις
φυσικές καταστροφές. Παρ’ όλα αυτά η ελληνική οικονοµία επέ-
δειξε αξιοσηµείωτη ανθεκτικότητα και κατάφερε να ανταποκριθεί
µε πρωτόγνωρο για τα δεδοµένα της χώρας µας τρόπο. Παρά τα
απαισιόδοξα σενάρια ορισµένων συναδέλφων της Αντιπολίτευ-
σης, η Ελλάδα το 2023 εκτιµάται ότι θα σηµειώσει τον τρίτο υψη-
λότερο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ταυτόχρονα,
η ανεργία αναµένεται να καταγράψει το χαµηλότερο ποσοστό
των τελευταίων δεκαπέντε ετών φτάνοντας το 11,2% για το 2024,
ενώ το κατά κεφαλήν ΑΕΠ αυξήθηκε κατά 9% το 2021 και κατά
6,5% το 2022. Ο πληθωρισµός αναµένεται να πέσει κάτω από τις
προβλέψεις του Προγράµµατος Σταθερότητας για το 2023 και
να φτάσει το 2,6% το 2024, ενώ για τη διετία 2023 - 2024 αναµέ-
νουµε και µείωση του δηµόσιου χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ
κατά είκοσι ποσοστιαίες µονάδες.

Παρά τις κρίσεις, λοιπόν, καταφέραµε να διασφαλίσουµε
ισχυρή και βιώσιµη ανάπτυξη για όλους, µείωση της ανεργίας,
ενίσχυση του εισοδήµατος των Ελλήνων και υποχώρηση του πλη-
θωρισµού στο 3%, χωρίς να αποκλίνουµε από τους δηµοσιονο-
µικούς µας στόχους. Αυτή ακριβώς την οικονοµική πολιτική
επιβράβευσαν µε τις αλλεπάλληλες αναβαθµίσεις στο αξιόχρεο
της Ελλάδας οι διεθνείς οίκοι πιστοληπτικής αξιολόγησης. 

Φτάνουµε, λοιπόν, σήµερα έπειτα από δεκατέσσερα ολόκληρα
χρόνια να ψηφίζουµε τον πρώτο προϋπολογισµό που καταρτίζε-
ται µε τη χώρα µας να έχει ανακτήσει την επενδυτική βαθµίδα.
Είναι µια ιστορική στιγµή στην οποία οδηγηθήκαµε ύστερα από
σκληρή προσπάθεια και θυσίες της ελληνικής κοινωνίας αλλά και
λόγω της συνετής δηµοσιονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης. 

Σήµερα ναι, µπορούµε να είµαστε πιο αισιόδοξοι για το µέλλον.
Η Ελλάδα αναδεικνύεται σε αξιόπιστο και ελκυστικό επενδυτικό
προορισµό, καθώς οι ξένες επενδύσεις προβλέπεται να αυξη-
θούν και να δηµιουργηθούν νέες, καλά αµειβόµενες θέσεις ερ-
γασίας. Ήδη οι επενδύσεις για το 2023 αναµένεται να κατα-
γράψουν αύξηση κατά 7,1% δείχνοντας την έµπρακτη εµπιστο-
σύνη των επενδυτών προς τη χώρα µας. 

Σε αυτό το σηµείο δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ και
στην περιφέρειά µου, τη δυτική Αττική. Από το 2019 µέχρι και σή-
µερα, η περιοχή µας έχει αρχίσει να µετεξελίσσεται πέραν όλων
των άλλων, όπως, για παράδειγµα, στα ναυπηγεία, σε κορυφαίο
προορισµό για επενδύσεις, κυρίως στον τοµέα των logistics. Οι
εξελίξεις αυτές θα καταστήσουν τη δυτική Αττική σηµαντικό δια-
µετακοµιστικό κόµβο όχι µόνο για τα δεδοµένα της χώρας
µας,αλλά και για την ευρύτερη περιοχή των Βαλκανίων. Επιπλέον
επενδύσεις στον τοµέα των µεταφορών όπως ο προαστιακός σι-
δηρόδροµος που θα ξεκινήσει από τα Άνω Λιόσια και θα φτάνει
έως τα Μέγαρα, αναβαθµίζουν συνολικά τις µετακινήσεις και δεί-
χνουν τη στόχευση της Κυβέρνησης για την ισόρροπη ανάπτυξη
σε όλες τις περιοχές της χώρας ανεξαιρέτως. Δυστυχώς είναι
κοινά αποδεκτό ότι για πολλά χρόνια η δυτική Αττική παρέµενε
στο περιθώριο των εξελίξεων. Σήµερα όµως αυτό αλλάζει και η
δυτική Αττική ακολουθεί πλέον ισότιµα την αναπτυξιακή πορεία
της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιστρέφοντας στα του προϋπο-
λογισµού, έχουµε στα χέρια µας ένα κείµενο µε σαφείς και ρεα-

λιστικούς στόχους που απαντά σε κάθε ανάγκη της κοινωνίας και
ταυτόχρονα διασφαλίζει την αναπτυξιακή πορεία της χώρας. Πε-
ριλαµβάνει µέτρα και παρεµβάσεις που στηρίζουν το εισόδηµα
των πολιτών στην πράξη, προβλέπουν αύξηση των εσόδων χωρίς
αύξηση των φόρων, αντιµετωπίζουν τη φοροδιαφυγή, προβλέ-
πουν την αποκατάσταση από φυσικές καταστροφές, εξασφαλί-
ζουν νέους επενδυτικούς πόρους από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων και το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και,
τέλος, αυξάνουν τις δαπάνες για την υγεία και την παιδεία. Στό-
χος µας είναι κανένας συµπολίτης µας να µην ξανανιώσει µόνος
του, να µην νιώσει ότι το κράτος δεν ενδιαφέρεται γι’ αυτόν. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024 είναι η επι-
σφράγιση µιας συµπαγούς δηµοσιονοµικής πολιτικής µε κοινω-
νικό πρόσηµο, µιας αναπτυξιακής πορείας µε έµφαση στις
επενδύσεις, την υγιή επιχειρηµατικότητα και την εξωστρέφεια,
µιας Ελλάδας που προχωράει µπροστά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία  κ. Μπάρκας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν χωρά αµφιβολία πως ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία το τελευταίο διάστηµα περνάει µια
δύσκολη φάση, η οποία ξεκίνησε από τη διπλή ήττα των εθνικών
εκλογών του Μαΐου και του Ιουνίου, την απόφαση του φυσικού
ηγέτη της παράταξης, του Αλέξη Τσίπρα, «να κάνει στην άκρη»,
όπως ο ίδιος χαρακτηριστικά είπε, και την ανάδειξη µέσω εκλο-
γών ενός νέου Προέδρου στο κόµµα, του Στέφανου Κασσελάκη,
ο οποίος αναδείχθηκε µέσα από µια διαδικασία η οποία αποφα-
σίστηκε πριν από δύο χρόνια στο συνέδριο που διεξήχθη το 2022. 

Κορωνίδα αυτής της δύσκολης πορείας είναι η διάσπαση και
ο ακρωτηριασµός, τόσο του κόµµατος, όσο και της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας, σε µια στιγµή µάλιστα που οι µάχες είναι µπροστά
µας. Βρισκόµαστε στην αρχή µιας νέας περιόδου διακυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη και των φίλων αυτού. Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοι-
πόν, οφείλει και είναι και παραµένει ένα κόµµα της Αριστεράς ενι-
αίο, µε µια συµπαγή Κοινοβουλευτική Οµάδα µικρότερη, αλλά
δίνει τις µάχες µπροστά στις προκλήσεις της εποχής. 

Η ασφάλεια και η προστασία των πολιτών ήταν οι προγραµµα-
τικές δηλώσεις κατά την ανάληψη των καθηκόντων της Κυβέρνη-
σης του Κυριάκου Μητσοτάκη. Επιτρέψτε µου εξαρχής να σας
πω ως αρµόδιος τοµεάρχης της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
ότι καταφέρατε να κάνετε την Ελλάδα µια ανασφαλή χώρα. Τα
τελευταία γεγονότα µε τον τραυµατισµό εργαζόµενου αστυνοµι-
κού από τυφλή οπαδική βία, ο οποίος δίνει τη µάχη της ζωής οδή-
γησε στον ακρωτηριασµό του και δείχνει ότι έχετε αποτύχει.

Είστε ανίκανοι, επικίνδυνοι και το µόνο που σας ενδιαφέρει
είναι να διαχειρίζεστε επικοινωνιακά τέτοιου είδους γεγονότα, να
κάνετε διαχείριση ζηµιάς. Δεν σας ενδιαφέρει η ζωή των συµπο-
λιτών µας, δεν σας ενδιαφέρει η ζωή των εργαζόµενων αστυνο-
µικών. 

Η δολοφονία του Άλκη Καµπανού, µια βίαιη επίθεση σε αυτόν
και στην παρέα του, οι οποίοι βρισκόντουσαν πολύ µακριά από
κάποιο γηπεδικό γεγονός, από κάποιο γήπεδο, έγινε χωρίς να
διεξάγεται κανένας αγώνας. Η δολοφονία του Μιχάλη Κατσουρή,
η οποία έγινε έξω από το γήπεδο της ΑΕΚ από Κροάτες χούλι-
γκανς, οι οποίοι διέσχισαν όλη τη χώρα και έφτασαν έξω από το
γήπεδο της ΑΕΚ, έγινε και πάλι χωρίς να διεξάγεται κανένας αγώ-
νας και µάλιστα τη στιγµή που η πολιτική ηγεσία της χώρας γνώ-
ριζε για την κάθοδο αυτών των χούλιγκανς. Και τώρα αστυνο-
µικός ο οποίος έχασε το πόδι του και δίνει µάχη για τη ζωή του
γιατί απλά έκανε τη δουλειά του. 

Δεν είναι τα µόνα περιστατικά που δείχνουν την κακή δουλειά
που κάνετε όλα αυτά τα χρόνια. Δυστυχώς, έχετε καταφέρει να
εγκαταστήσετε στη συνείδηση του ελληνικού λαού ότι ζούµε σε
µία ανοχύρωτη χώρα, σε µία ανασφαλή χώρα. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ στην άτυχη δεκαοκτάχρονη Αϊσέ,
η οποία έχασε τη ζωή της όταν παρασύρθηκε από όχηµα που
οδηγούσε αστυνοµικός και ο οποίος την εγκατέλειψε, µε αποτέ-
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λεσµα να χάσει τη ζωή της. 
Πρώτη φορά επί των ηµερών επί των ηµερών σας αστυνοµικοί

των ΜΑΤ αρνήθηκαν να κάνουν φύλαξη σε γήπεδο, κύριοι Υπουρ-
γοί, γιατί απλά δεν νιώθουν καλά για την ασφάλεια της ζωής
τους. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τον φετινό προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη και το κατά πόσο ανταποκρίνεται
στις υποσχέσεις σας. Σας το λέω από τώρα ότι αυτά που κάνετε
στην πράξη µέσα από τον φετινό προϋπολογισµό, απέχουν πα-
ρασάγγας από τις υποσχέσεις περί προστασίας και ασφάλειας
των πολιτών. Είναι ένας προϋπολογισµός Υπουργείου που τελικά
είναι κοινωνικά ανάλγητος και θα οδηγήσει σε δεδοµένα τα οποία
θα οδηγήσουν στην ανασφάλεια των πολιτών.

Ο προϋπολογισµός του Υπουργείου σε σχέση µε το 2023 αυ-
ξάνεται βεβαίως κατά 12,4% και µέσα σε αυτό βρίσκονται οι αυ-
ξήσεις που δίνονται σε κάποια επιδόµατα των στελεχών της
Ελληνικής Αστυνοµίας. Την ασφάλεια και την προστασία των πο-
λιτών, όµως, µπορούµε να τη δούµε µέσα από την καθηµερινό-
τητα αυτών. Η Άµεση Δράση, η Διεύθυνση Άµεσης Δράσης
Αττικής, δεν έχει αυξήσεις στον προϋπολογισµό της. Η Διεύ-
θυνση της Αστυνοµικής Διεύθυνσης Θεσσαλονίκης αυξάνει τον
προϋπολογισµό της κατά 5,1%, αλλά τη στιγµή που η δράση της
είναι πολλαπλάσια αυτής. Δεκάδες αστυνοµικές διευθύνσεις στη
χώρα βλέπουν τον προϋπολογισµό τους να παραµένει ίδιος. Η
Γενική Διεύθυνση Αντεγκληµατικής Πολιτικής που σκοπός της
έχει την πρόληψη του εγκλήµατος, βλέπει ελάχιστη αύξηση των
κονδυλίων της σε σχέση µε τη δουλειά που έχει να παράξει. Η
Ηλεκτρονική Διεύθυνση Εγκλήµατος τόσο σηµαντική στη σύγ-
χρονη εποχή που αποτρέπει τα ραγδαία αυξανόµενα εγκλήµατα
του διαδικτύου συµβάλλοντας στην ασφάλεια και στην προστα-
σία των πολιτών, δεν βλέπει καµµία αύξηση.

Δεν θέλω, όµως, να αδικήσω το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη και την Κυβέρνηση. Δεν θέλω να αδικήσω τους Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας οι οποίοι όντως θα ψηφίσουν αυτόν τον
προϋπολογισµό, τον προϋπολογισµό που αφορά και την προστα-
σία του πολίτη. Εδώ υπάρχει ένας παράγοντας, ένα σηµείο που
αυξάνεται. Όντως τον αυξάνετε, κύριε Υπουργέ, σε σχέση µε πέ-
ρυσι. Και είναι η ασφάλεια του Πρωθυπουργού, τα χρήµατα που
έχουν να κάνουν µε την ασφάλεια του Πρωθυπουργού, ο οποίος
από φέτος θα µπορεί άνετα να νοιώθει ιδιαίτερα ασφαλής.

Και για να µην καταχραστώ τον χρόνο των Βουλευτών θα πε-
ράσω στο εξής: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, δεν έχετε καµµία πρόβλεψη για την ασφάλεια της χώρας,
για την ασφάλεια των πολιτών. Παρά τις κυβερνητικές εξαγγελίες
ότι θα βοηθήσετε τον Έλληνα αστυνοµικό και ότι θα βοηθήσετε
στη διαλεύκανση του εγκλήµατος στη χώρα, το µόνο που βλέ-
πουµε είναι κενές δηλώσεις οι οποίες οδηγούν στην περαιτέρω
ανασφάλεια της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία δεσµευόµαστε για
την αύξηση των µισθών στον δηµόσιο τοµέα κατά 10% και θέ-
λουµε, πραγµατικά, ο Έλληνας αστυνοµικός να νιώθει και ο ίδιος
ασφάλεια στη δουλειά του.

Για όλους αυτούς τους λόγους, κυρία Πρόεδρε -και ευχαριστώ
για τον χρόνο- για τους λόγους της ανασφάλειας στην οποία
έχετε οδηγήσει τη χώρα, εµείς θα καταψηφίσουµε τον προϋπο-
λογισµό του 2024 και δεσµευόµαστε µε τη διακυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία να επαναφέρουµε την ασφάλεια
στους πολίτες, την ασφάλεια στη χώρα, και το οργανωµένο
έγκληµα θα βρει, πραγµατικά, απέναντί του µια κυβέρνηση που
θέλει να το πατάξει. Οι Έλληνες αστυνοµικοί µπορούν να θεω-
ρούν την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ως µια
κυβέρνηση που θα σταθεί στο πλευρό του Έλληνα αστυνοµικού
και δεν θα δίνει χώρο στο οργανωµένο έγκληµα για να δρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα η Υπουργός Πολιτισµού κ. Μενδώνη. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση για

τον προϋπολογισµό του 2024 διεξάγεται σε νέο περιβάλλον. Η
Ελλάδα έχει αναπληρώσει πλήρως τις απώλειες της πανδηµίας.
Το χρέος της αποκλιµακώνεται µε τον ταχύτερο ρυθµό στην Ευ-
ρώπη, η οικονοµία της καταγράφει ανάπτυξη σταθερά υψηλό-
τερη του ευρωπαϊκού µέσου όρου, η επενδυτική βαθµίδα έχει
κατακτηθεί, η ανεργία βρίσκεται σε µονοψήφιο ποσοστό µετά
από δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει αλλάξει τη χώρα.
Έχουµε διανύσει τεράστιο δρόµο µέσα σε τέσσερα χρόνια επάλ-
ληλων διεθνών κρίσεων και τώρα είµαστε αντιµέτωποι µε τη µε-
γάλη πρόκληση του µετασχηµατισµού της οικονοµίας. Η
Κυβέρνηση θα κερδίσει και αυτό το στοίχηµα.

Σε αυτό το αναπτυξιακό πρότυπο της παραγωγικής ανασυ-
γκρότησης ο πολιτισµός έχει ουσιαστική συµβολή. Η κοινωνία
έχει συνειδητοποιήσει ότι ο πολιτισµός βρίσκεται σε άµεση συ-
νάρτηση µε τη συνολική πορεία της οικονοµίας και όχι µόνον ως
αποδέκτης πιστώσεων του κρατικού προϋπολογισµού. Αποτελεί
κοµβικό παράγοντα αύξησης του εθνικού πλούτου ενώ συγχρό-
νως λειτουργεί και ως µηχανισµός δίκαιης ανακατανοµής του. 

Κάθε έργο πολιτισµού στη διάρκεια υλοποίησης και λειτουρ-
γίας του έχει πολύ σηµαντικές έµµεσες και επαγωγικές επιπτώ-
σεις στην οικονοµία. Σε ορίζοντα πενταετίας κάθε ευρώ που
επενδύεται σε έργα πολιτισµού επιστρέφει στην οικονοµία µέσω
των άµεσων, έµµεσων και πολλαπλασιαστικών επιπτώσεων άλλα
3,42 ευρώ. Κάθε ευρώ που επενδύεται σε έργα πολιτισµού επι-
στρέφει 0,75 ευρώ σε µισθοδοσίες. Κάθε 1 εκατοµµύριο ευρώ
που επενδύεται σε έργα πολιτισµού δηµιουργεί 48,78 ισοδύναµα
πλήρους απασχόλησης, δηµιουργεί δηλαδή νέες θέσεις εργα-
σίας. 

Ειδικά για τον τουρισµό, οι επιπτώσεις των έργων πολιτισµού
στο παραγόµενο προϊόν του τουριστικού κλάδου σε βάθος πε-
νταετίας ανέρχονται στο 30% των συνολικών επιπτώσεων. 

Για το 2024, ο προϋπολογισµός του ΥπουργείουτΠολιτισµού
ανέρχεται σε 400 εκατοµµύρια ευρώ, 258 εκατοµµύρια στον Τα-
κτικό και 142 στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Οι πιστώ-
σεις του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων είναι αυξηµένες
κατά 24 εκατοµµύρια σε σχέση µε το 2023. Στον τακτικό προϋπο-
λογισµό ποσό αυξηµένο κατά 10% σε σύγκριση µε το 2023 κα-
τευθύνεται σε επιχορηγήσεις πολιτιστικών φορέων.

Στους φορείς που λαµβάνουν περισσότερους πόρους συµπε-
ριλαµβάνονται το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, το Μου-
σείο Μπενάκη, το Εθνικό Θέατρο, το Κρατικό Θέατρο Βορείου
Ελλάδος. 

Στα συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα το 2024 χρηµατο-
δοτούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης περισσότερα από διακόσια
ενταγµένα έργα συνολικού προϋπολογισµού 670 εκατοµµυρίων
µε πόρους ύψους 106 εκατοµµυρίων ευρώ. Ποτέ άλλοτε το
Υπουργείο Πολιτισµού δεν είχε στη διάθεσή του τόσους πόρους.
Και οι πόροι αυτοί που αφορούν σε δράσεις και έργα σε όλες τις
περιφέρειες ακόµα και σε απόµακρες περιοχές της πατρίδας
µας, όχι µόνο αξιοποιούνται µέχρι το τελευταίο ευρώ αλλά κα-
τευθύνονται σε παρεµβάσεις µε τεράστια προστιθέµενη αξία
µετά την ολοκλήρωσή τους. 

Την προηγούµενη τετραετία 2019 - 2023 εκπονήσαµε ένα
σαφές και οργανωµένο σχέδιο διακυβέρνησης µε στόχο τον εκ-
συγχρονισµό του τοµέα του πολιτισµού σε επίπεδο θεσµικού
πλαισίου και δοµών. Ο εκσυγχρονισµός δεν είναι µια διαδικασία
τεχνικών βελτιώσεων ή δηµοσίων σχέσεων, προσαρµογής κρα-
τουσών αλλά ξεπερασµένων αντιλήψεων και συνηθειών στη σύγ-
χρονη εποχή. Πρόκειται για διαδικασία αναµόρφωσης των
κατεστηµένων θεσµών και πρακτικών που αφορούν στην οργά-
νωση και λειτουργία της πολιτείας σε όλους τους τοµείς, η οποία
απαιτεί µόνιµη και συνεχή προσπάθεια. Και αυτό αφορά ιδίως τον
πολιτισµό. 

Προτεραιότητά µας ήταν και είναι η ανάπτυξη δηµοσίων ρεα-
λιστικών πολιτικών µε απτά και µετρήσιµα αποτελέσµατα στην
ποιότητα ζωής των πολιτών, στην πολιτιστική επιχειρηµατικότητα,
στην οικονοµική ανάπτυξη. Η ανάδειξη του πολιτιστικού και δη-
µιουργικού τοµέα ως ολοκληρωµένου, βιώσιµου, αναπτυξιακού
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εργαλείου καλλιεργεί οικοσυστήµατα επιχειρηµατικότητας, συµ-
βάλλοντας καθοριστικά στην κοινωνική συνοχή. 

Στόχος µας είναι η διαµόρφωση µιας νέας αντίληψης, µιας
συλλογικότητας µε κοινή συνείδηση και κουλτούρα απέναντι σε
όσους υπονοµεύουν την όποια προσπάθεια εκσυγχρονιστικού
χαρακτήρα µε δυσµενείς συνέπειες στους εργαζόµενους και
στους επαγγελµατίες του Πολιτισµού και εν τέλει στην ίδια την
κοινωνία. Πρωταγωνιστές στην προσπάθεια αυτή είναι δηµιουρ-
γοί, καλλιτέχνες, επαγγελµατίες του χώρου, οι εργαζόµενοι στο
Υπουργείο Πολιτισµού, οι οποίοι συγκροτούν µια πλειοψηφία που
εκφράζει την ισχυρή και δηµιουργική Ελλάδα. Είναι αυτοί που
διαµορφώνουν τη σύγχρονη πολιτιστική φυσιογνωµία της χώρας
αναδεικνύοντάς την σε παγκόσµια επικράτεια πολιτισµού.

Σήµερα το Υπουργείο Πολιτισµού υλοποιεί το µεγαλύτερο πρό-
γραµµα έργων υποδοµών, περισσότερα από οκτακόσια είκοσι
έργα και δράσεις προϋπολογισµού πάνω από 1,2 δισ. ευρώ, επι-
προσθέτως φυσικά των συµβατικών έργων ρουτίνας. Αυτά τα
έργα ολοκληρώνονται σταδιακά µέχρι το 2027. Καλύπτουν κάθε
πτυχή του πολιτισµού, την πολιτιστική κληρονοµιά όλων των µορ-
φών, όλων των περιόδων, τη σύγχρονη δηµιουργία, τον ψηφιακό
µετασχηµατισµό και απασχολούν χιλιάδες εργαζόµενους όλων
των ειδικοτήτων.

Ο τοµέας µετατρέπεται σε µήτρα απασχόλησης, σε µοχλό ανά-
πτυξης και εξωστρέφειας, σε εργαλείο άµβλυνσης των περιφε-
ρειακών ανισοτήτων. Για κάθε µια από τις δεκατρείς περιφέρειες
της χώρας συνθέσαµε την Πολιτιστική Χάρτα Ανάπτυξης και Ευη-
µερίας, µε έργα υποδοµών διασυνδεδεµένα µε δράσεις που εν-
δυναµώνουν τη σύγχρονη καλλιτεχνική δηµιουργία και ενισχύουν
τον πολιτιστικό τουρισµό, αλλά και µε τις αναγκαίες θεσµικές µε-
ταρρυθµίσεις. Η Πολιτιστική Χάρτα αποτελεί τον «οδικό χάρτη»
για την αναγέννηση και ανάδειξη του πολιτισµού ως στρατηγικού
αναπτυξιακού πόρου και ως σηµαντικού παράγοντα κοινωνικής
συνοχής και ευηµερίας.

Σηµαντικές δράσεις, µείζονα έργα για τις τοπικές κοινωνίες
αλλά ουσιαστικά διεθνούς βεληνεκούς αποδίδονται ως το 2027,
έργα που αλλάζουν τον πολιτιστικό χάρτη της χώρας και δηµι-
ουργούν ένα εντελώς νέο πολιτιστικό τοπίο σε κάθε περιφέρεια
και συνολικά στην επικράτεια.

Μείζονα προτεραιότητά µας αποτελεί η εξέλιξη των µελετών,
σύµφωνα µε τα χρονοδιαγράµµατα, για την επέκταση του Εθνι-
κού Αρχαιολογικού Μουσείου, ενός οραµατικού έργου που αλ-
λάζει την εικόνα της πρωτεύουσας. 

Κεφαλαιώδους σηµασίας είναι και η ολοκλήρωση του προ-
γράµµατος προστασίας, αποκατάστασης, ανάδειξης και λειτουρ-
γίας του κτήµατος στο Τατόι ως πόλου πολιτισµού και ψυχα-
γωγίας αλλά και ως αναπτυξιακού πόρου για την Αττική. 

Η καθολική προσβασιµότητα στον πολιτισµό αποτελεί στόχο
και προτεραιότητά µας. Άλλωστε η ισότιµη πρόσβαση και η συ-
µπερίληψη αφορά στον πυρήνα της δηµοκρατίας.

Ιδιαίτερη είναι η σηµασία των θεσµικών παρεµβάσεων µε ση-
µαντικότερες την ανωτατοποίηση της καλλιτεχνικής εκπαίδευ-
σης, την ίδρυση φορέα για το βιβλίο και του ενιαίου οργανισµού
για τα οπτικοακουστικά, τον κινηµατογράφο και την πνευµατική
ιδιοκτησία. 

Κρίσιµη είναι η αναδιάρθρωση της Αρχαιολογικής Υπηρεσίας,
προκειµένου να υπηρετεί καλύτερα την ολοκληρωµένη προστα-
σία του πολιτιστικού αποθέµατος αλλά και την κοινωνία, τους πο-
λίτες, την επιχειρηµατικότητα, την καινοτοµία.

Ο ψηφιακός µετασχηµατισµός των πολιτιστικών δοµών και η
χρήση της πλέον προηγµένης τεχνολογίας για την προώθηση του
πολιτιστικού προϊόντος έχει δροµολογηθεί. Σε συνεργασία µε την
πλατφόρµα Google Arts and Culture έχουν ψηφιοποιηθεί οι συλ-
λογές του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης, της Εθνικής Πι-
νακοθήκης και του MOMus. Η εφαρµογή -πιλοτική στην Ακρό-
πολη ως σήµερα και γενικευµένη από την 1η Απριλίου του 2024
στους αρχαιολογικούς χώρους που διαθέτουν ηλεκτρονικό εισι-
τήριο ζωνών επισκεψιµότητας- διευκολύνει επισκέπτες και προ-
σωπικό. Μέχρι το 2025, το ηλεκτρονικό εισιτήριο επεκτείνεται σε
εκατό αρχαιολογικούς χώρους και µουσεία, ενώ διασυνδέονται
µε αυτό ψηφιακές εφαρµογές προσωποποιηµένης πληροφόρη-
σης.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο πολιτισµός
αποτελεί δηµόσιο κοινωνικό αγαθό άµεσα συνυφασµένο µε την
ανάπτυξη. Συνδιαλέγεται γόνιµα µε την κοινωνία και την οικονο-
µία. Χρησιµοποιεί πόρους, παράγει προϊόντα και υπηρεσίες, δη-
µιουργεί εισόδηµα και θέσεις εργασίας, προσελκύει και προκαλεί
επενδύσεις. Δεν αποτελεί δραστηριότητα που ασκείται υπό συν-
θήκες εργαστηρίου ανεπηρέαστη από την οικονοµική πραγµατι-
κότητα και τον κοινωνικό της περίγυρο. Ο πολιτισµός έχει σχέδιο
και µέθοδο ώστε να µπορεί και να αυτοχρηµατοδοτεί δράσεις και
έργα, να συµβάλλει στη δηµιουργία πλούτου που προσθέτει στο
εθνικό προϊόν και να ανακατευθύνεται στους ανθρώπους του. Και
αυτό γιατί δεν είναι πια περίκλειστος σε ένα αδιαπέραστο κέλυ-
φος. Ανοίγεται στην κοινωνία, συνδιαλέγεται µε αυτή, κατακτά
όλο και ευρύτερα κοινά. Ο πολιτισµός είναι αγαθό, αλλά είναι και
προϊόν. 

Κλείνω δανειζόµενη τα λόγια του Αντρέ Μαλρό, που δήλωνε
στην παρουσίαση του προϋπολογισµού του Υπουργείου Πολιτι-
σµού στη Γαλλική Εθνοσυνέλευση: «Υπάρχουν δύο τρόποι σύλ-
ληψης του πολιτισµού. Τον έναν θα τον αποκαλούσα αδρά
σοβιετικό, τον άλλον δηµοκρατικό. Αλλά δεν στέκοµαι καθόλου
στις λέξεις. Αυτό που είναι σαφές είναι ότι υπάρχει ο πολιτισµός
για όλους και ο πολιτισµός για τον καθένα. Στη µία περίπτωση
πρόκειται για την αρωγή σε όλο τον κόσµο ώστε να βαδίσει στην
ίδια κατεύθυνση. Στην άλλη περίπτωση πρόκειται για την παροχή
της δυνατότητας να µπορέσουν να αποκτήσουν ένα πολιτιστικό
αγαθό το οποίο επιθυµούν και στο οποίο έχουν κάθε δικαίωµα.
Το λέω καθαρά επιλέγουµε τον πολιτισµό για τον καθένα».

Αυτόν τον πολιτισµό για την κάθε µια και για τον καθένα, όπως
αρµόζει σε µια ώριµη κοινωνία και µια δηµοκρατική πολιτεία, προ-
ωθεί η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, έναν πολιτισµό για
όλους καθολικά προσβάσιµο πέραν φυσικών ή υλικών εµποδίων,
αλλά και έναν πολιτισµό που κάθε πολίτης µπορεί να επιλέγει
εκείνο που τον εκφράζει και τον τέρπει περισσότερο. 

Αυτόν τον πολιτισµό υπηρετεί και ο προϋπολογισµός του 2024,
τον οποίο σας καλώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να υπερψηφί-
σετε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Υψηλάντης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Καλησπέρα και από
µένα, κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές.

Κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθερίας, καλησπέρα και σε
εσάς.

Επιθυµώ ξεκινώντας τη σηµερινή οµιλία µου και µε την ευκαι-
ρία της εδώ παρουσίας της Υπουργού Πολιτισµού να τη συγχαρώ
για το έργο το οποίο επιτελείται στο Υπουργείο που πιστεύω ότι
φωτίζει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο την ψυχή του Έλληνα και
την εικόνα της Ελλάδας, ένα Υπουργείο που άλλωστε µπορούµε
να πούµε ότι είναι και ένα Υπουργείο µοχλού του πολιτισµού, που
είναι µοχλός ανάπτυξης για τον τόπο, πέραν όλων των άλλων.

Σε ένα διεθνές περιβάλλον αβεβαιότητας και αστάθειας, η ελ-
ληνική οικονοµία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δείχνει πραγµα-
τικά στοιχεία ανθεκτικότητας και ετοιµότητας για να αντιµε-
τωπίσει τις προκλήσεις, µε µεταρρυθµίσεις, ενίσχυση της βιώσι-
µης ανάπτυξης και µέτρα για την κοινωνική συνοχή. Άλλωστε η
ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας µετά από πολλά χρόνια κα-
ταδεικνύει ότι υπάρχει πλέον εµπιστοσύνη που οδηγεί σε περισ-
σότερες επενδύσεις, σε νέες αµειβόµενες θέσεις εργασίας και
υψηλότερους µισθούς. Μειώνεται έτσι το κόστος του δανεισµού
της χώρας, αυξάνονται οι επενδύσεις σε οµόλογα του ελληνικού
δηµοσίου και δηµιουργείται µεγαλύτερη ζήτηση στους ελληνι-
κούς τίτλους.

Σύµφωνα µε τις φθινοπωρινές προβλέψεις της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, αναµένεται µεγαλύτερη οικονοµική ανάπτυξη όχι
µόνο σε σχέση µε την περσινή χρονιά, αλλά και σε σχέση µε την
ευρωζώνη.

Το ΑΕΠ αναµένεται να αυξηθεί από τα 223 δισεκατοµµύρια
ευρώ στα 234 δισεκατοµµύρια για το 2024. Χάρη στη συνετή δη-
µοσιονοµική πολιτική είχαµε πρωτογενές πλεόνασµα ύψους 0,1%
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του ΑΕΠ, ενώ υπήρχε πρόβλεψη για πρωτογενές έλλειµµα. Η
χώρα µας εκτιµάται ότι θα έχει είκοσι ποσοστιαίες µονάδες πε-
ραιτέρω µείωση του δηµόσιου χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ τη
διετία 2023 - 2024, γεγονός που αποτελεί την ταχύτερη µείωση
χρέους στην Ευρωζώνη και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η πρόβλεψη για την ανεργία είναι ότι το 2024 θα διαµορφωθεί
στο 11,2%, δηλαδή, στο χαµηλότερο ποσοστό που έχει καταγρα-
φεί τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια και ο πληθωρισµός θα απο-
κλιµακωθεί στο 2,6%. Το 2023, είχαµε αύξηση εσόδων κατά 9,1%
δίχως να αυξηθούν φόροι. Έτσι για το 2024, επιδιώκεται, όπως
καταγράφεται και στον προϋπολογισµό, ο συνδυασµός της δη-
µοσιονοµικής σταθερότητας µε την υλοποίηση αναπτυξιακών πο-
λιτικών, αλλά και κοινωνική ευαισθησία στην πράξη. 

Στον προϋπολογισµό του 2024 προβλέπονται µόνιµες παρεµ-
βάσεις ενίσχυσης του εισοδήµατος ύψους 1,6 δισεκατοµµυρίου
ευρώ και επτά φοροελαφρύνσεις µεταξύ των οποίων: Μονιµοποί-
ηση του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ στις µεταφορές, σε αγαθά
υγείας αλλά και σε δραστηριότητες άθλησης και κινηµατογρά-
φου. Αύξηση του αφορολόγητου για τις οικογένειες µε παιδιά.
Μείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10% σε οικίες που ασφαλίζονται από κιν-
δύνους πυρκαγιάς και άλλων φυσικών καταστροφών. Αυξάνονται
οι δαπάνες για την παιδεία και την υγεία και παράλληλα στο-
χεύουµε στην περαιτέρω µείωση της φοροδιαφυγής. 

Ένας από τους πιο σηµαντικούς οικονοµικούς στόχους είναι
οι επενδύσεις. Ο στόχος για το 2024 υπολογίζεται να κινηθεί στο
15,1%. Αυτό θα επιτευχθεί µε συνδυασµό ιδιωτικών και δηµόσιων
επενδύσεων, συµπεριλαµβανοµένων, φυσικά, των αυξηµένων
επενδύσεων από το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµψης. Οφείλουµε,
όµως, να είµαστε ιδιαιτέρως προσεκτικοί δεδοµένου ότι δεν
υπάρχουν περιθώρια αποκλίσεων και αποτυχίας της επίτευξης
του στόχου αυτού, αφού κάτι τέτοιο θα σήµαινε κίνδυνο απώ-
λειας κονδυλίων από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Θα ήθελα, επίσης, να σταθώ στον τουρισµό και τη συµβολή
του στην οικονοµική µεγέθυνση. Τόσο οι διεθνείς ταξιδιωτικές
αφίξεις όσο και οι εισπράξεις ξεπερνούν κατά πολύ εκείνες του
µακρινού πλέον 2019. Πρωταγωνιστικό ρόλο στον τουριστικό
τοµέα διαδραµατίζουν τα νησιά µας και σαφώς, τα Δωδεκάνησα
που έχω την τιµή να εκπροσωπώ µαζί µε τον αγαπητό συνά-
δελφο, τον κ. Κόνσολα, που ήρθε να µε ακούσει και τον ευχαρι-
στώ θερµά. 

Για να µπορέσει, όµως, το τουριστικό µας προϊόν να διατηρή-
σει την ανταγωνιστικότητά του, η δηµιουργία έργων υποδοµής
στα νησιά πρέπει να είναι ανάλογη της ανάπτυξης. Πρέπει να γί-
νουν έργα από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, το ΕΣΠΑ
και το Ταµείο Ανάκαµψης.

Οφείλουµε, επίσης, να προσφέρουµε και άλλες λύσεις στα
προβλήµατα της νησιωτικότητας, µε την ενίσχυση του τοµέα της
υγείας. Οι αλλαγές που έχουν εξαγγελθεί πρέπει να υιοθετούν
ένα νησιωτικό µοντέλο υγείας και ένα σύγχρονο σύστηµα αερο-
διακοµιδών, µε την κατοχύρωση όλο τον χρόνο των επιδοτούµε-
νων ακτοπλοϊκών συνδέσεων των νησιών µεταξύ τους και µε το
κέντρο, την ανάπτυξη της καινοτοµίας στη νησιωτική Ελλάδα για
την καταπολέµηση των αρνητικών συνεπειών της κλιµατικής αλ-
λαγής, τη συνέχιση της σπουδαίας πρωτοβουλίας της Κυβέρνη-
σης για τα eco-islands. 

Χρειάζονται, επίσης, η εφαρµογή πολιτικών και κινήτρων για
την παραµονή νέων ανθρώπων ιδιαίτερα στα µικρά νησιά και η
προετοιµασία του δηµοσιονοµικού υπόβαθρου για την επανα-
φορά, όπως η Ευρωπαϊκή Ένωση συναίνεσε από το 2025, των
µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά. 

Είµαι βέβαιος ότι το σύνθετο αυτό φαινόµενο της νησιωτικό-
τητας, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα συνεχίσει να το
αντιµετωπίζει µε ακόµα µεγαλύτερη ένταση και αποτελεσµατικό-
τητα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Νέα Δηµοκρατία µε υπευθυνό-
τητα αντιµετωπίζει τις προκλήσεις της οικονοµίας, τις ανάγκες
της κοινωνίας και τα εισαγόµενα διεθνή προβλήµατα. Η επίκληση
από πλευράς Αντιπολίτευσης ότι όλα θα κρατήσει µια προοδευ-
τική διακυβέρνηση, δεν πείθει πλέον, δεν αποτελεί πρόταση.
Όπως δεν µπορούµε να πάρουµε στα σοβαρά τις φωνές, τις
άναρθρες κραυγές από τα άκρα δεξιά. Σας γνωρίζει πλέον όλους

καλά ο ελληνικός λαός. Μας γνωρίζει όλους. Και τοποθετείται
όπως -µε τον καλύτερο τρόπο- µπορεί. 

Και κλείνω. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη µε τον
προτεινόµενο προϋπολογισµό επιχειρεί την εδραίωση της ανά-
πτυξης της χώρας και της προόδου του λαού µας, δίχως αγκυ-
λώσεις και ιδεοληψίες, µε την απαιτούµενη φιλελεύθερη και
δηµοκρατική προσέγγιση. 

Στη βάση όλων αυτών, δηλώνω και εγώ προσωπικά ότι υπερ-
ψηφίζω τον προϋπολογισµό του 2024. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν σας δώσω τον

λόγο, κύριε Χρηστίδη, έχει ζητήσει µια παρέµβαση η Πρόεδρος
της Πλεύσης Ελευθερίας. 

Ορίστε, κυρία Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι του Αγίου Ελευθερίου σήµερα και έχει λίγο τη
γιορτή της η Πλεύση Ελευθερίας, οπότε θα ήθελα να εκµεταλ-
λευτώ τη δυνατότητα που έχουµε να µιλήσουµε για τα θέµατα
του πολιτισµού, γιατί ακούσαµε την Υπουργό Πολιτισµού να το-
ποθετείται. 

Η άποψη της Πλεύσης Ελευθερίας είναι ότι ο πολιτισµός είναι
πολύ κοµβικό κοµµάτι της δηµοκρατίας, πολύ κοµβικό κοµµάτι
της ταυτότητάς µας και της παρουσίας µας και θα έπρεπε µε µε-
γαλύτερη έµφαση να υπολογίζετε και στην καθηµερινότητα και
στον προϋπολογισµό. Ο πολιτισµός βέβαια είναι και η καθηµερι-
νότητά µας. Είναι ο τρόπος που απευθυνόµαστε ο ένας στον
άλλον. Είναι η κατάσταση εδώ στη Βουλή. Όλα είναι πολιτισµός. 

Κυρία Υπουργέ, επειδή στους περισσότερους Υπουργούς έγι-
ναν σχόλια σε σχέση µε τις τοποθετήσεις τους, αλλά µετά τη δική
σας παρέµβαση δεν είδα να υπάρχει µεγάλο ενδιαφέρον και
επειδή η Πλεύση Ελευθερίας έχει τρεις καλλιτέχνες Βουλευτές
στην Κοινοβουλευτική της Οµάδα και δέσµευση πολύ ισχυρή να
προωθήσει τον πολιτισµό και να σας ενθαρρύνει στην προώθηση
του πολιτισµού, θα ήθελα να κάνω κάποιες επισηµάνσεις. 

Θεωρούµε, κυρία Υπουργέ, ότι πρέπει να διεκδικηθεί πολύ πιο
γενναιόδωρος προϋπολογισµός για τον πολιτισµό. Δεν είναι πα-
ρακατιανή παράµετρος της πολιτικής ο πολιτισµός µας. Αντίθετα
είναι προµετωπίδα και θα έπρεπε να αντιµετωπίζεται και στον
προϋπολογισµό ως προµετωπίδα. 

Σας ενθαρρύνουµε, λοιπόν, να διεκδικήσετε περισσότερα κον-
δύλια από τον γενικό προϋπολογισµό και θα πιέσουµε και εµείς
πρώτοι ώστε περισσότερα κονδύλια να διατεθούν για την καλλι-
τεχνική δηµιουργία, για τους καλλιτέχνες και τους δηµιουργούς,
για την ενίσχυση και προβολή της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς,
για την καλλιτεχνική εκπαίδευση, ένα πεδίο στο οποίο η Πλεύση
Ελευθερίας πρωτοπορεί και παρεµβαίνει συνεχώς, ζητώντας κα-
τοχύρωση της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης ως «ΚΕ». Ήταν και η
πρώτη ερώτηση που κατέθεσε ο Διαµαντής Καραναστάσης. 

Πρωτοπορούµε στη διεκδίκηση των εγγυηµένων διευκολύν-
σεων για τους καλλιτέχνες. Έχουµε στην Κοινοβουλευτική µας
Οµάδα τον Σπύρο Μπιρµπίλη που µε παρέµβασή του χτες -την
οποία σας προσκαλώ να δείτε και θα σας τη στείλουµε- µίλησε
πολύ συγκεκριµένα για τις ανάγκες των καλλιτεχνών και των δη-
µιουργών και για τις πολύ σοβαρές δυσκολίες που αντιµετωπί-
ζουν. 

Μας ενδιαφέρουν τα ζητήµατα σύνδεσης παιδείας και πολιτι-
σµού και βρίσκουµε ότι είναι συνολικά υποβαθµισµένα και η παι-
δεία και ο πολιτισµός, εκείνα τα οποία θα έπρεπε να αναβι-
βάζονται και να υπογραµµίζονται στην Ελλάδα που είναι η κοιτίδα
της δηµοκρατίας, η κοιτίδα του θεάτρου, η κοιτίδα του αρχαίου
πολιτισµού που προβάλλεται σε παγκόσµιο επίπεδο.

Κι εδώ θα ήθελα να υπογραµµίσω για άλλη µία φορά ότι στη
διεκδίκηση για την επιστροφή των Γλυπτών του Παρθενώνα, η
Πλεύση Ελευθερίας είναι η πρώτη και σε αυτή εδώ την Αίθουσα
που δήλωσε ήδη από τις προγραµµατικές δηλώσεις –ήταν η
πρώτη µου οµιλία- ότι στηρίζουµε τη διεκδίκηση αυτή. Και σας
ενθαρρύνουµε να διεκδικήσετε σθεναρότερα και σας ενθαρρύ-
νουµε να αξιοποιήσετε όλα τα εργαλεία πολιτιστικής διπλωµατίας
και της συνολικής νοµικής, διπλωµατικής, πολιτικής εργαλει-
οθήκης, για να επιστρέψουν τα Γλυπτά στο σπίτι τους. Είµαστε
στη διάθεσή σας, σας το έχω ξαναπεί, και για να προτείνουµε –
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έχουµε ήδη καταθέσει προτάσεις- νοµικούς, πολιτικούς, διπλω-
µατικούς, κοινοβουλευτικούς τρόπους διεκδίκησης και για να
προβάλουµε τα επιχειρήµατα που ήδη υπάρχουν και είναι σηµα-
ντικό να στοιχειοθετηθούν ως µια συγκεκριµένη στρατηγική. 

Στο πεδίο αυτό θα ήθελα να σας ενθαρρύνω να διεκδικήσετε
–και εµείς το διεκδικούµε- να διατεθούν κονδύλια για την πολιτι-
στική διπλωµατία και γι’ αυτή ειδικά τη διεκδίκηση που είναι
εθνική, να διατεθούν κονδύλια για την πραγµατική και ουσιαστική
προστασία των µνηµείων και να υπάρξει αναβάθµιση πραγµατική
της προστασίας όλων των αντικειµένων της πολιτιστικής µας πε-
ριουσίας και της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς. 

Στο πλαίσιο αυτό, κυρία Υπουργέ, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι
ένα κοµµάτι της ιστορικής διεκδίκησης καταβολής και ικανοποί-
ησης των ελληνικών αξιώσεων έναντι της Γερµανίας για τα εγκλή-
µατα των ναζί είναι και η επιστροφή των κλεµµένων αρχαιολο-
γικών θησαυρών, για την οποία µάλιστα έχει γίνει η αρχή το 2014
µε την επιστροφή δέκα χιλιάδων αρχαίων αντικειµένων από γερ-
µανικό µουσείο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας)

Η παρέµβασή µου, λοιπόν, η αποψινή έχει τον χαρακτήρα υπο-
γράµµισης της αναγκαιότητας αναβάθµισης του πολιτισµού και
ενίσχυσης του προϋπολογισµού για τον πολιτισµό. 

Εµείς θα συνεχίσουµε να το λέµε και επειδή είµαι σίγουρη ότι
και εσείς θέλετε να το διεκδικήσετε ως Υπουργός Πολιτισµού, µε
ιδιαίτερη µάλιστα ευαισθησία σε συγκεκριµένα θέµατα του πολι-
τισµού, να ξέρετε ότι εµείς θα πιέζουµε προς αυτή την κατεύ-
θυνση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας)

Θα περιµένουµε την ανταπόκριση από πλευράς και του Υπουρ-
γού Οικονοµικών, γιατί ο πολιτισµός είναι η καρδιά της ύπαρξής
µας και της ταυτότητάς µας και καλό θα ήταν –εµείς αυτό διεκ-
δικούµε- να αντανακλάται ο σεβασµός και η συναίσθηση για τον
πολιτισµό, την τέχνη, τη δηµιουργία και σε αυτή εδώ την Αί-
θουσα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Χρηστίδης έχει τον λόγο. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα

πολύ για τον λόγο. 
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ έχει µάθει όλα

αυτά τα χρόνια σε εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες να τοποθετεί-
ται αξιακά στα πράγµατα. Και αν κάτι έχουµε κερδίσει από όλο
αυτό είναι ότι µπορούµε να βγαίνουµε και να υπερασπιζόµαστε
πολιτικές τις οποίες πιστεύουµε σε κάθε χρονική περίοδο απένα-
ντι σε οποιοδήποτε θέµα, κάτι το οποίο δεν συµβαίνει µε εσάς,
κάτι το οποίο βλέπουµε να προκύπτει τις τελευταίες ώρες, θα
έλεγα, τα τελευταία λεπτά, στους κόλπους της Νέας Δηµοκρα-
τίας µε τρόπο ο οποίος είναι εκκωφαντικός, διότι οι δηλώσεις του
κ. Σαµαρά για την τροπολογία την οποία έφερε η Κυβέρνησή σας
δείχνουν ότι σπείρατε ακροδεξιούς ανέµους και θερίζετε εσω-
κοµµατικές θύελλες.

Καλά ξεµπερδέµατα, σας εύχοµαι! Καλά ξεµπερδέµατα, διότι
αυτά τα οποία κάνατε θα τα βρείτε µπροστά σας, όπως όλα αυτά
τα οποία περιλαµβάνετε και στον προϋπολογισµό του 2024, έναν
προϋπολογισµό ο οποίος θυµίζει ευχολόγιο κατάλληλο για το
αφήγηµα της Νέας Δηµοκρατίας, ακατάλληλο, όµως, για το σύ-
νολο της ελληνικής κοινωνίας που ζει καθηµερινά τον φόβο, την
ανασφάλεια και την απελπισία των καθηµερινών οικονοµικών
υποχρεώσεων

Ευχολόγιο ακριβώς είναι και τα µέτρα που παίρνετε ή υποτίθε-
ται ότι θα παίρνατε εδώ και τέσσερα χρόνια για την οπαδική βία,
για εκείνη τη βία η οποία έχει αφήσει νεκρούς στην ελληνική κοι-
νωνία και για την οποία δεν έχετε κάνει τίποτα απολύτως ούτε
µετά τη δολοφονία του Άλκη Καµπανού ούτε µετά τη δολοφονία
του Μιχάλη Κατσουρή ούτε τώρα µετά τον ακρωτηριασµό ενός
αστυνοµικού τριάντα ενός ετών ο οποίος υπηρετούσε στη βάρδιά
του και δεν µπορούσε ούτε ο ίδιος ούτε η οικογένειά του, αλλά

ούτε και η ελληνική κοινωνία, να φανταστούν τι επρόκειτο να του
ξηµερώσει.

Και ειλικρινά αναρωτιέµαι γι’ αυτό για το οποίο αναρωτιέται
σήµερα όλη η ελληνική κοινωνία. Έπρεπε ένας αστυνοµικός να
κινδυνεύει να χάσει τη ζωή του για να πάτε έναν φάκελο µε δια-
κόσιους χούλιγκαν στην εισαγγελία; Και τι έγινε το προηγούµενο
χρονικό διάστηµα, όταν Υπουργός της δικής σας Κυβέρνησης
πήγε έναν φάκελο µε πεντακόσια ονόµατα του εγκλήµατος; Μά-
θαµε κάτι; Τίποτα απολύτως! Μια διαχειριστική αντίληψη!

Και αυτός ο κρατικός προϋπολογισµός, όπως και οι προηγού-
µενοι, έχουν πολλά επιµέρους χαρακτηριστικά, µε µία, όµως,
κοινή συνισταµένη, δηλαδή καµµία ελπίδα για τους πολλούς, ει-
δικά για τη νέα γενιά και τις γυναίκες. Και η εισερχόµενη οικονο-
µική κρίση δεν µπορεί να είναι άλλοθι πλέον. Και αυτό είναι ένα
θέµα πολιτικών επιλογών που έχει αναδείξει διεξοδικά η παρά-
ταξή µας, όλοι οι οµιλητές και οι οµιλήτριες της παράταξής µας
που έχουν µιλήσει ως τώρα. 

Η Κυβέρνηση σχεδιάζει και υλοποιεί πολιτικές για τους λίγους.
Για παράδειγµα, στο δικό µου χαρτοφυλάκιο, αυτό της µετανα-
στευτικής και προσφυγικής πολιτικής και των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων, υπάρχει ακόµα ένα µεγαλύτερο πρόβληµα, σχεδόν
οριζόντιο. Και δεν ασχολείστε µε αυτό το πρόβληµα γιατί οι άν-
θρωποι αυτοί δεν ψηφίζουν και αυτό είναι κάτι το οποίο δείχνει
και τι αντίληψη έχετε για το κοινωνικό σύνολο σήµερα. Γυναίκες,
άνδρες, παιδιά που ζουν σε περιβάλλον κοινωνικού αποκλεισµού
ή δεν είναι ιδιαίτερα δηµοφιλείς στη διαµορφούµενη κοινή γνώµη
και δεν έχουν –όπως είπα προηγουµένως- για εσάς εκλογικό εν-
διαφέρον µένουν έξω από τις πολιτικές σας επιλογές. Και αυτό
είναι κάτι το οποίο φαίνεται και στη ρητορική σας και στις πολιτι-
κές και οικονοµικές επιλογές σας, διότι είναι αλήθεια ότι δεν συ-
νηθίζεται να µιλάµε για το οικονοµικό σκέλος της µετανάστευσης
τα τελευταία χρόνια. Όµως, για όποιον παρακολουθεί τις ευρω-
παϊκές και διεθνείς εξελίξεις είναι σαφές ότι η µετανάστευση έχει
αυτονόητα για ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος πολιτικές και,
κυρίως, οικονοµικές και αναπτυξιακές διαστάσεις. 

Σήµερα, στην Ελλάδα, µόνο σαράντα εννέα χιλιάδες τετρακό-
σιοι δύο είναι οι αναγνωρισµένοι πρόσφυγες και έχουν ενεργές
άδειες διαµονής στην πατρίδα µας. Είναι κοινό µυστικό ότι οι πε-
ρισσότεροι από αυτούς έχουν ήδη φύγει για πιο πλούσια κράτη-
µέλη. Παρά, όµως, τους αντίθετους κυβερνητικούς ισχυρισµούς,
αυτή την περίοδο έχουµε µια πολύ µεγάλη αύξηση των παράτυ-
πων εισόδων στη χώρα. Το Υπουργείο –και αυτό έχει σηµασία για
τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργείτε επικοινωνιακά- µετρά την
αυξοµείωση ανά µήνα, για να φτιάξει µεγάλους δηµοσιογραφι-
κούς τίτλους. 

Η πραγµατικότητα, όµως, είναι εντελώς διαφορετική. Και
επειδή δεν θέλω να µιλάω γενικά, αλλά µε αριθµούς, που πολλές
φορές σας αρέσουν, θέλω να είµαι και πολύ σαφής. Οι παράτυ-
πες είσοδοι στη χώρα µας είναι εννέα φορές περισσότερες από
εκείνες του 2021, είναι διπλάσιες από εκείνες του 2022 και πολύ
περισσότερες από αυτές του 2017, είναι λίγο λιγότερες από το
2018 και δεν ξέρουµε τι θα ακολουθήσει. 

Εµείς, όµως, στο ΠΑΣΟΚ δεν κάναµε ούτε τότε µε την τότε κυ-
βέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ούτε σήµερα µικροκοµµατικό παι-
χνίδι µε αυτούς τους αριθµούς και πιστεύουµε ότι η φύλαξη των
συνόρων είναι και εθνική και ευρωπαϊκή υποχρέωση και κάτι τέ-
τοιο πρέπει να δούµε πώς προχωρά.

Εδώ, όµως, θέλω να πω ότι η Νέα Δηµοκρατία σπαταλά χρή-
µατα. Και επειδή η λέξη αυτή έχει συγκεκριµένο χαρακτήρα,
θέλω να το επαναλάβω και να πω ότι πολύ φοβάµαι ότι αυτά τα
ευρωπαϊκά χρήµατα της περιόδου ’21 - ’27 θα τελειώσουν πολύ
νωρίς και θα αναγκαστεί η Νέα Δηµοκρατία είτε να ζητιανεύει για
περισσότερα είτε να πληρώσει πολύ περισσότερα από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό. Γίνεται σπατάλη. Το επαναλαµβάνω. Εξυ-
πηρετούνται οικονοµικά και πελατειακά συµφέροντα. Και θα πω
και άλλα νούµερα.

Επί ΣΥΡΙΖΑ στους οικίσκους των δοµών της ενδοχώρας τοπο-
θετήθηκαν κουζίνες, ώστε οι αιτούντες άσυλο να µαγειρεύουν
µόνοι τους µε υλικά που αγόραζαν από τις τοπικές αγορές, αφού
φυσικά είχαµε συζητήσει για τις υπόνοιες σκανδάλου µε εται-
ρείες σίτισης. Σήµερα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας απο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’ - 15 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7659



φάσισε να συνάψει µε εταιρείες συµβάσεις για το φαγητό των
δοµών, 6,88 ευρώ την ηµέρα ανά άτοµο. Προφανώς τα λεφτά για
τις κουζίνες πήγαν στράφι. Κάντε τον υπολογισµό για τα υπό-
λοιπα. Να σας πω ποιος είναι ο υπολογισµός για τα υπόλοιπα;
Είναι 838 ευρώ ανά µήνα για κάθε τετραµελή οικογένεια. Και µην
πιστέψετε ότι αυτό το κόστος ανταποκρίνεται σε ποσότητα ή ποι-
ότητα. Και αναρωτηθείτε ταυτόχρονα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πόσα νοικοκυριά στη χώρα µας έχουν τέτοιες δαπάνες µόνο
για φαγητό.

Θα σας πω, επίσης, ένα νούµερο, 7 εκατοµµύρια ευρώ είναι το
ποσό το οποίο στοίχισε το φαγητό των αιτούντων άσυλο µόνο
τον µήνα Οκτώβριο. Με τα µισά λεφτά που θα περίσσευαν, αν
είχαν ακολουθήσει άλλες λογικές και δεν υπήρχε αυτή η σπα-
τάλη, θα µπορούσαν προφανώς να έχουν πληρωθεί και γιατροί
και νοσηλευτές που δεν υπάρχουν στις δοµές αυτές και που
σιγά-σιγά µετατρέπονται σε υγειονοµικές βόµβες. 

Λίγη ώρα πριν ενηµερώθηκα ότι ασυνόδευτα παιδιά από τη
Σάµο µεταφέρθηκαν στην ενδοχώρα µε φυµατίωση σε δοµές
ασυνόδευτων τέκνων. Δεν είναι απλό ζήτηµα αυτός ο κακός σχε-
διασµός. Δεν είναι ένα ζήτηµα, το οποίο πρέπει να το αφήσουµε
να περάσει. Είναι ζήτηµα ανθρώπινων ζωών. Η κακοδιαχείριση
είναι ένα σκάνδαλο µε πολλαπλές διαστάσεις.

Και θέλω να σας πω ότι αυτή η κακοδιαχείριση ταιριάζει και µε
ότι άλλο συζητάµε. Υπάρχουν κάµερες και τουρνικέ σε δοµές που
διαµένουν γυναικόπαιδα, αλλά δεν υπάρχουν στα ελληνικά γή-
πεδα. Δίνουµε δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ, συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας, για να φτιάξουµε συστήµατα ελέγχου µε κάµερες
που στέλνουν live εικόνα κατευθείαν στο Υπουργείο Μετανάστευ-
σης και Ασύλου, αλλά δεν παίρνουµε µέτρα, τα οποία βοηθούν
τους ανθρώπους να προχωρήσουν τη ζωή τους.

Και επειδή θα µπορούσα να πω πάρα πολλά και για τη νόµιµη
µετανάστευση και για τις διευθύνσεις αλλοδαπών και µετανά-
στευσης, για παράδειγµα αυτές που έχουµε στην Αττική, θα
δώσω µόνο ένα νούµερο. Το ’22 αυτή η Κυβέρνηση αποφάσισε
να έχει ως µέσο όρο απόδοσης για τις αποφάσεις τις διακόσιες
σαράντα πέντε ηµέρες, το ’23 είπε ότι ο χρόνος αυτός των ηµε-
ρών πρέπει να µειωθεί σε εκατόν ογδόντα. Ξέρετε ποιο είναι το
αποτέλεσµα; Οι τριακόσιες πενήντα οκτώ ηµέρες. Σήµερα που
µιλάµε σε αυτόν εδώ τον προϋπολογισµό, τον οποίο κουβεντιά-
ζουµε, βάζετε τα νούµερα αυτά στις τριακόσιες πενήντα επτά
ηµέρες. Ένας άνθρωπος θα πρέπει να µείνει πάνω από ενάµιση
χρόνο σε αναµονή για να δούµε τι συµβαίνει.

Είναι, λοιπόν, δεδοµένο ότι µαζί µε όσα συζητάµε για τη µετα-
νάστευση και το προσφυγικό ρεύµα από άλλες χώρες προς την
πατρίδα µας η ζοφερή οικονοµική κατάσταση, το κλίµα απογοή-
τευσης που συνεχώς εντείνεται, διαµορφώνει ακόµα µεγαλύτερο
ρεύµα brain drain στο εξωτερικό. Πού είναι εκείνες οι µεγαλοστο-
µίες του κ. Μητσοτάκη το 2019 για την αντιµετώπιση του ρεύµα-
τος φυγής των νέων στο εξωτερικό; Πού είναι το ζήτηµα
επιστροφής ανθρώπων που είναι καλά µυαλά; Πουθενά. 

Αυτός ο προϋπολογισµός, όπως και ο προϋπολογισµός όλων
των προηγούµενων ετών, χρόνο τον χρόνο, νόµο τον νόµο δια-
µορφώνει µια Ελλάδα δύο κόσµων, µία Ελλάδα η οποία ζει από
το κρατικό χρήµα και κοντά στην κοµµατική εξουσία και µία Ελ-
λάδα µακριά από αυτές, µία Ελλάδα κοντά στο γαλάζιο σύστηµα
και µία Ελλάδα µακριά από αυτές. Όποιος δεν είναι κοντά σας,
κολυµπά µόνος του σε έναν ωκεανό αδικίας, έναν ωκεανό ανα-
ξιοκρατίας και γραφειοκρατίας. 

Και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο δεν θα µπορούσαµε ποτέ να
στηρίξουµε τις πολιτικές σας επιλογές και αυτόν ακριβώς τον
προϋπολογισµό. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χήτα, ζητάτε τον

λόγο, αλλά ξέρετε ότι έχετε συµπληρώσει τις παρεµβάσεις σας
για σήµερα. Συµβαίνει κάτι επείγον;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα ήθελα τριάντα δευτερόλεπτα,
κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο για

ένα λεπτό αυστηρά µετά θα κλείσουµε το µικρόφωνο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Η Ελληνική Λύση σε αυτή τη διάρκεια της διαδικασίας ζητάει

από την Κυβέρνηση να αποσύρει τη ντροπιαστική τροπολογία
που κατατέθηκε πριν από λίγο στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εργασίας και ουσιαστικά δίνει άδεια διαµονής σε όλους τους πα-
ράνοµους εισελθόντες µετανάστες ακόµη και σε αυτούς των
οποίων η αίτηση παραµονής έχει απορριφθεί. 

Προσέξτε. Οι χορηγήσεις των αδειών γίνονται υποχρεωτικά.
Δηλαδή, ακόµα κι αν οι αρµόδιες αρχές έχουν αντίθετη άποψη
…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χήτα, αυτό είναι
θέµα της επιτροπής.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν πειράζει. Δεν σας συµφέρει, θα

τα ακούσετε όµως, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. 
Τι λέµε τώρα εµείς εδώ; Ανοίξαµε και σας περιµένουµε λέµε

σε όλους τους παράνοµους µετανάστες. 
Είναι ντροπή πραγµατικά να νοµιµοποιεί η Κυβέρνηση της

Νέας Δηµοκρατίας όλους τους παράνοµους λαθροµετανάστες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, κύριε

Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Και επειδή ο τζάµπα µάγκας, κυρία

Πρόεδρε, πέθανε, κάποιοι που κάνουν τους τζάµπα µάγκες να µη
δώσουν ψήφο εµπιστοσύνης στον προϋπολογισµό και να παραι-
τηθούν, αφού δεν συµφωνούν µε την τροπολογία της Νέας Δη-
µοκρατίας. Στον κ. Σαµαρά να απευθυνθούν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Παππά,

έχετε τον λόγο για την παρέµβασή σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κοιτάξτε. Εδώ από την κατάθεση της

τροπολογίας και µετά βλέπουµε στο δηµόσιο λόγο ένα διαγκω-
νισµό ακραίων δεξιών αντιλήψεων.

Θέλουµε να καλέσουµε την Κυβέρνηση να µην υποχωρήσει και
να προχωρήσει µε την τροπολογία. Είναι µία τροπολογία, η οποία
λύνει προβλήµατα. Θα συµβάλει ούτως ώστε να µην υπάρχει
πολύ µαύρη εργασία και να πέφτουν οι ασφαλιστικές εισφορές
στους αγρότες και τους επαγγελµατίες και νοµίζουµε ότι είναι
στη σωστή κατεύθυνση. 

Τις έχουµε δει τις δηλώσεις του κ. Σαµαρά. Τις αξιολογούµε.
Υπάρχει ερώτηµα εάν υπάρχει πλειοψηφία, εάν η Νέα Δηµοκρα-
τία θα επιµείνει και θα θέλαµε και µία δήλωση αυτή τη στιγµή από
τα κυβερνητικά έδρανα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης, ο κ. Βρεττός, για την τρί-
λεπτη παρέµβασή του, που για σήµερα είναι και η τελευταία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Και εµείς αναφερόµαστε γι’ αυτή την ντροπιαστική τροπολογία

που κατατέθηκε -τώρα ήρθε σε εµάς πριν λίγο, όπως και σε
όλους τους συναδέλφους- µε ηµεροµηνία 14-12-23, ώρα 22.45’.
Διαβάζω τα ονόµατα των Υπουργών που σέβονται το βουλευτικό
έργο: κ. Χατζηδάκης, κ. Γεραπετρίτης, κ. Κεραµέως, κ. Γεωργιά-
δης, κ. Οικονόµου, κ. Φλωρίδης, κ. Καιρίδης, κ. Παπαστεργίου
και κ. Λιβάνιος. Πρέπει να ακούγονται τα ονόµατα για να ξέρει ο
ελληνικός λαός ποιοι νοµοθετούν νύχτα και για ποιους λόγους.

Ήθελα να κάνω µια τοποθέτηση. Θα τοποθετηθούµε αν έρθει
ο κ. Καιρίδης να µιλήσει για να του θυµίσουµε ότι είναι γνωστή η
αγάπη του για τη γείτονα χώρα, αλλά οι Έλληνες έχουν µατώσει
και έχουν πληρώσει αυτές τις λυκοφιλίες βαθιά στο πετσί τους. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ο λόγος του Χριστού …
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ο λόγος του Χριστού είναι κοντά και

µας συνοδεύει. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ:…(Δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Εµείς σας αγαπάµε, εσείς ας πονάτε.
Θα ήθελα να αναφερθώ στην Υπουργό Πολιτισµού, που έφυγε,

γιατί είναι γνωστό ότι ο αγώνας που ξεκίνησε η Μελίνα Μερκούρη
για τον επαναπατρισµό των Ελγίνειων είναι ένα σηµείο αναφο-
ράς. 

Ελπίζω να έχει τακτοποιήσει τα προβλήµατα του Υπουργείου
της από το χάκινγκ που έγινε, που έπληξαν για πάνω από ενάµιση
µήνα ακόµα και τις µισθοδοσίες, και όλα τα προβλήµατα, δείχνο-
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ντας ότι το Υπουργείο είναι αγεφύρωτο σε βασικά διαδικαστικά
πράγµατα και δεν µπορεί να βρει τους τρόπους, τις γέφυρες έτσι
ώστε να προστατεύσει ακόµα και τις µισθοδοσίες και τα αρχεία
των εργαζοµένων. 

Διαβάζω, όµως, και θα ήθελα να τοποθετηθεί κάποια στιγµή,
κάτι που έχει να κάνει µε τους Γερµανούς: «Όλα τα µνηµεία ήταν
ουρητήρια και κατά προτίµηση το εσωτερικό του Παρθενώνα».
Δεν τα λέµε εµείς, δεν τα λένε οι χριστιανοί. Τα λένε οι Έλληνες.
Και ποιοι Έλληνες; Τα λέει το 1946 το Υπουργείο Παιδείας µε
τίτλο «Ζηµίαι των αρχαιοτήτων εκ του πολέµου και των στρατευ-
µάτων κατοχής». Νοµίζω ήταν ο Παπανδρέου τότε Υπουργός
Παιδείας και, αν δεν ήταν, σίγουρα ήταν ο υπεύθυνος έκδοσης
αυτού του βιβλίου, που ήταν το Υπουργείο Ανοικοδοµήσεως του
1947 και του Κωνσταντίνου Δοξιάδη. 

Τι θέλω να πω; Το Υπουργείο Πολιτισµού, πέρα από τις αρχαι-
ότητες που ο ληστής Έλγιν κατέκλεψε τα Γλυπτά του Παρθε-
νώνα, έχει κάνει κανένα διάβηµα προς τη γερµανική κυβέρνηση
πέρα από τις αποζηµιώσεις και όλα τα άλλα, τα οποία είναι εµ-
φανή και η Κυβέρνηση τα έχει παρατήσει στην άκρη της διεκδι-
κητικής ατζέντας της, θα κάνει κάτι για τις αρχαιότητες που
βρίσκονται στη Γερµανία, στην Αυστρία και τις άλλες χώρες,
αυτών των µαύρων δυναστών, που είχαν βρει φίλους, συµµάχους
µε κουκούλες και καταδίδαν εις βάρος του ελληνικού λαού; Θα
θέλαµε αυτή την ευαισθησία. 

Γιατί λέµε στην Τζια, στο νησί καταγωγής µου, αν είσαι πλού-
σιος και κάνεις µια δωρεά δύο δισεκατοµµύρια δραχµές στο αρ-
χαιολογικό µουσείο, µπορεί να χτίσεις βίλα στην Α’ Αρχαιολογική
Ζώνη. Αυτό δεν το λένε, το βλέπουν. Άρα η προστασία των αρ-
χαιοτήτων έχει να κάνει ανάλογα µε τον πλούτο που έχουν οι χο-
ρηγοί ή πραγµατικά µε την προστασία των αρχαιοτήτων; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
πενήντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Καβάλας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
Επίσης ευχόµαστε καλά Χριστούγεννα στα παιδιά και τους εκ-

παιδευτικούς.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο για µι-

σό λεπτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κοιτάξτε, κυρία Πρόεδρε, είναι ένα ζή-

τηµα το οποίο είναι πολύ πιο σοβαρό από τις εσωτερικές διαστά-
σεις που λαµβάνει στη κυβερνητική παράταξη. 

Προφανώς θα πρέπει να υπάρχουν ασφαλιστικές δικλίδες, έτσι
ώστε να µη δοθεί το λάθος µήνυµα, να µην εκπεµφθεί λάθος µή-
νυµα. Ταυτόχρονα όµως, θα πρέπει να δώσουµε και µία λύση σε
ένα υπαρκτό ζήτηµα που υπάρχει, που µας το ζητούν απ’ όλη τη
χώρα. 

Πρέπει όµως να ενισχυθούν οι µηχανισµοί. Πρέπει να υπάρχει
µια διαδικασία η οποία θα έχει κανόνες και βεβαίως µαζί µε το αί-
τηµα των τοπικών κοινωνιών ιδιαίτερα στις παραγωγικές περιο-
χές, που φαντάζοµαι ότι θέλει να δώσει λύση αυτή η τροπολογία,
να δοθεί και το κατάλληλο µήνυµα και στελέχωσης των δοµών,
ώστε να γίνονται γρήγορα η εξέταση των αιτήσεων και για άσυλο
και για άδεια παραµονής, αλλά βεβαίως να µη δοθεί, το ξαναλέω,
ένα λάθος µήνυµα. Γιατί φαντάζοµαι ότι δεν πρέπει να είναι -και
είναι συνολική αυτή η άποψη- η θέση ότι «παιδιά, η χώρα είναι
ένας χώρος ελεύθερος, στον οποίο µπαίνει όποιος θέλει χωρίς
κανόνες». 

Άρα ναι, να δοθεί λύση ναι, να δοθεί απάντηση στο ζήτηµα που
υπάρχει αυτή τη στιγµή σε όλη σχεδόν τη χώρα, χωρίς φοβικό-
τητες, αλλά ταυτόχρονα, αν υπάρχει βούληση από την Κυβέρ-
νηση να δώσει λύση στο ζήτηµα, να το αποδείξει στην πράξη και
όχι να θεωρεί ότι µε µία νοµοθετική διάταξη µπορεί να λύσει το
ζήτηµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη):Ο επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Περικλής Μαντάς, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός προϋπολογισµός για

το 2024 καταρτίζεται µέσω δύο σηµαντικών προκλήσεων που βρί-
σκονται ενώπιόν µας. Από τη µια µεριά προερχόµαστε από µια
περίοδο µεγάλων φυσικών καταστροφών που έπληξαν την ελλη-
νική επικράτεια µε επίκεντρο αυτή τη φορά τον Έβρο, τη Ρόδο
και τη Θεσσαλία, παλαιότερα την Πελοπόννησο, και κατέδειξαν
µε τον πιο σαφή και ξεκάθαρο τρόπο ότι η κλιµατική κρίση είναι
ήδη εδώ, ότι ο προηγούµενος σχεδιασµός για την αντιµετώπισή
της δεν επαρκεί και ότι η θωράκιση της χώρας σε µόνιµη βάση
αποτελεί ύψιστη προτεραιότητα που περνά µέσα από τη δηµι-
ουργία πιο ανθεκτικών υποδοµών, αναβαθµισµένη πολιτική προ-
στασία και αποτελεσµατικότερους µηχανισµούς πρόληψης άρα
και αντίστοιχων προβλέψεων στο επίπεδο του προϋπολογισµού
που συζητούµε.

Από την άλλη µεριά η διεθνής οικονοµία εµφανίζει σηµάδια
αστάθειας. Ο πληθωρισµός, αν και µειώνεται, παραµένει ακόµα
σε υψηλά επίπεδα. Η ακρίβεια επιµένει παρά τις στοχευµένες πα-
ρεµβάσεις και οι πιέσεις στο οικογενειακό εισόδηµα είναι διαρ-
κείς και αντιµετωπίζονται µε µεγάλες δυσκολίες. Σε αυτό, λοιπόν,
το ιδιαίτερα απαιτητικό περιβάλλον ο προϋπολογισµός του 2024
έρχεται για να πετύχει µια δύσκολη ισορροπία. Αφ’ ενός να δια-
σφαλίσει τη δηµοσιονοµική σταθερότητα, διατηρώντας τις ανα-
πτυξιακές προοπτικές και ενισχύοντας τη δυναµική της ελληνικής
οικονοµίας, αφ’ ετέρου η πολιτεία να σταθεί ενεργά στο πλευρό
της ελληνικής κοινωνίας, να περιορίσει την ακρίβεια και τον πλη-
θωρισµό, που ροκανίζουν το διαθέσιµο εισόδηµα, και να εφαρ-
µόσει τις κατάλληλες πολιτικές και παρεµβάσεις µε στόχο τη
σταθερή και βιώσιµη αύξηση µισθών και συντάξεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να βλέπουµε κατά-
µατα την αλήθεια και η αλήθεια είναι ότι τέσσερα χρόνια τώρα η
κυβερνητική οικονοµική πολιτική είναι ιδιαίτερα ισορροπηµένη
και γι’ αυτόν τον λόγο είναι και επιτυχηµένη. Οι φόροι µειώνονται,
αλλά τα φορολογικά έσοδα αυξάνονται. Οι µισθοί ενισχύονται,
αλλά η ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων δεν πλήττεται. Η
επιχειρηµατικότητα διευρύνεται, αλλά το όφελος ανάπτυξης δια-
χέεται σε ολόκληρη την κοινωνία. 

Με αυτό ακριβώς το πνεύµα κινείται και ο νέος προϋπολογι-
σµός µε στόχο η ελληνική οικονοµία να διατηρήσει την ανθεκτι-
κότητά της και να πάει ακόµα πιο µπροστά, υπηρετώντας πέντε
κεντρικούς και διακηρυγµένους στόχους. Πρώτον, στηρίζοντας
το εισόδηµα των πολιτών µε πολλαπλούς τρόπους µέσα από την
αύξηση των µισθών στον δηµόσιο τοµέα, αλλά και των συντάξεων
για δεύτερη φορά από 1-1-2024. Μέσα από την αύξηση του αφο-
ρολόγητου κατά 1.000 ευρώ για τις οικογένειες µε παιδιά. Μέσα
από τη χορήγηση επιδόµατος µητρότητας για ελεύθερους επαγ-
γελµατίες και αγρότες. Μέσα από το ξεπάγωµα των τριετιών, την
κατάργηση της παρακράτησης του 30% των απασχολούµενων
συνταξιούχων και τη µόνιµη απαλλαγή από τη φαρµακευτική δα-
πάνη για τους πρώην δικαιούχους του ΕΚΑΣ. Μέσα από έκτακτες
ενισχύσεις για όσους αντιµετωπίζουν δύσκολες συνθήκες και
έχουν πραγµατικά ανάγκη. 

Δεύτερον, αυξάνοντας τα έσοδα χωρίς αύξηση των φόρων. Σε
αυτό το σηµείο θα πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί. Τα
έσοδα δεν ήταν αυξηµένα πέρυσι µόνο λόγω πληθωρισµού, όπως
λένε σήµερα πολλοί από την Αντιπολίτευση. Είχαµε σηµαντικά
επιπλέον έσοδα από φόρο εισοδήµατος τόσο νοµικών αλλά και
φυσικών προσώπων. Γιατί είχαµε υψηλό ρυθµό ανάπτυξης της
οικονοµίας. Γιατί είχαµε αύξηση των τουριστικών επενδύσεων και
εισπράξεων. Γιατί είχαµε αύξηση µισθών και συντάξεων. Διότι εί-
χαµε διεύρυνση στη χρήση του πλαστικού χρήµατος. Άρα είχαµε
καλύτερα αποτελέσµατα σε συνολικό επίπεδο, όπως ακριβώς τα
είχαµε σχεδιάσει. 

Τρίτον, αντιµετωπίζοντας τη φοροδιαφυγή µε µέτρα, όπως τα
πρόσφατα που ψηφίσαµε στη Βουλή, αλλά και µέσα από έντεκα
νέες πρωτοβουλίες, όπως η διευρυµένη χρήση του myDATA, η
απαγόρευση χρήσης µετρητών στις αγοραπωλησίες ακινήτων, η
ρύθµιση των βραχυχρόνιων µισθώσεων και η πληρωµή προνοι-
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ακών επιδοµάτων µέσω χρεωστικών καρτών. 
Τέταρτον, στοχεύοντας καλύτερα στην αντιµετώπιση των φυ-

σικών καταστροφών µέσα από τη δέσµευση πολλών εκατοµµυ-
ρίων ευρώ για την κρατική αρωγή σε περίπτωση θεοµηνιών, µέσα
από τη χορήγηση αγροτικών αποζηµιώσεων και ενισχύσεων για
επισκευές και βελτιώσεις, µέσα από την αναθεώρηση του ΕΣΠΑ
και του Ταµείου Ανάκαµψης για την αποκατάσταση των υποδο-
µών και µέσα από την υποχρεωτική ιδιωτική ασφάλιση των επι-
χειρήσεων έναντι των φυσικών καταστροφών. 

Και πέµπτον, εστιάζοντας περισσότερο στις δαπάνες για την
υγεία και την παιδεία, αυξάνοντας κατά 20% τις επιχορηγήσεις
προς τα νοσοκοµεία, διευρύνοντας κατά 255 εκατοµµύρια ευρώ
τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας και διοχετεύοντας
όλα τα επιπλέον έσοδα από τη φοροδιαφυγή στους δύο αυτούς
τοµείς.

Και µέσα σε όλες αυτές τις δυσκολίες η Κυβέρνηση συνεχίζει
να εκτελεί απρόσκοπτα ένα τεράστιο έργο αναπτυξιακό σε έργα
υποδοµής, σε δηµόσιες υποδοµές, αλλά και στον πρωτογενή
τοµέα, σε ολόκληρη τη χώρα. Και στην πατρίδα µου τη Μεσσηνία
αυτή τη στιγµή που µιλάµε είναι σε εξέλιξη η κατασκευή του δρό-
µου Καλαµάτα - Ριζόµυλος - Πύλος - Μεθώνη. Είναι ένας δρόµος
για τον οποίο πριν λίγους µήνες υπογράφηκε σύµβαση και σε
τέσσερα χρόνια θα αποδοθεί στους πολίτες, ένας δρόµος που
τον ζητούσαν οι τοπικές κοινωνίες τα τελευταία πενήντα χρόνια
και που θα ξεπεράσει τα 300 εκατοµµύρια ευρώ. Πρόκειται για
ένα από τα πέντε εµβληµατικά ΣΔΙΤ στη χώρα. Έχει δηµοπρατη-
θεί η παράκαµψη της Γιάλοβας, 50 εκατοµµύρια ευρώ έργο από
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, στο οποίο ο ανάδοχος
έχει ήδη εγκατασταθεί. Περιµένουµε την ολοκλήρωση των µελε-
τών του δρόµου Πύργος - Καλό Νερό - Τσακώνα, προκειµένου
να ενοποιηθεί ο δακτύλιος της Πελοποννήσου, να ενωθεί η Ολυ-
µπία Οδός µε τον Μορέα και η Δυτική Μεσσηνία να πάρει την
ανάπτυξη που της αναλογεί. Το υδατοδρόµιο στην Καλαµάτα
στήθηκε και από την άνοιξη θα διασυνδεθεί µε δέκα λιµάνια σε
ολόκληρη τη χώρα, στα λιµάνια του Ιονίου µε τα λιµάνια του Αι-
γαίου. 

Δύο µεγάλα φράγµατα είναι σε εξέλιξη. Το Φιλιατρινό είναι
έτοιµο. Δηµοπρατούµε τα δίκτυα. Θα αρδεύονται τριάντα πέντε
χιλιάδες στρέµµατα και πάνω από επτά χιλιάδες δικαιούχοι αγρό-
τες θα µπορούν να παίρνουν νερό για τα χωράφια τους. Το Μη-
ναγιώτικο Φράγµα, σαράντα πέντε χιλιάδες στρέµµατα µε πάνω
από δέκα χιλιάδες ωφελούµενους, το οποίο έχει ενταχθεί στο Τα-
µείο Ανάκαµψης δηµοπρατείται το επόµενο διάστηµα.

Ταυτόχρονα, για το αεροδρόµιο της Καλαµάτας η διαδικασία
της παραχώρησης είναι ήδη σε εξέλιξη. Έχουµε περάσει στη
δεύτερη φάση. Τέσσερα µεγαλύτερα σχήµατα στη χώρα, κατα-
σκευαστικές εταιρείες, σε συνεργασία µε τέσσερις οµίλους του
εξωτερικού διαχείρισης αεροδροµίων διεκδικούν µε τις οικονο-
µικές προσφορές να πάρουν το αεροδρόµιο να το εξελίξουν, να
το αναπτύξουν, στα πρότυπα των δεκατεσσάρων που έχουν ήδη
ολοκληρωθεί. 

Ταυτόχρονα, και στο στρατιωτικό αεροδρόµιο έχει ήδη ξεκινή-
σει και υλοποιείται η µεγάλη σύµβαση και συνεργασία µε το κρά-
τος του Ισραήλ, προκειµένου να καταστεί ως διεθνές κέντρο
εκπαίδευσης πιλότων. Πρόκειται για µία επένδυση που θα ξεπε-
ράσει τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ για είκοσι επτά χρόνια. Θα εξο-
πλίσει τα ελληνικά συστήµατα, θα εκπαιδευτούν καλύτερα οι
πιλότοι µας, ενώ ταυτόχρονα η Πελοπόννησος, η Καλαµάτα θα
είναι ο πυρήνας της παγκόσµιας πολεµικής βιοµηχανίας.

Όλα αυτά δεν γίνονται διά µαγείας. Γίνονται, διότι ακριβώς
υλοποιείται µε στρατηγικό σχέδιο, υλοποιείται µε επιµονή, αλλά
κυρίως µε σύνεση και µε µεθοδικότητα ένα σχέδιο εδώ και µια
τετραετία, από την προηγούµενη Κυβέρνηση, για να µπορέσουµε
να τα υλοποιήσουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική οικονοµία προέρχε-
ται από µια µεγάλη και πολύ δύσκολη δεκαετία που άφησε πίσω
της µεγάλες πληγές στην ελληνική κοινωνία, αλλά ταυτόχρονα
µας έκανε πιο ώριµους και πιο προσγειωµένους και µας βοήθησε
να αντιληφθούµε ότι, για να πάµε µπροστά, χρειαζόµαστε σύνεση
και σιγουριά. Σε αυτές ακριβώς τις αρχές βασίζεται και ο νέος
προϋπολογισµός, στις αρχές της σταθερότητας και της ισορρο-

πίας, δίνοντας ταυτόχρονα µεγαλύτερη βαρύτητα σε όσα η ίδια
η ζωή φέρνει µπροστά µας και φροντίζοντας, ώστε οι πιο αδύνα-
µοι να τύχουν φροντίδας και οι πιο ευάλωτοι να τύχουν στήριξης
και οι αγρότες, οι νέοι, οι εργαζόµενοι και οι συνταξιούχοι να
έχουν ανάλογο µερίδιο από τη συνολική µας ευηµερία, όπως
ακριβώς αρµόζει σε µια δυτική αστική δηµοκρατία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Μιχάλης Χρυσοχοΐδης.

Είστε ο µόνος που καταφέρατε να είστε ακριβώς επάνω στον
χρόνο προγραµµατισµού. Δεν υπάρχει άλλος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία Πρόεδρε,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις προγραµµατικές δηλώσεις
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη τον Ιούλιο του 2023 αναλάβαµε την
ευθύνη να ανταποκριθούµε στις ανάγκες της υγείας της ελληνι-
κής οικογένειας. Είναι µία µάχη που συνεχίζουµε να τη δίνουµε
σε πολλά επίπεδα και στο κέντρο αυτής της µάχης βρίσκεται το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Από το ξεκίνηµά του το ΕΣΥ προσφέρει
και συνεχίζει να προσφέρει πολύτιµες υπηρεσίες στον ελληνικό
λαό. Αυτό, όπως γνωρίζουµε όλοι, φάνηκε καθαρά και πιο πολύ
ακόµα στη διάρκεια της πανδηµίας, όταν αναγνωρίστηκε καθο-
λικά η αξία του ΕΣΥ, όπως αναγνωρίστηκε και η µεγάλη συµπε-
ριφορά των γιατρών, των νοσηλευτών και όλων των εργαζοµένων
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και στον τοµέα υγείας. 

Συνεπώς αποτελεί καθήκον µας η περαιτέρω ενδυνάµωση του
ΕΣΥ, αλλά και η προσαρµογή του στις σύγχρονες ανάγκες µιας
κοινωνίας και µιας εποχής που διαρκώς αλλάζει. Και θέλω να σας
πω ότι ξέρουµε τι πρέπει να κάνουµε. Θέλουµε να ενισχύσουµε
την οργάνωση και τις δοµές του ΕΣΥ, για να µπορεί να εξυπηρε-
τήσει ικανοποιητικά τις νέες ανάγκες της υγείας, τις αυξηµένες
προσδοκίες των πολιτών για περισσότερη φροντίδα στους ασθε-
νείς, για καλύτερη υγεία στους πολίτες, µε χαµηλότερο κόστος. 

Η Κυβέρνηση µέσω του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και µε τη
συνεργασία των κοινωνικών εταίρων που δραστηριοποιούνται
στον τοµέα της παροχής υπηρεσιών υγείας, υπηρετεί έναν σκοπό
που είναι ο κοινός σκοπός όλων µας, έναν σκοπό που εκφράζεται
µέσα από τέσσερις επιµέρους στόχους: τη βελτίωση της υγείας
του πληθυσµού της χώρας, τη θεραπεία των ανισοτήτων στην
πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας, την προαγωγή της παραγωγι-
κότητας, της ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών, έτσι ώστε
να ελαχιστοποιήσουµε τις αρνητικές εµπειρίες των ασθενών, τη
συµβολή του ΕΣΥ στην κοινωνική και οικονοµική ανάπτυξη. 

Για την υλοποίηση όλων των παραπάνω προχωρούµε άµεσα
σε αναγκαίες δράσεις, πολιτικές και αλλαγές. Διορθώνουµε
άµεσα τις αδυναµίες του συστήµατος. Υλοποιούµε άµεσα τις µε-
ταρρυθµίσεις που έχουµε υποσχεθεί. Προσανατολίζουµε το ΕΣΥ
στο µέλλον και το όραµά µας είναι συγκεκριµένο, είναι µετρή-
σιµο. 

Μέσα στην επόµενη πενταετία το Εθνικό Σύστηµα Υγείας -το
ελληνικό Εθνικό Σύστηµα Υγείας- θέλουµε να είναι στην πρώτη
δεκάδα των δηµόσιων συστηµάτων υγείας των χωρών-µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και να αποτελέσει και πρότυπο για άλλες
χώρες. Και για να υλοποιήσουµε αυτό το όραµα, ορίζουµε στρα-
τηγικές: Μείωση της συχνότητας των χρόνιων παθήσεων, γιατί η
χώρα µας και οι συµπολίτες µας, σε µεγάλο ποσοστό, πάσχουν
από µία υψηλή νοσηρότητα. Οικοδόµηση κοινωνίας φιλικής προς
την τρίτη ηλικία και κυρίως στο ζήτηµα της υγιούς διαβίωσης.
Μείωση των ιδιωτικών δαπανών των νοικοκυριών για την υγεία.
Υλοποίηση των µεταρρυθµίσεων του ΕΣΥ στον ΕΟΠΥΥ, στον
ΕΟΦ και σε µια σειρά οργανισµούς που κινούνται γύρω από το
σύστηµά µας. 

Και οι παραπάνω προτεραιότητες συµπληρώνονται από κρίσι-
µες εθνικές πολιτικές υγείας: Εθνικό σχέδιο πρόληψης. Στρατη-
γική αντιµετώπιση των έξι κύριων χρόνιων παθήσεων: καρκίνος,
καρδιαγγειακές παθήσεις -εδώ συµπεριλαµβάνεται και ο διαβή-
της και τα καρδιαγγειακά και τα εγκεφαλικά επεισόδια- άνοια, ψυ-
χικές νόσοι, χρόνιες αναπνευστικές παθήσεις και µυοσκελετικές
παθήσεις. Ανάπτυξη του προσωπικού του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. Βελτίωση των συνθηκών εργασίας και ένα δίκαιο σύ-
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στηµα αµοιβών. Μείωση του χρόνου αναµονής και για τις θερα-
πείες και για τις λίστες αναµονής και γρηγορότερη προσέλευση
του ΕΚΑΒ όπου υπάρχει ανάγκη. Παροχή εξατοµικευµένων, ενο-
ποιηµένων, ολοκληρωµένων, υψηλής ποιότητας και ασφαλών
υπηρεσιών, βασισµένων στην τεκµηριωµένη ιατρική γνώση, επι-
στηµονική γνώση. Εδώ είναι η µεγάλη µας προτεραιότητα, να
ιδρύσουµε κέντρα αναφοράς στη χώρα για τις πιο συχνές και τις
πιο σοβαρές χρόνιες παθήσεις. Πλήρης εκµετάλλευση της τεχνο-
λογίας προς όφελος των ασθενών και εκπόνηση του υγειονοµι-
κού χάρτη της χώρας. 

Από την πρώτη µέρα της παρουσίας µας στο Υπουργείο προ-
χωρούµε στην εφαρµογή αυτών των στόχων. Προσλαµβάνονται
σταδιακά -το 2023- µέσω ΑΣΕΠ τέσσερις χιλιάδες τριακόσιοι
ογδόντα έξι νοσηλευτές και νοσηλεύτριες για την κάλυψη των
αναγκών των νοσοκοµείων και των κέντρων υγείας. 

Προκηρύσσονται τώρα αυτές τις µέρες χίλιες τετρακόσιες
δέκα θέσεις για νοσηλευτικό προσωπικό, εκ των οποίων διακόσιοι
είκοσι πέντε διασώστες ΕΚΑΒ. Προσλαµβάνονται σταδιακά οι
γιατροί, οι θέσεις των οποίων είχαν προκηρυχθεί αρχές του χρό-
νου, επτακόσιοι είκοσι εννέα γιατροί διαφόρων ειδικοτήτων, ενώ
διακόσιες εννέα θέσεις κηρύχθηκαν άγονες και επαναπροκηρύ-
χθηκαν πριν από λίγες µέρες. Τροποποιήθηκε η διάταξη για την
πρόσληψη των γιατρών και αυτή πραγµατοποιείται πια σε τρεις
µήνες. Ο νέος προγραµµατισµός προβλέπει για το 2024 εξίµισι
χιλιάδες προσλήψεις, χίλιες τετρακόσιες πενήντα θέσεις για-
τρών, τρεις χιλιάδες πενήντα νοσηλευτές, οκτακόσιοι διασώστες
ΕΚΑΒ και εννιακόσια πενήντα άτοµα εργαζόµενοι λοιπό προσω-
πικό για τα νοσοκοµεία και τους οργανισµούς του Υπουργείου.

Και υπάρχει εδώ µια σηµαντική εξέλιξη. Υπάρχει µια σηµαντική
εξέλιξη ότι για πρώτη φορά υπάρχει µια έµπρακτη πολιτική ενά-
ντια στο brain drain, όπου µε απόφασή µας εκχωρήσαµε διακό-
σιες εβδοµήντα θέσεις γιατρών στις ιατρικές σχολές, στις
πανεπιστηµιακές σχολές της χώρας και ταυτόχρονα διακόσιες
εβδοµήντα  θέσεις που θα στελεχώσουν τα πανεπιστηµιακά νο-
σοκοµεία της χώρας. Είναι µια πραγµατικά έµπρακτη πολιτική και
πιστεύουµε ότι αυτοί οι νέοι, φιλόδοξοι επιστήµονες που θα έλ-
θουν οι περισσότεροι από το εξωτερικό θα στελεχώσουν το ΕΣΥ
και θα το πάνε ακόµα πιο µπροστά. 

Με νοµοθετική πρωτοβουλία την εποµένη των εκλογών, όπως
θυµάστε, προχωρήσαµε σε µια σειρά ενέργειες σχετικά µε την
κάλυψη αναγκών και κενών που υπήρχαν στο ΕΚΑΒ στα νησιά και
τις δυσπρόσιτες περιοχές και λύσαµε προβλήµατα πολύ σηµα-
ντικά, που ήταν άλυτα για πολλά χρόνια.

Αντιµετωπίζουµε µε επιµονή, συνέπεια και διαρκή παρακολού-
θηση την έλλειψη φαρµάκων. Είµαστε σε καλό δρόµο. Είµαστε
σε µια καλή κατάσταση σήµερα. Υπάρχουν ελλείψεις πολύ λιγό-
τερες από πριν από λίγους µήνες, πολύ λιγότερες από αυτές που
υπάρχουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και θα είµαστε διαρκώς από
κοντά προκειµένου να παρακολουθούµε το φαινόµενο. Έχουµε
δηµιουργήσει έναν ψηφιακό µηχανισµό, ο οποίος σε λίγο θα φθά-
σει στον πολίτη, για να ξέρει ο πολίτης αν το φάρµακο που ανα-
ζητά υπάρχει στο φαρµακείο και τελικώς να µην ταλαιπωρούνται
οι άνθρωποι. Δροµολογούµε την αποστολή των ακριβών φαρµά-
κων του ΕΟΠΥΥ, να τα στείλουµε στα σπίτια των ανθρώπων, προ-
κειµένου να µην ταλαιπωρούνται.

Παρουσιάσαµε τη νοµοθετική πρωτοβουλία για τη νέα πανδη-
µία, που είναι η άνοια, που αφορά τετρακόσιες χιλιάδες συµπο-
λίτες µας και σύντοµα θα τη φέρουµε στη Βουλή. Ψηφίσαµε τον
νόµο για τα αγγειακά εγκεφαλικά επεισόδια, όπου για πρώτη
φορά ιδρύονται στη χώρα δεκαεννέα µονάδες αυξηµένης φρο-
ντίδας για τα αγγειακά εγκεφαλικά επεισόδια. Έχουµε κάθε
χρόνο πενήντα επτά χιλιάδες κρούσµατα εγκεφαλικών επεισο-
δίων, έντεκα χιλιάδες θανάτους. Ιδρύουµε τις δεκαεννέα µονά-
δες. Ήδη οι δύο θα λειτουργήσουν από βδοµάδα και νοµίζω ότι
θα συµβάλουµε σηµαντικά να µειωθούν σηµαντικά οι υπολειµµα-
τικές  αναπηρίες στη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Μια ανοχή, κυρία Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη. 
Στο αµέσως επόµενο διάστηµα προχωρούµε µια µεγάλη µε-

ταρρύθµιση στον τοµέα της ψυχικής υγείας. Εισάγεται το νοµο-

σχέδιο µε σκοπό την ουσιαστική ολοκλήρωση της ψυχιατρικής
µεταρρύθµισης, τριάντα ολόκληρα χρόνια µετά την εκκίνησή της.
Για πρώτη φορά συστήνεται ένα εθνικό δίκτυο υπηρεσιών ψυχι-
κής υγείας που διαρθρώνεται σε περιφερειακά δίκτυα υπηρεσιών
ψυχικής υγείας, τα οποία λειτουργούν στο πλαίσιο των διοική-
σεων των υγειονοµικών περιφερειών. Περαιτέρω θα ολοκληρωθεί
η µετεξέλιξη των ψυχιατρικών νοσοκοµείων και η ένταξή τους
στα κοινοτικά δίκτυα που δηµιουργούνται.

Τέλος, µε το σχέδιο νόµου θα επιτευχθεί η διασφάλιση του θε-
ραπευτικού συνεχούς µέσω της χρήσης ψηφιακών τεχνολογιών
και η διά βίου πλοήγηση των ληπτών υπηρεσιών ψυχικής υγείας
σε ένα αποτελεσµατικό και αποδοτικό σύστηµα παροχής υπηρε-
σιών. Επίσης, πολύ σηµαντικό, παρεµβαίνουµε σε δύο ακόµα κρί-
σιµα πεδία. Προχωρούµε στη Σύσταση Εθνικού Οργανισµού
Πρόληψης και Αντιµετώπισης Εξαρτήσεων και στην πληροφο-
ριακή οργάνωση των υπηρεσιών ψυχικής υγείας.

Ξεκινάει σε λίγες µέρες η αναδιοργάνωση των νοσοκοµείων
της χώρας µε πρώτο βήµα την επιλογή νέων, άξιων, ικανών διοι-
κήσεων, προκειµένου να ορίσουµε από εκεί και πέρα τους στό-
χους για το νέο εθνικό σύστηµα υγείας στη µετά-COVID εποχή.
Έχουµε ανάγκη από άξιους, ικανούς διοικητές. Ο καινούργιος
νόµος προβλέπει µια σειρά από πολύ σηµαντικά κριτήρια. Πι-
στεύω ότι θα αποδώσει τα αποτελέσµατα που όλοι προσδο-
κούµε. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 είναι αυξηµένος κατά 897 εκα-
τοµµύρια. Ειδικότερα για τα νοσοκοµεία, τα κέντρα υγείας και
την EKAΠΥ έχουµε µια αύξηση της τάξεως των 486 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, δηλαδή 13,3. Συµβασιοποιούνται διαρκώς έργα που
είναι ενταγµένα στο Ταµείο Ανάκαµψης ύψους 1,9 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ και αφορούν εκσυγχρονισµούς νοσοκοµείων. Συµπερα-
σµατικά, το υψηλότερο ποσοστό δαπανών που έχει προβλεφθεί
τα τελευταία χρόνια για την υγεία και αποτυπώνει ακριβώς τις
πολιτικές και κοινωνικές προτεραιότητες της Κυβέρνησης.

Για να πετύχουµε το όραµά µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και να υλοποιήσουµε τις αλλαγές και τις µεταρρυθµίσεις που
προανέφερα, απαιτείται η συστράτευση όλων των κοινωνικών
εταίρων στην παροχή των υπηρεσιών υγείας, καθώς και των ερ-
γαζοµένων στο ΕΣΥ και ειδικότερα των γιατρών, όχι µόνο η συ-
ναίνεση, αλλά και η ενεργή συµµετοχή τους, να δουλεύουν σε
συνεργασία µε τους ασθενείς και να πετύχουν τα καλύτερα δυ-
νατά αποτελέσµατα. 

Αναγνωρίζουµε την ανάγκη για περαιτέρω αλλαγές, για γρη-
γορότερη εφαρµογή σε πολλούς τοµείς. Αναγνωρίζω την ανάγκη
να δώσουµε περισσότερο χρόνο, να δώσουµε περισσότερο
χώρο, να δώσουµε περισσότερη ευελιξία στους ηγέτες του συ-
στήµατος στην παροχή υπηρεσιών. Θα συνεχίσουµε να αναγνω-
ρίζουµε και να επιβραβεύουµε µε περισσότερες ευκαιρίες για
ανάπτυξη, εφαρµογή νέων µεθόδων παροχής υπηρεσιών που θα
βελτιώσουν την έκβαση, την ασφάλεια και ποιότητα των υπηρε-
σιών, την πρόσβαση των ασθενών και καλύτερες εµπειρίες από
τους συµπολίτες µας για το εθνικό µας σύστηµα υγείας. Δε-
σµευόµαστε ότι θα οικοδοµήσουµε ένα εθνικό σύστηµα υγείας
που µας αξίζει, που µας κάνει περήφανους. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Σεµίνα Διγενή. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα σας δώσω παρέµ-

βαση, αλλά θα επιτρέψετε στην κ. Διγενή. Υπάρχει κάποιος λόγος
που επείγει και την έχουµε καθυστερήσει. Μετά µπορούµε να συ-
νεχίσουµε κανονικά. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θα ήθελα το τρίλεπτο, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Για το τρίλεπτο θα πε-

ριµένετε και τον κ. Γεωργιάδη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όχι, εγώ θέλω να απαντήσω στον κ. Χρυ-

σοχοΐδη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν θα έχετε άλλο

µετά. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν πειράζει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κυρία Διγενή.
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ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Ξεκινάω την οµιλία µου µε µια απαγορευµένη, υποβαθµισµένη
κακοµεταχειρισµένη από την εξουσία λέξη, τη λέξη «πολιτισµός»,
τη λέξη που δεν είναι παρά το άθροισµα όλων των µορφών τέ-
χνης, που επιτρέπει στον άνθρωπο να είναι λιγότερο υποδουλω-
µένος, που είναι ο πιο σύντοµος δρόµος από άνθρωπο σε
άνθρωπο. 

Σε αυτόν τον τόπο µε όλες τις αστικές κυβερνήσεις ο πολιτι-
σµός αντιµετωπίζεται µόνο µε τη λογική κόστους - οφέλους και
ως αναπτυξιακό εργαλείο, δηλαδή µε δυο λόγια αντιµετωπίζεται
κυνικά ως εµπόρευµα. Ταυτόχρονα, επιχειρείται να καλλιεργηθεί
η αντίληψη πως είναι και µια περιττή πολυτέλεια, ένα περιττό
έξοδο, πεταµένα λεφτά για το κράτος. Αναπόσπαστο κοµµάτι
αυτής της αντίληψης είναι και η απαξίωση των καλλιτεχνικών
σπουδών και η υποβάθµιση των καλλιτεχνών στη συνείδηση όλων
ως διασκεδαστών. Οι συνέπειες όµως αυτής της πολιτικής ήταν
και είναι ολέθριες.

Οι κατευθύνσεις του προϋπολογισµού του 2024 για τον πολι-
τισµό είχαν ήδη σκιαγραφηθεί από το 2019. Τότε αναπτύχθηκε
το επιχειρηµατικό σχέδιο της «Πολιτισµός Α.Ε.» ως προϋπόθεση
για την ανάπτυξη γενικότερα.

Παράλληλα, στρώθηκε το έδαφος για την επιτάχυνση της
στρατηγικής του κεφαλαίου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
αναφέροµαι µόνο για λόγους χρόνου, κυρία Πρόεδρε, σε τί-
τλους: Πρώτον, µε τον νόµο για τα πνευµατικά δικαιώµατα, δεύ-
τερον, µε τη βαθύτερη επιχειρηµατική λειτουργία των µουσείων
και των χώρων της πολιτιστικής κληρονοµιάς µέσω της µετατρο-
πής των µεγαλύτερων κρατικών µουσείων της χώρας σε νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. 

Η Υπουργός Πολιτισµού πριν από έναν µήνα ήταν σαφής:
«Στρατηγικός σχεδιασµός µας είναι ο πολιτισµός να γίνεται όλο
και περισσότερο αυτάρκης και αυτοχρηµατοδοτούµενος και όχι
παθητικός δέκτης δηµοσίων πιστώσεων». Είπε αυτάρκης και αυτό
χρηµατοδοτούµενος, δηλαδή πάρτι χορηγών και άλλων ευαγών
ιδρυµάτων, δηλαδή συνεννοήσεις και διευθετήσεις, µετατροπή
µουσείων και αρχαιολογικών χώρων σε ακριβά διασκεδαστήρια
και δανεισµοί κλεµµένων πολιτικών θησαυρών της χώρας. 

Σκεφτείτε µόνο τα Γλυπτά του Παρθενώνα. Ενώ έχει τεθεί κα-
θαρά και ξάστερα και χωρίς αστερίσκους το αίτηµα στη βρετα-
νική κυβέρνηση περί ουσιαστικής επιστροφής τους στην Ελλάδα,
συνεχίζονται τα παζάρια µε το Βρετανικό Μουσείο µε δανεισµούς
και άλλα παρόµοια. 

Μεγάλο πλήγµα θα δεχτεί, επίσης, και η ανάπτυξη της επιστή-
µης της αρχαιολογίας και των άλλων εµπλεκόµενων επιστηµονι-
κών κλάδων, καθώς η έρευνα και η µελέτη του αρχαιολογικού
υλικού τους ή ο εµπλουτισµός τους από τις ανασκαφές θα υπο-
βαθµίζονται προς όφελος της εµπορικής τους δραστηριότητας. 

Με το Μητρώο Πολιτιστικών Φορέων τώρα προετοιµάζονται
παντός είδους συµπράξεις, ώστε να αποµείνουν οι οικονοµικά
ανταποδοτικοί φορείς. Ένας ακόµη στόχος είναι µε τη συµβολή
της τοπικής διοίκησης να προχωρήσει η τουριστικοποίηση, αλλά
και ο αποκαλούµενος εξευγενισµός του ιστορικού κέντρου της
Αθήνας και των γύρω συνοικιών, όπως φάνηκε µε την προσπά-
θεια αλλαγής χρήσης σε ιστορικούς κινηµατογράφους της. 

Ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα είναι οι συνθήκες εργασίας των ερ-
γαζοµένων στον πολιτισµό που χειροτερεύουν συνεχώς µε ευέ-
λικτες εργασιακές σχέσεις, εργολαβίες, εντατικοποίηση και άλλα.
Και εδώ ακριβώς να επισηµανθεί πως από το σύνολο των δαπα-
νών του κρατικού προϋπολογισµού για το Υπουργείο Πολιτισµού
προβλέπεται ποσοστό 0,53%. Τόσο αξιολογείται ο ελληνικός πο-
λιτισµός, µε 0,5%. Είναι κανονικό αποπαίδι του προϋπολογισµού,
όπως είπε και ο συνάδελφος Δελής. 

Και επειδή οι αριθµοί δεν είναι µόνο νούµερα, αλλά έχουν και
ποιοτικά χαρακτηριστικά βλέπουµε πως ενώ µειώνονται οι δαπά-
νες του κρατικού προϋπολογισµού για τον πολιτισµό και οι δα-
πάνες του Προϋπολογισµού Δηµοσίων Επενδύσεων, ταυτόχρονα
αυξάνονται –ποια;- τα κονδύλια του Ταµείου Ανθεκτικότητας και
Ανάκαµψης που αφορούν προγράµµατα που υπάγονται στη λο-
γική της αξιοποίησης του πολιτισµού εµπορεύµατος. Εννοείται
πως απουσιάζει οποιαδήποτε µέριµνα για δαπάνες που αφορούν

προϋποθέσεις καλλιτεχνικής δηµιουργίας, δηλαδή –τι;- ασφά-
λιση, σύνταξη, εύρεση εργασίας κ.λπ..

Επιπλέον, ο πρόσφατα ψηφισµένος νόµος για τη φορολογία
λειτουργεί φοροεισπρακτικά δίνοντας τη χαριστική βολή στους
αυτοαπασχολούµενους καλλιτέχνες και δηµιουργούς. 

Ωστόσο, ας µην κοιµάται ήσυχη η Κυβέρνηση. Μεγάλες κινη-
τοποιήσεις πραγµατοποιήθηκαν όλο αυτό το διάστηµα και σχε-
διάζονται ακόµα από καλλιτέχνες, αρχαιολόγους και σπουδαστές
καλλιτεχνικών σχολών. Η Κυβέρνηση γνωρίζοντας ότι η πολιτική
της γεννά ολοένα µεγαλύτερη δυσαρέσκεια στον λαό επιλέγει να
ανοίξει φέτος στο πρόγραµµα του θεσµού «Όλη η Ελλάδα ένας
πολιτισµός» για το 2024 το θέµα «σύγκρουση» µε στόχο και µέσω
του πολιτισµού να χειραγωγήσει τη λαϊκή οργή.

Για το ΚΚΕ η τέχνη και ευρύτερα ο πολιτισµός είναι απαραί-
τητο στοιχείο στη ζωή του ανθρώπου για τη σφαιρική ανάπτυξη
της προσωπικότητάς του µε την ταυτόχρονη καλλιέργεια της
νόησης, του συναισθήµατος και της βούλησης. Ο πολιτισµός
αποτελεί συλλογικό κοινωνικό δηµιούργηµα. Άρα πρέπει να απο-
τελεί και κοινωνική ιδιοκτησία. Δεν µπορεί να είναι εµπόρευµα,
αντικείµενο ατοµικής ειδοποίησης και όργανο ανάπτυξης της
ανταγωνιστικότητας, της κερδοφορίας του κεφαλαίου και του
ιδεολογικού πνευµατικού ελέγχου του λαού ούτε, βέβαια, µπορεί
να µετατρέπεται σε παράγοντα αλλοίωσης και προσαρµογής του
γούστου στα εµπορικά πρότυπα και ως εργαλείο ιδεολογικής χει-
ραγώγησης. 

Η εµπορευµατοποίηση του πολιτισµού και όλα τα κεντρικά ση-
µεία στην πολιτική της Κυβέρνησης αποτελούν θέσεις και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ ακριβώς γιατί συµφωνούν µε τον πυρήνα
αυτής της στρατηγικής που είναι η στρατηγική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Εµείς στο ΚΚΕ συνεχίζουµε να αγωνιζόµαστε για θέµατα καυτά
και επείγοντα, για θέµατα δίκαια: Άµεση αύξηση των κρατικών
δαπανών για την ενίσχυση του πολιτισµού αρχαίου, νεότερου και
σύγχρονου, την πρόσβαση όλων στα επιτεύγµατα της πολιτιστι-
κής µας κληρονοµιάς, την ελεύθερη είσοδο σε µουσεία, αρχαι-
ολογικούς χώρους και µνηµεία, που πρέπει να ανήκουν αποκλει-
στικά στο κράτος και να υπάγονται απ’ ευθείας στο Υπουργείο.
Αγωνιζόµαστε για την κατάργηση κάθε είδους επιχειρηµατικής
δράσης στον τοµέα της αρχαίας και νεότερης κληρονοµιάς, την
εµπλοκή κάθε είδους ΜΚΟ, χορηγών και άλλων στο όνοµα της
κοινωνίας των πολιτών, για τη δηµιουργία των µορφωτικών και
υλικών προϋποθέσεων, για ανεµπόδιστη πρόσβαση όλων µας στη
σύγχρονη τέχνη και τον πολιτισµό, για την εξασφάλιση όλων των
δικαιωµάτων των καλλιτεχνών δηµιουργών και των υπολοίπων ερ-
γαζοµένων σε όλο το φάσµα του πολιτισµού µε συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας για τους εργαζόµενους µε εξαρτηµένη σχέση
εργασίας και για εκείνους µε δελτίο παροχής υπηρεσιών, που να
διασφαλίζουν τα οικονοµικά και εργασιακά δικαιώµατά τους, την
απόδοση ασφαλιστικών και συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων σε
όλους τους καλλιτέχνες, δηµιουργούς και εργαζόµενους στον
πολιτισµό, µισθωτούς και αυτοαπασχολούµενους, για την εξα-
σφάλιση των πνευµατικών συγγενικών δικαιωµάτων -πολύ σο-
βαρό ζήτηµα αυτό- για την κατοχύρωση του ηθικού δικαιώµατος
των καλλιτεχνών δηµιουργών στο έργο τους, που σήµερα απο-
τελούν εµπόρευµα και βορά των επιχειρήσεων παραγωγής και
παροχής περιεχοµένου, τη στήριξη των αυτοαπασχολούµενων
καλλιτεχνών και των πολύ µικρών επιχειρήσεων, µικρών οµάδων
στο θέατρο, τον χορό και τη µουσική, την οικοδόµηση συστήµα-
τος ανώτατης πανεπιστηµιακής καλλιτεχνικής παιδείας, την ανά-
πτυξη της καλλιτεχνικής παιδείας για τους νέους που φοιτούν
στις προηγούµενες βαθµίδες της εκπαίδευσης. 

Τελειώνω λέγοντας πως ταυτόχρονα αυτή η πάλη πρέπει να
συνδεθεί µε τον αγώνα για µια πολιτική που ως µέτρο της προ-
όδου της δεν θα έχει την κερδοφορία των λίγων, αλλά την καθο-
λική, υλική και πνευµατική ανάπτυξη, µια πολιτική που θα
αναγνωρίζει και τους θησαυρούς του κληρονοµηµένου σε εµάς
πολιτισµού ως µια πολύτιµη πηγή κατανόησης των νόµων εξέλι-
ξης της ανθρώπινης κοινωνίας, ως συλλογική δηµιουργία και
συλλογική ιδιοκτησία, στην οποία θα έχει ανεµπόδιστη πρόσβαση
από οικονοµικούς και µορφωτικούς φραγµούς κάθε µέλος της
κοινωνίας. 
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Έχουµε δικαίωµα στην έφοδο στους ουρανούς. Φαντάζοµαι
ότι δεν αναρωτιέστε αν θα υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχουν ζητήσει τον

λόγο για τρίλεπτες παρεµβάσεις οι ακόλουθοι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι: Ο κ. Κατρίνης του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, ο
κ. Δηµητριάδης από τους Σπαρτιάτες, ο κ. Καζαµίας από την
Πλεύση Ελευθερίας και ο κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος στη συνέχεια
από τη Νέα Αριστερά.

Εποµένως, ξεκινάτε, κύριε Κατρίνη, την παρέµβασή σας.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι εµείς κατηγορούµε πολύ συχνά την

Κυβέρνηση ότι έχει κρυφή ατζέντα σε διάφορους τοµείς της πο-
λιτικής. Δεν θα σας κατηγορήσουµε ότι έχετε κρυφή ατζέντα
στην υγεία, γιατί η ατζέντα σας είναι εµφανέστατη και είναι εµ-
φανής όλη τη διάρκεια της πενταετούς θητείας της Κυβέρνησης
του κ. Μητσοτάκη. Είναι η συνειδητή απαξίωση του δηµοσίου συ-
στήµατος υγείας παρά τις επευφηµίες, τα χειροκροτήµατα, παρά
τις µεγαλόστοµες διακηρύξεις και εξαγγελίες και πριν τις εκλο-
γές και µεταξύ πρώτων και δεύτερων εκλογών. 

Αν ρωτήσουµε σήµερα έναν εργαζόµενο σε δηµόσια δοµή του
συστήµατος υγείας, έναν χρήστη υπηρεσιών υγείας από νοσο-
κοµείο ή κέντρο υγείας, πιστέψτε µε, κύριε Υπουργέ, δεν θα
βρείτε ούτε έναν που θα σας πει ότι στο εξάµηνο από τις υπο-
σχέσεις του κ. Μητσοτάκη στις αρχές Ιουνίου µέχρι τώρα έχει
γίνει κάτι ουσιαστικό που έχει αλλάξει πραγµατικά την καθηµερι-
νότητα. 

Εγώ δεν θέλω να σας θυµίσω –δεν το λέει το ΠΑΣΟΚ, η EURO-
STAT τον έχει- έναν πίνακα που η Ελλάδα φιγουράρει µε πολύ
µεγάλη διαφορά στην πρώτη θέση όσον αφορά την αδυναµία των
ανθρώπων µε βάση το εισόδηµά τους να έχουν πρόσβαση στις
ιατρικές εξετάσεις. Δεν ξέρω αν σας έχει απασχολήσει αυτό και
αν έχετε κάτι να πείτε για να διορθώσετε αυτή την ντροπιαστική
πρωτιά της χώρας. Και το λέµε εµείς το ΠΑΣΟΚ που πιστεύουµε,
στηρίζουµε και επενδύουµε σ’ ένα σύστηµα υγείας µε ποιοτικές,
καθολικές και δωρεάν υπηρεσίες –όχι σχήµα λόγου- στην πράξη. 

Είπατε: Δαπάνες υγείας 6% το 2023, 8% στην Ευρωπαϊκή
Ένωση µετά από την πανδηµία, µετά τις υποσχέσεις του Πρωθυ-
πουργού ότι όλα θα αλλάξουν στην υγεία.

Οι Έλληνες πολίτες σήµερα πληρώνουν τριπλάσιες ιδιωτικές
δαπάνες για την υγεία σε σύγκριση µε τον µέσο όρο των Ευρω-
παίων κατευθείαν από την τσέπη τους και όχι µέσω ιδιωτικής
ασφάλισης. Να το πούµε πρακτικά, επειδή, κύριε Υπουργέ, το βά-
λατε ως στόχο -το είπατε- µείωση λειτουργικών δαπανών, σή-
µερα στην Ελλάδα οι Έλληνες πολίτες από την τσέπη τους
πληρώνουν 5,5 δισεκατοµµύρια και ο ΕΟΠΥΥ, ο ασφαλιστικός ορ-
γανισµός πληρώνει 5,3 δισεκατοµµύρια. Αυτή είναι η αλήθεια,
µετά από τεσσεράµισι χρόνια θητείας της Κυβέρνησής σας. Και
βεβαίως οι δηµόσιες δαπάνες για µακροχρόνια και προσωπική
φροντίδα είναι σηµαντικά χαµηλότερες από τον µέσο όρο Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Μιλάτε για αυξηµένες δαπάνες για την υγεία. Πείτε µας πόσα
από τα χρήµατα, που µάλιστα τα συνδέσατε και µε τη νέα φορο-
λόγηση των επαγγελµατιών, θα πάνε για την αποπληρωµή των
ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων στα νοσοκοµεία, που σύµφωνα µε
το Κέντρο Τεκµηρίωσης και Κοστολόγησης Νοσοκοµειακών Υπη-
ρεσιών, στο τέλος του έτους θα είναι 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ.
Εξάλλου -δεν χρειάζεται να το πούµε εµείς- η Ευρωπαϊκή Ένωση
έχει ήδη καταθέσει προσφυγή εναντίον της χώρας µας γι’ αυτήν
την επίσης ντροπιαστική πρωτιά.

Αξιοκρατική διοίκηση. Εµείς το έχουµε πει -και µάλιστα το έχει
αναφέρει και ο Πρόεδρός µας- ότι θα πρέπει να πάµε σε διεθνείς
διαγωνισµούς. Για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας δεν ακού-
σαµε τίποτα στην πράξη. Η υγεία στα νησιά είναι ο µεγάλος ασθε-
νής. Δεν ακούσαµε τίποτα για σχετικές πρωτοβουλίες.

Κέντρα αποκατάστασης. Αυτή είναι η µεγάλη πληγή για χιλιά-
δες πολίτες, που ταλαιπωρούνται και αυτοί και οι συγγενείς τους.
Δεν υπάρχει καµµία πολιτική από την Κυβέρνηση. 

ΕΚΑΒ. Πόσα ακούσαµε! Πείτε µας έξι µήνες τι έχει γίνει.
Σε ό,τι αφορά τον Οργανισµό Εξαρτήσεων, θα σας έλεγα λόγω

και της προηγούµενης σύντοµης θητείας µου στον ΟΚΑΝΑ, να

µη θεωρείτε ότι µόνο µέσα από διοικητική συγχώνευση θα µπο-
ρέσετε να πετύχετε καλύτερο αποτέλεσµα.

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, ούτε όσον αφορά τις λίστες ανα-
µονής στα χειρουργεία έχετε πετύχει κάτι, ούτε κίνητρα έχετε
δώσει σε γιατρούς να έρθουν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, ιδιαί-
τερα στα νοσοκοµεία της επαρχίας τα οποία νοσούν, ούτε βε-
βαίως αυτήν τη στιγµή µπορείτε να πείτε ότι µετά από έξι µήνες
στο τιµόνι του Υπουργείου και µε τις τόσο µεγάλες εξαγγελίες
που έχετε κάνει, έχετε πετύχει πολύ περισσότερα από αυτά τα
οποία πρέπει να γίνουν. 

Εµείς θα επιµένουµε στο θέµα της δηµόσιας υγείας. Για µας
είναι θέµα αξιακό, είναι προτεραιότητα. Εµείς πιστεύουµε ότι ναι,
οι Έλληνες πολίτες και όσοι διαµένουν σε αυτή τη χώρα, αξίζουν
να έχουν αυτές τις ποιοτικές και καθολικές υπηρεσίες και, παρά
τη συστηµατική απαξίωση του ΕΣΥ από τη δική σας Κυβέρνηση,
εµείς θα επιµένουµε στη γραµµή και στην πολιτική που χάραξε ο
ιδρυτής µας, ο Ανδρέας Παπανδρέου, όταν θεσµοθέτησε το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας κόντρα σε συντηρητικές λογικές, που δυ-
στυχώς φαίνεται ότι επιµένουν και σήµερα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Δηµητριάδης, Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών, έχει τον λόγο για
τρία λεπτά.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή. Είπατε πως θέλετε

σε πέντε χρόνια να είµαστε στα δέκα κορυφαία συστήµατα δη-
µόσιας υγείας στην Ευρώπη. Δεν ξέρω τι θέλετε να κάνετε σε
πέντε χρόνια, κύριε Υπουργέ, αλλά σήµερα η δηµόσια υγεία είναι
στο µαύρο της το χάλι. Υπάρχουν τεράστιες, τραγικές ελλείψεις.
Το έχει καταγγείλει η ΠΟΕΔΗΝ, το έχουν καταγγείλει όλοι οι συν-
δικαλιστικοί φορείς που ασχολούνται µε την υγεία. Μάλιστα να
πω ότι το καλοκαίρι βρέθηκα στην Ξάνθη. Το Νοσοκοµείο της
Ξάνθης έχει τραγικές ελλείψεις σε γιατρούς και κινδυνεύει να
κλείσει -δεν ξέρω αν το έχετε υπ’ όψιν σας- και να γίνει κέντρο
υγείας. Μια πόλη που είναι βιοµηχανικό κέντρο, που είναι τουρι-
στικό κέντρο, κινδυνεύει να µείνει χωρίς νοσοκοµείο. Αυτό γίνεται
αυτή τη στιγµή που µιλάµε. 

Επίσης µιλάτε για τα νοσοκοµεία και την αναβάθµιση. Να σας
πω τι γίνεται µε τις κτηριακές υποδοµές. Τις προάλλες στη Θεσ-
σαλονίκη, απ’ όπου κατάγοµαι η οροφή του Νοσοκοµείου «Άγιος
Δηµήτριος» έπεσε και τραυµατίστηκε γιατρός. Αυτά είναι τα νο-
σοκοµεία που θέλετε; Αυτό το σύστηµα υγείας θέλετε; Μας λέτε
κιόλας ότι θα φέρετε γιατρούς από το εξωτερικό. Πώς θα έρθουν
εδώ; Κινδυνεύοντας να τραυµατιστούν; Έχετε υπ’ όψιν σας κά-
ποιον γιατρό που θα πάει σε νοσοκοµείο, όπου κινδυνεύει να
τραυµατιστεί; Έτσι θα έρθουν στην Ελλάδα; Αυτά τα κίνητρα
τους δίνετε;

Θα ήθελα να πω και κάτι ακόµα. Δεν σας άκουσα καθόλου να
µας λέτε για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, που είναι ο πυ-
λώνας, είναι ο θεµέλιος λίθος του συστήµατος υγείας. Τι θα κά-
νετε µε αυτό το θέµα; Θα το λύσετε ή όχι;

Σας άκουσα επίσης να µας λέτε για τις ελλείψεις στα νοσοκο-
µεία. Θα προσλαµβάνουµε, λέτε, σταδιακά. Πόσο σταδιακά γίνε-
ται αυτό; Με τι ρυθµούς; Να θυµίσω και να επισηµάνω ότι υπάρ-
χει µια προκήρυξη, η 7Κ/2022, τα προσωρινά αποτελέσµατα της
οποίας ανακοινώθηκαν τον Σεπτέµβριο του 2023. Με αυτόν τον
ρυθµό θα τις κάνετε τις προσλήψεις; Έτσι θα γίνει; Δεν πρέπει
να επιταχύνετε την κατάσταση; Να µη µιλήσω δε για την επαρχία,
για τα νησιά, για ακριτικές περιοχές που έχουν τεράστιες ελλεί-
ψεις σε γιατρούς. Ειδικά το καλοκαίρι σε πάρα πολλά νησιά της
Ελλάδας, ιδίως στις Κυκλάδες, υπάρχει πολύ µεγάλο πρόβληµα.
Δεν επαρκούν οι γιατροί. Και δεν είναι µόνο για τους κατοίκους,
αλλά και για τους τουρίστες που έρχονται κατά εκατοµµύρια. Δεν
το λέω εγώ, το επεσήµανε η εφηµερίδα «LE FIGARO» στις 13 Ιου-
λίου 2023. Ανέφερε ότι υπάρχει τεράστιο πρόβληµα στις Κυκλά-
δες και δεν ξέρουν τι θα γίνει σε περίπτωση σοβαρού δυστυ-
χήµατος. Αυτά είναι κάποια πράγµατα τα οποία παραλείψατε να
τα πείτε.

Εµείς θέλουµε ως Σπαρτιάτες ένα αξιοπρεπές, σωστό σύ-
στηµα υγείας για κάθε πολίτη, στο οποίο ο καθένας θα µπορεί
να πηγαίνει άµεσα, να έχει τις καλές υπηρεσίες που το αξίζουν
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και κυρίως να έχει γρήγορη πρόσβαση και να µην έχει αναµονές
στις ουρές των χειρουργείων. Δεν νοµίζω ότι είναι αυτά που
άκουσα εγώ ότι θα υλοποιηθούν. Και ξέρετε κάτι; Το θέµα δεν
είναι τι θα γίνει σε πέντε χρόνια. Το θέµα είναι τι θα γίνει τώρα,
άµεσα, γιατί ο Έλληνας πολίτης άµεσα χρειάζεται την αναβάθ-
µιση, όχι σε πέντε χρόνια. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας, ο κ. Καζα-
µίας, για τρία λεπτά. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µας µιλήσατε για τις αυξήσεις που αναµένο-

νται στον προϋπολογισµό για την υγεία. Μας µιλήσατε επίσης για
κάτι χιλιάδες διορισµούς. Ωστόσο µε τα νούµερα αυτά, τα οποία
είναι επιλεκτικά, κατασκευάζετε µια εντελώς εξωπραγµατική και
ωραιοποιηµένη εικόνα για την κατάσταση της υγείας, η οποία πά-
σχει εδώ και δεκαετίες και πάσχει ακόµη περισσότερο από το
τέλος της πανδηµίας του κορωνοϊού.

Σας υπενθυµίζω ότι η χώρα µας συνεχίζει να βρίσκεται σοβαρά
κάτω από τον µέσο όρο κρατικών δαπανών για την υγεία σε σύ-
γκριση µε τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είµαστε πε-
ρίπου στο 75% των δαπανών. Και δεν µιλώ για τις δαπάνες της
Σουηδίας και της Γερµανίας. Είµαστε πολύ χαµηλότερα από τις
κρατικές δαπάνες για την υγεία χωρών, όπως είναι η Σλοβακία,
όπως είναι η Κροατία, όπως είναι η Σλοβενία, οι οποίες είναι και
πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Αυτή είναι µια κατάσταση η
οποία είναι αρκετά προβληµατική για την υγεία µας.

Δεύτερον, κυκλοφόρησε προσφάτως έρευνα της EUROSTAT,
η οποία δείχνει πως η χώρα µας είναι στην τελευταία θέση µε τε-
ράστια διαφορά: Περί το 17% των Ελλήνων δηλώνουν ότι οι ανά-
γκες τους από τη δηµόσια υγεία είναι ανεκπλήρωτες. Η δεύτερη
χώρα στον κατάλογο, η Φινλανδία, είναι κάτω από το 10%. Σε
αυτόν τον κατάλογο, κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε µόνο χώρες
πλούσιες οι οποίες καταφέρνουν να εκπληρώσουν τις υποχρεώ-
σεις τους απέναντι στους πολίτες στον τοµέα της υγείας. Χώρες
όπως είναι η Κύπρος, όπως είναι η Τσεχία, έχουν ανεκπλήρωτες
ανάγκες στον τοµέα της υγείας της τάξης του 0,3% ή του 0,1%.
Εµείς είµαστε στο 17%. Ένας στους έξι Έλληνες δηλαδή δεν
µπορεί να εξυπηρετηθεί από το σύστηµα υγείας. Αυτό ξέρετε σε
τι οφείλεται; Οφείλεται κατά κύριο λόγο στη φτώχεια και στο γε-
γονός ότι το σύστηµα υγείας δεν είναι ανοικτό απέναντι στους
φτωχούς και τους αποκλεισµένους. Η ίδια έρευνα δείχνει ότι 28%
των Ελλήνων που δεν έχουν πρόσβαση στη δηµόσια υγεία είναι
λόγω φτώχειας. Αναφερθήκατε καθόλου σε αυτό; Δυστυχώς όχι. 

Και, τέλος, θέλω να σας πω κάτι άλλο για την ωραιοποιηµένη
εικόνα που µας παρουσιάζετε. Μας µιλήσατε για διορισµούς που
πρόκειται να κάνετε. Την τελευταία διετία σύµφωνα µε την έκ-
θεση του προϋπολογισµού έγιναν τρεισήµισι χιλιάδες διορισµοί
στο Υπουργείο Υγείας. Αυτό, όµως, που δεν αναφέρατε είναι ότι
υπήρξαν και αποχωρήσεις. Αυτοί οι διορισµοί θα πρέπει να συ-
γκρίνονται µε τις αποχωρήσεις. Αποχώρησαν από το σύστηµα
δυόµισι χιλιάδες άνθρωποι. Οι καθαροί διορισµοί, δηλαδή, είναι
πολύ χαµηλότεροι -αυτό δεν το λέτε- και γι’ αυτό είναι υποστε-
λεχωµένο σοβαρά το σύστηµα υγείας. Γι’ αυτό δεν µπορεί να
αντεπεξέλθει στις ανάγκες των πολιτών. Και γι’ αυτό είµαστε στη
θλιβερή θέση που είµαστε στις κατατάξεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Παραδεχτείτε το, λοιπόν: Δεν πάµε καλά και ούτε θα έχουµε
ένα καλύτερο σύστηµα υγείας σε πέντε χρόνια. Η υγεία στην Ελ-
λάδα αυτή τη στιγµή είναι ο µεγάλος ασθενής της Ευρώπης.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς, ο κ. Τσακαλώτος, έχει τον
λόγο για τρία λεπτά επίσης.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Χρυσοχοΐδη, δεν ξέρω πόσο έχετε παρακολουθήσει τη

συζήτηση για τον προϋπολογισµό και τους διάφορους αριθµούς
για την κατάσταση της κοινωνίας. Είµαστε στους τελευταίους
τέσσερις της Ευρώπης στους µισθούς, στους τελευταίους τέσ-
σερις της Ευρώπης όσον αφορά τις ώρες εργασίας, το ΑΕΠ
κ.λπ..

Μόνο εσείς έχετε την πρωτιά, γιατί στον πίνακα που αναφέρ-
θηκαν οι συνάδελφοι είµαστε τελευταίοι. Δεν είµαστε µόνο στους
τέσσερις τελευταίους. Έχουµε και µεγάλη διαφορά και από τον
προτελευταίο στην πρόσβαση σε διαγνωστικές υπηρεσίες. 

Είπατε ότι σε τέσσερα ή πέντε χρόνια -δεν θυµάµαι ακριβώς-
θα είµαστε στους δέκα καλύτερους. Ισχυρίζεστε ότι φέτος αρχί-
ζετε µε αυξήσεις στην υγεία ως ποσοστό του ΑΕΠ; Και τέλος πά-
ντων, αν δεν αρχίζετε, που δεν αρχίζετε -γιατί έχετε αυξήσεις,
αλλά παραµένει το ίδιο ως ποσοστό του ΑΕΠ- από αυτό, πού πρέ-
πει να φτάσουν οι δηµόσιες δαπάνες για την υγεία ως ποσοστό
του ΑΕΠ, για να φτάσουµε στους «top ten»,; Έχετε κάποιο σχέδιο
ή απλώς λέτε ότι θα πάρετε αυτά τα µέτρα και θα φτάσουµε εκεί,
αλλά δεν χρειάζονται αυτά τα χρήµατα;

Δεύτερη ερώτηση. Στις εκλογές, κάθε φορά που ήµουν στην
τηλεόραση µε κάποιον εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, µου
έβγαζαν πόσες νέες προσλήψεις έχουν γίνει. Όταν, όµως, τους
ρωτούσα, πόσοι είναι µόνιµοι και πόσοι όχι, δεν απαντούσε κα-
νένας. Μπορείτε εσείς να µας απαντήσετε τώρα; Στον σχεδιασµό
σας ποια θα είναι η σχέση µονίµων και έκτακτων στο σύστηµα
υγείας; Ο πατέρας µου πέρυσι που ήταν ενάµιση χρόνο στον
«Ευαγγελισµό», όπου είχε πολύ καλές υπηρεσίες και µε ανθρώ-
πους που έδιναν τα πάντα, από το νοσηλευτικό προσωπικό το 1/3
ήταν µόνιµο. Και περίµεναν τα περσινά Χριστούγεννα για να δουν
αν θα είναι ξανά ή όχι. Αυτό θα αλλάξει; Είναι στον σχεδιασµό
σας; Θα γίνει χωρίς αύξηση των δαπανών ως ποσοστό του ΑΕΠ;

Και έρχοµαι στο τρίτο. Είναι εντυπωσιακό -αν δεν σας άκουσα,
σας ζητάω εκ των προτέρων συγγνώµη- ότι δεν είπατε τη φράση
«πρωτοβάθµια υγεία». Τι έχετε καταλάβει για τη δηµόσια υγεία
µετά την πανδηµία; Τι έχετε καταλάβει από αυτό που µας λένε
ότι πανδηµίες θα έρθουν και στο µέλλον; Είναι δυνατόν να µην
έχετε άποψη για την πρωτοβάθµια υγεία; Είναι δυνατόν µετά την
πανδηµία να µην έχετε διαβάσει όλες τις εκθέσεις που λένε ότι η
πρωτοβάθµια υγεία είναι το κλειδί για τη δηµόσια υγεία; Αυτό
είναι κάτι υπερβολικό; Είναι κάτι «αριστερίστικο»; Είναι εναντίον
των αξιών σας να επενδύσετε στην πρωτοβάθµια υγεία ή είναι
ότι θέλετε να βοηθήσετε τους ιδιωτικούς γιατρούς; Διότι µέχρι
να απαντήσετε και να ξέρουµε ποιο είναι το σχέδιό σας, είτε για
την πρωτοβάθµια υγεία είτε για τη δηµόσια υγεία µετά την παν-
δηµία, αυτή θα είναι η υποψία όλων µας, ότι µέσα στην ιδεολογία
της Νέας Δηµοκρατίας είναι πως ό,τι είναι δηµόσιο είναι κακό και
ό,τι είναι ιδιωτικό είναι καλό. Αυτό το αποδείξατε, όταν λέγατε
ότι αν είχαµε ακούσει την Αντιπολίτευση, τότε θα είχαµε άχρη-
στες θέσεις ΜΕΘ ή ότι δεν µας ενδιαφέρει να έχουµε ένα πολυ-
τελές σύστηµα υγείας. Επίσης, το αποδείξατε και σήµερα µε την
οµιλία σας, κύριε Χρυσοχοΐδη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χρυσοχοΐδη,
έχετε πέντε λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ
πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Θα ξεκινήσω από τον τελευταίο οµιλητή τον κ. Τσακαλώτο, ο
οποίος στα τελευταία λόγια του άρχισε να λέει κάτι που αφο-
ρούσε τους ιδιώτες. Είπε κάτι για τον ιδιωτικό τοµέα, ότι εµείς
αγαπάµε τους ιδιώτες. Αν θέλετε να κάνετε διακηρύξεις γενικού
χαρακτήρα, έτσι κι αλλιώς αυτό είναι ανέξοδο. Όµως, είναι και
αδιέξοδο. Αυτό που εννοώ είναι ότι από τα αποτελέσµατα προ-
κύπτουν οι πολιτικές. 

Κύριε Τσακαλώτο, ξεκινάω, λοιπόν, από εσάς. Όταν η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ παρέδωσε στην κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας το 2019, υπηρετούσαν περίπου εβδοµήντα δύο χιλιάδες
άνθρωποι στο ΕΣΥ. Σήµερα είναι τριάντα χιλιάδες παραπάνω. 

Και επειδή µε ρωτήσατε πόσοι είναι µόνιµοι κ.λπ., κάτι λιγότερο
από τριάντα χιλιάδες είναι επικουρικοί, από τους οποίους όµως
δεν έχει φύγει κανείς από το σύστηµα. Δεν έχει απολυθεί κανέ-
νας. Είναι εδώ τώρα ο κ. Πετραλιάς, ο αρµόδιος Υπουργός του
Γενικού Λογιστηρίου. Ούτε ένας δεν απολύθηκε, ούτε πρόκειται
να απολυθεί. Άρα, λοιπόν, πού είναι το πρόβληµα, όταν µιλάτε
για εργαζόµενους; Είναι τριάντα χιλιάδες παραπάνω σε τέσσερα
χρόνια. 

Έχετε δίκιο, κύριε Εκπρόσωπε των Σπαρτιατών ότι υπάρχει
πράγµατι µια καθυστέρηση στο ΑΣΕΠ. Όµως, φέτος έχουµε τέσ-
σερις χιλιάδες τριακόσιους νοσηλευτές. Μπαίνουν µέρα µε τη
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µέρα, έχουν βγει προσωρινά αποτελέσµατα και προσλαµβάνο-
νται. Έχουν προσληφθεί ήδη πάνω από τρεισήµισι χιλιάδες. Αυτό
τι είναι; 

Είπατε, όµως, ότι έχουµε και αποχωρήσεις. Οι αποχωρήσεις
είναι πεντακόσιες τον χρόνο. Έχουµε, βέβαια, και συνταξιοδοτή-
σεις. Όµως, είναι πολύ µεγάλος ο αριθµός των προσλήψεων. Και
επαναλαµβάνω ότι πάµε για χίλιους πεντακόσιους γιατρούς, εκ
των οποίων οι διακόσιοι εβδοµήντα είναι πανεπιστηµιακοί. Πάµε
για τρεις χιλιάδες και πλέον νοσηλευτές και υπόλοιπο προσωπικό
και για οκτακόσιους διασώστες του ΕΚΑΒ. Αυτά, δηλαδή, τι είναι;
Τα δίνουµε στους ιδιώτες; Από πού προκύπτουν αυτά; Πρόκειται
για διακηρύξεις και κούφια λόγια χωρίς περιεχόµενο. Το αποτέ-
λεσµα έχει σηµασία.

Και θέλω να πω κάτι και σε εσάς, κύριε Εκπρόσωπε των Σπαρ-
τιατών. Ορισµένες φορές µιλάµε όλοι εδώ µέσα µε έναν απαξιω-
τικό τρόπο για ένα σύστηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το περσινό ενιάµηνο, Γενάρη µε
Σεπτέµβρη του 2022, επισκέφθηκαν τα νοσοκοµεία και τα κέντρα
υγείας επτάµισι εκατοµµύρια Έλληνες και τεσσεράµισι εκατοµ-
µύρια Ελληνίδες και Έλληνες νοσηλεύτηκαν στα νοσοκοµεία.
Αυτό είναι το άχρηστο σύστηµα υγείας που λέτε εσείς εδώ και
το κατηγορείτε! Αυτό είναι το άχρηστο σύστηµα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Για την πολιτική σας
λέµε όχι για τους εργαζόµενους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, µην κάνετε
παρεµβάσεις από κάτω!

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ και µην απαντάτε στις διακοπές. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτοί οι άνθρω-

ποι νοσηλεύτηκαν τους εννέα µήνες του 2022 και του 2023. Τεσ-
σεράµισι εκατοµµύρια φέτος το ενιάµηνο.

Μιλήσατε για την πρόσβαση. Η πρόσβαση των Ελλήνων στην
υγεία είναι σχετικά εύκολη, πολύ ευκολότερη σε σχέση µε το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας της Αγγλίας και µε µια σειρά από άλλα
συστήµατα, όπου ο πολίτης δεν µπορεί να πλησιάσει το νοσοκο-
µείο. Όµως, εγώ δεν υποστηρίζω ότι όλα αυτά λειτουργούν
άψογα και ότι έχουµε ένα εθνικό σύστηµα το οποίο πραγµατικά
εξυπηρετεί σήµερα πλήρως τις ανάγκες. Αντιθέτως υποστηρίζω
ότι χρειάζεται πολλή δουλειά και γι’ αυτό εξήγγειλα µια σειρά
από µέτρα και έρχονται νέα µέτρα και µεταρρυθµίσεις που θα
συµβάλουν σε όλα αυτά που θέλουµε να κάνουµε. 

Και υπάρχει και κάτι άλλο. Άκουσα τον Εκπρόσωπο του ΠΑ-
ΣΟΚ, ο οποίος είπε ότι εµείς αξιακά είµαστε υπέρ του δηµοσίου
συστήµατος. Αν είναι κάποιοι εδώ µέσα υπέρ του ιδιωτικού
τοµέα, δεν το ξέρω. Εµείς πάντως δεν είµαστε υπέρ του ιδιωτικού
τοµέα. Με όλες αυτές τις δράσεις κάνουµε µια µεγάλη προσπά-
θεια να ενισχύσουµε το δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Και θέλω να σας ρωτήσω το εξής, κύριε Εκπρόσωπε του
ΠΑΣΟΚ: Έχουν ξαναδοθεί τόσα πολλά χρήµατα, τόσοι πολλοί
πόροι στην υγεία µέσα σε τόσα λίγα χρόνια; Πείτε µου αν έχουν
δοθεί ποτέ 2 δισεκατοµµύρια σε τρία χρόνια για υποδοµές και
επενδύσεις στην υγεία, για ιατροτεχνολογικό εξοπλισµό, για προ-
σωπικό. Πείτε µου εάν έχουν δοθεί ποτέ ιστορικά τόσα πολλά
χρήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Άρα, λοιπόν, αν θέλουµε να µιλάµε για πραγµατικές πολιτικές
που στοχεύουν στην ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος, αυτές
είναι οι πολιτικές, χωρίς να υποστηρίζω, επαναλαµβάνω, ότι
έχουµε επιτύχει αυτή τη στιγµή να έχουµε ένα Εθνικό Σύστηµα
Υγείας που ικανοποιεί τους πάντες, γιατί έχουµε πάρα πολλά
προβλήµατα.

Όµως, θέλω να ξέρετε το εξής και τελειώνω µε αυτό. Η Ευ-
ρώπη σήµερα -επειδή κάποιος αναφέρθηκε στην Ευρώπη- έχει
ανάγκη από ένα εκατοµµύριο εργατικά χέρια στον τοµέα της
υγείας. Λείπουν ένα εκατοµµύριο επαγγελµατίες υγείας στον
τοµέα της υγείας, λείπουν χέρια, γι’ αυτό έρχονται και εδώ και
ζητάνε γιατρούς, νοσοκόµους, νοσοκόµες. Υπάρχει ένα πρό-
βληµα συνολικά στην Ευρώπη. Και το ίδιο πρόβληµα υπάρχει και
σε εµάς. Υπάρχει έλλειµµα εργατικών χεριών στην υγεία, «λευκού
κολλάρου» εννοώ. Συνεπώς, δεν είµαστε µια νησίδα µε προβλή-
µατα. Υπάρχει συνολικότερο πρόβληµα µετά τον COVID. 

Αυτό που θέλω να σας πω κλείνοντας είναι ότι πολύ γρήγορα
θα εξαπλώσουµε µια σειρά από πολιτικές, που θα απαντούν σε
πολλά δικαιολογηµένα προβλήµατα, ερωτήµατα και ζητούµενα
που υπάρχουν, και τότε θα µας κρίνετε. Εγώ πιστεύω ότι έχουµε
τη δυνατότητα µε αυτά τα δεδοµένα που υπάρχουν στη χώρα
πραγµατικά να βελτιώσουµε σηµαντικά το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα αυξήσετε τις
δαπάνες για την Υγεία ως ποσοστό του ΑΕΠ; Μία ερώτηση σας
έκανα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο
η κ. Κωνσταντοπούλου.

Έχετε τον λόγο για τρίλεπτη παρέµβαση, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υπουργέ, το πώς αντιµετωπίζει µία κυβέρνηση την
υγεία έχει να κάνει µε το πώς αντιµετωπίζει συνολικά τις υποχρε-
ώσεις της να λειτουργεί ως κοινωνικό κράτος δικαίου.

Η Πλεύση Ελευθερίας έχοντας ως καταστατική της αρχή την
υποστήριξη του κοινωνικού κράτους, του κοινωνικού κράτους δι-
καίου, της υγείας, της παιδείας, της κοινωνικής ασφάλισης, της
δικαιοσύνης, του πολιτισµού, σε αυτή τη συζήτηση δεν είναι δια-
τεθειµένη να ακούσει από εσάς διακηρύξεις και επιχειρήµατα
εντυπωσιασµού.

Το καλοκαίρι του 2023, µετά από τέσσερα χρόνια διακυβέρνη-
σης Μητσοτάκη, πέθαναν συµπολίτες µας στις καρότσες αγρο-
τικών αναµένοντας το ΕΚΑΒ! Ένα από τα πρώτα νοµοσχέδια, που
φέρατε ήταν το µοναδικής εµπνεύσεως νοµοσχέδιο, πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου, που το φέρατε για κύρωση, να λειτουρ-
γούν ως οδηγοί του ΕΚΑΒ οι πυροσβέστες, οι δηµοτικοί υπάλ-
ληλοι, οι στρατιωτικοί, µε τα αποτελέσµατα που παρακολουθή-
σαµε στη συνέχεια. Από τον Ιούλιο του 2023 µέχρι σήµερα έχετε
φέρει διάφορες εµβαλωµατικές ρυθµίσεις παρατάσεων θητειών
εργαζοµένων στη δηµόσια υγεία, που τους έχετε και αυτούς ξε-
κρέµαστους και «στον αέρα» και που αρνείστε να τους προσλά-
βετε µε µόνιµη σχέση εργασίας, κρατώντας τους σε αυτή την
διαρκή οµηρία -για την οποία γνωρίζει και πολύ καλά ο παρακα-
θήµενός σας κ. Γεωργιάδης- των διαρκών παρατάσεων αλλά και
των διαρκών ελλειµµάτων και ελλείψεων στον τοµέα της υγείας.

Οι υγειονοµικοί βρίσκονται σε δεινή θέση και διαδηλώνουν.
Πολλούς από αυτούς τους στοχοποιήσατε και δεν τους αποκα-
ταστήσατε µετά την πανδηµία. Και αυτό που σας εξέθεσε ο Κοι-
νοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος κ. Καζαµίας, στον οποίο δεν
θελήσατε να απαντήσετε γιατί ήταν πιο δύσκολο µάλλον να απα-
ντήσετε σε αυτό, είναι ότι οι πολίτες της χώρας αυτής αντίθετα
µε αυτό που εσείς περιγράφετε βιώνουν τη µεγάλη δυσχέρεια
πρόσβασης στις υπηρεσίες υγείας. 

Εµάς δεν µας ενδιαφέρει ένας µανιχαϊσµός «η καλή δηµόσια
υγεία» - «η κακή ιδιωτική υγεία». Μας ενδιαφέρει ο πολίτης να
έχει πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας, µε την µέριµνα του κρά-
τους. Όταν ένας στους έξι Έλληνες αδυνατεί να καλύψει τις εξε-
τάσεις του τις ιατρικές -και αυτό καταγράφεται από την EURO-
STAT, όχι από την Πλεύση Ελευθερίας- τότε πρέπει να αναγνω-
ρίσετε και οφείλετε να αναγνωρίσετε ότι υπάρχει ένα σοβαρό-
τατο ζήτηµα µε το κοινωνικό κράτος και µε τη δηµόσια υγεία.

Ψηφίστηκαν πριν από κάποιον καιρό -έχει µάλιστα καταθέσει
και σχετική ερώτηση ο κ. Καραναστάσης- κάποιες διευκολύνσεις
για να κάνουν ιατρικές εξετάσεις οι πληµµυροπαθείς, οι πληγέ-
ντες της Θεσσαλίας και ο νόµος αυτός που ψηφίστηκε ούτε
αυτός δεν εφαρµόζεται ακόµη, ούτε της ψηφισµένης ρύθµισης
δεν έχετε εγγυηθεί την εφαρµογή.

Είναι, λοιπόν, σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, κύριε Χρυσοχοΐδη, να
µιλήσουµε τη γλώσσα της αλήθειας. Και κυρίως όταν µιλάµε για
τα θέµατα της υγείας µετά την πανδηµία που απέδειξε ότι ήταν
υπονοµευµένο το σύστηµα υγείας και δεν µπορούσε να καλύψει
τις ανάγκες των πολιτών, µετά από την εµπειρία αυτή είναι ση-
µαντικό να µιλήσετε για τους πολίτες και για την υγεία τους και
όχι για τους κυβερνήτες και τους ιδεασµούς τους.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία Πρόεδρε,
παρακαλώ τον λόγο.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θέλετε να απαντήσετε
για ένα λεπτό; 

Έχετε τον λόγο, για ένα λεπτό όµως, γιατί πρέπει να τοποθε-
τηθεί ο κ. Γεωργιάδης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αναγκάζοµαι να
διαψεύσω ορισµένες φορές πολλάκις, επανειληµµένα, πράγµατα
τα οποία κυκλοφορούν στο διαδίκτυο, όπως παραδείγµατος
χάριν η µεταφορά σε καρότσες αγροτικών. Ψέµατα, τεράστια ψέ-
µατα! 

Από εκεί και πέρα, θα παρακαλέσω πολύ να κάνετε µια έρευνα
στα νησιά και στις δυσπρόσιτες περιοχές που πήγαν οι Ένοπλες
Δυνάµεις και οι πυροσβέστες για να καλύψουν ανάγκες του
ΕΚΑΒ. Θα δείτε, θα πάρετε την απάντηση. Γιατί δέχτηκα εδώ
µέσα, δεχτήκαµε µεγάλη κριτική τότε που φέραµε αυτή τη διά-
ταξη. Λύσαµε προβλήµατα. Λύσαµε προβλήµατα χιλιάδων συ-
µπολιτών µας που ήταν µόνοι τους και έρηµοι, εγκαταλειµµένοι. 

Τρίτον, σας θυµίζω ότι αυτή η χώρα και το εθνικό της σύστηµα
έκαναν µια από τις πιο καταπληκτικές επιχειρήσεις ενάντια στην
πανδηµία. Κατά κοινή οµολογία, σε όλη την Ευρώπη ήταν από τις
πιο πετυχηµένες χώρες, όπως και ο εµβολιασµός. Όλα αυτά ήταν
από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Και τέλος, εγώ επαναλαµβάνω πως δεν υποστηρίζω ότι η πρό-
σβαση, η ποιότητα, η ασφάλεια, η ικανοποίηση είναι στον βαθµό
που θα θέλαµε να είναι. Αλλά σας διαβεβαιώνω εδώ κοιτώντας
σας όλους ότι θα το πετύχουµε και γι’ αυτό εργαζόµαστε. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Γεωργιάδης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εσείς θα σχολιάσετε τη δήλωση Σα-
µαρά;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλά Χριστούγεννα, να έχουµε
υγεία και ένα πολύ καλό 2024.

Κανονικά θα ερχόµουν σήµερα να µιλήσω για δύο πράγµατα:
Πρώτον, για την πολύ µεγάλη συµφωνία που υπέγραψε σήµερα
η ONEX για τα ναυπηγεία Ελευσίνας µε την «ATTICA GROUP»,
µια συµφωνία αξίας 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ στα ναυπηγεία
Ελευσίνας, ναυπηγεία που µέχρι πριν από λίγα χρόνια ήταν ένα
κλειστό νεκροταφείο και που σήµερα έχουν δώσει δουλειά ήδη
σε χίλιους ανθρώπους και στην επόµενη τριετία προβλέπεται να
αυξήσουν τις θέσεις εργασίας στις τρεις χιλιάδες και που κρα-
τάνε στην Ελλάδα εργάτες, εργατικά χέρια, εισόδηµα και συµ-
βάλλουν στην αναγέννηση της ναυπηγικής µας βιοµηχανίας. 

Το λέω στη Βουλή γιατί εδώ ήµουν πριν από µερικούς µήνες
όταν εισηγήθηκα τον συγκεκριµένο νόµο και τον ψηφίσαµε τότε
η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ και καλό είναι στη Βουλή να βλέ-
πουµε ποιοι δικαιώθηκαν τότε και ποιοι όχι. Σήµερα τα ναυπηγεία
Ελευσίνας είναι γεµάτα πλοία. Οι εργάτες είναι ευχαριστηµένοι,
οι Αµερικάνοι έβαλαν τα λεφτά, η «DG COMP» έδωσε το «comfort
letter» και τώρα έγινε και το συµβόλαιο του 1 δισεκατοµµυρίου.
Κλείνω την παρένθεση.

Και θα µιλούσα και για τον προϋπολογισµό. Όµως, η συζήτηση
στη Βουλή δεν µπορεί να γίνεται ποτέ εν κενώ. Πάντα το πίστευα,
δεκαέξι χρόνια Βουλευτής, και εξακολουθώ να το πιστεύω. Κα-
θήκον ηµών των πολιτικών είναι να αναλαµβάνουµε τις ευθύνες
µας, να εξηγούµε στην κοινή γνώµη και να κρινόµαστε από αυτή. 

Και επειδή ο φίλος µου ο κ. Γιαννούλης µου είπε: «Αποκλείεται
να µην σχολιάσεις και τον Σαµαρά», δεν έχω εγώ τίποτα. Η Βουλή
είναι ανοιχτός τόπος δηµοσίου διαλόγου, ανταλλαγής ιδεών.
Θέλω, λοιπόν, να ξεκαθαρίσω αφετηριακά και να πω ότι, ασφα-
λώς η δήλωση του πρώην πρωθυπουργού, του κ. Σαµαρά και µε
προβληµατίζει και είναι σεβαστή. Ο κ. Σαµαράς έχει διαχρονικά
πολύ µεγάλη ευαισθησία στα εθνικά θέµατα, στα ζητήµατα της
εθνικής ταυτότητας και είναι πάρα πολύ λογικό να εκφράζει τις
ανησυχίες του, να υπερασπίζεται τις θέσεις του και είναι δική µας
δουλειά ως Κυβέρνηση να νοµοθετούµε γι’ αυτό που πιστεύουµε
καλό του ελληνικού λαού. 

Άρα, αυτά που θα σας πω δεν έχουν να κάνουν µε χαρακτήρα
απάντησης στον -όπως ξέρετε- αγαπηµένο για εµένα Αντώνη Σα-

µαρά -αυτό δεν µπορεί να αλλάξει, του έχω λατρεία-, αλλά αφο-
ρούν στην ουσία της διάταξης. Δηλαδή, εάν η διάταξη αυτή, την
οποία εισηγηθήκαµε σήµερα στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέ-
σεων και θα φέρουµε προς ψήφιση στην Ολοµέλεια της Βουλής
τη Δευτέρα, είναι µια διάταξη που πράγµατι µπορεί να λειτουρ-
γήσει ως πόλος έλξης για την προσέλκυση περισσότερων λαθρο-
µεταναστών ή όχι. 

Ο δικός µου ισχυρισµός -και οι απόψεις µου για τα θέµατα
αυτά είναι διαχρονικά ίδιες και γνωστές τον ελληνικό λαό- είναι
ότι αυτή η διάταξη δεν…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία)

Μην χάνουµε χρόνο, αγαπητέ κύριε συνάδελφε. Ο λαθρεπιβά-
της είναι άνθρωπος. Ο λαθραναγνώστης είναι άνθρωπος. Ο λα-
θρέµπορος είναι άνθρωπος. Και ο λαθροµετανάστης είναι
άνθρωπος. Ας σταµατήσουµε εδώ να χάνουµε τον χρόνο µας στα
ανόητα και ας συγκεντρωθούµε στα σοβαρά. Η ελληνική γλώσσα
τα έχει λύσει αυτά, τα λεξικά είναι γνωστά. Κλείνω την παρέν-
θεση.

Πάµε τώρα στην ουσία. Δεν σας µπλέκω µε τα πέντε άρθρα
της διατάξεως, γιατί δεν έχει σηµασία. Πάω σε αυτά που είναι το
ζουµί. Έχει ένα µικρό και ένα µεγαλύτερο. Προφανώς, το µεγα-
λύτερο έχει προκαλέσει και τις περισσότερες αντιδράσεις. 

Το µικρό είναι ότι µετατρέπει τη δυνατότητα των κατεχόντων
άδεια διαµονής, διαµενόντων ως αιτούντων άσυλο που σήµερα
στους έξι µήνες οι άνθρωποι αυτοί µπορούν να πάρουν άδεια ερ-
γασίας για να δουλέψουν, αυτό θα γίνεται στους δύο µήνες. Αυτή
είναι η διαφορά. 

Τι λέµε, δηλαδή, σε αυτούς τους ανθρώπους; Λέµε ότι αντί να
ζεις µε επίδοµα -που είναι και χαµηλό- όλο το διάστηµα που είσαι
εδώ και που η ελληνική πολιτεία δεν έχει προλάβει να ξεκαθαρί-
σει εάν δικαιούσαι ή όχι άσυλο, βρες µια δουλειά. Και εφόσον
βρήκες τη δουλειά, νόµιµα θα εργαστείς και θα πληρώσεις την
ασφάλειά σου, θα δικαιούσαι τη σύνταξη που η ασφάλειά σου
πληρώνει και θα έχεις τα δικαιώµατα που έχουν όλοι όσοι διαµέ-
νουν και εργάζονται αυτή τη χώρα. 

Εάν µεν το αίτηµά σου περί προστασίας γίνει δεκτό, έχεις πλή-
ρες δικαίωµα να µείνεις στην Ελλάδα ή όπου αλλού θέλεις στην
Ευρώπη. Εάν το αίτηµά σου απορριφθεί, πρέπει να φύγεις από
τη χώρα, γιατί έχει απορριφθεί το αίτηµά σου. Ξέρουµε ποιος
είσαι, έχεις κάνει αίτηση, γνωρίζουµε τη διεύθυνση του σπιτιού
σου, δουλεύεις νόµιµα στο ενδιάµεσο διάστηµα και, εάν απορρι-
φθεί, φεύγεις. Αυτή είναι η µία διάταξη. 

Πιστεύω ότι κανένας λογικός άνθρωπος -να το πω λίγο σχηµα-
τικά, να το καταλάβετε- δεν αντιλαµβάνεται το κίνητρο αυτής της
διάταξης. Υπάρχουν περιοχές της χώρας -το είδα µε τα µάτια
µου, παραδείγµατος χάριν, στη Σάµο- όπου την ίδια στιγµή που
δεν βρίσκουµε εργάτες γης για να µαζέψουν τους καρπούς από
τα δέντρα, υπάρχουν άνθρωποι που θα µπορούσαν να εργα-
στούν και δεν τους επιτρέπουµε εµείς να εργαστούν για να µα-
ζέψουν αυτούς τους καρπούς και αντιθέτως, τους επιδοτούµε
κιόλας. Είναι παράλογο. Δεν κερδίζει τίποτε η Ελλάδα από αυτό
ούτε έχουµε και κανέναν λόγο να το συνεχίσουµε. 

Πάµε τώρα στη δεύτερη διάταξη που έχει προκαλέσει και τη
µεγαλύτερη ανησυχία και τη σχετική δήλωση του σεβαστού σε
µένα πρώην Πρωθυπουργού. Αλλάζουµε τα κριτήρια που θεσπί-
στηκαν το 2014 και όριζαν την επταετία δεδοµένης διαµονής στη
χώρα ως το κριτήριο της αυτόµατης άδειας διαµονής στην Ελ-
λάδα; Η απάντηση είναι: Όχι. Παραµένουν τα επτά χρόνια. Το ξα-
ναλέω: Δεν αλλάζουµε τα επτά χρόνια σε τρία, όπως γράφεται.
Τα επτά χρόνια παραµένουν. 

Τι κάνουµε; Δίνουµε µία, άπαξ, ευκαιρία σε όσους παρανόµως
ελθόντες, λαθροµετανάστες, έχουν συµπληρώσει τρία χρόνια
διαµονής, οι οποίοι έχουν βεβαία χρονολογία διαµονής. Τι θα πει
«βεβαία χρονολογία»; Αίτηση παροχής ασύλου, νοσηλεία σε ένα
νοσοκοµείο, ένα τραπεζικό έµβασµα το οποίο δείχνει ότι, πρά-
γµατι, ήταν στην Ελλάδα κι έχουν χρησιµοποιήσει τα στοιχεία
τους, κάτι που αποδεικνύει ότι πράγµατι έχουν συµπληρώσει τρία
χρόνια. Και αυτοί οι άνθρωποι αν έχουν συµπληρώσει την τριετία
µέχρι 30 Νοεµβρίου του 2023, θα µπορούν να πάρουν άδεια δια-
µονής και άδεια εργασίας. Προσέξτε: Μιλάµε για άδεια διαµονής
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και άδεια εργασίας που συνδέεται µε το ότι έχουν εργασία και
που αν πάψουν να έχουν εργασία, ανακαλείται η άδεια διαµονής
και η άδεια εργασίας. 

Πόσοι υπολογίζουµε να κάνουν χρήση αυτής της διατάξεως;
Γιατί ακούω διάφορα νούµερα. Θα το εξηγήσω απλά και θα το
καταλάβετε αµέσως. Σήµερα που ισχύει η επταετία, που ψηφί-
στηκε το 2014, έχουν περάσει δηλαδή τα πρώτα επτά χρόνια και
άρα κάθε χρόνο κάποιοι συµπληρώνουν επταετία, αυτοί κάνουν
αίτηση και παίρνουν άδεια διαµονής νόµιµη, παρ’ ότι ήταν λαθρο-
µετανάστες, γιατί συµπλήρωσαν την επταετία. Πόσοι είναι αυτοί
που τον χρόνο παίρνουν τέτοια άδεια διαµονής; Από έξι έως οκτώ
χιλιάδες τα µεσολαβήσαντα χρόνια. Ας πούµε είναι ένας µέσος
όρος επτά χιλιάδων ανθρώπων τον χρόνο. 

Εµείς κάνουµε άπαξ, µία φορά, one off, το επτά, τρία. Από την
1η Δεκεµβρίου ξανά είναι επτά. Επτά χιλιάδες τον χρόνο επί τέσ-
σερα χρόνια είναι είκοσι οκτώ χιλιάδες. Γι’ αυτούς µιλάµε.

Θα πείτε και θα πει όποιος ανησυχεί ευλόγως: «Μα, µπορεί να
έρθουν εκατό, διακόσιες, τριακόσιες χιλιάδες». Ακούω διάφορα
τέτοια νούµερα στο διαδίκτυο. Να το δούµε λίγο ψύχραιµα και
πρακτικά. Είσαι ένας παράνοµος µετανάστης στην Ελλάδα, ζεις
τρία χρόνια παράνοµα, εργάζεσαι και παίρνεις µαύρα λεφτά, ή
ζεις όπως ζεις και σου λέει το κράτος: Εάν έρθεις και κάνεις αί-
τηση να γίνεις νόµιµος και δηλώσεις ποιος είσαι, τον τόπο κατα-
γωγής σου, ελέγχουµε το ποινικό σου µητρώο και έχεις εργασία,
παίρνεις άδεια διαµονής. Αλλά αν χάσεις την άδεια εργασίας, χά-
νεις και την άδεια διαµονής. Από εκεί και πέρα, όµως, πια δεν
είσαι άγνωστος και γκρίζος. Είσαι γνωστός στις αρχές και οι
αρχές µπορούν να εφαρµόσουν κατευθείαν πάνω σου το δίκαιο
περί απέλασης. 

Πόσοι στα αλήθεια πιστεύετε, πλην αυτών που πράγµατι ερ-
γάζονται και έχουν δεσµούς µε τη χώρα, θα κάνουν χρήση αυτής
της διάταξης; Μακάρι να ήταν περισσότεροι γιατί θα ήξερε η πο-
λιτεία ποιοι είναι και πού είναι. Σήµερα η πολιτεία δεν ξέρει ποιοι
είναι και πού είναι αυτοί. Αλλά δεν θα είναι πολλοί, γιατί αυτό λένε
τα νούµερα. 

Αντιθέτως, εάν αποφασίσει η Βουλή να µην ψηφίσουµε αυτή
τη διάταξη, να καταλάβουµε τι ψηφίζουµε. Ψηφίζουµε οι άνθρω-
ποι αυτοί να παραµένουν στην Ελλάδα παράνοµα και να εργάζο-
νται χωρίς να πληρώνουν ασφαλιστικές εισφορές και φόρους στο
κράτος, άρα ενισχύουµε την παράνοµη και αδήλωτη εργασία. Ως
Υπουργός Εργασίας, οφείλω να σας πω ότι όταν µιλάµε για πό-
λεµο κατά της µαύρης και αδήλωτης εργασίας, προφανώς ένα
πολύ µεγάλο κοµµάτι αυτής είναι σε αυτό το κοµµάτι της κοινω-
νίας µας.

Δεύτερον και κυριότερο, στερούµε πολύτιµα εργατικά χέρια
από την ελληνική οικονοµία. Και θέλω να κάνω µια παύση για να
εξηγήσω κάτι που ίσως δεν έχει γίνει ευθέως αντιληπτό από πολ-
λούς. 

Έχει σήµερα η Ελλάδα πρόβληµα ελλείµµατος εργατικών χει-
ρών; Τεράστιο, είναι η απάντηση. Υπάρχει τρόπος να λυθεί το
πρόβληµα των εργατών γης ή των ανειδίκευτων εργατών από τον
εγχώριο µας πληθυσµό; Θέλω να σας µιλήσω µε ειλικρίνεια. Καί-
τοι εγώ είµαι, ως Υπουργός Εργασίας, δέκτης εκατοντάδων χι-
λιάδων αιτηµάτων µετακλήσεων νόµιµων µεταναστών από το
εξωτερικό από διάφορες χώρες, πάντα θεωρούσα και θεωρώ ότι
η άδεια για νόµιµη µετάκληση πρέπει να είναι η τελευταία λύση
για έναν Υπουργό Εργασίας στην Ελλάδα. Γι’ αυτό και έξι µήνες
έχω προσπαθήσει να δω αν υπάρχει κάποιος τρόπος ή κάποια
πολιτική που θα ωθούσε πραγµατικά τους συµπολίτες µας να γί-
νουν εργάτες γης και θα σας πω δύο συγκεκριµένα παραδεί-
γµατα. 

Πριν από δύο χρόνια ψηφίστηκε διάταξη από το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης όπου όσοι είναι µακροχρόνια άνεργοι, εάν
πάνε να δουλέψουν ως εργάτες γης, διατηρούν την κάρτα µα-
κροχρόνιας ανεργίας και όλα τα επιδόµατα που απορρέουν από
αυτήν, χωρίς να στερούνται απολύτως τίποτα και παίρνουν και
τα χρήµατα από τη δουλειά τους στα χωράφια. Ξέρετε πόσοι
έχουν κάνει χρήση αυτής της διατάξεως; Μηδέν. Δεν βρίσκουµε
ούτε έναν στο Υπουργείο Εργασίας. Αν βρείτε έναν, να µου πείτε
να γράψω το όνοµά του στο Twitter. 

Εγώ για να βεβαιωθώ ακόµα περισσότερο, θα σας πω ένα πρα-

γµατικό γεγονός γιατί θέλω να διασκεδάσω τις ανησυχίες όποιων
πιστεύουν καλόπιστα ότι µπορεί το θέµα αυτό να λυθεί εγχωρίως.
Τον Αύγουστο βρέθηκα στο Ηράκλειο της Κρήτης και εκεί έκανα
επίσκεψη το Εργατικό Κέντρο Ηρακλείου. Εκεί ο πρόεδρος του
εργατικού κέντρου µού είπε: «Έχουµε λύση στο πρόβληµα της
έλλειψης εργατικών χειρών στην Κρήτη». Λέω: «Ποιο είναι, πρό-
εδρε». «Θα επιδοτήσετε από τη ΔΥΠΑ τα έξοδα διαµονής και µε-
ταφοράς κι ένα ηµερήσιο, για να έρθουν από τη δυτική Μακε-
δονία, που έχει υψηλή ανεργία, στην Κρήτη για τρεις µήνες, Νο-
έµβριο, Δεκέµβριο και Ιανουάριο, κι έτσι εµείς θα φέρουµε εργά-
τες από ανέργους από τη δυτική Μακεδονία να µαζεύουν τους
καρπούς στην Κρήτη».

Λέω «φανταστική ιδέα»! Παίρνω επί τόπου µε ανοιχτή ακρόαση
τον διοικητή της ΔΥΠΑ και δίνω εντολή να γίνει αυτό το πρό-
γραµµα αµέσως. Το πρόγραµµα έγινε. Η πλατφόρµα άνοιξε στις
αρχές του Νοεµβρίου. Έχει κλείσει τώρα.

Έκαναν αίτηση -κύριε Κουκουλόπουλε, το λέω γιατί είµαστε
και οι δύο δυτικοµακεδόνες, επειδή λέµε για τη µεγάλη ανεργία
της δυτικής Μακεδονίας- πενήντα πέντε άτοµα. Ξέρετε πόσοι
έχουν πάει; Δύο! Με επιδότηση της διαµονής, µε επιδότηση της
µεταφοράς!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µην κοροϊδευόµαστε µεταξύ
µας. Η χώρα µας δεν έχει χρόνο για χάσιµο. Να το ξεκαθαρίσω.
Δεν ισχυρίζοµαι ότι η συγκεκριµένη διάταξη θα λύσει το πρό-
βληµα της ελλείψεως εργατικών χειρών. Μια µικρή ασπιρίνη είναι.
Το πρόβληµα της ελλείψεως εργατικών χειρών, κυρίως, στις
αγροτικές εργασίες και στην κατασκευή που είναι τα µεγάλα προ-
βλήµατα και εν µέρει στη βιοµηχανία θα λυθεί µόνο µε νόµιµες
µετακλήσεις εργαζοµένων από το εξωτερικό και κυρίως µε
χώρες, που θα συνάψουµε διακρατικές συµφωνίες. Ήδη, τέτοιες
συµφωνίες ετοιµάζονται µε χώρες όπως η Γεωργία, η Ινδία, το
Βιετνάµ, οι Φιλιππίνες, η Αρµενία. Είχα συνάντηση µε τον Υ-
πουργό Εργασίας της Αρµενίας χθες στο Ριάντ της Σαουδικής
Αραβίας και είπαµε να έρθει και στην Αθήνα για να δούµε αν µπο-
ρούµε να φέρουµε εργάτες από την Αρµενία από τους πρόσφυ-
γες από το Ναγκόρνο Καραµπάχ και το είδε ως µία πολύ ενδια-
φέρουσα ιδέα και θα έρθει σε λίγες εβδοµάδες στην Αθήνα γι’
αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Στην ίδια τροπολογία που ψηφίζουµε, το άρθρο 5 δίνει άδεια
εργασίας σε είκοσι πέντε χιλιάδες Ουκρανούς, οι οποίοι είναι σή-
µερα στην Ελλάδα µε ειδικό καθεστώς προστασίας, µένουν στην
Ελλάδα µε ειδικό καθεστώς προστασίας, αλλά δεν µπορούν να
εργαστούν. Δεν θέλουµε αυτοί οι είκοσι πέντε χιλιάδες Ουκρανοί
να δουλέψουν; Μας πειράζει να πληρώνουν ένσηµα στον ΕΦΚΑ;

Πιστεύω, λοιπόν, πως οι ανησυχίες ότι η διάταξη αυτή αλλάζει
τη µεταναστευτική πολιτική της χώρας δεν είναι αληθινές και δεν
είναι πραγµατικές και δεν έχουν σχέση µε τη διάταξη.

Επίσης, να πω κάτι τελευταίο και κλείνω. Είναι άδικο, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, για την Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη και για τον Κυριάκο Μητσοτάκη προ-
σωπικά να εµφανίζεται στην κοινή γνώµη ως δήθεν οπαδός της
πολιτικής των ανοικτών συνόρων. Η Κυβέρνηση αυτή στα τέσ-
σερα χρόνια που κυβέρνησε έχει µειώσει δραστικά τις µετανα-
στευτικές ροές, έχει κλείσει τα σύνορα, µε αποτέλεσµα όλη η
αριστερά πτέρυγα του Ευρωκοινοβουλίου και τα αριστερά κόµ-
µατα της Ευρώπης να κατηγορούν την Κυβέρνηση και προσω-
πικά τον Κυριάκο Μητσοτάκη ως τον ιθύνοντα νου των «push-
backs» και των καταπατήσεων των ανθρωπίνων δικαιωµάτων στο
Αιγαίο και αλλού. 

Είναι δυνατόν ο ίδιος Πρωθυπουργός που κατηγορείται από
όλη την Αριστερά της Ευρώπης ως ο ιθύνουν νους των «push-
backs» να είναι ο Πρωθυπουργός των ανοικτών συνόρων; Είναι
δυνατόν να είναι ο ίδιος άνθρωπος ταυτόχρονα και τα δύο; 

Είναι απολύτως προφανές ότι όσοι παρουσιάζουν την Κυβέρ-
νησή µας ως µία κυβέρνηση που υποστηρίζει την πολιτική των
ανοικτών συνόρων κάνουν λάθος. Η συγκεκριµένη τροπολογία
το µόνο που κάνει είναι να προσπαθεί να βάλει τάξη σε ένα πρα-
γµατικό χάος των παρανόµως διαµενόντων µεταναστών στην Ελ-
λάδα που δουλεύουν σε καθεστώς «µαύρης» και ανασφάλιστης
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εργασίας και ζουν σε ένα γκρίζο και σκοτεινό καθεστώς. Αυτοί
που θα κάνουν αίτηση θα ελεγχθεί το ποινικό τους µητρώο και
θα µπορέσουν να πάρουν την άδεια διαµονής, µόνο αν έχουν
λευκό ποινικό µητρώο και δεν έχουν απασχολήσει τις αρχές. Θα
χάνουν την άδεια διαµονής αν δεν έχουν εργασία και, το κυριό-
τερο, η άδεια διαµονής όπως προβλέπεται στην τροπολογία δεν
τους δηµιουργεί επιπλέον δικαιώµατα επανένωσης οικογενειών
και το να φέρουν και άλλους συγγενείς τους από την πατρίδα
τους στην Ελλάδα. Είναι αυστηρά και µόνο για αυτούς και για κα-
νέναν άλλον. 

Η διάταξη, δηλαδή, ως έχει -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε και ευ-
χαριστώ- παραµένει µία από τις πιο αυστηρές διατάξεις ως προς
τη µεταναστευτική πολιτική που ισχύουν σήµερα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, εξαιρετικά πιο αυστηρή από την αντίστοιχη της Ιταλίας
που δίνει άδεια διαµονής σε δύο χρόνια ή της Ισπανίας που δίνει
άδεια διαµονής σε τρία χρόνια -µονίµως, όχι άπαξ- και καθιστά
την Ελλάδα µία χώρα που όχι µόνο πόλος έλξης των λαθροµετα-
ναστών δεν µπορεί να γίνει, αλλά παραµένει µια χώρα µε αυ-
στηρή µεταναστευτική πολιτική και έλεγχο των συνόρων. 

Καλώ, λοιπόν, τους συναδέλφους όχι µόνο της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αλλά όλων των πτερύγων που αντιλαµβάνονται το πραγµα-
τικό ζήτηµα ελλείψεως εργατικών χειρών και τις πραγµατικές
δικλίδες ασφαλείας που έχει θεσπίσει η Κυβέρνηση, να υποστη-
ρίξουν την παρούσα διάταξη. 

Και φυσικά -το ξεκαθαρίζω- δεν αντιδικώ µε τον Πρόεδρο
Αντώνη Σαµαρά. Είµαι στη διάθεσή του να εξηγήσω τα πάντα.
Δεν υπάρχει αλλαγή µεταναστευτικής πολιτικής, δεν υπάρχει
λόγος ανησυχίας και αντιδικίας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Καραθανασόπουλος µέχρι τώρα απ’
ό,τι έχω δει. Είναι και ο κ. Δηµητριάδης, η κ. Κωνσταντοπούλου. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Άλλος κύκλος τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Την τελευταία δυ-

νατότητα παρέµβασης, την τρίτη δηλαδή, την έχουν ο ΣΥΡΙΖΑ,
το Κοµµουνιστικό Κόµµα, οι Σπαρτιάτες και η Νέα Αριστερά. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ακριβώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η Πλεύση Ελευθε-

ρίας, επειδή ζήτησε τον λόγο η κ. Κωνσταντοπούλου ως Πρό-
εδρος έχει ακόµα µία δυνατότητα όπως έχουµε συµφωνήσει.

Οι υπόλοιπες Κοινοβουλευτικές Οµάδες -και εννοώ τους Κοι-
νοβουλευτικούς τους Εκπροσώπους- δεν έχουν. Όχι οι Πρό-
εδροι.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να πω κάτι
διαδικαστικό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ξεκινάµε µε τον κ.
Καραθανασόπουλο.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Καραθανασόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Βεβαίως, το τελευταίο διάστηµα…
Ο κύριος Υπουργός έφυγε από την Αίθουσα;
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Την τελευταία ώρα εί-

δαµε εδώ µια πλειοδοσία ξενοφοβίας και ρατσισµού απέναντι στην
τροπολογία την οποία φέρνει η Κυβέρνηση. Αλήθεια, ποιο είναι το
περιεχόµενο αυτής της τροπολογίας και η ουσία; Προσπαθεί να
απαντήσει σε µία ανάγκη. Ποια είναι αυτή η ανάγκη; Η έλλειψη ερ-
γατικών χεριών. Και εδώ υπάρχει µια τεράστια αντίφαση.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν είναι κανένας από το Υπουργείο. Δεν
σας ακούει, κύριε Καραθανασόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ε, δεν πειράζει. Θα το
δει. Τι να κάνουµε τώρα;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Η Κυβέρνηση είναι παρούσα. Είναι
εδώ.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο Υπουργός, ο κ.

Γεωργιάδης, δεν είναι εδώ; Δεν βλέπω από εδώ καλά. Γι’ αυτό
ρωτώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν είναι, κύριε Πρόεδρε. Έφυγε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, να περιµέ-

νουµε προφανώς να επιστρέψει. 
Να δώσουµε τον λόγο σε έναν Βουλευτή; Τι λέτε; 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)
Ώσπου να έρθει ο κ. Γεωργιάδης. Τι να κάνω; Δηλαδή, θα κα-

τέβω από εδώ να τον ψάξω και να τον τραβήξω;
Για να µη χάνουµε χρόνο, να δώσουµε τον λόγο στον επόµενο

οµιλητή και όταν έρθει ο κ. Γεωργιάδης, θα πάρετε τον λόγο οι
Κοινοβουλευτικοί. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εντάξει, υπάρχουν και ανθρώπινες
ανάγκες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα δεν θα εξη-
γήσω εγώ γιατί λείπει ο Υπουργός. 

Ο κ. Καλαφάτης, λοιπόν, θα πάρει τον λόγο και να ειδοποιηθεί
ο κ. Γεωργιάδης να έρθει στην Αίθουσα, αν τυχόν έφυγε για άλλο
λόγο.

Ορίστε, κύριε Καλαφάτη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Η Κυβέρνηση είναι εδώ παρούσα και

απαντάει για όλα τα θέµατα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεσµευτήκαµε προεκλογικά να

εργαστούµε για την περαιτέρω αναβάθµιση της οικονοµίας και
τη διασφάλιση ισχυρής ανάπτυξης, την ενίσχυση των εισοδηµά-
των και της κοινωνικής συνοχής, τη βελτίωση των δηµόσιων υπη-
ρεσιών υγείας και εκπαίδευσης, τη µείωση των φόρων και τη
δικαιότερη κατανοµή τους, τη στήριξη στους συµπολίτες µας που
έχουν µεγαλύτερη ανάγκη. 

Αυτούς ακριβώς τους στόχους υπηρετούµε µε συνέπεια και
υπευθυνότητα από την πρώτη στιγµή. Αυτούς τους στόχους θέτει
και ο προϋπολογισµός που συζητάµε. Παρά τη διεθνή αβεβαι-
ότητα, διασφαλίζει συνέχιση της αναπτυξιακής δυναµικής που
πετύχαµε τα προηγούµενα χρόνια. Η ανάκτηση της επενδυτικής
βαθµίδας έβαλε τη χώρα µας στο κλαµπ των πιο ελκυστικών
επενδυτικών προορισµών, που φέρνει φθηνότερο χρήµα, περισ-
σότερες επενδύσεις και καλύτερες θέσεις δουλειάς. 

Η ανάπτυξη κινείται πάνω από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης
και στη νέα χρονιά θα φτάσει το 2,9% του ΑΕΠ. Η αύξηση στις
επενδύσεις καταγράφει ρεκόρ και το 2024 θα ξεπεράσει το 15%.
Η απασχόληση ενισχύθηκε µε επιπλέον τριακόσιες χιλιάδες θέ-
σεις εργασίας και η ανεργία έπεσε τον Οκτώβριο κάτω από το
10%. Ο πληθωρισµός µειώνεται και θα περιοριστεί στο 2,6% από
4,1% φέτος. 

Ξέρουµε, ωστόσο, ότι επιµένει ακόµα η ακρίβεια που πλήττει
τους πάντες και ακόµα περισσότερο τους πιο αδύναµους συµπο-
λίτες µας. Αναπτύσσονται γι’ αυτό εξειδικευµένες πρωτοβουλίες
για τη συγκράτηση των τιµών, πραγµατοποιούνται εντατικοί έλεγ-
χοι για την αντιµετώπιση φαινοµένων αισχροκέρδειας και βελτιώ-
νονται τα εισοδήµατα µε αυξήσεις µισθών και συντάξεων, αλλά
και πρόσθετες φοροελαφρύνσεις. 

Στον νέο προϋπολογισµό προβλέπονται για το σκοπό αυτό πα-
ρεµβάσεις 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Και συγκεκριµένα για
τους δηµόσιους υπαλλήλους: αύξηση στο βασικό µισθό και τα
επιδόµατα παιδιού και θέσης ευθύνης, αύξηση στα πτητικά επι-
δόµατα των πιλότων και των πληρωµάτων των πυροσβεστικών
αεροσκαφών, αναµόρφωση του µισθολογίου των γιατρών του
ΕΣΥ. 

Για τους εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα: ξεπάγωµα των
τριετιών και των επιδοµάτων προϋπηρεσίας, αλλά και νέα αύξηση
του κατώτατου µισθού και των επιδοµάτων που συνδέονται µε
αυτόν. 

Για τους συνταξιούχους: νέα αύξηση στις συντάξεις από την
1η του χρόνου, εφάπαξ ενίσχυση στους συνταξιούχους µε προ-
σωπική διαφορά, αντικατάσταση της µείωσης κατά 30% των συ-
ντάξεων για τους απασχολούµενους µε εισφορά 10% επί των
αµοιβών από την εργασία τους. 

Για τους συµπολίτες µας που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη: αύ-
ξηση στο αφορολόγητο για οικογένειες µε παιδιά, αύξηση στα
αναπηρικά επιδόµατα, αύξηση στο ελάχιστο εγγυηµένο εισό-
δηµα, τρίµηνη επέκταση του επιδόµατος µητρότητας για τις
αγρότισσες και τις ελεύθερες επαγγελµατίες, πλήρης απαλλαγή
των πρώην δικαιούχων ΕΚΑΣ από τη συµµετοχή τους στη φαρ-
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µακευτική δαπάνη. 
Παράλληλα διατίθενται, επιπλέον, 750 εκατοµµύρια ευρώ στην

υγεία και την παιδεία όχι από νέους φόρους, όπως ανεύθυνα δια-
τείνεται η Αντιπολίτευση, αλλά κυρίως από τον περιορισµό της
φοροδιαφυγής. Όχι µόνο δεν εισάγεται κανένας νέος φόρος,
αλλά θεσπίζονται και νέες µόνιµες φοροελαφρύνσεις 1,5 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ.

Ταυτόχρονα -και είναι µείζονος σηµασίας αυτό- διασφαλίζεται
πρωτογενές πλεόνασµα 2,1% και µείωση του δηµοσίου χρέους
κατά οκτώ ποσοστιαίες µονάδες. Θεµελιώνεται έτσι µια ασφαλής
οικονοµική πορεία και προστατεύονται όσα µε θυσίες κατακτή-
σαµε. Αποδεικνύεται υπευθυνότητα στις σηµερινές, αλλά και στις
αυριανές γενιές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός, Κυριάκος
Μητσοτάκης, η Κυβέρνηση και η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας αποδεικνύουµε συνέπεια στις δεσµεύσεις
µας. Συνεχίζουµε τη µεταρρυθµιστική στρατηγική για τον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό και τη βελτίωση των υπηρεσιών του κρά-
τους, την επιτάχυνση στην απονοµή της δικαιοσύνης και την
τόνωση της ασφάλειας, την βελτίωση της καθηµερινότητας. Ανα-
πτύσσουµε παράλληλα τολµηρές και συνετές πρωτοβουλίες για
την ενίσχυση των Ενόπλων µας Δυνάµεων, την ενδυνάµωση του
ρόλου της πατρίδας µας ως πυλώνα ασφάλειας και σταθερότη-
τας, την επανατοποθέτησή της στο χάρτη του µέλλοντος, την
προώθηση των δίκαιων και των δικαιωµάτων µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε πλήρη συναίσθηση ευθύνης
διαβεβαιώνω το Σώµα ότι οι Μακεδόνες είµαστε περήφανοι, πολύ
υπερήφανοι που η βόρεια Ελλάδα πρωταγωνιστεί τόσο στη στρα-
τηγική αναβάθµιση της πατρίδας µας όσο και στη µετεξέλιξή της
σε διεθνή ενεργειακό και µεταφορικό κόµβο. Οι Θεσσαλονικείς
είµαστε αισιόδοξοι που βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη το σχέδιο
που µαζί δροµολογήσαµε µε τριάντα και πλέον έργα για τη Θεσ-
σαλονίκη του 2030. Ξέρουµε ότι το νερό µπήκε στο αυλάκι, δεν
λοξοδροµεί και δεν γυρίζει πίσω. 

Όλοι οι Έλληνες µπορούµε να αισθανόµαστε ασφάλεια για το
σήµερα και αισιοδοξία για το αύριο της πατρίδας µας. Για όλα
αυτά η απόφασή µας είναι ξεκάθαρη. Οι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας λέµε «ναι» στον προϋπολογισµό του 2024, «ναι» στην
Ελλάδα που πάει πιο ψηλά, «ναι» στον Πρωθυπουργό, Κυριάκο
Μητσοτάκη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κοτίδης Βασίλειος από την Ελληνική Λύση.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, είχαµε ζητήσει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έφυγε ο κ. Γεωργιάδης;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν έφυγε. Απ’ ότι

πληροφορηθήκαµε είναι στο περιστύλιο και θα επανέλθει. Περι-
µένουµε να επιστρέψει ο κ. Υπουργός και θα πάρετε τον λόγο. 

Ορίστε, κύριε Κοτίδη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, Το πρώτο θέµα,

το οποίο θέλω να θίξω είναι η ασφάλεια των µέσων µαζικής µε-
ταφοράς. Η οδική ασφάλεια δεν είναι µία κατάσταση, που προ-
κύπτει από ευχολόγια και αγαθές προθέσεις. Πρέπει να απο-
τελέσει µέριµνα της κεντρικής πολιτικής ηγεσίας, γεγονός που
απαιτεί κάποιες σοβαρές δαπάνες από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό. Και δεν µιλάµε µόνο για ένα Υπουργείο, το Υπουργείο Με-
ταφορών και Υποδοµών, αλλά και το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη, το Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών. Άρα, εδώ πέρα για να υπάρχει ευελι-
ξία θα πρέπει να έχουµε έναν κοινό φορέα. Αυτή είναι η πρότασή
µας, ώστε να υπάρχει πρόληψη. Για να προλάβουµε όλο αυτό
στην οδική ασφάλεια πρέπει να δώσουµε ιδιαίτερη βαρύτητα
στην πρόληψη. 

Η πρόληψη θα επιτευχθεί αφ’ ενός µε την εκπαίδευση των παι-
διών από τους γονείς και αφ’ ετέρου επεκτείνεται στην εκπαί-
δευση στα σχολεία µας. Ένα, όµως, µη επαρκώς χρηµατο-
δοτούµενο σχολείο δεν µπορεί να πετύχει αυτό για τους µαθητές
του. Η µη συµµετοχή της εκπαίδευσης στην οδική ασφάλεια κα-

θιστά την πολιτεία ηθικό αυτουργό στο έγκληµα που συντελείται. 
Τα τροχαία ατυχήµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η

πρώτη αιτία θανάτου για νέους στις ηλικίες δεκαέξι έως είκοσι
πέντε ετών. Δυστυχώς, είναι καθηµερινή είδηση το αίµα στην
άσφαλτο. Επίσης, κάθε χρόνο ο αριθµός των τραυµατιών αυξά-
νεται βάσει στοιχείων της ΕΛΣΤΑΤ. Αυτό σηµαίνει απώλεια σε ερ-
γατικό δυναµικό της χώρας, ενώ τα έξοδα νοσηλείας οδηγούν µε
τη σειρά τους σε αιµορραγία των ασφαλιστικών ταµείων, άρα και
του κρατικού προϋπολογισµού.

Άλλο θέµα που απασχολεί την ελληνική κοινωνία είναι οι προ-
βληµατικές µεταφορές µε τα µέσα σταθερής τροχιάς. Το τραίνο,
λοιπόν, στην Ευρώπη, αλλά και σε όλο τον κόσµο φυσικά αποτε-
λεί το κατ’ εξοχήν διαδεδοµένο µέσο µεταφοράς ανθρώπων και
εµπορευµάτων, επειδή είναι το πιο πράσινο µέσο µαζικής µετα-
φοράς, αλλά και το πιο αξιόπιστο από πλευράς ασφάλειας. 

Αυτό φυσικά στην Ελλάδα δεν ισχύει και αποδείχθηκε περί-
τρανα από την τραγωδία στα Τέµπη. Δυστυχώς, ακολουθείται µια
πολιτική που απαξιώνει µε µεγάλη επιµέλεια αυτό το είδος µετα-
φοράς προς εξυπηρέτηση των εφοπλιστικών µεγαλοσυµφερό-
ντων. Η συντήρηση και ο εκσυγχρονισµός των υποδοµών των
ελληνικών σιδηροδρόµων αδράνησε λόγω της υποχρηµατοδότη-
σης. Προκλήθηκε ως εκ τούτου η απαξίωση των ελληνικών σιδη-
ροδρόµων ελλείψει των επενδύσεων που θα βοηθούσαν την
ανάπτυξη των σιδηροδροµικών µεταφορών εµπορικών και επιβα-
τικών. 

Ο προϋπολογισµός του Υπουργείου αγγίζει τα 2,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, ενώ βρίσκονται απέναντι από τον Υπουργό σηµαντι-
κές προκλήσεις. Η «HELLENIC TRAIN» ζητά µε άλλοθι τις πρόσ-
φατες φυσικές καταστροφές κρατική επιδότηση και επαναδια-
πραγµάτευση της σύµβασης, ενώ ετοιµάζεται για περικοπές προ-
σωπικού λόγω µειωµένων δροµολογίων. 

Έκριναν, λοιπόν, κάποιοι φωστήρες της πολιτικής ότι ο σιδη-
ρόδροµος προς το συµφέρον της χώρας είχε τίµηµα να πουληθεί
το 2017 προς 45 εκατοµµύρια, ένα τραγικά χαµηλό τίµηµα. Η
κρατική δε επιδότηση ανερχόταν ετησίως στα 50 εκατοµµύρια,
παραπάνω δηλαδή απ’ όσο πωλήθηκε. Το Φεβρουάριο του ’22 µε
αναθεώρηση της αρχικής σύµβασης θεωρητικά η «HELLENIC
TRAIN» δεσµεύτηκε για τον σύγχρονο στόλο βαγονιών, όµως
µέχρι σήµερα δεν έχουµε δει κάτι τέτοιο να γίνεται, κάποια αλ-
λαγή στα βαγόνια για παράδειγµα.

Τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ, υπάρχει ρήτρα γι’ αυτό, πρόστιµα
ή θα αυξήσουµε για µια ακόµα φορά την επιδότηση που δίνουµε
σε αυτή την ιταλική εταιρεία; 

Επιπλέον, µέσα στην ίδια πρωτεύουσα πόλη, εδώ στην Αθήνα,
από τον σταθµό Λαρίσης ως τον Πειραιά υπάρχει αδυναµία προ-
σήκουσα λειτουργίας των σιδηροδροµικών γραµµών µέχρι και
σήµερα και µιλάµε για τις εµπορικές µεταφορές. 

Αναγκαστικά λοιπόν το µεγαλύτερο µέρος των εµπορευµάτων
διοχετεύεται, µε µεγάλη χαρά, βέβαια, στους µη φορολογούµε-
νους στην Ελλάδα εφοπλιστές, µέσω των λιµανιών της Ιταλίας
και της Σλοβενίας. Ταυτόχρονα επωφελούνται τα λιµάνια της βό-
ρειας Ευρώπης, για παράδειγµα το Αµβούργο, το Ρότερνταµ,
πράγµα που οδηγεί και σε αντίστοιχη αύξηση του εφοπλιστικού
ναύλου που, όπως είπαµε περισσεύουν οι µέρες και δεν γίνεται
άµεση µεταφορά τους προς το κέντρο της Ευρώπης και γιατί όχι
και προς τη Ρωσία αύριο-µεθαύριο. Θυσιάσαµε λοιπόν στον
βωµό του πλουτισµού κάποιων εφοπλιστικών οικογενειών την
προοπτική άντλησης εσόδων στον προϋπολογισµό δια της χρή-
σης του τρένου στις ευρωπαϊκές µεταφορές και όχι µόνο. Ερώ-
τηση και εδώ: Γιατί δεν υπάρχει η συνέχεια του Σταθµού Λαρίσης
προς τον Πειραιά; 

Αξίζει να θυµηθούµε πως µετά την τέλεση του εγκλήµατος στα
Τέµπη ο Πρωθυπουργός είχε αναφέρει ότι η επαναλειτουργία
του τρένου αποτελεί προσωπικό στοίχηµα για αυτόν. Το στοίχηµα
αυτό όµως φαίνεται ότι χάνεται, αφού η χώρα εξακολουθεί να
είναι χωρισµένη στα δύο στο ύψος της Λάρισας. Και φυσικά µη
µου πείτε ότι µία γραµµή µε ογδόντα χιλιόµετρα την ώρα είναι η
λύση σε αυτό το πρόβληµα.

Οι νεοφιλελεύθερες πολιτικές χρόνων της συνειδητοποιηµένης
Νέας Δηµοκρατίας ουσιαστικά οδήγησαν σε τέλµα και σταδιακά
έθεσαν σε ανυπαρξία τον ελληνικό σιδηρόδροµο. Επίσης ούτε
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επί ΣΥΡΙΖΑ έγινε κάποιο θετικό βήµα προς την ανάπτυξή του.
Πρέπει επιτέλους να προβλεφθούν επενδύσεις προς εκσυγχρο-
νισµό του δικτύου γραµµών σιδηροδρόµου και των υποδοµών
ασφαλούς διέλευσης µε σκοπό να λάβει η µετακίνηση µε τρένο
τη θέση που της αξίζει 2024. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, δείξε επιτέλους ενδιαφέρον, λαµβά-
νοντας πρωτοβουλίες, που θα γεννήσουν δουλειές δια της
έµπρακτης υποστήριξής σας στις επενδύσεις του πρωτογενούς
τοµέα. Οι οικονοµικές µονάδες που διαχειρίζονται πάσης φύσης
αγροτική παραγωγή έπρεπε να υποστηρίζονται στον παρόντα
προϋπολογισµό µε κατακόρυφη ελάττωση φορολογικών συντε-
λεστών, µείωση του ΦΠΑ στις γεωργικές και κτηνοτροφικές προ-
µήθειες και γιατί όχι κατάργηση ή ακόµη και γιγαντιαία µείωση
του φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα κίνησης των αµιγώς αγρο-
τικών οχηµάτων και µηχανηµάτων. 

Στην αναµενόµενη ερώτησή σας πού θα βρεθούν αυτοί οι
πόροι σάς λέµε ότι δοκιµάστε να κλείσετε δεκάδες ανεξάρτητες
αρχές, που αποµυζούν εκατοντάδες εκατοµµύρια από τον προ-
ϋπολογισµό κάθε χρόνο. Βέβαια δεν έχετε χρόνο για αυτά γιατί
ασχολείστε µε τους παράνοµους εισελθόντες αλλοδαπούς, την
παραµονή τους στη χώρα και τον µπόλιασµα του ελληνικού λαού,
όπως έχετε προείπει, όπως επίσης και τον γάµο των οµοφυλοφί-
λων, τη νοµιµοποίηση των υιοθεσιών τους και άλλα τέτοια. 

Ένα σοβαρό ακόµα πρόβληµα νοµίζω ότι είµαστε εµείς, η άνο-
δος της Ελληνικής Λύσης. Η Ελληνική Λύση δεν βρέθηκε, κύριοι,
τυχαία στο Κοινοβούλιο. Είναι εδώ γιατί παλεύει µε αξίες, εντι-
µότητα και προτείνει παράλληλα µε την κριτική που ασκεί ρεαλι-
στικές λύσεις. Είµαστε η εθνική, λαϊκή, δηµοκρατική και πατριω-
τική παράταξη. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, η ορθοδοξία µας δεν µπολιάζεται, δεν
µπολιάζεται η ελληνική κοινωνία, δεν µπολιάζεται η κουλτούρα
µας. Έχουµε δει τι έχει γίνει σε όλους αυτούς τους τόπους που
έχει επιχειρηθεί παρόµοιο µπόλιασµα. Οδηγήθηκαν οι κοινωνίες
σε απόγνωση. Εµποδίστε, σας παρακαλούµε, την καταστροφή
της πατρίδας. 

Τελειώνοντας, θέλω να ευχηθώ καλά Χριστούγεννα. Όµως, για
να έχουµε καλά Χριστούγεννα όλοι µας, πρέπει και κάποιοι που
περιµένουν από ζηµιές καλλιεργητές στο νοµό µου, στην Ηµαθία,
και στους γύρω Νοµούς Ηµαθίας και Πέλλας, να πάρουν επιτέ-
λους αυτές τις αποζηµιώσεις. Μπορεί βέβαια να µην υπάρχει το
προσωπικό να εγγραφούν και να εκπληρωθούν πλήρως αυτές οι
αποζηµιώσεις, αλλά µπορείτε να δώσετε µια προκαταβολή. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ για τον χρόνο σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Εφόσον ο κ. Γεωργιάδης είναι εδώ, κύριε Καραθανασόπουλε,

έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως παρακολουθή-

σαµε, κύριε Πρόεδρε, µια πλειοδοσία ξενοφοβίας και ρατσισµού
σε σχέση µε την τροπολογία που κατέθεσε η Κυβέρνηση και την
οποία παρουσίασε ο κ. Γεωργιάδης, µία πλειοδοσία την οποία και
καταγγέλλουµε ως ΚΚΕ. 

Τι θέλει να κάνει αυτή η τροπολογία; Προσπαθεί να απαντήσει
σε µια ανάγκη, το είπε ο κύριος Υπουργός, την έλλειψη εργατι-
κών χεριών. Δεν είναι αντίφαση, κύριε Υπουργέ, αυτό; Δεν σας
απασχολεί; Γιατί υπάρχει έλλειψη εργατικών χεριών τη στιγµή
που έχουµε και ανεργία; Μήπως ευθύνονται οι συνθήκες εργα-
σίας; Μήπως ευθύνεται το επίπεδο του µεροκάµατου, οι συνθή-
κες διαβίωσης; Δεν έχετε ακούσει για µια σειρά κενές θέσεις
εργασίας στον τουρισµό, για εργαζόµενους που παραιτούνται
στον τουρισµό στη µέση της σεζόν λόγω απάνθρωπων συνθηκών
εργασίας και διαβίωσης; Δεν έχετε ακούσει για υγειονοµικούς οι
οποίοι παραιτούνται λόγω της εντατικοποίησης της εργασίας και
τις απάνθρωπες συνθήκες που εργάζονται; Αυτό είναι το βασικό
πρόβληµα στο οποίο έχει συµβάλει και η Κυβέρνηση µε το νοµο-
θετικό πλαίσιο που έχετε διαµορφώσει.

Όταν λέτε, λοιπόν, στον εργαζόµενο ότι µπορεί να δουλεύει
δεκατρείς ώρες σε δύο εργοδότες µε δική σας πρόταση νόµου,
όταν δροµολογείτε τις συµβάσεις εργασίας µηδενικών ωρών, ό,τι
πιο αντεργατικό υπάρχει, τότε καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά
γιατί έχουµε φτάσει σε αυτές τις συνθήκες, σε µια εργασιακή

ζούγκλα. 
Επί της ουσίας όλοι αυτοί οι εργαζόµενοι χωρίς άδεια παρα-

µονής ήταν οι αόρατοι εργαζόµενοι όλα αυτά τα χρόνια, οι οποίοι
διαµόρφωσαν στη Μανωλάδα για παράδειγµα τις συνθήκες του
κόκκινου χρυσού, όπως τον ονοµάζουν κάποιοι, το θαύµα της
Μανωλάδας. Εργαζόµενοι οι οποίοι εργάζονταν κάτω από απάν-
θρωπες συνθήκες εργασίας, χωρίς να τους πληρώνουν τα δεδου-
λευµένα, να τους κυνηγάνε. Βεβαίως ζούσαν και κάτω από
απάνθρωπες συνθήκες διαβίωσης όχι µόνο οι ίδιοι, αλλά και ο
κόσµος που έµενε στη Μανωλάδα. Γι’ αυτό η Μανωλάδα τα τε-
λευταία είκοσι χρόνια είναι σε συνθήκες καραντίνας, και ο ντό-
πιος πληθυσµός, και οι εργαζόµενοι, και οι µετανάστες εργαζό-
µενοι. 

Έτσι λοιπόν µε την τροπολογία αυτή δεν σας έπιασε ο πόνος
για να απαντήσετε στα προβλήµατα και στις ανάγκες αυτών των
ανθρώπων. Τι θέλετε να διασφαλίσετε; Φτηνό εργατικό δυναµικό,
για να εξυπηρετηθούν τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµί-
λων, των εργοδοτών. 

Από αυτή την άποψη τους κάνετε και ένα δώρο. Εµείς λέµε να
αποσύρετε αυτή τη διάταξη. Ποια είναι αυτή; Αυτή που είπατε
και εσείς, ότι άµα χάσει τη σύµβαση εργασίας, χάνει και την άδεια
παραµονής. Ξέρετε τι είναι αυτό; Βούτυρο στο ψωµί των εργο-
δοτών να απειλούν και να εκβιάζουν τον εργαζόµενο ότι «θα σε
διώξω από τη δουλειά, θα χάσεις και την άδεια παραµονής, αν
δεν κάνεις αυτά που θέλω». Πάρτε την πίσω, αποσύρετε αυτή τη
διάταξη, γιατί η εργοδοτική αυθαιρεσία θα εκτοξευθεί στο διά-
στηµα και κάτι παραπάνω.

Εµείς το λέµε καθαρά ότι µε όλη αυτή την περιγραφή την
οποία κάνατε επιβεβαιώνετε ποιο γεγονός; Ότι θέλετε όλον αυτό
τον κόσµο τον ταλαιπωρηµένο να τον αξιοποιείτε ανάλογα µε τις
ανάγκες. Να έχετε µια στρόφιγγα και να την ανοιγοκλείνετε.
Υπάρχει έλλειψη χεριών; Να πάρουµε. Δεν υπάρχει; Να τους πε-
τάξουµε στον καιάδα. 

Εµείς λέµε ότι πρέπει να αξιοποιήσουν αυτή τη δυνατότητα
που τους δίνει και αυτή η τροπολογία παρά το γεγονός ότι δεν
διασφαλίζει τα δικαιώµατά τους. Είναι υπόθεση διεκδίκησης τα
δικαιώµατα αυτών των εργαζοµένων µαζί µε το εργατικό κίνηµα.
Να διεκδικήσουν δηλαδή ανθρώπινες συνθήκες εργασίας, συλ-
λογικές συµβάσεις, αυξήσεις στα µεροκάµατα σε συνδυασµό και
σε σύνδεση µε το υπόλοιπο εργατικό κίνηµα, γιατί αποτελούν
κοµµάτι τους. 

Και ταυτόχρονα, κύριε Υπουργέ, πρέπει να επιβάλλετε στην
εργοδοσία ως κράτος, παρ’ ότι είσαστε κράτος φιλικό προς την
εργοδοσία, να τους διασφαλίσει ανθρώπινες συνθήκες εργασίας,
γιατί να δουλεύεις στα τολ καλοκαίρι από το πρωί µέχρι το βράδυ
παθαίνεις ασφυξία. Ανθρώπινες συνθήκες εργασίας και ταυτό-
χρονα ανθρώπινες συνθήκες διαβίωσης και αυτό να το ελέγχετε,
κύριε Υπουργέ. Γιατί η ντροπή της Μανωλάδας επεκτείνεται και
σε άλλες περιοχές και δεν έχει µείνει µόνο στη Μανωλάδα. Δεν
είναι οι σύγχρονοι άνθρωποι ποντίκια, όπως έγραφε και ο Στάιν-
µπεκ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας κ. Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Υπουργέ, πριν έρθετε έκανα µία παρέµβαση για
τον πολιτισµό και πόσο σηµαντικός είναι και πόσο η Πλεύση
Ελευθερίας υπογραµµίζει την αξία του πολιτισµού. Πολιτισµός
είναι και ο σεβασµός σε κάθε ανθρώπινη ύπαρξη, ο σεβασµός
στα ανθρώπινα δικαιώµατα κάθε ανθρώπου, η αναγνώριση ότι
όλοι οι άνθρωποι είµαστε ίσοι και άξιοι να χαίρουµε του ίδιου σε-
βασµού της προσωπικότητάς µας.

Περίµενα στην εισήγησή σας για τον προϋπολογισµό να µας
πείτε περισσότερα για το τι έχετε προϋπολογίσει για την ασφά-
λεια των εργαζοµένων στην εργασία, όταν γνωρίζετε πολύ καλά
ότι έχουν εκτιναχθεί τα εργατικά ατυχήµατα και δυστυχήµατα, τι
έχετε προϋπολογίσει για µηχανισµούς περιορισµού φαινοµένων
bullying, κακοποίησης, διακρίσεων, ανισότητας στην εργασία, τι
έχετε προϋπολογίσει συνολικά για τα δικαιώµατα των εργαζοµέ-
νων που, δυστυχώς, στην Ελλάδα του 2023 βάλλονται µε τρόπο
βάναυσο. 
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Αντί για αυτό, άκουσα µία οµιλία Υπουργού Εργασίας στην
οποία αναφέρατε, νοµίζω, πάνω από δέκα φορές -ίσως και πολύ
παραπάνω- τη λέξη λαθροµετανάστες. Οι λαθροµετανάστες, ο
λαθροµετανάστης, οι λαθροµετανάστες. Και δεν πρέπει να δια-
λανθάνει της προσοχής κανενός ότι η λέξη αυτή είναι λέξη µει-
ωτική της προσωπικότητας ανθρώπων µε τους οποίους µπορεί
να µη µοιραζόµαστε την ίδια εθνικότητα, ιθαγένεια, προέλευση,
καταγωγή, µοιραζόµαστε όµως την ανθρώπινη ιδιότητα και δεν
έχετε δικαίωµα ούτε ως Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας
ούτε ως Υπουργός Εργασίας να τους στιγµατίζετε. 

Ως Πρόεδρος της Βουλής το 2015 είχα ρητά απαγορεύσει τη
λέξη, τη χρήση της λέξης αυτής. Ήταν και ο λόγος που ο κ. Σα-
µαράς τότε, στον οποίον αναφερθήκατε, απέσυρε την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας από την Αίθουσα µε τη
γνωστή του φράση τότε «Μαζέψτε την», που απηύθυνε στον κ.
Τσίπρα. Οκτώ χρόνια µετά έρχεστε και διεκδικείτε στην Αίθουσα
αυτή αυτό που κάποτε διεκδικούσαν οι Βουλευτές της Χρυσής
Αυγής, να στιγµατίζουν ανθρώπινες υπάρξεις, να επαναλαµβά-
νουν ότι υπάρχουν υπάρξεις λαθραίες και υποδεέστερες και να
περηφανεύεστε που ο Πρωθυπουργός της χώρας ουσιαστικά,
όπως οµολογήσατε, νοµιµοποιεί µεθόδους push backs. Γιατί ου-
σιαστικά κοµπάσατε, επειδή κατηγορείται ο κ. Μητσοτάκης για
τα push backs. 

Θα ήθελα να σας πω πολύ καθαρά ότι τα ζητήµατα ισότητας
και σεβασµού των δικαιωµάτων όλων των ανθρώπων είναι ζητή-
µατα πολιτισµού και δηµοκρατίας. Ο ρατσισµός, ο σεξισµός, η
οµοφοβία, η τρανσφοβία, οι διακρίσεις λόγω φύλου, φυλής,
εθνότητας, εθνικότητας, ταυτότητας φύλου, σεξουαλικού προ-
σανατολισµού, ασθένειας ή αναπηρίας δεν αποτελούν απλώς πα-
ράνοµη πράξη και παραβίαση του Συντάγµατος, αποτελούν πολύ
σοβαρά ποινικά αδικήµατα, που ιστορικά έχουν οδηγήσει και στα
σοβαρότερα εγκλήµατα που γνώρισε η ανθρωπότητα, γιατί γνω-
ρίζετε πολύ καλά ότι στον αντισηµιτισµό βασίστηκε το Ολοκαύ-
τωµα και η Γενοκτονία που διέπραξε ο Χίτλερ. 

Εδώ µέσα, λοιπόν -και ολοκληρώνω µε αυτό- θα πρέπει να
έχουµε συνείδηση και συναίσθηση ότι αν ισχυριζόµαστε ότι είµα-
στε πολιτισµένοι και αν λέτε ότι εκπροσωπείτε µία Κυβέρνηση
του κράτους δικαίου, δεν µπορεί να κλείνετε το µάτι µε την επί-
µονη προκλητική επανάληψη µιας απαξιωτικής, ρατσιστικής έκ-
φρασης σε βάρος συνανθρώπων µας, δεν µπορεί να κλείνετε το
µάτι στους απολογητές του Ολοκαυτώµατος, σε εκείνους που
ζουν µε τον ρατσισµό και την απαξίωση ανθρώπινων υπάρξεων
και τελικά, δεν µπορεί να προσκαλείτε και να προκαλείτε και τις
δυνάµεις της αντιπολίτευσης σε έναν διάλογο για το αν θα σεβα-
στούµε µε ίσο τρόπο όλες τις ανθρώπινες υπάρξεις. 

Σας καλώ και σας προσκαλώ να µην επαναλάβετε αυτή την
άσκηση και σας λέω ότι από πλευράς της Πλεύσης Ελευθερίας
αυτά που µόλις είπα για τον σεβασµό όλων των υπάρξεων, αλλά
και για τη βαρεία απαξία που έχει αυτό που κάνετε, θα τα επανα-
λαµβάνω κάθε φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών κ. Δηµητριά-
δης. Ακολουθεί ο κ. Γιαννούλης από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά ο
Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, από

τα δικά σας λόγια κατάλαβα ότι εσείς χορηγείτε αυτή την άδεια
σε παρανόµως εισελθόντες. Κάνω λάθος ή όχι; Είπατε παρανό-
µως εισελθόντες, εξ αρχής. Εποµένως, λοιπόν, αφορά άτοµα που
έχουν εισέλθει παρανόµως και όχι νοµίµως. Συνεπώς, λάθος λέ-
γατε στην αρχή. Γιατί έβγαιναν κάποιοι και έλεγαν: «Μα, εµείς
δεν αναφερόµαστε σε παράνοµους µετανάστες». Μα, αναφέρε-
στε σε αυτό το πράγµα. Τα δικά σας λόγια χρησιµοποιώ. Ένα
αυτό.

Δεύτερον, να πω και κάτι για την παράνοµη µετανάστευση. Ξέ-
ρετε η παράνοµη µετανάστευση δεν είναι θέµα ρατσισµού ή ξε-
νοφοβίας, είναι θέµα νόµου. Είτε µπαίνεις παρανόµως είτε
µπαίνεις νοµίµως. Έτσι είθισται. Έτσι έχω µάθει εγώ ως δικηγό-
ρος και έχω µάθει ότι διώκεται και ποινικά. Υπάρχει ειδική ποινική
νοµοθεσία. Εκτός εάν τα έχω µάθει λάθος εγώ και τα ξέρουν κά-

ποιοι άλλοι καλύτερα. Τι να κάνουµε; Λυπάµαι πάρα πολύ. Επί-
σης, είναι και κοινή λογική. Δηλαδή, εάν εµείς αφήνουµε συνεχώς
αυτά τα άτοµα να µπαίνουν µέσα, στο τέλος θα γίνει χαµός, δεν
θα µπορούµε να ελέγξουµε τη χώρα. 

Το πρόβληµα ποιο είναι κύριε Υπουργέ, κύριε Γεωργιάδη; Μας
λέτε ότι είστε κατά της παράνοµης µετανάστευσης. Όµως, την
ίδια στιγµή µε αυτό που κάνετε, µε το να δίνετε άδεια παραµονής
εργασίας σε άτοµα που έχουν εισέλθει παρανόµως εξ αρχής εν-
θαρρύνετε κάποιους να µπαίνουν συνεχώς. Διότι αυτός που θα
µπει µέσα και θα πάρει άδεια παραµονής θα γυρίσει και θα πει:
«Κοίταξε, εγώ µπήκα µέσα και νοµιµοποιήθηκα». Άρα, θα πάει
στους συγγενείς του και θα τους πει: «Έλα και εσύ εδώ». Θα πάει
στο Πακιστάν, θα πάει σε κάποιες χώρες της Μέσης Ανατολής
και θα πει: «Ελάτε όλοι µαζί εδώ. Είναι µια χαρά εδώ, είναι καλά
εδώ. Ελάτε όλοι εδώ πέρα µαζί να εργαστούµε». Και εποµένως,
θα δηµιουργηθεί ένας φαύλος κύκλος, µια αλυσιδωτή αντίδραση
συνεχώς παράνοµων µεταναστών. Αυτό πάτε να κάνετε αυτή τη
στιγµή. Τους ενθαρρύνετε, δεν τους αποθαρρύνετε. Αυτό γίνεται
αυτή τη στιγµή. Εάν δε το έχετε καταλάβει, το λέω εγώ. 

Και είναι εύλογη, ξέρετε, η ανησυχία και θα σας πω για ποιον
λόγο. Έχετε λάβει υπ’ όψιν σας ότι αυτοί οι άνθρωποι, που θα
πάρουν άδεια παραµονής και θα πάνε, για παράδειγµα, στον
Έβρο -που είναι στις πύλες της Τουρκίας- µπορεί να  είναι και ισ-
λαµιστές, µπορεί να είναι και φίλα προσκείµενοι στην Τουρκία;
Έχετε υπ’ όψιν τι µπορεί να γίνει; Στη Θράκη έχετε υπ’ όψιν τι
µπορεί να γίνει; Στα ακριτικά νησιά; Τα έχετε λάβει υπ’ όψιν σας
αυτά εδώ ή όχι; Ή µόνο εγώ τα σκέφτοµαι και ανησυχώ; Δεν πρέ-
πει να είµαι όµως ο µόνος που τα σκέφτοµαι εδώ πέρα.

Δεύτερον. Είπατε εσείς πάλι πως δεν πρόκειται αυτή η τροπο-
λογία να λύσει το πρόβληµα των εργατικών χεριών. Εφόσον δεν
πρόκειται να το λύσει, γιατί τη φέρνετε; Ποιος είναι ο λόγος;

Τρίτον. Βγήκατε και είπατε: Θα κάνουµε τις διακρατικές συµ-
φωνίες. Αντί, λοιπόν, να κάνετε αυτό -που εγώ προσωπικά θα
ήθελα πρώτοι να πάνε οι Έλληνες να εργαστούν και όχι οι αλλο-
δαποί- επιλέγετε αυτή την τροπολογία.  Δεν µπορώ να καταλάβω
τον λόγο. Τι σας βιάζει τόσο πολύ γι’ αυτή την προτεραιότητα; 

Τέταρτον. Επειδή άκουσα να λένε ότι οι Έλληνες δεν πάνε να
δουλέψουν. Ακούστε λίγο. Οι Έλληνες δεν θέλουν να πέσουν θύ-
µατα εκµετάλλευσης, επειδή γνωρίζουν πως όταν πήγαιναν στα
χωράφια, τους εκµεταλλεύονταν αγρίως. Δεν τους πλήρωναν τη
µεταφορά, δεν τους έδιναν στέγαση, τους εκµεταλλεύονταν
αγρίως. Τι θέλετε, λοιπόν; Θέλετε είλωτες; Αυτό θέλετε; Εξασφα-
λίστε αξιοπρεπή εργασία σε αγροτικές εργασίες, ώστε να πηγαί-
νει ο άλλος να δουλεύει. Αυτό θέλουµε. Αντί να το κάνετε αυτό,
νοµιµοποιείτε κάποιους άλλους που έχουν έρθει παρανόµως.
Πραγµατικά, τι να πω;

Και κάτι ακόµη. Είπατε πως δεν πρόκειται να υπάρξει συνέ-
νωση των οικογενειών. Εδώ, κύριε Γεωργιάδη, στο άρθρο 4 πα-
ράγραφος 3 εγώ διαβάζω το αντίθετο. Αν θέλετε, το διαβάζουµε
µαζί, µήπως διαβάζω κάτι λάθος. Κάνω λάθος ή όχι, είµαι λάθος
ή σωστός; Γιατί η παράγραφος 3 τι λέει εδώ; Πείτε µου λίγο να
το καταλάβω και εγώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Λάθος. Θα πάρω τον λόγο µετά.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ωραία, ευχαριστώ πολύ. 
Εµείς σας καλούµε να το αποσύρετε αυτό εδώ, πραγµατικά.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γιαννούλης Χρήστος από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο και ακολουθεί
ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ειλικρινά αυτές τις στιγµές που ζούµε δεν πρέπει να έχουν

προηγούµενο στο ελληνικό Κοινοβούλιο, γιατί οι τριγµοί και τα
νερά που έχουν µπει στα θεµέλια της ακροδεξιάς και της δεξιάς
πολυκατοικίας δηµιουργούν πολιτικό βέρτιγκο.

Θέλω να πω στον κ. Γεωργιάδη και στον κ. Χατζηδάκη µε την
ιδιότητά τους ως Αντιπροέδρων της Νέας Δηµοκρατίας, ότι εί-
χαµε την ατυχία να παρακολουθήσουµε λίγο νωρίτερα µία οµιλία
που µάλλον επρόκειτο να αφορά τα µέλη της Κεντρικής Επιτρο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’ - 15 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7673



πής της Νέας Δηµοκρατίας και όχι το ελληνικό Κοινοβούλιο. Δεν
πιστεύω ότι έχει καµµία σηµασία το µασάζ ή η προσπάθεια που
έκανε ο κ. Γεωργιάδης να πείσει ότι η κατηγορηµατική δήλωση
Σαµαρά κατά της νοµοθετικής ρύθµισης που στηρίζουν τα κόµ-
µατα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, της Ελάσσονος Αντιπολί-
τευσης, είναι κάτι που µπορεί να το ξεπεράσει. 

Η αλήθεια είναι ότι µετά τη χθεσινή οµιλία του κ. Φλωρίδη,
αυτήν την πολιτική χυδαιότητα που εκτυλίχθηκε σε αυτήν την Αί-
θουσα, υπάρχει ένας διαγκωνισµός για το ποιος θα προσεγγίσει
καλύτερα τις ακροδεξιές απόψεις και θέσεις. Ναι, ο όρος λαθρο-
µετανάστης έχει πολύ µεγάλη διαφορά και ας αφήσουµε αυτά τα
γλωσσικά τερτίπια, γιατί αφορά δοκιµαζόµενο άνθρωπο, έναν άν-
θρωπο που µε δυσκολία από κάθε γωνιά της γης έρχεται να ανα-
ζητήσει κάτι καλύτερο και πρέπει να τον σεβόµαστε ως άνθρωπο
και όχι να κάνουµε αυτούς τους λεκτικούς σολοικισµούς, για να
ξεπεράσουµε τι; Ότι αυτήν την ώρα σε εντεταλµένη υπηρεσία ο
κ. Γεωργιάδης, προφανώς ξεχνώντας τον παλιό του εαυτό, όταν
και ο Αλέξης Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ υποστήριζαν ότι µπορεί µέσα
από τους µετανάστες να προκληθούν λύσεις για το θέµα της έλ-
λειψης εργατικών χεριών κυρίως στην αγροτική οικονοµία, ξεση-
κώνανε τον κόσµο, κατεβάζανε τις χλαµύδες από τα πατάρια,
ξεσκονίζανε τις σάρισες για το ότι εµείς, η εθνική εξαίρεση, προ-
σπαθούµε να λειτουργήσουµε στη γραµµή των ανοιχτών συνό-
ρων και µια σειρά από ανοησίες. Τίποτα από όλα αυτά δεν
επιβεβαιώνει µε πιο κατηγορηµατικό τρόπο ότι η πολιτική κυβί-
στηση αν είναι στο DNA σου από την αρχή της πολιτικής σου δια-
δροµής, δεν σε εγκαταλείπει ποτέ. 

Λοιπόν, κύριε Γεωργιάδη, όταν κάνετε Κεντρική Επιτροπή, εδώ
είναι οι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, δικά σας ζητήµατα είναι,
Δεξιάς και ακροδεξιάς. Βάλτε το µέτρο και τον πήχη ποιος είναι
πιο κοντά στην ακροδεξιά. Ο Φλωρίδης; Ο  Χατζηδάκης; Ο Βορί-
δης; Είναι το θέµα των οµόφυλων ζευγαριών και της τεκνοθεσίας;
Το θέµα της µετανάστευσης; Βρείτε τα. 

Ο κόσµος περιµένει να ακούσει από εµάς για τον προϋπολογι-
σµό. Από εσάς δεν άκουσε λέξη από ένα παραγωγικό Υπουργείο,
όπου η εργασία και η ανάπτυξη είναι συνυφασµένα. Ο κ. Χατζη-
δάκης προσπαθεί να βρει λύσεις στα αδιέξοδα και δεν απαντάει
στα ερωτήµατα που του θέτει η Αντιπολίτευση από το πρωί και ο
κ. Παπαθανάσης σε λίγο θα επαναλάβει το ίδιο αφήγηµα. 

Μπορεί να σας προκαλεί ειρωνικά σχόλια ή γέλιο, κύριε Γεωρ-
γιάδη, αλλά, ξέρετε, εδώ συζητάµε για τη ζωή. Και όταν τελει-
ώσετε τη συζήτησή σας µε τον δεύτερο Αντιπρόεδρο της Νέας
Δηµοκρατίας, τον κ. Χατζηδάκη, θα ήθελα να σας πω και να το
ακούσετε αυτό: Σταµατήστε την υποκρισία. Δεν ξέρω τι έχετε
πάθει όλοι. Έχετε πάθει «Τσακλόγλου»; Έχετε πάθει «Φλωρίδη»;
Έχετε πάθει «Γεωργιάδη»; Σταµατήστε να παίζετε µε τη νοηµο-
σύνη των πολιτών. 

Και περιµένω να ακούσω τώρα τον κ. Παπαθανάση -ίσως δώσει
αυτός απαντήσεις- πώς γίνεται η πρόβλεψη του προϋπολογισµού
από 15 να µετατρέπεται σε 7 και από 7 σε 15 και πώς γίνεται οι
άµεσες ξένες επενδύσεις, το 63% να είναι στην ουσία τα κόκκινα
δάνεια, να είναι κονδύλια σε κατασκευές και κάποια άλλα ψιλά
σε διασκέδαση. 

Κλείνοντας, θέλω να πω το εξής. Μην παίζετε την τύχη της
χώρας, την αναπτυξιακή της προοπτική, µε τα προβλήµατα που
έχετε από την έλλειψη πολιτικού προσανατολισµού σχετικά µε το
τι είστε. Είστε Κέντρο; Δεξιά; ακροδεξιά; Πάντως σίγουρα είστε
µια κακή κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Λοιπόν, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Θα σας παρακαλούσα

όσο το δυνατόν πιο σύντοµα. Θα βάλουµε πέντε λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Έχουν µιλήσει πολλοί και διαφορετικοί.
Θα προσπαθήσω να είµαι όσο το δυνατόν πιο σύντοµος.

Πρώτα στον κ. Καραθανασόπουλο από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας. Η έλλειψη εργατικών χειρών δεν είναι µόνο ελ-
ληνικό φαινόµενο. Συνδέεται κατά βάση µε το δηµογραφικό. Είναι
φαινόµενο όλης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σήµερα υπάρχει ένας
τεράστιος διαγκωνισµός µεταξύ των µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ποιος θα προσελκύσει ανθρώπους στη δική του αγορά
εργασίας. Είναι πολύ ευρύτερο, δηλαδή, ηµών. 

Στο επιχείρηµά σας όµως σκοπός µας είναι να εκµεταλλευ-
τούµε αυτούς τους ανθρώπους, µε την τροπολογία εννοώ, θα πω
ότι κάνετε πολύ µεγάλο λάθος. Γιατί ο µετανάστης, ο παράνοµος
λαθροµετανάστης, ο λαθροµετανάστης µέχρι χθες που θα γίνει
νόµιµος και θα µπορέσει να πάρει την άδεια διαµονής, παίρνο-
ντας την άδεια διαµονής και την άδεια εργασίας, αποκτά αυτο-
µάτως όλα τα δικαιώµατα και τις προστασίες του κάθε εργα-
ζόµενου στην Ελλάδα. Και η διάταξη δεν λέει ότι πρέπει να είναι
στον ίδιο εργοδότη. Μπορεί να αλλάξει ο εργοδότης. Απλώς πρέ-
πει να έχει εργασία. Δεν µπορεί να έχει την άδεια διαµονής χωρίς
να ισχύει η εργασία του. 

Και σήµερα, αγαπητέ κύριε Καραθανασόπουλε, που όλοι συµ-
φωνήσαµε ότι υπάρχει τεράστιο έλλειµµα εργατικών χειρών σε
αυτήν την πλευρά των ανθρώπων, εννοώ της χειρωνακτικής κυ-
ρίως εργασίας, το να λέτε ότι θα τον εκβιάσει ο εργοδότης δεν
είναι σοβαρό, διότι µπορεί να βρει δουλειά το επόµενο δευτερό-
λεπτο. Τόσο µεγάλη είναι η ένταση για να βρει κάποιος εργάτη
σε αυτού του τύπου τις εργασίες. Αντιθέτως, εάν παραµένει πα-
ράνοµος, προφανώς µπορεί να πέσει θύµα εκµετάλλευσης,
καθώς δεν τυγχάνει καµµίας προστασίας. Άρα, η διάταξη αυτή
ως προς το ζήτηµα της προστασίας των δικαιωµάτων είναι ένα
βήµα µπρος. Να µην κοροϊδευόµαστε. 

Δεν θέλουµε να εισάγουµε φτηνό εργατικό δυναµικό, όπως
λέτε. Όποιος εργάζεται νόµιµα, εργάζεται µε τον ίδιο βασικό
µισθό και τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις όλων των υπολοί-
πων εργαζοµένων. Και οι συµφωνίες µετάκλησης εργαζοµένων
από το εξωτερικό γίνονται µε τις ισχύουσες συλλογικές συµβά-
σεις του κάθε κλάδου και µε τα δικαιώµατα του κάθε κλάδου. Δεν
µπορείς να φέρεις εργαζόµενους από το εξωτερικό και να τους
βάλεις µε χαµηλότερο ηµεροµίσθιο απ’ ό,τι ισχύει η κλαδική σύµ-
βαση. Είναι υποχρεωτικό µέσα στον νόµο. Άρα, ούτε αυτό ισχύει.
Το ζήτηµα όµως ότι πρέπει να βρούµε λύση στο πραγµατικό πρό-
βληµα ελλείψεως εργατικών χειρών, το ξέρετε πάρα πολύ καλά
όλες οι πτέρυγες της Βουλής. Να µην κοροϊδευόµαστε. 

Είναι ίσως -διαφωνώ µε τον κ. Γιαννούλη- απολύτως µία συζή-
τηση σύµφωνη µε τον προϋπολογισµό, καθόσον το έλλειµµα ερ-
γατικών χειρών, κύριε Γιαννούλη, µπορεί να απειλήσει τη
µακροπρόθεσµη βιώσιµη ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας.
Άρα, προφανώς αφορά και την παρούσα συζήτηση.

Προς την κυρία σεβαστή Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας,
είπα εγώ ποτέ ότι οι άνθρωποι δεν είναι όλοι ίσοι, µε τα ίδια δι-
καιώµατα και απολύτως σεβαστοί; Προφανώς. Οι άνθρωποι είναι
όλοι ίσοι, µε τα ίδια δικαιώµατα και απολύτως σεβαστοί. Αλλά οι
άνθρωποι µπορούν να προχωρούν και σε παράνοµες πράξεις. Η
είσοδος σε µια χώρα κατά παράβαση της νοµοθεσίας της παρα-
µένει µια παράνοµη πράξη και ο άνθρωπος που επιλέγει να το
κάνει αυτό είναι παράνοµος. Τώρα, να διαφωνήσουµε επί των
γλωσσικών ζητηµάτων και του τι αποφασίσατε εσείς τότε ως
Πρόεδρος της Βουλής, δε νοµίζω ότι έχει πολύ µεγάλη σηµασία.
Ελληνικά καλά γνωρίζω, καλούς βαθµούς είχα, καλό πτυχίο πήρα.
Σας είπα: λαθρεπιβάτης, λαθραναγνώστης, λαθρέµπορος, λα-
θροθήρας και ούτω καθεξής. Είναι πολύ σύνηθες στην ελληνική
γλώσσα. Το έχετε ανεβάσει στην Αριστερά πολύ ψηλά. Εγώ δεν
ακολουθώ σε αυτό και δεν υποχωρώ.

Τώρα, η ταύτιση µε τη Χρυσή Αυγή όµως, κυρία Κωνσταντο-
πούλου, µε συγχωρείτε, το πήγατε ένα βήµα παραπέρα. Ξέρετε,
εγώ έχω την αδυναµία να έχω καλή µνήµη. Η πρώτη µας κοινο-
βουλευτική γνωριµία έγινε στην προκαταρκτική επιτροπή της λί-
στας Λαγκάρντ το ’12-’14. Τότε, αν θυµάστε, στην επιτροπή αυτή
ο πιο σφοδρός σας υποστηρικτής µέσα στην επιτροπή όλων των
κατηγοριών που κάνατε ήταν ο Ηλίας Κασιδιάρης. Και ο άνθρω-
πος που επιτίθετο µε τον πιο σφοδρό τρόπο σε εµένα ήταν ο
Ηλίας Κασιδιάρης. Το να ταυτίζετε εµένα εσείς µε τη Χρυσή Αυγή
πάει πολύ. Και θέλω να υπενθυµίσω ότι και ως Πρόεδρος της
Βουλής είχατε κάνει τα πάντα για να γίνουν σεβαστά –τότε λέ-
γατε- τα δικαιώµατα των Βουλευτών της Χρυσής Αυγής. Άρα, πα-
ρακαλώ πολύ αυτό να το αποσύρετε, γιατί σας είπα έχω καλή
µνήµη. Και ποιος είχε καλές σχέσεις µε τη Χρυσή Αυγή στην Αί-
θουσα το θυµάµαι καλά. Το αφήνουµε, πάµε παρακάτω, να µη
χαλάσουµε τις καρδιές µας. 

Πάω τώρα στον εκπρόσωπο από τους Σπαρτιάτες. Βεβαίως και
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ισχύει αυτό που είπα και είναι λάθος αυτό που λέτε και σας δια-
βάζω τη διάταξη, γιατί δεν µου αρέσει να αφήνουµε στη Βουλή
σκιές. Διαβάζω τι λέει η διάταξη: «Με απόφαση του γραµµατέα
της αποκεντρωµένης διοίκησης χορηγείται άδεια διαµονής ως
µέλος οικογένειας πολίτη τρίτης χώρας και στον ή στην σύζυγο,
γονέα και τα ανήλικα τέκνα των πολιτών τρίτων χωρών, εφόσον
α) ο γονέας έχει λάβει την άδεια διαµονής του παρόντος β) ο ή
σύζυγος, γονέας των ανήλικων τέκνων ευρίσκονται στην Ελλάδα
έως και την 30η Νοεµβρίου 2023». 

Άρα, δεν µπορεί να φέρει την οικογένειά του από το εξωτερικό.
Και φυσικά η άδεια αυτή συνοδεύει την άδεια του πατέρα ή της
µητέρας, ανάλογα ποιος είναι ο εργαζόµενος. Δηλαδή τι λέει η
διάταξη αυτή; Ότι εσύ, κύριε, που θα πάρεις άδεια διαµονής και
εργασίας, αν έχεις ήδη µαζί σου τη σύζυγό σου και τα παιδιά σου,
και αυτά µπορούν να µείνουν νοµίµως µαζί σου όσο ισχύει η νό-
µιµη διαµονή. Δεν λέει ότι µπορείς να τους φέρεις πίσω από τη
χώρα που ήρθες. Καταλάβατε ποια είναι η διαφορά; Η επανέ-
νωση των οικογενειών νοµικά είναι να φέρεις από µακριά κάποιον
από την οικογένειά σου, εξ ου και «επανένωση». Εδώ δεν µιλάµε
για επανένωση, εδώ µιλάµε για οικογένεια που ήδη είναι ενωµένη
εδώ. 

Δεν µπορώ να σας το εξηγήσω πιο απλά λεκτικά. Είναι το πε-
ρισσότερο που µπορώ. Θα µε συγχωρέσετε.

Η διάταξη, λοιπόν, δεν έχει την επανένωση των οικογενειών
µέσα και είναι πάρα πολύ προσεκτική και πάρα πολύ σκληρή ως
προς αυτό. Αντίστοιχες διατάξεις άλλων ευρωπαϊκών χωρών
έχουν την επανένωση. Γι’ αυτό ακριβώς το λέω ως διαφορά για
να µη χάνουµε χρόνο.

Κύριε Γιαννούλη, αν και λίγο σας απάντησα, καταλαβαίνω -και
δεν σας κακολογώ σε αυτό, είναι από τις φορές που λέω ότι
έχετε δίκιο- είναι πολύ τραβηχτικό για τον ΣΥΡΙΖΑ και την Αντι-
πολίτευση να θέλει να αναδείξει τη σηµερινή δήλωση του πρώην
Πρωθυπουργού Αντώνη Σαµαρά ως ένα λόγο εσωκοµµατικής
αντάρας στη Νέα Δηµοκρατία. Όµως, είστε άτυχοι. Πιστεύετε
πραγµατικά ότι εγώ, ο Άδωνις Γεωργιάδης, µπορώ να τσακωθώ
µε τον Αντώνη Σαµαρά; Γενικά τσακώνοµαι, αλλά µε τον Αντώνη
Σαµαρά δεν µπορώ. Δεν το επιτρέπει η ιστορία µου, δεν το επι-
τρέπει ο χαρακτήρας µου και δεν το επιτρέπει ο σεβασµός µου
σε αυτόν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εµείς τι φταίµε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ως πρώην Πρωθυπουργός έχει δι-
καίωµα να λέει την άποψή του. Πολύ καλώς την εξέφρασε, αφού
ήθελε να την εκφράσει. Αλίµονο αν δεν µπορεί ένας εκλεγµένος
Βουλευτής επί τόσα χρόνια και πρώην Πρωθυπουργός να µην
µπορεί να πει την άποψή του. Με σεβασµό σας είπα, όµως, τι
ισχύει εδώ στη διάταξη. 

Το επαναλαµβάνω για να το κλείσουµε. Η διάταξη αυτή δεν αλ-
λάζει το όριο από τα τρία στα επτά χρόνια, δίνει µια άπαξ ευκαι-
ρία σε όσους έχουν συµπληρώσει τρία χρόνια στην Ελλάδα,
έχουν λευκό ποινικό µητρώο και διατηρούν εργασία στη χώρα,
όσο διατηρούν εργασία στη χώρα να το κάνουν νόµιµα και να
πληρώνουν και ασφαλιστικές εισφορές και φόρους. 

Τίποτα περισσότερο δεν κάνει από αυτό και -το είπα και πριν,
για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε-, δεν προσδοκούµε η διάταξη αυτή
να λύσει το πρόβληµα των εργατικών χειρών στη χώρα παρά
µόνο κατά ένα µικρό κοµµάτι. Προσδοκούµε, όµως, η διάταξη
αυτή να χτυπήσει σε κάποιο βαθµό τη «µαύρη» και ανασφάλιστη
εργασία, που στον τοµέα των ανθρώπων που κατοικούν παρανό-
µως στην Ελλάδα είναι πάρα πολύ µεγάλη και πρέπει αυτό το
πρόβληµα να το θεραπεύσουµε. Όταν λέµε ότι κάνουµε µια γε-
νική προσπάθεια µε ψηφιακή κάρτα εργασίας, µε επιθεώρηση ερ-
γασίας, µε ελέγχους να καταπολεµήσουµε τη «µαύρη» και
ανασφάλιστη εργασία, θα είναι και υποκρισία να κάνουµε ότι δεν
βλέπουµε αυτό που όλοι µας έχουµε δει γύρω µας, δηλαδή, αν-
θρώπους παρανόµως να εργάζονται, να πληρώνονται «µαύρα»
και να µην µπορούν να ασφαλιστούν ακόµα και αν το θέλουν και
αυτοί και οι εργοδότες τους. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα µπορούσα για ένα λεπτό να έχω
τον λόγο, κύριε Πρόεδρε;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ήταν εξαντλητικές οι επεξηγήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε τον κα-

τάλογο οµιλητών. Για να ολοκληρωθεί ο ένατος κύκλος αποµέ-
νουν έξι Βουλευτές. Τελευταίος του κύκλου οµιλητής είναι ο κ.
Τσίµαρης. Εάν δεν έχουν αντίρρηση οι προηγούµενοι συνάδελ-
φοι, ζήτησε µέσω του Προεδρείου να σας µεταφερθεί το αίτηµα
να τον προτάξουµε διότι προέκυψε κάποιο προσωπικό ζήτηµα. 

Τον λόγο, λοιπόν, έχει ο κ. Τσίµαρης και µετά ο κ. Δηµοσχάκης,
ο κ. Ηλιόπουλος, η κ. Λυτρίβη, η κ. Κοντοτόλη, ο κ. Κεδίκογλου
και µετά ο κ. Παπαθανάσης, ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Τσίµαρη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και ευχα-

ριστώ για την παραχώρηση της θέσης από τους συναδέλφους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του προϋπολογι-

σµού είναι η κορυφαία νοµοθετική πράξη του ελληνικού Κοινο-
βουλίου. Είναι ο πέµπτος προϋπολογισµός της Κυβέρνησής σας
και ο πρώτος που δεν θα εκτελέσετε σε ένα ευνοϊκό δηµοσιονο-
µικό περιβάλλον µε επαναφορά του Συµφώνου Σταθερότητας και
χωρίς τη δυνατότητα δηµοσιονοµικής επέκτασης που υπήρχε τα
προηγούµενα χρόνια. Άρα, τώρα θα φανεί η αξιοπιστία και η απο-
τελεσµατικότητά σας. 

Οι Έλληνες πολίτες αναµένουν ποια θα είναι η διαφορά στην
καθηµερινότητά τους, όταν αυτός θα εφαρµοστεί. Θα παταχθεί
η ακρίβεια; Θα καλυτερεύσουν οι µισθοί και οι συντάξεις αναλο-
γικά µε το κόστος διαβίωσης; Θα έχουν καλύτερες συνθήκες παι-
δείας για τα παιδιά και τα εγγόνια τους ή µήπως θα καλυτερεύ-
σουν οι συνθήκες ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης;

Οι αντιθέσεις και οι ανισότητες της κοινωνικής σας πολιτικής
είναι αδιαµφισβήτητες και ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα απο-
τελεί ο τοµέας υγείας -δεν υπάρχει κανένας από το Υπουργείο-
και είναι η πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας ή αλλιώς ανεκπλή-
ρωτες ανάγκες στην υγειονοµική περίθαλψη. 

Η Ελλάδα κατέχει την κακή πρωτιά στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
όπου σύµφωνα µε την EUROSTAT δύο στους δέκα Έλληνες, το
16,7, αδυνατούν να εκτελέσουν τις απαραίτητες εξετάσεις. Και
αντιθέτως µε αυτό που είπε ο κύριος Υπουργός, οι Άγγλοι έχουν
υποπενταπλάσιες ακάλυπτες ανάγκες υγείας. 

Από την άλλη πλευρά, ενώ παραλάβατε τις ιδιωτικές δαπάνες
ως τρίτες από την αρχή, δηλαδή από την κορυφή, ως ποσοστό
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, καταφέρατε φέτος να είµαστε πρώτοι σε
δαπάνες υγείας στην Ευρώπη. Είµαστε 37% έναντι της Βουλγα-
ρίας που ήταν 34% και ήταν πρώτη. Και, φυσικά, είµαστε η τε-
λευταία χώρα στην Ευρώπη ω προς το ποσοστό εργαζοµένων
στην υγεία και την κοινωνική φροντίδα: 5,9 έναντι 15 που είναι ο
µέσος όρος. Είναι τεράστια διαφορά. 

Ο κύριος Υπουργός είπε ότι όλο αυτό το χρονικό διάστηµα
υπήρξε µεγάλη ώθηση πόρων προς το σύστηµα υγείας. Με αυτό
το επίτευγµα, λοιπόν, του να µας ρίξετε στην πρώτη θέση, προ-
φανώς ο τρόπος µε τον οποίον κάνετε διαχείριση των κονδυλίων
είναι πολύ λανθασµένος. Εάν έχετε δαπανήσει πάρα-πάρα πολλά
χρήµατα και έχουµε κατρακυλήσει σε αυτές τις θέσεις, κάτι κά-
νετε λάθος. 

Η αποσάθρωση του ΕΣΥ είναι γεγονός και παρά τις κυβερνη-
τικές εξαγγελίες, η υγεία έµπρακτα δεν αποτελεί προτεραιότητά
σας. Η χρηµατοδότηση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας είναι
κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, όπως και η δαπάνη που θα
διατεθεί από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Και αυτή
κάτω από τον µέσο όρο είναι. Λέτε ότι θα ξοδέψετε περίπου 481
επιπλέον εκατοµµύρια ευρώ για τα νοσοκοµεία. Όµως, αποκρύ-
πτετε ότι οι ληξιπρόθεσµες οφειλές έχουν εκτιναχθεί στα
1.394.000.000 εκατοµµύρια και εκεί θα πάει µεγάλο ποσοστό των
δαπανών. 

Λέτε ότι θα αυξήσετε τις δαπάνες πάρα πολύ για την υγεία.
Λοιπόν, ο τακτικός προϋπολογισµός του Υπουργείου Υγείας για
το έτος 2023 διαµορφώθηκε στο ποσό των 5.450.000.000 δρα-
χµές και το 2024 είναι 5.705.000.000. Δηλαδή, είναι περίπου 250
εκατοµµύρια παραπάνω. Αν αφαιρέσουµε τα 190 εκατοµµύρια
που είναι για το Ταµείο Ανάκαµψης, έχουµε 65 εκατοµµύρια πε-
ρίπου ευρώ, δηλαδή όσο η αύξηση για τους γιατρούς. Δίνετε 65
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εκατοµµύρια για την αύξηση των µισθών των γιατρών του ΕΣΥ,
που είναι 5%, τη στιγµή που για τους διοικητές, τους διορισµέ-
νους από εσάς διοικητές, δίνετε 40% αύξηση συν το µπόνους.
Δηλαδή, κάποιος, του οποίου το µπόνους θα εξαρτάται από την
υπερεργασία και την αποδοτικότητα των υφισταµένων του που
είναι κακοπληρωµένοι, θα τους ζορίζει για να πληρώνεται αυτός
καλύτερα. 

Ξέρετε τι κύµα παραιτήσεων θα έχετε µετά από αυτό, κύριε
Υπουργέ; Δεν είναι εδώ. Ήδη υπάρχουν αντιδράσεις στους για-
τρούς του ΕΣΥ. Αν θέλετε πραγµατικά να στηρίξετε το ΕΣΥ, θα
αυξήσετε τις δαπάνες και εφόσον λέτε και έχετε σα στόχο να αλ-
λάξετε τον ρόλο που έχει το ΕΟΠΥΥ, θα έπρεπε να εφαρµόζετε
τον ιδρυτικό νόµο του, όπου προβλέπει ετήσια επιχορήγηση 0,6
του ΑΕΠ και όχι 0,25. Με αυτό θα είχατε περίπου 800 εκατοµµύ-
ρια ευρώ επιπλέον ως εργαλείο για να κάνετε τα υπόλοιπα. Βέ-
βαια, αυτά τα λεφτά κόπηκαν γιατί αυξήσατε τη χρηµατοδότηση
από τους εργαζόµενους. Όµως, εφόσον θέλετε να κάνετε αλλα-
γές, θα έπρεπε να συµβεί αυτό και θα πρέπει να αντιληφθείτε ότι
η υγεία αποτελεί µια επένδυση υψηλής προστιθέµενης αξίας.
Όµως, εσείς όχι µόνο στην υγεία, αλλά και σε άλλες τόσες επεν-
δύσεις έχετε χαµηλή στόχευση. 

Αυτοί είναι οι πραγµατικοί αριθµοί για το ΕΣΥ και αρέσκεστε
να διατυµπανίζετε αριθµούς και ποσοστά για να πείσετε ότι η κυ-
βερνητική σας πολιτική είναι η καλύτερη και ξεχνάτε ή αφήνετε
στην άκρη τον άνθρωπο και αυτή είναι η ειδοποιός µας διαφορά.
Εµείς στο ΠΑΣΟΚ έχουµε προτεραιότητα τον άνθρωπο και προ-
σαρµόζουµε τους αριθµούς σε αυτόν. Για εσάς προέχουν οι αριθ-
µοί και πάνω τους στριµώχνετε τους ανθρώπους. Δεν έχετε
στρατηγικό σχέδιο για τη στήριξη του ΕΣΥ. Έτσι φαίνεται από
τον προϋπολογισµό αυτό ή έχετε κρυφή ατζέντα. 

Ποιες είναι οι δράσεις πρόληψης και προάσπισης της υγείας
που σχεδιάζετε; Ποιες είναι οι δράσεις για την ανάσχεση της ερη-
µοποίησης της ελληνικής υπαίθρου; Ξέρετε από τους τρεις δή-
µους που είχαν τη µεγαλύτερη ποσοστιαία µείωση του
πληθυσµού κατά τη τελευταία δεκαετία δύο είναι στην περιφέ-
ρεια, στον Νοµό Ιωαννίνων: Ο Δήµος Δωδώνης -26% ο Δήµος
Πωγωνίου µε -23%. Τι κάνετε για να σταµατήσετε αυτή την τάση; 

Το δηµογραφικό ζήτηµα είναι άλλο ζήτηµα που εισάγει νέα
υψηλής σηµασίας δεδοµένα, τα οποία οφείλουµε να διαχειρι-
στούµε µέσα στα επόµενα χρόνια και το µόνο που διαπιστώνουµε
είναι ότι πάλι µεµονωµένες και προσχηµατικές ανακοινώσεις κά-
νετε.

Υπήρξε µια επιτροπή στην οποία συµµετείχε το ΠΑΣΟΚ και το
συµπέρασµα ήταν ότι η εξέλιξη των δηµογραφικών µεθόδων θα
πρέπει να προσµετράται στην οικονοµική πολιτική για να αποφευ-
χθεί το αρνητικό σενάριο αυτής. Δηλαδή, θα πρέπει να λάβουµε
τα δηµογραφικά δεδοµένα που δεν κάνετε σε αυτόν τον προϋπο-
λογισµό.

Ευελπιστώ στη νέα Επιτροπή Περιφερειών, στην οποία συµµε-
τέχω, το νέο πόρισµα που θα βγει να µην ξαναµείνει και αυτό
µέσα στα συρτάρια. 

Η ολιστική αντιµετώπιση της ελληνικής επικράτειας είναι το ζη-
τούµενο της αξιόπιστης διακυβέρνησης, αλλά αν κρίνουµε από
ένα µόνο έργο που ταλανίζει την κοινωνία των Ιωαννίνων τα τε-
λευταία χρόνια, ποια αξιοπιστία να βρούµε; Ο οδικός άξονας
Ιωάννινα - Κακαβιά δηµοπρατήθηκε τρεις φορές και ακόµα δεν
ξέρουµε αν τελεσφορήσει λόγω ανεπάρκειας ελέγχου των µελε-
τών του έργου, όπως και το Πάρκο Έρευνας και Τεχνολογίας
στην περιοχή, µια περιοχή που προσελκύει ήδη και στην οποία
δραστηριοποιούνται εταιρείες υψηλής τεχνολογίας και έρευνας.

Ανακοινώσατε την ένταξη στο Ταµείο Ανάκαµψης, αλλά φαίνε-
ται ότι αυτό µοιάζει σαν µακρινό όνειρο, αν κρίνουµε από ένα
άλλο έργο, το έργο ύδρευσης του αγωγού από τον Άγιο Γεώργιο
για την ύδρευση Πρέβεζας και Λευκάδας, ένα έργο το οποίο είναι
συµβασιοποιηµένο και το απεντάξατε µε τη δικαιολογία ότι δεν
προλαβαίνετε τις καταληκτικές ηµεροµηνίες του Ταµείου Ανά-
καµψης. Πόσα άλλα στην επικράτεια δεν γνωρίζουµε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα τα παραπάνω αποτυπώνουν
την προχειρότητα του σχεδιασµού σας σε όλα τα επίπεδα της κυ-
βερνητικής πολιτικής. Αυτό φαίνεται -και τελειώνω- και στον
τοµέα της ψυχικής υγείας, όπου θέλετε να συγχωνεύσετε εγκε-

κριµένους οργανισµούς και προγράµµατα σε ένα συγκεντρωτικό
δύσκαµπτο υπερφορέα, χωρίς διαβούλευση µε τους φορείς,
αγνοώντας ηθεληµένα την εκτεταµένη και αναντικατάστατη
εµπειρία τους, χωρίς να υπάρχουν δεδοµένα διοικητικά, οικονο-
µικά ή κλινικά τα οποία µας δείχνουν αυτήν την κατεύθυνση.
Υπάρχει θεσµικό πλαίσιο το οποίο δεν έχει εφαρµοστεί, το θε-
σµικό πλαίσιο σχεδιασµού και συντονισµού, ο εθνικός συντονι-
στής και η Εθνική Επιτροπή Σχεδιασµού και Συντονισµού της
οποίας το νοµικό πλαίσιο έχει ψηφιστεί µε οµοφωνία το 2013 και
φυσικά υπάρχει η µη εφαρµογή του Εθνικού Σχεδίου Δράσης
2021-2024. Αυτό το νοµοσχέδιο έχει προκαλέσει ποικίλες και µα-
ζικές αντιδράσεις. Δεν θέλουµε σαλαµοποίηση της ψυχικής
υγείας για να µπορεί να γίνει κατάτµηση µετά και παράδοση σε
διάφορα συµφέροντα.

Διακατέχεστε από αλαζονεία και αναξιοπιστία λόγων και πρά-
ξεων. Ο προϋπολογισµός που εισηγείστε, χαρακτηρίζεται από
κοινωνική αδικία και αναπτυξιακό έλλειµµα. Το ΠΑΣΟΚ δεν θα
στηρίξει την υπονόµευση της συνοχής της ελληνικής κοινωνίας.
Καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων κατα-
θέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: «Αναµόρφωση επαγγελµατικής
ασφάλισης, εξορθολογισµός ασφαλιστικής νοµοθεσίας, συντα-
ξιοδοτικές ρυθµίσεις, σύστηµα διορισµών και προσλήψεων των
εκπαιδευτικών της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης και λοιπές
διατάξεις».

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολο-
γισµός του έτους 2024 χαρακτηρίζεται από συνέπεια, συνέχεια
και σταθερότητα, καθώς σε αυτόν συµπεριλαµβάνονται τα µέτρα
που εξαγγέλθηκαν στις εθνικές εκλογές, αλλά και αυτά που ανα-
κοινώθηκαν τόσο στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, όσο και µε-
ταγενέστερα, µε χαρακτήρα επιπρόσθετης στήριξης. Αποτυπώνει
την αναπτυξιακή δυναµική της χώρας µας που νοικοκυρεύεται,
εξασφαλίζοντας την εµπιστοσύνη των πολιτών και δηλώνοντας
προς τους εταίρους, τους συµµάχους και τους γείτονές µας ότι
είναι αξιόπιστος ως σηµαντικός παίκτης της διεθνούς σκηνής.

Επίσης, αποτελεί τον πρώτο προϋπολογισµό µετά από δεκα-
τρία έτη που καταρτίζεται µε το αξιόχρεο της χώρας να έχει ανα-
κτήσει την επενδυτική του βαθµίδα. Πρόκειται για σπουδαίο
επίτευγµα που οφείλεται στη σκληρή προσπάθεια της ελληνικής
κοινωνίας συνδυαστικά µε τη συνετή δηµοσιονοµική πολιτική και
σταθερότητα του κυβερνήτη µας Κυριάκου Μητσοτάκη, που
εφαρµόζουν µε επιµέλεια οι παριστάµενοι Υπουργοί και όχι
µόνον. 

Σε ένα ευµετάβλητο και απαιτητικό διεθνές περιβάλλον µε πολ-
λαπλές προκλήσεις και κρίσεις η ελληνική οικονοµία επιδεικνύει
ανθεκτικότητα, προσαρµοστικότητα και δυναµική. Ο ρυθµός ανά-
πτυξης παραµένει πλησίον των στόχων που έχουν τεθεί στο Πρό-
γραµµα Σταθερότητας του Απριλίου του 2023, ενώ αναµένεται
να ανέλθει σε 2,4% µέχρι το τέλος του έτους και σε 2,9% από το
2024 προβλέποντας µάλιστα σηµαντική µείωση της ανεργίας. 

Επιπλέον, περιλαµβάνονται είκοσι οκτώ δηµοσιονοµικές πα-
ρεµβάσεις, η πλειοψηφία των οποίων έχουν µόνιµο χαρακτήρα,
ανταποκρινόµενες στις κοινωνικές ανάγκες και απαιτήσεις της
εποχής. Μετά από δεκατέσσερα χρόνια αυξάνονται οι µισθοί των
δηµοσίων υπαλλήλων µε την άρση από τον Ιανουάριο του 2024
του παγώµατος των τριετιών των µισθωτών.

Κύριοι Υπουργοί, οι Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφα-
λείας αποτελούν τους ισχυρούς πυλώνες της ευνοµίας και ευτα-
ξίας στο εσωτερικό της χώρας, φρουρώντας τα σύνορα της
πατρίδας και της Ευρώπης, όπως προέκυψε µε το Ενιαίο Δόγµα
Ασφάλειας και Άµυνας στη χώρα µας τον Μάρτιο του 2020 στην
πατρίδα µου, τον Έβρο, µε αποτέλεσµα ο γείτονας να υποστεί
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την πρώτη µεταπολεµική ήττα. 
Μας ικανοποιεί βεβαίως που υπάρχει µέριµνα για την οικονο-

µική του στήριξη προβλέποντας αύξηση του επιδόµατος παρα-
µεθορίου και ειδικών συνθηκών εργασίας των στελεχών, καθώς
και αύξηση του πτητικού επιδόµατος στους πιλότους και τα πλη-
ρώµατα των πυροσβεστικών αεροσκαφών.

Η στήριξη των συνταξιούχων παραµένει σε θέση προτεραι-
ότητας στην κυβερνητική ατζέντα. Προβλέπεται νέα αύξηση των
συντάξεων κατά 3% και κατάργηση του γνωστού πέναλτι του
30% επί των συντάξεων για τους απασχολούµενους συνταξιού-
χους. Παράλληλα στηρίζεται µε κάθε τρόπο ο θεσµός της οικο-
γένειας, επιδιώκοντας την αντιµετώπιση της υπογεννητικότητας,
µε την πρόβλεψη αύξησης του αφορολόγητου για τις οικογένειες
που έχουν παιδιά και της επέκτασης του ήδη θεσµοθετηµένου
επιδόµατος µητρότητας από το 2024 και στους ελεύθερους
επαγγελµατίες, αλλά και στους αγροκτηνοτρόφους στους εννέα
µήνες, µέτρο σηµαντικό καθώς το δηµογραφικό ζήτηµα έχει εξε-
λιχθεί πλέον σε βόµβα το φυτίλι της οποίας καίγεται µε γοργούς
ρυθµούς. Το βλέπουµε, το αισθανόµαστε και πονάµε πολύ στην
ακριτική περιοχή που λέγεται Έβρος και κυρίως στα χωριά του
νοµού µας που σταδιακά ερηµώνουν, καθώς ο πληθυσµός γερ-
νάει και οι νέοι αναζητούν το µέλλον τους σε µεγάλες πόλεις µε
περισσότερες επαγγελµατικές ευκαιρίες. Η λήψη µέτρων στήρι-
ξης των ακριτικών περιοχών καθίσταται επιτακτική, καθώς αν
σβήσει ένα χωριό στον Έβρο ή στα νησιά του βορειοανατολικού
και νοτιοανατολικού Αιγαίου θα αποτελέσει εθνικό πλήγµα. 

Προς την κατεύθυνση αυτήν συµβάλλει και η στήριξη του πρω-
τογενούς τοµέα ο οποίος αποτελεί τον βασικό µοχλό ανάπτυξης
του νοµού, αλλά και της χώρας και ο οποίος δέχεται σηµαντικά
πλήγµατα λόγω της ενεργειακής και οικονοµικής κρίσης. Η προ-
βλεπόµενη επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης για τους
αγροκτηνοτρόφους και τους αλιείς θα δώσει ανάσα στους αν-
θρώπους του µόχθου µε επιδοµατική πολιτική, στηρίζοντας τους
πραγµατικά ευάλωτους συµπολίτες µας µε την αύξηση του ελά-
χιστου εγγυηµένου εισοδήµατος. 

Επίσης, δίνεται έµφαση στη θωράκιση και αναδιαµόρφωση του
συστήµατος της δηµόσιας υγείας προβλέποντας την αύξηση της
επιχορήγησης των νοσοκοµείων κατά 20%, όπως έλεγε πριν από
λίγο και ο αρµόδιος Υπουργός, µέτρο σηµαντικό ιδιαίτερα για τις
υγειονοµικές µονάδες των ακριτικών περιοχών, όπως είναι το Γε-
νικό Νοσοκοµείο Διδυµοτείχου, το Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσο-
κοµείο Αλεξανδρούπολης, οι δοµές υγείας σε όλο τον νοµό, που
αποτελούν µία πραγµατική υπερταξιαρχία πλησίον των συνόρων.
Το Γενικό Νοσοκοµείο του Διδυµοτείχου είναι ταυτισµένο µε την
τοπική νοσηλευτική σχολή η οποία ως γνωστόν επανέρχεται από
τα ξένα, όπου τη στείλατε εσείς της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
µε απόφαση του Υπουργικού Συµβουλίου. Το συγκεκριµένο νο-
σοκοµείο ως άγονο τύπου Α’ χρήζει ουσιαστικής στήριξης, ώστε
να αποτελεί ιδανικό εργασιακό προορισµό µε ουσιαστικά οφέλη. 

Επίσης, περιλαµβάνονται δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις αντι-
µετώπισης των οικονοµικών συνεπειών των φυσικών καταστρο-
φών, όπως είναι η άµεση κάλυψη των αναγκών για την καταβολή
αποζηµιώσεων σε αγροτικές επιχειρήσεις, καθώς και οι επι-
σκευές σε βελτιώσεις υποδοµών συνολικού ύψους 600 εκατοµ-
µυρίων ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριοι Υπουργοί, λόγω των πληµµυρικών φαινοµένων µικρής
ή µεγάλης έκτασης που δοκιµάζουν τον Έβρο σχεδόν κάθε
χρόνο συνδυαστικά µε τις πρόσφατες συνέπειες που υπέστη ο
νοµός λόγου του πύρινου εφιάλτη, προτείνω και από το Βήµα της
Βουλής, όπως το έπραξα και από τα άλλα Βήµατα, συνδυαστικά
µε τις πρόσφατες συνέπειες που υπέστη ο νοµός, να υιοθετηθεί
ο Νοµός Έβρου, κύριε Υφυπουργέ του Υπουργείου Πολιτικής
Προστασίας, ως πρότυπο εφαρµογής του δόγµατος ολικής προ-
στασίας για όλη τη χώρα. Προτείνω να καταστεί το πρότυπο, το
παράδειγµα, ώστε να λέτε, ο Πρωθυπουργός κι εσείς που ηγεί-
στε µαζί µε τον Υπουργό σας, ότι θα κάνετε όλη τη χώρα, όπως
ορθώς πράξατε για τον Νοµό Έβρου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024
στηρίζει την εθνική οικονοµία, τα νοικοκυριά, τους ευάλωτους και

τις επιχειρήσεις στέλνοντας σαφές µήνυµα αισιοδοξίας και εθνι-
κής αυτοπεποίθησης, κοινωνικής αλληλεγγύης και µέριµνας για
όλους και όλες. Για τον λόγο αυτό, υπερψηφίζω τον προϋπολο-
γισµό και µε τα δυο µου τα χέρια! Να είστε καλά και ευχαριστώ
πολύ! Καλές γιορτές! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Αθανάσιος Ηλιόπουλος από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
«Νέα Αριστερά». 

Μέχρι να έρθει ο κ. Ηλιόπουλος στο Βήµα και µε πρωτοβουλία
του Προεδρείου προτείνω στο Σώµα αµέσως µετά τον κ. Ηλιό-
πουλο να δώσω τον λόγο στον κ. Ψυχογιό, προκειµένου να τον
διευκολύνουµε στο πρόβληµα υγείας που αντιµετώπισε τώρα τε-
λευταία και για το οποίο του ευχόµαστε «περαστικά» και «ταχεία
ανάρρωση», ώστε να µπορέσει να απελευθερωθεί για να ακολου-
θήσει την αποθεραπεία του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Ηλιό-
πουλε, έχετε τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ιδιαίτερα εύκολο κάποιος
να τεκµηριώσει ότι µπροστά µας έχουµε έναν προϋπολογισµό
που συνεχίζει µια αντίστροφη αναδιανοµή από κάτω προς τα
πάνω, άρα µία πολιτική άδικη, µια πολιτική που διευρύνει τις τα-
ξικές και κοινωνικές ανισότητες. 

Αυτό φαίνεται εύκολα από την πολιτική σας στον πληθωρισµό
απληστίας, φαίνεται πώς αυτό αποτυπώνεται στη δηµιουργία
ενός βαθιά άδικου φορολογικού συστήµατος µε αναλογία 60/40
έµµεσων-άµεσων φόρων -τη δεύτερη χειρότερη αναλογία στην
Ευρώπη-, στη δεύτερη χαµηλότερη συµµετοχή των εταιρικών
κερδών στα φορολογικά έσοδα, δεύτερη χαµηλότερη συµµετοχή
για τις χώρες του ΟΟΣΑ και µάλιστα τη χρονιά που οι εισηγµένες
στο χρηµατιστήριο έχουν ρεκόρ δεκαπενταετίας µε 10 δισεκα-
τοµµύρια κέρδη. 

Φαίνεται, επίσης, από τη µείωση φόρων σε χρηµατιστηριακές
συναλλαγές, στη συγκέντρωση κεφαλαίου, στα µερίσµατα, φαί-
νεται από τη φοροασυλία σε τράπεζες και funds. Φαίνεται από τα
στοιχεία των ετών 2021-2023 µε 8% µείωση στον πραγµατικό
µισθό και ότι αυτήν τη στιγµή µιλάµε για τον δεύτερο χαµηλότερο
πραγµατικό µέσο µισθό στις χώρες του Οργανισµού Οικονοµικής
Συνεργασίας και Ανάπτυξης. Αυτό είναι το εύκολο.

Όµως, εδώ θα ήθελα να προσπαθήσω να κάνω κάτι διαφορε-
τικό, να διαβάσουµε τον προϋπολογισµό ανάποδα ξεκινώντας
από την κοινωνία και πηγαίνοντας προς τους αριθµούς. Αναρω-
τιέµαι, λοιπόν: Πού χωράνε, άραγε, στην πολιτική σας και στον
προϋπολογισµό που έχετε φέρει οι ανησυχίες και οι αγωνίες των
πολιτών που αυτή τη στιγµή προσπαθούν απλά να διαλέξουν
χρώµα στη ληστεία που διεξάγεται στην ενέργεια; Γιατί τι τους
λέει η Κυβέρνηση; Θα σας ληστέψουµε, αλλά µπορείτε να διαλέ-
ξετε αν η ληστεία θα είναι µπλε, πράσινη, πορτοκαλί, κίτρινη, για
να γίνει έτσι λίγο πιο ανθρώπινη, λίγο πιο όµορφη. Διότι έχετε
φτιάξει µια συγκεκριµένη αγορά ενέργειας που έχει από τα αρ-
νητικότερα αποτελέσµατα σε όλη την Ευρώπη. Και πού το βλέ-
πουµε αυτό αυτή τη στιγµή; Το βλέπουµε στα υπερκέρδη στην
ενέργεια, το βλέπουµε στην έκρηξη του ΦΠΑ, όπως και στην
έκρηξη του κόστους ζωής. Έχουµε τη δεύτερη ακριβότερη τιµή
στην Ευρώπη για το ελαιόλαδο και είµαστε σχεδόν 40% πάνω
από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο για βασικά αγαθά, όπως είναι το
γάλα, τα τυριά και τα αυγά.

Από την άλλη, βέβαια, µπορείτε πολύ απλά να τους πείτε να
µην ανησυχούν, γιατί όπως πολύ σωστά είχε προβλέψει ήδη από
τον Σεπτέµβρη του 2021 ο κ. Γεωργιάδης, η ακρίβεια θα είναι
µέχρι τα Χριστούγεννα, οπότε δεν χρειάζεται να πάρεις µέτρα
για κάτι το οποίο έχει τελειώσει ήδη από τα Χριστούγεννα του
2021.

Πού χωράνε οι αγωνίες των πολιτών που δυσκολεύονται να
πληρώσουν το νοίκι τους και τα στεγαστικά τους έξοδα µέσα
στον προϋπολογισµό που έχετε φέρει; Έχετε εικόνα τι γίνεται µε
τα νοίκια; Έχετε εικόνα τι γίνεται µε τη στέγη στη χώρα; Στο Χα-
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λάνδρι 900 ευρώ για εβδοµήντα πέντε τετραγωνικά, στο Περι-
στέρι 550 ευρώ για εξήντα πέντε τετραγωνικά, στην Κυψέλη 600
ευρώ για πενήντα τέσσερα τετραγωνικά, στον Νέο Κόσµο 600
ευρώ για σαράντα οχτώ τετραγωνικά. Και αυτά δεν είναι τα χει-
ρότερα παραδείγµατα.

Και τι κάνετε, τι κάνατε στο τελευταίο νοµοσχέδιο; Τις αντιπα-
ραγωγικές επενδύσεις που γίνονται στο real estate τις βαφτίζετε
σαν «την παραγωγική έκρηξη της χώρας» και έχουµε νοµικά πρό-
σωπα να έχουν ξεφύγει µε τη βραχυχρόνια µίσθωση, τη Golden
Visa να έχει ξεφύγει µε τη βραχυχρόνια µίσθωση και άρα, έναν
προϋπολογισµό που δεν λέει τίποτα για το γεγονός ότι αυτή τη
στιγµή ένας στους τρεις δαπανά άνω του 50% για έξοδα στέγης.
Τι θα έπρεπε να κάνετε; Καθολική απαγόρευση για νοµικά πρό-
σωπα και Golden Visa στη βραχυχρόνια µίσθωση και πλαφόν στις
τιµές της ενέργειας.

Πού χωράει στον προϋπολογισµό σας η αγωνία της εβδοµη-
νταεξάχρονης σήµερα στον Βύρωνα που πήγε να χάσει το σπίτι
της και το έσωσε η κινητοποίηση της γειτονιάς; Πού χωράει στον
προϋπολογισµό σας η αγωνία του ανάπηρου συµπολίτη µας
ογδόντα δύο ετών στη Χαλκιδική που τον πετάξατε έξω από το
σπίτι του; Πού χωράει στον προϋπολογισµό σας η αγωνία ογδο-
ντατριάχρονης καρκινοπαθούς στο Κουκάκι που έχασε την
πρώτη της κατοικία;

Να σας πω πού χωράει και πού αποτυπώνεται αυτή η πολιτική
στον προϋπολογισµό σας. Αποτυπώνεται στα 4 δισεκατοµµύρια
κέρδη που έχουν οι τράπεζες, στη φοροασυλία που έχουν οι τρά-
πεζες και οι servicers, αποτυπώνεται στην κατάργηση κάθε προ-
στασίας της πρώτης κατοικίας που φέρατε ως Κυβέρνηση.

Πού χωράνε στον προϋπολογισµό σας οι ανάγκες, τα όνειρα
και οι ελπίδες των εργαζοµένων; Πού χωράνε τα όνειρα ενός ερ-
γαζόµενου ο οποίος µένει σήµερα στην εργασία του περισσότε-
ρες ώρες και δεν πληρώνεται αυτά τα ωράρια; Πού χωράνε τα
όνειρα ενός εργαζόµενου που µπορεί να δουλεύει σε µια µεγάλη
εταιρεία που στο παρελθόν µπορεί να είχε πληρώσει ακόµη και
400.000 ευρώ πρόστιµο για παραβίαση της εργατικής νοµοθε-
σίας και ξέρει ότι µε τη σηµερινή Κυβέρνηση η Επιθεώρηση Ερ-
γασίας δεν θα πάει εκεί και άµα πάει, το πρόστιµο στη χειρότερη
των περιπτώσεων δεν θα υπερβαίνει ποτέ τις 50.000 ευρώ; 

Ωστόσο, χωράει και κάπου αλλού στην πολιτική σας. Χωράει
στα µέτρα για το δεκατριάωρο. Στη χώρα που έχουµε τις περισ-
σότερες ώρες εργασίας φέρατε το δεκατριάωρο. Χωράει στα
απλήρωτα δεκάωρα που είχε φέρει προηγουµένως ο κ. Χατζηδά-
κης και το βάφτισε «τετραήµερη εργασία». Συζητούσαµε και νο-
µίζαµε ότι ήµασταν σε άλλη χώρα, σε άλλη Αίθουσα. Μας έλεγε
«µα, φέρνω την τετραήµερη εργασία, δεν βλέπετε;». Μάλιστα,
έφερε την τετραήµερη εργασία για να µαζέψει ελιές ο κόσµος!
Και σήµερα ο Άδωνις Γεωργιάδης έφερε και κάτι άλλο για να µα-
ζέψετε τις ελιές, στο οποίο και θα έρθω πάρα πολύ γρήγορα. 

Όµως, θα ήθελα να ρωτήσω πού χωράει στον προϋπολογισµό
σας η αποτύπωση µιας χρονιάς στην οποία έχουµε εκατόν εβδο-
µήντα τρεις νεκρούς σε εργασιακούς χώρους. Έχουµε εκατόν
εβδοµήντα τρεις νεκρούς! Πέρυσι ήταν εκατόν τέσσερις. Και τη
χρονιά που εκατόν εβδοµήντα τρεις οικογένειες έχουν θρηνήσει
τους ανθρώπους τους που πήγαν για ένα µεροκάµατο, εσείς τι
λέτε; Δούλεψε δεκατριάωρο, δούλεψε παραπάνω, λες και δεν
γνωρίζετε ότι τα περισσότερα θανατηφόρα εργατικά ατυχήµατα
γίνονται στο τέλος της βάρδιας, όταν ο εργαζόµενος έχει κουρα-
στεί, όταν χάσει έστω και για λίγο την προσοχή του. Και τη χρονιά
µε εκατόν εβδοµήντα τρεις νεκρούς φέρνετε το δεκατριάωρο!

Και έρχοµαι τώρα και στον Άδωνι Γεωργιάδη και στα τελευταία
που ακούσαµε. Πρώτα απ’ όλα, θα ήθελα να πω ότι κάποια στιγµή
οι ακροδεξιές µπούρδες πληρώνονται. Λες διάφορα και κάποια
στιγµή τα µαζεύεις. Και τα µαζεύεις γιατί έρχεται η πραγµατικό-
τητα και σε µαζεύει. Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, ο κ. Γεωργιάδης
δεν έκανε σήµερα οµιλία, αλλά έκανε µία απολογία προς τον
Αντώνη Σαµαρά και προς τα άκρα δεξιά σας. Αυτό, βέβαια, είναι
δικό σας πρόβληµα και όχι δικό µας. Σε κάθε περίπτωση, όµως,
η διάταξη που έχει µέσα την αποµάκρυνση του εργαζοµένου και
τη δυνατότητα να χάσει την άδεια είναι εκβιαστική και πρέπει να
αλλάξει. 

Πού χωράει στον προϋπολογισµό σας η πραγµατικότητα που

βιώνει ένας νέος γιατρός του ΕΣΥ ή ένας ασθενής που έχει ανά-
γκη το ΕΣΥ; Μήπως χωράει στο γεγονός ότι το 17% των συµπο-
λιτών µας έχει ανάγκες που δεν µπορεί να καλύψει; Χωράει
µήπως το γεγονός ότι δίνετε 70% µπόνους στους διοικητές, αλλά
δεν δίνετε πραγµατικές αυξήσεις στους εργαζόµενους ή φτάνει
αυτό το οποίο είπε η κ. Κεραµέως, ότι ζεις µια µοναδική εµπειρία
στο δηµόσιο, οπότε µπορούµε τους µισθούς να τους πάµε και
λίγο πίσω;

Και έρχοµαι στην προτελευταία µου φράση. Πού χωράει στον
προϋπολογισµό σας η έµφυλη βία; Ακούσαµε τον κ. Οικονόµου
να µιλάει για την εγκληµατικότητα και να µη λέει κουβέντα,
φράση για το γεγονός ότι πριν λίγες µέρες µία γυναίκα στη Σα-
λαµίνα δολοφονήθηκε από τον σύντροφό της και η οποία είχε
απευθυνθεί στην Ελληνική Αστυνοµία, η οποία έκανε τα πάντα,
ό,τι της είπε η Ελληνική Αστυνοµία. Κι εσείς φέρνετε εδώ έναν
προϋπολογισµό ο οποίος ούτε αυξάνει τις δοµές για τις κακοποι-
ηµένες γυναίκες ούτε καν έχετε στην εισηγητική έκθεση τη λέξη
«έµφυλες ανισότητες». Δεν υπάρχει για σας το έµφυλο, δεν το
βλέπετε, γιατί συνολικά έχετε πρόβληµα µε τις ανισότητες.

Και έρχοµαι στην τελευταία µου φράση. Πού χωράει στον προ-
ϋπολογισµό σας το οξυγόνο της κοινωνίας, η έννοια της δικαιο-
σύνης; Και δικαιοσύνη σηµαίνει ότι δεν γίνεται πριν λίγες µέρες
να ακούµε σε αυτό το κτήριο τη διοίκηση του ΟΣΕ –την οποία
εσείς ορίσατε- να λέει ότι καταστράφηκαν κρίσιµα υλικά, γιατί
έπρεπε να καταστραφούν σε δεκαπέντε µέρες, παραβιάζοντας
ευρωπαϊκή οδηγία του 2011.

Δεν χωράει η δικαιοσύνη όταν σε αυτή την Αίθουσα χωρίς
ντροπή έρχεται ο κ. Βορίδης για να αθωώσει τον κ. Καραµανλή
και λέει «δεν υπάρχουν ποινικές ευθύνες». Και η δικαιοσύνη, ξα-
ναλέω, είναι το οξυγόνο της κοινωνίας. 

Για όλους, λοιπόν, τους παραπάνω λόγους, για όλες τις ανά-
γκες, τα όνειρα και τους κόπους της κοινωνίας, που δεν χωράνε
στην πολιτική και στον προϋπολογισµό σας, όχι απλά καταψηφί-
ζουµε, αλλά σας δίνουµε µια υπόσχεση, ότι ως Νέα Αριστερά θα
αγωνιστούµε εντός και εκτός της Βουλής, σε όλους τους µικρούς
και µεγάλους αγώνες, για να ανατραπεί η πολιτική σας, να µην
υλοποιηθεί ό,τι και να ψηφίσετε εδώ µέσα και να ανοίξει ένας
δρόµος για την προοδευτική πορεία της χώρας.

Και να ξέρετε πολύ καλά ότι οι αγώνες µπορούν να κερδίζο-
νται. Και το λέω γιατί αυτές τις µέρες άνοιξε η συζήτηση για το
ελεύθερο πανεπιστήµιο κακοποιώντας για άλλη µια φορά τη λέξη
της ελευθερίας. Γιατί ακόµα σας πονάει το πανεκπαιδευτικό κί-
νηµα του 2006–2007, το οποίο κατάφερε να ακυρώσει τη δικοµ-
µατική συναίνεση για την αναθεώρηση του άρθρου 16 και τη
δηµιουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων, ούτε µη κρατικών ούτε
ελεύθερων. Να ξέρετε ότι αυτοί οι αγώνες µπορούν να κερδίζο-
νται και να φέρνουν αποτελέσµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Γεώργιος Ψυχογιός από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και ευχα-

ριστώ και τους συναδέλφους για την παραχώρηση της θέσης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, συζητάµε τον

προϋπολογισµό, ένα κείµενο πολύ σηµαντικό που δεν είναι µόνο
αριθµοί, έχει να κάνει και µε τις ανθρώπινες ζωές και την καθη-
µερινότητα των πολιτών. Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο θα προσπα-
θήσω να βάλω σε τρεις άξονες την τοποθέτησή µου διότι είναι
πάρα πολλά τα ζητήµατα και πάρα πολλές οι ενότητες.

Ένας άξονας είναι αυτός που ακούµε εν χορώ από την κοινο-
βουλευτική Πλειοψηφία, περί της επενδυτικής βαθµίδας -και να
εξηγήσω τι σηµαίνει αυτό και πώς φτάσαµε σε αυτό- και βέβαια
για τη µεσαία τάξη την οποία την υποστηρίζετε, την ενισχύετε.
Να δούµε τι κάνει ο προϋπολογισµός γι’ αυτό. 

Δεύτερη ενότητα και δεύτερος άξονας είναι η ασφάλεια, το δι-
καίωµα στην ασφάλεια, όπως αυτή προσδιορίζεται ως κοινωνική
ασφάλεια, ως πρόσβαση δηλαδή, στο κοινωνικό κράτος, αλλά και
ως πρόσβαση στα δηµόσια, κοινά αγαθά.

Και τρίτον, το κράτος δικαίου το οποίο δεν µπορεί να µην απα-
σχολεί έναν προϋπολογισµό διότι πρέπει να το προφυλάσσουµε,
πρέπει να το θωρακίζουµε, για να υπάρχει και κοινωνική συνοχή
αλλά και ευηµερία.
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Ξεκινάω, λοιπόν, µε το γεγονός ότι η επενδυτική βαθµίδα για
την οποία πανηγυρίζετε ήρθε µετά από τις προσπάθειες της κυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ που άνοιξε τον ελεύθερο διάδροµο, µέσα
από τη ρύθµιση του χρέους, µέσα από τα γεµάτα ταµεία, µέσα
από την κοινωνία όρθια σε µεγάλο βαθµό και που πάνω σε αυτό
πατήσατε, όπως και σε πολλά άλλα, για να πανηγυρίζετε τώρα
γιατί; Για ποιους είναι αυτή η επενδυτική βαθµίδα, όταν µε τον
προϋπολογισµό αυτόν κάνετε ρεκόρ εικοσιεπταετίας στους φό-
ρους, µε 29% του ΑΕΠ το 2022; Και µαζί µε τις εισφορές, 43%
του ΑΕΠ το 2022 αναλογούσαν οι φόροι. Αλλά και οι έµµεσοι
φόροι, οι πιο άδικοι φόροι, είναι το 65% του µείγµατος έµµεσων
και άµεσων φόρων. 

Επί Νέας Δηµοκρατίας, λοιπόν, από το 2021 έχουν αυξηθεί τα
κέρδη από τον ΦΠΑ στο 40%, 7 δισεκατοµµύρια. Είναι αυτά τα
οποία µοιράζετε, κάτι ψίχουλα δηλαδή, σε σχέση µε αυτά που ο
κόσµος πληρώνει, και κοµπάζετε ότι έχετε και κοινωνική πολιτική.

Η µεσαία τάξη δέχεται οριζόντια και άδικη φορολόγηση µέσω
του νέου φορολογικού, που ευνοεί τη φοροδιαφυγή και αποτελεί
µέτρο συµπίεσης µισθών, αλλά δείχνει και µια ξεκάθαρη εύνοια
στους λίγους και ισχυρούς µεγάλους οµίλους. Τα τελευταία τέσ-
σερα χρόνια το ιδιωτικό χρέος αυξήθηκε κατά 20 δισεκατοµµύρια
ευρώ, δηλαδή οι οφειλές των πολιτών, και επιπλέον τα δύο τε-
λευταία χρόνια έγιναν εβδοµήντα πέντε χιλιάδες πλειστηριασµοί
και αναµένονται ακόµα διακόσιες πενήντα χιλιάδες έως το 2026.
Οι δανειολήπτες δεν έχουν απολύτως καµµία προστασία, ούτε
δικαστική αλλά επί της ουσίας ούτε εξωδικαστική, διότι όλα
έχουν έρθει στα µέτρα των funds και των servicers. Οι τράπεζες,
οι εταιρείες ενέργειας, τα διυλιστήρια παρουσίασαν τεράστια
υπερκέρδη.

Ο προϋπολογισµός δεν απαντά στα µεγάλα προβλήµατα νοι-
κοκυριών και µικροµεσαίων, δεν απαντά στην κρίση ακρίβειας και
χρέους, στη στεγαστική και κλιµατική κρίση, δεν απαντά στην αι-
σχροκέρδεια, πολλαπλασιάζει την τιµή από το χωράφι στο ράφι
και είναι σε βάρος παραγωγών και καταναλωτών, παραγωγών
που και στον νοµό µου δυσκολεύονται πάρα πολύ να καλύψουν
το τεράστιο κόστος παραγωγής αφού δεν εφαρµόσατε προτά-
σεις όπως ο ειδικός φόρος κατανάλωσης στην αντλία, που ζητή-
σαµε να µηδενιστεί για τους αγρότες, που είναι βορά στους
µεσάζοντες και τους εµπόρους οι οποίοι καθορίζουν τις τιµές
κατά το δοκούν.

Μέτρα στήριξης και ελάφρυνσης που προβλέπει ο προϋπολο-
γισµός για τους αγρότες δεν καλύπτουν τις ανάγκες, διότι καλύ-
πτονται από την αύξηση του πληθωρισµού, ενώ προβλήµατα
υπάρχουν και στις υποδοµές οι οποίες δυστυχώς δεν υλοποι-
ούνται, όπως µεγάλα φράγµατα ή άλλες µεγάλες εγκαταστάσεις
που είχαν ξεκινήσει από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και έχουν
βαλτώσει. 

Περνάω στην ασφάλεια. Ασφάλεια είναι να πηγαίνει κανείς να
εργάζεται και να αισθάνεται ασφαλής και µέσα στον προϋπολο-
γισµό πρέπει αυτό να κατοχυρώνεται, µε ενίσχυση του ΣΕΠΕ, µε
αποκατάσταση των αδικιών στην αγορά εργασίας που έχετε ξη-
λώσει µε χαµηλές αµοιβές, µε ευέλικτη απασχόληση και µε πάρα
πολλά θανατηφόρα εργατικά ατυχήµατα µέσα στο 2023. Η αύ-
ξηση των µισθών του 6,5% στην ουσία δεν αρκεί για να καλύψει
τις ανάγκες διότι η µεταβολή του πληθωρισµού σε διατροφή και
διαρκή αγαθά ξεπερνά το 9,1%. Οι αυξήσεις των ασφαλιστικών
εισφορών που έχουν ήδη συντελεστεί και έχουν δύο και τρία χρό-
νια -οι δικηγόροι και οι άλλοι ελεύθεροι επαγγελµατίες το γνωρί-
ζουν- στην ουσία επιβαρύνουν ακόµα περισσότερο αυτές τις
οµάδες, ενώ η αύξηση στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα στο 8%
και οι µικρές αυξήσεις στις συντάξεις και πάλι στην ουσία κατα-
βροχθίζονται από τις πληθωριστικές πιέσεις.

Όταν όµως έδινε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το κοινωνικό µέρι-
σµα στα 800 εκατοµµύρια ή και λίγο παραπάνω ή την δέκατη
τρίτη σύνταξη, µέσα µάλιστα στις πιο δύσκολες συνθήκες τις
µνηµονιακές και µε πιέσεις και µάλιστα µε µάχες που είχαν δοθεί,
εσείς τότε µιλούσατε για «ψίχουλα». Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα
για 300 εκατοµµύρια και λίγο παραπάνω και πανηγυρίζετε, αντί
να απολογείστε και να µην το λέτε καθόλου ως στήριξη στον
κόσµο ο οποίος υποφέρει.

Η δηµόσια δαπάνη για την υγεία είναι πολύ κάτω από τον ευ-

ρωπαϊκό µέσο όρο και αυτό συνεχίζεται, παρά το γεγονός ότι πε-
ράσαµε µια πανδηµία και όλοι οι άνθρωποι της πρώτης γραµµής
δυσκολεύονται πάρα πολύ, είναι στα όριά τους και κάποιοι έχουν
αποχωρήσει κιόλας. Και µάλιστα η κατά κεφαλήν δαπάνη είναι
40% κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, πολύ περισσότερο από
τη δηµόσια δαπάνη συνολικά. Για να το πούµε απλά, πλήρης απα-
ξίωση των νοσοκοµείων, υποβάθµιση των κέντρων υγείας και σε
οµηρία χιλιάδες εργαζόµενοι συµβασιούχοι, οι οποίοι µε προκη-
ρύξεις θα µπορούσαν και δικαιούνται να µονιµοποιηθούν. Αλλά
και οι ανασφάλιστοι που πήγαν το 2016 στα νοσοκοµεία και στις
ιδιωτικές κλινικές, δεν έχουν το δικαίωµα πλέον στους ιδιώτες και
ξηλώνετε και το δικαίωµά τους ακόµα και στα νοσοκοµεία. 

Αυτά, λοιπόν, κάνουν την κοινωνική ασφάλεια, όπως και η παι-
δεία η οποία θα πρέπει και στις υποδοµές της να ενισχυθεί, διότι
καταρρέει. Είδαµε και αναπληρώτρια εκπαιδευτικό η οποία είχε
εργατικό ατύχηµα και αντί να στηριχθεί λόγω των υποδοµών, την
απειλούν για την προϋπηρεσία της και τον µισθό της. Δεν υπάρ-
χουν προσλήψεις, πέρα από αυτές που είχαµε δροµολογήσει το
2019 σε Ειδική Αγωγή και Γενική Παιδεία, η φοιτητική και σχολική
µέριµνα είναι εκτός, για επιδότηση ενοικίου σε αναπληρωτές που
πάνε στην άλλη άκρη της Ελλάδας τίποτα. Για πρόσβαση σε ει-
δικούς επιστήµονες στα σχολεία για το bullying και τη βία, ψυχο-
λόγους, διατροφολόγους, δεν προβλέπονται τέτοιες δαπάνες.
Μάλλον είναι πολυτέλεια ή αχρείαστες.

Όσον αφορά το άρθρο 16, για το οποίο ακούµε, πρέπει να θω-
ρακιστεί και να ενισχυθεί ο δηµόσιος χαρακτήρας του πανεπιστη-
µίου, να ενισχυθεί σε υποδοµές, σε προσωπικό και σε φοιτητική
µέριµνα.

Πρέπει να µπορεί κάποιος µε ασφάλεια να µπει στο τρένο, που
δεν ενισχύετε τις δαπάνες γι’ αυτό, να µπορεί να πάει στο γήπεδο
σαν θεατής ή εργαζόµενος, να µπορεί µια γυναίκα να καταγγείλει
και να έχει αποτέλεσµα η καταγγελία της για τη βία και όχι αυτό
που έγινε, µε τις τραγικές συνέπειες που είχαµε. Να µην περπα-
τάς µέρα µεσηµέρι και να έχουµε ξεκαθάρισµα λογαριασµών µε
σφαίρες από εδώ και από εκεί. Σίγουρα απαιτείται η µείωση της
εγκληµατικότητας, που όµως µε υποστελεχωµένα αστυνοµικά
τµήµατα στην επαρχία, δυστυχώς, ο κόσµος βλέπει ότι ακόµα και
η περιουσία του η ίδια κινδυνεύει. Αυτά για την ασφάλεια. 

Κλείνοντας, για το κράτος δικαίου θα πω ότι δεν µπορεί σε µια
πολιτεία η οποία λέγεται δηµοκρατική, σύγχρονη, να µην τηρείται
το κράτος δικαίου. Και δυστυχώς αυτό το βλέπουµε και στο σκάν-
δαλο των υποκλοπών, µε την επιτροπή του Ευρωκοινοβουλίου,
το βλέπουµε και στις εκθέσεις του Συµβουλίου της Ευρώπης για
την κατάσταση στα κέντρα κράτησης και στις φυλακές, στον
εθνικό µηχανισµό διερεύνησης περιστατικών αυθαιρεσίας και για
τα pushbacks, αλλά και για ό,τι έχει να κάνει µε την τήρηση των
κανόνων και των προβλέψεων για το Διεθνές Δίκαιο που είναι
όπλο για όλους µας. Και εµείς αυτό ζητάµε. Πρέπει να υπάρξει
φύλαξη των συνόρων, αλλά η απαρέγκλιτη και πολύ προσεκτική
υπηρέτηση του Διεθνούς Δικαίου είναι προϋπόθεση γι’ αυτό.

Και σίγουρα αυτά που ακούστηκαν από τον κ. Γεωργιάδη -δεν
έχω χρόνο να πω περισσότερα- είναι ζητήµατα τα οποία όταν τα
είχαµε θέσει εµείς πριν από κάποια χρόνια και είχαµε πει ότι είναι
απαραίτητο να υπάρξει µία ένταξη και µια αξιοποίηση του εργα-
τικού δυναµικού µας µιλούσαν για ανοιχτά σύνορα, µας µιλούσαν
για πολιτικές οι οποίες δεν έχουν να κάνουν σε τίποτα µε την
αγροτική παραγωγή ή αυτή καθαυτή την ανθρώπινη αξιοπρέπεια,
ύπαρξη και εργασία. 

Πρέπει να υπάρξουν δικλίδες στην τροπολογία αυτή, θα πρέπει
να βελτιωθεί, για να µπορέσει να έχει το αποτέλεσµα. 

Για όλους τους παραπάνω οικονοµικούς, κοινωνικούς, ιδεολο-
γικούς -θα πω- και θεσµικούς λόγους θεωρούµε ότι αυτός ο προ-
ϋπολογισµός: Βαθαίνει τις κοινωνικές ανισότητες. Κάνει σταθερά
αναδιανοµή πλούτου προς τους λίγους και ισχυρούς που στηρί-
ζετε και σας στηρίζουν. Δεν προστατεύει την κοινωνική πλει-
οψηφία στις συνθήκες ακρίβειας. Τη φτωχοποιεί στερώντας,
µάλιστα, βασικά κοινωνικά αγαθά, τα οποία εµείς είχαµε προτεί-
νει κάποτε να µπουν στο Σύνταγµα και να κατοχυρωθούν, όπως
ρεύµα, νερό, θέρµανση και το καταψηφίσατε εσείς, η αναθεωρη-
τική Βουλή του 2019. 

Απέναντι σε αυτό πρέπει να αντιτάξουµε µια στρατηγική µε ένα
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εντελώς αντίρροπο µείγµα πολιτικής, µε συγκεκριµένες ριζοσπα-
στικές αλλά και εφαρµόσιµες προτάσεις, όπως έχουµε κάνει το
προηγούµενο διάστηµα. Όµως δείξαµε και σηµαντικά δείγµατα
γραφής ως κυβέρνηση που µπορούν στην πράξη να βελτιώσουν
την καθηµερινότητα και τη ζωή των πολιτών και να δείξουν αυτό
που ακράδαντα πιστεύουµε, ότι υπάρχει εναλλακτική λύση,
υπάρχει άλλος δρόµος και πρέπει αυτό µέσα και έξω από τη
Βουλή και κάνοντας και τις όποιες δυνατές συµµαχίες να το υπη-
ρετήσουµε µε ειλικρίνεια και αποφασιστικότητα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ψυχογιό.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ιωάννα Λυτρίβη από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. 
Θα ακολουθήσει η κ. Κοντοτόλη, ο κ. Κεδίκογλου και µετά ο

Υπουργός, ο κ. Παπαθανάσης. 
ΙΩΑΝΝΑ ΛΥΤΡΙΒΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

αισίως στην τρίτη ηµέρα συζήτησης στην Ολοµέλεια της Βουλής
του κρατικού προϋπολογισµού για το 2024, του πρώτου της δεύ-
τερης κυβερνητικής θητείας της Νέας Δηµοκρατίας που καθρε-
φτίζει τα βασικά χαρακτηριστικά του πολιτικού παραδείγµατος
που επιλέγει ο Κυριάκος Μητσοτάκης για τη διακυβέρνηση της
χώρας. Αξιοπιστία και εξωστρέφεια, προσαρµοστικότητα και ευε-
λιξία, αξιολόγηση και λογοδοσία σε ένα πλαίσιο κοινωνικής δι-
καιοσύνης. 

Πριν από όλα, θα ήθελα και εγώ να αναφερθώ στο γεγονός ότι
είναι ο πρώτος προϋπολογισµός ύστερα από δεκατρία χρόνια
που καταρτίζεται µε το αξιόχρεο της χώρας να έχει ανακτήσει
την επενδυτική του βαθµίδα και αυτό είναι επίτευγµα. Είναι επί-
τευγµα που οφείλεται στη συλλογική προσπάθεια όλων των Ελ-
λήνων πολιτών, αλλά και στη συνετή και αποτελεσµατική πολιτική
που ακολουθήθηκε τα τελευταία χρόνια. 

Και εύλογα αναρωτιέται κάποιος, και γιατί είναι τόσο σηµαντική
η ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας; Συµβολικά, η ανάκτησή
της και οι συνεχείς θετικές αξιολογήσεις της ελληνικής οικονο-
µίας αντανακλούν την ενίσχυση του κύρους και της αξιοπιστίας
της χώρας µας σε µια δύσκολη συγκυρία µε αλλεπάλληλες εξω-
γενείς κρίσεις. Πρακτικά, µε την επίτευξη του στόχου αυτού εξα-
σφαλίζεται η απρόσκοπτη πρόσβαση στην αγορά οµολόγων,
συγκρατείται το κόστος δανεισµού για το ελληνικό δηµόσιο και
το χρηµατοπιστωτικό µας σύστηµα και αυξάνονται οι ξένες επεν-
δύσεις, καθώς αποκαθίσταται η πρόσβαση σε νέες αγορές πολ-
λών χωρών. 

Γίνεται αντιληπτό ότι αυτά τα δεδοµένα όχι µόνο µπορούν να
αντισταθµίσουν σε µεγάλο βαθµό τυχόν γεωπολιτικούς κλυδωνι-
σµούς στο διεθνές στερέωµα, αλλά και να συγκρατήσουν παρε-
πόµενες πληθωριστικές τάσεις. Αξιοπιστία και εξωστρέφεια,
λοιπόν. 

Σε αυτό το πλαίσιο συνακόλουθα έρχεται και η αύξηση κατά
15,1% των επενδύσεων που οφείλεται εν πολλοίς στην αναβάθ-
µιση του αξιόχρεου της Ελλάδας στην επενδυτική βαθµίδα, αλλά
όχι µόνο εκεί. Η αύξηση αυτή οφείλεται και στους σηµαντικούς
πόρους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Συγκεκρι-
µένα αναµένεται να εισρεύσουν στην ελληνική οικονοµία εντός
του 2024 επενδυτικοί πόροι ύψους 12,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ
µέσω του ΕΣΠΑ και του Εθνικού Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων, καθώς και από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Τι αποτύπωµα θα έχει αυτή η αύξηση στη ζωή των πολιτών; Πε-
ρισσότερες, πιο ποιοτικές και πιο ολοκληρωµένες θέσεις εργα-
σίας. Ενίσχυση της απασχόλησης όλων, ιδιαίτερα των πιο ευά-
λωτων, γυναικών και νέων, που συνεχίζουν να καταγράφουν χα-
µηλά ποσοστά απασχόλησης παρά τη σηµαντική γενική µείωση
της ανεργίας. Περισσότερες θέσεις έντασης γνώσης και όχι έντα-
σης εργασίας θέσεις που εν τέλει θα οδηγήσουν σε ένα πιο ανα-
πτυξιακό και πιο δυναµικό παραγωγικό πρότυπο για τη χώρα µας. 

Ένα άλλο βασικό στοιχείο του κρατικού προϋπολογισµού είναι
ότι καταρτίστηκε λίγες µόλις εβδοµάδες ύστερα από τις διαδο-
χικές φυσικές καταστροφές που έπληξαν τον Αύγουστο και τον

Σεπτέµβριο του 2023 την επικράτεια, γεγονός που καταδεικνύει
ότι οι συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής είναι εδώ. Δεν πρόκειται
για παροδικό φαινόµενο. Ως εκ τούτου απαιτείται αντιµετώπισή
τους σε µόνιµη βάση. Εδώ ακουµπάει η προσαρµοστικότητα και
η ευελιξία. 

Ας µην γελιόµαστε, για τη διατήρηση όσων µε τόσο κόπο έχουν
κερδηθεί και την επίτευξη των τιθέµενων µακροοικονοµικών στό-
χων, κρίσιµη προϋπόθεση είναι η γρήγορη αποκατάσταση της
παραγωγικής δραστηριότητας που επλήγη βάναυσα από τις πρό-
σφατες φυσικές καταστροφές, αλλά και η πρόβλεψη έναντι αντί-
στοιχων µελλοντικών φαινοµένων. 

Γι’ αυτό το σκοπό η Κυβέρνηση λαµβάνει επιπρόσθετα µέτρα
και πραγµατοποιεί σηµαντικές επενδύσεις µέσω εθνικών και συγ-
χρηµατοδοτούµενων πόρων σε τέσσερα επίπεδα. Πρώτον, στην
κλιµατική µετάβαση και απανθρακοποίηση. Να πούµε εδώ ότι στη
χώρα µας υλοποιείται το πρώτο τέτοιο πρόγραµµα στην Ευρώπη.
Δεύτερον, στην ανάπτυξη ανθεκτικών υποδοµών σε ακραία και-
ρικά φαινόµενα. Τρίτον, στη σηµαντική ενίσχυση της πολιτικής
προστασίας και πρόληψης. Και τέταρτον, στη θωράκιση της οι-
κονοµίας µας µε την πιο µόνιµη πρόβλεψη σχετικών κονδυλίων
στον προϋπολογισµό, την ενίσχυση της ασφάλισης, καθώς και
της ταχύτητας και της αποτελεσµατικότητας στην κρατική
αρωγή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024 συ-
νοδεύεται για τρίτη χρονιά από τον προϋπολογισµό επιδόσεων
µε επέκταση του πλαισίου αξιολόγησης των προγραµµάτων των
φορέων και τη θέσπιση επιπλέον δεικτών µέτρησης, των λεγοµέ-
νων και KPIs και δράσεων εξοικονόµησης δαπανών. Περαιτέρω,
για πρώτη φορά παρουσιάζεται η περιβαλλοντική διάσταση των
προγραµµάτων όλων των Υπουργείων. Και τι σηµαίνει αυτό; Ση-
µαίνει αξιολόγηση και σηµαίνει λογοδοσία. Μέσω του προϋπολο-
γισµού επιδόσεων, στοχεύουµε στη βέλτιστη αξιολόγηση της
αποτελεσµατικότητας και αποδοτικότητας της χρήσης των
πόρων και στην αποτύπωση της λειτουργικής κατεύθυνσης αυ-
τών σε επίπεδο γενικής κυβέρνησης. Με την αποτύπωση της δα-
πάνης ανά λειτουργία, µπορούµε να έχουµε καλύτερη εικόνα για
την εφαρµοζόµενη πολιτική σε κάθε τοµέα. 

Εν ολίγοις: αξιολόγηση, ανατροφοδότηση και ανασχεδιασµός
σε ενδεχόµενες αστοχίες, ό,τι δηλαδή επιτάσσουν οι αρχές της
χρηστής διοίκησης, η εφαρµογή του κύκλου ποιότητας σε κάθε
σύστηµα διακυβέρνησης, σε κάθε επίπεδο, κεντρικό, περιφερει-
ακό ή τοπικό, σε κάθε πεδίο πολιτικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες επέλεξαν τη σταθε-
ρότητα ταυτόχρονα µε τη δράση εµπρός. Έδωσαν σαφή εντολή
στην Κυβέρνηση να δώσει τέλος στις διαχρονικές αδυναµίες του
κράτους, χωρίς δισταγµούς και συµβιβασµούς. Έδωσαν σαφή
εντολή να εδραιώσει ριζικές αλλαγές για τις οποίες τέθηκαν οι
στέρεες βάσεις στην προηγούµενη θητεία και να τολµήσει να
κάνει τοµές σε µια σειρά από µεταρρυθµιστικά πεδία, ιδιαιτέρως
κρίσιµα για την ποιότητα της ζωής µας: Στη δηµόσια υγεία, την
παιδεία, τη δηµόσια διοίκηση και τον ψηφιακό τους µετασχηµα-
τισµό, εσχάτως και την τεχνητή νοηµοσύνη. 

Έδωσαν εντολή για την επίτευξη µιας πιο αποτελεσµατικής και
ταχύτερης απονοµής της δικαιοσύνης, τη δηµιουργία νέων και
ποιοτικών θέσεων εργασίας και την κατάρτιση για την περαιτέρω
µείωση της ανεργίας και την ενίσχυση της απασχόλησης, αλλά
και τη βιώσιµη ανάπτυξη, τη δηµοσιονοµική αξιοπιστία και την
εξωστρέφεια, που φέρνει τις επενδύσεις και ανοίγει τις προοπτι-
κές για όλους σε µια παγκοσµιοποιηµένη κοινότητα, που κάνει
την Ελλάδα µας διεθνώς ισχυρή, ένα σοβαρό ισότιµο εταίρο.

Επέλεξαν και κάτι ακόµα. Επέλεξαν την τεκµηρίωση, την αιτιο-
λόγηση, το θεσµικό σχεδιασµό, την πολιτική των έγκυρων στοι-
χείων και αναλυτικών δεδοµένων, την πολιτική του µετρήσιµο,
του συγκρίσιµου και του κοστολογηµένου. Αυτές ακριβώς οι επι-
λογές των πολιτών αποτυπώνονται και υπηρετούνται από τον
κρατικό προϋπολογισµό για το 2024 και αυτούς ακριβώς τους
στόχους καλείται να συγκεράσει, αφ’ ενός τη δηµοσιονοµική στα-
θερότητα, που µε τόση προσπάθεια κατακτήθηκε και είναι το θε-
µέλιο, είναι η βάση για κάθε προσπάθεια, αφ’ ετέρου τον
αναπτυξιακό εκσυγχρονισµό σε ένα στιβαρό πλαίσιο κοινωνικής
δικαιοσύνης και προστασίας. 
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Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η κ. Μαρίνα Κοντοτόλη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε αυτές τις ηµέρες στην

Εθνική Αντιπροσωπεία τον προϋπολογισµό του 2024, εν µέσω
µιας γενικευµένης «κυβερνητικής ευφορίας». Τώρα αν αυτή η ευ-
φορία αποτυπώνεται και στην κοινωνία όταν φτάνει µπροστά στο
ταµείο του σουπερµάρκετ ή όταν ανοίγει τον λογαριασµό του
ηλεκτρικού ρεύµατος και της θέρµανσης, µάλλον η απάντηση
είναι αρνητική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν σε λίγες µέρες πάµε στην
εκλογική µας περιφέρεια για τις γιορτές των Χριστουγέννων και
πούµε στους συµπολίτες ότι τα οικονοµικά της χώρας µας βρί-
σκονται σε άνοδο και ότι πήραµε την επενδυτική βαθµίδα, µάλλον
θα µας περάσουν για τρελούς ή το λιγότερο για ονειροπαρµέ-
νους.

Η ακρίβεια έχει εκτινάξει τον τιµάριθµο των τροφίµων στο
10,3%, σύµφωνα µε στοιχεία του Οκτώβρη της EUROSTAT. Οι
τιµές των καυσίµων είναι οι υψηλότερες στην Ευρώπη. Είναι 1,3
ευρώ η βενζίνη στη Βόρεια Μακεδονία, 1,4 ευρώ στη Βουλγαρία,
1,4 ευρώ στην Κύπρο που προµηθεύεται από τα Ελληνικά Διυλι-
στήρια, 1,9 ευρώ στη χώρα µας από τα ίδια διυλιστήρια. Πάνω
από το 40% του εισοδήµατος του νοικοκυριού πηγαίνει στα
έξοδα στέγασης και ο µισθός εξαντλείται στις δεκαπέντε µε εί-
κοσι πρώτες ηµέρες του µήνα. 

Οι αυξήσεις που πανηγυρίζετε ότι δίνετε στους δηµοσίους
υπαλλήλους µετά από δεκατέσσερα χρόνια δεν είναι παρά 40
ευρώ καθαρά τον µήνα. Οι συνταξιούχοι που ποτέ δεν είδαν την
υποσχόµενη από τον κ. Μητσοτάκη δέκατη τρίτη σύνταξη που
είχε δώσει ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019, θα πάρουν µια ελεηµοσύνη γύρω
στα 10 µε 20 ευρώ. Όταν το εβδοµαδιαίο καλάθι ενός νοικοκυ-
ριού έχει πάει από τα 109 ευρώ το 2021, στα 250 ευρώ του 2023,
για ποιες αυξήσεις συζητάµε; Ο κόσµος αναστενάζει από την
ακρίβεια. Κόβει ακόµα και τα απαραίτητα. 

Και τι κάνει η Κυβέρνηση; Πανηγυρίζει για τα επιτεύγµατά της,
«Το µεν καλό ορώ και επιδοκιµάζω, πράττω δε το κακό». Με τους
έµµεσους φόρους, τον ΦΠΑ στα ύψη, συγκεντρώνει γύρω στα 5
δισεκατοµµύρια από την ακρίβεια και ύστερα µοιράζει µερικά
κουπόνια κάθε είδους «pass». Δηλαδή, παίρνει το µεγαλύτερο
µέρος του εισοδήµατος από τους εργαζόµενους και τους συντα-
ξιούχους µέσα από τον ΦΠΑ και τους άλλους έµµεσους φόρους
και µετά επιστρέφει ένα µέρος τους και θέλει να της πούµε «ευ-
χαριστώ»; Να σας πούµε «ευχαριστώ» για την άδικη φορολόγηση
των επαγγελµατιών µε µεθόδους προηγούµενων δεκαετιών; Να
σας πούµε «µπράβο» που ένα µέρος της µεσαίας τάξης θα εξα-
φανιστεί;

Ελάτε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να πάµε στη
Θεσσαλία και να µιλήσετε στους συµπολίτες µας για τα επιτεύ-
γµατά σας. Ξέρετε τι θα ακούσετε στην απάντηση «Τι κάνετε;
Πώς είστε;»; Θα σας απαντήσουν «Μαζεύουµε τα κοµµάτια µας».
Και από το κράτος, καµµία στήριξη, µηδέν. 

Με το φιλότιµο του Έλληνα, κυρίες και κύριοι, κράτος δεν γί-
νεται. Θέλετε να ακούσετε την ωµή πραγµατικότητα των ανθρώ-
πων; Ακούστε τη λοιπόν. Στο Κουτσόχερο δεκάδες οικογένειες
από το Κεραµίδι και τα γύρω χωριά κάνουν γιορτές σε κοντέινερ,
εκεί που πριν λίγο ζούσαν πρόσφυγες, όπως κάνουν εδώ και τρία
χρόνια από τον σεισµό στο Ζάρκο, από το 2021 µένουν στα κο-
ντέινερ. Στην Αγία Κυριακή, στα Μεγάλα Καλύβια, στη Φωτάδα,
στον Παραπόταµο, στους Γεωργανάδες, στη Φανερωµένη, στο
Κεραµίδι, στο Βαλοµάνδρι, στη Μεταµόρφωση Καρδίτσας, στο
Βλοχό, στο Ψαθοχώρι, στον Παλαµά, στην Αστρίτσα, στον Κον-
σκινά, στην Κόρδα, στο Μαραθέα, στην Αγία Τριάδα, στα Καλο-
γριανά, στα Ορφανά, στον Αµπελώνα, στο Φύλλο, στο Ριζοβούνι,
στο Παλαιοχώρι, στη Μαγούλα, στην Κρανιά, στην Κυψέλη, στο
Νέο Ικόνιο, στην Πασχαλίτσα, στο Ερµήτσι, στους Γοργοβίτες,
στο Μάρκο, στην Ιτέα, στον Πρόδροµο, στο Μακρυχώρι, στον
Άγιο Θεόδωρο, στα Μαύρικα, στο Γραµµατικό και στον Πύργο
Κιερίου. 

Αναφέρω µόνο τα καθολικά πληµµυρισµένα χωριά, σύµφωνα

µε την Πυροσβεστική. Οι κάτοικοι είναι στα κεραµίδια, όχι γιατί
πληµµύρισαν πάλι. Τούτη τη φορά είναι στα κεραµίδια γιατί τους
ανέβασε η κυβερνητική αδιαφορία στα κεραµίδια. Γιατί; Διότι κά-
ποιοι ακόµα περιµένουν την αποζηµίωση της πρώτης αρωγής και
το επίδοµα στέγασης, ενώ πάρα πολλοί δεν έχουν ακόµα ούτε
και τηλέφωνο. Διότι οι κτηνοτρόφοι και οι γεωργοί είναι πια χωρίς
εισόδηµα, ενώ τα χρέη και τα κόκκινα δάνεια διογκώνονται. 

Οι επαγγελµατίες στενάζουν. Γιατί; Διότι τα σχολεία ακόµα πε-
ριµένουν την αποκατάσταση των ζηµιών και τα παιδιά µετακινού-
νται χιλιόµετρα. Λέτε να κάνει καλό αυτό στην υγεία τους; Διότι
σας είπαµε να δώσετε κατά προτεραιότητα σχολικά γεύµατα σε
όλα τα παιδιά και δεν το ακούτε καν. Διότι το µοναδικό πανεπι-
στήµιο το ΤΕΦΑΑ Τρικάλων έχει ζηµιές άνω των δύο εκατοµµυ-
ρίων ευρώ και οι φοιτητές του από το εξωτερικό φεύγουν. 

Διότι σε πολλά χωριά δεν έχουν σπίτι να κοιµηθούν και οι απο-
ζηµιώσεις δεν φτάνουν ούτε για τα βασικά. Διότι τα χωριά της
Διάβας και του Ασπροποτάµου παραµένουν ακόµα σχεδόν απο-
κλεισµένα από το οδικό δίκτυο που δεν έχει ακόµα καν φτιαχτεί.
Και δεν µιλάµε για το τηλέφωνο και για το ρεύµα. 

Διότι οι δήµαρχοι των Τρικάλων, των Μετεώρων, της Πύλης,
της Φαρκαδόνας, του Παλαµά και ούτω καθεξής, ακόµα περιµέ-
νουν την έκτακτη επιχορήγηση για να πληρώσουν τα έξοδα των
πρόσφατων καταστροφών και τα έργα αποκατάστασης που
ακόµα δεν έχουν ξεκινήσει. Διότι όλοι µε την πρώτη βροχούλα
τρέµουν µήπως ξαναπληµµυρίσουν. 

Πάµε, λοιπόν, να πούµε σε αυτούς τους ανθρώπους ότι το ΑΕΠ
αυξάνεται, ότι πήραµε και την επενδυτική βαθµίδα. 

Είστε ικανοποιηµένοι, δηλαδή, εσείς τώρα; Εµείς, όµως, η κοι-
νωνία των Τρικάλων και της Καρδίτσας που σας ανέφερα παρα-
πάνω, δυστυχώς δεν είµαστε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, επιτρέψτε µου µία
ειδική αναφορά. Στη φετινή συζήτηση για τον προϋπολογισµό
υπάρχει µία αρνητική ιδιαιτερότητα που µας αφορά. Η φετινή συ-
ζήτηση βρίσκει εµάς, βρίσκει την Αξιωµατική Αντιπολίτευση της
χώρας, όσο ποτέ άλλοτε αποδυναµωµένη. Πρόκειται για µια κα-
τάσταση που δεν πρέπει να διαρκέσει πολύ. Αυτό επιβάλλει το
συµφέρον της δηµοκρατίας και των κοινοβουλευτικών θεσµών.
Κυρίως όµως, αυτό επιβάλλει το συµφέρον των προοδευτικών
πολιτών. 

Υπό αυτήν την έννοια είναι επιτακτική ανάγκη να υπάρξει το
συντοµότερο δυνατό ένας ισχυρός ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία ξανά, µια νέα και µεγάλη κεντροαριστερά που θα υπηρετεί
τα συµφέροντα της µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας, τα συµφέ-
ροντα όλων των εργαζοµένων, τα συµφέροντα όλων των νέων
και όλων των Ελλήνων που παράγουν και δηµιουργούν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Συµεών Κεδίκογλου από τη Νέα Δηµοκρατία, µε τον οποίο ολο-
κληρώνεται ο ένατος κύκλος οµιλητών. Μετά θα µιλήσει ο Υπουρ-
γός κ. Παπαθανάσης.

Ορίστε, κύριε Κεδίκογλου, έχετε τον λόγο. 
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ο προϋπολογισµός του

κράτους είναι ο οδικός χάρτης παρέµβασης της Κυβέρνησης στο
οικονοµικό και κοινωνικό γίγνεσθαι. Ο φετινός αποτελεί µία
ακόµα επιβεβαίωση της σταθερής προσήλωσης της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας στο τρίπτυχο «µεταρρυθ-
µίσεις-ανάπτυξη-στήριξη των ευάλωτων και ευαίσθητων µελών
της κοινωνίας µας». 

Παρά τις δυσκολίες –και δεν ήταν και λίγες- οι προεκλογικές
εξαγγελίες του 2019 τηρήθηκαν στο ακέραιο ακόµα παραπάνω
στη θητεία την προηγούµενη της Κυβέρνησης, οι µεταρρυθµίσεις
υλοποιήθηκαν και υλοποιούνται προς όφελος της κοινωνίας και
της οικονοµίας και όλα αυτά µε προτεραιότητες τη διατήρηση
και ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής. 

Τα αποτελέσµατα είναι εντυπωσιακά. Η Ελλάδα από ουραγός
στην Ευρωπαϊκή Ένωση βρέθηκε στις πρώτες θέσεις και µάλιστα
σε δείκτες που επί χρόνια µας ταλάνιζαν: ρυθµός ανάπτυξης πολ-
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λαπλάσιος του µέσου όρου της Ευρωζώνης, εξυγίανση των δη-
µοσίων οικονοµικών και πρωτογενές πλεόνασµα, ταχύτερη µεί-
ωση του δηµοσίου χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ στην Ευρώπη,
αύξηση του κατά κεφαλήν ΑΕΠ, µείωση της ανεργίας στα επί-
πεδα προ της υπερδεκαετούς µας κρίσης, υποχώρηση του πλη-
θωρισµού µεγαλύτερη από τους περισσότερους κοινοτικούς µας
εταίρους, ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας. Και δεν ευηµε-
ρούν µόνο οι αριθµοί. Το µέρισµα της ανάπτυξης αποδίδεται στην
κοινωνία και κυρίως στους ασθενέστερους, µε σειρά από µέτρα
που στηρίζουν και ανακουφίζουν, ενώ ενισχύονται σηµαντικά οι
τοµείς της υγείας και της παιδείας.

Οι εισηγητές µας ανέλυσαν επαρκέστατα την πολιτική µας ανά
τοµέα. Όµως, θα ήθελα να επικεντρωθώ στον αγροτικό. Ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης µε τίµησε αναθέτοντάς µου ευθύνες στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και διαµόρφωσα σαφή εικόνα
για τα προβλήµατα αλλά και τις δυνατότητες του πρωτογενούς
µας τοµέα. 

Κατ’ αρχάς, να επαινέσω τον Λευτέρη Αυγενάκη για σειρά απο-
φάσεών του και την αποδεδειγµένη πρόθεσή του να σπάσει
αυγά. Ενδεικτικές είναι οι κινήσεις του στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Ίσως, µά-
λιστα, να έπρεπε να έχουν γίνει και νωρίτερα. 

Η βέλτιστη αξιοποίηση των κοινοτικών πόρων είναι µείζον ζη-
τούµενο. Χάρηκα ιδιαίτερα για την έγκριση του νέου προγράµ-
µατος για την αλιεία και τις υδατοκαλλιέργειες ύψους άνω του
µισού δισεκατοµµυρίου ευρώ. Βάλαµε και εµείς ένα λιθαράκι µε
τη µέγιστη απορρόφηση του προηγούµενου σχετικού προγράµ-
µατος που επέτρεψε αυτή την εξέλιξη. Και ευχαριστώ ιδιαίτερα
τους γεωτεχνικούς του Υπουργείου για τη συνεισφορά τους. Οι
υδατοκαλλιέργειες είναι το διαµάντι του πρωτογενούς τοµέα. Τα
ψάρια τους είναι το πρώτο εξαγώγιµο προϊόν -ξεπέρασαν και τη
φέτα στις εξαγωγές- σχεδόν ένα δισεκατοµµύριο ευρώ ήταν για
πέρυσι και πρέπει να τις ενισχύσουµε παντοιοτρόπως. 

Μια παρατήρηση στο πλαίσιο του προγράµµατος, να διεκδικη-
θεί η δυνατότητα αντικατάστασης κινητήρων αλιευτικών σκαφών
για οικονοµικούς, αλλά και οικολογικούς λόγους. Παραλόγως
µέχρι και σήµερα δεν επιτρεπόταν, αλλά στην πρόσφατη επί-
σκεψή µας µε την Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων στις Βρυ-
ξέλλες και τις επαφές που είχαµε εκεί διαπίστωσα ότι είναι
εφικτό. 

Χαίροµαι και για το νέο πρόγραµµα των νέων αγροτών, σχεδόν
600 εκατοµµύρια ευρώ. Το προηγούµενο είχε µεγάλη επιτυχία.
Ευελπιστώ ότι το νέο θα έχει ακόµα µεγαλύτερη. 

Δύο επισηµάνσεις. Κίνητρα για συνενώσεις σε συνεργατικά
σχήµατα και αξιοποίηση της δηµόσιας γης. Αυτή τη στιγµή υπάρ-
χουν εκτάσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης αναξιοποί-
ητες. Να, ένα καλό κίνητρο. Με επιστηµονική υποστήριξη και
οικονοµοτεχνική καθοδήγηση µπορούµε να αναδείξουµε το πρό-
τυπο του αγρότη επιχειρηµατία µε πολλαπλά οφέλη για όλη την
κοινωνία µας.

Να κλείσω µε την αγαπηµένη µου Εύβοια. Έγινε µεγάλη προ-
σπάθεια από όλους και διατέθηκαν σηµαντικά κονδύλια µετά τις
καταστροφικές πυρκαγιές του 2021. Βοηθήσαµε τους ανθρώ-
πους µας να σταθούν όρθιοι, αλλά το ζητούµενο είναι οι προοπτι-
κές του µέλλοντος. Ξέρετε στην Εύβοια και ιδιαίτερα στη βόρεια
Εύβοια το λένε πολύ απλά, φτιάξτε µας το δρόµο και θα βρούµε
το δρόµο µας. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης το άκουσε από πρώτο χέρι, το κατά-
λαβε. Είναι ο µόνος Αρχηγός κόµµατος που έχει διασχίσει οδικώς
την Εύβοια απ’ άκρη σε άκρη και την δροµολόγησε. Η µελέτη του
βόρειου οδικού άξονα της Εύβοιας ολοκληρώνεται και πρέπει
µέσα στο 2024 να δηµοπρατηθεί µαζί µε τον περιφερειακό της
Χαλκίδας, που επιτέλους δηµοπρατήθηκε, κάτι που ήταν να γίνει
από το 2015 -αλλά ας όψεται ο ΣΥΡΙΖΑ, που απένταξε το έργο
ως κυβέρνηση- αλλά και της παράκαµψης Βασιλικού και Αµαρύν-
θου. Θα φτάσει, επιτέλους, η Εύβοια να έχει ένα σύγχρονο οδικό
δίκτυο αντίστοιχο των άλλων νοµών της Ελλάδας. Και επιτέλους
θα αρθούν οι συνέπειες της µεγάλης αδικίας της κυβέρνησης Ση-
µίτη, το 2000, που είχε εξαιρέσει την Εύβοια από τα διευρωπαϊκά
δίκτυα, µε αποτέλεσµα να µη χρηµατοδοτούνται οδικά έργα στον
τόπο µου. 

Όταν γίνουν αυτά η Εύβοια θα είναι η Χαλκιδική της Αθήνας

µε πολλαπλά οφέλη για τους συµπατριώτες µου, τους Αθηναί-
ους, αλλά και για κάθε επίδοξο επισκέπτη. Όπως πιστεύω γνωρί-
ζετε καλά η Εύβοια είναι πανέµορφη, απλώς να γίνει ευκολότερα
προσβάσιµη.

Έσχατον, αλλά ουχί έλασσον -last but not least, όπως λένε στο
χωριό µου-είναι η µεγάλη ευκαιρία της καρδιάς της Εύβοιας, της
Χαλκίδας. Η µεταφορά του λιµανιού της Χαλκίδας από την ευ-
βοϊκή στη βοιωτική ακτή ανοίγει τον δρόµο. Η µελέτη είναι ήδη
έτοιµη και εγκεκριµένη από τον Οργανισµό Λιµένων Ευβοίας. Ο
προϋπολογισµός γύρω στα 10 εκατοµµύρια ευρώ είναι ελάχιστος
σχετικά µε τη σηµασία του έργου. Μιλάµε για ένα νέο λιµάνι που
θα απέχει κυριολεκτικά πεντακόσια µέτρα από το σιδηροδροµικό
δίκτυο και ένα χιλιόµετρο από την εθνική οδό, δίπλα είναι τα ναυ-
πηγεία Χαλκίδας, που ανθίζουν και ετοιµάζουν τη µεγαλύτερη λει-
τουργική δεξαµενή ναυπηγείων στην Ελλάδα µε ίδια κεφάλαια,
διπλασιάζοντας το εργατικό δυναµικό τους. Δηµιουργείται, δη-
λαδή, ένας νέος ισχυρός πόλος ανάπτυξης. 

Ταυτόχρονα, η Χαλκίδα αξιοποιεί το χώρο του παλιού λιµανιού,
επεκτείνοντας την εµπορική παραλία της, τη βιτρίνα δηλαδή της
πόλης. Παράλληλα µε τα σχέδια για την αξιοποίηση της ζώνης
του παλιού σιδηροδροµικού σταθµού διαµορφώνεται µία προ-
οπτική που ανυποµονούµε να ζήσουµε.

Τελευταίο κεφάλαιο η αξιοποίηση της νησιωτικότητας της Εύ-
βοιας. Μη γελάσετε, αλλά µόλις πρόπερσι αναγνωρίστηκε ότι η
Εύβοια είναι νησί και ευχαριστώ τον Γιάννη Πλακιωτάκη γι’ αυτό
που ήταν τότε στο Υπουργείο Ναυτιλίας. Το λιµάνι της Κύµης
πρέπει να διασυνδεθεί µε τα νησιά του βορείου Αιγαίου προς
αµοιβαίο όφελος. Είναι άλλωστε η φυσική τους πύλη προς τον
κεντρικό ελλαδικό κορµό και είναι αµαρτία να µην αξιοποιείται
ένα σύγχρονο µεγάλο λιµάνι. Επίσης, η διασύνδεση της Καρύ-
στου µε τις Κυκλάδες, που χαίροµαι γιατί την πετύχαµε, να διευ-
ρυνθεί, να µην αφορά µόνο επιβάτες, αλλά και εµπορεύµατα. 

Περιµένουµε πολλά στην Εύβοια και δικαίως προσδοκούµε
από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Φυσικά υπερψη-
φίζω τον προϋπολογισµό. Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει

ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
ο κ. Παπαθανάσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον προϋπολογισµό
του 2024 που είναι κατ’ ουσίαν ο πρώτος από τέσσερις προϋπο-
λογισµούς -είναι προϋπολογισµοί που έρχονται από τη δεύτερη
εντολή που πήραµε- και µετουσιώνει σε πράξη αυτά τα οποία
έχουµε υποσχεθεί. Είναι ένας προϋπολογισµός οικονοµικής και
δηµοσιονοµικής σταθερότητας µε αναπτυξιακό πρόσηµο. Και το
πιο σηµαντικό είναι ένας προϋπολογισµός, ο οποίος δηµιουργεί
νέες θέσεις εργασίας για όλες τις Ελληνίδες και τους Έλληνες
και για τα νέα παιδιά. 

Κατά την πρώτη µας διακυβέρνηση κάναµε πράξη αυτό το
οποίο είπαµε, δηλαδή θα δηµιουργήσουµε ένα περιβάλλον φιλικό
στην επιχειρηµατικότητα και µία οικονοµία ανθεκτική µε αναπτυ-
ξιακό και ταυτόχρονα κοινωνικό πρόσηµο. Τηρήσαµε όλες τις
προεκλογικές µας δεσµεύσεις. Προχωρήσαµε σε τολµηρές µε-
ταρρυθµίσεις. Και το πιο σπουδαίο είναι ότι αυτά τα οποία υπο-
σχεθήκαµε κατά την προεκλογική περίοδο ήρθαµε να τα νοµο-
θετήσουµε ένα µήνα από την ανάληψη της διακυβέρνησης και
σήµερα στον προϋπολογισµό αυτό µετουσιώνονται κατ’ ουσίαν
σε αποτελέσµατα, τα οποία θα έχουν εφαρµογή άµεσα. 

Είναι ο πρώτος µετά από δεκατέσσερα χρόνια εκτός επενδυ-
τικής βαθµίδας. Είναι πολύ σπουδαίος προϋπολογισµός. Και βε-
βαίως είναι ένας προϋπολογισµός που δηµιουργεί ένα περιβάλ-
λον που προσελκύει την επιχειρηµατικότητα, τις άµεσες ξένες
επενδύσεις -νοµίζω έχουµε και στοιχεία για να απαντήσουµε στον
κ. Γιαννούλη, παρ’ ότι δεν είναι εδώ- και κυρίως νέες και καλύ-
τερα αµειβόµενες θέσεις εργασίας.

Έτσι, λοιπόν, επαναφέρει τις παγωµένες από το 2012 τριετίες
των µισθωτών, περιλαµβάνει αυξήσεις στους µισθούς των δηµο-
σίων υπαλλήλων, αυξήσεις στο αφορολόγητο για οικογένειες µε

7682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



παιδιά, αυξήσεις στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, αυξήσεις
στις συντάξεις, ό,τι ακριβώς είχαµε υποσχεθεί και τα έκτακτα
µέτρα αντικαθίστανται µε µόνιµες φοροελαφρύνσεις που αγγί-
ζουν τα 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ και δηµιουργούν ένα ανάχωµα
στον πληθωρισµό. 

Η Ελλάδα το 2024 θα έχει ανάπτυξη 2,9% µε ανάπτυξη της Ευ-
ρωζώνης -έχει σηµασία- 1,2%, δηλαδή υπερδιπλάσια ανάπτυξη
απ’ ότι η Ευρωζώνη. Να σηµειώσουµε, γιατί έχει αξία να το πούµε
και αποδεικνύει αν θέλετε τα αποτελέσµατα της διακυβέρνησης,
ότι η συνολική ανάπτυξη της Ελλάδας ως προς την Ευρωζώνη το
2015 µέχρι το 2019 -λαµβάνω και το 2019 µέσα στους υπολογι-
σµούς- ήταν 4,03% έναντι 10,3% της Ευρώπης, δηλαδή ήµασταν
61% χαµηλότερα από την Ευρώπη. 

Το ίδιο διάστηµα τώρα 2019 έως 2023 η Ελλάδα είχε σωρευ-
τική ανάπτυξη 8,3% έναντι 5% της Ευρωζώνης, δηλαδή 63% υψη-
λότερη ανάπτυξη από ότι η Ευρωζώνη. Εποµένως, διακυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ µείον 61% από την Ευρωζώνη, διακυβέρνηση Νέας Δη-
µοκρατίας 63% υψηλότερα από την Ευρωζώνη. Αυτό απαντά και
σε πολλά ερωτήµατα. 

Καταθέτω και το σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών, κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η πτώση του χρέους της γενικής κυβέρνησης αναµένεται να
αποκλιµακωθεί από 172% του ΑΕΠ το 2022 σε 160% το 2023 και
152% το 2024. Και µιλάµε -δεν είναι ο κ. Κατρίνης εδώ- για το δη-
µόσιο χρέος της γενικής κυβέρνησης, κύριε Κουκουλόπουλε, και
να µη µπερδεύουµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Αν θέλετε, όµως, να πάρουµε και το χρέος της κεντρικής διοί-
κησης και πάλι εκεί έχουµε µείωση.

Όµως, αυτό το οποίο πρέπει να µετράµε είναι το δηµόσιο
χρέος γενικής κυβέρνησης και εδώ βλέπουµε µια θεαµατική µεί-
ωση. Είµαστε από τις πρώτες χώρες στη µείωση του χρέους. Το
καταθέτω για τα Πρακτικά. Θα τα µελετήσετε, έχετε τον χρόνο.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ ερχόµαστε σε ένα σηµαντικό θέµα, που έχει σχέση µε τις
επενδύσεις. Η αύξηση των επενδύσεων στην Ελλάδα το 2023
είναι 7,1% µε την Ευρωζώνη στο 1,2% -µιλάµε για 491% παρα-
πάνω, πέντε φορές περίπου από ό,τι στην Ευρωζώνη- και το 2024
αναµένουµε 15,1%. Μπορούµε να το αιτιολογήσουµε -και θα µι-
λήσω λίγο αργότερα- έναντι 1,3% της Ευρωζώνης, δηλαδή δέκα
φορές. Αυτό είναι αποτέλεσµα της πολιτικής και της ουσίας τού
προϋπολογισµού.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ερχόµαστε σε ένα σηµαντικό κοινωνικό θέµα, που είναι αυτό
της απασχόλησης. Την ανεργία, λοιπόν, την παραλάβαµε το 2009
στο 17,4. Είναι τώρα -τον προηγούµενο µήνα- στο 9,6. Έχει µε-
γάλη αξία ότι σήµερα υπεγράφη µια συµφωνία µεταξύ «ΟΝΕΧ»
και «ATTICA GROUP». Η συµφωνία αυτή είναι ύψους 1 δισεκα-
τοµµυρίου ευρώ. Αυτή η συµφωνία δηµιουργεί εκατοντάδες ή χι-
λιάδες θέσεις εργασίας, κάτι το οποίο δικαιολογεί την προσπά-
θεια που έχουµε κάνει να φέρουµε µεγάλες ξένες επενδύσεις και
να δηµιουργήσουµε θέσεις εργασίας.

Εδώ, πράγµατι, θα πρέπει το ΠΑΣΟΚ να µας απαντήσει γιατί
δεν ψήφισε την εξυγίανση των ναυπηγείων. Δεν µιλώ για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, γιατί την ψήφισε. Γιατί τέτοιες δράσεις αναπτυξιακές δηµι-
ουργούν πραγµατικά ένα διαφορετικό περιβάλλον και δηµιουρ-
γούν θέσεις εργασίας για τεχνίτες, για εργάτες, για τους Έλλη-
νες που έφυγαν στο εξωτερικό για να δουλέψουν κάπου στη

Μέση Ανατολή και θέλουν να γυρίσουν πίσω σε µία δουλειά, τε-
χνική δουλειά, που δεν υπήρχε στην Ελλάδα και που αναβιώνει
τώρα.

Η έναρξη αυτή των Ναυπηγείων Ελευσίνας αναβιώνει τη ναυ-
πηγοεπισκευαστική µας βιοµηχανία. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα -
θα το καταθέσω για τα Πρακτικά- προσέξτε, τη µείωση κατά 50%
της ανεργίας στις γυναίκες, από 24% στο 12% και βεβαίως, τη
µείωση της ανεργίας στους νέους από δεκαπέντε έως είκοσι τεσ-
σάρων ετών κατά 37%. Δηλαδή, 50% µείωση της ανεργίας στις
γυναίκες αυτό το διάστηµα και 37% µείωση της ανεργίας των
νέων.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είµαστε ικανοποιηµένοι; Όχι, έχουµε πολλή δουλειά να κά-
νουµε. Εµείς δεν θέλουµε καµµία Ελληνίδα, κανένας Έλληνας να
είναι χωρίς δουλειά. Τα νέα παιδιά πρέπει όλα, τελειώνοντας και
βγαίνοντας έξω για την επαγγελµατική του σταδιοδροµία, να βρί-
σκουν δουλειά. Αυτό είναι ένα από τα βασικά µας στοιχεία και για
αυτό θα µιλήσουµε για τα εργαλεία που έχουµε και που κατ’ ου-
σίαν θα συµβάλλουν στο 60% της ανάπτυξης που θα δούµε το
2024.

Τα εργαλεία αυτά είναι το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας, το ΕΣΠΑ 2021-2027 και το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης.
Συνολικά οι πόροι που θα εισρεύσουν στην ελληνική οικονοµία
από αυτά τα τρία είναι 12,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πώς; Είναι 8,6
δισεκατοµµύρια ευρώ από το ΕΣΠΑ και το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ από τα συγχρηµατοδο-
τούµενα, 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ από το Εθνικό Πρόγραµµα
Ανάπτυξης και 3,6 Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Συνο-
λικά 12,2 δισεκατοµµύρια ευρώ στην ελληνική οικονοµία το 2024.

Όµως, δεν σταµατάµε εκεί. Έχουµε και άλλα 4 δισεκατοµµύρια
ευρώ σε χαµηλότερα δάνεια που θα µπουν στην ελληνική οικο-
νοµία, τα οποία κατ’ ουσίαν θα χρηµατοδοτήσουν επενδύσεις 9
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Δηλαδή 12,2 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσα
από τους πόρους αυτούς συν ακόµα 9 δισεκατοµµύρια σε επεν-
δύσεις από τα χαµηλότοκα δάνεια.

Το Ταµείο Ανάκαµψης, λοιπόν, το οποίο βρίσκεται σε µια πο-
ρεία και για το οποίο πήραµε τις εγκρίσεις και για την αναθεώ-
ρηση και για το τρίτο αίτηµα και για το τρίτο αίτηµα των δανείων
και πολύ σύντοµα θα πάρουµε και 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, ανα-
κατεύθυνε και πόρους: Προς τη Θεσσαλία 600 εκατοµµύρια
ευρώ, 420 εκατοµµύρια ευρώ για το οδικό δίκτυο, 180 εκατοµ-
µύρια ευρώ για το σιδηροδροµικό δίκτυο και 86 εκατοµµύρια
ευρώ για αντιδιαβρωτικά έργα στον Έβρο.

Θα λάβουµε, λοιπόν, τους πόρους αυτούς και µέσα στην πρό-
ταση αυτή έχουν προστεθεί και άλλα 795 εκατοµµύρια ευρώ, επι-
προσθέτως αυτών που είχαµε, για το REPowerEU, για δράσεις
ενεργειακής απόδοσης, καθώς επίσης και άλλα 5 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ λόγω του ότι το δανειακό σκέλος, το οποίο, προσέξτε,
για τις µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις δίνει επιτόκιο 0,35%
και για τις µεγάλες 1%. Ταυτόχρονα, προστέθηκαν και άλλα 534
εκατοµµύρια ευρώ για καθαρισµό δασών -πρόγραµµα «AN-
TINERO»- και για προσεισµικό έλεγχο που ξεκινάει σε δηµόσια
κτήρια, ένα πολύ σηµαντικό και ουσιαστικό έργο.

Η Αντιπολίτευση όµως -και εδώ µπαίνουµε στη συζήτηση- γιατί
µας κατηγορεί; Μας κατηγορεί ότι οι δαπάνες και τα δάνεια του
Ταµείου Ανάκαµψης πάνε στις µεγάλες επιχειρήσεις. Ας δούµε,
λοιπόν, ποια είναι η αλήθεια.

Η συνεισφορά του Ταµείου Ανάκαµψης στις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις έχει δύο κατ’ ουσίαν άξονες. Είναι η άµεση ενίσχυση
των επιχειρήσεων και η έµµεση, µέσω των επενδύσεων.

Στο δανειακό σκέλος, να ξεκινήσουµε από αυτό: Έχουν συµ-
βασιοποιηθεί διακόσια σαράντα οκτώ δάνεια, εκ των οποίων εκα-
τόν δεκαέξι δάνεια είναι από µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Θέλω να πάµε λίγο µε µεγαλύτερη ευκρίνεια στο πώς η Κυβέρ-
νηση στηρίζει τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, τη µικρή επιχειρη-
µατικότητα και τους επαγγελµατίες. Άρα, λοιπόν, 47% αφορά τις
µικρές, πολύ µικρές επιχειρήσεις µε επιτόκιο 0,35%.
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Τώρα µπαίνουµε και στις ενισχύσεις από όλους τους άλλους
άξονες του Ταµείου Ανάκαµψης. Άµεσες, λοιπόν, επιχορηγήσεις.
Πρώτον, εκατό χιλιάδες επιχειρήσεις µε συνολική δηµόσια δα-
πάνη 812 εκατοµµύρια ευρώ. Άµεση στήριξη σε µικροµεσαίες
επιχειρήσεις.

Ξεκινάµε τώρα και θα ήθελα να σας αναφέρω, κυρίες και κύριοι
της Αντιπολίτευσης, αν βλέπετε οι δράσεις που θα αναφέρω πιο
κάτω να αφορούν µεγάλες επιχειρήσεις:

Πρώτος πυλώνας: Πράσινη Μετάβαση. Πρόγραµµα «ΕΞΟΙΚΟ-
ΝΟΜΩ» εκατόν πέντε χιλιάδες κατοικίες, προϋπολογισµός 1,5 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ, τι αφορά; Το REPowerEU επιδότηση νοικο-
κυριών για αγορά ηλιακού θερµοσίφωνα, ποιους αφορά; Προ-
ϋπολογισµός 560 εκατοµµύρια ευρώ. Το πρόγραµµα «ΕΞΟΙΚΟ-
ΝΟΜΩ» 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ µε τις εκατόν πέντε χιλιάδες
κατοικίες. Το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ Επιχειρώντας» για δέκα
χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις ποιους αφορά; Στον προσει-
σµικό έλεγχο θα ελεγχθούν είκοσι ένα χιλιάδες κτήρια από δύο
χιλιάδες µηχανικούς. Ποιους αφορά; Τι είναι οι µηχανικοί; Πολυε-
θνικές εταιρείες;

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ακούστε τα, θα τα µελέτησε.
Έχω και τα στοιχεία εδώ να τα πάρετε να τα µελετήσετε.

Απλώς, απαντά σε αυτό το οποίο κατ’ ουσίαν επαναλαµβάνετε.
Έχω ακούσει και τον Αρχηγό σας, τον κ. Κασσελάκη, να µιλάει
ότι στηρίζουµε τις µεγάλες επιχειρήσεις. Πείτε µου σε αυτά που
σας λέω πού βρίσκονται οι µεγάλες επιχειρήσεις;

Στον δεύτερο πυλώνα: Ψηφιακή µετάβαση. Ψηφιακός µετα-
σχηµατισµός µικροµεσαίων επιχειρήσεων 297 εκατοµµύρια
ευρώ, ενενήντα εννέα χιλιάδες οκτακόσιες µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις. Αυτά είναι όλα τα έργα του Ταµείου Ανάκαµψης στο κοµ-
µάτι των επιδοτήσεων. Σπάει σε τρία έργα. Ψηφιακά εργαλεία,
εκατό χιλιάδες επιχειρήσεις, ανάπτυξη ψηφιακών προϊόντων και
διασύνδεση τετρακοσίων χιλιάδων POS µε ταµειακές µηχανές.
Ποιους αφορά αυτό; Η επιδότηση να πάρει ένας επαγγελµατίας
το POS, ποιους αφορά; Τις πολυεθνικές εταιρείες;

Στον τρίτο πυλώνα: Απασχόληση, δεξιότητες. Οι δράσεις κα-
τάρτισης από τη ΔΥΠΑ αφορούν τελικό στόχο πεντακόσιες χιλιά-
δες καταρτίσεις, προϋπολογισµού 780 εκατοµµυρίων ευρώ.
Στήριξη της απασχόλησης, σαράντα ένας χιλιάδες εργαζόµενοι,
500 εκατοµµύρια ευρώ.

Στον τέταρτο πυλώνα: Ιδιωτικές επενδύσεις. Για πείτε µου, ποι-
ους αφορά ο οικονοµικός µετασχηµατισµός του αγροτικού τοµέα
και η ενίσχυση των υδατοκαλλιεργειών; Πολυεθνικές εταιρείες;
Μα, είναι οι αιτήσεις, έτσι ώστε ο πρωτογενής τοµέας να στηρι-
χθεί, για να µπορεί να περάσει σε µια άλλη εποχή. Αφορά µικρο-
µεσαία επιχειρηµατικότητα.

Θα ήθελα να αναφερθώ και στον τοµέα υγείας, γιατί έγινε µια
ολόκληρη συζήτηση -δεν θα πάω σε λεπτοµέρειες- και θα πω ότι
στον τοµέα υγείας τρέχουν σαράντα δύο έργα 2,1 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης, εκ των οποίων πολύ ενδει-
κτικά θα πω το εξής:

Το Εθνικό Πρόγραµµα Πρόληψης «Σπύρος Δοξιάδης» περιλαµ-
βάνει προληπτικές και διαγνωστικές εξετάσεις και χιλιάδες γυ-
ναίκες έχουν κάνει αυτόν τον προληπτικό έλεγχο για τον καρκίνο
του µαστού. Ποιους αφορά; Τη µεταρρύθµιση των υπηρεσιών
ψυχικής υγείας, µε την αναβάθµιση γνώσεων για τρεις χιλιάδες
εργαζόµενους σε µονάδες ψυχικής υγείας. Ποιους αφορά; Ο
προϋπολογισµός είναι 65 εκατοµµύρια. Την οργάνωση και πιλο-
τική εφαρµογή της κατ’ οίκον νοσηλείας και περίθαλψης για
ασθενείς µε σύνθετα προβλήµατα υγείας. Ποιον αφορά;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, να συνεχίσω. Κλείνω µε το κεφάλαιο «Ταµείο Ανάκαµ-

ψης». Μίλησα για το θέµα της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότη-
τας. Να συγχαρώ, επίσης και τον κ. Πέτσα για την εξαιρετική
δουλειά που έκανε, ως εισηγητής.

ΕΣΠΑ 2021-2027: 26 δισεκατοµµύρια αποκλειστικά και µόνο
για µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Δεν επιτρέπεται να συµµετέχουν
µεγάλες επιχειρήσεις στο ΕΣΠΑ. Εποµένως, 26 δισεκατοµµύρια

απευθείας στη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα
Το 2024 6,5 δισεκατοµµύρια σε συγχρηµατοδοτούµενα προ-

γράµµατα. Κλείνει το 2014-2020 και θα το κλείσουµε µε επιτυχία,
από εκεί που παραλάβαµε ουραγοί στην Ευρώπη. Διότι προτι-
µούσαµε να δίνετε τα λεφτά και να µην παίρνετε τους ευρωπαϊ-
κούς πόρους -ναι, έτσι είναι και αν θέλετε, µπορούµε να το
συζητήσουµε- προκειµένου να εξυπηρετείτε ρουσφετολογικά κά-
ποιους και έπρεπε να τρέξουµε εµείς, να χρησιµοποιήσουµε τους
εθνικούς πόρους για να καλύψουµε το κενό, για να µη χάσει η
Ελλάδα κανένα ευρώ.

Τώρα, λοιπόν, ερχόµαστε και λέµε ότι, ναι, θα το κλείσουµε
χωρίς να έχουµε πολλά. Καλύψαµε ένα µεγάλο κενό, από ουρα-
γοί γίναµε πρώτοι της Ευρώπης. Ένα σηµαντικό εργαλείο, λοι-
πόν.

Στηρίζουµε τις περιφέρειες µε 37% παραπάνω πόρους από το
προηγούµενο 2014-2020 και τη Δευτέρα ξεκινούν δύο προγράµ-
µατα για νεοσύστατες επιχειρήσεις, µικροµεσαίες επιχειρήσεις.
Τη Δευτέρα, λοιπόν, δύο προγράµµατα του ΕΣΠΑ θα είναι στον
αέρα για τις νεοσύστατες επιχειρήσεις.

Και τώρα, το 2024, προγραµµατίζουµε και νέα έκδοση προ-
σκλήσεων, χρηµατοδότηση στο πλαίσιο των τοµεακών προγραµ-
µάτων -ανταγωνιστικότητα, περιβάλλον, κλιµατική αλλαγή,
µεταφορές, δεν τα λέω όλα- µε συνολικό προϋπολογισµό 3,9 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ.

Όµως, συνεχίζουµε και στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, όπου εδώ έχουµε το 2023-2025 αύξηση των πόρων κατά
100% από το 2017 έως το 2019. Προσέξτε: Ούτε τα λεφτά µπο-
ρούσατε να τραβήξετε από την Ευρώπη, αλλά ούτε είχατε και
σωστή κατανοµή των εθνικών πόρων.

Παράλληλα, προχωράµε και σε µεταρρυθµίσεις στο Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, µε απλούστευση των διαδικα-
σιών ένταξης και χρηµατοδότησης, αναβάθµιση του ολοκλη-
ρωµένου πληροφοριακού συστήµατος «e-pde». Και βεβαίως,
πλέον για τις φυσικές καταστροφές διπλασιάσαµε το ποσό από
300 σε 600 εκατοµµύρια, για να µπορούµε να αντιµετωπίζουµε
πολύ πιο εύκολα φυσικά φαινόµενα, καθώς η κλιµατική κρίση
είναι εδώ και εποµένως, είναι µια πρόβλεψη ουσιαστική.

Πήραµε το 1ο Πρόγραµµα στη Δίκαιη Αναπτυξιακή Μετάβαση.
Μια υπουργική απόφαση είχατε βγάλει δύο µήνες πριν από τις
εκλογές του 2019. Δεν έτρεξε τίποτε, δεν έτρεξε κανένα πρό-
γραµµα.

Εµείς, λοιπόν, πήραµε το 1ο Πρόγραµµα: 1,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ είναι σε εξέλιξη. Έχει εξειδικευτεί το 35%. Αφορά τις λιγνι-
τικές περιοχές. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης στα Ηνωµένα Έθνη, το
2019, έστρεψε την προσοχή του σε ένα πρόβληµα που είχε ξεκι-
νήσει και επί δικής σας εποχής, µε πολύ µεγάλη αποµείωση της
λιγνιτικής παραγωγής και βεβαίως, οι περιοχές αυτές βρέθηκαν
σε δύσκολες καταστάσεις.

Το εργαλείο των ΣΔΙΤ τρέχει είκοσι δύο συµβάσεις. Έχουµε
υπογράψει 2,5 δισεκατοµµύρια, δεκατρία εγκεκριµένα έργα από
την έναρξη του θεσµού µέχρι το 2019, τριανταεπτά εγκεκριµένα
έργα από το 2019 µέχρι σήµερα στις συµπράξεις δηµοσίου και
ιδιωτικού τοµέα. Αυτές είναι οι αλλαγές. Βρίσκονται αυτή τη στι-
γµή 6,3 δισεκατοµµύρια σε διαγωνιστική διαδικασία.

Όµως, συνεχίζουµε τη στήριξη των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων µέσω της Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας. Στόχος µας
είναι η διεύρυνση της περιµέτρου. Και εδώ θα πρέπει να πούµε
ότι το 75% των χρηµατοδοτούµενων επιχειρήσεων έχουν έως
δέκα άτοµα προσωπικό και το 81% είναι επιχειρήσεις µε έως και
2 εκατοµµύρια κύκλο εργασιών, δηλαδή µικρές, πολύ µικρές.
Βλέπετε την ιδιαίτερη στόχευση της Κυβέρνησης επάνω στη µι-
κροµεσαία επιχειρηµατικότητα και στους επαγγελµατίες.

Προγραµµατισµός για το 2024: Εντός του Φεβρουαρίου θα
έχουµε το Ταµείο Εγγυοδοσίας ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ για τη χρηµατοδότηση
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, ύψους 300 εκατοµµυρίων ευρώ.
Θα έχουµε το Ταµείο Δανείων ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ, συγχρηµατοδότησης δα-
νείων επιµερισµένου ρίσκου, για τη χρηµατοδότηση των επιχει-
ρήσεων, ύψους 200 εκατοµµυρίων ευρώ και δηµιουργούµε και
ένα Ταµείο Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης για τη Δυτική Μα-
κεδονία, τη Μεγαλόπολη και τους πέριξ δήµους: Τρίπολη, Οιχα-
λία και Γορτυνία.

7684 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κλείνουµε µε δύο ακόµα αναπτυξιακά εργαλεία. Είναι η θυγα-
τρική της Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας, η Αναπτυξιακή
Τράπεζα Επενδύσεων. Εκεί, λοιπόν, διευρύνουµε την περίµετρο,
προσκαλούµε και διεθνείς οίκους να επενδύσουν στην Ελλάδα.
Υπάρχει ένα µεγάλο ενδιαφέρον πλέον, γιατί η Ελλάδα έχει αλ-
λάξει. Είναι ένας επενδυτικός προορισµός, έχουµε µια Κυβέρ-
νηση φιλοεπενδυτική. Εποµένως, εµπιστεύονται να έρθουν εδώ.

Είναι και το EquiFund, το οποίο είναι -Φεβρουάριο πάλι- ένα
εργαλείο 200 εκατοµµυρίων ευρώ, που θα στηρίξει το οικοσύ-
στηµα των νεοφυών επιχειρήσεων. Νέο εργαλείο τον Φεβρουά-
ριο, για το οποίο είµαστε έτοιµοι να υπογράψουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Η νέα συµφωνία θα ενισχύει τους τοµείς βιοεπιστηµών, επιστη-
µών υγείας και τον τοµέα της βιωσιµότητας και των επενδύσεων
µε κοινωνικό αντίκτυπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συ-
νεχίζουµε να εφαρµόζουµε απαρέγκλιτα το πρόγραµµά µας. Ό,τι
έχουµε υποσχεθεί και τις µεγάλες αλλαγές και το µεταρρυθµι-
στικό µας πρόγραµµα θα το συνεχίσουµε -ό,τι έχουµε υποσχεθεί
στον ελληνικό λαό- και κυρίως, αυτό το οποίο θέλουµε µε την
αναπτυξιακή µας πολιτική είναι όλοι οι Έλληνες, όλα τα παιδιά
και οι Έλληνες που έχουν φύγει στο εξωτερικό να µπορέσουν να
βρουν αντίστοιχες δουλειές για να έχουν αυτό το αγαθό της δου-
λειάς.

Θα συνεχίσουµε µέχρι τέλους και σας καλώ να υπερψηφίσετε
αυτόν τον προϋπολογισµό, γιατί είναι ένας προϋπολογισµός ανά-
πτυξης και ένας προϋπολογισµός ευθύνης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Γιατί; Είστε Κοινοβου-
λευτικός;

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. Για ένα
λεπτό θέλω τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κατ’ αρχάς, έχετε
πάρει όλες σας τις οµιλίες.

Ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό, παρακαλώ, όχι παρα-
πάνω.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Για ένα λεπτό επί προσωπικού,
γιατί έγιναν δύο αναφορές σε εµένα και στον κ. Κατρίνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα λεπτό ακριβώς.
Κύριε Υπουργέ, επί των αναφορών σας που κάνατε, πρώτον,

σε ό,τι αφορά τα ναυπηγεία, µάλλον πρέπει να ρωτήσετε τον
Υπουργό που κάθεται δίπλα σας, τον κ. Χατζηδάκη και τον Πρω-
θυπουργό, να σας ενηµερώσουν, αν δεν ξέρετε, για το τίµηµα
που πλήρωσε το ΠΑΣΟΚ στον αγώνα του να κρατήσει τα ναυπη-
γεία όρθια.

Εσείς τότε δεν ήσασταν στη Βουλή ή στην κυβέρνηση. Για
εσάς, µπορεί να έλεγε την ιστορία µε τα υποβρύχια που γέρνουν.
Πληρώσαµε πολύ σκληρά αυτή την ιστορία και µε µεγάλο τίµηµα,
για να µείνουν όλες οι θέσεις απασχόλησης και στα δύο ναυπη-
γεία. Αυτό είναι το ένα.

Προφανώς, λοιπόν και µας χαροποιεί η εξέλιξη της σηµερινής
σύµβασης. Και δεν ψηφίζαµε πριν λίγους µήνες για λόγους που
εξηγήσαµε τότε στη Βουλή. Τι, δηλαδή; Ότι η σύµβαση ήρθε εδώ
κακώς, κατά την άποψή µας. Η εκκαθάριση της προηγούµενης
κατάστασης δεν είχε κανένα νόηµα να έρθει στη Βουλή. Ψηφί-
σαµε επιµέρους άρθρα, αλλά εκεί ήταν θέµα ουσίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε. Δεν είναι κάτι προσωπικό.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το δεύτερο -και τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε- το σκέφτηκα ενώ είµαι στο λεπτό.

Λοιπόν, επειδή και ο κ. Χατζηδάκης απάντησε χθες και πρέπει

να πάρει και αυτό που λέει ο κ. Κατρίνης -και απαντώ για λογα-
ριασµό του ΠΑΣΟΚ, ως Εκπρόσωπος αναγκαστικά σε αυτή τη
φάση- λοιπόν, µην ανησυχείτε. Ξέρουµε να µετράµε το χρέος. Ως
ποσοστό του ΑΕΠ το µετράµε και επί της γενικής κυβέρνησης το
µετράµε, επίσης. Δεν υπάρχει αµφιβολία επ’ αυτού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Επισηµαίνουµε -αυτό είπε ο κ.
Κατρίνης χθες- διαρκώς, αφ’ ενός µεν, το ορόσηµο του 2032, που
το έχω επαναλάβει πολλές φορές και στην εισήγησή µου στον
προϋπολογισµό και αφ’ ετέρου, την εσωτερική ροή στη γενική
κυβέρνηση των χρηµάτων που έχουν να κάνουν µε φορείς γενι-
κής κυβέρνησης και µε τον λογαριασµό του ΑΚΑΓΕ, λέγοντας,
λοιπόν, ότι λόγω του απόλυτα µεγάλου µεγέθους του, πρέπει να
υπάρξουν άλλου τύπου αντιµετωπίσεις. Αυτό είναι, για να µιλάµε
στην ίδια γλώσσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μιχαήλ Παπαδόπουλος Βουλευ-

τής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Ερχόµενος τώρα προς το Βήµα της Βουλής προσπαθούσα να

θυµηθώ ποιος προϋπολογισµός είναι αυτός στον οποίο συµµε-
τέχω. Και τελικά είναι ο εικοστός. Και δεν το λέω αυτό ούτε για
να µου πει κάποιος «µπράβο», ούτε για να µου πει κάποιος άλλος
«φτάνει». Το λέω γιατί θεωρώ ότι όλοι µας έχουµε ένα προνόµιο,
αν θέλετε, έχουµε ένα καθήκον να συµµετέχουµε στον προϋπο-
λογισµό της Βουλής για τη χώρα. Έχουµε ένα καθήκον και εγώ
και όλοι µας, γιατί από το Βήµα αυτό έχουµε τη δυνατότητα να
πούµε τις δεσµεύσεις που είχαµε πει προεκλογικά, να πούµε τι
κάναµε µετεκλογικά, τι προγραµµατίσαµε και τι οραµατιζόµαστε,
αλλά και κυρίως να πούµε τι υλοποιήθηκε. Θα ήταν χρήσιµο στην
κουβέντα για τον προϋπολογισµό του 2024 να µπορούσε κάποιος
να είχε τον χρόνο να αναλύσει όλα αυτά τα οποία είχαµε πει και
υλοποιήθηκαν στον προϋπολογισµό του 2023. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι είναι ένας προϋπο-
λογισµός που έχει ανάπτυξη και στοχεύει στη βελτίωση της ευη-
µερίας των πολιτών. Και αυτό σε µια χρονιά που η παγκόσµια
οικονοµία έχει ήδη αποδυναµωθεί διαδοχικά -και από την πανδη-
µία και από τον πόλεµο στην Ουκρανία και από την ενεργειακή
κρίση- και µε µια Ελλάδα η οποία συνεχίζει να αντιµετωπίζει τις
οικονοµικές αυτές δυσκολίες και προκλήσεις που δηµιούργησαν
οι πρόσφατες φυσικές καταστροφές. Τώρα, λοιπόν, νοµίζω ότι
είναι η ώρα να αποδείξουµε την ανθεκτικότητα και τη δύναµή
µας, ανταποκρινόµενοι στις προκλήσεις, προγραµµατίζοντας
µέτρα πρόληψης των υποδοµών και ενίσχυσης της πολιτικής
προστασίας. 

Σηµαντική είναι η παρέµβαση της Κυβέρνησης να λάβει µέτρα
στήριξης, ανοίγοντας άµεσα την πλατφόρµα πρώτης αρωγής για
τους πληγέντες, και να θεσπίσει από το 2024 µε τον προϋπολο-
γισµό των πόρων το εθνικό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
ώστε να καλύπτονται πλέον µόνιµα οι δαπάνες της κρατικής αρω-
γής για την αντιµετώπιση των οικονοµικών συνεπειών των φυσι-
κών καταστροφών. Λαµβάνοντας πάντα, λοιπόν, υπ’ όψιν τις
ανάγκες των συµπολιτών µας και τις νέες προκλήσεις, η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας για πέµπτη συνεχή χρονιά µε από-
λυτη υπευθυνότητα κατέθεσε ένα νέο προσχέδιο για τον κρατικό
προϋπολογισµό του έτους 2024, έναν προϋπολογισµό προτεραι-
οτήτων, αναπτυξιακό, αλλά και απόλυτα ρεαλιστικό. 

Άκουσα µε προσοχή και µέσα από την Αίθουσα, αλλά και από
το Κανάλι της Βουλής πάρα πολλούς συναδέλφους. Άκουσα πολ-
λές φωνές. Άκουσα αντιθέσεις. Άκουσα διαµαρτυρίες. Άκουσα
όµως και ανθρώπους οι οποίοι ανήκουν σε όλες τις παρατάξεις
και βρήκαν σηµεία, ένα ή δύο ή τρία, µε τα οποία συµφωνούσαν
µε τον προϋπολογισµό αυτόν, γιατί είναι ένας προϋπολογισµός
ο οποίος αντικατοπτρίζει την προσπάθειά µας να προωθήσουµε
τη βιώσιµη ανάπτυξη, την κοινωνική δικαιοσύνη. Και αντιπροσω-
πεύει τη δέσµευσή µας να διασφαλίσουµε την ευηµερία και την
ασφάλεια των πολιτών. 

Ξεκίνησα, λοιπόν, λέγοντας ότι είναι προνόµιο να λέµε αυτά τα
οποία είχαµε υποσχεθεί προεκλογικά να τα δούµε αν υλοποι-
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ούνται. Και στην προηγούµενη διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αλλά και σε αυτή, δεν γίνονται µόνο αυτά τα οποία έχουµε
πει, έχουν γίνει πολύ περισσότερα. Ο προϋπολογισµός έχει στοι-
χεία τα οποία δεν τα είχαµε υποσχεθεί στις εκλογές και υλοποι-
ούνται όµως. Γιατί; Για να διασφαλίσουµε την ευηµερία και την
ασφάλεια των συµπολιτών µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σταθώ ιδιαίτερα στο γεγονός
ότι η χώρα µας απέκτησε πλέον την επενδυτική βαθµίδα από
τους τέσσερις οίκους αξιολόγησης. Το έχουµε ακούσει πολλές
φορές σήµερα. Και κατέστη ελκυστικός επενδυτικός προορισµός
µε χαµηλή πιστοληπτική επιφάνεια. Διεθνώς η οικονοµία αποδυ-
ναµώνεται, ο πληθωρισµός αποκλιµακώνεται και οι δηµοσιονοµι-
κοί κίνδυνοι αυξάνονται. Η ελληνική οικονοµία όµως συνεχίζει και
αποδεικνύεται ανθεκτική. Σε αυτό, λοιπόν, συνέβαλε η κυβερνη-
τική πολιτική, η ποικιλία των κλάδων της ελληνικής οικονοµίας, η
συµµετοχή της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η καινοτοµία,
η ανάπτυξη της τεχνολογίας. Αυτή την ανθεκτικότητα πρέπει να
τη διατηρήσουµε µε συνεχή παρακολούθηση, µε δηµιουργία ευέ-
λικτων πολιτικών, αλλά και µε την προώθηση της αειφόρου ανά-
πτυξης. 

Χαίροµαι που τυχαίνει να είναι σήµερα εδώ και ο Αναπληρωτής
Υπουργός Οικονοµικών. Όχι ότι δεν χαίροµαι που είναι και οι υπό-
λοιποι εδώ. Και για τους υπόλοιπους χαίροµαι. Αλλά θα µιλήσω
ειδικά για τον Νίκο Παπαθανάση, γιατί αυτή η ανθεκτικότητα στην
εκλογική µου περιφέρεια, στον Νοµό Κοζάνης, και τη Δυτική Μα-
κεδονία έπαιξε έναν πάρα πολύ σηµαντικό ρόλο. Και για τον λι-
γνίτη, που αποτελούσε, αλλά και αποτελεί ακόµα, την ενεργειακή
ασφάλεια της χώρας, µε απόφαση του Κυριάκου Μητσοτάκη -µια
σηµαντικής στρατηγικής σηµασίας απόφαση για τη χώρα µας-
το 2019 οριοθετήθηκε τι πρέπει να γίνει, πρωτοπορώντας µπρο-
στά από όλη την Ευρώπη. 

Και χαίροµαι που είναι ο Νίκος ο Παπαθανάσης εδώ, διότι πρα-
γµατικά όταν ανέλαβε τον τοµέα αυτό, είχαµε πάρα πολύ σηµα-
ντικές θετικές εξελίξεις. Πλέον έχει ολοκληρωθεί όλο το νοµο-
θετικό πλαίσιο και όλες οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Και σε ευ-
χαριστούµε Νίκο για αυτό. Και τι µένει; Μένει να κινηθούµε ακόµα
πιο γρήγορα. Περιµένουµε, λοιπόν, από την Κυβέρνησή µας να
κινηθεί ακόµα πιο γρήγορα, γιατί µε αυτή την αλλαγή που συµ-
βαίνει στη δυτική Μακεδονία -που ο κόσµος είχε αντιρρήσεις, είχε
απορίες- τώρα ο κόσµος έχει αρχίσει και βλέπει ότι η πορεία της
υλοποίησης θα φέρει µόνο θετικά αποτελέσµατα, αρκεί και εµείς
να ολοκληρώσουµε το έργο αυτό.

Κυρίες και κύριοι, ενδεικτικά θα αναφέρω -και είναι πάρα πολύ
σηµαντικό- ότι ως εγγύηση της επιτυχίας στον τοµέα της απα-
σχόλησης, έχουµε τη µείωση της ανεργίας από το 11,2% που
προβλέπεται να πέσει το 2023 στο 10,6%, από 2024. Πρόκειται
για µια διαφορά της τάξεως 0,6%. Και αυτή είναι µια σηµαντική
διαφορά για να φέρει αύξηση των εσόδων -λόγω της αύξησης
του καταναλωτικού δυναµικού- αύξηση της παραγωγικότητας,
µείωση των κοινοτικών δαπανών στον τοµέα της πρόνοιας και της
ανεργίας και βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των πολιτών. Η
προσπάθεια η οποία γίνεται συνολικά φαίνεται ότι φέρνει αποτε-
λέσµατα. Η προσπάθεια η οποία θέλουµε να γίνει, είναι χρήσιµο
να επιταχυνθεί. Και µε αυτή τη λογική θα δούµε για τον προϋπο-
λογισµό του 2024 -να είµαστε καλά, πρώτα ο Θεός, θα το κάνω
του χρόνου στον προϋπολογισµό- να δούµε ποια είναι αυτά τα
οποία περάσαµε και τι υλοποιήθηκε. Να είστε απόλυτα βέβαιοι
ότι θα είναι πολύ περισσότερα από αυτά τα οποία έχουµε πει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας -και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τον χρόνο- συ-
νεχίζουµε µε βήµατα σταθερά. Προχωράµε τολµηρά και µπροστά
γιατί αυτό θέλει η Ελλάδα, αυτό θέλουν οι Έλληνες πολίτες. Και
είµαι απόλυτα βέβαιος ότι µετά την ψήφιση του προϋπολογισµού
-που καλώ και εσάς να το κάνετε- θα δούµε ένα 2024 που θα είναι
πολύ καλύτερο από τα προηγούµενα χρόνια. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. Εύχοµαι καλά Χριστού-
γεννα σε όλες και σε όλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαδόπουλο.

Επόµενος οµιλητής είναι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Σπυρίδων Τσιλιγγίρης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ (ΣΠΥΡΟΣ) ΤΣΙΛΙΓΓΙΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός ροϋ-
πολογισµός του 2024 συζητείται υπό το πρίσµα ιδιαίτερα εύθραυ-
στου διεθνούς περιβάλλοντος. Μετά την πολιτική κρίση µε την
πανδηµία και την ενέργεια, η οποία συνεχίζει να δίνει ακόµα τα
αρνητικά της αποτελέσµατα, όπως ο πληθωρισµός, έρχονται και
συµπληρώνουν η κλιµατική αλλαγή µε µεγάλες φυσικές κατα-
στροφές για τη χώρα µας τον περασµένο Αύγουστο και Σεπτέµ-
βριο, καθώς και ο πόλεµος στη Μέση Ανατολή και στη γειτονική
Ουκρανία, και µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Κυρίως το θετικό, όµως, της επιτυχηµένης διαχείρισης όλων
των εκτάκτων και εξαιρετικά δύσκολων γεγονότων ήταν η αµε-
σότητα, η σταθερότητα και κυρίως η σωστή διαχείριση των
πόρων από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό αποτυ-
πώνεται και στο γεγονός ότι, παρά τις δυσµενείς αυτές συνθήκες,
η χώρα µας µετά από δεκατρία χρόνια ανακτά την επενδυτική
βαθµίδα, ένα επίτευγµα που δεν αναγνωρίζει µόνο θεωρητικά τις
θυσίες του ελληνικού λαού και της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά περνά άµεσα στην
οικονοµική αναγνώριση και ωφέλεια σε αυτό που πραγµατικά έχει
ανάγκη η χώρα, στην πραγµατική οικονοµία. Και αυτό γιατί η ανά-
κτηση της επενδυτικής βαθµίδας ως εργαλείο του προϋπολογι-
σµού του 2024 και µε τις κατάλληλες ενέργειες προσελκύει
περισσότερες επενδύσεις µε υψηλότερους µισθούς σε όλο το
εύρος της οικονοµίας και όχι µόνο κάποιων οµάδων. Οδηγεί στη
µείωση του κόστους δανεισµού και του ύψους κινδύνου της
χώρας. Αυτό µε τη σειρά του επιτρέπει επενδύσεις µακροπρόθε-
σµες και δηµιουργεί την εικόνα της ελκυστικής επενδυτικά Ελλά-
δος στις ξένες αγορές.

Βλέπουµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη σπουδαι-
ότητα του προϋπολογισµού του 2024 που θα θωρακίσει και θα
ενισχύσει την κοινωνική συνοχή και θα αναθεωρήσει µε ασφάλεια
τη δηµοσιονοµική ισορροπία. Ο προϋπολογισµός του 2024 πλαι-
σιώνει όλα τα παραπάνω µέσα από την προώθηση αναγκαίων δη-
µοσιονοµικών πολιτικών, την υλοποίηση τολµηρών, αλλά και
επιβεβληµένων µεταρρυθµίσεων και την πραγµάτωση δεσµεύ-
σεων και εξαγγελιών της Κυβέρνησης. Θέτει κατάλληλες βάσεις
και εξασφαλίζει τη βιώσιµη ανάπτυξη για όλους, η οποία είναι το
προπύργιο σε κάθε σύγχρονο και εξελισσόµενο αναπτυξιακά
κράτος. 

Η οικονοµική ανάπτυξη της Ελλάδος αναµένεται να είναι τρι-
πλάσια φέτος και διπλάσια την επόµενη χρονιά σε σχέση µε αυτή
της Ευρώπης, καθώς επίσης επέρχεται αύξηση των επενδύσεων
για τα εξαγωγικά αγαθά και υπηρεσίες σε σχέση µε τις εισαγω-
γές. Το ΑΕΠ της χώρας αναµένεται να αυξηθεί σηµαντικά σε
σχέση µε το 2010 και αφήνει πίσω της µια και καλή την πολυετή
αιµορραγία από τη δηµοσιονοµική κρίση χρέους. 

Η επιτυχία, όµως, της χώρας βρίσκεται εκτός από αυτό και στο
ότι επόµενα χρόνια εκτιµάται πως η ελληνική οικονοµία θα έχει
ταχύτερους ρυθµούς ανάπτυξης από τους εταίρους µας στην Ευ-
ρωζώνη. Ως προς τη δηµοσιονοµική πολιτική παρουσιάζεται εξυ-
γίανση µιας και η χώρα πέρυσι κατόρθωσε πρωτογενές πλεό-
νασµα σε αντίθετη πρόβλεψη για πρωτογενές έλλειµµα. Έχουµε
δηλαδή ταχύτερη µείωση χρέους στην Ευρωζώνη µε πάνω από
είκοσι ποσοστιαίες µονάδες ως ποσοστό του ΑΕΠ για το 2023-
2024. 

Ως προς την οικονοµική δραστηριότητα της χώρας µας προ-
βλέπεται σηµαντική αύξηση των επενδύσεων. Έχουµε την ενί-
σχυση του εισοδήµατος των Ελλήνων. Με βάση τα στοιχεία της
ΕΛΣΤΑΤ, παρουσιάζεται σηµαντική αύξηση της αµοιβαίας εξαρ-
τηµένης εργασίας ετησίως. Η ανεργία µειώνεται σε επίπεδα δε-
καπενταετίας. Το 2023 το ποσοστό ανεργίας για το δεύτερο
τρίµηνο ήταν 11,2%, ενώ το αντίστοιχο περσινό ήταν 12,4%, πο-
σοστό που έχει να καταγραφεί δεκαπέντε χρόνια. 

Ο πληθωρισµός υποχωρεί. Μετά από την απρόβλεπτη και ανε-
ξέλεγκτη εκτίναξή του εξαιτίας του πολέµου στην Ουκρανία και
την ενεργειακή κρίση που επήλθε, σύµφωνα µε το Πρόγραµµα
Σταθερότητας του 2023 διαµορφώνεται στο 4,1% µε προοπτική
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για αποκλιµάκωση στο 2,6% για το 2024. Η υλοποίηση των δε-
σµεύσεών µας απέναντι στον ελληνικό λαό, τόσο προεκλογικά
όσο και όλων όσων εξαγγέλθηκαν στη ΔΕΘ, είναι γεγονός µε τον
προϋπολογισµό του 2024.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάνω σε αυτές τις κατάλληλες
βάσεις ο προϋπολογισµός του 2024 επαληθεύει το πρωταρχικό
µας µέληµα για την αύξηση του εισοδήµατος των Ελλήνων κάθε
κοινωνικής οµάδας. Προβαίνουµε σε αύξηση στους µισθούς για
τους δηµοσίους υπαλλήλους. Για τους µισθωτούς του ιδιωτικού
τοµέα άρουµε το πάγωµα των τριετιών. Για τις οικογένειες µε παι-
διά αυξάνουµε το αφορολόγητο. Κατανοούµε τις ανάγκες της
κοινωνίας και αυξάνουµε το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Αυ-
ξάνουµε τις συντάξεις. Οι δαπάνες για την υγεία αυξάνονται πε-
ρίπου 20%. Καταπολεµούµε τη φοροδιαφυγή και τα έσοδα που
θα προκύψουν θα διατεθούν σε τοµείς όπως η παιδεία και η
υγεία, η δηµόσια ασφάλεια και η άµυνα, για την πατρίδα µας.
Εµείς στη Θράκη ξέρουµε αυτό το πράγµα πόσο ανάγκη το
έχουµε. 

Χρειάζεται εδώ να τονιστεί ότι έχουµε τη δυνατότητα να στη-
ρίξουµε τους µισθωτούς και τους χαµηλοσυνταξιούχους. Το
ύψος των δηµοσιονοµικών παρεµβάσεων αυτών φτάνει περίπου
τα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ενεργούµε έτσι εξισορροπητικά ως
προς την κοινωνία και τις τυχόν κοινωνικές ανισότητες. Ενι-
σχύουµε, δηλαδή, στοχευµένα τις κοινωνικές οµάδες και πλαι-
σιώνουµε τις ανάγκες τους µε βάση την ανάπτυξη της οικονοµίας
της χώρας. 

Ενδεικτικά αναφέρω τις παρακάτω γενικές, αλλά και καίριες
δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις οι οποίες αναλύονται στην εισηγη-
τική έκθεση: Πραγµατοποιείται αναµόρφωση του ειδικού µισθο-
λογίου των γιατρών του ΕΣΥ. Καταργείται η εισφορά αλληλεγ-
γύης και στους δηµοσίους υπαλλήλους. Έχουµε αύξηση και επέ-
κταση του επιδόµατος µητρότητας για τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες και τους αγρότες στους εννιά µήνες. Αυξάνεται ο
µισθός στον δηµόσιο τοµέα και τα επιδόµατα αναπηρίας. Ακόµα,
έχουµε αύξηση του επιδόµατος παραµεθορίου και ειδικών συν-
θηκών εργασίας για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των
Σωµάτων Ασφαλείας. Απαλλάσσονται πλήρως οι δικαιούχοι του
ΕΚΑΣ από τη συµµετοχή τους στη φαρµακευτική δαπάνη. Ξεπα-
γώσουν οι τριετίες από τους µισθωτούς του ιδιωτικού τοµέα από
τον Ιανουάριο του 2024. Έρχεται νέα αύξηση των συντάξεων από
τον Ιανουάριο. Αυξάνεται το αφορολόγητο 1.000 ευρώ για κάθε
τέκνο. Μειώνουµε τον ΕΝΦΙΑ κατά 10% για τις κατοικίες που
ασφαλίζονται για φυσικές καταστροφές. 

Είναι σηµαντικό σε αυτό το σηµείο να τονίσω ότι από το 2024
και εφεξής, πόροι ύψους 600 εκατοµµυρίων ευρώ που προϋπο-
λογίζονται για το εθνικό ΠΔΕ για να καλύπτονται σε µόνιµη βάση
οι κρατικές δαπάνες έναντι φυσικών καταστροφών, όπως οι πυρ-
καγιές του Έβρου και οι πληµµύρες στη Θεσσαλία. Συµπληρω-
µατικά, θα αξιοποιηθούν πόροι του ΕΣΠΑ 2014-2020, του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας το οποίο αναθεωρείται εκ νέου,
όπως επίσης το ΕΣΠΑ 2021-2027 για την αποκατάσταση υποδο-
µών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρεµβάσεις οι οποίες απορρέ-
ουν από τον προϋπολογισµό του 2024 είναι πολλές. Κάποιες είναι
µεταρρυθµιστικές, αλλά απόλυτα στοχευµένες και αναγκαίες. Για
τον λόγο αυτόν µέσα στην εισηγητική έκθεση υπάρχει εκτενής
αναλυτική αναφορά η οποία παρουσιάζει τα έσοδα µε αύξηση
5% έναντι του 2023. Η τιµή αυτή σπεύδει να προλάβει και να απα-
ντήσει σε όλους όσους αµφισβητούν την παρούσα δυναµική της
οικονοµίας της χώρας µας.

Ο προϋπολογισµός του 2024 εξασφαλίζει µια ορθή ανακατα-
νοµή της ωφέλειας από την ανάπτυξη, διατηρεί την απαιτούµενη
δηµοσιονοµική ισορροπία και εξασφαλίζει την εγγύτητα που
απαιτείται για την ανάπτυξη της χώρας παρά τις δυσµενείς διε-
θνείς συνθήκες και απρόβλεπτες καταστάσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως επίλογο υπενθυµίζω ότι κατά
τη διακυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµο-
κρατίας η χώρα συγκυριακά και αλλεπάλληλα βρέθηκε αντιµέ-
τωπη µε πρωτόγνωρες και αντίξοες συνθήκες. Αντιµετωπίσαµε,
όµως, το κάθε ζήτηµα µε υπευθυνότητα, αµεσότητα, έχοντας
πάντα απόλυτη προτεραιότητα το συµφέρον του Έλληνα πολίτη. 

Έτσι, λοιπόν, και µε νωπή ακόµα την έγκριση και την εµπιστο-
σύνη της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού φέρνουµε τον προ-
ϋπολογισµό του 2024 προς ψήφιση, έναν προϋπολογισµό ο
οποίος είναι στοχευµένος, ενισχύει την εθνική οικονοµία, προάγει
τη βιώσιµη ανάπτυξη µέσα από µια σειρά ενεργειών και επενδύ-
σεων στην πραγµατική οικονοµία, δηλαδή στις επιχειρήσεις και
τα νοικοκυριά, µε γνώµονα πάντα την ενίσχυση της κοινωνικής
συνοχής. Γιατί οι ανισότητες δεν χωρούν στην ευηµερία που
εµείς οραµατιζόµαστε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τσιλιγγίρη.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης, Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, εν καιρώ ειρήνης ο µόνος δη-

µόσιος λειτουργός εργαζόµενος που κατά την εκτέλεση των κα-
θηκόντων του κινδυνεύει καθηµερινά να του αφαιρεθεί η ζωή
είναι ο αστυνοµικός. Έχω χρέος να εκφράσω ένα µεγάλο ευχα-
ριστώ και τον σεβασµό µου στον νεαρό αστυνοµικό που παλεύει
για τη ζωή του ύστερα από την απόπειρα ανθρωποκτονίας εις
βάρος του. 

Ο βαρύς αυτός τραυµατισµός έδωσε την αφορµή για ποικίλες
αναφορές λόγω, βεβαίως, των συζητήσεων του προϋπολογι-
σµού. Δυστυχώς, έχουµε αφαίρεση ζωών και δεκάδες τραυµατι-
σµούς αστυνοµικών κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους
κάθε χρόνο. Πλην, όµως, υπάρχει σιωπή, για να µην πω πολλές
φορές αυθαίρετες καταδίκες. 

Για ποιον σεβασµό σε κάθε ανθρώπινη ύπαρξη αναφέρεστε
ορισµένοι εδώ µέσα; Πέραν των παραπάνω δεν ακούστηκε έστω
µια πρόταση από το σύνολο της Αντιπολίτευσης για την καταπο-
λέµηση της βίας ή για την τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα. Και
να δούµε τι ακριβώς θα ψηφίσετε. Στο νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας και Οικονοµικών καλύπτεται το επικίνδυνο και
ανθυγιεινό της εργασίας για τους εργαζόµενους στα Αµυντικά
Συστήµατα της χώρας. Είναι αναγκαία, λοιπόν, η αναγνώριση του
επικινδύνου και για τους εργαζόµενους στα Σώµατα Ασφαλείας.
Το πώς είναι δική µας ευθύνη.

Συνεδέλφισσες και συνάδελφοι, εισήλθα στον λαβύρινθο της
πολιτικής κατά τις πρόωρες εκλογές του 2009. Η χώρα παρήγαγε
40-45 δισεκατοµµύρια και ανάλωνε 70 δισεκατοµµύρια. Ο τότε
πρωθυπουργός Κώστας Καραµανλής προσπάθησε να συµµαζέ-
ψει την όλη κατάσταση. «Να παγώσουµε για δύο χρόνια µισθούς
και συντάξεις», ανέφερε. Κάηκε όλη η Ελλάδα. «Λεφτά υπάρ-
χουν» διαλαλούσε ο Γιώργος Παπανδρέου και βεβαίως έχοντας
τη νοοτροπία -πίστευα ο ίδιος- επειδή µεγάλωσε στο εξωτερικό,
ενδεχοµένως να µας µεταφέρει και έναν άλλον τρόπο λειτουρ-
γίας και σκέψης και η χώρα να πάει µπροστά. Δυστυχώς!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιώνοντας µια κατάσταση άτα-
κτης χρεοκοπίας προσφύγαµε στο ΔΝΤ. Η χώρα δοκιµάστηκε, η
οικονοµία της κλονίστηκε, το πολιτικό σύστηµα διχάστηκε και η
κοινωνία µάτωσε. Προ του γενικού κινδύνου, της γενικής κατάρ-
ρευσης, καταβλήθηκε τότε µια κοινή προσπάθεια, υπό τις κρα-
τούσες άθλιες δηµοσιονοµικές συνθήκες, να µπει ένα ανάχωµα. 

Υπό την πρωθυπουργία Σαµαρά και τη συγκυβέρνηση επιχει-
ρήθηκε για πρώτη φορά η ανασύνταξη του κράτους και καταβλή-
θηκε µια τιτάνια προσπάθεια για την αναγκαία εξυγίανση των
οικονοµικών της, µε κόστος βέβαια για όλους µας. Και πράγµατι,
κατάφερε η κυβέρνηση τότε να κρατήσει τη χώρα όρθια. 

Βεβαίως, είχαµε και την αντιπολίτευση ΣΥΡΙΖΑ, εµπορευόµε-
νος την ελπίδα. Με ένα νόµο, µε ένα άρθρο θα καταργούσε το
µνηµόνιο και δυστυχώς, µε ένα νόµο και µ’ ένα άρθρο για τα ενε-
νήντα εννέα χρόνια υποθήκευσε τη χώρα. 

Και βεβαίως, ο βασικός µισθός των 1.500 ευρώ που ευαγγελι-
ζόταν, κατέληξε στα 480 ευρώ. Πάντα καλοπροαίρετα, βέβαια,
και ο ίδιος µε την έννοια της ψευδαίσθησης τελικά -και έχω ευ-
θύνη- δεν ψήφισα το µνηµόνιο. Έκανα λάθος. 

Στο διάβα των ετών και αφού βιώσαµε την πολιτική αυταπάτη
της «πρώτη φορά Αριστερά», ως προς τη διαχείριση των οικονο-
µικών του κράτους, καταδείχθηκε ότι η οικονοµία για να λειτουρ-
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γήσει θέλει µεταρρυθµίσεις και στρατηγική, αλλαγή οικονοµικής
πολιτικής. Κατέστη σε όλους σαφές ότι απαιτούνται γενναίες µε-
ταρρυθµίσεις στις δοµές και στη λειτουργία του κράτους, αλλά
και στην ουσιαστική ενθάρρυνση των αναπτυξιακών πολιτικών. 

Αυτή την πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλήθηκε µία
φορά ακόµη να υλοποιήσει η Νέα Δηµοκρατία το 2019. Με τη δια-
κυβέρνηση της χώρας υπό τον Κυριάκο Μητσοτάκη επιχειρήθη-
καν και υλοποιήθηκαν επιτυχώς τα τελευταία έτη οι αναγκαίες
και επιβαλλόµενες στρατηγικές παρεµβάσεις και µεταρρυθµί-
σεις, συνεπεία αυτών, προέχοντος του κατάλληλου µείγµατος οι-
κονοµικής πολιτικής, παρά τις δυσµενέστερες διεθνείς
συγκυρίες. 

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, κάθε σοβαρή και υπεύθυνη
οικογένεια κάθε χρόνο πραγµατοποιεί τον πραγµατισµό βάσει
των αναγκών της, προϋπολογίζοντας σύµφωνα µε τις οικονοµικές
δυνατότητες που έχει και διαθέτει, έτσι ώστε να διασφαλίσει κάθε
µέρα που κυλάει, έχοντας κατά νου και µία ευοίωνη προοπτική.
Αυτό µαρτυρά την οικογένεια, τον νοικοκύρη. Αναφέρθηκε και ο
ΣΥΡΙΖΑ τελευταία -ο Πρόεδρος- για νοικοκύρεµα. Περιµένουµε
να το δούµε. Το ίδιο θα έπρεπε να κάνει και κάθε κράτος διά των
εκπροσώπων του, εµάς εν προκειµένω. 

Η ψήφιση του προϋπολογισµού, λοιπόν, είναι κορυφαία κοινο-
βουλευτική διαδικασία, όπου και αποτυπώνεται η όλη κυβερνη-
τική πολιτική. Ο προϋπολογισµός είναι οδοδείκτης, που οφείλουν
να ακολουθήσουν τα Υπουργεία, έτσι ώστε σοβαρά και υπεύθυνα
να δραστηριοποιηθούν και να φέρουν το αποτέλεσµα επ’ ωφε-
λεία της κοινωνίας. Επιπλέον, µας δείχνει την οδό που πρέπει να
οδηγηθούν τα χρήµατα των φορολογουµένων, τα χρήµατα όλων
των Ελλήνων και εδώ επιβάλλεται ευθύνη και σεβασµός. Επιβάλ-
λεται, λοιπόν, η σφυρηλάτηση της συναίνεσης και όχι ράβε-ξή-
λωνε και αυτό µας αφορά όλους. 

Συνάδελφοι και συναδέλφισσες, έχουµε συνολικά την ευθύνη,
όχι µόνο οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης, αλλά και της Αντιπο-
λίτευσης, ως µέλη αυτής της κοινωνίας του ελληνικού Κοινοβου-
λίου. Θα δοκιµαστεί η αξιοπιστία µας για µία ακόµη φορά. Ο
προϋπολογισµός είναι συγκεκριµένος και οφείλουµε να τον δια-
βάζουµε όπως είναι και όχι όπως θέλει ο καθένας µας για λόγους
µικροπολιτικούς. 

Φτάνει πια, δεν είµαστε µόνοι σε αυτόν τον κόσµο. Το ζούµε
καθηµερινά. Γύρω µας αστάθεια, πόλεµοι, Μέση Ανατολή, Ου-
κρανία, λίγο πριν η πανδηµία µε χιλιάδες νεκρούς. Η Ευρώπη
κλυδωνίζεται δηµοσιονοµικά, ο δε διεθνής πληθωρισµός αυξάνε-
ται ειδικότερα σε είδη διατροφής. Η πατρίδα µας γεύτηκε κατα-
στροφικά την κλιµατική αλλαγή, απώλεια ζωών, φωτιές,
πληµµύρες. Και βεβαίως, οφείλω να επισηµάνω την επώδυνη πε-
ρασµένη δεκαετία της οικονοµικής κρίσης, αλλά και της διαχεί-
ρισης του δηµοσίου χρέους, όντας µόνοι χωρίς βοήθεια. 

Ο δυσµενής αυτός κύκλος έκλεισε µε την ανάληψη της κυβερ-
νητικής ευθύνης από τη Νέα Δηµοκρατία. Ο ελληνικός λαός ανα-
γνώρισε, παρά τους όποιους γογγυσµούς µε ισχυρή πλειοψηφία
την προσπάθεια του έργου της Κυβέρνησης, αναγνωρίζοντας την
προσπάθεια του Κυριάκου Μητσοτάκη και για τη δεύτερη τετρα-
ετία της διακυβέρνησης, έτσι ώστε επιτέλους και η Ελλάδα να
καταστεί ένα σοβαρό κράτος µε συνέχεια και προοπτική. Αυτό
άλλωστε, αναγνωρίζεται και διεθνώς σε διάφορα επίπεδα, πέραν
των οικονοµικών, δηλαδή στην πολιτική σταθερότητα, την αξιο-
πιστία και προπαντός την πίστη στις δυνάµεις µας. 

Στόχος µας η βιώσιµη ανάπτυξη µε την εξασφάλιση της κοινω-
νικής συνοχής, µε το βλέµµα στη διατήρηση της δηµοσιονοµικής
ισορροπίας, έχοντας πάντα επίκεντρο τον πολίτη. Η κοινωνική
ευαισθησία αποτελεί στην πραγµατικότητα και όχι στη θεωρία
προνόµιο της φιλελεύθερης Νέας Δηµοκρατίας. Τα κάναµε όλα
τέλεια; Όχι, βεβαίως. Εχθρός του καλού είναι το καλύτερο. 

Η Νέα Δηµοκρατία επιτυγχάνει το καλύτερο και αγωνίζεται για
το βέλτιστο. Μάλιστα, η Ελλάδα αποδεικνύεται πρωταθλήτρια
στη µείωση του δηµοσίου χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ µεταξύ
των χωρών της Ευρωζώνης. Μόνο την τελευταία δεκαετία σηµεί-
ωσε µείωση πάνω από είκοσι ποσοστιαίες µονάδες ως ποσοστό
του ΑΕΠ. Μείωση ανεργίας όπως ήταν προ δεκαπενταετίας είναι
το επιδιωκόµενο; Όχι, βεβαίως. Οφείλουµε να συνεχίσουµε για
τη µείωσή της. Η κοινωνία µας τα βλέπει όλα και συµφωνεί. Η Κυ-

βέρνηση έχει έναν µεγάλο εταίρο και υποστηρικτή, τον λαό.
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, προέρχοµαι από τον φτωχό-

τερο νοµό της χώρας, κατ’ εξοχήν αγροτοκτηνοτροφικό. Είναι ο
µόνος νοµός της βόρειας Ελλάδας  που δεν συνδέεται µε οδικό
άξονα µε την Εγνατία. Θέλω να πιστεύω ότι υπάρχει δέσµευση
από πλευράς του Υπουργού Υποδοµών, µέσα στο έτος, να υπάρ-
ξει η σχετική σύµβαση για να προχωρήσει αυτό το έργο. 

Προχωράµε, αν θέλετε, ύστερα από πολλά χρόνια στη λειτουρ-
γία του σωφρονιστικού καταστήµατος. Επίσης, η ανάπτυξη του
τουρισµού στον τόπο µας προχωράει, ανάλογα βεβαίως και µε
τις δεσµεύσεις, έτσι ώστε να έχουµε και αυτή την ανάπτυξη. Χαι-
ρόµαστε για την ενσωµάτωση των πανεπιστηµιακών σχολών στο
Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο, έτσι ώστε να λειτουργήσει ορθά. Σχο-
λεία στο Νευροκόπι ανεγείρονται και είναι σηµαντικό, όπως επί-
σης ανακαινίζονται τα Κέντρα Υγείας Νευροκοπίου, Προσοτσά-
νης. Κτηµατολόγιο. Προσφυγικός νοµός. Από το 1931-1958 που
υπήρξαν οι διανοµές επιτέλους βλέπουµε ένα ζήτηµα να παίρνει
αίσιο τέλος µε την έννοια της αναγνώρισης των ιδιοκτησιών της
κυριότητας. Έχει µια ιδιαίτερη σηµασία και βεβαίως οφείλω να
αναφερθώ και στο νοσοκοµείο της Δράµας που υπολειτουργεί
και έχει ευθύνη και η διοίκηση -το έχω τονίσει πάρα πολλές
φορές- και χαίροµαι που η Κυβέρνησή µου έφερε σχετικό νόµο
για την αξιολόγηση της διοίκησης. Και µε την ενίσχυση ως ανα-
φέρθηκε από τον Υπουργό Υγείας µε εξίµισι χιλιάδες διορισµούς
νοσηλευτικού και ιατρικού προσωπικού για το 2024 πιστεύω ότι
και η υγεία στον τόπο µου θα πάρει ανάσα.

Ευχαριστώ για την υποµονή σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
Σας εύχοµαι καλά Χριστούγεννα και καλό µυαλό σε όλους µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κυριαζίδη.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Ιωάννης Γκιόκας, Βουλευτής του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και µετά θα ακολουθήσει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν δει κανείς προσεκτικά τις οµιλίες αυτών των ηµερών, θα δια-

πιστώσει ότι πέραν από τις διαφορές που υπάρχουν στα βασικά
και τα κεντρικά ζητήµατα του προϋπολογισµού και της οικονο-
µίας συνολικότερα, συγκρούονται δύο λογικές. Η µία είναι η λο-
γική την οποία αυθεντικά εκφράζει η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, την οποία όµως αποδέχονται και τα υπόλοιπα κόµ-
µατα, που ουσιαστικά ισχυρίζεται ότι αυτό που ζούµε σήµερα, η
ακρίβεια, η ανασφάλεια, το γεγονός ότι το εργατικό λαϊκό εισό-
δηµα δεν επαρκεί όχι για να καλύψει τις σύγχρονες ανάγκες -
αυτό δεν υπάρχει ούτως ή άλλως- αλλά ούτε καν τους στοιχειώ-
δεις όρους αξιοπρεπούς διαβίωσης, όλα αυτά είναι αποτέλεσµα
µιας απόκλισης από κάποια κανονικότητα, ότι είναι µια παραφω-
νία, ότι είναι µια στρέβλωση της αγοράς, της οικονοµίας, των κα-
νόνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η αντιπαράθεσή σας
ουσιαστικά αφορά το ποιος ευθύνεται γι’ αυτή την παραφωνία. 

Η µεν Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι φταίει η διεθνής συγκυρία,
ότι είναι εισαγόµενα τα προβλήµατα και ότι τάχα η Κυβέρνηση
προσπαθεί να µετριάσει αυτές τις επιπτώσεις, ενώ τα άλλα κόµ-
µατα ισχυρίζονται το ακριβώς ανάποδο, ότι η παραφωνία είναι
ελληνικό φαινόµενο, ότι οφείλεται στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη
ενώ στον υπόλοιπο κόσµο, στην Ευρωπαϊκή Ένωση πνέει ούριος
άνεµος, ότι τα πράγµατα είναι πλασµένα όµορφα και αγγελικά.

Ουσιαστικά, πρόκειται για τις δύο όψεις του ίδιου νοµίσµατος,
ενός νοµίσµατος που προσπαθεί να συγκαλύψει τις πραγµατικές
αιτίες των λαϊκών προβληµάτων, που προσπαθεί να κρύψει ότι
είναι ίδιοι οι παράγοντες που τροφοδοτούν την έκρηξη αυτών
των προβληµάτων, τόσο στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και στην
Ελλάδα, καθώς και ότι η πολιτική των κυβερνήσεων οποιασδή-
ποτε απόχρωσης είναι µέρος του προβλήµατος, γιατί πολύ απλά
ενισχύει αυτούς ακριβώς τους παράγοντες που οξύνουν τα λαϊκά
προβλήµατα.

Απ’ αυτή, λοιπόν, την άποψη, κύριοι της Κυβέρνησης, η δική
µας κριτική, η κριτική του ΚΚΕ προς την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας δεν είναι ότι αποτελεί µια εξαίρεση στην κανονικότητα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά το ακριβώς αντίθετο, ότι είναι
απόλυτα ευθυγραµµισµένη µε αυτή την κανονικότητα, ότι προ-
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πορεύεται κιόλας σε ορισµένα ζητήµατα, µόνο που αυτή η κανο-
νικότητα είναι βαθιά αντιδραστική, εχθρική και βάρβαρη για τους
εργαζόµενους και όλους τους λαούς. 

Είναι καινούργια αυτή η συζήτηση που γίνεται σήµερα; Είναι η
ίδια ακριβώς συζήτηση, τηρουµένων των αναλογιών που γινόταν
και στην περίοδο της κρίσης, που όλοι σας τότε πάλι προσπα-
θούσατε να αποδώσετε την κρίση της καπιταλιστικής οικονοµίας
σε κάτι εξωγενές, σε κάτι παράταιρο από την καπιταλιστική οικο-
νοµία ή σε κάποιες διαχειριστικές ανεπάρκειες της εκάστοτε Κυ-
βέρνησης, ενώ η κρίση είναι ακριβώς στο DNA αυτού του συστή-
µατος.

Απλώς, την περίοδο της κρίσης οι εργαζόµενοι πληρώνουν το
µάρµαρο µε απολύσεις, µε αύξηση της ανεργίας, µε µειώσεις
στους µισθούς, ενώ την περίοδο της ανάπτυξης η εκµετάλλευση
εµφανίζεται και µε άλλους τρόπους. Εµφανίζεται µε την εντατι-
κοποίηση, µε τα δεκατριάωρα, µε τις απλήρωτες υπερωρίες. Τέ-
τοια µέτρα είναι που επιβάλατε σε µια σειρά από εργασιακούς
χώρους, όπως και στα Ναυπηγεία της Ελευσίνας, στα οποία ανα-
φέρθηκε πριν ο κ. Παπαθανάσης.

Επίσης, το ξεζούµισµα εκφράζεται και µε την ακρίβεια, που και
αυτή είναι γνήσιο τέκνο -όχι νόθο, όχι αποπαίδι- του καπιταλιστι-
κού δρόµου ανάπτυξης και των πολιτικών κυβερνητικών επιλογών
που τον υπηρετούν. 

Όταν µιλάµε για ακρίβεια, κατ’ αρχάς, µιλάµε για ένα σύνολο
παραγόντων. Είναι προφανώς οι τιµές και είναι οι φόροι, ειδικά
οι έµµεσοι φόροι που πλήττουν τα φτωχά λαϊκά στρώµατα. Είναι
και οι µισθοί, που εσείς εδώ µπορεί να πανηγυρίζετε ότι ανεβαί-
νουν, όµως δεν µπορείτε να κρύψετε ότι µε ονοµαστικούς όρους
έχουµε µείωση του πραγµατικού µισθού και του πραγµατικού ει-
σοδήµατος, ενώ ο µέσος µισθός βρίσκεται πιο κάτω απ’ ό,τι ήταν
στα επίπεδα του 2009, δηλαδή δεκατέσσερα χρόνια πίσω, ως
αποτέλεσµα προφανώς της πολιτικής όλων των κυβερνήσεων,
ως αποτέλεσµα της κατάργησης των συλλογικών συµβάσεων ερ-
γασίας και της Εθνικής Γενικής Συλλογικής Σύµβασης, έργο
Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ σε πρώτη φάση, ο νόµος Βρούτση
και στη συνέχεια ΣΥΡΙΖΑ και ως αποτέλεσµα της εκτίναξης της
άµεσης και έµµεσης φορολογίας, για να βγαίνουν τα «µατωµένα»
πλεονάσµατα και τα «µαξιλαράκια». Στον ΣΥΡΙΖΑ σήµερα άλλοι
τα καταριέστε και άλλοι τα υπερασπίζεστε, όµως µαζί τα στηρί-
ξατε και µαζί τα ψηφίσατε. Είναι, λοιπόν, αποτέλεσµα όλων αυτών
των κυβερνητικών επιλογών. 

Και πάµε και στο ζήτηµα των τιµών, του πληθωρισµού και όχι
του πληθωρισµού γενικά, αλλά του πληθωρισµού των φτωχών,
της αύξησης δηλαδή των τιµών σε µια σειρά από είδη πρώτης
ανάγκης, στα τρόφιµα, στην ενέργεια, στο ρεύµα, στα ενοίκια. 

Ποιο είναι το ερώτηµα; Αυτός ο πληθωρισµός, αυτή η αύξηση
των τιµών είναι εισαγόµενο πρόβληµα; Είναι κάτι εξωγενές ή είναι
και αυτό αποτέλεσµα συγκεκριµένων πολιτικών επιλογών, και ευ-
ρωενωσιακών και εθνικών, και της σηµερινής Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας αλλά και όλων των προηγούµενων; Οι υψηλές
τιµές στην ενέργεια και στο ρεύµα έχουν ή δεν έχουν σχέση µε
την πολιτική της λεγόµενης πράσινης µετάβασης, µε το Χρηµα-
τιστήριο Ενέργειας, µε την απολιγνιτοποίηση, που διαµόρφωσε
µια πανάκριβη ενεργειακή αγορά, την οποία φτιάξατε όλοι µαζί
µε διαδοχικές αποφάσεις;

Οι υψηλές τιµές στα τρόφιµα έχουν ή δεν έχουν σχέση µε το
περίφηµο µοντέλο της εξωστρέφειας, το οποίο αποτελεί σηµαία
όλων των κυβερνήσεων; Σύµφωνα όµως µε αυτό το µοντέλο, η
παραγωγή προϊόντων στην Ελλάδα που προορίζονται για εξα-
γωγή δεν διαµορφώνει τιµές εσωτερικού, δηλαδή τιµές προσιτές
στον ελληνικό λαό αλλά τιµές εξωτερικού.

Οι υψηλές τιµές, τέλος, στην κατοικία και στα ενοίκια έχουν ή
δεν έχουν σχέση µε την προσέλκυση ξένων επενδυτών και µε τη
δέσµευση χιλιάδων ακινήτων για τουριστική αξιοποίηση, που
οδηγεί αυτή τη στιγµή σε ένα ντόµινο -στην κυριολεξία, ντόµινο!-
µαζικής και βίαιης µετεγκατάστασης πληθυσµού, µε τους ενοι-
κιαστές να µεταφέρονται, για να αναζητούν φθηνότερα σπίτια,
σε φθηνότερες γειτονιές; Έχουν ή δεν έχουν σχέση µε την κα-
τάργηση και αυτών των ελάχιστων προγραµµάτων εργατικής λαϊ-
κής κατοικίας που υπήρχαν, που τα καταργήσατε µαζί µε τον
Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας την περίοδο των µνηµονίων Νέα

Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ και εµφανίζεστε σήµερα ως υπε-
ρασπιστές της κοινωνικής κατοικίας; 

Και σε όλα αυτά έρχονται από πάνω οι τράπεζες και η Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα µε την αύξηση των επιτοκίων και εκτι-
νάσσουν το κόστος δανεισµού των στεγαστικών δανείων. Μιλάµε
για τις τράπεζες που έχουν ρεκόρ κερδοφορίας, που απαλλάσ-
σονται από τη φορολογία, που ανακεφαλαιοποιήθηκαν από όλες
τις κυβερνήσεις µε χρήµατα του ελληνικού λαού και που σήµερα
έρχεται το δηµόσιο να πουλάει το µερίδιό του στους διάφορους
ιδιώτες. Δηλαδή, τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Για να το καταλάβει
και ο κόσµος, σηµαίνει ιδιωτικοποίηση των κερδών και κοινωνι-
κοποίηση των ζηµιών. Αυτό έγινε τα προηγούµενα χρόνια και σή-
µερα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Και φυσικά, δεν έχουν µόνο οι τράπεζες ρεκόρ κερδοφορίας,
έχουν µια σειρά τµήµατα του κεφαλαίου, από τους οµίλους της
ενέργειας µέχρι τις εταιρείες τροφίµων και τα σουπερµάρκετ.
Όλοι, λοιπόν, αυτοί οι αναξιοπαθούντες εισφέρουν στον κρατικό
προϋπολογισµό σας µόλις το 5% των φορολογικών εσόδων, όταν
τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα φορολογούνται και καταβάλουν το
υπόλοιπο 95%. Να, λοιπόν, οι προτεραιότητες του προϋπολογι-
σµού! Να, λοιπόν, σε ποιους δίνει και από ποιους παίρνει, να, λοι-
πόν, ο αντιλαϊκός, ταξικός χαρακτήρας! 

Ταξικός χαρακτήρας. Απαγορευµένη λέξη. Γιατί έχουµε και τις
καινούργιες θεωρίες του κ. Κασσελάκη, που πρόσφατα διατύ-
πωσε, ότι δεν πρέπει, λέει, να διαχωρίζουµε τους Έλληνες τα-
ξικά, γιατί αρκετά υπέφερε το έθνος -προσέξτε, τη χρήση των
λέξεων- από τέτοιους διχασµούς. 

Κύριε Χατζηδάκη, είσαστε πολύ πίσω. Σας ξεπέρασε ο κ. Κασ-
σελάκης, µια µεταµοντέρνα εκδοχή ΕΡΕ, Παπάγου, Λάσκαρη που
έλεγε ότι θα καταργήσει την ταξική πάλη. Αυτά λέει τώρα ο κ.
Κασσελάκης, λες και οι ταξικοί διαχωρισµοί και η ταξική πάλη πε-
ριµένουν τον κ. Κασσελάκη ή τον κ. Μητσοτάκη, για να τους ανα-
γνωρίσει, λες και δεν υπάρχουν, ούτως η άλλως, και εµείς λέµε
ότι πρέπει να δυναµώσουν ακόµη περισσότερο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τελειώνω µε το εξής: Η άλλη λογική -για
να καταλήξω και σε αυτό- είναι η λογική του ΚΚΕ, που λέει ότι
όλα αυτά που ζούµε δεν είναι µία παραφωνία, είναι η κανονικό-
τητα του βάρβαρου καπιταλισµού, ότι απέναντι σε αυτή την κα-
νονικότητα δεν µπορούν να υπάρχουν επωφελείς λύσεις για
όλους και ότι κάποιος πρέπει να χάσει. Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι
πρέπει να χάσουν αυτοί που συσσωρεύουν αµύθητα κέρδη. Αυτό
λέµε µε τις προτάσεις µας και κυρίως πρέπει να χάσουν το βα-
σικό: Την εξουσία και την ιδιοκτησία τους στα µέσα παραγωγής,
για να διαµορφωθεί µια άλλη κανονικότητα που θα έχει στο επί-
κεντρό της τις λαϊκές ανάγκες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γκιόκα.

Καλείται στο Βήµα ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, ο κ. Τουρνάς.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κατάθεση και
η ψήφιση του προϋπολογισµού αποτελεί κορυφαίο γεγονός της
κυβερνητικής πολιτικής και της χώρας µας. 

Διανύουµε µια περίοδο κατά την οποία σε όλα τα µήκη και
πλάτη της γης οι χώρες πλήττονται από διαδοχικές κρίσεις που
επηρεάζουν όλες τις πτυχές του δηµόσιου βίου. Οι πολεµικές συ-
γκρούσεις και ιδιαίτερα στην ευρύτερη περιοχή µας, η έξαρση
της τροµοκρατίας, η αναβίωση εθνικιστικών τάσεων, οι εµπορικοί
ανταγωνισµοί, ιδιαίτερα µεταξύ Ανατολής και Δύσης, η ενεργει-
ακή κρίση και η κλιµατική κρίση συνθέτουν ένα περιβάλλον αστά-
θειας και κινδύνων που απειλούν την οµαλή ζωή των πολιτών, την
οικονοµία των κρατών και τη λειτουργία δηµοκρατικών κυβερνή-
σεων. 

Σε αυτό το παγκόσµιο περιβάλλον, µε τις εισαγόµενες κυρίως
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κρίσεις, η χώρα µας προβάλλει ως πυλώνας σταθερότητας και
παρουσιάζει αυξηµένη ανθεκτικότητα, χάριν κυρίως στη δηµο-
σιονοµική σύνεση και στις µεταρρυθµίσεις που προωθούνται µε
µελέτη και στρατηγικό σχεδιασµό. 

Τη χρονιά που ολοκληρώνεται, η χώρα µας πέτυχε την αναβάθ-
µιση της εθνικής µας οικονοµίας και την ανάκτηση επενδυτικής
βαθµίδας µε µια σειρά πολύ σηµαντικών και θετικών επιπτώσεων
γι’ αυτή. Όµως, ένας σηµαντικός παράγοντας που µας επηρεάζει
αρνητικά, όπως προανέφερα, είναι οι επιπτώσεις της κλιµατικής
κρίσης που εµφανίζονται όλο και πιο συχνά, ολοένα και µε εντο-
νότερα φαινόµενα. Το είδαµε και φέτος, όταν σε πολλές περιοχές
του πλανήτη είχαµε µεγαπυρκαγιές, µε ανυπολόγιστες καταστρο-
φές και την ίδια χρονική περίοδο εκδηλώθηκαν τεράστιες θεοµη-
νίες µε καταστροφικά πληµµυρικά φαινόµενα. 

Είναι φανερό, λοιπόν, ότι η κλιµατική κρίση τρέχει µε µεγάλη
ταχύτητα και σε αρκετές περιπτώσεις ξεπερνά τις δυνατότητες
του µηχανισµού που έχει δηµιουργηθεί µε τα µέχρι πρότινος δε-
δοµένα. Είναι ανάγκη, λοιπόν, να επιταχύνουµε την υλοποίηση
των σχεδίων µας και τις µεταρρυθµίσεις που απαιτούνται για την
προσαρµογή στην κλιµατική κρίση. Υπό αυτό το πρίσµα, το
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας υλοποιεί
το πρόγραµµά του για την εκπλήρωση της αποστολής του.

Παράλληλα, έχοντας ενισχυθεί µε την προσθήκη της νέας Γε-
νικής Γραµµατείας Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και
Κρατικής Αρωγής, οι τοµείς αρµοδιότητας και άρα κατανοµής
των πόρων του Υπουργείου χωρίζονται σε τρεις κατηγορίες, ήτοι
στην πρόληψη, στην αντιµετώπιση και καταστολή και στην απο-
κατάσταση, µε στοχευµένες παρεµβάσεις και συντονισµό των συ-
ναρµόδιων Υπουργείων και φορέων, ειδικά στον τοµέα της
πρόληψης, αλλά και την ισόρροπη ανάπτυξη και των τριών κατη-
γοριών-δράσεων.

Στην κατεύθυνση αυτή συµβάλλει η αύξηση του προϋπολογι-
σµού για το έτος 2024 που ανέρχεται στα 936 εκατοµµύρια ευρώ,
εκ των οποίων τα 679 εκατοµµύρια ευρώ αφορούν στον τακτικό
προϋπολογισµό και τα 257 εκατοµµύρια ευρώ προέρχονται από
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.

Συγκριτικά µε τον προϋπολογισµό του 2023, ο οποίος έφτασε
τα 643 εκατοµµύρια ευρώ, παρατηρείται µια αύξηση της τάξης
του 50%. Επιπρόσθετα, µέσω του Εθνικού Προγράµµατος της
Πολιτικής Προστασίας «ΑΙΓΙΣ» και µε σκοπό την καθολική ανα-
βάθµιση της Πολιτικής Προστασίας της χώρας προβλέφθηκε η
ενίσχυση του Εθνικού Μηχανισµού Διαχείρισης Κρίσεων και Αντι-
µετώπισης Κινδύνων µε 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ που προέρχο-
νται από το Ταµείο Ανάκαµψης, την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων και από το νέο ΕΣΠΑ.

Αναφορικά µε την κατανοµή τώρα των πόρων και των δράσεων
και ξεκινώντας από τον τοµέα της πρόληψης, έχουµε προχωρή-
σει σε δράσεις ως εξής: Για τη βελτίωση της ανθεκτικότητας ένα-
ντι του σεισµού προχωρούµε τους πρωτοβάθµιους προσεισµι-
κούς ελέγχους δηµοσίων κτηρίων αξίας 35 εκατοµµυρίων ευρώ
σε συνεργασία του ΟΑΣΠ µε το ΤΕΕ.

Για τη βελτίωση της ανθεκτικότητας έναντι της πληµµύρας
προχωρούµε µε την υλοποίηση των αντιπληµµυρικών έργων που
έχουν δηµοπρατηθεί και βρίσκονται στο στάδιο της κατασκευής
από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών και βέβαια, παράλ-
ληλα, µε την προώθηση των έργων των περιφερειών και ιδιαίτερα
αυτών που αφορούν στους καθαρισµούς των ρεµάτων.

Και τέλος, για τη βελτίωση της ανθεκτικότητας έναντι του κιν-
δύνου πυρκαγιάς, όπου ειδικά σε αυτόν τον τοµέα είναι κοινή δια-
πίστωση ότι οι ακραίες κλιµατολογικές συνθήκες που αντιµε-
τωπίζουµε κατά την αντιπυρική περίοδο, σε συνδυασµό µε την
εγκατάλειψη της υπαίθρου, τη σταδιακή εξαφάνιση επαγγελµά-
των που ασχολούντο µε τη φροντίδα του δάσους, όπως οι ρετσι-
νοπαραγωγοί, οι δασεργάτες, οι υλοτόµοι και οι γεωργοί, έχουν
ως αποτέλεσµα την αύξηση της βιοµάζας που αποτελούν την
καύσιµη ύλη και συνεπώς την εύκολη έναρξη και την ταχεία εξά-
πλωση της πυρκαγιάς, τι κάνουµε, λοιπόν, για να µειώσουµε την
επικινδυνότητα έναντι της πυρκαγιάς; Σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Περιβάλλοντος υλοποιείται το πρόγραµµα «AN-
TINERO», το οποίο αφορά σε καθαρισµούς αλσών, περιαστικών
δασών, δασικών εκτάσεων πέριξ αρχαιολογικών χώρων, καθώς

επίσης και διάνοιξη ζωνών και δασικών δρόµων. Για το πρό-
γραµµα αυτό δαπανήθηκαν 72 εκατοµµύρια ευρώ το 2022, 85
εκατοµµύρια ευρώ φέτος, το 2023 και έχουν δεσµευτεί 200 εκα-
τοµµύρια ευρώ για το 2024.

Τα κονδύλια του Υπουργείου Εσωτερικών προς τους δήµους,
τα οποία εκταµιεύονται έγκαιρα από τις αρχές Μαρτίου, φέτος
θα ανέλθουν στα 25 εκατοµµύρια ευρώ.

Τέθηκε σε εφαρµογή ο Κανονισµός Πυροπροστασίας Ακινήτων
εντός και πλησίον δασικών εκτάσεων που αφορά στις υποχρεώ-
σεις των δήµων και των ιδιοκτητών και αυστηροποιήθηκε το νο-
µικό πλαίσιο για τους καθαρισµούς, αλλά και την πρόκληση
πυρκαγιάς.

Και µε σχετική νοµοθετική ρύθµιση δίνεται πλέον η δυνατό-
τητα, που αποτελεί και υποχρέωση του ΑΔΜΗΕ και της ΔΕΔΔΗΕ,
για καθαρισµούς εκατέρωθεν των δικτύων µέσης και υψηλής
τάσης κατά είκοσι και δεκαπέντε µέτρα αντίστοιχα.

Όσον αφορά στον τοµέα της αντιµετώπισης και καταστολής,
ενισχύουµε το σύνολο της Πολιτικής Προστασίας της χώρας
µέσω του προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ» µε τριάντα εννέα υποπρογράµ-
µατα που καλύπτουν όλο το φάσµα της αντιµετώπισης των φυσι-
κών καταστροφών. Συγκεκριµένα, αναπτύσσονται ψηφιακά
συστήµατα επιτήρησης και έγκαιρης προειδοποίησης, χρηµατο-
δοτείται µε 100 εκατοµµύρια ευρώ η Εθνική Μετεωρολογική Υπη-
ρεσία για την απόκτηση σύγχρονων ραντάρ καιρού και µετεω-
ρολογικών σταθµών. Εκσυγχρονίζεται το σύστηµα διοίκησης και
ελέγχου των επιχειρήσεων Engage, µε κύριο στόχο τη διαχείριση
της κρίσης σε κεντρικό περιφερειακό και τοπικό επίπεδο µε την
ταυτόχρονη εµπλοκή όλων των φορέων. Αναβαθµίζεται η υπο-
δοµή της Υπηρεσίας Εκτάκτου Ανάγκης «112» µε την ενσωµά-
τωση νέων τεχνολογιών για την ακριβέστερη ενηµέρωση του
πολίτη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Την ανοχή σας θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε.
Αποκτάται νέο σύστηµα ψηφιακών επικοινωνιών πανελλαδικής

κάλυψης για το Πυροσβεστικό Σώµα.
Επιπρόσθετα, βρίσκονται σε εξέλιξη οι διαδικασίες για την

απόκτηση επίγειων µέσων µε σηµαντικότερα τετρακόσια οχή-
µατα µεταφοράς προσωπικού για όλους τους φορείς Πολιτικής
Προστασίας αξίας 44 εκατοµµυρίων ευρώ, εννιακόσια εξήντα ένα
οχήµατα έργου και µηχανολογικού εξοπλισµού επίσης για όλους
τους φορείς αξίας 89 εκατοµµυρίων ευρώ, διακόσια πενήντα
ασθενοφόρα για το ΕΚΑΒ αξίας 23 εκατοµµυρίων ευρώ και χίλια
οκτακόσια πυροσβεστικά οχήµατα όλων των τύπων αξίας 350
εκατοµµυρίων ευρώ.

Τέλος, προχωρούν οι διαδικασίες και βρίσκονται σε διάφορα
στάδια η προµήθεια τριών ελικοπτέρων µεσαίου τύπου για µετα-
φορά προσωπικού 75 εκατοµµυρίων ευρώ, τριών δικινητηρίων
αεροσκαφών για εναέρια επιτήρηση αξίας 23 εκατοµµυρίων
ευρώ, δέκα ελικοπτέρων δασοπυρόσβεσης 292 εκατοµµυρίων
ευρώ, πέντε νέων αεροσκαφών CL-515 αξίας 317 εκατοµµυρίων
ευρώ, στα οποία θα προστεθούν και δύο επιπλέον CL-415, τα
οποία θα χρηµατοδοτηθούν απευθείας από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και είκοσι πέντε αµφίβιων µονοκινητήριων πυροσβεστικών
αεροσκαφών αξίας 155 εκατοµµυρίων ευρώ.

Όµως, πέραν από τον µηχανολογικό και λοιπό εξοπλισµό µε
τον οποίο εξοπλίζουµε την Πολιτική Προστασία της χώρας, προ-
χωρούµε στην παραπέρα ενίσχυσή της µε το κατάλληλο ανθρώ-
πινο δυναµικό. Για τον σκοπό αυτό το Υπουργείο Περιβάλλοντος
προχωρά στην πρόσληψη πεντακοσίων µόνιµων δασικών υπαλ-
λήλων και χιλίων διακοσίων εποχικών. Παράλληλα, ενισχύουµε
το Πυροσβεστικό Σώµα, που αποτελεί τον βασικό επιχειρησιακό
βραχίονα της Πολιτικής Προστασίας µε εξακόσιους πενήντα δα-
σοκοµάντος και πενήντα πτυχιούχους. Παράλληλα, εγκρίθηκε η
αύξηση του αριθµού των εισακτέων στις παραγωγικές σχολές
του Πυροσβεστικού Σώµατος κατά 100% και έτσι από το 2024 θα
εισάγονται διακόσιοι σαράντα πυροσβέστες στη Σχολή Πυροσβε-
στών και πενήντα σπουδαστές στη Σχολή Αξιωµατικών. Οι προσ-
λήψεις αυτές έρχονται σε συνέχεια των πεντακοσίων δασοκο-
µάντος και των εκατόν τριάντα δύο πτυχιούχων που έχουν ήδη
ενταχθεί στο σώµα και αποτελούν µέρος του στρατηγικού σχε-
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διασµού για την κάλυψη των οργανικών κενών, τη µείωση του
µέσου όρου ηλικίας και την ενδυνάµωση του σώµατος.

Τέλος, ο τρίτος τοµέας της αποκατάστασης µε την ένταξη στο
Υπουργείο της Γενικής Γραµµατείας Αποκατάστασης Φυσικών
Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής αποκτά νέα δυναµική. Με
συνολική χρηµατοδότηση που φτάνει τα 600 εκατοµµύρια ευρώ
και βασική πηγή το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων δηµιουρ-
γούνται οι προϋποθέσεις για την ταχύτερη και πληρέστερη αρω-
γή προς τους πληγέντες.

Και στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να ευχαριστήσω το οικο-
νοµικό επιτελείο στο σύνολό του για την ταχύτητα µε την οποία
ανταποκρίθηκε στο τεράστιο πρόβληµα που δηµιουργήθηκε στον
κάµπο της Λάρισας στη Θεσσαλία µετά το καταστροφικό φαινό-
µενο «Ντάνιελ» που εµφανίζεται κάθε τριακόσια χρόνια, µας
είπαν οι µετεωρολόγοι. Οκτώµισι δισεκατοµµύρια τόνοι νερού σε
µία κλειστή λεκάνη που κατέκλυσαν τον κάµπο µε µία µοναδική
διέξοδο διαφυγής, τον Πηνειό Ποταµό, είχαν ως αποτέλεσµα να
πληµµυρίσουν πραγµατικά σαράντα ένα χωριά στο σύνολό τους,
να υπάρξουν τεράστιες ζηµιές και σε πολλά άλλα, να καταστρα-
φεί µεγάλο µέρος του ορεινού οδικού δικτύου, να καταστραφούν
γέφυρες και βέβαια, η γεωργία και η κτηνοτροφία σε µεγάλη
έκταση.

Το Υπουργείο Οικονοµικών αντέδρασε άµεσα µε ευαισθησία,
µε ευελιξία και µέσα σε τέσσερις µήνες -τρεισήµισι µήνες- έχουν
εκταµιευθεί 130 εκατοµµύρια ευρώ από την Αρωγή για την απο-
ζηµίωση τριάντα επτά χιλιάδων ανθρώπων, τριάντα επτά χιλιάδων
επιχειρηµατιών, κτηνοτρόφων, αγροτών και ιδιωτών. Και παράλ-
ληλα, µαζί µε τα χρήµατα που έχουν εκταµιευθεί από το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης µέχρι το τέλος του έτους θα έχουν
διατεθεί 300 εκατοµµύρια ευρώ από το Υπουργείο Οικονοµικών
και σας ευχαριστούµε πάρα πολύ για τη συνδροµή σας και για
την ευελιξία και την ταχύτητά σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι προ-
κλήσεις για το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας είναι συνεχείς. Ο πλανήτης και ειδικά η Μεσόγειος
δοκιµάζεται, κρίσεις, θεοµηνίες και φυσικές καταστροφές υπάρ-
χουν διαρκώς.

Χρέος του κρατικού µηχανισµού είναι να µην εφησυχάζει, αλλά
να είναι έτοιµος για δράση διαρκώς. Η Πολιτική Προστασία σε
συνθήκες κλιµατικής κρίσης που βιώνουµε απαιτεί συντονισµό,
συνεργασία και κοινές δράσεις, βασισµένες στην επιστηµονική
γνώση. Απαιτεί, επίσης, ουσιαστική ενίσχυση τόσο σε έµψυχο δυ-
ναµικό όσο και σε εξοπλισµούς και µέσα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πιστεύω ότι η κλιµατική κρίση δεν
έχει ούτε χρώµατα ούτε κόµµατα και για τον λόγο αυτό πιστεύω
ότι ο προϋπολογισµός µας αξίζει τη θετική σας ψήφο και ζητούµε
την υπερψήφισή του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τουρνά. Επόµενος οµιλητής ο κ. Φίλιππος Φόρτωµας, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητούµε έναν προϋπο-

λογισµό ο οποίος πραγµατοποιείται σε µια περίοδο θετικών ει-
δήσεων για την οικονοµία της πατρίδας µας, την ανάκτηση της
επενδυτικής βαθµίδας, τη µεγάλη µείωση ενός δηµοσίου χρέους
ως ποσοστό φυσικά του ΑΕΠ, οι οποίες συνδυάζονται µε µέτρα
στήριξης και της κοινωνίας και της εργασίας, αλλά και των ευά-
λωτων κοινωνικών οµάδων.

Η δε χώρα µας το 2023 έχει κερδίσει ξανά τη θέση της στην
παγκόσµια οικονοµία. Η χώρα µας έχει ανακτήσει τη θέση της
µετά από πολλά χρόνια στο κλαµπ των χωρών, τις οποίες εµπι-
στεύονται οι αγορές χωρίς αστερίσκους, χωρίς υποσηµειώσεις,
χωρίς εγγυήσεις από τρίτους. Ευρύτερα όµως αυτό συνιστά µια
σηµαντική µεταβολή, αλλά προφανώς και ένα τεράστιο άλµα, θα
έλεγα, µετά από δεκαετίες απαξίωσης. 

Και αυτό µε τη σειρά του, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα υπο-

χρεώσει το ελληνικό κράτος να βελτιώσει τους θεσµούς, αλλά
και τη λειτουργία του, να αναβαθµίσει το παραγωγικό του πρό-
τυπο, το επιχειρηµατικό περιβάλλον, αλλά και το ανθρώπινο δυ-
ναµικό, µεταµορφώνοντας τη χώρα µας προς όφελος προφανώς
όλων µας. 

Ο δε προϋπολογισµός τον οποίο σήµερα, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, συζητούµε αποδεικνύει ότι έχουµε µια Κυβέρνηση η
οποία εγγυάται προφανώς σταθερότητα, αλλά και στοχοπροσή-
λωση στους δικούς της βασικούς στόχους τόσο για τον ρυθµό
ανάπτυξης όσο και για τη δηµιουργία πρωτογενών πλεονασµά-
των. Είναι αποτέλεσµα προφανώς µιας αξιόπιστης οικονοµικής
πολιτικής, η οποία ασκείται από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη και πανθοµολογουµένως
αναγνωρίζεται διεθνώς. 

Το 2024 λοιπόν θα προχωρήσουµε µε την ίδια συνταγή. Ποια
είναι αυτή; Θα επιδιώξουµε δηλαδή να συνδυάσουµε τη δηµο-
σιονοµική σταθερότητα µε τις αναπτυξιακές πολιτικές, προφα-
νώς και την κοινωνική ευαισθησία, αλλά τώρα στην πράξη. 

Ο προϋπολογισµός προβλέπει υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυ-
ξης σε σχέση µε τη φετινή χρονιά, χαµηλότερο πληθωρισµό,
ακόµα µεγαλύτερη µείωση δηµοσίου χρέους, αλλά και υψηλά πο-
σοστά απασχόλησης. Φέτος είχαµε αύξηση επενδύσεων κατά
7,1%, ενώ το 2024 προβλέπεται αύξηση κατά 15,1%. Αυτό θα επι-
τευχθεί µε έναν συνδυασµό ιδιωτικών, αλλά και δηµοσίων επεν-
δύσεων, συµπεριλαµβανοµένων φυσικά και των αυξηµένων
επενδύσεων από το ΕΣΠΑ και από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Ο προϋπολογισµός τον οποίο συζητούµε σήµερα ενσωµατώνει
µόνιµες ελαφρύνσεις, φοροελαφρύνσεις, µε επτά διαφορετικούς
τρόπους. Όλα αυτά δε θα επιτευχθούν µένοντας απολύτως προ-
σηλωµένοι στον στόχο µας για ακόµα υψηλότερα πρωτογενή
πλεονάσµατα σε σύγκριση µε φέτος. 

Βασική επιδίωξη της Κυβέρνησής µας και το 2024 είναι η
άσκηση µιας ουσιαστικής κοινωνικής πολιτικής. Προς αυτή την
κατεύθυνση θα υπάρξουν αυξήσεις µισθών δηµοσίων υπαλλή-
λων, κάτι που έρχεται µετά από δεκατέσσερα χρόνια, νέα αύξηση
συντάξεων, αύξηση του αφορολόγητου για οικογένειες µε παι-
διά, καθώς και αύξηση των αναπηρικών επιδοµάτων και του κοι-
νωνικού επιδόµατος αλληλεγγύης. 

Σηµαντική επίσης προς την κατεύθυνση µιας ουσιαστικής κοι-
νωνικής πολιτικής είναι και η αύξηση δαπανών στην υγεία και την
παιδεία. Προβλέπεται στήριξη του εισοδήµατος των πολιτών µε
µόνιµα µέτρα ύψους 1,6 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Συνεχίζουµε να
εφαρµόζουµε απαρέγκλιτα το πρόγραµµά µας και για το οποίο
µας εξέλεξαν και οι Έλληνες πολίτες, υλοποιώντας τώρα τις µε-
γάλες αλλαγές που έχει ανάγκη η χώρα µας, αλλαγές στο πεδίο
της φοροδιαφυγής, στη θωράκιση της χώρας έναντι των οικονο-
µικών συνεπειών και της κλιµατικής αλλαγής, στην ενίσχυση της
υγείας, αλλά και στο βασικότερο πρόσταγµα της κοινωνίας που
δεν είναι άλλο από την αύξηση ενός διαθέσιµου εισοδήµατος και
την παραγωγή πλούτου. Μεταρρυθµίσεις σε τοµείς όπως το επι-
χειρηµατικό περιβάλλον, το κράτος δικαίου και η αγορά εργα-
σίας. Όλα αυτά βρίσκονται στα δικά µας σκαριά και θα µπο-
ρούσαν να ενισχύσουν και το µεσοπρόθεσµο αναπτυξιακό δυνα-
µικό και να αντιµετωπίσουν ορισµένες διαρθρωτικές αδυναµίες. 

Τώρα λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι η ώρα για την
εφαρµογή ριζικών µεταρρυθµίσεων στην οικονοµία, ώστε να πα-
ραχθεί το µέρισµα που είναι κρίσιµο, απαραίτητο για τη σταθε-
ρότητα και την κοινωνική ισορροπία. Η Κυβέρνησή µας άλλωστε
αποδεικνύει καθηµερινά τη στοχοπροσήλωση της στις µεταρρυθ-
µίσεις. Και όταν το λέµε καθηµερινά, προφανώς και το εννοούµε. 

Αρκεί να αναφέρω πολύ χαρακτηριστικά ένα παράδειγµα ση-
µερινό και το οποίο είναι ιδιαίτερα, θα έλεγα, σηµαντικό για τον
δικό µου τόπο, τον Νοµό Κυκλάδων, αλλά και το Νεώριο και τη
Σύρο και τους εργαζόµενους στο εκεί ναυπηγείο, αλλά και την
πρόοδο συνολικά του τόπου και της χώρας µας.

Υπεγράφη σήµερα ένα µνηµόνιο συνεργασίας της «ATTICA
GROUP» µε τον όµιλο εταιρειών της «ONEX» για τον εκσυγχρο-
νισµό του στόλου της «ATTICA GROUP» στις εγκαταστάσεις ναυ-
πηγείων της Ελευσίνας και της Σύρου. Αποτελεί ένα ακόµα
σηµαντικό βήµα για την ανάπτυξη, αλλά και την πράσινη µετά-
βαση του ελληνικού στόλου µας. 
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Για όλους τους παραπάνω λόγους, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, ο παρών προϋπολογισµός είναι σταθερός και αξιόπιστος
πλοηγός της χώρας σε ένα ρευστό διεθνές περιβάλλον που µε-
τεξελίσσεται και για τους παραπάνω λόγους σας καλώ να τον
υπερψηφίσετε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον
κ. Φόρτωµα.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Αλέξανδρος Ζερβέας, Βουλευτής των
Σπαρτιατών. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, Κυριάκος Μητσοτάκης στη

Βουλή των Ελλήνων: «Νιώθω υπερηφάνεια όταν βλέπω να µετα-
τρέπεται σιγά σιγά η κοινωνία µας σε πολυπολιτισµική». Προφα-
νώς ακολουθώντας αυτή τη στόχευση του κ. Μητσοτάκη, το
δίδυµο Καιρίδη - Γεωργιάδη έφεραν αυτή την «ντροπολογία» -
έτσι να γραφτεί στα Πρακτικά-, µε την οποία νοµιµοποιούν χιλιά-
δες λαθροµετανάστες µόνο και µόνο επειδή είναι στην Ελλάδα
τρία χρόνια. Και όχι µόνο αυτούς, και τις γυναίκες τους και τα
παιδιά τους. 

Βεβαίως για τον κ. Καιρίδη δεν περίµενα κάτι διαφορετικό.
Έτσι κι αλλιώς έχει δηλώσει ότι είµαστε παιδιά των Οθωµανών.
Δεν ξέρω αυτός τι γνωρίζει για τους δικούς του προγόνους, πά-
ντως εγώ δεν είµαι παιδί των Οθωµανών. Όµως από τον κ. Γεωρ-
γιάδη θα περίµενα κάποια διαφορετική συµπεριφορά. Ο κ.
Γεωργιάδης, ο µέγας πατριώτης. Αντιθέτως, γίναµε απόψε κοι-
νωνοί της γεννήσεως του «κόκκινου» Άδωνη, γιατί όλοι είδαµε µε
πόση αγάπη και θέρµη υποδέχτηκαν αυτή την τροπολογία οι πτέ-
ρυγες της Αριστεράς. 

Χθες στη Νέα Ιωνία ένας λαθροµετανάστης, από αυτούς που
θα νοµιµοποιήσει η συγκεκριµένη τροπολογία, πιάστηκε να κυ-
κλοφορεί µε µαχαίρι είκοσι ενός εκατοστών και να φωνάζει «Αλ-
λάχου Ακµπάρ». Προφανώς ήθελε να ασχοληθεί µε γεωργικές
εργασίες και γι’ αυτόν τον λόγο έφερε το µαχαίρι. Λοιπόν, έως
εδώ! Δεν θα µετατραπούµε από χώρα σε χώρο, επειδή ο κ. Και-
ρίδης, ο κ. Γεωργιάδης και ο κ. Μητσοτάκης ακολουθούν τα νε-
οταξικά κελεύσµατα του Τζορτζ Σόρος και της Λέσχης Μπίλντερ-
µπεργκ. 

Θα µοιραστώ µαζί σας µια ανησυχία µου για το κοµµάτι του
προϋπολογισµού που αφορά τον προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας. 

Είσαστε σίγουροι εσείς της Νέας Δηµοκρατίας ότι ο προϋπο-
λογισµός δεν παραβιάζει τη Διακήρυξη των Αθηνών, στην οποία
γίνεται λόγος για αποχή από κάθε δήλωση, πρωτοβουλία ή ενέρ-
γεια που θα µπορούσε να θέσει σε κίνδυνο τη διατήρηση της ει-
ρήνης και της σταθερότητας στην περιοχή;

Μας επιτρέπει η διακήρυξη αυτή να έχουµε ισχυρές Ένοπλες
Δυνάµεις; Μήπως πρέπει να λάβει και το πράσινο φως από την
Τουρκική Εθνοσυνέλευση και τον αδερφό κάποιων εξ υµών κ. Ερ-
ντογάν;

Κανόνια ή βούτυρο; Το διαχρονικό ψευδοδίληµµα τόσο των νε-
οφιλελεύθερων κοσµοπολιτών οι οποίοι εκπροσωπούνται στο
Κοινοβούλιο από τις παρατάξεις της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ όσο και των αριστερών απάτριδων διεθνιστών που εκ-
προσωπούνται από τις παρατάξεις του ΣΥΡΙΖΑ και του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να ανακαλέσει ο κύριος!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Δεν ανακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να τον επαναφέρετε στην τάξη, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε

Παππά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Είναι ψευδοδίληµµα, γιατί δίχως κα-

νόνια δεν έχεις και βούτυρο. Δίχως πανίσχυρες Ένοπλες Δυνά-
µεις δεν έχεις ασφάλεια.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να τον επαναφέρετε στην τάξη, κύριε
Πρόεδρε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Μην µε διακόπτετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Παππά, παρα-

καλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Δεν έχεις ασφάλεια και εποµένως
δεν έχεις δυνατότητα οικονοµικής αναπτύξεως. 

Ας δούµε λοιπόν τι προβλέπει ο προϋπολογισµός του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας. Θα αρχίσω τον σχολιασµό µου µε τον
τοµέα συλλογής, επεξεργασίας και εκµετάλλευσης πληροφοριών
επ’ ωφελεία της εθνικής ασφάλειας. Είναι 37.779.000 ευρώ. Αλή-
θεια, 38.000.000 ευρώ για πληροφοριοδότες; Δηλαδή ουσιαστικά
για µαύρα κονδύλια τα οποία δεν γνωρίζουµε πού κατευθύνονται
µε απολύτως αδιαφανείς διαδικασίες; 

«Συνεισφορά Ενόπλων Δυνάµεων στο περιβάλλον» και «Συνει-
σφορά των Ενόπλων Δυνάµεων στον τοµέα της πολιτικής προ-
στασίας». Για την πρώτη δράση προβλέπεται ποσό 19 εκατοµ-
µυρίων ευρώ και για τη δεύτερη ποσό το οποίο αγγίζει τα 79 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Το άθροισµα των δύο ποσών ισούται σχεδόν µε
το ποσό που απαιτείται για την προµήθεια τορπιλών βαρέως
τύπου για τα υποβρύχιά µας. 

Επίσης αδυνατώ να κατανοήσω για ποιον λόγο εµπλέκονται οι
Ένοπλες Δυνάµεις σε τοµείς όπου έπρεπε να καλύπτονται οι ανά-
γκες από άλλες κρατικές υπηρεσίες. Όλοι άλλωστε θυµόµαστε
το αίσχος της δηµιουργίας κέντρων φύλαξης λαθροµεταναστών
από τις Ένοπλες Δυνάµεις. Οι Ένοπλες Δυνάµεις υπάρχουν για
να υπερασπίζονται τα σύνορα της πατρίδας µας, όχι για να υπη-
ρετούν τον διαλυµένο κρατικό µηχανισµό. 

Έπειτα έχουµε την κατηγορία «Διεθνείς Σχέσεις και Δράση
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας στο Εξωτερικό» µε σχεδόν 103 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Αλήθεια, αυτές οι διεθνείς σχέσεις πραγµατο-
ποιούνται εν µέσω χλιδής σε πεντάστερα µε κατανάλωση
σαµπάνιας και αστακών; 

Όσον αφορά το ποσό για την εκπαίδευση του προσωπικού των
Ενόπλων Δυνάµεων ευελπιστώ να µην εντάσσεται στο ποσό των
90 εκατοµµυρίων ευρώ η εκπαίδευση Ουκρανών πιλότων σε ελ-
ληνικό έδαφος µε τη χρήση µαχητικών F-16, όπως είχε προαναγ-
γείλει περιχαρής ο κ. Μητσοτάκης κατά τη συνάντησή του µε τον
κλόουν της Ουκρανίας Ζελένσκι. 

Ένα εξίσου µείζον ζήτηµα αποτελεί οι πραγµατικά εξευτελιστι-
κές αµοιβές των ανδρών και των γυναικών των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Την ώρα που τα χρυσά παιδιά του κοµµατικού σωλήνα
απολαµβάνουν εξωφρενικές απολαβές οι υπερασπιστές της εθνι-
κής µας ελευθερίας πένονται. Χαρακτηριστική περίπτωση του
ισχυρισµού µου αποτελεί η µαζική έξοδος στελεχών από τις τά-
ξεις του Πολεµικού µας Ναυτικού. Φλέγον ζήτηµα αποτελεί επί-
σης η απουσία πρόνοιας για τη στέγαση του στρατιωτικού
προσωπικού. 

Εµείς προτείνουµε κρατική παρέµβαση για θέσπιση ανώτατου
ύψους ενοικίου, αύξηση της κατασκευαστικής δραστηριότητας
για την ανέγερση κατοικιών ειδικά για τα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων και την καθιέρωση επιδοµάτων στέγασης για περιοχές
που βρίσκονται σε απόσταση µεγαλύτερη των διακοσίων χιλιο-
µέτρων από τον τόπο κατοικίας. Ας αρχίσει επιτέλους η Κυβέρ-
νηση να αντιµετωπίζει τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων όπως
τους αρµόζει. Εκτός αν τους θεωρεί αντιπαραγωγικούς, όπως
είχε τολµήσει να ισχυριστεί ο αλήστου µνήµης Πάγκαλος. 

Η θέση µας είναι και κανόνια και βούτυρο. Και πώς θα πραγµα-
τοποιηθεί το δήθεν αδύνατο για τους κοσµοπολίτες και τους διε-
θνιστές; Με την ανάπτυξη µιας σύγχρονης, παραγωγικής, εγχώ-
ριας πολεµικής βιοµηχανίας. Γιατί να καταναλώνουµε οπλικά συ-
στήµατα και να µην τα παράγουµε; Με αυτόν τον τρόπο όχι µόνο
δεν θα επιβαρύνεται ο κρατικός προϋπολογισµός µε την αγορά
οπλικών συστηµάτων, αλλά αντιθέτως θα ενισχύεται το Ακαθάρι-
στο Εθνικό Προϊόν µας. Πεδίο δόξης λαµπρό λοιπόν για την ηγε-
σία του Υπουργείου η παρατηρούµενη έλλειψη βληµάτων των
εκατόν πενήντα πέντε χιλιοστών σε παγκόσµιο επίπεδο. Βάλτε
τις µηχανές µπροστά να παράγουν. 

Επίσης ας εξασφαλίσουµε έργα στην παραγωγή οπλικών συ-
στηµάτων. Οι παραγγελίες οπλικών συστηµάτων πρέπει να επι-
στρέφουν κοστολογικά ένα µέρος του προγράµµατος µε την
απασχόληση του εγχώριου εργατικού δυναµικού και αυτό δύνα-
ται να πραγµατοποιηθεί µέσω της συµπαραγωγής. Μέσω της συ-
µπαραγωγής θα έχουµε τη δυνατότητα αποκτήσεως τεχνογνω-
σίας γεγονός που θα µας βοηθήσει να παράξουµε µία των ηµε-
ρών τα δικά µας, ελληνικής κατασκευής, οπλικά συστήµατα. 
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Αλήθεια, τι παραπάνω διαθέτουν οι Τούρκοι από εµάς, οι
οποίοι έχουν προβεί σε άλµατα προς τα εµπρός ως προς την πα-
ραγωγή οπλικών συστηµάτων; Θα σας πω τι διαθέτουν. Έναν
ηγέτη που αγαπά την πατρίδα του, ο οποίος διαθέτει πολιτική
βούληση. Αντιθέτως, εµείς διαθέτουµε θεραπαινίδες της διε-
φθαρµένης ηθικά και πνευµατικά Δύσεως οι οποίοι σχεδιάζουν
αποβλέποντας στη µίζα και όχι στο εθνικό συµφέρον µε χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα την υπόθεση Τσοχατζόπουλου, ο οποίος
έκανε το µοιραίο για αυτόν λάθος να µην µοιραστεί την πίτα της
µίζας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζερβέα.
Καλείται στο Βήµα η κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου, Βουλευ-

τής της Νέας Αριστεράς. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Συγγνώµη, αλλά δεν θα υπάρξει ούτε

επίπληξη; Ακούσατε τι είπε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, δεν άκουσα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ότι είµαστε απάτριδες. Ο κύριος εκπρό-

σωπος των Σπαρτιατών εξέφρασε την άποψη ότι ο ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ είµαστε απάτριδες. Θα περίµενα λοιπόν να τον ανακαλέ-
σετε στην τάξη, πρώτον. Και δεύτερον, να σβηστεί από τα Πρα-
κτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Παππά, κατ’
αρχάς είπε την άποψή του. Δεν την άκουσα την άποψη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, αν αµφισβητεί τον
πατριωτισµό µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, είπα
δεν το άκουσα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είναι δεκτό, αν δεν το ακούσατε, αλλά
τώρα το µάθατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία Ανα-
γνωστοπούλου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, αλλά τι
προηγούµενο είναι αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος):Τι προηγούµενο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είναι προηγούµενο αυτό. Αµφισβητεί

τον πατριωτισµό δύο παρατάξεων και δεν τον ανακαλεί στην τάξη
το Προεδρείο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Παππά, σας
είπα προηγουµένως ότι δεν άκουσα. Αν είχα ακούσει, θα τον είχα
ανακαλέσει στην τάξη. Το καταλάβατε; Το καταλάβαµε; 

Παρακαλώ πολύ, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Η δηµοκρατία δίνει βήµα ακόµα και σε αυτούς που την πολε-

µάνε. Και θέλω να πω ότι αυτοί οι οποίοι έχουν υποστηρίξει ιδε-
ολογίες που έφεραν τόσα δεινά σε αυτό τον τόπο το να µας λένε
απάτριδες, οι ίδιοι να βάζουν κριτήριο πατριωτισµού, δεν είναι
κακό για µας. Αποµονώνει τους ίδιους. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν έχουµε και δεν

θέλω καµµία απάντηση, κύριε, από εσάς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν χρειάζεται να απα-

ντήσετε καθόλου. Απλά και µόνο µπορείτε να ανακαλέσετε, τί-
ποτα άλλο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ δεν έχετε

τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Λυπάµαι που βρισκό-

σαστε στην ελληνική Βουλή, αλλά η δηµοκρατία είναι συµπερι-
ληπτική ακόµα και σε εσάς που την πολεµάτε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν

έχετε τον λόγο.
Αν είπατε «απάτριδες» έπρεπε να ανακαλέσετε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν θα µε διακό-

πτετε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Τους ναζιστές του Αζόφ εσείς τους

φέρατε εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, ντρο-
πή σας! Δεν ντρέπεστε λίγο;

Κυρία Αναγνωστοπούλου, θα βάλω τον χρόνο σας από την
αρχή. Θα έπρεπε να ντρέπεται.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε, γιατί έπεσε και λίγη σύγχυση.

Συζητάµε τον προϋπολογισµό που είναι άλλωστε και η κορυ-
φαία συζήτηση στη Βουλή. Αυτό που έχει ο προϋπολογισµός ως
κεντρική ιδέα, που έχει ο πολυδύναµος εκσυγχρονισµός του κ.
Μητσοτάκη και που αποπνέουν και όλες οι οµιλίες των Βουλευ-
τών και Υπουργών της Νέας Δηµοκρατίας βασίζεται σε τρία στοι-
χεία. 

Πρώτο στοιχείο: Ζούµε στον καλύτερο κόσµο από όλους τους
πιθανούς κόσµους, για να παραφράσω από τον Βολταίρου όταν
ειρωνεύεται τον Πάνγκλος στο µυθιστόρηµά του «Κάντιτ». Για την
Κυβέρνηση και τους Βουλευτές της συγκυβέρνησης ζούµε στον
καλύτερο κόσµο από όλους τους πιθανούς. Ας είναι όλα τα στοι-
χεία εναντίον, ας είναι η κοινωνία από ακρίβεια, από ενεργειακή
κρίση, από κλιµατική κρίση, από όλες τις απόψεις, ας είναι στο
χειρότερο σηµείο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που ειρήσθω εν πα-
ρόδω, και πρέπει να το λέµε, η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είναι στα
καλύτερά της ακριβώς εξαιτίας συγκεκριµένων πολιτικών. Είµα-
στε λοιπόν στο καλύτερο σηµείο.

Και αυτή η Κυβέρνηση, κυρίως ο κ. Μητσοτάκης προσωπικά -
το οποίο ακούµε πάντα απ’ αυτό το Βήµα και αυτές τις µέρες-
αφού νίκησε όλες τις µεγάλες κρίσεις, τώρα οδηγεί το καράβι σε
σίγουρο λιµάνι. 

Θέλω να τονίσω ότι για εµάς, ο προϋπολογισµός αυτός, ειδικά
αυτός του 2024, έπρεπε να ανταποκρίνεται σε δύο πράγµατα:
Πρώτον να αντιµετωπίσει το υπερεπείγον και δεύτερον να ανοίγει
µια κατεύθυνση προς τα πού πάµε ως κοινωνία, ως χώρα, ως
κράτος. 

Το υπερεπείγον. Έπρεπε να είναι προϋπολογισµός προστα-
σίας από την ακρίβεια. Είναι το µείζον πρόβληµα, το λένε οι πο-
λίτες µε όλους τους δυνατούς τρόπους. Πηγαίνουµε στο σου-
περµάρκετ όλοι και το βλέπουµε. 

Δεύτερον προϋπολογισµός µείωσης των ανισοτήτων, µε δίκαιη
φορολόγηση του πλούτου, επιστροφή τον ουρανοκατέβατων
κερδών των τραπεζών, των ενεργειακών εταιρειών, των φαρµα-
κευτικών στους πολίτες, βελτίωση της σχέσης άµεσων έµµεσων
φόρων, µε µείωση των δεύτερων, όπως έχουν κάνει πάρα πολλές
ευρωπαϊκές χώρες. Στοχευµένη αύξηση των πόρων σε υγεία, παι-
δεία και κοινωνική προστασία. 

Μια κουβέντα εδώ θα µου επιτρέψετε, πρώτον για την υγεία.
Για το υπερεπείγον άκουγα και τον Υπουργό Υγείας, κ. Χρυσο-
χοΐδη. Ξέρετε, αυτή η Κυβέρνηση βασίζεται σε ένα µύθευµα ότι
είναι µια ρεαλιστική κυβέρνηση, αντιµετωπίζει τα προβλήµατα ρε-
αλιστικά. Η κοινωνία είναι πραγµατιστική, έχει προβλήµατα και
θέλει πραγµατιστική αντιµετώπιση, αλλά δεν θέλει κυνικό ρεαλι-
σµό. 

Όταν ερχόµουν, µου έστειλαν µήνυµα. Τριανταπέντε ώρες
καρκινοπαθείς περιµένουν στα ΤΕΠ του Αγίου Ανδρέα στην
Πάτρα. Τριάντα πέντε ώρες. Αυτό είναι η πραγµατικότητα. 

Σε αυτό, ποια είναι η απάντηση; Θα µπορούµε να δίνουµε νού-
µερα, να λέµε «αυξάνουµε» κ.λπ.. Όµως κι εκεί υπάρχουν συ-
µπτώµατα από κορωνοϊό κ.λπ., εκεί που περιµένουν οι άνθρωποι,
γιατί δεν υπάρχει πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Είναι πάρα
πολύ βασικά. 

Και µία κουβέντα µόνο για την παιδεία. Άκουσα τον κ. Πιερρα-
κάκη γι’ αυτό το περίφηµο άρθρο 16, για το ελεύθερο πανεπιστή-
µιο, για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια κ.λπ.. Σε τι απαντάνε; Πάντα η
ερώτηση ενός κράτους όταν κάνει άµεση αλλά και µακροπρόθε-
σµη πολιτική είναι σε τι απαντάνε, σε τι ανάγκες της κοινωνίας. 

Με το Σύνταγµα του ’75 και συνέχεια από το ’60 µε τους αγώ-
νες αυτού του λαού όταν η δηµόσια παιδεία, το δηµόσιο πανεπι-
στήµιο -και σταµατήστε να το λέτε κρατικό- θεσπίστηκε, ήταν για
να συµπεριλάβει όσο το δυνατόν περισσότερες κοινωνικές τάξεις
στην ανώτατη βαθµίδα εκπαίδευσης. Συµπεριληπτικό, δηµοκρα-
τικό -γιατί ήταν το αίτηµα γενιών και γενιών- κι από την άλλη
µεριά µεγάλης κοινωνικής κινητικότητας. 

Τι εξασφαλίζει, για ποιο λόγο γίνεται το ιδιωτικό πανεπιστήµιο,
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για ποιες ανάγκες, όταν αυτή η ίδια η Κυβέρνηση µε την ΕΒΕ, µε
την ελάχιστη βάση εισαγωγής περιόρισε τον αριθµό των εισα-
κτέων φοιτητών, συγχωνεύοντας τµήµατα; Σε τι ανταποκρίνεται;
Σε µια αγορά, ελεύθερη αγορά που βρίσκει κι εκεί πεδίο δόξης
λαµπρό. 

(Χειροκροτήµατα)
Εκεί, λοιπόν, εµείς θα δώσουµε µάχη. Και θα τη δώσουµε γιατί

το ελεύθερο πανεπιστήµιο δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες της
κοινωνίας και θα πω ποιας κοινωνίας. 

Ολοκληρωµένη στεγαστική πολιτική -συνεχίζω σε αυτό που
λέω- πράσινος προϋπολογισµός, προϋπολογισµός για την έµ-
φυλη ισότητα κ.λπ., είναι από αυτά που εµείς θεωρούµε κατεπεί-
γοντα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Είναι αδύνατον να τελειώσω τώρα. Έχω πάρα πολλά να πω. 
Το δεύτερο στοιχείο της Κυβέρνησης µου θυµίζει το Βρετανό

αποικιοκράτη σε µία αφρικανική αποικία. Είναι αναπόφευκτο πως
ο κόσµος θα απογοητευτεί. Ωστόσο, είναι καλύτερο να απογοη-
τευτεί λόγω των δικών του πράξεων παρά λόγω των δικών µας.
Ατοµική ευθύνη ή άριστοι εναντίον άχρηστων, ανίκανων κ.λπ.. 

Επειδή δεν µπορώ να πω πολλά, θα φέρω µόνο ένα παράδει-
γµα. Πάρτε τα τιµολόγια του ρεύµατος. Τι πρέπει να κάνει ένας
πολίτης; Να γίνει ο καταναλωτής που ξέρει µαθηµατικά που ξέρει
να βρίσκει όλα αυτά, ενώ είναι ο έµµεσος τρόπος αφοµοίωσης
ενσωµάτωσης της ρήτρας αναπροσαρµογής που επανέρχεται.
Κι αν έχει ακριβό ρεύµα -το οποίο ειρήσθω εν παρόδω είναι κοι-
νωνικό αγαθό- αυτό το ακριβό ρεύµα οφείλεται στη δικιά του ανι-
κανότητα. Τα ακούγαµε και από µεγαλοδηµοσιογράφο σχολια-
στή σε φιλικό µέσο µαζικής ενηµέρωσης, ο οποίος έλεγε, «Τι θέ-
λετε; Κράτος πατερούλη για να σας λέει τι θα πάρετε και λοιπά;». 

Προσέξτε όµως, η ατοµική ευθύνη δεν είναι ατοµική ευθύνη
γενικώς και αορίστως. Ακούµε συνέχεια από τη Νέα Δηµοκρατία,
«ο λαός», «είµαστε µία λαϊκή παράταξη», «τα ευάλωτα στρώ-
µατα». Αυτή η διάκριση ευάλωτων στρωµάτων δείχνει και µια στο-
χοποίηση και µία περιθωριοποίηση αν θέλετε. Διότι δια της
φιλανθρωπίας δίνουµε στους ευάλωτους και σπάει την ταξική συ-
γκρότηση της κοινωνίας. Τι να κάνουµε έτσι είναι. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φτιάχνει ένα κοινωνικό,
πολιτικό, οικονοµικό µπλοκ εξουσίας. Ενώ φωνάζει για ατοµική
ευθύνη και λέει ότι όλοι είµαστε εδώ και εµείς φροντίζουµε για
όλους, φτιάχνει ένα στυγνό, σκληρό, κοινωνικό, πολιτικό, οικονο-
µικό µπλοκ εξουσίας που είναι οι πολύ πλούσιοι κι ένα πελατειακό
κράτος, το οποίο ανατροφοδοτεί και αναπαράγει αυτό το µπλοκ
εξουσίας. Είναι αυτό το οποίο φοβάται η Νέα Δηµοκρατία να
φτιαχτεί, να συγκροτηθεί, το αντίπαλο µπλοκ που συσπειρώνει
αυτές τις τάξεις και που είναι η πλειοψηφία και οι οποίες διεκδι-
κούν διά των σωµατείων τους, των συλλογικών συµβάσεων, όλα
αυτά που έχουν καταργηθεί, τα δικαιώµατά τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Γι’ αυτό η απονοµιµοποίηση, συγγνώµη η απαξίωση της Αρι-
στεράς, µε αυτό τον τρόπο όλων των κοµµάτων του προοδευτι-
κού χώρου.

Θα τελειώσω µε δύο κουβέντες. Συγγνώµη κύριε Πρόεδρε,
αλλά µε σύγχισε εκείνος ο άνθρωπος και έχασα τον ειρµό µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κακώς. Έχετε εµπει-
ρία εσείς. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δύο σηµεία µόνο.
Όταν εµφανίζουµε αυτόν τον κόσµο και το τρίτο στοιχείο ήταν οι
χαµηλές προσδοκίες της κοινωνίας, δηλαδή «µην πολεµάτε, αυτό
µας χρειάζεται, δεν υπάρχει τίποτα άλλο». 

Θα ήθελα να τελειώσω µε δύο σηµεία πάρα πολύ επιγραµµα-
τικά. Δεν θα µιλήσω για την εξωτερική πολιτική, για την επίσκεψη
του Προέδρου Ερντογάν. Τα είπαµε, τα είπε και ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας. Βγάλαµε ανακοίνωση και θα τα
πούµε και την Τρίτη φαντάζοµαι, στην Επιτροπή Εξωτερικών Υπο-
θέσεων. 

Θέλω όµως να σας θυµίσω ένα πράγµα, την υπευθυνότητα που
έδειξαν οι προοδευτικές δυνάµεις. Και θυµόµουν -γιατί είδαµε
και τον κ. Σαµαρά γιατί από εσάς προέρχονται- όταν ακούγαµε

αυτή την ακροδεξιά πτέρυγα που τροφοδοτεί άλλες πτέρυγες,
σε αυτή τη Συµφωνία των Πρεσπών ότι είµαστε εθνοµηδενιστές,
ότι είµαστε εθνικοί προδότες δανειστές. Μετά ακούγαµε ότι θα
κάνουµε στο Αιγαίο τις Πρέσπες του Αιγαίου και λοιπά. Αυτά ας
τα θυµόσαστε, τώρα που τα έχετε µέσα στο ίδιο σας το σπίτι. 

Και σε ό,τι αφορά τις αµυντικές δαπάνες µόνο µία τελευταία
λέξη επειδή πέρσι είχαµε κατηγορηθεί, όπως είχαν κατηγορηθεί
Βουλευτές από τη µουσουλµανική µειονότητα -που ανήκουν στη
µουσουλµανική µειονότητα, είναι µέλη της- ως εθνικές εξαιρέ-
σεις. Εγώ θέλω να υπενθυµίσω -και ζητάω ξανά από τον κ. Δέν-
δια- ότι είχαµε ζητήσει πέρσι επανειληµµένα από το 2021 µέχρι
το 2023, µια έκθεση που θα λέει τις προβλεπόµενες και προβλέ-
ψιµες αµυντικές δαπάνες, εξοπλιστικές µέχρι το 2030. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, πα-
ρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πρέπει να ξέρει το
Σώµα στην Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων. Ξέρουµε τι
έχει γίνει µε τα εξοπλιστικά προγράµµατα.

Δεν µπορούµε, λοιπόν, εδώ µε τις εξοπλιστικές δαπάνες να
παίζουµε στην πλάτη του ελληνικού λαού, χωρίς να έχουµε µία
µελέτη σαφέστατη.

Για όλους αυτούς τους λόγους που είπα, φυσικά και καταψη-
φίζουµε τον προϋπολογισµό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Αναγνωστοπούλου.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Όθων Ηλιόπουλος, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ.
ΟΘΩΝ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κα-

λησπέρα όσοι βρίσκεστε µέσα στην Αίθουσα και όσοι είµαι σίγου-
ρος µας παρακολουθείτε από τις οθόνες του καναλιού της
Βουλής.

Λέµε στη βιοστατιστική πάρα πολλές φορές ότι υπάρχουν
µικρά ψέµατα, µεσαία ψέµατα, µεγάλα ψέµατα και µετά υπάρχει
η στατιστική. Δυστυχώς, νοµίζω ότι βρισκόµαστε αυτή τη στιγµή
µέσα σε µια πραγµατικότητα που λέγεται µικρή διάθεση, µεγάλη
διάθεση, πολύ µεγάλη διάθεση και µετά υπάρχει ο προϋπολογι-
σµός.

Θα αναφερθώ συγκεκριµένα στο θέµα της υγείας, το οποίο
αποτελεί και την ειδικότητά µου και το οποίο βιώνω και συγκρίνω
µε άλλες χώρες της Ευρώπης και του εξωτερικού. 

Ο προϋπολογισµός αναφέρεται περήφανα και λέει ότι έχουµε
µια αύξηση 46% από το 2019 -δεν θα πω πάρα πολλά νούµερα,
αλλά είναι ενδεικτικά τα νούµερα- στις δαπάνες για το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Αν υπολογίσει, βέβαια, κανείς µε βάση αυτό τον
πληθωρισµό ο οποίος συµβαίνει όλο αυτό το χρονικό διάστηµα,
έχουµε καταλάβει ότι ο προϋπολογισµός έχει αποσβήσει την αύ-
ξηση του προϋπολογισµού για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, δη-
λαδή δεν υπάρχει καµµία παραπάνω επένδυση σε τεχνολογίες ή
στην ανάπτυξη του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Ανέφεραν οι προηγούµενοι οµιλητές ότι βρισκόµαστε κάτω
από τον µέσο όρο και αρκετά κάτω από το µέσον όρο επί τοις
εκατό του ΑΕΠ και του κατά κεφαλήν εισοδήµατος του ΑΕΠ από
τα υπόλοιπα ευρωπαϊκά κράτη στον τοµέα της υγείας και στον
τοµέα της παιδείας.

Οι φορολογίες, τις οποίες φέρνει ο προϋπολογισµός του 2024,
δεν βλέπω να επανέρχονται ούτε στο θέµα της υγείας ούτε στο
θέµα της παιδείας. Οι µειώσεις φόρων από τα επιτόκια των οµο-
λόγων, οι µειώσεις φόρων από το budget το οποίο συµβαίνει, ας
πούµε, στις µεγάλες εταιρείες, όλες οι µειώσεις φόρων δεν επι-
στρέφονται πουθενά σε τοµείς κοινωνικούς, όπως είναι η υγεία
και η παιδεία.

Ποια είναι τα αποτελέσµατα που έχουµε σήµερα και θα στα-
µατήσω να µιλάω τόσο πολύ µε νούµερα; Υπάρχουν ελλείψεις
προσωπικού, οι οποίες είναι άµεσες. Υπάρχει και µία διαφωνία
δική µας πάρα πολύ µεγάλη για το όραµα, το οποίο θα έπρεπε
πέντε χρόνια µετά, κατά την άποψή µου, από την Κυβέρνηση να
έχετε. Θα έπρεπε να σας έχουµε επηρεάσει. Θα έπρεπε να εί-
χαµε συµφωνήσει για µερικά στοιχειώδη πράγµατα κοινωνικού
κράτους στο θέµα της υγείας και στο θέµα της παιδείας.

Ποια είναι τα άµεσα, τα επείγοντα, της µονάδας εντατικής θε-
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ραπείας για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Δεν έχουµε γιατρούς. Ο
κύριος Υπουργός ήταν εδώ. Τον άκουσα πάρα πολύ προσεκτικά.
Πραγµατικά, θα κάνω πάλι µία αναφορά, γιατί βλέπω πολύ συχνά
κινηµατογράφο, µου αρέσει. Νόµιζα ότι έβλεπα ξανά το Matrix.
Έπαιρνες το ένα χαπάκι και είχες µία πραγµατικότητα και έπαιρ-
νες το δεύτερο χαπάκι και είχες µια άλλη πραγµατικότητα.

Αυξήθηκαν, λέει, τριάντα χιλιάδες γιατροί από το 2019, µέχρι
τώρα. Κοιτάξτε, τα στοιχεία, τα οποία προσωπικά πήρα, είναι από
το µητρώο του Υπουργείου Εσωτερικών. Παραδώσαµε το 2019
εβδοµήντα εννέα χιλιάδες εκατόν είκοσι δύο µόνιµο προσωπικό
παροχής υγείας. Περιλαµβάνει γιατρούς, νοσοκοµειακό προσω-
πικό και βοηθητικό προσωπικό. Το 2023 αυτό είναι εβδοµήντα ένα
χιλιάδες.

Περάσαµε από την πανδηµία. Αποχωρούν τρεισήµισι χιλιάδες
γιατροί, µερικοί από αυτούς γιατί παίρνουν τη σύνταξή τους, µε-
ρικοί από αυτούς γιατί δεν αντέχουν άλλο τα τελευταία χρόνια.
Δηλαδή, µειώνεται σταθερά κατά 5% το προσωπικό παροχής
υγείας τα τελευταία τέσσερα χρόνια και οι προσλήψεις που λέµε
ότι έχουν γίνει, δεν έχουν γίνει.

Οι τριάντα χιλιάδες -δεν µπορώ να το φανταστώ διαφορετικά,
δεν θέλω να σκεφτώ ότι ο Υπουργός δεν ξέρει τι λέει- υποθέτω
ότι συµπεριλαµβάνουν τις κατ’ έτος ανανεώσιµες συµβάσεις των
συµβασιούχων. Αυτό δεν λέγεται πρόσληψη στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Αυτό λέγεται επανεκκίνηση της σύµβασης.

Οι γιατροί παραιτούνται, δεν χρειάζεται να το πω εγώ. Παραι-
τούνται από τα Χανιά, παραιτούνται από τα νοσοκοµεία, παραι-
τούνται από παντού.

Μιλάµε συνέχεια για τους γιατρούς, αλλά θα σας θυµίσω ότι
υπάρχει και κάτι άλλο. Υπάρχει νοσηλευτικό προσωπικό. Έχουµε
ένα νοσηλευτικό προσωπικό, το οποίο στις αρχές του 2000 είχε
µία σχέση 1/10 µε τους αρρώστους. Τώρα έχει φτάσει αυτή η
σχέση 1/24. Οι σχέσεις γιατρού προς νοσηλευτικό προσωπικό
στα µεγάλα κράτη της Ευρώπης είναι τέσσερις γιατροί προς έναν
νοσηλευτή. Στην Ελλάδα είναι είκοσι τέσσερις γιατροί προς έναν
νοσηλευτή.

Το νοσηλευτικό µας προσωπικό -οι ίδιοι, όχι εγώ- λένε ότι δεν
µπορούν να εκτελέσουν το έργο τους, ότι δεν µπορούν να επιτε-
λέσουν µε ασφάλεια το έργο το οποίο έχουν.

Δεν θέλω να δηµιουργήσω ανατριχιαστικές συσχετίσεις, αλλά
κάποιοι είχαν πει από αυτά τα έδρανα, λίγο πριν τον Μάρτιο του
2022, ότι τα τρένα δεν είναι ασφαλή και ότι είχαν παραιτηθεί ο
διευθυντής τους και ότι στα τρένα θα είχαµε δυστυχήµατα. Ο
Υπουργός Υποδοµών, ο κ. Καραµανλής, είχε καταγγείλει από
αυτά τα έδρανα ότι κινδυνολογούν και ότι διασπείρουν πανικό.
Δεν είµαστε ασφαλείς στο δηµόσιο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, το
οποίο τιµούµε, µε αυτές τις σχέσεις νοσηλευτών, για να αφή-
σουµε το γεγονός ότι ο ρόλος τους σε ένα µακρινό πλάνο για το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας θα έπρεπε να είχε αναβαθµιστεί σε αν-
θρώπους, οι οποίοι, πραγµατικά, βρισκόντουσαν δίπλα στον άρ-
ρωστο.

Βασικά προβλήµατα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας δεν
έχουν αντιµετωπιστεί εδώ:

Πρόληψη. Πρόληψη δεν είναι µία λέξη να τη λέµε απλώς. Πρό-
ληψη είναι, γιατί δεν είναι ακριβή ιατρική πράξη και γιατί είναι κα-
λύτερη και πιο αποτελεσµατική από το να προσπαθήσεις να
φτιάξεις αυτό το οποίο έχει σπάσει. Η πρόληψη, συνάδελφοι της
Κυβέρνησης, της συµπολίτευσης, συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης, δύο φορές συνάδελφοι που είσαστε γιατροί, δεν γίνεται µε
SMS. Διότι το SMS το παίρνει κάποιος και αν µπορεί πηγαίνει, αν
θέλει πηγαίνει, αν η οικονοµική του δυνατότητα του παρέχει τη
µετακίνηση. Το SMS δεν έχει µέσα του follow up, δεν έχει µια συ-
νέχεια, δεν έχει έναν γιατρό που θα αξιολογήσει τα αποτελέ-
σµατα της εξέτασης, την οποία κλήθηκε ο άρρωστος να κάνει.

Εκατόν είκοσι επτά ΤΟΜΥ παραδώσαµε, πρωτοβάθµιες βαθµί-
δες υγείας, το 2019. Ούτε µία δεν ιδρύθηκε παραπάνω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο προσωπικός γιατρός δεν µπορεί να είναι χειρουργός γα-
στρεντερολόγος, καρδιολόγος και να έχει χρεωθεί άλλους δύο
χιλιάδες ανθρώπους σαν προσωπικός γιατρός. Ο προσωπικός
γιατρός είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης και συ-

µπεριστοιχίζεται από κοινωνικό λειτουργό, νοσηλευτικό προσω-
πικό και γραµµατειακή υποστήριξη, για να δει τους δυόµισι χιλιά-
δες ασθενείς που είναι το µάξιµουµ που µπορεί να δει κατά τη
διάρκεια του χρόνου και να εξασφαλίσει ότι όλα τα πρωτόκολλα
πρόληψης προληπτικών εξετάσεων και υγείας έχουν υπάρξει.
Διαφορετικά δεν γίνεται τίποτα από αυτά τα πράγµατα.

Ο χρόνος µου έχει περάσει και θα κλείσω. Δυστυχώς, ήθελα
να πω και άλλα πράγµατα, αλλά θα κλείσω. Θα πω ότι ξοδεύουν
6 δισεκατοµµύρια περίπου υπολογιστικά οι ιατρικές σχολές της
χώρας, για να εκπαιδεύσουν τους συµφοιτητές µας, τους συνα-
δέλφους µας κάθε χρόνο. Ένα τεράστιο ποσοστό αυτού, για να
µην σας πω το 50%, βγαίνει στο εξωτερικό, αυτό το οποίο όλοι
ξέρουµε ως brain drain.

Δεν έχουµε brain gain. Διότι, πώς θα έρθουν οι συνάδελφοι
από το εξωτερικό, που θα ανοίξουµε θέσεις και από το εσωτε-
ρικό; Και λένε οι Υπουργοί «εµείς τις προκηρύσσουµε, είναι άγο-
νες».

Μα, προφανώς είναι άγονες. Όταν δεν έχεις νοσηλευτή, όταν
δεν έχεις µισθό, όταν έχεις κάθε τρίτη µέρα εφηµερία, προφανώς
είναι άγονες, γιατί υπάρχει ένα όριο αντοχής στο υγειονοµικό
προσωπικό το οποίο λειτουργεί.

Και θα απαντήσω στην κ. Κεραµέως -το ξέρω ότι έχει γίνει στό-
χος τελευταία, αλλά δεν φταίω εγώ, η κ. Κεραµέως φταίει- η
οποία µας είπε ότι παίρνουµε καλούς διοικητές νοσοκοµείων,
διότι, όπως λέει, άµα δεν τον πληρώσεις πολύ ακριβά, όπως τους
πληρώνουµε τώρα, δεν είναι καλοί διοικητές και το νοσηλευτικό
προσωπικό που είναι µέσα αποκτάει εµπειρία. Αποκτά εµπειρία!
Έτσι τους πληρώνουν στο δηµόσιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λοιπόν, προτείνω στην κ. Κεραµέως και στην Κυβέρνηση να
κάνουµε το ακριβώς αντίθετο: Να πληρώσουµε το προσωπικό πα-
ροχής ιατρικής φροντίδας και να δώσουµε στους διοικητές των
νοσοκοµείων που έχουν προσλάβει τη δυνατότητα να αποκτή-
σουν εµπειρία, την οποία εν συνεχεία να πάνε και να τη µεταλλά-
ξουν στην ελεύθερη αγορά από την οποία προέρχονται. Αυτός
είναι ένας καλύτερος τρόπος επένδυσης των χρηµάτων της Κυ-
βέρνησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΟΘΩΝ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Μια-δυο λεξούλες ακόµα.
Δεν ξέρετε; Δεν νοµίζω. Δεν µπορείτε; Δεν νοµίζω. Νέοι άνθρω-

ποι είστε και γράµµατα ξέρετε. Νοµίζω ότι δεν θέλετε, διότι έχετε
ένα µοντέλο θατσερισµού για την υγεία και για την παιδεία. Έχει
αποτύχει. Μην το συνεχίσετε.

Είµαστε εδώ να σας βοηθήσουµε να µην το συνεχίσετε.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελ-

φοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ηλιόπουλο. Επόµενος και τελευταίος οµιλητής είναι ο κ.
Παναγιώτης Δουδωνής, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έλαχε σε µένα να είµαι τελευταίος οµιλητής της ση-
µερινής ηµέρας συζήτησης του προϋπολογισµού και όπως ξέ-
ρουµε από τις συναυλίες ή τα νυχτερινά κέντρα, πάντα τα
τελευταία τραγούδια είναι τα πιο παραπονιάρικα, οπότε, παρα-
καλώ, δεχθείτε τα παράπονα της Αντιπολίτευσης, δεχθείτε την
κριτική, γιατί επιπλέον, αυτός είναι και ο συνταγµατικός ρόλος
του Κοινοβουλίου και δεν θα κουραστώ να το επαναλαµβάνω
αυτό, ιδίως στο επίπεδο του κρατικού προϋπολογισµού.

Ο κρατικός προϋπολογισµός εκφράζει την ουσία της αντιπρο-
σωπευτικής δηµοκρατίας, που δίνει αντιπροσώπευση και συµµε-
τοχή, για να δώσει λόγο στον έλεγχο των δαπανών και της
φορολογίας. Αυτή είναι η ουσία, η σύνδεση της αντιπροσώπευ-
σης µε τη φορολόγηση. Αυτό είναι, αν θέλετε, το κεντρικό σηµείο
που ξεχωρίζει τη δηµοκρατία µας.

Είναι, λοιπόν, συνταγµατικό σας χρέος να ακούτε την κριτική
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της Αντιπολίτευσης. Ο κρατικός προϋπολογισµός, τούτος εδώ
που συζητάµε, είναι, αν θέλετε, ο πρώτος µετά από µια σειρά
προϋπολογισµών που γίνονταν σε συνθήκες εξωγενών κρίσεων,
κρίσεων οι οποίες έκρυψαν κάτω από το χαλί τα προβλήµατα και
ταυτοχρόνως, διευκόλυναν σε απίστευτο βαθµό την Κυβέρνηση
δηµοσιονοµικά.

Από αυτόν, λοιπόν, τον προϋπολογισµό, που είναι και ο πρώτος
της Β’ βουλευτικής περιόδου και της δεύτερης θητείας της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη, περιµέναµε να εκφράζει τη φιλοσοφία σας
ως προς το πού θέλετε να πάνε τα πράγµατα, τη φιλοσοφία σας
τόσο ως προς τις δαπάνες όσο και ως προς τη φορολόγηση, ως
προς τα έσοδα.

Ποια είναι η φιλοσοφία σας, ακριβώς; Τι αντανακλά αυτός ο
προϋπολογισµός; Είναι η φιλοσοφία της ησυχίας: Αφήνουµε τα
πράγµατα να σέρνονται, αφήνουµε τα πράγµατα στην τυχαιότητά
τους και στην ευνοϊκή µεταχείριση της κοινής γνώµης διά των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Για µας, ας πούµε, υπάρχει η φιλοσοφία. Είναι η αντιµετώπιση
των ανισοτήτων και η δίκαιη ανάπτυξη. Δεν έχετε εσείς φιλοσο-
φία ή έχετε κάποια φιλοσοφία την οποία δεν µπορείτε να αναφέ-
ρετε, γιατί δεν είναι από αυτές οι οποίες τυγχάνουν ευνοϊκής
µεταχείρισης από τον κόσµο, γιατί δεν µπορούν να τύχουν τέ-
τοιας;

Μήπως είναι, όµως, σαν τις µεταρρυθµίσεις σας; Με τις µεταρ-
ρυθµίσεις τι κάνουµε; Αλλάζουµε το ρυθµιστικό πλαίσιο για να το
κάνουµε πιο δίκαιο και πιο αποτελεσµατικό. Αντ’ αυτού, ένα κλα-
σικό παράδειγµα λεγόµενης µεταρρύθµισης της Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη -ας δώσω ένα παράδειγµα- είναι η Πανεπιστηµιακή
Αστυνοµία. Φωνάζαµε τέσσερα χρόνια, για να δούµε ως αποτέλε-
σµα τίποτα και να απολαύσουµε τα επίχειρα, που ήταν η έκθεση
για τη µέση εκπαίδευση, για την εκπαίδευση τη µη πανεπιστη-
µιακή, της Πίζα και να πει ο κ. Πιερρακάκης ότι τον προβληµατίζει
το αποτέλεσµα. Αντίληψη, δηλαδή, δηµοσιογράφου, αναλυτή, πο-
λιτικού επιστήµονα, αλλά, πάντως, όχι κυβερνώντος.

Πάµε, όµως, τώρα σε µερικά στοιχεία σε επίπεδο πολιτικής
αξιοπιστίας. Θυµάµαι που λέγατε πριν τις εκλογές για τις εκλογές
ότι θα αυξηθούν οι µισθοί -ο µέσος µισθός, προσέξτε, µην αρχί-
σουµε τα πονηρά- κατά 25%. Βέβαια, στις Βρυξέλλες λέγατε
άλλα, γιατί εκεί δεν πιάνουν αυτά. Λέγατε 13% και όταν το εντο-
πίσαµε, ως ΠΑΣΟΚ, ο κ. Σκυλακάκης έλεγε δύο πράγµατα. Το
πρώτο ήταν κάπως ηθικοπλαστικό, ότι είµαι αήθης δηλαδή. Το
δεύτερο ήταν ότι το 13% είναι αν δεν εκλεγεί η Νέα Δηµοκρατία
και δεν εφαρµόσει το πρόγραµµά της.

Και λέγαµε: Εντάξει, για τον δηµόσιο τοµέα να πούµε ότι είναι
στο πλαίσιο της εξουσίας της Κυβέρνησης. Στον ιδιωτικό τοµέα
πώς θα γίνει αυτό; Με βασιλικό διάταγµα; Και απαντούσατε ότι
θα γίνει µε την ανάπτυξη.

Για να δούµε τι ανάπτυξη προβλέπεται. Θα αυξηθούν 25% οι
µισθοί µε 2,9% ανάπτυξη, εκ του οποίου το 1,9% είναι το «Ελλάδα
2.0», δηλαδή το Ταµείο Ανάκαµψης; Με το 2,9% θα αυξηθούν
κατά 25% στην τετραετία ή µήπως θα πάµε σε ρυθµούς ανάπτυ-
ξης συγκλονιστικούς;

Και για την ακρίβεια, για να ακριβολογούµε οικονοµικά, δεν
είναι ανάπτυξη. Είναι η παραγωγικότητα και εκεί τα πράγµατα,
επίσης, πρέπει να µας τα απαντήσετε.

Υπάρχουν, λοιπόν, ερωτήµατα πρωτίστως κυβερνητικής αξιο-
πιστίας και του τρόπου µε τον οποίο διεξήχθη ο προεκλογικός
αγώνας.

Όµως, πάµε και στις επενδύσεις. Είστε η Κυβέρνηση που θα
έφερνε τις επενδύσεις. Μάλιστα. Στο εννεάµηνο του 2023 έχουµε
µείωση των άµεσων ξένων επενδύσεων. Και θα σας πω και κάτι
πιο γενικό και πιο ουσιαστικό: Έχουµε δέκα χρόνια οικονοµικής
κρίσης και µνηµονίων, είχαµε τον κορωνοϊό, έχουµε ένα υπερσυ-
σπειρωµένο ελατήριο; Πού είναι η εκτόξευση που θα έπρεπε να
περιµένει ο ελληνικός λαός για να ζήσει καλύτερες µέρες; Πού
είναι η εκτόξευση του ελατηρίου; Διότι αυτό αφορά στο µέλλον
µας και αφορά στο µέλλον κάθε Έλληνα πολίτη. Και εσείς µε
αυτό το µέλλον δεν µπορείτε να παίζετε αυτοθαυµαζόµενοι.

Τουρισµός, ΕΣΠΑ, Ταµείο Ανάκαµψης: Αυτή είναι η διαφηµιζό-
µενη ανθεκτικότητα της ελληνικής οικονοµίας. Όµως, να σας το
πάω και πιο γενικά: Το µοντέλο της οικονοµικής ανάπτυξης του

Σόλοου τι λέει; Τεχνολογική εξέλιξη και δηµογραφική αύξηση.
Έχετε κάνει κάτι για το δηµογραφικό; Έχει κάτι ουσιαστικό, κάτι
ριζικό για την αντιµετώπιση του δηµογραφικού η πολιτική σας;

Να σας πω ότι οι νέοι είκοσι µε είκοσι εννιά ετών είναι εξακό-
σιες χιλιάδες. Το 2000 ήταν ένα εκατοµµύριο εκατόν πενήντα χι-
λιάδες. Δεν είναι µόνο το δηµογραφικό από µόνο του. Είναι µαζί
µε το brain drain. Και είχατε ανακοινώσει στην αρχή της προηγού-
µενης βουλευτικής περιόδου µέτρα για την αντιµετώπιση του
brain drain. Θα συνεργάζονταν, µάλιστα και εταιρείες και θα
έφερναν κόσµο µε υψηλούς µισθούς, επιδοτούµενους.

Πού είναι τα αποτελέσµατα; Θα δώσετε ποτέ λόγο για τις πο-
λιτικές σας; Εξαγγέλλετε, νοµίζετε ότι όλα γίνονται νοµιναλιστικά
και λεγκαλιστικά και στο τέλος, δεν θέλετε να δώσετε λόγο για
αυτά που έγιναν.

Να µιλήσουµε για τον ΦΠΑ και τους έµµεσους φόρους; Οι έµ-
µεσοι φόροι ήταν και παραµένουν το 60% των εσόδων. Είναι µια
βόµβα στα θεµέλια της ελληνικής οικογένειας και του Έλληνα
πολίτη. Αυτό από µόνο του είναι τραγικό. Αν το συνδυάσει κανείς
δε και µε µια πολιτική επιδοµάτων, έχουµε το εξής φαινόµενο:
Παίρνετε µε τους έµµεσους φόρους από τη µία τσέπη του Έλ-
ληνα πολίτη τα χρήµατά του, το υστέρηµά του, του επιστρέφετε
ένα µέρος αυτού και περιµένετε να πείτε και «ευχαριστώ». Το ζη-
τάτε. Το έχετε ανάγκη, για να δρέψει τη φιλαυτία σας.

Και πάµε στο χρέος. Το χρέος πληθωρίστηκε από εξωγενείς
παράγοντες και αυτό το θεωρείτε µεγάλη επιτυχία, τη µείωση του
χρέους διά του πληθωρισµού. Μα, είµαστε καλά;

Δυο τελευταίες κουβέντες, κύριε Πρόεδρε, για το αντικείµενό
µου, τη δηµόσια διοίκηση και τους θεσµούς. Άκουσα την κυρία
Υπουργό να πανηγυρίζει για τις αυξήσεις. Δηλαδή, ποιες είναι οι
αυξήσεις στους δηµοσίους υπαλλήλους; Τα 70 ευρώ µικτά, 40
ευρώ καθαρά. Ποια είναι η µέση αµοιβή ανά ώρα στους δηµοσί-
ους υπαλλήλους στην Ευρώπη. Είναι 17 ευρώ. Ποια είναι η µέση
αµοιβή ανά ώρα στους δηµοσίους υπαλλήλους στην Ελλάδα;
Είναι 8 ευρώ.

Θέλετε να βρούµε σύγκριση; Στην Πορτογαλία, που είναι µια
συγκρίσιµη χώρα, είναι 14 ευρώ. Είναι αυτό κάτι για το οποίο πρέ-
πει να υπάρξει πανηγυρισµός από την αρµόδια Υπουργό και από
την Κυβέρνηση; Είναι δυνατόν να είµαστε προτελευταίοι µετά τη
Βουλγαρία παντού; Είµαστε προτελευταίοι παντού, ακόµα και
στην αγοραστική δύναµη, ενώ έχουµε ακρίβεια. Γιατί µιλάµε για
την ακρίβεια, αλλά δεν µιλάµε για το τι πραγµατικά αγοράζει ο
µέσος µισθός στην Ελλάδα, όπου είµαστε επίσης δεύτεροι από
το τέλος µετά τη Βουλγαρία;

Να πω και µια τελευταία σκέψη. Ο Ρόµπινσον και ο Ακέµογλου
στο «Γιατί Αποτυγχάνουν τα Έθνη» λένε ένα πράγµα στο ερώ-
τηµα «γιατί αποτυγχάνουν τα έθνη;». Λένε ότι αποτυγχάνουν τα
έθνη λόγω της µη λειτουργίας των θεσµών. Έχετε πάρει πάρα
πολύ στο χαλαρό τον τρόπο που φέρεστε στους θεσµούς. Θεω-
ρείτε ότι είναι αδιάφορο για την πορεία της ελληνικής οικονοµίας
και της κοινωνίας. Η πραγµατικότητα είναι ότι η δυσλειτουργία
των θεσµών είναι κάτι που θα βρούµε µπροστά µας και στη λει-
τουργία της οικονοµίας, και ήδη το βρίσκουµε. Μπορεί να µην
είναι εµφανές διά γυµνού οφθαλµού, αλλά είναι υπαρκτό και είναι
εδώ. 

Παύσατε, λοιπόν, να αυτοθαυµάζεστε, παύσατε να αυτοαγα-
πάστε και ακούστε τη δίκαιη κριτική της Αντιπολίτευσης. 

Σας ευχαριστώ πολύ, και καλό βράδυ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δουδωνή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω για δύο λεπτά
τον λόγο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δώστε τον λόγο στον Υφυπουργό, κύριε
Πρόεδρε. Είναι ο µόνος που είναι εδώ κάθε µέρα και για όλη την
ηµέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε τον λόγο, κύριε
Υπουργέ. Πείτε µας την άποψή σας, τουλάχιστον για την παρα-
γωγικότητα, στο τέλος. Την ανέφερε στην αρχή, αλλά όχι στο
τέλος.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ναι, σωστό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε τον λόγο, κύριε
Πετραλιά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Βλέπω εδώ τους συναδέλφους, τον κ. Μάντζο, τον κ. Παππά,
τον κ. Δουδωνή. Και οι τρεις είναι αξιόλογοι. Έχουµε ανταλλάξει
απόψεις και πάντα ακούω τις απόψεις τους, και είναι απολύτως
σεβαστές. Είναι αργά η ώρα και νοµίζω ότι αξίζει να κάνουµε για
δύο λεπτά µια ειλικρινή συζήτηση, και για την ακρίβεια.

Κατ’ αρχάς, να ξεκινήσω από το τελευταίο που θίξατε, για την
υπογεννητικότητα. Για την υπογεννητικότητα έχουµε πέντε µέτρα
µέσα: Έχουµε το αφορολόγητο για παιδιά και το οικογενειακό
ρεύµα. Αυξάνουµε τα οικογενειακά επιδόµατα στο ενιαίο µισθο-
λόγιο και τα επιδόµατα µητρότητας. Έχουµε εφαρµόσει πάρα
πολλά, αν δείτε µέσα, ακόµα και για τους ένστολους. Πάντα στις
πολιτικές µας κοιτάµε το πρόβληµα της υπογεννητικότητας, το
οποίο όντως είναι ένα από τα προβλήµατα που θα µας απασχο-
λήσει περισσότερο στο µέλλον. 

Για το 7,1% στις επενδύσεις που το θέσατε πολλοί, να πω ότι
στην Ευρώπη είναι 1,2% ο µέσος όρος της ανάπτυξης των επεν-
δύσεων. Όντως έχουν επηρεαστεί και από τα επιτόκια. Να πω για
τους µισθούς ότι η ΕΛΣΤΑΤ σήµερα ανακοίνωσε αύξηση µισθών
7,3% στο τρίτο τρίµηνο του 2023. Έχουµε πει 25% στην τετραε-
τία. Ο προϋπολογισµός έχει 7,5% για φέτος. Είµαστε on track
ακριβώς σε αυτό που λέµε. Και τι κάνουµε; 

Ακούω πάρα πολλά για την ακρίβεια και ρωτάτε τι προτεί-
νουµε. Προτείνουµε πέντε µέτρα πολιτικής. Αυτά έχει µέσα ο
προϋπολογισµός. Πρώτον, έχουµε, ναι, βοηθήµατα για τους πιο
ευάλωτους, αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου, έξτρα βοηθή-
µατα τον Δεκέµβριο, επιδόµατα θέρµανσης. Αυτό είναι ένα πα-
κέτο. Το δεύτερο είναι για το ρεύµα. Συνεχίζουµε για το ρεύµα.
Έχουµε νέο σχήµα για το ρεύµα, γι’ αυτούς που θερµαίνονται µε
ρεύµα, και συνεχίζεται και για τα κοινωνικά τιµολόγια. 

Το τρίτο είναι αυτό που εφαρµόζει ο κ. Σκρέκας -και το ανέ-
φερε πριν- οι έλεγχοι στο µεικτό περιθώριο κέρδους µε την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού, µε τη ΔΙΜΕΑ, κ.τ.λ.. Και εσείς λέτε να
εντείνουν τους ελέγχους. Αυτή είναι η προσπάθεια όλων. 

Το επόµενο είναι οι µόνιµες αυξήσεις. Τι εννοούµε µε τις «µό-
νιµες αυξήσεις»; Δεν υπάρχει µαγικός τρόπος να µειώσουµε τις
τιµές. Δυστυχώς, σχετικά µε τη µείωση του ΦΠΑ, οι επιχειρήσεις
καθορίζουν τις τιµές. Δεν έρχεται το κράτος να καθορίσει την
τιµή που θα πουλάει η κάθε µικρή ή µεγάλη επιχείρηση. Είναι πα-
γκόσµιο το πρόβληµα. Μια ζωή στα οικονοµικά ήταν πρόβληµα
πώς θα ελέγξει το κράτος τις τιµές. Αυξάνουν τα επιτόκια, για να
ρίξουν τις τιµές, παγκοσµίως. 

Πάµε στους έµµεσους φόρους. Η Ισπανία τον Ιανουάριο του
2023 δεν µείωσε τον ΦΠΑ κατά πέντε µονάδες και σε κάποια το
πήγε µηδέν; Τον Δεκέµβριο του 2022 είχε 15,9% πληθωρισµό και
τον Ιανουάριο 15,6%. Επηρεάστηκε κατά 0,3%, µε 5% µείωση.
Τον Φεβρουάριο αυξήθηκε ξανά στο16,7%. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ο γενικός πληθωρισµός; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Όχι, για τον πληθωρισµό των τροφίµων σας
λέω. Αν πάτε στο «Eurostat- Food» και επιλέξετε τους µήνες, µπο-
ρείτε να δείτε πού έγιναν µειώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
αφήστε τον να τελειώσει. Παρακαλώ, να µην κάνουµε συζήτηση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Την ίδια στιγµή στην Ελλάδα είχαµε 15,6% τον
Δεκέµβριο και 14,7% τον Φεβρουάριο. 

Εντωµεταξύ ήταν µηδέν το ΦΠΑ στην Ισπανία. Μας λέει ο Ισπα-
νός Υπουργός Οικονοµικών, όταν πάµε στο Eurogroup: «Τώρα
τον Δεκέµβριο τελειώνει, τι θα κάνουµε και πώς θα τον επανα-
φέρω;». Γιατί όταν έριξε τον ΦΠΑ, δεν έπεσαν οι τιµές, και τώρα
θα αυξηθούν που θα τον ανεβάσουν. Αυτή είναι η κατάσταση. 

Το ίδιο και στην Πολωνία. Τέσσερις χώρες το έχουν κάνει. 
Οι άλλες δεκατρείς χώρες που λέτε, είναι για το ρεύµα, όπου

ήδη έχουµε ΦΠΑ 6%. Είχε γίνει από την προηγούµενη κυβέρνηση.
Να τα λέµε αυτά. 

Τέσσερις χώρες έχουν επηρεάσει τα τρόφιµα και όλες προσω-
ρινά, καµµία µόνιµα. Και όλες έχουν το πρόβληµά -µας τα λένε
στο Eurogroup- «τι θα κάνουµε τώρα, πώς θα τον αυξήσουµε
ξανά». Και στο COP28 το έλεγαν.

Και στην Πολωνία το ίδιο. Είχε 9,17%, τον µηδενίζει, και τον
επόµενο µήνα είναι στο 9,14%. Δεν επηρέασε καθόλου. Γιατί;
Ακριβώς γιατί οι τιµές καθορίζονται από τις επιχειρήσεις. Δεν
υπάρχει εύκολη λύση.

Εµείς προτείνουµε πέντε µέτρα: Ελέγχους στο µεικτό περιθώ-
ριο κέρδους από την Επιτροπή Ανταγωνισµού, στις ευάλωτες
οµάδες στο ρεύµα και µόνιµες αυξήσεις στους µισθούς δηµο-
σίων υπαλλήλων, στις συντάξεις, στον κατώτατο µισθό, στο ξε-
πάγωµα των τριετιών, στο αφορολόγητο για τα παιδιά, στις
επενδύσεις. Δεν υπάρχει µαγική λύση, παγκοσµίως. Αυτό θέλω
να πω. Είναι ένα πλέγµα µέτρων που πρέπει να κάνουµε . 

Και στο ΦΠΑ: Μειώσαµε όλους τους έµµεσους στους συντε-
λεστές παραγωγής: ζωοτροφές, λιπάσµατα και πρόσφατα στα
γεωργικά µηχανήµατα. Το επεκτείνουµε στον σιδηρόδροµο, στο
ΚΤΕΛ και στο Μετρό. Εκεί αν δείτε, η µείωση που κάναµε τον Ιού-
νιο του 2020 έριξε κατευθείαν τις τιµές, γιατί είναι fixed, καθορί-
ζονται από το κράτος οι τιµές. Εκεί επηρέασε όντως η µείωση
του ΦΠΑ και γι’ αυτό το µονιµοποιούµε. 

Αυτά ήθελα να πω. 
Καλό βράδυ και σάς ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.06’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Σάββατο 16 Δεκεµβρίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτη-
σης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικο-
νοµικού έτους 2024».
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